
 
 

 



peta 27 – rok 2019 tom III 
Gdy sięgamy do umykających lat, zaskakuje, jak bardzo dyskusyjne mamy wspomnienia. Już po 

kilkudziesięciu latach trzeba sięgać po opracowania historyków, a i tak są to relacje wywołujące 

polemiki, bo tak różnie można widzieć, można chcieć widzieć przeszłość. Wówczas niestety tak trudno 

przywołać tamtą rzeczywistość. Pozostają dokumenty, gazety, pamiętniki, czasami filmy lub zdjęcia. 

Książka „rok 2019” jest kolejnym zapisem, dzień po dniu, każdego dnia spisywanych wydarzeń, 

czasami z moimi niewielkimi komentarzami czy wtrętami. Do zapisu posłużyłem się znów, jak 

i w poprzednim roku, telewizją, bo tylko ona w dwudziestu minutach musi zawrzeć wydarzenia dnia, 

a i tak jest to już kilkanaście stron tekstu. Są to zapisy w zasadzie TVP-INFO – WIADOMOŚCI oraz 

tvn24bis – Fakty. Ten zapis telewizji ma jeszcze jedną cechę – poza archiwami w samych telewizjach jest 

to jedyne utrwalenie tego, co głoszą telewizje, gdyż telewizja jest równie ulotna jak muzyka. Czasami, 

już rzadziej w tym roku, spisałem i inne programy telewizji bądź artykuły z gazet. 

Miałem zamiar opisać tylko rok 2018, bo byłem przekonany, że będzie to rok przełomowy 

w Polsce. Niestety, taki nie był. Trzeba było spisywać dalej wydarzenia, aby zobaczyć, co przyniosą 

kolejne wybory do Parlamentu Europejskiego, potem do Sejmu i Senatu Polskiego. 

Rok 2019, jak 2018 również zapowiadał się obfitością faktów. Polska już czwarty rok pod rządami 

Prawa i Sprawiedliwości, która to partia z całą zaciętością i premedytacją wprowadza we wszystkich 

dziedzinach życia „dobrą zmianę”, ustanawia swoją Polskę, nie licząc się z resztą społeczeństwa. 

Protesty społeczne niestety zanikły, przynajmniej w pierwszym półroczu. Jakie będzie drugie półrocze, to 

się dopiero okaże. 

Tom III roku 2019 obejmuje wydarzenia maja, czerwca i lipca. 
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2019-05-01 środa Międzynarodowe Święto Pracy 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2911 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Piętnaście lat w Unii Europejskiej. 

Rewolucja na ulicach Wenezueli. 

Poszukiwania Polaka w Indiach. 

Andrzej Duda, prezydent RP: – W wyborze za Unią Europejską podjęliśmy, w moim 

przekonaniu, dziejową dla nas decyzję… [Już niewyimaginowana jakaś wspólnota]. 

EL: – Od 15 lat Polska jest w Unii Europejskiej. Razem z nami, niedługo później 

dołączyło jeszcze 12 państw naszego regionu. Ich liderzy historyczną rocznicę świętowali dziś 

razem w Warszawie na Zamku Królewskim. Sesję zorganizował polski rząd. 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak: – Razem do Europy. Together for Europe, High 

Level Summit, 1st of May, Warsaw. Na szczyt w Warszawie przyjechali przedstawiciele krajów 

[czyli nie liderzy], które w ostatnich 15 latach weszły do Unii Europejskiej. 

Michał Kleiber, profesor, wiceprezes Europejskiej Akademii Nauk i Sztuk Pięknych: – 

Bardzo dobrze, że spotkanie odbyło się w Warszawie. To podkreśla naszą inicjatywę, naszą 

chęć, naszą wolę, żeby reprezentować ten bardzo ważny dla przyszłości Unii region. 

MM: – Rocznicę wstąpienia do Unii Europejskiej w Polsce świętowali premierzy i 

ministrowie: Bułgarii, Chorwacji, Cypru, Czech, Estonii, Litwy, Łotwy, Malty, Rumunii, 

Słowacji, Słowenii i Węgier. 

Mateusz Morawiecki, premier RP: – Czasami niektórzy niesłusznie uważają Europę 

Środkową w komplecie reprezentowaną dzisiaj za taką, za takiego trochę młodszego brata, a my 

reprezentujemy te bardzo żywotne, dynamiczne środowiska całej Unii Europejskiej… 

MM: – Uczestnicy szczytu podpisali deklarację warszawską dotyczącą zjednoczenia 

Europy: 

Deklaracja Warszawska 

Rządy wszystkich państw członkowskich muszą uczestniczyć w procesie 

decyzyjnym Unii Europejskiej, na takiej samej zasadzie oraz w duchu lojalnej 

współpracy i jedności. 

Viorica Dancila, premier Rumunii: – Deklaracja podpisana w Warszawie będzie ważnym 

filarem w budowaniu przyszłości Unii Europejskiej. 

MM: – Polsce i pozostałym krajom, które świętują rocznicę wejścia do Unii pogratulował 

przewodniczący Komisji Europejskiej, Jean-Claude Juncker: 

15 lat temu tego dnia 10 krajów zajęło należne im miejsce w sercu naszej Unii. 

Wykorzystaliśmy ten wyjątkowy moment i pogodziliśmy historię Europy z naszą 

geografią. Pozostaję gorącym fanem rozszerzenia Unii Europejskiej. 

Andrzej Duda, prezydent RP, orędzie: – W jednej sprawie jesteśmy zgodni: Europa, to my. 

Unia Europejska, to my. Podjęliśmy historyczną decyzję gwarantującą nasze członkostwo w 

Unii. Każdy, kto próbuje wzbudzić niepokój, co do naszej obecności w Unii Europejskiej, 

postępuje wbrew interesowi Polski. 

MM: – Dziś prezydent wziął udział w pikniku europejskim w Puławach i apelował 

o udział w wyborach do Europarlamentu. 

Opozycja rocznicę przystąpienia do Unii Europejskiej wykorzystała do ponownego 

straszenia przeciwnikami politycznymi, utratą unijnych funduszy i Polexitem. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Widzieliście państwo, jak zachowuje się partia 

rządząca. Przede wszystkim powinniśmy przy wszystkich mniejszościach… 

Według najnowszego sondażu naszą obecność w Unii popiera 91% Polaków. Maksymilian 

Maszenda, Wiadomości. 

Krzysztof Nowina Konopka, Małgorzata Kałużyńska: – Podniesione o północy szlabany 

na granicy z Dojczlandem, zniesienie ceł i ruch bezwizowy… 

Polskę opuściło ponad 2 miliony osób w większości młodych… 

W ciągu 15 lat Polska dostała: 163,6 mld euro – 53,6 mld euro składka = +110,0 mld euro. 

2004 rok = 550 km autostrad i 200 km dróg ekspresowych. 

2019 rok = 1638 km autostrad i 2101 km dróg ekspresowych. 



Pieniądze jednak wracają na Zachód, bo na większości budowy dróg zarobiły tamtejsze 

firmy – to reguła, jeśli chodzi o inwestycje współfinansowane przez Unię. 

Znaczne sumy trafiły także do polskich rolników: 

Dopłaty bezpośrednie 2004-2019 = 122 mld zł 

Choć są one nadal niższe niż te, które otrzymują konkurenci ze starej Unii. Polscy rolnicy 

korzystają też z dopłat do modernizacji gospodarstw, co dało wzrost wydajności produkcji i 

większy eksport… 

W 2004 roku wyeksportowaliśmy do Unii towarów mniej więcej 50 miliardów euro. 

W zeszłym roku ten wskaźnik przekroczył 28 miliardów euro [50+28=78]. 

Cieniem rzuciły się próby narzucenia wskaźników nielegalnych imigrantów czy ingerencja 

w reformy, zwłaszcza sądownictwa i groźby karnego odebrania funduszy strukturalnych. 

Dla pokoleń Polaków integracja z Zachodem była marzeniem… 

Krzysztof Nowina-Konopka, Wiadomości. 

 

Formalnie Polska starała się o akcesję od 1994 roku. W 2003 tuż przed referendum 

akcesyjnym głos zabrał papież Jan Paweł II: 

„Europa potrzebuje Polski. Kościół w Europie potrzebuje świadectwa wiary Polaków. 

Polska potrzebuje Europy”. 

Podczas referendum ponad 77% wyborców zagłosowało, ale obaw było wiele. Napięcie 

rosło – to elektryczne w gniazdkach: z 220 do 230 volt okazało się niegroźne. Politycznych 

emocji długo nie udało się ugasić… 

Za końcowe negocjacje integracji i projektu traktatu konstytucji dla Europy był 

odpowiedzialny rząd Leszka Millera. 

Miller: – Polska uzyskała to, co zamierzała osiągnąć. 

Nie wszyscy podzielali tę opinię. Komunistyczny rząd złożony w dużej mierze z 

polityków, którzy karierę zaczynali w PRL, nie zadbał ani o zniesienie wielu ograniczeń 

eksportowych na polskie towary, ani o pełne dopłaty dla rolników, które pierwszy raz dostali 

dopiero w 2013 roku. 

Skutki słabej pozycji negocjacyjnej Polski odczuwamy do dzisiaj. Jan Korab, Wiadomości. 

Cała Polska się bawiła… 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Jest już pokolenie, które nie pamięta Polski poza Unią Europejską, kolejek na granicy 

i paszportów, czasów, gdy rolnicy nie dostawali dopłat, a do naszego budżetu nie wpływały 

miliardy z Brukseli… 

Jedni śpiewali „odę do radości”, bo wyszli świętować. Drudzy krzyczeli o suwerenności, 

bo są przeciw Unii Europejskiej. Ulicami Warszawy przeszło dziś kilka demonstracji. 

Momentami były blisko siebie, ale pomogły barierki i policyjne kordony. Nie doszło do 

incydentów. 

Nasze drogi nieco się rozeszły: siedem z tych dziesięciu krajów jest już w strefie euro, a u 

nas strefą euro PiS straszy w kampanii. 

Paweł Pluska: – Zdjęcie symboliczne. Symbol nie tylko wielkich zmian jakie zaszły 

w Europie 15 lat temu, ale też symbol tego, że nie wszędzie te zmiany były takie same. Spośród 

10 państw, które wtedy weszły do Unii Europejskiej, siedem jest już w strefie euro. Z tej grupy 

oprócz Polski nie przyjęły wspólnej waluty tylko Węgry i Czechy. A przyjęły państwa nie tyle 

bloku wschodniego, ale wręcz byłego ZSRR. 

Edgars Rinkëvičs, minister spraw zagranicznych Łotwy: – Ponad 80% moich rodaków 

akceptuje euro, więc te pięć lat w euro dla nas, dla naszej gospodarki okazały się bardzo 

korzystne. 

W Polsce hasło euro pada rzadko i jest wykorzystywane jako polityczny straszak. Według 

byłego premiera [Belka] nie mówi się o tym sukcesie gospodarczym naszych sąsiadów, którzy 

mają wspólną walutę. Nie podaje się danych. Poza tym zapomina się, że zadeklarowaliśmy 

przyjęcie euro, wchodząc do wspólnoty. 

Marek Belka, profesor, były premier, były prezes Narodowego Banku Polskiego: – Jak na 

razie mało się w tym zakresie robi, raczej się ludziom wciska przysłowiową ciemnotę, mówiąc 



na przykład, że wejście do strefy euro oznacza natychmiast wzrost cen. Nigdzie, w żadnym kraju 

europejskim tego nie stwierdzono. 

Leszek Miller, były premier: – Bez wejścia do euro nigdy poziom życia Polaka nie będzie 

taki sam jak Dojcza. 

…na razie nie ma mowy o tym, by Polska szybko znalazła się w strefie euro, nie spełnia 

warunków, potrzeba wieloletniego przygotowania i zmiany Konstytucji. Nikt też nas tam na siłę 

nie ciągnie. Szef Komisji Europejskiej w wywiadzie dla Rzeczpospolitej z jednej strony 

przypomina, że: 

„…nie namawiam, aby jutro o jedenastej rano Polska przystąpiła do strefy euro. 

Sama musi podjąć tę decyzję. Owszem, jeśli czuje, że jest gotowa i jeśli członkowie 

strefy euro są gotowi, może przystąpić jutro o jedenastej rano. Ale nie jestem 

propagandzistą na rzecz euro”. 

Jean-Claude Juncker, przewodniczący Komisji Europejskiej. Źródło: Rzeczpospolita 

Miller: – Nieobecność Polski w strefie euro oznacza aksamitny Polexit, czyli błąkanie się 

gdzieś po peryferiach. Bo wiadomo, że zasadnicze decyzje dotyczące przyszłości Unii 

Europejskiej będą zapadały w strefie euro. 

Dariusz Filar, profesor, ekonomista, członek rady polityki pieniężnej w latach 2004-2010: 

– Jeżeli chcemy być częścią Europy, nie chcemy być w takiej przejściowej strefie buforowej 

pomiędzy Rosją a zintegrowaną Europą, to euro jest nam potrzebne. 

Nie za rok, dwa czy pięć, ale w ogóle jest nam potrzebne. Paweł Płuska, Fakty. 

♣ 
2019-05-02 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2911 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Oficjalnie towarzyszy nam od stu lat, nieoficjalnie ponad dwieście. Biało-czerwona ma 

dziś swoje święto. Święto Flagi obchodzimy już 15 lat od 2004 roku. 

Andrzej Duda, prezydent RP: – …moc łączącą, jednoczącą, swoją moc budującą 

wspólnotę… 

Mateusz Morawiecki, premier RP: – Nasza flaga to przeszłość, teraźniejszość i 

przyszłość… 

 

Dziś dzień Polaków – poza granicą ponad 20 milionów Polaków… ponad połowa z nich w 

Stanach Zjednoczonych, a na wyspach brytyjskich ponad milion. 

 

Polska zyskała czterech nowych generałów: Adam Marczak, Ireneusz Nowak, Zbigniew 

Powęzka i Jan Wojko. 

Już teraz stacjonuje w Polsce ponad 3 tysiące wojsk NATO. Największą grupę stanowią 

Amerykanie. Docelowo ma ich być około 7 tysięcy. 

 

Frans Timmermans mówi o państwach, które zmieniają znaczenie słowa demokracja 

[Polska i Węgry] … 

 

Sondaż w wyborach do Parlamentu Europejskiego: 

PiS 42,1%. Koalicja Europejska 36,9%. Wiosna 7,7%. Kukiz’15 6,0%. 

Źródło: Estymator dla DoRzeczy.pl. 29-30 kwietnia 2019 r., N=1008 

 

Marsz suwerenności zorganizowany przez Konfederację Korwin, Braun, Liroy, 

Narodowcy, który przeszedł wczoraj ulicami Warszawy przebiegał spokojnie mimo prób 

zablokowania przez kontr-manifestantów. O spokoju już trudno mówić w samej Konfederacji. 

Według niezależna.pl kandydatka do Europarlamentu może budzić wiele kontrowersji: broni 

sowieckich pomników w Polsce na antenie rosyjskiej telewizji i jak sama mówi: ma podzielone 

zdanie o Krymie… 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 



Uroczyste podnoszenie flag rozpoczęło się wcześnie rano. Mniej i bardziej oficjalnie 

w całym kraju. Udział brali prezydencka para, premier, ministrowie i tysiące Polaków. 

…wieczorem już tak naprawdę rocznica wybuchu trzeciego powstania śląskiego, bo 

pamiętamy, że wybuchło z 2 na 3 maja – to Świętochłowice. 

 

10 tysięcy marszu żywych przeszło 3-kilometrową drogą śmierci między obozami 

Auschwitz i Birkenau. Byli ocaleni z zagłady, politycy, dyplomaci, a także młodzież z Polski 

i Izraela. 

Steven Katz, uczestnik marszu: – Mój smutek jest nie do opisania. Im więcej wiesz, tym 

mniej rozumiesz. Im więcej wiesz, tym mniejszy ma to sens. Zdajesz sobie sprawę, jak 

irracjonalne to było. 

 

Majówka mocno poniżej normy. 

 

Maduro w Wenezueli i starcia… 

 

Jeśli wszystko pójdzie zgodnie z planem, oczywiście z ich planem, to na koniec kadencji 

w Sejmie będzie rewolucja i całkiem spora wymiana posłów – ponad stu chce zamienić 

Warszawę na Brukselę [Ale chcą tego nie tylko oni, a miejsc jest tylko 51]. 

Takiej próby ewakuacji z Wiejskiej jeszcze nie było. 



Lista wszystkich nazwisk: 

Grzegorz Furgo, Ewa Lieder, Krzysztof Brejza, Andrzej Halicki, Kamila Gasiuk-

Pihowicz, Dorota Rutkowska, Ewa Kopacz, Urszula Pasławska, Bożena Kamińska, Jacek Protas, 

Paweł Pudłowski, Jolanta Hibner, Jakub Rutnicki, Joanna Mucha, Włodzimierz Karpiński, 

Stanisław Żmijan, Kornelia Wróblewski, Krystyna Skowrońska, Joanna Frydrych, Marek Rząsa, 

Jagna Marczułajtis-Walczak, Dorota Niedziela, Adam Cyrański, Mirosław Nykiel, Paweł 

Kobyliński, Izabela Mrzygłocka, Elżbieta Stępień, Krzysztof Mieczkowski, Bartosz Arłukowicz, 

Jarosław Sellin, Piotr Mueller, Tomasz Latos, Joanna Borowiak, Krzysztof Jurgiel, Iwona Arent, 

Tadeusz Cymański, Anita Czerwińska, Zbigniew Gryglas. Ewa Tomaszewska, Andrzej 

Smirnow, Małgorzata Wypych, Maciej Małecki, Anna Kwiecień, Arkadiusz Czartoryski, Teresa 

Wargocka, Marek Opioła, Witold Waszczykowski, Joanna Kopcińska, Andżelika 

Możdżanowska, Joanna Lichocka, Szymon Szynkowski vel Sęk, Ryszard Bartosik, Marcin 

Porzucek, Jan Dziedziczak, Elżbieta Kruk, Beata Mazurek, Krzysztof Szulowski, Sławomir 

Zawiślak, Marcin Duszek, Krystyna Wróblewska, Kazimierz Gołojuch, Beata Szydło, Patryk 

Jaki, Dominik Tarczyński, Włodzimierz Bernacki, Arkadiusz Mularczyk, Barbara Bartuś, 

Elżbieta Duda, Michał Cieślak, Anna Krupka, Grzegorz Tobiszewski, Izabela Kloc, Waldemar 

Andzel, Andrzej Sośnierz, Stanisław Szwed, Anna Zalewska, Beata Kempa, Katarzyna 

Czochara, Mirosława Stachowiak-Różecka, Joachim Brudziński, Elżbieta Rafalska, Jerzy 

Materna, Małgorzata Golińska, Michał Jach, Beata Mateusiak-Pielucha, Jan Klawiter, Paweł 

Szramka, Paweł Skutecki, Andrzej Maciejewski, Stanisław Tyszka, Tomasz Rzymowski, Piotr 

Apel, Błażej Parda, Jerzy Kozłowski, Jarosław Sachajko, Maciej Masłowski, Elżbieta Zielińska, 

Norbert Kaczmarczyk, Grzegorz Długi, Krzysztof Sitarski, Jerzy Jachnik, Tomasz Jaskóła, 

Agnieszka Ścigaj, Paweł Grabowski, Piotr Liroy-Marzec, Robert Winnicki, Jakub K, Marek 

Jakubiak, Jacek W, Joanna Scheuring-Wielgus. 

[Razem 110. Nie wszystkie nazwiska udało mi się zapisać, bo były przysłonięte. Również 

nie pokazano senatorów. Tylko kilka, może kilkanaście nazwisk zaistniało w telewizjach. Reszta 

to posłowie od podnoszenia ręki co jakiś czas, gdy zarządzono głosowanie. Nie usłyszymy o 

nich więcej]. 

Na miejsce posłów, którzy biura poselskie zamienią na te euro-posła, w ławach 

sejmowych zastąpią koledzy z wyborczej listy z kolejnym wynikiem. W przypadku senatorów 

pozostanie wakat, bo tu w tak krótkim czasie przed kolejnymi wyborami do senatu wyborów 

uzupełniających się nie przeprowadza. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

Jutro wielu urlopowiczów stanie jutro oko w oko z wiatrem, deszczem i niską temperaturą. 

Nie chodzi o to, by popsuć komuś wyjazd, ale uniknąć niespodzianki. 

Spojrzenia oczu w górę, oczekiwania zgromadzonych duże, a wciągana na latarnię morską 

flaga jeszcze większa, Niestety, w Świnoujściu wiatr okazał się zupełnie niepatriotyczny. 

Dziesięć w skali Bauforta, mamy teraz 105 kilometrów na godzinę u góry, to jest taki wiatr, 

z którym nie jesteśmy w stanie wygrać. 

12 alpinistów i 150 metrów liny nie dało rady. Wiatr zadął mocniej niż przybyła orkiestra 

dęta [marynarki wojennej]. Rekordowa biało-czerwona miała ponad 700 metrów kwadratowych, 

ale szczęścia zupełnie. [Została porwana w strzępy]. 

Niestety, biednemu majówkowiczowi też wiatr piaskiem w oczy i to dokładnie tam, gdzie 

Polaków wywiało na długi weekend: nad morzem i na Mazurach. 

Jutro rano pół Polski [północna] może sobie odmrozić uszy. Temperatura spadnie nawet 

do -5 stopni. W ciągu dnia zrobi się trochę cieplej, ale to marna pociecha, bo w całym kraju 

zacznie padać. [Jest już piątek, ale w Warszawie świeci słońce]. Może zmrozić 100 centymetrów 

śniegu na Kasprowym. A może go być jeszcze więcej. 

W niedzielę temperatura zaledwie przekroczy 10 stopni i wszędzie będzie padać deszcz, a 

miejscami nawet śnieg… Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

Mieszkańcy Gniezna i okolic też słyszeli o piątce Kaczyńskiego. Ale oni już dziś mogą 

powiedzieć, że nie tak miało być. Bo premier obiecał przywracać połączenia autobusowe, a im 

właśnie zbankrutował PKS. Znika 250 połączeń, pozostaje auto albo rower. 

[…] 



♣ 
2019-05-03 piątek święto Konstytucji 3 Maja 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2911 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Zapraszam w dniu święta rocznicy uchwalenia Konstytucji 3 Maja… 228 rocznica… 

święto stało się także okazją do przedstawienia zmian w obecnie obowiązującej Konstytucji… 

Prezydent odznaczył Orderem Orła Białego wybitnych Polaków: Czesław Bielecki, 

doktor, działacz opozycji w PRL, [architekt, urodził się w Warszawie w zasymilowanej rodzinie 

inteligencji żydowskiej. Niczym się nie wyróżnił w PRL, a przecież znam to środowisko]. 

Andrzej Duda, prezydent RP: – …Mamy Konstytucję. Trzeba dyskutować nad jej 

zmianami, bo warto dyskutować. Nad tym, czy powinniśmy wprowadzić w niej zapis o naszym 

wejściu do Unii Europejskiej, czy powinniśmy w Konstytucji zagwarantować obecność w tym 

wielkim sojuszu? Osobiście jestem przekonany, że tak. Czy powinniśmy zagwarantować 

obecność w NATO? Osobiście uważam, że tak… [A zmiana złotówki na euro?]. Chciałbym, 

żeby Polska była krajem sprawiedliwości społecznej. Chciałbym, żeby ludzie mieli poczucie, że 

wymiar sprawiedliwości, że dzieje się w Polsce sprawiedliwość [bądźmy precyzyjni: że w 

Polsce dzieje się Prawo i Sprawiedliwość], żeby ludzie mieli do niego zaufanie, żeby mówili, że 

w Polsce sądy działają dobrze, żeby mówili, że w Polsce są uczciwe władze. 

 

Defilada przyciągnęła sto dziesięć tysięcy widzów… defilowały wszystkie służby 

mundurowe, były nawet patrioty amerykańskie… 

 

Trzeci maja to także wielkie święto w Kościele katolickim – Najświętszej Marii Panny 

Królowej Polski. Na podkrakowskich błoniach modlili się także wierni z całej Polski. W homilii 

padły ważne słowa o chrześcijańskich wartościach tak bardzo potrzebnych we współczesnej 

Europie. 

[Ba! Chrześcijańskie wartości potrzebne są głównie i natychmiast rządzącym politykom w 

Polsce, bo z ambon pada nieustannie: miłuj bliźniego – pada to najważniejsze przykazanie 

Jezusa Chrystusa, a polscy politycy tego nie zamierzają słyszeć i stosować. Dla polskich 

polityków najważniejszym nakazem wcale nie chrześcijańskim jest: musimy wygrać, to my 

musimy wygrać, musimy wygrać za każdą cenę. Władza do nas należy i musi do nas należeć. Bo 

tu są olbrzymie pieniądze dające nam, władzy, dobrobyt i siłę do opłacenia wszystkiego 

prowadzącego do naszego rządzenia. Tak przerażająco szybko pieniądze narodu stają się 

własnością rządzących polityków i jak to bywa z nie własnymi dobrami, dobrami całego narodu, 

do których się dorwali na kilka lat zaledwie, nie myślą o wydawaniu tych pieniędzy oszczędnie, 

rozsądnie, z myślą o przyszłości narodu, o odległych latach, o wygospodarowanej zasobności 

narodu na okresy przyszłe a trudne. Pojęcie skarbca narodu nie istnieje – zostało wyparte przez 

hipotekę długu. Każde pieniądze muszą być wydane natychmiast i zawsze należy ich wydać 

więcej niż ich jest. Pieniądze zamiast służyć narodowi, służą partii na zdobywanie wyborców, by 

ci oddali swój głos na tych, którzy im płacą. Obywatel musi liczyć na otrzymane od nas, 

polityków, 500 złotych, na 300 złotych. Emerytom nie poprawi losu jednorazowe 888 złotych… 

Tu w ogóle nie ma wartości chrześcijańskich]. 

 

Donald Tusk wygłosił swój wykład na Uniwersytecie Warszawskim. Choć zaczął od tego, 

że jako szef Rady Europy nie powinien angażować się w kampanię wyborczą żadnej ze stron 

sceny politycznej, to w efekcie skupił się na krytykowaniu obecnej partii rządzącej. Tak więc 

jednak polityczne wystąpienie odbywało się w czasie, kiedy Polacy świętowali, a na ulicach 

Warszawy odbywała się wielka defilada wojskowa. 

Krzysztof Nowina-Konopka, Kinga Bednarek: – Donald Tusk napięcie budował od 

kilkunastu dni. Do Warszawy przyjechał, jak sam zapowiadał, by powiedzieć coś ważnego, ale 

zanim przemówił w auli Uniwersytetu Warszawskiego współorganizator wykładu Leszek 

Jażdżewski: 

Kościół katolicki w Polsce obciążony wielkimi skandalami pedofilskimi, obciążony walką 

o pieniądze i o wpływy, stracił moralny mandat do tego, żeby sprawować funkcję sumienia 

narodu. 



KNK: – Brutalnie zaatakował Kościół w Polsce: 

LJ: – Po kilku godzinach zapasów ze świnią w błocie, orientuje się w końcu, że świnia to 

lubi. 

KNK: – Donald Tusk wykład zaczął od zastrzeżenia: 

DT: – Rację mają ci, którzy mówią, że jako szef Rady Europejskiej nie powinienem 

angażować się w kampanię polityczną… 

♣ 
[Telewizje nie miały zamiaru retransmitować wykładu Donalda Tuska – wolały wybrać 

smakowitsze fragmenty i je zacytować z własnym odpowiednim komentarzem. Dla nas bardziej 

przydatny jest pełny tekst:] 
Wystąpienie przewodniczącego Rady Europejskiej Donalda Tuska w rocznicę 

Konstytucji 3 Maja. Uniwersytet Warszawski, 3 maja 2019. 

Mam ze sobą notatki, nie zwykłem czytać swoich wystąpień, szczególnie od czasu mojego 

pierwszego exposé, jako debiutującego premiera, który mi zajął trzy godziny, uznałem, że lepiej 

mówić z głowy i z serca. Ale dzisiejszy dzień potraktowałem wyjątkowo. Oprócz notatek 

wziąłem ze sobą bohaterkę dzisiejszego dnia, to jest Konstytucja Rzeczpospolitej Polskiej. To 

jest jej święto. (brawa) 

I wrócę do niej pod koniec mojego wystąpienia na krótką chwilę. Ale oczywiście zacząć 

chciałbym od podziękowań, dziękuję bardzo panie rektorze, dziękuję całemu Uniwersytetowi, za 

możliwość wystąpienia dzisiaj przed wami, w dniu 3 maja. 

Bardzo się cieszę, że na sali widzę tak wielu współtowarzyszy, panią premier i marszałek 

Ewę Kopacz z panem marszałkiem Grzegorzem Schetyną, z panem ministrem Władysławem 

Kosiniakiem-Kamyszem, moimi wieloletnimi współpracownikami i przyjaciółmi. 

I chciałbym od razu przeciąć wszelkie spekulacje. Rację mają ci, którzy mówią, że jako 

szef Rady Europejskiej nie powinienem angażować się w kampanię polityczną na rzecz jakiejś 

wybranej partii politycznej, gdyż nie jest to rolą mojego urzędu. Ale jest moim prawem 

i obowiązkiem, jako przewodniczącego Rady Europejskiej, wspierać Europejczyków w każdym 

kraju Unii Europejskiej. Wszystkich tych, którzy uparli się, czasami wbrew trudnym 

okolicznościom, aby ludzi łączyć, a nie dzielić, żeby łączyć dla swojej ojczyzny i dla Europy. Za 

to wam bardzo dziękuję. 

Jestem też szczęśliwy, że występuję dzisiaj tu, w sali Uniwersytetu, który zdecydował się 

na podjęcie inicjatywy, która w Unii Europejskiej może jeszcze nie robi wielkiej kariery, bo to 

dopiero początki, ale która na pewno zmaterializuje się, jeśli więcej takich ludzi, jak nasz rektor, 

i takich uczelni, jak nasz Uniwersytet, na to się zdecyduje. 

Mówię tu o uniwersytetach europejskich, które będą próbowały wspólnie, tak jak 

w przypadku Uniwersytetu Warszawskiego, razem z Kopenhagą, Mediolanem, Heidelbergiem, 

Paryżem, wspólnie tworzyć taką sieć intelektualnej i też emocjonalnej wspólnoty. Będę wam 

szczerze kibicował, jestem przekonany, że ten pomysł, który rzucił prezydent Francji, 

zmaterializuje się prędzej czy później, że naszego warszawskiego uniwersytetu będzie pełno w 

Europie i że tej Europy będzie bardzo dużo także w murach naszej uczelni. 

Pozwolicie także drodzy państwo, że chociaż na chwilę, na krótką chwilę wspomnę 

wykładowcę też tej uczelni, człowieka, którego od lat podziwiałem, miałem zaszczyt znać, 

profesora Karola Modzelewskiego, proszę o chwilę ciszy. (…) Dziękuję bardzo. 

Jak państwo wiecie, dzisiaj mówimy o konstytucji 3 maja. Ja tę uroczystość, obchody 

konstytucji 3 maja, przeżywam aktywnie od dobrych 40 lat. Podobne słowa mówiłem 10 

listopada w przeddzień rocznicy niepodległości, ale tak się składa, że rzeczywiście moja, nie 

tylko moja młodość polityczna to między innymi nielegalne manifestacje, w czasie których 

czciliśmy te dwa wówczas zabronione, bojkotowane, niechciane święta. 

Będę do końca życia pamiętał jedną z pierwszych, politycznych inicjatyw, które narodziły 

się pod parasolem tej wielkiej, pierwszej „Solidarności” w moim ukochanym Gdańsku, 

inicjatywy żołnierza, pisarza, lidera gdańskiej demokratycznej opozycji, pierwszego rzecznika 

prasowego „Solidarności” Lecha Bądkowskiego, miałem zaszczyt współzakładać z nim tę 

inicjatywę i ona się nazywała, to bardzo ciekawy przypadek, ale właściwie nie przypadek „Klub 

myśli politycznej im. Konstytucji 3 maja”. 



Ten mądry człowiek tłumaczył nam, wówczas dwudziestoparolatkom, że nawet w samym 

środku rewolucji, w tym samym ogniu emocji, jakie wyzwalała „Solidarność” w roku 

osiemdziesiątym i osiemdziesiątym pierwszym, musimy pamiętać o tym, że Polska będzie 

kiedyś wolna i niepodległa, że trzeba będzie ją tak budować, trzeba będzie ustrój tak 

konstruować, aby był akceptowalny dla wszystkich lub chociaż prawie wszystkich Polaków. 

Że nawet w ogniu konfrontacji, a wtedy no, to nie były żarty, wszak dosłownie kilka 

miesięcy później rozpoczął się stan wojenny, kazał nam pamiętać o jednym, że Polska 

niezależnie od tego, kto rządzi, kto będzie rządził w przyszłości, jaki jest ustrój i atmosfera na 

ulicach i w domach, że Polska jest jedna i że każdy, kto podejmuje walkę o inną przyszłość, 

musi mieć i w sercu, i w głowie myśl o tym, jak z ojczyzny zrobić dom, dla wszystkich, a nie dla 

wybranej grupy, nie dla władzy. 

3 maja będę pamiętał też do końca życia i nie żałuję tego, bo raptem rok po tym, kiedy 

założyliśmy nasz Klub Myśli Politycznej, dziesiątki tysięcy gdańszczan wyszło na ulice 3 maja 

[1982 roku], a to już była logika stanu wojennego i wbrew tej logice wszyscy ludzie wyszli na 

ulice. Nigdy wcześniej, a miałem dość jako młody człowiek bogaty życiorys, nigdy później tak 

mocno pałką nie oberwałem, jak wtedy, ale nie żałuję, bo dzięki temu naprawdę będę pamiętał, 

co znaczy Konstytucja 3 maja, pewnie do końca życia. 

Dlaczego tak ważne jest to święto? Tak naprawdę niewielu z nas, a ja byłem akurat świeżo 

upieczonym historykiem wtedy, kiedy zaczęliśmy tę nielegalną przygodę z obchodami 3 maja, 

ale nawet my, młodzi historycy, wówczas chyba nie przywiązywaliśmy szczególnej wagi do 

treści, do konkretnych zapisów Konstytucji 3 maja. Była raczej symbolem, symbolem takiego 

polskiego, odwiecznego marzenia, o wolności i niepodległości. 

Na pewno obchodząc jej święto robiliśmy po prostu na złość ówczesnej władzy, ale w symbolice 

tego święta było coś więcej niż tylko chęć politycznej manifestacji, albo krucha pamięć o tym, 

co znaczyły jej konkretne przepisy. 

Wiem, że w dniu święta należy mówić wyłącznie dobrze o tego święta bohaterach, w tym 

przypadku o Konstytucji 3 maja, ale bądźmy szczerzy z dzisiejszego punktu widzenia nie była 

zbyt postępowa. Jak porównamy ją z odrobinę starszą konstytucją amerykańską na przykład, to 

będziemy pamiętać, że ta amerykańska z poprawkami, nielicznymi zmianami obowiązuje do 

dziś. Pod rządami Konstytucji 3 maja, tak jak była zapisana, trudno byłoby sobie wyobrazić 

współczesny ustrój. 

Ale wówczas, w okolicznościach w jakich powstawała, dawała Polakom nadzieję na 

zmianę status quo. A to status quo – to był podzielony kraj, chaos i taka społeczna depresja, 

poczucie niesprawiedliwości, brak armii i brak polityki zagranicznej. Nawet jeśli dzisiaj zmiany, 

jakie Konstytucja 3 maja proponowała, wydają nam się stosunkowo nieśmiałe, to na ówczesne 

czasy był to odważny, bezprecedensowy i zdecydowany krok w stronę wolności, praw ludzkich i 

obywatelskich, nowoczesności ustrojowej i politycznej, był to na pewno krok, zdecydowany 

krok w stronę ówczesnych norm europejskich. 

To Edmund Burke, wybitny konserwatysta, myśliciel, pisał do Stanisława Augusta te 

słowa: 

„Konstytucja wasza wydaje się doskonała w tych warunkach, w których powstała. 

Podporządkowuje entuzjazm prawom, unikając despotycznego ducha, mając wolność za 

przewodnika”. 

W podobnym duchu pisał też wtedy Jerzy Waszyngton. 

Ustanowienie konstytucji było wielkim dziełem na rzecz wspólnoty politycznej narodu. To 

wtedy dopiero Polacy odkryli, że stanowią polityczną wspólnotę i od tamtego czasu rozumiemy, 

nawet jeśli nie wszyscy, jak wielką sprawą jest ustanowienie konstytucji, jakim złem jest gwałt 

na niej. Gwałt na konstytucji podważa bowiem ten najbardziej podstawowy fundament 

wspólnoty. 

Często, pewnie nawet częściej niż konstytucję 3 maja, przywołujemy w tych debatach 

i sporach politycznych w Polsce słowo Targowica, może akurat nie my tu siedzący, ale wiemy, 

jak ten epitet ma dotknąć oponentów, bo przecież tak naprawdę Targowica to synonim zdrady. 

Dzisiaj w dniu konstytucji 3 maja warto przypomnieć istotę także tego negatywnego fenomenu, 

jakim była zdrada Targowicy. Trzeba uświadomić wszystkim, którzy używają tego epitetu, jaka 

jest jego istota. 



Tak, Targowica to jest synonim zdrady i kłamstwa. To wówczas, po uchwaleniu 

konstytucji 3 maja, pod hasłami dumy i niepodległości, de facto przywrócono w Polsce chaos, 

zniewolenie chłopów, podległość Rosji, a w konsekwencji ostatecznej wojnę, zamęt i upadek 

polskiego państwa. Akt konfederacji targowickiej był spektakularnym pokazem cynizmu i 

propagandy, który odwoływał się do narodowych emocji, a heroldowie tego czynili to naprawdę 

z dużym talentem i dużą determinacją, ale był ewidentnie sprzeczny z narodowymi interesami. 

Ta lekcja jest ważna także i dzisiaj, nie tylko w Polsce, bo ma charakter uniwersalny 

i warto o niej dzisiaj przypomnieć każdemu Polakowi i Europejczykowi. To jest lekcja o tym, 

jak łatwo odwoływać się do narodowych emocji. Jak łatwo przypochlebiać się narodowym 

emocjom, działając de facto w sprzeczności z narodowymi interesami. 

Dzisiaj, w dniu konstytucji 3 maja, warto też przypomnieć, że istotą targowickiej zdrady 

było obalenie konstytucji. Konstytucja nie jest świętością ani dogmatem. Wszak można każdą 

konstytucję zmieniać i poprawiać, jeśli coś jest święte, to święty jest obowiązek jej 

przestrzegania przez wszystkich obywateli, a zwłaszcza przez władze. (brawa) 

Jeśli coś dzisiaj pamiętamy z zapisów konstytucji 3 maja, to z całą pewnością właśnie te 

słowa o tym, że ta ustanowiona właśnie konstytucja jest święta i niewzruszona i że obowiązkiem 

wszystkich jest jej przestrzeganie. 

Uczestniczyłem dzisiaj w południe, razem z prezydentem Rzeczpospolitej w 

uroczystościach 3-majowych i w głowie miałem właściwie tylko jedną myśl i tej myśli 

towarzyszyła zarówno taka emocja i refleksja historyczna, jak i świadomość tego, co dzisiaj 

dzieje się w Polsce: nie może być tak, że władza raz do roku obchodzi święto konstytucji, a na 

co dzień konstytucję obchodzi. (brawa) 

Przejdźmy to Europy, ale de facto będziemy mówili o tym samym. Dla mnie konstytucja, 

także ta 3 maja, w wymiarze historycznym, ale każda konstytucja. ma być fundamentem, który 

umożliwia budowę konstrukcji, w której mieszczą się ludzie różni, zjednoczeni szacunkiem dla 

siebie i dla prawa, ale nie jednakowi. Jednako pojmujący swoje obowiązki wobec własnego 

państwa, wobec własnej wspólnoty, wobec wolności innych ludzi, ale jakże różni w swoich 

poglądach, zwyczajach, zachowaniach. 

Dla mnie święto konstytucji i wszystko, co towarzyszy naszej emocji związanej z 

konstytucją 3 maja, to właśnie szacunek dla ludzi różnie myślących i rozumienie swojej 

wolności w taki sposób, który możliwie najmniej ogranicza wolność innych ludzi. 

motto Unii Europejskiej, zjednoczeni w różnorodności. 

Taka jest i powinna być Polska niezależnie od tego, jak często władze polityczne nad 

Wisłą i w różnych miejscach na świecie uważają, że ich głównym zadaniem jest uczynienie 

społeczeństwa jednolitym, na wzór przez siebie umiłowany. 

Zarówno konstytucja, jak Unia Europejska, co do swojej istoty mają chronić obywateli 

przed przewagą silniejszych i możniejszych. Mają tę ciągłą pokusę i żądzę, aby dominować. 

[Ich] pokusę i żądzę konfliktu zamienić na współpracę, mediacje i dialog. 

W historii Europy i świata zawsze można było znaleźć kogoś, naród, państwo, polityka, 

który uważał siebie za centrum świata. Mam ze sobą ukochany „Przegląd polityczny” i chciałem 

przeczytać dosłownie dwa zdania: „W centrum świata – powiadają starzy ludzie z okolic Rialto 

– jesteśmy my, wenecjanie z Wenecji. Za Ponte della Liberta prowadzącym na stały ląd są 

wieśniacy, którzy twierdzą, że prawdziwi z nich wenecjanie i że mówią po wenecku, ale to nie 

żadni wenecjanie, a jedynie wieśniacy”. 

Nie tylko w Wenecji obecny był pogląd, że jest się pępkiem świata. W Egipcie, starożytni 

Egipcjanie byli przekonani i do dzisiaj niektórzy tak sądzą, że Egipt właśnie jest matką świata. 

W Indiach uważa się, że Ganges jest sercem świata, w Grecji, mojej ukochanej Helladzie, 

pępkiem świata, znowu ta przedziwna anatomia, był kamień Omfalos w Delfach. 

Dla niektórych Kaaba w Mekce jest sercem świata. Już nie mówiąc o Chinach, państwo 

środka, czy jeszcze bardziej intrygujących sformułowaniach. Kłopot polega na tym, że ta 

perspektywa, w jakimś sensie naturalna i zrozumiała, z reguły przekłada się na pretensję do 

hegemonii, wyższości, dominacji. 

Konstytucja w kraju, Europa w wymiarze międzynarodowym, to jest zaprzeczenie tej 

logiki, zaprzeczeniem tej potrzeby, tej pokusy, tego niebezpieczeństwa hegemonii i dominacji. 



Dzisiaj jest takie modne hasło, że Polska jest sercem Europy. Ja bym bardzo przestrzegał 

przed takimi pozornie atrakcyjnymi i właśnie często anatomicznymi porównaniami. OK, 

Szwecja jeszcze może się ucieszyć, bo jak patrzę na mapę, to będzie głową, ale sojusznik 

autorów tego hasła, Victor Orbán może się poczuć lekko skrępowany. 

Dzisiaj tak naprawdę najważniejszym problemem, problemem politycznym, 

powiedziałbym egzystencjalnym, a może nawet wręcz metafizycznym, jest uniknięcie 

alternatywy między dominacją, hegemonią, a rozpadem i entropią. 

Mówię to jako szef Rady Europejskiej, bo widzę coraz wyraźniej, że te dwa zagrożenia, te 

dwie tendencje, z jednej strony próba zbudowania takiego nacjonalistycznego, agresywnego 

ducha, który kończy się zawsze próbą dominacji i hegemonii, a z drugiej strony ten nastrój, 

duch, a czasami fakty świadczące o entropii, rozpadzie, odsuwaniu się od siebie. Ta alternatywa 

będzie zabójcza. 

Tę alternatywę trzeba bezwzględnie zastąpić tego typu polityczną konstrukcją, która 

wymaga w wymiarze krajowym konstytucji mądrej i przestrzeganej, w wymiarze 

międzynarodowym szanowanej, respektowanej i wzmacnianej Unii Europejskiej. 

Jestem dzisiaj, no mogę powiedzieć szczerze szczęśliwy, chociaż lekko skonfundowany, 

bo usłyszałem dzisiaj w czasie uroczystości słowa do niedawna eurosceptyka, dzisiaj 

euroentuzjasty, z którym nie mogę nawet, powiem szczerze, konkurować w swoim 

euroentuzjazmie, o potrzebie wpisania naszej obecności w Unii Europejskiej do polskiej 

konstytucji. 

Chcę i powinienem przyjąć tę deklarację z jak najlepszą wiarą. Tyle warta będzie ta 

deklaracja, na tyle wzmocniłaby rzeczywiście naszą obecność w Unii Europejskiej, ile będzie 

równa determinacji w przestrzeganiu konstytucji. 

Po co zmieniać konstytucję, po co poprawiać konstytucję, jeśli nie jest się, z różnych 

powodów, w stanie przestrzegać jej fundamentalnych przepisów. 

Musimy odzyskać wzajemne zaufanie wtedy, kiedy rozmawiamy o tych najważniejszych 

aktach, najważniejszych przepisach, najważniejszych faktach ustrojowych. 

Musimy uwierzyć, że słowa wypowiadane przez przedstawicieli władzy znaczą coś dłużej 

niż jeden tydzień, trzy tygodnie przed wyborami. To nie będzie łatwe, ale my także musimy 

jakby siebie podbudować w tej wierze i nieustannie dawać taki kredyt zaufania, nawet jeśli 

przychodzi nam to z coraz większą trudnością. 

Mówiłem wiele razy o tym ile warta dla nas jest zjednoczona Europa, nie będę się tutaj 

powtarzał, ale chciałbym też dodać słowa, które z mojego punktu widzenia też mają wielkie 

znaczenie, ale chyba wszyscy je podzielacie: 

Europa jako idea, w której wolność człowieka, prawa człowieka, balans pomiędzy 

wartościami, Europa, która nie zawsze dawała radę, aby te wartości bronić, potrzebuje 

partnerstwa w wymiarze globalnym. 

Dzisiaj chciałbym bardzo mocno podkreślić potrzebę utrzymania za wszelką cenę 

wspólnoty transatlantyckiej. Żyjemy w świecie i musimy o tym codziennie przypominać, 

w którym pojedyncze państwo europejskie nie ma szansy w konfrontacji z rzeczywistością, ona 

bywa coraz bardziej brutalna. 

W Unii Europejskiej nie ma dużych państw. Jest kilka takich, które myślą, że są duże. 

Geopolityka, demografia, statystyka są nieubłagane. Jeśli chcemy sprostać wyzwaniom XXI 

wieku, musimy być zjednoczeni jako Unia Europejska i musimy, czasami wbrew 

okolicznościom i faktom, robić wszystko, aby utrzymać wspólnotę transatlantycką. 

My, Polacy, 3 maja też powinniśmy o tym mówić głośno, że nie mieliśmy i pewnie nie 

będziemy mieli w przyszłości dającej się przewidzieć lepszego sojusznika niż Stany 

Zjednoczone. I ja jestem bardzo zadowolony z tego, przy całym moim krytycyzmie, dzisiejsze 

polskie władze starają się te dobre relacje z Ameryką kultywować. Ważne jest jednak, aby 

uniknąć pewnej pułapki, która zawsze kończy się katastrofą, to jest pułapka, która zawarta jest 

w pewnej niedobrej gramatyce politycznej. W tej gramatyce politycznej rządzi słowo „albo”, a 

chciałbym, żeby rządziło słowo „i”. Wytłumaczę zaraz, dlaczego. 

Słuchajcie, sami pomyślcie, jak to brzmi „my albo oni” i porównajcie to ze zdaniem „my i 

oni”. Dzisiaj w polskiej polityce gramatyka oparta na spójniku „albo”, to jest właśnie gramatyka 

konfrontacji: albo my, albo oni. Polityka nie tylko w Polsce, w wielu państwach europejskich, 



zaczyna zmierzać w tę samą, niebezpieczną stronę – „albo my, albo oni”, „jednostka albo 

wspólnota”. Zobaczcie, jak brzmi zdanie, równoważnik zdania „jednostka i wspólnota”? 

Posłuchajcie, jak brzmi ten termin „bezpieczeństwo albo wolność”, jak brzmi w tej wersji 

„bezpieczeństwo i wolność”. Mógłbym powtarzać w nieskończoność tę grę słów, ale to nie jest 

gra słów. 

Żyjemy dzisiaj w czasie, w którym coraz częściej politycy stawiają nas przed takimi 

alternatywami, nie widzą żadnej możliwości łączenia, włączenia wartości, które mogą być, ale 

nie powinny być sprzeczne. Dzisiaj szczególnie w naszym kraju nabiera to charakteru takiej 

zimnej, ale właściwie powiem szczerze coraz gorętszej wojny domowej, politycznej wojny 

domowej. 

Konkurencja w polityce jest czymś zrozumiałym. Chciałbym, aby to przesłanie 

wybrzmiało naprawdę tak serio i żebyście szczególnie wy je wysłuchali, w polityce nie może 

chodzić o to, aby ktoś kogoś pokonał i unicestwił. 

Ktoś może wygrać wybory, ktoś może pokonać przeciwnika 26 maja, w październiku czy 

w listopadzie tego roku, ale będziemy dalej żyli w jednym kraju. 

Polityka to nie jest mecz, ja mam lekką chrypkę, bo bardzo przeżywam wczorajszy Puchar 

Polski, patrzę na panią Olę Dulkiewicz, domyślacie się, jak się cieszę, że wygrał mój klub, ale 

polityka to nie jest walka o puchar. O pucharze mogę dzisiaj powiedzieć: jest nasz. 

Ale ktokolwiek będzie wygrywał wybory w przyszłości nie może powiedzieć wygrałem 

wybory, Polska jest moja, nie wasza, wykluczam was z tego zwycięstwa. I dotyczy to zarówno 

logiki wewnętrznej, polskiej, jak i logiki europejskiej. 

Jeśli ta spirala niechęci, wrogości, a momentami nienawiści nie zostanie zatrzymana, a to 

jest wasz obowiązek, bo to jest w waszych rękach, w waszych umysłach, w waszych sercach, w 

waszej woli, aby dawać coraz lepszy przykład, aby pokazywać, że dobro może wygrywać, może 

nie być bezsilne wobec cynicznego zła, wobec kłamstwa, wobec brutalności. 

Jeśli nie zatrzymamy tej spirali, to przegramy podobnie, jak przegraliśmy wówczas, kiedy 

ustanawialiśmy raptem na kilka miesięcy konstytucję 3 maja. 

Pamiętajmy o tamtej lekcji. 

Ktoś kiedyś powiedział, i ta teza funkcjonuje dość powszechnie, że konstytucja 3 maja 

była receptą dla pacjenta, który już wcześniej de facto zmarł. Dzisiaj Polska jest w 

nieporównywalnie lepszej sytuacji. Polska nie jest chorym człowiekiem Europy. I napisaliśmy 

sobie nasze polskie recepty i europejskie recepty, i to są recepty na polską długowieczność i na 

polskie zdrowie polityczne. Taką receptą jest między innymi konstytucja. 

Jeśli tego nie zaakceptujemy – i nie mówię tego do was – ale do tych, którzy dzisiaj 

konstytucję traktują z takim lekceważeniem, to okaże się, że te nasze nowe recepty na polską 

długowieczność, bezpieczeństwo, zdrowie okażą się bez wartości. 

Czy naprawdę musimy być znowu mądrzy po szkodzie? Czy naprawdę musimy znowu 

rezygnować z tego, co stało się fundamentem tego bezprecedensowego sukcesu Polski tylko 

dlatego, że dzisiaj wygrywa logika niechęci, nienawiści, agresji? 

Dzisiaj te słowa też słyszałem na Placu Zamkowym, że to było najlepsze 30-lat w historii 

Polski, jestem o tym absolutnie przekonany. Dlaczego mielibyśmy to znowu stracić? 

Dlaczego mielibyśmy zapomnieć tę lekcję, ona nie jest taka trudna, że bez poszanowania 

prawa, bez poszanowania ludzi o odmiennych poglądach, bez szacunku dla siebie i dla obcych, 

bez zrozumienia, że Europa to coś więcej niż kilka traktatów i granice, dlaczego mielibyśmy to 

wszystko zgubić gdzieś w tym ferworze walki? 

To nie może być tak, jak to pole bitwy na … przyznaję się bez bicia, oglądam „Grę 

o tron”, nie wiem, czy to będzie spoiler, ale jedno wiem na pewno, że jeśli nie znajdziemy 

sposobu na ograniczenie agresji w Polsce, to to się może skończyć taką konfrontacją, jak 

w „Grze o tron” z królem nocy. Ja nie mówię, że mam w głowie jakiegoś polskiego polityka, że 

on jest tym królem nocy, nie, nie, to w ogóle… nie ten problem, chodzi raczej o to, aby uniknąć 

logiki, w której jeden za wszelką cenę musi wykończyć drugiego, a dzisiaj tak wygląda 

polityczna logika w Polsce. Nie chciałbym żebyśmy my, Polacy, tę bitwę przegrali. 

Jestem miłośnikiem historii starożytnej i będę zawsze wszystkim przypominał tym, którzy 

chcą się uczyć czegoś o polityce, także współczesnej, lekcję starożytnych Greków. Wtedy, kiedy 

potrafili się jednoczyć, potrafili obronić swoją kulturę i cywilizację przed Persami. 



Mark Twain zdaje się powiedział, że historia się nie powtarza, tak jest, ale historia się 

rymuje. I ja dzisiaj jestem w stanie odczytać te rymy pasujące do tamtej przeszłości. 

Przed nami są wyzwania, i o nich powiem dosłownie dwa zdania, ale wyzwania, które 

przygniotą nas Polaków i nas Europejczyków, jeśli nie odnajdziemy wspólnego, politycznego 

mianownika, jeśli nie zrozumiemy wszyscy, tu w Polsce i w Europie, że najważniejsze problemy 

XXI wieku trzeba umieć rozwiązać i wyłącznie wspólnie, bo nie mamy szans tym problemom 

sprostać, jeśli będziemy przy okazji walczyć ze sobą na śmierć i życie. 

Jak mało miejsca i czasu zajmuje w polskiej, ale też często w innych krajach europejskich 

w debacie, problem, tak na serio, poważnie, ochrony środowiska. 

Tak naprawdę, czy wyobrażacie sobie i wiem, że bardzo łatwo dyskusję na temat zmian 

klimatycznych przekształcić w taką niemądrą dyskusję, a przecież dzisiaj zimna, tak, jest 3 maja, 

znam te argumenty różnych polityków, to zresztą chyba to Juval Harari, zauważył, że 

szczególnie nacjonaliści nie znajdują kompletnie odpowiedzi na takie wyzwania, jak na przykład 

zmiany klimatyczne. I w związku z tym jedynym sposobem jest zaprzeczanie, że taki problem w 

ogóle istnieje. 

Wobec politycznych radykałów, szczególnie o tym zaciekle nacjonalistycznym 

charakterze nie tylko w Polsce, można to powiedzieć w kontekście właściwie każdego wyzwania 

XXI wieku. Bo może klimat to jest ciągle zbyt abstrakcyjny temat dla nas, ale chyba nie smog. 

50 tysięcy ludzi w Polsce umiera z powodu smogu właściwie bezpośrednio z tego powodu, 

miasto – nie wiem – wielkości Sieradza znika co roku. Ja mam dzieci i wnuki, mam to szczęście, 

że żyją w czystym mieście, jeśli chodzi o powietrze. Ale jak wiele miast w Polsce jest takich, że 

kiedy wyprowadzacie swojego wnuka, swoją córkę na spacer, to one wypalają paczkę 

papierosów, taki jest poziom skażenia w wielu polskich miejscach. 

Czy wyobrażacie sobie, że podejmujecie sami z siebie decyzję, jako rodzice czy 

dziadkowie, że podacie swojemu dziecku paczkę papierosów dziennie? 

Czy istnieje radykalnie prawicowa odpowiedź na wyzwanie związane ze środowiskiem 

naturalnym? Czy istnieje ideologiczna odpowiedź na ten problem? Nie. 

Ja wiem, jaka jest odpowiedź polityczna na ten problem, współpraca na poziomie 

lokalnym, narodowym i międzynarodowym, wszystkich ze wszystkimi. Nie uratujemy, i nie 

będę mówił o abstrakcji, naszej planety, nie uratujemy naszych dzieci i wnuków, jeśli nie 

zrozumiemy, że to wyzwanie oznacza bezwzględnie potrzebę współpracy wszystkich ze 

wszystkimi, bez wyjątku. 

Wiem o tym, bo jestem bardzo zaangażowany jako szef Rady Europejskiej w 

przekonywanie wielu państw, które chcą bojkotować pewne wspólne ustalenia, które dotyczą nie 

tylko klimatu, ale szeroko pojętego środowiska. 

Trudno żebyśmy wierzyli w skuteczność naszej walki z nadmiarem plastiku, jeśli całe 

państwa będą tony plastiku co godzinę wyrzucały do morza. To jest jeden z dowodów na to, że 

bez pełnej i takiej bardzo harmonijnej współpracy sobie z tym nie poradzimy. 

Miałem ostatnio okazję kilka razy rozmawiać z przywódcami Chin, mieliśmy choćby 

ostatnio szczyt Unia Europejska – Chiny. Oni właściwie niechętnie i niezbyt dużo mówią 

o pewnym planie, o którym też pewnie już słyszeliście, ciekawe szczegóły przeczytałem 

w artykule Jacka Dukaja też w moim ulubionym „Przeglądzie politycznym” o pewnym 

fenomenie, który nazywa się dość ogólnie sztuczna inteligencja. 

Na nikim to nie robi wrażenia, ale jeśli sobie uświadomimy, że powstaje właśnie tzw. 

social credit system, system kredytu socjalnego, nazwa jest nic nie mówiąca, a nawet myląca, w 

którym zaangażowana jest cała potęga państwa chińskiego. Oparte jest na zasadzie władania 

gigantyczną ilością danych numerycznych – big data. To nie jest powieść science-fiction. To nie 

jest futurologia, to nie jest obawa, o której tak myślę sobie patrząc na moje wnuki. 

To się dzieje dziś, na naszej ziemi, w największym państwie świata, najlepiej do tego 

przygotowanym, aby de facto kontrolować nie tylko zachowania, ale potrzeby, marzenia, 

wartości każdego człowieka z osobna z ponad miliarda ludzi. To się dzieje, to nie jest wymysł, 

to nie jest strach na wróble. 

Tak naprawdę na Zachodzie myślimy sobie okej, no jesteśmy beneficjentami i 

jednocześnie ofiarami tej samej rewolucji technologicznej, ale nie ma w nas pokusy, aby użyć 

tego technologicznego fenomenu na rzecz pełnej kontroli państwa nad jednostką. 



Ale szczerze mówiąc czy tak bardzo się różnimy, jeśli pomyślimy o fenomenie tej 

dominacji, czegoś, co nazywa się GAFA, skrót od tych czterech wielkich nazw: Google, 

Amazon, Facebook, Apple. 

Tak naprawdę na Wschodzie wyrasta gigantyczne imperium zdolne do kontrolowania 

wszystkich zachowań ludzkich. Na Zachodzie powstało niekontrolowane, biznesowe, w jakimś 

sensie spontaniczne, ale de facto w konsekwencji ostatecznej, podobne imperium. 

Czy my zastanawiamy się nad tym, a przecież czytamy o tym prawie codziennie, że 

uzależnienie od Internetu jest właściwie równie groźne, jak uzależnienie od alkoholu, czy 

narkotyków, czy hazardu? Szczerze powiedziawszy przecież każde z was wie coś na ten temat. 

Nasze dzieci są uzależnione od Internetu i będą każdego dnia, każdego miesiąca uzależnione 

coraz bardziej. Czy wyobrażacie sobie, że możemy sprostać temu wyzwaniu, skoro dzisiaj nawet 

jeszcze nie chcemy tego wyzwania nazwać wspólnie? 

Dzisiaj to jeszcze ciągle jest raczej temat dość wyrafinowanych debat intelektualistów 

i technologów. Ale przecież na naszych oczach zmienia się świat, szczególnie młodych ludzi, ale 

nie tylko. Na naszych oczach powstaje gigantyczny przemysł, który w niedalekiej przyszłości, są 

już kraje, gdzie to staje się też faktem społecznym, będzie przemysłem zajmującym wyobraźnię 

i świat wartości ludzi. 

Mówi się o inżynierach wartości, mówi się o świecie, który już jest, powstaje na naszych 

oczach, o świecie zdelaboryzowanym, gdzie nie będzie pracy dla ludzi nie dlatego, że będzie 

bezrobocie, tylko dlatego, że rewolucje technologiczne wyprą człowieka z rynku pracy i 

pozostanie wtedy przede wszystkim to, co i tak zajmuje nam dzisiaj 50, 60 procent czasu 

każdego dnia. Jesteśmy zanurzeni w tej chwili w wyobraźni, w emocjach ludzi, którzy 

wytwarzają ten świat. W Internecie, w produkcji filmowej, nawet nie zdajemy sobie sprawy 

z tego, że staje się to wyzwaniem cywilizacyjnym, ale także politycznym. 

Marzymy o rządach konstytucji, a widzimy, jak na naszych oczach świat idzie w stronę, w 

której ci, którzy sięgają po władzę, coraz częściej sięgają po fikcję, a ci, którzy szukają prawdy o 

świecie, coraz częściej muszą rezygnować nawet z marzenia o władzy. 

Fikcja dzisiaj staje się narzędziem nie tylko komercyjnych zachowań, nie tylko biznesu, staje się 

także wielkim, politycznym narzędziem, wobec tego wyzwania musimy stanąć wszyscy, 

wspólnie. 

Jest kwestia oświaty, wykształcenia i zdrowia. Ja nie jestem w stanie nawet zrozumieć 

tego, co stało się w ostatnich kilku tygodniach w Polsce, chociaż w jakimś sensie powinienem to 

dobrze rozumieć, szczególnie wtedy, kiedy jeden z polityków obozu rządzącego porównał 

nauczycieli do Wehrmachtu, tak zrobiło mi się cieplej koło serca i pomyślałem sobie wraca 

stare, nie jesteście sami drodzy nauczyciele. 

Jedno jest pewne, bez rewolucji w myśleniu, głównie polityków na temat oświaty nie 

damy szansy naszym, w moim przypadku wnukom, w wypadku wielu z was waszym dzieciom 

na lepszą przyszłość. Ne chodzi o tyranię wiedzy, o dostosowanie za wszelką cenę naszych 

dzieci do przyszłych rynków, nie chodzi tylko o wymogi konkurencji. Chodzi także 

o szczepienie ludzi młodych przed niebezpiecznym światem fikcji i uzależnień od cudzych 

wyobrażeń i cudzych wartości. To też wymaga wspólnoty działania. 

Nie chcę się wymądrzać, mógłbym godzinami mówić o tych rzeczach, które wciąż wydają 

się nowe i czasami egzotyczne, a które nie mam żadnych wątpliwości i nie jestem tu 

odosobniony, będą w najbliższym czasie decydowały o przyszłości każdego z nas z osobna, 

naszej ojczyzny, naszej Europy. 

Chcę was namówić tylko do jednego, bądźcie odważni w stawianiu pytań. 

Nie dajcie sobie wmówić, że mamy myśleć w sposób jednakowy, że mamy – jak to brzmi 

– mamy nie przeszkadzać i popierać. (brawa) 

Mamy, my i wszyscy, bo to jest istota politycznej wolności, mamy przeszkadzać i nie 

popierać, mamy szukać, mamy wątpić. 

Wolna Polska i zjednoczona Europa, to będzie dobre miejsce dla ludzi wtedy, kiedy 

uwierzymy w to, co było istotą i konstytucji 3 maja, i Unii Europejskiej – ciągły ruch. 

To nie jest przestarzała myśl – Kartezjusz: wątpimy, więc jesteśmy. 

Mam takie jedno zdanie z Ortegi y Gasseta, który pisał wiele lat temu, że tak wielu 

polityków i myślicieli wieści koniec Europy w konfrontacji z potęgami autorytarnymi, 



niemającymi żadnej wątpliwości, tak jednoznacznie myślącymi, że ta Europa nie ma żadnej 

szansy. 

To Ortega mówi „no przecież istotą Europy i jej wielkich przewag kulturowych, 

cywilizacyjnych było właśnie to, że ludzie myśleli, wątpili, byli w stałym ruchu”. 

I powiedział „cywilizacja europejska do głębi wątpi w samą siebie” i oby naprawdę tak 

było. 

Nie przypominam sobie – pisze – by jakakolwiek cywilizacja umarła na atak wątpliwości. 

Pamiętam natomiast i zwykle umierały one z powodu petryfikacji swojej tradycyjnej wiary i 

sklerozy przekonań”. 

Wiem, że mówię już za długo, nie jestem wykładowcą (z sali głośne: Nieeee), ale 

pozwólcie, no mam przy sobie tę konstytucję. Wiem, że naszym patronem i gdzieś tu, przecież 

widzimy go wszyscy oczami naszej pamięci i wyobraźni, ale też formalnym patronem tego 

miejsca jest Tadeusz Mazowiecki. 

I ja też pamiętam, byłem jego bliskim współpracownikiem, pamiętam jego ciężką pracę 

nad konstytucją. Nie jestem wielbicielem każdego przepisu w naszej konstytucji. Jak 

powiedziałem na początku jest naszym prawem, a czasami obowiązkiem zmieniać i poprawiać, 

nawet konstytucję, ale wiecie, tego bym nie zmienił. 

Znacie te słowa, ale wiem, że nasza publiczność jest trochę szersza, gorąco pozdrawiam 

tych, którym jest zimno i chyba są na zewnątrz budynku, mam nadzieję, że wytrzymaliście, ale 

chciałbym przypomnieć te słowa: 



„W trosce o byt i przyszłość naszej Ojczyzny, 

odzyskawszy w 1989 roku możliwość suwerennego i demokratycznego stanowienia o Jej 

losie, 

my, Naród Polski – wszyscy obywatele Rzeczypospolitej, 

zarówno wierzący w Boga 

będącego źródłem prawdy, sprawiedliwości, dobra i piękna, 

jak i niepodzielający tej wiary, 

a te uniwersalne wartości wywodzący z innych źródeł, 

równi w prawach i w powinnościach wobec dobra wspólnego – Polski, 

wdzięczni naszym przodkom za ich pracę, za walkę o niepodległość okupioną ogromnymi 

ofiarami, za kulturę zakorzenioną w chrześcijańskim dziedzictwie Narodu i ogólnoludzkich 

wartościach, 

nawiązując do najlepszych tradycji Pierwszej i Drugiej Rzeczypospolitej, 

zobowiązani, by przekazać przyszłym pokoleniom wszystko, co cenne z ponad 

tysiącletniego dorobku, 

złączeni więzami wspólnoty z naszymi rodakami rozsianymi po świecie, 

świadomi potrzeby współpracy ze wszystkimi krajami dla dobra Rodziny Ludzkiej, 

pomni gorzkich doświadczeń z czasów, gdy podstawowe wolności i prawa człowieka były 

w naszej Ojczyźnie łamane, 

pragnąc na zawsze zagwarantować prawa obywatelskie, a działaniu instytucji publicznych 

zapewnić rzetelność i sprawność, 

w poczuciu odpowiedzialności przed Bogiem lub przed własnym sumieniem, 

ustanawiamy Konstytucję Rzeczypospolitej Polskiej 

jako prawa podstawowe dla państwa 

oparte na poszanowaniu wolności i sprawiedliwości, współdziałaniu władz, dialogu 

społecznym oraz na zasadzie pomocniczości umacniającej uprawnienia obywateli i ich wspólnot. 

Wszystkich, którzy dla dobra Trzeciej Rzeczypospolitej tę Konstytucję będą stosowali, 

wzywamy, aby czynili to, dbając o zachowanie przyrodzonej godności człowieka, 

jego prawa do wolności i obowiązku solidarności z innymi, 

a poszanowanie tych zasad mieli za niewzruszoną podstawę Rzeczypospolitej Polskiej”. 

 

Zmieniajmy naszą rzeczywistość, nie zmieniajmy nigdy tego zapisu, nie tylko ze względu 

na pamięć o autorze, ale on naprawdę dobrze służy nam, Polakom. Naprawdę może być wzorem, 

tak jak wzorem była konstytucja 3 maja dla całej Europy i my naprawdę możemy przywrócić 

polską dumę wszystkich Polaków z Polski i jej osiągnięć w wymiarze naszym, narodowym, ale 

też europejskim. 

Byłem wielokrotnie w swoim życiu świadkiem tego, z jakim podziwem świat i Europa na 

Polskę patrzyły. I tak może być znowu. 

Wystarczy zapamiętać tych kilka prostych słów, przestrzegać tych kilku prostych praw, nie 

lękać się, nie poddawać się, diabeł nie jest taki straszny. 

A jak powiedział Immanuel Kant, jak jest dobra konstytucja to nawet, jak diabli rządzą, to 

ludzie dadzą sobie radę. 

Jestem absolutnie przekonany, że dacie sobie radę, jeśli będziecie wierni tym słowom 

niezależnie od tego kto w Polsce rządzi. 

Dziękuję za waszą cierpliwość. 

Tekst spisała z nagrania Wanda Ostrowska. 

♣ 
Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

O Konstytucji 3 Maja, o Tuska przemówieniu na Uniwersytecie Warszawskim, o biegu po 

zdrowie, o cyklonie w Indiach, o Wenezueli, gdzie jeden nie chce ustąpić, a drugi chce przejąć 

władzę… 

 

TELEWIZJA „TRWAM” – Myśląc Ojczyzna – Paweł Bortkiewicz, ksiądz profesor 

Polskość to duma. Niech będzie pochwalony Jezus Chrystus i Maryja zawsze dziewica. 



Proszę państwa, z jednej strony mamy uroczystości 3 Maja, bardzo jasno i wyraźnie 

sprofilowane, z drugiej strony mamy też wyraźnie określoną perspektywę euro-wyborów. 

Można powiedzieć, że w jakiś sposób ten dzień i te dni, które są przed nami, kreślą jakąś 

perspektywę między polskością a europejskością. Perspektywę, która dla wielu może się 

wydawać trudna, rozdzielona, dla innych jest zupełnie oczywista. Tak jak dla świętego Jana 

Pawła Drugiego, który na początku lat osiemdziesiątych, w osiemdziesiątym drugim roku w 

Santiago de Compostela wygłosił bardzo przejmujący akt europejski, mówiąc o potrzebie 

powrotu Europy do chrześcijańskich korzeni. I na początku tego aktu Jan Paweł II mówił: 

„Ja Jan Paweł, syn polskiego narodu, który zawsze uważał się za naród europejski ze 

względu na swe początki, tradycje, kulturę i żywotne więzy, syn narodu słowiańskiego wśród 

Latynów i łacińskiego pośród Słowian, ja następca Piotra na stolicy rzymskiej, stolicy, którą 

Chrystus zechciał umieścić w Europie, ja, biskup Rzymu i pasterz Kościoła Powszechnego, 

z Santiago kieruję do ciebie stara Europo wołanie pełne miłości: odnajdź siebie samą, bądź sobą, 

odkryj swoje początki, tchnij życie w swoje korzenie”. 

PB: – To mówił papież polski do Europejczyków, to mówił Polak do mieszkańców 

Europy, to mówił przedstawiciel narodu, który był europejski ze względu na swoją tradycję, 

korzenie, za swoją kulturę – był i jest europejski. Jan Paweł II podkreślał wielokrotnie w swoich 

orędziach i przemówieniach, że do istoty polskości należy otwartość. W swojej testamentalnej 

książce „Pamięć i tożsamość” pisał: Polskość, to w gruncie rzeczy wielość i pluralizm, a nie 

ciasnota i zamknięcie. Wydaje się jednak – zauważał – że ten jagielloński wymiar polskości 

przestał być niestety w naszych czasach czymś rzeczywistym. Polska, to ziemia szczególnie 

odpowiedzialnego świadectwa, to właśnie na tej ziemi toczył się i toczy spór o człowieka. 

Jan Paweł II mówił w czasie pierwszej swojej pielgrzymki do Polski: „Musicie być mocni, 

drodzy bracia i siostry. Musicie być mocni tą wiarą, tą mocą, którą daje wiara. Musicie być 

mocni mocą wiary. Musicie być wierni. Dziś tej mocy wam potrzeba niż w jakiejkolwiek epoce 

dziejów”. 

PB: – Jan Paweł II przypominał także wielokrotnie, że pamięć o naszej wierze, pamięć 

o mocy płynącej z tej wiary. Pamięć o naszych korzeniach, o tym zasadniczym korzeniu, jakim 

jest chrzest naszego narodu, że wszystko to było szczególną siłą, szczególną pomocą w dobie 

komunizmu. Ale że jest niemniej ważne po okresie upadku komunizmu. To właśnie w tym 

czasie, w naszych czasach, w tych, w których żyjemy, potrzebne jest świadectwo. Potrzebne jest 

właśnie teraz gdy pojawia się taka przestrzeń życia, w której wielu z nas Europejczyków, 

Polaków, wielu ludzi na całym świecie usiłuje żyć tak, jakby Boga nie było. Czyni Boga 

wielkim nieobecnym pośród spraw ludzkich. To właśnie w tej przestrzeni, nowej otwartości i 

przestrzeni świadectwa Jan Paweł II mówił w dziewięćdziesiątym piątym roku w Skoczowie: 

„Polska woła dzisiaj nade wszystko o ludzi sumienia. Być człowiekiem sumienia, to 

znaczy, przede wszystkim w każdej sytuacji swojego sumienia słuchać. I jego głosu w sobie nie 

zagłuszać, choć jest on nieraz trudny i wymagający, to znaczy, angażować się w dobro 

i pomnażać je w sobie i wokół siebie, a także nie godzić się nigdy na zło, w myśl słów świętego 

Pawła: Nie daj się zwyciężyć złu, ale zło dobrem zwyciężaj”. 

PB: – Być człowiekiem sumienia, to znaczy angażować się w budowanie królestwa 

bożego, królestwa prawdy i życia, sprawiedliwości, miłości i pokoju, w naszych rodzinach, 

społecznościach, w których żyjemy i w całej ojczyźnie. 

Proszę państwa, przywołuję tych kilka tekstów, różnych fragmentów papieskiego 

nauczania – w jednym celu: po to, by pomóc sobie, ale może także i państwu, słuchających tych 

słów, w poszukiwaniu odpowiedzi związanych z bliskimi już wyborami. Mają nas 

reprezentować w Europie ci, dla których polskość to normalność, polskość to otwartość, 

polskość to duma – mają nas reprezentować wyłącznie ci, którzy są dumni z bycia Polakami, 

którzy są mocni mocą wiary i którzy są prawdziwie ludźmi prawego i prawdziwego sumienia. 

Wierzę, głęboko wierzę, że na takich ludzi oddamy nasz głos. 

[Nie umiałbym ocenić, kto spełnia tak ustawione kryteria, może moja matka i mój ojciec, 

ale oni nie żyją. Więc nie powinienem oddać głosu na żadnego kandydata? Co ja o kandydatach 

wiem? Nic. To, co sami mówią o sobie? Albo co mówią o nich ich poplecznicy partyjni? To 

zbyt mało. Niemożliwym jest wskazanie Polaka, który by zaprzeczył normalności, otwartości 

Polski, Polaka, który nie byłby dumny z tego, że jest Polakiem. Z wiarą już jest trudniej, bo nie 



wypada głosić, że tylko wiara katolicka daje moc wiary, że tylko katolik jest prawy i 

prawdziwego sumienia – uważać tak należy, ale nie głosić. Co innego zachodzi, gdy chcemy 

poniżyć, naznaczać niekorzystnie drugiego człowieka. Wówczas wszystkie te cechy będące w 

gruncie rzeczy epitetami, są bardzo przydatne]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – część I – Katarzyna Kolenda Zalewska i Marcin Horała, 

Prawo i Sprawiedliwość oraz Bartosz Arłukowicz, Platforma Obywatelska 

KKZ: – wystąpienie Tuska 

BA: – [pominę] 

MH: – W przemówieniu Donalda Tuska było kilka, nawet dużo takich uszczypliwości, 

bieżącej polityki, ewidentnie wyszedł z roli przewodniczącego Rady Europejskiej, sugestie były 

oczywiste. Jeżeli na przykład po tym wykładzie mówił, że wycinać wszystkie drzewa w Polsce, 

to co on mógł mieć na myśli? Przy okazji kłamać manipulując. Natomiast co do samego 

wystąpienia, no, to ja się nie mogę opędzić od skojarzeń jeszcze z Herbertem, znaczy łańcuchy 

tautologii 

[tautologia (gr. ταὐτός tautós, „ten sam” i λόγος lógos, „mowa”) – konstrukcja językowa, 

w której poszczególne wyrazy powtarzają swoje znaczenie, zaliczana do redundantnych 

połączeń wyrazowych.] 

Tam nie było jakiejś ciekawej myśli, bardzo często, co jest bardzo dziwne to miało być 

wykładem, praktycznie zero argumentów. Widzimy na przykład to nieszczęsne łamanie 

konstytucji, wieczne łamanie konstytucji, konstytucji, łamią konstytucję, bo łamią konstytucję. 

Po wykładzie spodziewałbym się, żeby odniósł się do któregoś z artykułów konstytucji i 

powiedział wreszcie, na czym to łamanie konstytucji miałoby rzekomo polegać. No, tego nie 

było. Łamiemy konstytucję, bo łamiemy konstytucję – to jest przykład tautologii w 

rozumowaniu właśnie. 

[Odsyłam posła Horałę do skargi złożonej w Trybunale Sprawiedliwości Unii Europejskiej 

– tam znajdzie wszystko o łamaniu Konstytucji przez PiS]. 

 Pan Donald Tusk niewątpliwie jest sprawnym mówcą, natomiast ta forma… To jest forma 

bez treści. Była tautologia i ona powstała kilka lat temu. Było tam kilka takich bieżących 

uszczypliwości. Trochę to dziwne, że przewodniczący Rady Europejskiej chce się 

rozmieniać na drobne i wdawać w taką bieżączkę polityczną, takie bieżące uszczypliwości, ale 

to dziwne, że tak powiem, co do urzędu, bo co do osoby, to już nie dziwiło, czego się dokładnie 

spodziewałem… 

[Dalej coraz bardziej się kłócili i wszyscy troje naraz mówili i się swym jazgotem 

doskonale zagłuszyli]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach część II – Katarzyna Kolenda Zalewska i Leszek 

Jażdżewski „Liberté”. Który był organizatorem tego spotkania Donalda Tuska i tego wykładu 

i Jakub Majmurek, krytyka polityczna 

KKZ: – To przemówienie było zapowiadane, zresztą sam Donald Tusk na igrzyskach 

wolności w Łodzi chciał uczcić święto 3 Maja i zapowiedział, że przyjedzie, było zapowiadane 

jako coś niezwykle przełomowego. Wszyscy się spodziewali, że być może dojdzie tutaj do 

jakiegoś przełomu, że Donald Tusk coś powie na temat swojej przyszłości. Jak panów zdaniem, 

na jakim poziomie to było przemówienie, które zostanie zapamiętane i w jakim sensie będzie 

przełomowe. 

LJ: – Ja mogę powiedzieć tyle, że, tak, jako organizator, że pewne oczekiwania, że 

w takim krótkim terminie będzie jakieś mocne uderzenie w PiS, że będzie jakieś mocne otwarcie 

dla koalicji, że przeciwnie, ogłoszenie własnego projektu. Tak. I ja uważam, że właśnie przełom 

polega na tym, że Donald Tusk mówił o polityce, tak jak ona powinna wyglądać i być może 

będzie wyglądać za cztery, pięć lat. I że to w jakimś sensie było takie wizjonerskie otwarcie do 

przodu i że Tusk mówił takim językiem, nie mówię tego tylko dla tego, że byłem organizatorem 

tego wydarzenia, tylko mam takie poczucie, że żaden polityk polski dzisiaj nie byłby w stanie 

takim językiem powiedzieć o takich rzeczach, które być może nie są czymś zaskakującym dla 

krytyki politycznej „Liberté” czy magazynu świątecznego Gazety Wyborczej, ale myśli 

niepolityczne [? Nie jestem pewien zapisu] kompletnie nie istnieją i to, że Tusk to powiedział, a 



nie Zieloni czy Biedroń, to ma gigantyczne znaczenie, dzisiaj tego nie doceniamy, że to Tusk 

mógł uderzyć w PiS, ogłosić coś takiego, co będzie miało znaczenie w kampanii wyborczej, to, 

że on takie tematy postawił i powiedział, że to są nasze wyzwania i jeszcze coś takiego 

powiedział, wezwał do zgody narodowej, tego, żeby się nie wyrzynać, to myślę, że to może mieć 

bardzo długofalowe znaczenie. 

JM: – Ja się zgodzę, bo rzeczywiście Donald Tusk wybrał tutaj, co nie jest oczywiste 

w Polsce jako polityk XXI wieku. Mamy w Polsce 2019 rok, prawie trzecia dekada XXI wieku. 

Czasem partie często żyją sporami z początku lat dziewięćdziesiątych wieku ubiegłego. A partia 

rządząca, powiedziałbym, że nawet ideami tak gdzieś sprzed stu lat. Idea państwa narodowego 

Jarosława Kaczyńskiego, to jest taka wizja, którą można było poważnie dyskutować w latach 

dwudziestych XX wieku, ale nie dzisiaj. No i pod tym względem to przemówienie faktycznie 

brzmiało odświeżająco. Nie jest tak, że Donald Tusk powiedział coś szczególnie odkrywczego, 

głębokiego na temat, nie wiem, monopolu cyber-korporacji, na temat tego, jak w sferę publiczną 

liberalnych demokracji zmienia Internet media społecznościowe, ale samo to, że polityk tej wagi 

powiedział o tych problemach, nie powiedział tego na przykład Adrian Zandberg, który pewnie 

by miał ciekawsze  kwestie do powiedzenia czy na przykład ktoś z Zielonych… [dla mnie, to 

zbyt dużo słów zaangażowanych w wypowiedzenie niezbyt sprecyzowanej myśli]. 

♣ 



2019-05-04 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2795 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Ratują życie i budzą podziw. Dziś święto strażaków. 

Zdecydowane nie dla roszczeń żydowskich do bezspadkowego mienia i głos w obronie 

Kościoła, to według Prawa i Sprawiedliwości praktyczne wyrazy walki o interesy ojczyzny. 

Politycy przekonywali o tym podczas pikniku patriotycznego w Pułtusku: 

Damian Diaz, Adrian Borecki: – W Pułtusku patriotyczne świętowanie przedłużono 

o jeden dzień. Uczestnicy pikniku cieszą się, że przywiązanie do ojczyzny wreszcie jest 

promowane w przestrzeni publicznej: 

- Za wcześniejszych rządów to była sprawa wstydliwa, a obecnie można wyrażać swoje 

uczucia na zewnątrz… 

- Mówić o Polsce też w prawdziwy sposób. Wprawdzie te osoby mają taką możliwość 

także na świecie… 

Uczestnicy pikniku mówili, że deklarowany patriotyzm musi przejawiać się na co dzień: 

- Przez płacenie podatków, przez kultywowanie wartości… 

- Być po prostu dla siebie życzliwym, dzieci wychowywać patriotycznie… 

PJK zdecydowanie sprzeciwił się żądaniom amerykańskich organizacji żydowskich wobec 

Polski. To odpowiedź na obawy, które budzi amerykańska ustawa 447 – zakłada ona 

monitorowanie przez departament stanu zwrotu majątku ofiar Holokaustu, w tym mienia 

bezspadkowego. Według polskiego prawa taki majątek należy do skarbu państwa. 

PJK: – Polska żadnych zobowiązań nie ma. I to zarówno z punktu widzenia prawa, jak i z 

punktu widzenia elementarnej moralności i przyzwoitości. To nam należy zapłacić. My nie 

jesteśmy nikomu nic winni. 

Wprowadzenie dodatkowego prawa, które zablokuje roszczenia, obiecał dziś premier: 

Mateusz Morawiecki, premier: – Będzie na pewno odpowiedzią na jakiekolwiek 

roszczenia z jakiejkolwiek strony. Nie pozwolimy na to. 

PJK podczas pikniku wystąpił w obronie Kościoła, PJK mówił o jego ważnej roli w życiu 

narodu: 

PJK: – Kościół jest jedynym depozytariuszem systemu wartości, który w Polsce jest 

powszechnie znany, nawet dla ludzi, którzy są niewierzący… 

Filarem polskości jest także rodzina, którą rządzący wspierają programami społecznymi… 

Polaków łączy także rozrywka: 

PJK: – Nie jest tak, że ja nie znam tych piosenek, może nie wszystkie, ale wiele znam, tak 

że, proszę państwa, i wcale się tego nie wstydzę, bo to tylko ludzi tylko cieszy, że mają 

kompleksy, a ja kompleksów nie mam. [Jednak nie zademonstrował]. 

Uczestnicy pikniku demokratycznego w Pułtusku bawili się w rytm zespołu Bajer Ful. 

Damian Diaz, Wiadomości. 

 

To był atak na polski kościół katolicki, tak wielu polityków i dziennikarzy oceniło 

wczorajsze wystąpienie Leszka Jaczewskiego. Redaktor naczelny czasopisma „Liberté” jako 

przedmówca premiera Donalda Tuska powiedział między innymi, że polski kościół zaparł się 

ewangelii i Chrystusa. Donald Tusk nie odciął się od tych słów. 

Konrad Wąż, Małgorzata Kałużyńska: – Leszek Jażdżewski, redaktor naczelny czasopisma 

„Liberté”, to on zaprosił Donalda Tuska do Polski i to on zabrał głos tuż przed wystąpieniem 

byłego premiera. Już w pierwszych słowach zaatakował Kościół Katolicki [wczoraj zapisałem 

całe wystąpienie]. 

Ten gest [poklepanie po ramieniu] wskazuje, że Donald Tusk akceptuje takie poglądy 

i taki styl debaty publicznej. We wczorajszym wystąpieniu Tusk nie odciął się ani nie potępił 

Jażdżewskiego. Zdaniem wielu Polaków powinien to zrobić… 

Tym bardziej, że Jażdżewski zaatakował Kościół w dniu święta narodowego i kościelnego 

Najświętszej Marii Panny Królowej Polski. 

Na słowa Jażdżewskiego nie zareagował także przysłuchujący się szef PSL, twierdzący, że 

ludowcy, to konserwatyści przywiązani do Kościoła i polskiej tradycji. Władysław Kosiniak-

Kamysz słowa Jażdżewskiego nagrodził nawet brawami. Dopiero dzisiaj szef PSL po fali 



oburzenia, która przetoczyła się przez Polskę, skrytykował naczelnego „Liberté”. Dlaczego 

liderzy i sympatycy Koalicji Europejskiej patrzą przez palce na szarże Jażdżewskiego? Nie brak 

opinii, że to polityczna taktyka. Naczelny „Liberté”, tak jak kiedyś Janusz Palikot, ma mówić to, 

czego głośno nie wypada powiedzieć Donaldowi Tuskowi. 

Teraz Jażdżewski dzieli Polaków i w niewybredny sposób atakuje ludzi Kościoła. 

Obserwatorzy mówią, że Donald Tusk instrumentalnie wykorzystuje Kościół. Teraz dał 

przyzwolenie na atakowanie duchownych oraz wzięcie na celownik chrześcijańskiego systemu 

wartości, który jest fundamentem narodu polskiego. Bo pasuje mu to do własnej 

kosmopolitycznej narracji politycznej. Natomiast jeszcze przed wyborami prezydenckimi w 

2005 roku, kiedy konkurował o funkcję głowy państwa ze świętej pamięci Lechem Kaczyńskim, 

Donald Tusk chętnie demonstrował swoje przywiązanie do katolicyzmu, wziął nawet ślub 

kościelny po blisko 30 latach małżeństwa. 

Filip Memches, publicysta: – Ubiegał się o wyborców konserwatywnych, w związku z tym 

jakby deklarował swoje związki z Kościołem, prawda, że jakoś tam jest to dla niego ważne. A 

teraz jak widać, potrzebni są wyborcy antyklerykalni i no i instrumentalizowanie Kościoła. 

Takiej polityce od lat sprzeciwia się PJK, także dzisiaj twardo stanął w obronie Kościoła: 

PJK: – Kto podnosi rękę na Kościół, chce go zniszczyć, ten podnosi rękę na Polskę. 

Kościoła trzeba bronić, powtarzam, to jest także obowiązek patriotyczny. 

Wolna i niepodległa Rzeczpospolita, to przecież zasługa między innymi heroizmu 

polskiego duchowieństwa, na przykład w czasie drugiej wojny światowej i dziedzictwa 

polskiego papieża, Jana Pawła II. 

PJK: – Kto jest po drugiej stronie? Po drugiej stronie jest Urbano Padre [? nie 

zrozumiałem], nihilizm. 

W przypadku środowiska związanego z czasopismem „Liberté” to nihilizm finansowy, 

także z zagranicy. Z ostatniego dostępnego sprawozdania finansowego wynika, że 2013 roku na 

konto wydawcy pisma wpłynęło ponad 150 tysięcy złotych od dojczlandzkiej fundacji 

Neumanna. „Liberté” wsparła także fundacja założona przez George’a Sorosza. Konrad Wąż, 

Wiadomości. 

 

Nie milkną echa wczorajszego wystąpienia Donalda Tuska na Uniwersytecie 

Warszawskim, szefa Rady Europejskiej. Komentatorzy zwracają uwagę na jasny podtekst 

polityczny przekazu Tuska i podkreślają, że jest on zupełnie inny od tego niż wtedy, gdy był 

premierem. Powrotu do polskiej polityki nie wykluczył, choć jak wynika z sondażu, aż 44% 

Polaków jest temu przeciwnych, co akurat w tym badaniu stanowi większość. 

Marcin Tulicki, Anna Grochowska, Anna Pawelec: – [Dalszy ciąg zmasowanego ataku na 

Tuska]. 

 



Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Wywalczenie 100 miliardów złotych więcej niż na razie wywalczył PiS w projekcie 

unijnego budżetu – obiecuje Grzegorz Schetyna na konwencji wyborczej Koalicji Europejskiej 

w Białymstoku, przedstawił pakiet medyczny: szczegółową listę obietnic, na przykład 

znacznego skrócenia kolejek do specjalistów. 

[Kiedyś przed laty każdy lekarz wszystko leczył, był specjalistą od wszystkiego. Później 

zaczęto kształcić lekarzy specjalistów, to znaczy na koniec studiów medycznych lekarze zaczęli 

robić dodatkowo specjalizację i powstała grupa lekarzy specjalistów, bo też wiedza medyczna 

znacznie się rozbudowała. W konsekwencji okazało się, że lekarz ogólny – internista, z wieloma 

schorzeniami kieruje od razu do specjalisty. Zapewne to jest słuszna zasada. Ale my chorzy już 

sami, zwłaszcza w przychodniach prywatnych, gdzie nie trzeba mieć skierowania do specjalisty, 

idziemy prosto do specjalisty. 

W państwowych przychodniach utworzono lekarzy pierwszego kontaktu, którzy już nie 

leczą, a ograniczają się do dawania skierowań do specjalisty. Stąd powstały w Polsce wielkie 

kolejki do specjalistów. Wydaje się, że lekarz pierwszego kontaktu powinien podjąć leczenie 

wielu schorzeń i dopiero gdy sam uzna, że z tą chorobą sobie nie poradzi, kieruje do specjalisty. 

Również specjalista powinien najpierw ocenić, czy schorzenie jest na tyle wyjątkowe, że 

wymaga specjalistycznego leczenia. Wszystko powyższe wiąże się niestety z pieniędzmi. 

W państwowej służbie zdrowia lekarze mają stałe pensje, nie dostają grosza więcej, gdy 

wyleczą jednego chorego więcej. Czy można się dziwić, że są kolejki? W prywatnych 

przychodniach specjalista chętnie zajmuje się kolejnym pacjentem. Trafiłem kiedyś prywatnie 

do specjalisty-neurologa (170 złotych za wizytę). Nie umiał ukryć, jak bardzo okazałem się 

idealnym pacjentem. Bardzo mnie przekonywał, że teraz nie powinienem zaniedbywać wizyt 

u niego, pokazał mi broszurę o chorobie Parkinsona, obiecał, że następnym razem da mi tę 

broszurę, bo muszę się zapoznać z moją chorobą, żeby dobrze współpracować z nim. Więcej się 

nie pokazałem. Minęło ponad dwadzieścia lat i nadal Parkinsona nie mam. 

Wcześniej polecono mi prywatnego kardiologa. Przyjmował w tajemnicy, w wynajętym 

mieszkanku. Słono mu płaciłem, nie wystawiał żadnych rachunków, spisywał wiele stron 

obserwacji, ale u siebie nic nie zostawiał, wszystkie te kartki musiałem zabierać i przynosić na 

następną wizytę. Nigdy przy lekarzu nie zostawały żadne dowody leczenia tu chorych. Zaraz na 

początku dał mi skierowanie na ultrasonograf serca. Miał współpracującego lekarza, który te 

badania robił. Okazało się, że mam, nic groźnego, tylko migotanie zastawek serca – ale z tym 

można żyć przez lata, tylko trzeba się systematycznie leczyć (u niego). Leczyłem się sumiennie i 

po roku znów dostałem skierowanie na USG serca. Przez przypadek badanie wykonał inny 

specjalista i nie wiedząc, co trzeba, nie stwierdził migotania zastawek. Kardiolog był speszony, 

ale ja się nie zorientowałem. Opatrzność nade mną czuwała, bo złożyło się, że czekałem na 

wizytę do innego lekarza, tuż za załomem muru była recepcja i tam rozplotkowana moja pani 

kardiolog tłumaczyła recepcjonistkom, jak to ona potrafi dbać, żeby jej pacjenci stale byli 

chorzy. 

Zajmuje się tym literatura. Byłem w teatrze na sztuce pod tytułem: doktor Knock. Grał 

nieodżałowany Kazimierz Rudzki. Za psi grosz odkupił praktykę od innego lekarza, który się 

wynosił do innego miasteczka, bo tu nie mógł wyżyć z samych katarów i przeziębień. Doktor 

Knock z krótkim czasie spowodował, że każdy mieszkaniec miasteczka okazywał się być chory. 

Zresztą czytałem kiedyś książkę, w której ojciec rugał syna: z tej kliniki utrzymywał się twój 

dziadek, potem ja się utrzymywałem, a ty, gdy ci przekazałem klinikę, nie potrafisz się z niej 

wyżywić? Nie masz już pacjentów? Wszystkich wyleczyłeś?] 

Schetyna: – Myśmy uzyskali ponad 500 miliardów złotych. Oni najwyżej 400. Nasz 

program w tych wyborach, to 100 miliardów złotych więcej niż jest w stanie wynegocjować rząd 

PiS. 

Morawiecki: – Nasi przeciwnicy zmarnowali tak około dwóch budżetów, więc ktoś, kto 

mówi służbie zdrowia o stu miliardach, niech się uderzy we własną pierś. 

Europejska Ochrona Zdrowia 

Propozycje Koalicji Europejskiej: 

Wizyta u specjalisty w ciągu 21 dni 

Maksymalnie 60 minut oczekiwania na szpitalnym oddziale ratunkowym 



Darmowy komplet badań dla osób w wieku 50+ 

Centra profilaktyczne 

Ośrodki leczenia nowotworów w każdym województwie 

Pakiet dla niepełnosprawnych [tylko bez pampersów!] 

Walka ze smogiem 

Darmowe leki i badania dla kobiet w ciąży 

Darmowe wszystkie szczepienia. 

[Wszystko to powinno być poprzedzone wielkością nakładów, które zwiększą radykalnie 

ilość specjalistów, a dopiero specjaliści spowodują wizytę w ciągu 21 dni, spowodują 

maksymalnie 60 minut oczekiwania na szpitalnym oddziale ratunkowym i tak dalej]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Katarzyna Kolenda-Zaleska i Wanda Traczyk-Stawska, 

uczestniczka Powstania Warszawskiego, ale też nauczycielka przez wiele, wiele lat, ponad 25 lat 

była pani nauczycielką 

KKZ: – Chciałam panią zapytać o strajk nauczycieli, który został zawieszony, ale mimo to 

akcja wsparcia trwa, wiele ludzi pisze listy do nauczycieli, pisze wspomnienia. Pani zdaniem ta 

akcja jest potrzebna? Wspieranie nauczycieli nadal? 

WTS: – Bardzo. Ponieważ są trzy zawody, które mają decydujące znaczenie: zawód 

księdza, lekarza i nauczyciela, z tym, że nauczyciel z tych trzech jest najważniejszy. 

KKZ: – Dlaczego pani zdaniem? 

WTS: – Dlatego że jeśli nawet przyszłość narodu zabezpieczona, to trzeba dobrze 

wychować młodzież. To młodzież przejmie rządzenie swoim krajem, swoją ojczyzną. A źle 

wychowana, która nie zna swoich praw i obowiązków, która nie jest świadoma tego, jak ważna 

jest ojczyzna, nie potrafi dobrze rządzić. 

KKZ: – A pani zdaniem ten strajk był potrzebny? 

WTS: – Był niezbędny. Nauczyciele nie dlatego strajkują, nie tylko dlatego, że źle 

zarabiają, ale przede wszystkim dlatego, że nie mogą dobrze uczyć. A nie może uczyć człowiek, 

który jest zmęczony, który jest przemęczony. Bo żeby utrzymać się i rodzinę, musi pracować na 

dwóch etatach. A wtedy, kiedy ma przygotować lekcję, kiedy ma poprawić, kiedy ma pomoce 

naukowe przygotować, ale przede wszystkim, kiedy ma być człowiekiem kultury, kiedy ma 

kupić sobie książkę i za co i kiedy musi ją przeczytać, kiedy pójść do teatru, kiedy posłuchać 

dobrej muzyki, bo jeśli mówimy o nauczycielach, to to szczególnie chce przekazać tym ludziom, 

którzy nie są bogaci, których nie stać na prywatne szkoły – to musi być dobra szkoła państwowa. 

I musi być nauczyciel człowiekiem kultury, który potrafi wśród tych dzieci znaleźć takie, które 

są szczególnie uzdolnione, słuch mają absolutny i przy tym talent muzyczny, które mają 

zdolności ruchowe, żeby byli w przyszłości tymi, którzy wystartują na olimpiadzie, którzy są 

uzdolnieni w poszczególnych dziedzinach wiedzy. Nauczyciel musi być człowiekiem, który 

kocha dzieci. Bo dzieci mają instynkt, który podpowiada im, komu mogą zaufać. 

KKZ: – Pani powiedziała, że ten strajk był niezbędny. Strajk został zawieszony i niektórzy 

mówią, że nauczyciele przegrali. 

WTS: – Nie przegrali. Oni tylko zawiesili to, bo byłoby nierozsądne, a nawet 

powiedziałabym, głupie, gdyby chcieli strajkować do upadku. Bo upadliby finansowo. I dlatego 

ja tu stąd chcę prosić całe społeczeństwo: jeśli chcecie mieć dobre szkoły, to trzeba dbać o 

nauczycieli, żeby mieli za co żyć jako ludzie kulturalni. 

KKZ: – A rząd się nie ugiął. Nie ugiął się postulatom strajkujących nauczycieli, którzy na 

początku mówili o tysiącu złotych, potem zmieniali trochę swoje postulaty, Jak pani ocenia to, w 

jaki sposób państwo reagowało na strajk nauczycieli? 

WTS: – Myślę, że państwo bardzo krótkowzrocznie widziało to, co chcieli powiedzieć 

nauczyciele, bo oni nie zrobili tego dla siebie wyłącznie, oni robili to dla dzieci, bo nie może 

uczciwy człowiek wykonywać źle pracy, być z niej zadowolony i udawać, że nie wie, że źle 

zrobił. Nauczyciel nie jest w stanie, choćby najbardziej chciał, żeby wykonywać tak, jak należy 

swój zawód. To znaczy: uczyć przyjaźnić się równocześnie. Tak. Bo na tym polega, żeby 

dziecko chciało chcieć, to znaczy, żeby chciało się uczyć, to musi ufać temu, kto tą wiedzę mu 

przekazuje, musi go lubić. Dzieci uczą się dla swoich nauczycieli w pierwszej klasie. Dlatego 

jest zasada, żeby pierwsza, druga, trzecia klasa w szkole podstawowej miała najlepszych 



nauczycieli. Bo jeśli dziecko polubi nauczyciela, to polubi szkołę. A dlatego lubi tą 

nauczycielkę, że widzi, to jest ktoś, kto je także lubi. 

KKZ: – Pani Wando, strajk został zawieszony. Nauczyciele wrócili do szkół. Matury 

zostały przeprowadzone [jeszcze nie], rozpoczął się okrągły stół, rząd prowadzi rozmowy, ale 

nie ze wszystkimi, bo Związek Nauczycielstwa Polskiego nie przystąpił do okrągłego stołu… 

WTS: – Nie tylko związek nie przystąpił, niezrzeszeni także. 

KKZ: – Czy pani zdaniem jest jakaś szansa na to, żeby tą polską szkołę odbudować w taki 

sposób, żeby ona wyglądała tak, jak pani opowiada? Co powinien zrobić rząd? 

WTS: – Przede wszystkim powinni pamiętać o tym, że nauczyciel musi być człowiekiem 

kultury. Trzeba mu dać takie warunki, dać mu pieniądze, żeby miał to, co jest niezbędne. Bo w 

tej chwili trzeba to wszystkim państwu, którzy teraz słyszą: pamiętać o tym, że nauczyciel, który 

zarabia nawet dwa tysiące, to on nie może opłacić mieszkania, jeśli jest spoza Warszawy, to jest 

w ogóle niemożliwe, żeby on przyjął ten zawód, choćby go kochał i choćby bardzo chciał, bo on 

musi 1200 złotych zapłacić za byle jaką… 

KKZ: – Czyli pieniądze? A rząd mówi, że nie ma. 

WTS: – Jeśli są pieniądze na to, żeby dać je dzieciom tym pierwszym, to jakże nie dać 

nauczycielom, kiedy oni są najważniejsi. Państwo nie ma przyszłości bez młodzieży. 

KKZ: – To dlaczego, pani zdaniem, rząd zdecydował się na 500+, na trzynastą emeryturę, 

a nie ma dla nauczycieli? 

WTS: – Tego nie wiem. [KKZ doskonale wie, dlaczego rząd tak postępuje. Czy spodziewa 

się zaskakującej odpowiedzi?]. Rząd powie, czemu tak wybrał. Ja tylko mówię o tym, o czym 

wiem na pewno. My, moje pokolenie jest najlepszym dowodem na to, jak je wychowali 

nauczyciele. Bo to nie wynieśliśmy tylko z domu. Bo dom nie był w stanie. To nauczyciele nas 

tak wychowali. To nauczyciele byli tymi, dla których, między innymi tacy, jak ja, stanęli do 

walki w powstaniu. A to dlatego, że nie tylko nauczyli nas, co to jest godność ludzka, że 

składnikiem tej godności jest wolność. Ale przede wszystkim nauczyli nas tego, że każdy 

człowiek zasługuje na szacunek. Każdy. I co ważne też, chciałbym o tym mówić, że patriotyzm 

nie polega na tym, że się krzyczy o ojczyźnie, o Bogu, o honorze, tylko na postępowaniu, które 

polega na tym, że ma się pomagać. To jest najważniejsza rzecz: pomóż słabszemu, bo on jest 

twoim bratem, bo jest człowiekiem i kocha ten sam kraj. A że jest słabszy, to pomóż mu, żeby 

mógł wstać, żeby mógł stanąć też razem z tobą do troski o kraj. 

KKZ: – Nauczyciele zawiesili strajk, ale we wrześniu należy wznowić? 

WTS: – Tak, bezwzględnie. Nie można zapomnieć o rzeczy najważniejszej dla każdego 

narodu: o przyszłości. A bez dobrego wychowania pokolenia, które ma nas zastąpić – kraj nie 

ma przyszłości. 

KKZ: – 23 maja rozpocznie się kolejny protest niepełnosprawnych. Już zapowiedzieli, 

najpierw przed kancelarią premiera, potem przed Sejmem, Senatem. Pani bardzo wspierała 

protest niepełnosprawnych, czy pani zdaniem to coś da? Taki kolejny protest? I czy pani będzie 

go znowu wspierać? 

WTS: – Proszę pani, każdy kto jest ministrem od spraw finansowych, powinien policzyć, 

ile zapłacić takiemu niepełnosprawnemu, który będzie całe życie niepełnosprawnym i w niczym 

nie rozwinie swoich możliwości. W niczym. To jest bardzo ważne. Janka Ochojska jest 

najlepszym tego dowodem. Proszę spytać jej, ile ona przeszła operacji i jakie zabiegi, dzięki 

którym chodzi. Dla mnie najgorszą rzeczą, jaka spotkała mnie po wojnie w moim kraju, był 

widok matek szarpanych na oczach swoich niepełnosprawnych dzieci w Sejmie. Ja tego nie 

mogę zapomnieć. 

KKZ: – Jarosław Kaczyński powiedział ostatnio do niepełnosprawnej pani, która do niego 

podeszła: proszę nam nie przeszkadzać, tylko nas wspierać. Słyszała pani te słowa? 

WTS: – Słyszałam. Jest to dla mnie postawa człowieka, który nie rozumie. Nie rozumie, 

co mówi. 

KKZ: – Może to polityka po prostu? 

WTS: – Nie wiem. Wydaje mi się, że przede wszystkim jest to człowiek, który powinien 

rozumieć. Jest prawnikiem. 



KKZ: – Ale to jest też człowiek, który, w kontakcie z taką osobą uruchamiają się pokłady 

empatii i wrażliwości. Być może dlatego mówię, że polityka, bo polityka może po prostu zabija 

tę wrażliwość. 

WTS: – Chyba tak. Nie u każdego. Są tacy, którzy będąc politykami, widzą przede 

wszystkim najsłabszych. I wiedzą, że to jest sprawa i serca, i ekonomii, bo człowiek 

niepełnosprawny, jeżeli może, bo dam przykład z tych chłopców, tych młodych mężczyzn, 

którzy strajkowali ze swoimi matkami. Jeden z nich może być świetnym dziennikarzem, drugi 

politykiem. Obaj są bardzo inteligentni. Bardzo. A po porażeniu mózgowym jest niezdolny do 

ruchu, ale jest bardzo wrażliwy i myślący. Nie ma rozproszonej uwagi, bo cały czas jest bez 

ruchu. 

KKZ: – Jeszcze na koniec chciałam wrócić trochę do nauczycieli. Pani mówi: mają, strajk 

ma być kontynuowany. Tymczasem, no, społeczeństwo trochę się podzieliło na pół. Część 

popierała strajk, część nie popierała, a niektórzy politycy, bo rozmawiamy też o politykach, 

mówili na przykład, że nauczyciele, no, porównywali nauczycieli do wermachtu, ci, którzy 

ustawili się w takim szpalerze. 

WTS: – Jest to nie tylko obraza tego zawodu, ale to świadectwo zupełnego 

niezrozumienia, na czym polega dobro ich dzieci. 

KKZ: – Bardzo dziękuję, pani Wando. Wanda Traczyk-Stawska była państwa gościem. 

Uczestniczka Powstania Warszawskiego i nauczycielka… 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – część druga – Katarzyna Kolenda-Zaleska oraz 

profesorowie: Andrzej Rychard i Radosław Markowski 

KKZ: – Chciałam panów zapytać o ten wykład Donalda Tuska wczoraj wygłoszony na 

Uniwersytecie Warszawskim, komentowany bardzo mocno przez przeciwników i zwolenników 

[a cóż to za krytykujący zwolennicy Tuska, poza Kaczyńskim oczywiście], czy i jaki będzie miał 

wpływ na kampanię i życie polityczne? 

AR: – Już ma wpływ, w moim przekonaniu, ponieważ on pokazuje, no, bardzo dużą 

odległość. Mówiąc delikatnie, jaka dzieli klasę polityczną Donalda Tuska i resztę polskiej klasy 

politycznej. Ja mam na myśli to, że Donald Tusk porusza się już na trochę innym poziomie, 

poziomie europejskim. Jest politykiem rzeczywiście klasy europejskiej i to, co jest ważne, to to, 

że jego awans, polityka jednak lokalnego lat temu ileś jeszcze, do polityka klasy europejskiej, w 

pewnym sensie nakłada się to na awans Polski w Unii Europejskiej. Nic bardziej nie przemawia 

do ludzi niż pokazanie awansu właśnie na przykładzie człowieka. To jak Tusk awansował, 

awansowała także Polska do pewnego czasu w Unii Europejskiej. On potrafił w tym 

przemówieniu zrobić to, co charakteryzuje właśnie wielkiego polityka, to znaczy potrafił 

połączyć konkret ze szczegółem. Kiedy mówił o ekologii, na początku zabrzmiało to dosyć 

abstrakcyjnie, ale kiedy wszedł do tego miasta, które ginie od smogu, to brzmi konkretnie. 

Potrafił połączyć przeszłość z teraźniejszością. Kiedy mówił o targowicy, to brzmiało to 

historycznie, ale kiedy mówił, że do targowicy doprowadziła fałszywie pojęta duma narodowa i 

działania niby w imieniu suwerenności narodu, które się obróciło przeciwko suwerenności, jak i 

konstytucji. Jeżeli polityk potrafi na tak różnych piętrach operować, to wtedy jego przemówienie 

jest integralne. I w tym sensie ono będzie miało wpływ, ponieważ mam nadzieję, że zmotywuje 

przynajmniej część polskiej klasy politycznej do tego, aby starać się jednak jakoś tam temu 

dorównywać. Ono oczywiście zostało już stłamszone i zniżone do poziomu tej codziennej 

polskiej polityki głownie przez przedstawicieli rządzących, którzy muszą to przełożyć na swoje, 

żeby zrozumieć to, co jest oczywiste. Natomiast on jednak pokazał, że możliwa jest inna 

polityka. 

[O jej! Ale ma gadane. Do tego nic się nie da dodać – myśl]. 

RM: – Wiele wątków różnych i tu w pełni zgadzam się z profesorem Rychardem, o tym, 

że to jest na innym poziomie, a dwa miesiące temu udzieliłem jakiegoś wywiadu gazecie, tytuł 

nadany przez tego było: O grajdole politycznym… 

[Dziękuję. Pójdę jednak spać]. 

♣ 
2019-05-05 niedziela 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2795 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Polski sprzeciw wobec amerykańskiej ustawy 447 [mienie pożydowskie]. 

Brutalny atak na byłego radnego Prawa i Sprawiedliwości. 

Narodowe granie w dwusetne urodziny ojca opery narodowej [Moniuszko]. 

„Ustawa JUST Act jako część wewnętrznej legislacji amerykańskiej, nie rodzi 

żadnych obowiązków dla innych państw, w szczególności nie stanowi podstawy 

prawnej do wysuwania roszczeń prawnych w stosunku do mienia w Polsce, 

należącego do byłych właścicieli lub ich spadkobierców amerykańskich”. 

Ministerstwo Spraw Zagranicznych 

 

Polska zawsze będzie pamiętać o ofiarach – powiedział podczas uroczystości 

siedemdziesiątej czwartej rocznicy wyzwolenia dojczlandzkiego obozu koncentracyjnego 

Mauthausen-Gusen w Austrii. Wicepremier Piotr Gliński dodał, że Polska straciła tutaj 27 

tysięcy swoich najlepszych obywateli. Mauthausen-Gusen to jeden z najcięższych obozów 

trzeciej rzeszy. Szacuje się, że przez obóz przeszło ponad 330 tysięcy więźniów, zginęło ponad 

90 tysięcy. Jedna trzecia ofiar to Polacy. 

Więźniowie wykonywali ciężkie prace w kamieniołomach i zakładach zbrojeniowych. Umierali 

z powodu chorób i epidemii. Byli też ofiarami masowych egzekucji oraz eksperymentów 

pseudomedycznych. 

 

W Rzymie i Watykanie obchodzony jest dziś dzień uroczystości Polonii za granicą. 

 

Pokój na ziemi – to hasło trzydniowej pielgrzymki papieża Franciszka do Bułgarii, 

Macedonii Północnej. Ostatni etap podróży przebiega śladami Jana Pawła II, który w 2002 roku 

odwiedził ten kraj, gdzie większość stanowią prawosławni [ale to też chrześcijanie]. 

 

Sznury samochodów na autostradach, a przed bramkami kilkukilometrowe korki. Dziś 

szczyt majowych powrotów. 

 

Było zaangażowanie, poświęcenie i tradycja. W Warszawie uroczysta msza święta 

w katedrze polowej zainaugurowała obchody stulecia powstania Aeroklubu Polskiego. To 

moment wyjątkowy i historyczny, bo przecież wielu lotników tworzących tę organizację 

walczyło także o niepodległość. 

…podczas Powstania Wielkopolskiego zdobyli lotnisko Ławica i przejmując setki 

dojczlandzkich samolotów, Dali początek polskiemu lotnictwu… 

 

W Polsce kolejny raz obchodzimy narodowy dzień czytania pisma świętego. Cel – 

zaprzyjaźnienie się ze słowem bożym, bo wciąż niewielu z nas samodzielnie po nie sięga. 

 

Antykościelne wystąpienia przedmówcy Donalda Tuska na Uniwersytecie Warszawskim 

zbulwersowało wierzących Polaków. Leszek Jażdżewski porównał krzyż do pałki, a ludzi 

kościoła do świń. Wszystko to wydarzyło się w obecności nie tylko byłego premiera, ale też 

polityków Koalicji Europejskiej i choć dziś po fali krytyki wielu z nich odcina się od słów 

Jażdżewskiego, to nikt z obecnych na sali nie zareagował. 

 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Zaczynamy od awaryjnego lądowania płonącego samolotu na moskiewskim lotnisku 

Szeremietiewo. Leciał do Murmańska. Na jego pokładzie było 78 osób. 

 

Gdy Koalicja Europejska obiecuje, że wynegocjuje pieniądze dla Polski o 100 miliardów 

złotych więcej, niż wynegocjował dotąd PiS, PJK wraca do żądania reparacji wojennych od 

Dojczlandu i chce jeszcze więcej miliardów. 

 



Poznań już po raz szósty gościł polską edycję wyjątkowego biegu Wins for Life, w którym 

meta goni zawodników. Pieniądze z wpisowego przeznaczone są na badania nad uszkodzonym 

rdzeniem kręgowym. Chodzi o pomoc tym, którzy biec nie mogą. 

♣ 
2019-05-06 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2795 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Matury bez przeszkód. Broniarz traci poparcie. 

Dożywocie za niewinność. Wreszcie na wolności. 

Pałac Buckingham ogłasza narodzenie królewskiego chłopca. Megan i Harry rodzicami. 

Ponad 270 tysięcy absolwentów zasiadło dziś do matur. To jednak nie alarmy bombowe 

stały się największym zagrożeniem dla tegorocznych egzaminów dojrzałości, a kwietniowy 

strajk nauczycieli. 

 

EL: – To właśnie szokujące błędy sędziów były jednym z powodów reformy polskiego 

sądownictwa. One spowodowały silny opór sędziów, którzy na pomoc wezwali polityków 

opozycji oraz unijnych urzędników. 

[Przewodniczący Komisji Europejskiej dostali te funkcje w wyniku wybrania ich przez 

Parlament Europejski, więc są w takim samym zakresie urzędnikami jak premier Mateusz 

Morawiecki i cały rząd w Polsce]. 

Ale w tym sporze upadają kolejne argumenty przeciwników zmian w sądach. Szkocki sąd 

właśnie zdecydował, że do Polski trafi ponad 50 przestępców ściganych europejskim nakazem 

ścigania. Sąd w Edynburgu uznał, że w Polsce czeka ich sprawiedliwy i praworządny proces. 

Magdalena Wierzchowska, Małgorzata Kałużyńska: – Prawnicy Patryka eN skazanego w 

Polsce którzy chcieli uniknąć ekstradycji, powołując się na krytykę reformy polskiego wymiaru 

sprawiedliwości przez Unię Europejską. Sąd nie podzielił tych argumentów: 

„Nie ma żadnego powodu, by sądzić, że jego sprawa byłaby przedmiotem 

politycznego zainteresowania, które mogłoby zniekształcić przebieg procesu, jak 

sugerują niektóre przykłady w raportach ekspertów”. 

Frank Crowe sędzia 

[Sędzia Frank Crowe stwierdził, że oskarżony nie jest ścigany z powodów politycznych, 

co mogłoby zniekształcić przebieg procesu. Sędzia nie ocenił polskiego sądownictwa. To już jest 

nadinterpretacja TVP]. 

[…] 

 

EL: – Wiceszef Komisji Europejskiej od ponad trzech lat przekonuje, że nasz kraj łamie 

unijne zasady praworządności. 

[To twierdzi Komisja Europejska, cała. Za 20 dni Trybunał Sprawiedliwości Unii 

Europejskiej wyda w tej sprawie wyrok – poczekajmy bez przesądzania]. 

EL: – Teraz włącza się w kampanię przed wyborami do Europarlamentu. Holender pod 

hasłami Koalicji Europejskiej i SLD wspierał dziś Włodzimierza Cimoszewicza i zdaniem 

komentatorów, znowu zaatakował Polskę i Polaków. 

Rafał Wolski, Kinga Bednarek: – To miała być debata Cimoszewicz, Kwaśniewski, ale 

bez szermierki słownej i wymiany poglądów, bo uczestnicy nie różnili się w poglądach. Zgodnie 

też atakowali polski rząd za rzekome łamanie traktatu unijnego, w szczególności artykułu 2, 

odnoszącego się do wolności, demokracji, praworządności i równych praw. Przeciwni są 

włączaniu się unijnych urzędników w polską kampanię wyborczą są politycy Prawa 

i Sprawiedliwości. 

[…] 

 

Marcin Tulicki, Anna Grochowska: – Dojczlandzka telewizja publiczna murem za 

Donaldem Tuskiem. Dojczlandzcy dziennikarze skrytykowali Telewizję Polską za to, że 3 maja 

w TVP-INFO nie przekazywano na żywo wykładu Donalda Tuska, którego Dojcze nazwali, tu 

cytat: „najważniejszym politykiem polskiej opozycji”. Dojcze uzurpują sobie prawo do 



oceniania, co powinna transmitować Polska Telewizja publiczna w dniu polskiego święta 

narodowego. 

[…] 

Od czasu zwycięstwa prawicy w ostatnich wyborach parlamentarnych dojczlandzcy 

dziennikarze regularnie opisują w negatywnym tonie to, co dzieje się nad Wisłą. Nie brak opinii, 

że to polska opozycja dostarcza dojczlandzkim dziennikarzom negatywnej opinii na temat 

Polski. 

[…] 

Beata Mazurek: – Kto zapłacił za ten seans nienawiści dzielący wspólnotę polską? Czy 

prawdą jest to, co pojawia się w mediach, że finansowała to instytucja zewnętrzna? 

Chodzi o to, że szef „Liberté” otrzymał wsparcie finansowe od jednej z dojczlandzkich 

fundacji dotowanych przez dojczlandzki rząd. Marcin Tulicki, Wiadomości. 

Wątpliwości budzi także fakt, że odbyło się ono na Uniwersytecie Warszawskim… 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Zaledwie kilka minut po starcie w samolot Aerofłotu uderzył piorun, doszło do awarii 

systemów pokładowych, także łączności z wieżą. Pilot zawrócił do Moskwy, ale podczas 

awaryjnego lądowania samolot uderzył w pas i zapalił się. Zginęło 41 osób. Przeżyło 33 

pasażerów i 4 czterech członków załogi. 

 

To była ostra wobec Kościoła wypowiedź publicysty. Skrytykowali ją politycy Koalicji, 

opozycji, a teraz sprawą zajmie się jeszcze prokurator. Na wniosek posła PiSu. Wystąpienie 

Leszka Jażdżewskiego poprzedzało wykład Donalda Tuska. 

[…] 

Lubnauer: – Przestraszył się tego wykładu Donalda Tuska, [PiS] przestraszył się 

zainteresowania mediów, przestraszył się tego, że było dwadzieścia kilka milionów wzmianek 

w Internecie… 

Schetyna: – Wykroczył poza formułę organizatora tego spotkania… 

Kosiniak-Kamysz: – Nie możemy się zgodzić na tych, którzy mówią i obrażają w 

jakikolwiek sposób całą wspólnotę Kościoła… 

Biedroń: – Pan poseł zamieszał, że oni boją się biskupa, boją się księdza, wystarczy, że 

Kaczyński tylko podniesie głos w obronie przywilejów Kościoła, to oni od razu chowają się do 

kąta i trzęsą portkami… 

Sikorski: – Kto ma większe szanse na realizację pro-europejskich postulatów: czy wielka 

Koalicja czy nowo utworzona partia, która mówi, że to wojna… 

 

Na wolności po 19 latach. 

 

Najpierw strajk nauczycieli, później stresy związane z dopuszczeniem do egzaminów, a w 

dniu matur alarmy bombowe w ponad 120 szkołach. Policja szuka sprawców. Mogą trafić do 

więzienia nawet na osiem lat… 

Strój piszących matury również mógł zaskakiwać, a konkretnie preferowane dziś w tym 

wrocławskim ogólniaku obuwie – to forma poparcia dla strajkujących nauczycieli: 

- Uważam, że w bardzo słusznej sprawie – każdy chce godnie żyć, robiąc to, co lubi… 

- Powstała taka kampania: „nosimy klapki na nogach, a nie na oczach”, żaby jakby 

docenić bardziej starania nauczycieli… 

 

Formalnie to była debata z udziałem Włodzimierza Cimoszewicza, Aleksandra 

Kwaśniewskiego i Fransa Timmermansa. Trudno nie odczytać tego jako wsparcia ważnego  

unijnego polityka dla byłego premiera i szefa dyplomacji – warszawskiej jedynki Koalicji 

Europejskiej… 

Włodzimierz Cimoszewicz musiał się dzisiaj tłumaczyć z tego, że w ostatnich dniach 

potrącił samochodem rowerzystkę. Kobieta ma złamaną nogę. Auto polityka nie miało ważnych 

badań technicznych. Sprawę bada prokuratura. Polityk przeprosił i przy okazji ujawnił, że cierpi 

na poważną chorobę nowotworową. Cimoszewicz nie zamierza zrezygnować z kandydowania. 



 

TVP-INFO – Gość Wiadomości – Edyta Lewandowska i Jacek Sasin, przewodniczący 

komitetu stałego rady ministrów 

EL: – Tegoroczni maturzyści musieli zmierzyć się ze znacznie większym stresem niż ich 

koledzy z poprzednika. Nie chodzi tylko o te dzisiejsze zapowiedzi ataków bombowych, ale 

przede wszystkim nauczyciele powinni uderzyć się w piersi. 

JS: – To prawda. Rzeczywiście do tego stresu związanego z samym faktem przystąpienia 

do matury, doszedł jeszcze stres oczekiwania, czy tych matur w ogóle nie będzie. Na szczęście 

zdecydowana większość nauczycieli zdecydowała, że ważniejsza jest jednak ta misja pracy z 

uczniami niż strajk. Rozwiązania, które jednak przyjął rząd, które zagwarantowały prawa… 

EL: – Wspomniał pan już o tym, że rzeczywiście to nowe prawo oświatowe zdało 

egzamin. Niektórzy mówili, że niepotrzebne te szybkie procedowania, biorąc pod uwagę, że 

nauczyciele postanowili jednak i zawiesili strajk. 

JS: – To nieprawda, bo po pierwsze, osoby, które są o tym przekonane, że gdyby rząd nie 

podjął prac nad tym projektem ustawy, który, przypomnijmy dopuszczał możliwość 

klasyfikowania uczniów do matury nie tylko przez rady pedagogiczne, również przez 

dyrektorów szkół, a w skrajnych przypadkach, kiedy również dyrektor by tej roli nie wypełnił 

przez nauczyciela wskazanego przez organ prowadzący, gdyby nie te prace, to być może ta 

decyzja również o zawieszeniu strajku nie nastąpiła tak szybko i jeszcze przed tymi maturami – 

to po pierwsze, a po drugie, jednak decyzje o zawieszeniu strajku w wielu szkołach, to tej 

klasyfikacji by nie doszło. Rady pedagogiczne by się nie zebrały i w…  

Przyszedł spóźniony Grzegorz Długi, z ruchu Kukiz’15 

- dzień dobry, witamy serdecznie  

JS: – i gdyby nie ustawa rzeczywiście przyjęta przez rząd i potem przez parlament głosami 

posłów Prawa i Sprawiedliwości, senatorów i szybki podpis prezydenta, to w tych szkołach, w 

wielu szkołach w Polsce matury by się po prostu nie odbyły. 

EL: – Czy nauczyciele mają dzisiaj powody, by czuć się odpowiedzialni za dodatkowy 

stres, za dodatkowe nerwy maturzystów? 

GD: – Trzeba odróżnić nauczycieli od kierownictwa niektórych związków zawodowych, 

które są zapewne odpowiedzialne za pewne nie do końca przemyślane kroki. Bo protest, jak 

wiemy, był słuszny i właściwy, ale forma nie do końca przemyślana. Wobec tego nie chciałbym 

tu, aby nauczyciele byli, po pierwsze upokorzeni, bo nie są upokorzeni i protest jednak 

wywalczył coś, bo trzeba wziąć pod uwagę, że rząd szereg ustępstw był zmuszony zrobić, a 

potem, zakładam, że będzie jednak możliwość, chyba że pan prezydent ugnie się w cudzysłowie 

mówię to z wielkim szacunkiem pana prezydenta, i jednak zwoła w trybie, jak myśmy ustalili, w 

radzie dialogu społecznego, w tym trybie aby zaczęły się rozmowy, które będą szerokie, będą 

generalnie o reformie oświaty, w tym reformie wynagrodzeń. 

JS: – Naturalnie dostosowanie, panie pośle, to nie jest tak, że rząd ugiął się przed 

w trakcie… mówię o tym, że nie chodzi o to, czy się ugiął, czy nie ugiął, o to słowo. Chodzi 

o to, że strajk o tyle był potrzebny, że przecież te propozycje, które zostały sformułowane przez 

rząd, czyli znaczącej podwyżki w tym roku, bo to jest prawie 15%, 9,6% jeszcze przed nami 

jesienią, ale 5% podwyżka, która już za nami w tym roku, 300 złotych minimum za 

wychowawstwo, 1000 złotowy dodatek dla tych nauczycieli, którzy zaczynają swoją pracę, 

wiele zmian w systemie oceniania nauczycieli, droga awansu – to wszystko leżało na stole już 

przed strajkiem i związek zawodowy Solidarność podpisał to porozumienie i dzięki Solidarności 

dzisiaj nauczyciele również ci strajkujący, również z tych związków dostaną rzeczywiście te 

podwyżki, bo to jest porozumienie, które obejmuje wszystkich nauczycieli, strajk w tej sytuacji 

był rzeczywiście strajkiem niepotrzebnym, bo on już żadnych innych dodatkowych zwycięstw 

dla nauczycieli w sensie materialnym nie mógł przynieść. 

GD: – Ja myślę, że jeszcze długa droga przed nauczycielami i przed nami wszystkimi, bo 

trzeba brać pod uwagę, że stan naszej oświaty wymaga gruntownych reform. Wynagrodzenia 

nauczycieli wymagają gruntownych reform – tu się zgodzimy, panie ministrze, że nawet jeżeli 

pan podkreśla pewne kroki, które rząd podjął, to jeszcze wiele kroków trzeba będzie podjąć. 

JS: – Dlatego rozmawiamy. 



GD: – Nie chcę być konfrontacyjny, ale to nie jest tak, że już jest niebo, jest idealnie. To 

nie jest tak, że bez protestu nic by się nie, że bez protestu też to samo byłoby na stole. Protest był 

potrzebny, spełnił swoją rolę, natomiast przez to, że był źle poprowadzony, w złych formach, 

młodzież, to przez to kierownictwo niektórych związków powinno odpowiedzieć za to, bo to 

spowodowało, że przychylność społeczna odwróciła się od nauczycieli, to spowodowało to, że 

jednak są pewne perturbacje w maturach, w niektórych egzaminach, sporo nerwów młodzież 

traciła i to jest ten błąd. Nie należało tak tego robić. 

JS: – Ta przychylność społeczna odwróciła się dlatego, że Polacy zobaczyli, że ten protest 

jest politycznym, mamy do czynienia oczywiście z żądaniami płacowymi, ale żądaniami 

formułowanymi w tak nierealnym wymiarze i tak bez żadnej woli co do tego, żeby posunąć się 

cokolwiek, żeby rzeczywiście w tych negocjacjach również z czegoś zrezygnować, poszukać 

kompromisu, że tak na prawdę chodzi tutaj o, może nie przede wszystkim prawa nauczycieli do 

wyższego wynagrodzenia, tylko chodzi przede wszystkim o to, żeby pomóc Koalicji 

Europejskiej w tej kampanii wyborczej, bo przecież pan Sławomir Broniarz, Związek 

Nauczycielstwa Polskiego, to nie jest organizacja, która jest apolityczna, do tego chyba nie 

musimy nikogo przekonywać. I jest też teraz czas na to, żeby rozmawiać, o czym my jako rząd 

chcemy rzeczywiście rozmawiać, chcemy rozmawiać, żeby reformować oświatę, bo nie tylko 

płace – to jest problem w oświacie, tylko oświata wymaga reformy, tu się zgadzamy w tej 

sprawie. Są rozmowy przy okrągłym stole, w tym tygodniu będziemy mieli kolejną odsłonę tych 

obrad plenarnych. Ponawiamy zaproszenie. Również do Związku Nauczycielstwa Polskiego, do 

Federacji Związków Zawodowych, które niestety na razie bojkotują te rozmowy. Widać, z 

jednej strony mówimy o tym, że chcą rozmawiać, że chcą reformy, chcą realnych rozmów. 

Kiedy te rozmowy się rzeczywiście toczą, ich przy tym stole brakuje. Tak naprawdę pokazuje 

całą hipokryzję Związku Nauczycielstwa Polskiego. 

GD: – Panie ministrze, są dwie prawdy: pierwsza prawda, to tu trzeba się zgodzić. Nie do 

końca pan to powiedział, ale faktem jest, że strajk przynajmniej stał się polityczny. Ja jestem 

przekonany, że dla większości nauczycieli nie polityka była tutaj ważna, natomiast niewątpliwie 

stał się polityczny. Za odpowiedzialne jest między innymi to, że twarzom tego strajku jest w 

końcu działacz polityczny, pan Broniarz. Natomiast to nie oznacza, że w tej chwili ZNP w 

ogóle, jeżeli ZNP decyduje, że szefem ZNP jest nadal pan Broniarz, no to trzeba z panem 

Broniarzem rozmawiać. 

JS: – Zaproszenie jest otwarte. 

Tak. Ale pan Broniarz wyraźnie oczekuje, powiedział wyraźnie, że na wezwanie pana 

prezydenta się stawi, wobec tego należy jednak wyciągnąć tą rękę. Nie jest w naszym interesie 

kontynuacja konfliktu, wobec tego, że pan prezydent zaprosi do rady dialogu społecznego. Tam, 

w tej szerokiej formule, która pozwoli nam dyskutować generalnie o problemach oświaty, bo tak 

jak powiedziałem, wynagrodzenia to jest tylko mały problem. 

EL: – A jak panowie oceniają, że na wezwanie prezydenta pan Broniarz się stawi. Ale na 

wezwanie premiera – nie? 

GD: – To jest walka o zachowanie twarzy, aby nie być upokorzonym. Trzeba to 

zrozumieć. Ja, jako że się czuję związkowcem… 

EL: – Zaproszenie przez premiera to jest upokarzające? 

GD: – Nie, nie jest upokarzające. Należy w ten sposób traktować, ale głowom państwa jest 

prezydent. Prezydent doskonale rozumie kwestie nauczycieli, ma w rodzinie nauczycieli. Wobec 

tego myślę, że to jest taka fajna droga pośrodku. 

JS: – Ale przede wszystkim, szanowni państwo, no, chyba nie chodzi o to w tych 

rozmowach, żeby ktoś uratował twarz, albo żeby ktoś się lepiej poczuł. Tak naprawdę, jeśli 

mówimy tutaj o tym, żeby reformować oświatę, żeby z polskiej szkoły wychodzili lepiej 

przygotowani uczniowie, żeby zdawali na wyższe uczelnie, żeby rzeczywiście ta szkoła 

zapewniała im sukces zawodowy, życiowy – to tak naprawdę to jest ważniejsze, a nie jak się 

poczuje pan Broniarz. Rząd jest od tego, aby rozwiązywać problemy. Pan prezydent 

rzeczywiście jest głową państwa, pełna zgoda i my jesteśmy zainteresowani tym i prosimy 

również pana prezydenta o to, żeby te rozmowy okrągłego stołu objął swoim patronatem. Mam 

nadzieję, że pan prezydent taką decyzję podejmie. Natomiast rozumienie, że lepsza będzie 

rozmowa w radzie dialogu społecznego niż rozmowa, którą zaproponowaliśmy przy okrągłym 



stole, jest nieporozumieniem. Radia dialogu społecznego jest ciałem znacznie węższym niż my 

proponujemy. W radzie dialogu społecznego ani nie ma rodziców, ani nie ma przedstawicieli 

środowiska uczniowskiego, ani też nie ma przedstawicieli, którzy nie są skupieni w Związku 

Nauczycielstwa Polskiego, ani w związkach zawodowych, a to jest około połowa wszystkich 

nauczycieli. My przy okrągłym stole zgromadziliśmy nie tylko tych partnerów, którzy są w 

radzie dialogu społecznego, bo też zapraszamy przedstawicieli rady dialogu społecznego do tej 

rozmowy, zapraszamy również środowisko rodziców, również tych niezrzeszonych w żadnych 

organizacjach, zapraszamy organizacje pozarządowe, które reprezentują środowisko 

uczniowskie i rodzicielskie, zapraszamy rzecznika praw dziecka, który tutaj również ma dużą 

rolę do odegrania i jak mówię, również przedstawicieli tych nauczycieli, którzy nie są w 

związkach zawodowych, to jest bardzo szeroka reprezentacja. Również zapraszamy polityków. 

Dziwię się, że politycy opozycji totalnej, mówię tutaj o Platformie Obywatelskiej, Nowoczesnej, 

o PSLu – z tego zaproszenia nie chcieli skorzystać. Bardzo mają wiele na ustach słów o 

potrzebie reformowania polskiej oświaty, a kiedy jest szansa na to, żeby rozmawiać na ten 

temat, ich przy tym stole brakuje. No, te podziały polityczne są najważniejsze niż dobro polskich 

uczniów. 

GD: – Panie ministrze, tak, ale symbole też mają znaczenie i czasami warto po to aby mieć 

pewną sprawę rozpoczętą, dialog rozpoczęty, czasami warto oddać symbol, oby idei nie oddać, a 

idea jest taka, z tym się wszyscy zgodzimy, że w tej chwili wyniki naszych, naszego systemu 

oświaty nie są najlepsze, nie jesteśmy krajem przodującym w edukacji, a to jest najważniejsze 

dla przyszłości naszego narodu i myślę, że wielu nauczycieli to rozumie, wielu polityków to 

rozumie, nie twierdzę, że wszyscy, chciałbym, aby rząd to rozumiał, że trzeba otworzyć się, 

myślę o bonie edukacyjnym, to ja myślę o takiej gruntownej reformie, o wybraniu modelu 

finlandzkiego albo anglosaskiego – dyskutujmy o tym, ale zacznijmy to robić. 

JS: – O modelach w różnych krajach możemy dyskutować, natomiast jesteśmy tu i teraz i 

chcemy na ten temat rozmawiać. Nie ma tematów tabu [poza dlaczego Kaczyński oszukał 

Austriaka].  

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Marciniak i Radosław Sikorski, były marszałek 

Sejmu, były minister spraw zagranicznych, były minister obrony, kandydat do Parlamentu 

Europejskiego w województwie kujawsko-pomorskim, startuje z pierwszego miejsca listy 

Koalicji Europejskiej 

PM: – Panie ministrze, panie marszałku, Platforma obiecała wynegocjowanie w Unii 

Europejskiej o 100 miliardów więcej niż wywalczył rząd, PiS wrócił do mówienia o reparacjach 

wojennych i sugeruje, że wy chcecie się płaszczyć przed Dojczami, tak to przedstawiają, 

podczas gdy nam się należy od Dojczów bilion za wojnę. 

RS: – Jak się należy, to dlaczego jeszcze nie załatwili? To jest oczywiście epatowanie 

[epatować «celowo zadziwiać lub szokować czymś»] fantazją zupełną przed elektoratem, bo 

Polska miała przyznane reparacje w Poczdamie: 15% reparacji sowieckich, tylko że sowieci się 

ze swoich w latach pięćdziesiątych zrzekli. Więc nie będzie żadnych reparacji, bo oczywiście 

moralnie by nam się należały, ale pan Mularczyk niby nad tym pracuje, ale gdy przychodzi do 

konsultacji polsko-dojczlandzkich, to oficjalnie rząd tego nawet nie podnosi ze stroną 

dojczlandzką. Więc jeśli mówimy o płaszczeniu się, to niewłaściwy adres. 

PM: – A te 100 miliardów? 

RS: – Przypomnę, że my byliśmy skuteczni. Zmniejszonego przez eurofobów brytyjskich 

budżetu Unii Europejskiej uzyskaliśmy największą alokację [alokacja zasobów – przypisywanie 

zasobów do możliwości ich użycia] narodową w historii Unii Europejskiej, w obecnie 

obowiązującym budżecie europejskim, które daje nam około miliarda euro miesięcznie, więc 

wiemy, o czym mówimy, ale do tego się przygotowaliśmy. Janusz Lewandowski był 

komisarzem do spraw budżetu, MSZ, kancelaria premiera, Donald Tusk osobiście – pracowali 

nad tym latami. To jest bardzo trudna sprawa, bo oczywiście są kraje, ci, którzy najwięcej 

wpłacają do budżetu, chcą ograniczyć, Parlament Europejski jest z reguły bardziej szczodry, 

więc ekipą polskich europarlamentarzystów jest wzmacniać te tendencje do wyrównywania 

szans na całym kontynencie i to będą bardzo trudne negocjacje, bo z kolei w Radzie, to znaczy 

tam, gdzie reprezentowane są państwa, wszyscy mają prawo veta. To będzie kompromis. Chodzi 



o to, żeby on był najlepszy z polskiego punktu widzenia. I to załatwiła osoba, która się na tym 

zna, która mówi językami i która ma doświadczenie. My mamy doświadczenie negocjowania 

budżetu europejskiego. 

PM: – Jarosław Kaczyński mówi, że nam się należy, natomiast od nas nikomu nic się nie 

należy. I on, i premier twierdzili w czasie weekendu, że obronią Polskę przed amerykańską 

ustawą, no, nie mówili tego wprost… 

RS: – No, niech się zdecydują, czy Stany Zjednoczone są naszym, w zasadzie jedynym 

sojusznikiem czy też jak w tym wypadku, no, jakimś problemem. Ja miałem w ręku umowę 

jeszcze z lat sześćdziesiątych, tak zwaną indemnizacyjną [umowy indemnizacyjne 

(odszkodowawcze) podpisane przez Polskę – dwustronne umowy międzynarodowe dotyczące 

przyznania rekompensat za mienia], którą zawarliśmy z trzynastoma krajami i ta umowa mówi, 

że po wypłaceniu przez Polskę bodajże 40 milionów dolarów, wtedy w latach sześćdziesiątych 

to było bardzo dużo pieniędzy, wszelkie przyszłe roszczenia powinny być kierowane na ręce 

departamentu stanu USA, a Stany Zjednoczone zobowiązują się do niepodnoszenia tej sprawy w 

relacjach dwustronnych. Więc wtedy, gdy na rozmowach w departamencie stanu Hillary Clinton 

podniosła tę sprawę wobec mnie, ja ją spytałem bardzo stanowczo: Pani sekretarz stanu, a w 

czyim imieniu pani to mówi, bo myśmy naród amerykański już spłacili. 

I to spowodowało, że ona już publicznie tego nie podniosła. Ale wtedy, gdy Pompeo i Pens byli 

w Polsce i podjęli to publicznie, nasz rząd nie zareagował. Znowu są odważni w gębie, teraz, 

gdy Amerykanie już wyjechali. Ale wtedy nie mieli refleksu ani odwagi, żeby powiedzieć, jakie 

jest polskie stanowisko. To jest propaganda, a nie polityka zagraniczna. 

[…] 

RS: – My wiemy, że na wybory prezes się zmienia, a dzień po wyborach okazuje się, że 

był na proszkach i to się wszystko nie liczy. 

[…] 

RS: – Unia polega na łączeniu atrybutów suwerenności, ku wspólnemu dobru. No bo grożą 

nam na przykład sankcje chińskie, amerykańskie handlowe. Jako Unia, jako organizacja 

reprezentująca 450 milionów konsumentów możemy odpowiedzieć kontr-sankcjami i 

negocjować. Jako Polska bylibyśmy popychlem w takich negocjacjach. I to jest ta stawka. Czy 

jako Europejczycy będziemy poddostawcami dla przemysłu chińskiego, amerykańskiego, czy 

będziemy jednym z centrów decyzyjnych, jednym z centrów produkcyjnych współczesnego 

świata. O tym też mówił bardzo mądrze Tusk, tylko że widzę, łatwiej jest mówić o michałkach, 

o harcownikach niż o tym bardzo poważnym przesłaniu, które Tusk rozumie, bo jest na tym 

szczycie całym, na którym widać po prostu cały glob, jakim on naprawdę jest. 

PM: – To już na koniec naszej rozmowy zapytam o coś mniej poważnego… A zaskoczył 

pana Jacek Rostowski, że kandyduje z Wielkiej Brytanii? 

RS: – No, proszę pamiętać, że każdy z nas ma prawo kandydować w dowolnym państwie 

członkowskim. No, to jest fantastyczne. Na tym polega obywatelstwo europejskie. I akurat w 

Londynie jest, szacuje się, 200 tysięcy Polaków. Dobrze by było, żeby oni byli reprezentowani i 

Rostowski ma wyjątkową taką możliwość skupienia tych głosów po to, żeby Polacy w Wielkiej 

Brytanii też byli reprezentowani. 

PM: – Radosław Sikorski, były marszałek Sejmu, minister obrony i minister spraw 

zagranicznych, kandydat Koalicji Europejskiej w kujawsko-pomorskim z miejscem numer 

jeden. Dziękuję bardzo. 

 

SUPER STACJA – Rozmowa dnia – Część II 

Jacek Żakowski i Paulina Pietkiewicz, Wiosna oraz Michał Szczerba, poseł Platforma 

Obywatelska 

JŻ – I chciałbym, żebyśmy wrócili do tego kulturowego rosnącego napięcia, które mi się 

wydaje niezwykle ważnym czynnikiem. Też mam takie wrażenie, jak pani, że PiS przesuwa się 

na prawo, bo tam pojawiło się nowe życie po prawej stronie i ono jest groźne dla Prawa i 

Sprawiedliwości, moim zdaniem dla Polski też jest groźne, jeśli taka ultraprawicowa formacja 

wejdzie do Parlamentu i tak dalej, tak dalej. Ale czy z Platformą nie jest podobnie? Bo jak 

słuchałem Tuska i Jażdżewskiego na Uniwersytecie, to miałem wrażenie, że to jest takie 



przesunięcie się, żeby połknąć trochę elektoratu Wiosny, która się pojawiła tutaj obok i też jest 

takim zagrożeniem dla Platformy, tylko z drugiej strony. Co? Panie pośle? 

MS: – Po pierwsze, panie redaktorze, ja przyszedłem na wykład Donalda Tuska i też jest 

na ten temat w Internecie, czy to było właściwe miejsce dla takiej swoistej deklaracji politycznej 

autorskiej. Ja znam tego typu wykłady, gdzie przychodzi światowy mąż stanu, autorytet i 

zadaniem tego organizatora jest chociażby kurtuazyjna laudacja na tego zaproszonego gościa, a 

tutaj było trochę inaczej. Natomiast… 

JŻ: – Ale Tuskowi się podobało, pochwalił… 

MS: – Ja nie wiem. Muszę się do tego w jakiś sposób odnieść. To było dla niego 

zaskoczenie, dla nas wszystkich. Ale nie chciałbym się na tym koncentrować ani tego 

komentować. 

JŻ: – To jest próba takiego jakiegoś w stronę Wiosny? 

MS: – Dla mnie ważniejszy podział, który zastosował Donald Tusk, to jest ten podział, 

jednak w końcu Jarosława Kaczyńskiego. Przecież jaki był główny przekaz Jarosława 

Kaczyńskiego do swoich wyborców i do nas wszystkich w takim razie, na przykład do osób 

z niepełnosprawnościami, to był: popierajcie i nie przeszkadzajcie. A Donald Tusk powiedział 

do nas wszystkich: wy właśnie nie bądźcie tacy, jakimi was chce Kaczyński: wtrącajcie się, 

wątpcie, zadawajcie trudne pytania, miejcie niezależne poglądy, nie bądźcie jednolicie tacy, 

jakimi was chce Kaczyński. Drugi ważny przekaz, to jest sprawa tego, że nic nie będzie nam 

dane. Nie wierzmy właśnie takie, nie wiem, nawet takie, jak autorytet Tuska potrafi zdziałać 

cuda, wszystko jest w naszych rękach. Każdy z nas 26 maja będzie miał równy głos. 

[Żakowski nie zdołał narzucić kierunku dyskusji]. 

♣ 
2019-05-07 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2847 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Rusza odbudowa lokalnych połączeń autobusowych. 

Znów atak na Kościół. 

Syn Harrego nie będzie księciem, chyba że królowa postanowi inaczej. 

Rząd przyjął projekt ustawy o funduszu rozwoju połączeń autobusowych, z którego będą 

dofinansowane przywracane lokalne połączenia. 

[Dofinansowywane lokalne połączenia, czyli na przykład gmina musi sfinansować, a rząd 

dofinansuje. Ale jak gmina nie ma pieniędzy na ten cel, to i dofinansowanie nie będzie możliwe. 

Projekt ustawy musi przyjąć Sejm, Senat i podpisać prezydent]. 

W ciągu 10 lat na ten cel rząd przeznaczy 30 miliardów złotych. 

[Przeznaczy, ale jeszcze nie przeznaczył. Jak będzie wybierany przez kolejne trzy 

kadencje, to będzie przeznaczał]. 

Inwestycje też w Radomiu. Pod koniec 2020 roku pierwsi pasażerowie mają wyruszyć 

z rozbudowanego lotniska w Radomiu. 

[Już rozbudowywał lotnisko w Radomiu minister Skurkiewicz, ale nie został wybrany na 

prezydenta Radomia. Teraz lotnisko w Radomiu będzie rozbudowywał Adam Bielan, 

wicemarszałek Senatu, który kandyduje do Parlamentu Europejskiego i mówi: „bo Polska jest 

jedna”]. 

 

Zeznający przed komisją śledczą badającej kulisy wyłudzeń vat przewodniczący Platformy 

Obywatelskiej, Grzegorz Schetyna, oświadczył, że w sprawie podatku vat wszystkie ważne 

decyzje podejmował Donald Tusk. 

[To już dopadli Tuska, skoro Schetyna go obciążył odpowiedzialnością. Tylko że gdy 

Tusk był premierem, to Schetyny nie było w rządzie. A gdy Schetyna został premierem, to Tusk 

dawno nie miał szans na podejmowanie wszystkich ważnych decyzji w sprawie vat]. 

Grzegorz Schetyna: – Polityczna chucpa. Paręnaście dni przed wyborami to chodzi 

o politykę, a nie wyjaśnienie czegokolwiek. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”: – Pan Schetyna był jednym z 

liderów obozu rządzącego. Za czasów tego rządu wypłynęło z Polski 250, mówi się nawet o 300 



miliardach złotych, to tak jakbyśmy na osiem lat rządów tej formacji jeden rok pracowali za 

darmo. To jest taka skala tej grabieży. 

Dziś przewodniczący Platformy Obywatelskiej zamiast merytorycznie odpowiadać na 

pytania, groził i straszył członków komisji: 

Schetyna: – Pan ze mną nie będzie rozmawiał, tylko po październiku. To pan będzie 

siedział w tej sprawie i będzie się pan zastanawiał… 

Schetyna: – Nasze biuro krajowe nie było miejscem, gdzie podejmowano takie decyzje. 

Rada ministrów, tak. 

Marcin Horała, przewodniczący komisji śledczej ds. wyłudzeń vat: – Grzegorz Schetyna 

wkopał Donalda Tuska mówiąc, że to on sam jednoosobowo z Kaperem podejmował te 

najważniejsze decyzje dotyczące również podatku vat. Żeby na przykład ludziom podwyższać 

wiek emerytalny, a nie szukać pieniędzy w kieszeniach oszustów podatkowych. 

[Przecież Schetyna powiedział wyraźnie rzecz oczywistą, że decyzje nie zapadały 

w siedzibie partii, lecz decyzje podejmowała rada ministrów – odwrotnie niż obecnie. To jeszcze 

dwa tygodnie do wyborów. Do jakich jeszcze kłamstw dojdzie? Schetyna wcale nie powiedział, 

że Tusk jednoosobowo podejmował decyzje w sprawie vat – jak chciałby to usłyszeć Horała i z 

nim TVP]. 

Jutro przed komisją śledczą miał zeznawać były minister finansów, Jacek Rostowski, ale 

nie pojawi się, z przyczyn zdrowotnych. Maciej Sawicki, Wiadomości. 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Policjanci ruszyli do akcji o szóstej rano. Zatrzymali kobietę, która rozkleiła plakaty 

z Matką Boską [częstochowską] z tęczą w aureoli. Według nich to profanacja religijna. 

Zatrzymanie i ośmiogodzinna wizyta Elżbiety Podleśnej na komendzie nie odbyły się na prośbę 

prokuratora. To była inicjatywa policjantów, którym gratulował minister Joachim Brudziński. 

Jakub Sobieniowski: – To dzisiejsza warszawska demonstracja poparcia dla Elżbiety 

Podleśnej. Takie plakaty rozklejała także ona z wizerunkiem Matki Boskiej w tęczowej aureoli. 

Zrobiła to w reakcji na takie hasła w kościele [zachowaj nas od ognia niewiary, LGBT, gender, 

agresja, chciwość, plotki, pycha, pieniądze, odrzucenie wiary, kradzież, nienawiść, kłamstwo, 

morderstwo, zboczenia, hejt, nałóg, egoizm, pogarda, zazdrość] wokół którego były rozlepione. 

Wczoraj o szóstej rano zapukali do niej policjanci, przeszukali dom i zatrzymali kobietę. 

Elżbieta Podleśna: – Kazano mi zdjąć biustonosz, też schować do koperty, ponieważ jest 

to narzędzie, którym można sobie krzywdę zrobić. Kazano mi zdjąć rajstopy, tutaj mocno 

zaoponowałam. 

Czy konieczne były te upokarzające procedury? Czy kobieta stanowiła aż takie zagrożenie, 

że aż sześciu policjantów musiało wejść do jej domu i przeszukać go o szóstej rano? Czy nie 

wystarczyło wezwać jej na przesłuchanie, bo była znana z demonstracji. Policyjna odpowiedź na 

wszystkie te pytania brzmi właściwie tak samo: 

Marta Lewandowska, sierżant sztabowy, komenda miejska policji w Płocku: – Policjanci 

postępowali zgodnie z obowiązującymi przepisami prawa. 

Zbigniew Janas, działacz opozycji w PRL: – Tak się wchodziło po ludzi Solidarności 

w okresie PRL, o szóstej rano, tak bezpieka wchodziła, właśnie o szóstej rano, tak? No to co? To 

jest jakiś element, gdzie my się cofamy, że tak powiem, do tamtych czasów. I co? Ci ludzie mają 

pełne gęby walki z komunizmem, a zachowują się, jak komuniści. 

Zbigniew Janas, którego zamykali komuniści, dzisiaj nie krytykuje samych policjantów, 

tylko ich zwierzchników. To kalendarium: 

W sobotę Jarosław Kaczyński wzniósł hasło: 

PJK: – Kto podnosi rękę na Kościół, chce go zniszczyć, ten podnosi rękę na Polskę! 

Wystąpienie prezesa PiSu oklaskiwał w sobotę minister spraw wewnętrznych. 



Dziś rano @PolskaPolicja zatrzymała osobę podejrzewaną o dokonanie profanacji 

wizerunku #MatkiBożejCzęstochoskiej w Płocku. Osoba ta była wytypowana już od 

kilku dni, ale przebywała za granicą. Jeszcze dziś zostaną postawione jej zarzuty z 

art. 196 KK. 

Joachim Brudziński, Prawo i Sprawiedliwość 

Źródło: twitter.com/jbrudzinski 

Pytanie tylko, czy to było uzasadnione zatrzymanie? To znacząca odpowiedź prokuratora: 

Norbert Pęcherzewski, prokurator rejonowy w Płocku: – Czy przekroczyli kompetencje? 

No, nie wiem. Policja ma prawo zatrzymać osoby, jeżeli uważa to za uzasadnione. Natomiast ja 

poleciłem kobietę zwolnić. 

Elżbieta Podleśna została zatrzymana dwa dni po słowach Jarosława Kaczyńskiego, o ręce 

podniesionej na Kościół. 

Joachim Brudziński: – Ja się mam tłumaczyć z tego, że jako minister spraw wewnętrznych 

nadzorujący policję upominam się również o prawo do szacunku i przestrzeganie prawa. 

Elżbieta Podleśna: – Na to liczę. Prawo i Sprawiedliwość, pan Brudziński i cała reszta 

urzędników, że będą się bali, że może im się stać to, co mi. Ja chcę powiedzieć, że to mi nie 

zabiera godności. To zabiera godność im. 

Donald Tusk: – Zatrzymana, dziękując w Internecie za wsparcie, jakimś swoim 

przyjaciołom, napisała, ja jestem bardzo zmęczona, ale przede wszystkim w głowie mi się to 

wszystko nie mieści. Powiem szczerze, mi też to się nie mieści w głowie. 

To komentarz szefa Rady Europejskiej, choćby ze względu na jego funkcję znaczące, a ten 

jeszcze bardziej: 

Barbara Černušáková, amnesty international: – Rozważamy działania w tej sprawie. Ściśle 

ją monitorujemy. Będziemy się przyglądali, jak policja zareaguje na głosy protestu. Ale 

chcielibyśmy powiedzieć, że to nie jest jedyna tego typu sprawa w Polsce. 

[Nie znajduję niczego znaczącego dla sprawy]. 

Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

TVP-INFO – GOŚĆ WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk i Beata Szydło, wicepremier i 

kandydatka na europosła 

MA: – Grzegorz Schetyna zeznał dzisiaj, że wszystkie ważne decyzje podejmował premier 

Donald Tusk, pogrążył byłego premiera? 

BS: – Donald Tusk był premierem, był szefem partii, odpowiedzialny rząd Donalda Tuska 

był za to, że nie zrobił niczego, żeby uszczelnić vat i miliardy złotych wypływały całe lata z 

budżetu. Ja przypomnę, że to rząd premiera Jarosława Kaczyńskiego przygotował reformy 

systemu podatkowego, były te propozycje gotowe, Platforma schowała je do szuflady i 

pozwalała na to, żeby Polacy przez te wszystkie lata byli okradani. 

MA: – A nie można było vatu ruszać – tak mówił jeden z [?] 

BS: – To były takie czasy, kiedy nie liczono się kompletnie z tym, co potrzebne Polakom. 

Myślano tylko i wyłącznie o interesach różnego rodzaju lobby i własnych interesach partyjnych. 

[Luka w VAT w Polsce spadła z 14,7 proc. w 2017 r. do 7,2 proc. w 2018 r., czyli 13,8 

miliardów złotych – poinformowało Centrum Analiz Społeczno-Ekonomicznych, powołując się 

na swoje tzw. szybkie szacunki. Czyli luka vat jest nadal duża]. 

 



Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Marciniak i Karol Karski, profesor, prawnik, były 

wiceminister spraw zagranicznych, eurodeputowany i kandydat PiS do Parlamentu 

Europejskiego, na Podlasiu Warmii i Mazurach, miejsce nr 1 na tej liście, tak patrzę, dzisiaj bez 

zbroi, inaczej niż w spocie oraz Dariusz Rosati, profesor, w ogóle bez zbroi, ekonomista, były 

minister spraw zagranicznych, członek rady polityki pieniężnej, eurodeputowany, kandydat do 

Parlamentu Europejskiego w województwie mazowieckim, z listy Koalicji Europejskiej, miejsce 

nr 2 

PM: – Zaczniemy do tego, czy to jest właściwe, panowie, że z powodu zarzutu 

namalowania i rozklejania plakatu z wizerunkiem Matki Boskiej Częstochowskiej z tęczową 

aureolą, policja zajmuje się tym z urzędu i to jest po pierwsze, a po drugie, jeszcze tutaj 

ciekawsze, wkracza wcześnie rano do podejrzanej i ją zatrzymuje? 

KK: – To jest ciekawe miejsce, które mówi o obrazie uczuć religijnych. Ja nie znam tego 

wizerunku Matki Boskiej, który był umieszczany na toaletach i koszach na śmieci, natomiast tu 

wkradła się pewna nieścisłość, ponieważ z tego, co wiem, to tam do policji po prostu wpłynęło 

zawiadomienie o popełnieniu przestępstwa, które zostało złożone, no i policja na podstawie 

artykułu 303 kodeksu postępowania karnego była zobligowana do… 

PM: – Myśli pan, że wkradła się też do tweetera, że minister spraw wewnętrznych napisał 

w pierwszym odruchu, że policja zajmie się tym z urzędu, nie z urzędu, tylko z zawiadomienia? 

KK: – Tak. Tak. 

PM: – Ale pan mówi, obraza uczuć religijnych. To można wezwać na przesłuchanie. 

A tutaj słyszymy, siedmiu policjantów po szóstej rano wkracza, policjanci mówią, że o siódmej, 

wkraczają w siedmiu, każą jej zdjąć dla bezpieczeństwa biustonosz, rajstopy, ona się na to nie 

godzi – tak to powinno wyglądać w przypadku obrazy uczuć religijnych? 

KK: – Nie wiem, jak to powinno wyglądać, ale widać tutaj bardzo wiele nieścisłości, 

bardzo wiele faktów przedstawianych odwrotnie przez różne strony tej sprawy. Natomiast 

faktem jest, że takie przestępstwo jest w kodeksie karnym, jednocześnie… 

PM: – A skąd wiadomo, że to jest profanacja i obraza uczuć religijnych? 

KK: – Nie wiemy. O tym zadecyduje niezawisły sąd, jeśli dojdzie do tego etapu 

postępowania… 

PM: – Mam przed sobą taki list: grupa katolickich intelektualistów napisała w liście do 

biskupów, że Matka Boska Koryńska – pan zna ten wizerunek? – też ma tęczową aureolę, 

a tęcza w chrześcijaństwie nie jest uwłaczająca. No i rzeczywiście w Biblii fakt przymierza, ale 

od tego czasu zmienił się kontekst, teraz jest LGBT. Ja przypomnę ten szerszy polski kontekst: 

wizerunek orła na tęczowym tle i też było oskarżenie, że to profanacja narodowego symbolu, ale 

sprawa się rozmyła, prokuratura umorzyła. 

KK: – Ale… 

PM: – Panie profesorze, zastanówmy się nad tym, bo przekaz mógł być pozytywny w obu 

przypadkach, w przypadku orła mogło nie chodzić o to, żeby kogoś obrazić, tylko przekaz mógł 

być taki, że Polska jest dla wszystkich, także dla gejów i lesbijek i pan by się pod tym pewnie 

też podpisał, czy nie? 

KK: – Polska jest dla wszystkich, oczywiście. 

PM: – Mogłoby chodzić o to, że Kościół jest także dla gejów i lesbijek, a nawet że lesbijki 

i geje, są tacy, którzy wierzą w Boga, a może nawet kochają Matkę Boską, czy nie? Pan 

wyklucza taką interpretację? 

KK: – Nawet jestem pewien, że tak jest, jak mówi pan redaktor. 

PM: – To skąd pewność, że autorka nie miała tego na myśli? 

KK: – Ja nie wiem, też mówię, że nie widziałem tego wizerunku, natomiast słuchałem tego 

z przekazów medialnych. Tutaj jest wiele sprzecznych informacji. Tak jak powiedziałem, no i 

policja otrzymała zawiadomienie, wszczęła postępowanie. Z tego co wiemy, ta osoba 

przebywała za granicą, nie odbierała wezwań, w związku z tym policja pofatygowała się do niej. 

Jednocześnie wiemy, że w sytuacji, kiedy dochodziło do profanacji świątyń muzułmańskich 

tutaj warszawskich 2013 roku, również prowadzone było postępowanie, taka osoba była także 

przesłuchiwana. Ale… 

PM: – A jak ta profanacja wyglądała? Na czym to polegało? 

KK: – Wtedy podrzucono do meczetu w Warszawie jakąś część świni. 



PM: – To było jednoznaczne. Panie profesorze, a jak pan ocenia? 

DR: – Ja patrzę na to z wielkim zaskoczeniem. Również z zaskoczeniem słucham tego, co 

mówi pan poseł. Muszę powiedzieć, że spodziewałem się raczej jednoznacznego po prostu 

stwierdzenia, że to były po pierwsze, działania wykraczające daleko poza granice niezbędnej 

interwencji. Wkraczanie rano, nieważne czy o szóstej czy o siódmej, przewożenie do innego 

miasta na wielogodzinne przesłuchanie, to jest sposób postępowania, nie wiem, z aferzystami, 

którzy są odpowiedzialni za wielomilionowe straty czy w ogóle gangsterami. Natomiast z całą 

pewnością ten przypadek tego nie uzasadniał. Dziwię się, że nie ma jednoznacznego po prostu 

potępienia czy skrytykowania tego typu działań. Bo to oznacza, że właściwie w Polsce w bardzo 

poważnym stopniu ogranicza się wolność. A druga sprawa, to jest właśnie taka, w jakim stopniu 

i dlaczego Matka Boska na tęczowym tle może być traktowana jako obraza uczuć religijnych? 

Oczywiście jest taki paragraf w kodeksie karnym, to jest oczywiste, ale myślę, że nie jest 

oczywiste dla większości Polaków, dlaczego akurat taki wizerunek stanowi obrazę uczuć 

religijnych. 

PM: – Zaraz wrócimy do pana profesora. Dla pana to jest oczywiście prywatnie ten 

obrazek to jest profanacja? 

KK: – Nie widziałem tego wizerunku, więc trudno mi się wypowiadać. 

PM: – Aż trudno w to uwierzyć… 

KK: – Nie. Nie. Naprawdę. 

DR: – Chcę skończyć stwierdzeniem, że w Polsce ciągle jeszcze na podstawie Konstytucji 

mamy wolność słowa, wolność wyrażania opinii. Ale oczywiście chcę również zaznaczyć, że to 

nie powinno się odbywać kosztem naruszania uczuć religijnych innych ludzi. Tu powinniśmy 

wszyscy zachować odpowiedzialność. Ja nie jestem zwolennikiem, żeby rozwieszać portrety czy 

wizerunki Matki Boskiej niezależnie od tego na jakim tle, jak pan tu ujął, na śmietnikach. 

PM: – Nawet na toalecie. 

DR: – No więc właśnie, ja bym zaapelował po prostu, żeby unikać tego typu jątrzących 

Polskę, polskie społeczeństwo, polską wspólnotę narodową aktów czy działań. Po prostu 

powinniśmy unikać. Można wyrażać swoje opinie i poglądy, można krytykować, no, nie wiem, 

ta pani pewnie krytykuje, w jakiś sposób krytykuje czy postawę, czy działania Kościoła, w jakiś 

sposób krytyczny odnosi się do tych działań. Można to robić w sposób taki, który nie jest 

kontrowersyjny i nie budzi jakby takich, no, niedobrych skojarzeń. 

[Zauważmy, że obaj profesorowie wypowiadają się w sposób szczególny. To nie zaciekły 

członek PiS, jak i nie jest to zaciekły członek Platformy Obywatelskiej. U pierwszego nie brzmią 

echa Kaczyńskiego, u drugiego echa przeciwnika Kaczyńskiego. Choć nadal nie ma 

wątpliwości, który jest z PiS, a który z Platformy, to jednak nie czuje się, że ich jedynym celem 

jest pogrążenie siebie wzajemnie. Obaj zgodnie przemawiają do anonimowych wyborców, obaj 

chcą być znośnie przyjęci przez oba szczepy Polaków. Za dwa tygodnie wybory do Parlamentu 

Europejskiego – tu cała tajemnica. Obaj bardzo zasłużeni dla liderów swych partii – świadczą o 

tym najwyższe miejsca na listach wyborczych – obaj chcą teraz zasłużyć się wyborcom i być 

wybrani i choć takich są liczne setki chętnych, to my, jednorazowi władcy, wybierzemy tylko 51 

posłów do Parlamentu Europejskiego. 

Obaj profesorowie – jakoś dużo tych profesorów wśród polityków – są obecnie posłami do 

Parlamentu Europejskiego i bardzo chcą być nadal w Parlamencie Europejskim. Pytanie tylko: 

Po co im to? Obaj mają już na koncie jeden sześć, a drugi dwa miliony i to z kawałkiem. Chcą 

jeszcze. Przyzwyczaili się. Chociaż z tytułami profesorów, to nie uśmiecha im się być tylko 

profesorami w polskim społeczeństwie. To już lepiej sobie w łeb strzelić]. 

♣ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2858 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Kolejny dzień matur i debaty o oświacie. 

Polski sukces gospodarczy frustruje Dojczów. 

Megan i Harry pokazali światu synka – Archi’ego. 

 



Magdalena Wierzchowska, Przemysław Szymczyk: – Mimo fałszywych maili w niemal 

wszystkich placówkach egzamin rozpoczął się bez przeszkód. Po stresie związanym ze 

strajkiem, gdy związkowcy zagrozili niedopuszczeniem uczniów do egzaminu dojrzałości, w 

dniu matur pojawiły się fałszywe alarmy bombowe. W wielu szkołach sale zostały 

zabezpieczone plombami, a dyżur pełnili policjanci. Gdy maturzyści rozwiązywali zadania z 

języka obcego na poziomie podstawowym, w centrum dialogu trwały rozmowy na temat 

oświaty. 

Sławomir Broniarz, prezes Związku Nauczycielstwa Polskiego: – W nowym systemie 

oświaty w kontekście okrągłego stołu i potrzeby zwołania obrad tego gremium, abyśmy potem 

wszelkie kwestie, które nie wybrzmiały podczas tych ośmiu rund negocjacji, mogliśmy 

wytaksować [ocenić]. 

ZNP w kwestii okrągłego stołu podnosił głownie kwestie wynagrodzeń. Minister Elżbieta 

Rafalska odpowiada: Przecież to byłoby niepoważne, żebyśmy przerwali wtedy te nasze 

rozmowy, do tego celu ciągle zapraszamy partnerów związkowych i pracodawców… 

Kolejne obrady okrągłego stołu wyznaczono na piątek. ZNP cały czas nie zamierza brać w 

nim udziału i przypomina o zawieszonym strajku. 

Stanisław Karczewski, marszałek Senatu: – Chciałbym zaapelować do nauczycieli i do 

Związku Nauczycielstwa Polskiego o podjęcie debaty, dyskusji i zachęcam do i apeluję, i proszę 

o rozmowy, debaty. Znajdziemy dobre rozwiązanie dla nauczycieli. 

Według sondażu 40% Polaków uważa, że Sławomir Broniarz powinien zrezygnować 

z kierowania ZNP. Magdalena Wierzchowska, Wiadomości. 

[Czyli 60% uważa przeciwnie]. 

 

Adamczyk: – Oby światu nie przydarzyła się już nigdy tak ogromna tragedia jak druga 

wojna światowa – podkreślił premier Mateusz Morawiecki w siedemdziesiątą czwartą rocznicę 

zakończenia drugiej wojny światowej. Dla Polski koniec koszmaru wojny był początkiem 

koszmaru okupacji sowieckiej. Konsekwencje tego odczuwamy do dziś. 

[…] 

 

Wielkie inwestycje kolejowe… 

 

Czwarta edycja konkursu dostępności rozstrzygnięta. Konkurs promuje i nagradza 

twórców dostępnych obiektów i przyjaznej przestrzeni publicznej. Prezydent Andrzej Duda 

podziękował architektom, urbanistom za ich wrażliwość i empatię wobec osób 

niepełnosprawnych. 

Andrzej Duda, prezydent: – Nowoczesne państwo to takie państwo, które dostrzega 

potrzeby każdego człowieka i które czyni wszystko, aby nie było wykluczenia. A to jest właśnie 

walka przeciwko wykluczeniu, aby obiekty architektoniczne, budynki i inne były dostępne dla 

każdego człowieka niezależnie od tego jakie ograniczenia stawia przed nim los. A więc jakie 

ograniczenia wynikają z jego cech fizycznych. 

[Chyba że jest to Sejm RP, który jest otoczony stalowymi barierami przeciwko Polakom, a 

na wjazdach pod Sejm ustawiono zapory jak przeciwczołgowe]. 

 

Profesor Karol Modzelewski, historyk, komunista [socjalista] i opozycjonista w okresie 

PRLu spoczął na cmentarzu wojskowym na Powązkach. Ceremonia miała charakter świecki 

i prywatny… 

 

Rośnie napięcie między Waszyngtonem a Teheranem… w stronę Iranu płyną już 

amerykańskie okręty atomowe gotowe użyć siły… 

 

Mnożą się wątpliwości oraz pytania dotyczące wypadku spowodowanego przez 

Włodzimierza Cimoszewicza, w którym ucierpiała siedemdziesięcioletnia kobieta. Auto, które 

prowadził Cimoszewicz, nie miało ważnych badań technicznych, a on sam, według mediów, 

mógł uciec z miejsca wypadku, a to zgodnie z przepisami przestępstwo. 



Konrad Wąż, Anna Pawelec: – Potrącił siedemdziesięcioletnią kobietę na przejściu dla 

pieszych i uciekł z miejsca wypadku – tak niedawny rajd samochodowy Włodzimierza 

Cimoszewicza relacjonują dziennikarze: 

Wojciech Biedroń, publicysta, „Sieci”: – Rodzi się pytanie, dlaczego od momentu 

wypadku do momentu, kiedy poinformowano policję, minęło aż trzy godziny. Co w tym czasie 

robił Włodzimierz Cimoszewicz? No, przecież nie udzielał pomocy i nie odtransportował tej 

kobiety do szpitala. 

Z kolei z informacji, do których dotarł wpolityce.pl wynika, że znajomy Włodzimierza 

Cimoszewicza, który pomagał byłemu premierowi w dniu potrącenia rowerzystki mógł 

wprowadzić w błąd policjantów i próbować zatuszować sprawę wypadku. Włodzimierz 

Cimoszewicz jest jedynką na warszawskiej liście wyborczej Koalicji Europejskiej do 

Europarlamentu. Ale na ostatniej prostej kampanii zamiast lokomotywą stał się obciążeniem dla 

swoich partyjnych koleżanek i kolegów. 

Cimoszewicz: – Ja byłem święcie przekonany, że one są ważne na cały rok, bo tak zawsze 

było i nie zwróciłem uwagi na datę w dowodzie. Okazuje się, że one były krócej ważne. Ale 

samochód jest całkowicie sprawny. 

Były premier przyznał się do spowodowania wypadku i twierdzi, że to efekt poważnej 

choroby. Zapewnił, że potrącona kobieta wjechała na przejście na rowerze, co jest zabronione. Z 

zeznań poszkodowanej kobiety, do której dotarł Superekspres, wynika, że to nieprawda. 

Zapewnia, że zgodnie z przepisami prowadziła rower. 

Cimoszewicz: – Sprawą zajmuje się policja i prokuratura, muszą działać profesjonalnie… 

Potrącona przez Włodzimierza Cimoszewicza kobieta ma złamaną nogę oraz pościeraną 

twarz i dłonie. Sprawa już sparaliżowała kampanię kandydata Koalicji Europejskiej. 

Niedawno po serii pytań o wypadek, odwołał kampanijny spacer po Warszawie z Fransem 

Timmermansem. To nie pierwsze problemy Cimoszewicza w tej kampanii wyborczej. Wcześniej 

był krytykowany za niedemokratyczny rodowód i komentatorzy przypominali, że był 

prominentnym politykiem partii komunistycznej, a jego ojciec żołnierzem Armii Czerwonej. 

Wojciech Biedroń: – To wszystko sprawia, że Włodzimierz Cimoszewicz zaczyna być 

politycznym problemem Koalicji Europejskiej i mam takie nieodparte wrażenie, że problemem 

dla samego siebie również. 

Wiele emocji budziła także sprawa leśniczówki, którą Cimoszewicz po zakończeniu 

dzierżawy zwrócił Lasom Państwowym w bardzo złym stanie. Zabrał ze sobą nawet boazerię, 

piec, krany i gniazdka elektryczne. W tym przypadku były premier tłumaczył, że zgodnie 

z umową miał do tego prawo. Konrad Wąż, Wiadomości. 

 

Kolejna profanacja kościoła w Polsce, tym razem w Kwidzynie. Mężczyzna złamał krzyż 

tamtejszej katedry. 

 

… Tusk przywołał obraz Hansa Memlinga, na którym Chrystus zasiada na tęczy… 

Ryszard Knapiński, ksiądz, profesor, kierownik Katedry Historii Sztuki, Katolicki 

Uniwersytet Lubelski: – Memling nawiązał do starej tradycji, która w sztuce chrześcijańskiej 

kościoła trwała od ponad tysiąca lat. Tęcza służy jako tron, na którym zasiada Pantokrator – 

sędzia. Natomiast to, co się wyprawia w tym ruchu homo-seksualnym, który posługuje się 

znakiem tęczy jako swoim emblematem, to jest nadużycie. 

[…] 

 

Jadwiga Wiśniewska, europosłanka, Prawo i Sprawiedliwość: – Na szczęście skończyły 

się w Polsce rządy, które sprawiały, że Polacy musieli wyjeżdżać na zbiory szparagów do 

Dojczlandu. Poziom życia w Polsce się podnosi, jesteśmy liderem wzrostu gospodarczego 

[Malta jest liderem], mamy jedno z najniższych poziomów bezrobocia w Unii Europejskiej – to 

są efekty „dobrej zmiany” [I tak należy mówić!] 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Matury pod specjalnym nadzorem policji i służb… W pierwszym dniu matur alarmów 

było 120, następnego dnia ponad 600… 11 tysięcy funkcjonariuszy, policjantów, strażników 



granicznych i żandarmów wojskowych patrolowało dzisiejszej nocy okolice szkół… Dziś 

podczas matury z języka angielskiego było nieco spokojniej… Na 5600 szkół doszło do 

siedemnastu niewielkich opóźnień. Niestety w tej szkole [ALA. Autorskie Licea Artystyczne 

i Akademickie we Wrocławiu] sytuacja jest poważniejsza. W czerwcu trzeba będzie powtórzyć 

maturę z języka polskiego: 

Uczennica: – Czuję się taka trochę kiepska, bo przerwaliśmy maturę, bo była bardzo łatwa 

i większości dobrze szła. Godzinę przed końcem weszła pani dyrektor i powiedziała, że musimy 

opuścić salę i że jest prawdopodobieństwo, że mamy bombę w szkole. 

[…] 

Roman Polko, generał, były dowódca jednostki specjalnej „Grom”: – Jesteśmy zapóźnieni 

w budowaniu bezpieczeństwa w cyberprzestrzeni, jesteśmy za Estonią, za wieloma krajami, 

które wydawałoby się, że powinny być w tym zakresie uczyć się od nas… 

 

Nieznośnie długie kolejki do specjalistów. Dramatyczna sytuacja na SORach [szpitalny 

oddział ratunkowy] – wyższa niż w innych krajach zachorowalność na raka. Rząd PiSu sytuacji 

nie poprawił i tego nie da się obronić. 

Krzysztof Skórzyński: – To uderzenie w czuły punkt każdego rządu. A Platforma 

wywołała temat ochrony zdrowia nie tylko spacerem przewodniczącego po szpitalnych 

korytarzach. Uderzyła również ten sposób: 

FAKT24 – 6 godzin wił się z bólu na SORze. Lekarze nie reagowali 

Trudno uwierzyć, że to wydarzyło się w XXI wieku i to w miejscu, gdzie ludzie 

przychodzą po pomoc. Pan Kamil cierpi na stwardnienie rozsiane oraz tężyczkę. W 

czasie bolesnych ataków skurczy mięśni dosłownie zwija się z bólu i nie może 

oddychać. Ostatni napad był tak silny, że trafił na SOR w Wałbrzychu. Pomoc miał 

otrzymać dopiero po 6 godzinach męczarni, gdy rodzina wezwała karetkę do 

szpitala. 

Grzegorz Schetyna: – Polska dziś, jeśli chodzi o zachorowania na raka, jest trzecim krajem 

w Europie. To zagrożenie jest ogromne. Rząd na to nie reaguje… 

KS: – PiS musiało na to odpowiedzieć, zwłaszcza, że tematem w ochronie zdrowia 

i tematów zdrowia minister zdrowia i PiS zostali zaatakowani dziś z dwóch opozycyjnych stron. 

Robert Biedroń przytoczył tylko dane. Wystarczyło. 

Robert Biedroń: – Rekordy: endokrynolog na Dolnym Śląsku 361 dni. Rezonans 

magnetyczny Wielkopolska 236 dni. 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia: – Czy dałoby się zrobić więcej? Zawsze da się 

zrobić więcej. Dało się zrobić sporo, to znaczy w danych obszarach te kolejki faktycznie się 

poprawiają… 

 

Pogrzeb profesora Karola Modzelewskiego… 

 

O aferze z tęczową aureolą Matki Boskiej piszą media w Europie, Ameryce, Brazylii 

[Brazylia to też Ameryka, nie tylko USA] czy Indiach – trudno te teksty uznać za powód do 

dumy. A to nie koniec sprawy: Elżbieta Podleśna ma prokuratorski zarzut profanacji wizerunku 

Matki Boskiej. Zapowiada się batalia sądowa i polityczna… 

 

To jest wyścig po prestiż, władzę i naprawdę duże pieniądze, jeśli ktoś nie do końca 

wierzył, to wystarczy zajrzeć w nowe oświadczenia majątkowe europosłów. Oszczędności na 

kontach idą w setki tysięcy złotych, a u rekordzistów w miliony. Mieszkań także mają po 

kilka… 

Jan Olbrycht, europoseł 447 tysięcy złotych. Jerzy Buzek, europoseł 348 tysięcy złotych. 

Borys Budka, poseł 176 tysięcy złotych. Paweł Kobyliński, poseł 148 tysięcy złotych [kandydat 

na europosła] 

To, co bije po oczach, przeglądając oświadczenia majątkowe europosłów, niezależnie od 

partyjnych szyldów, to milionowe oszczędności. Rekordzistą jest Karol Karski, PiS 7,3 miliona 

na koncie. Danuta Hübner 5,7 miliona złotych. Jerzy Buzek 1,2 miliona złotych. Ryszard 

Czarnecki ponad milion złotych. 



 

Obrońcy zwierząt chcą ratować stado 170 krów za pieniądze na ich uśpienie. Łatwo nie 

będzie, bo krowy są na pół zdziczałe, hodowane poza ewidencją bez opieki weterynarza. Szły w 

szkodę i powodowały wypadki, a właściciele nie radzą sobie z coraz większym stadem. 

Jarosław Kostkowski: – Ciecierzyce. Wiele z tych krów ma swoje imię. To Łasunia, bo 

lubi być głaskana. Stado okazuje się jedną wielką rodziną. 

Marian Skorupka, rolnik, właściciel krów: – One człowieka kochają. Przecież uśmiercić 

takie coś, to barbarzyństwo. Ktoś musiałby by wyzuty z uczucia. 

JK: – Krowy spędzono z pól i lasów do zagrody i wydano wyrok: 

Jan Krzysztof Ardanowski, minister rolnictwa i rozwoju wsi, wypowiedź z wczoraj: – Ja 

się zastanawiam, kto dopuścił do tego, że stado zdziczałych krów, niszcząc uprawy rolnicze łazi 

sobie gdzieś po Polsce. 

Reporter: – To winowajcy. Paweł, właściciel krów i jego brat, Marian. Od zawsze razem i 

z krowami. 

Paweł: – My od zawsze razem. My jesteśmy bliźniaki. 

Reporter: – Wy jesteście bliźniaki? 

Paweł: – tak. 

Reporter: – Niepodobni. 

Paweł: – Bo do tego mówią: jajeczka, nie? 

Ardanowski: – Wydałem polecenie służbom weterynaryjnym. Że mają z tymi krowami 

zrobić porządek. 

JK: – Minister dał 350 tysięcy złotych na wybicie i utylizację całego stada. 

Władysław Dojczak, wojewoda lubuski: – Te zwierzęta chodziły przez lata, nie były 

badane, rozmnażały się w sposób nie wiadomo jaki. [Spokojnie. Wiadomo, w jaki sposób]. 

Reporter: – 170 sztuk się pojawiło? 

Marian: – No. Jałówka była, później byk był, ten byk ją tam krył… 

JK: – Bracia nie mają własnych łąk, bydło rozeszło się więc po okolicy i zaczęło żyć na 

cudzy rachunek. 

Reporter: – Ludziom się wydaje, że krowa powinna mieć dom, stać w oborze. 

Marian: – Nie powinna mieć. 

Paweł: – Nie. 

Marian: – Nie. Powinna na powietrzu przebywać. 

Paweł: – Latem powinna przebywać. 

Marian: – To jeszcze powoduje, że witaminy… 

JK: – Mieszkańcom takie wszędobylskie towarzystwo nie odpowiada. 

Krystyna Łyga, sołtys Ciecierzyc: – Taki właśnie dziki zachód się tutaj zrobił. No, wolna 

amerykanka. 

Paweł: – Wszędzie to jest, w krowach, na przyrodzie, przecież jak jest botanikiem, 

prawda. Jak widzi biznesowanie, to tylko mięso widzi. Ale my, jak indywidualnie, to widzimy 

jej kształty, te ruchy, prawda. A ja jak widzę krowę, to samo też widzę. Widzę piękno. 

JK: – Wolne krowy paraliżowały nawet ruch na drogach. 

Pan: – Policja przyjeżdża… 

Paweł: – W trawie, nad rzeką i tak sobie siedzą, grzeją się… 

JK: – Obrońcy praw zwierząt stanęli w obronie stada: 

Karolina Kuszlewicz, rzecznik do spraw ochrony zwierząt, Polskie Towarzystwo Etyczne: 

– W procesie o ochronę zwierząt przed niehumanitarnym traktowaniem – środkiem do tego ma 

być zabicie zwierząt. No, absurdalne… 

Edyta Sawicka, Powiatowy lekarz weterynarii w Gorzowie Wielkopolskim: – Obowiązuje 

mnie wykonanie tego zadania. 

JK: – Ratunkiem może być znalezienie gospodarstw, w których zwierzęta mogłyby dożyć 

starości i się nie rozmnażać. 

Paweł: – Krowy nam dają taką… takie poczucie wartości. 

Marian: – Ciężko się rozstać… 

Jarosław Kostkowski, Fakty. 

10 tysięcy NATOwskich żołnierzy ćwiczy w Estonii tuż przy granicy z Rosją… 



 

TVP-INFO – GOŚĆ WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk i Elżbieta Rafalska, minister 

rodziny, kandydatka na europosła 

MA: – Pani minister, dojczlandzkie media informują, że Polacy nie chcą już zbierać 

szparagów w Dojczlandzie, a powodem ma być wprowadzony w Polsce program 500+. Co pani 

na to? 

ER: – Satysfakcję. Że Polacy nie muszą wyjechać do pracy, ciężko pracować, mogą tę 

pracę znaleźć w kraju, ale już się nie dziwię, że wszystkie Pragi, Egipty… nasze 500+ i 

atakowane jako ten czynnik, który przyjmują Polacy, szukając pracy. 

MA: – Polacy przestają być tanią siłą roboczą, tak należy to rozumieć? 

ER: – Nie mają być parobkami, przepraszam, w Europie. Nie musimy do pracy sezonowej. 

Ja to mówię, że to jest poważna ciężka praca, ale wreszcie nie musimy wyjeżdżać, bo możemy 

tu na polskim rynku pracy, nie zostawiając swoich rodzin, swoich dzieci, pracować i myśleć o 

swojej przyszłości zawodowej, nie musimy sezonowo się zatrudniać, nie musimy bardzo ciężko 

pracować, bo nie musi nikt tak pracować, bo dojczlandzkiego pracownika właśnie do zbierania 

szparagów się po prostu nie znajdzie. Przez lata byli zmuszani do podejmowania tej pracy, bo 

mężczyzna tej pracy w kraju nie było. Dzisiej jesteśmy świadkami nowej sytuacji, to jest bardzo 

dobra dla nas informacja. To nie jest zmartwienie Polski, to jest zmartwienie dojczlandzkiego 

rynku pracy. 

MA: – Swoją drogą też ciekawe, dlaczego nie mogą znaleźć rąk do pracy, skoro mają tak 

wielu imigrantów, których zapraszali. 

ER: – Ale nie chcą pracować specjalnie. 

MA: – To prawda. Ale mamy wpływ na to, że w Polsce ta strefa ubóstwa poważnie się 

zmniejszyła? 

ER: – Zdecydowanie tak. Ja mówię, w Polsce już nie możemy dzisiej, nie możemy znaleźć 

pracowników sezonowych, kiedy kobiety przez lata musiały zbierać truskawki i zbierać owoce 

za naprawdę niewielkie wynagrodzenie. Dzisiej możemy znaleźć trwałe zatrudnienie, mamy 

inną sytuację na rynku pracy. 

 

[Według Głównego Urzędu Statystycznego w 2017 roku, poza ojczyzną przebywało ponad 

2,5 mln Polaków. Jest to aż o 100 tysięcy więcej niż w roku poprzednim. Według statystyk 80% 

z nas ma wśród swoich bliskich osobę, która kiedykolwiek emigrowała]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Marciniak i Grzegorz Schetyna 

PM: – Panie marszałku, dzisiaj odbył się pogrzeb Karola Modzelewskiego związanego 

także z Wrocławiem, jak pan, ale przede wszystkim jednego z bohaterów najnowszej historii 

Polski. 

GS: – W opozycji demokratycznej od lat sześćdziesiątych.  

[Patrz peta nr 03 pod tytułem „Gag”, strona 81, a wcześniej Modzelewski z Kuroniem, 

strona 76]. 

GS: – Miałem przyjemność poznać, też pierwszy raz spotkałem go na początku 

Solidarności w osiemdziesiątym roku, jako siedemnastoletni chłopak byłem nawet na spotkaniu 

z nim w Opolu, pamiętam jak dziś, Solidarność dopiero się rodziła, to był wrzesień od tygodnia i 

zaraz po 31 sierpnia przyjechał z Wrocławia, bo pracował na Uniwersytecie Wrocławskim i 

mówił o Solidarności, o historii, o polityce, o koniecznościach dziejowych. Dla mnie to była, 

mogę powiedzieć dzisiaj, inicjacja polityczna, spojrzenie na te wielkie wyzwania przez pryzmat 

człowieka bardzo spokojnego, mówiącego językiem bardzo zrozumiałym, 

a jednocześnie bardzo konkretnym, bardzo precyzyjnym, był człowiekiem, który nie mówił 

językiem nienawiści, nawet niechęci, zawsze był z tego znany. To jest wielka część polskiej 

historii tych ostatnich dziesięcioleci. 

PM: – Do tego języka nienawiści za chwilę przejdziemy, a właściwie może to też jest 

związane, co pan myśli o tym, co się dzieje w sprawie plakatów Matki Boskiej Częstochowskiej 

z tęczową aureolą? 



GS: – Ja patrzę na to jako odejście od praworządności. Kraj, który decyzjami swoich 

najważniejszych urzędników wysyła policję, dokonuje zatrzymania, wejścia do prywatnego 

domu, mieszkania o szóstej rano, to jest kraj, który łamie standardy demokracji parlamentarnej. 

PM: – Szukali tych plakatów? 

GS: – Dobrze, ale to można zrobić zupełnie inaczej. 

[To już znamy]. 

♣ 
2019-05-09 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2914 

SUPER STACJA – Rozmowa dnia – Marek Czyż 

Zapraszam na spotkanie z gościem „Rozmowy dnia”, jest nim dziś Krzysztof Bosak, lider 

ruchu narodowego, kandydat do Europarlamentu, warszawska jedynka Konfederacji. 

KB: – Jestem wiceprezesem ruchu narodowego… Dziennikarze Faktów pominęli nasz 

komitet jako jedyny, zresztą nie jedyni. Dwa dni temu była taka reakcja TOK FM, która robiła 

debatę kandydatów i pominęła nas jako jedynych. Ale TVN poszedł krok dalej, mianowicie 

wymienił komitety, które nie zarejestrowały list nie tylko w całym kraju, ale zarejestrowały 

tylko po jednym okręgu, a pominął nas, którzy zarejestrowaliśmy listy w całym kraju i 

występujemy pod nazwą Konfederacja Korwin Braun Liroy Narodowcy. No i w trybie 

wyborczym udało się uzyskać sądowy wyrok, że była to manipulacja, dezinformowanie 

słuchaczy i że dziennikarze TVN zostali zobowiązani, żeby w czasie najlepszej oglądalności o 

dziewiętnastej w Faktach wyemitować sprostowanie, tak że teraz czekamy. Jak tylko będzie 

sprostowanie, to wycinamy i wykorzystujemy do naszych klipów. 

MC: – A będzie z tego satysfakcja czy będzie więcej szans na sukces wyborczy? 

KB: – No, szansa na sukces jest rzeczywiście większa, jest każdym wydarzeniem, które 

pokazuje w ogóle medialnie, że istniejemy. Jesteście wyjątkiem, że nas zaprosiliście. 

MC: – Takie wydarzenie dowodzi, że jesteście pieniacze po prostu. Nie oparliście się 

emocjom. 

KB: – No, nie. Myślę, że tak nie jest. My w ostatnich tygodniach byliśmy tyle razy przez 

różne tytuły zaatakowani, że gdybyśmy w każdej sprawie pozywali, to nie wychodzilibyśmy z 

sądu. 

MC: – Co to znaczy? 

KB: – Boją się nas. Boją się nas, powiem szczerze. System się rozszczelni i tu nie chodzi 

tylko o takie stacje jak TVN, bo takich stacji, która nas nie lubi, natomiast boi się nas 

konkurencja, która gospodaruje serca patriotycznego elektoratu. Mam na myśli zaplecze 

medialne Prawa i Sprawiedliwości: to jest w tej chwili TVP, to jest Gazeta Polska, to jest 

telewizja Republika, w ostatnim czasie została przeprowadzona wyorkiestrowana kampania, no, 

takiego oczerniania nas. 

MC: – Myśli pan, że wszyscy tak się boją was, że tak się rzucili na was? 

KB: – Wcześniej nas przemilczali. To było bardzo dla nas widoczne. 

MC: – Bolesne bardziej niż to co teraz? 

KB: – To dla polityków, którzy muszą działać w demokracji, całkowite przemilczanie jest 

bolesne, panie redaktorze. I tu nie ma co żartować, bo trudno jest komunikować się z 

wyborcami, kiedy nie jest się zapraszany. Chcę jeszcze raz wyrazić dla naszych gospodarzy 

podziękowanie za elementarny obiektywizm. 

MC: – Skończmy z tymi podziękowaniami do końca rozmowy. Panie Krzysztofie… 

KB: – Ja nie oczekuję, panie redaktorze, specjalnego traktowania. Sam fakt, że mogę się 

wypowiedzieć, jest przyzwoitością. 

MC: – Mówi pan, że każde takie zdarzenie, które powoduje, że o was się mówi, zwiększa 

szanse na ten wasz sukces, a ten sukces, to co by to mogło być? Jak pan w tych wyborach, jaką 

miarą by go pan mierzył? 

KB: – Ja myślę, że wszyscy analizują scenę polityczną, dostępną, przekroczenie progu 

wyborczego, to jest ten argument kierowany przeciwko takiej formacji jak nasza. Jeśli 

pomnożymy ruch narodowy jako nowy byt polityczny na polskiej scenie politycznej 

wystartować w kilku kampaniach wyborczych i główny argument przeciwko nam jest taki, że 



nie warto swojego głosu, może to są przyzwoici ludzie, może oni mają dobre poglądy, może oni 

są rzeczywiście aktywni, ideowi i tak dalej, ale nie warto marnować głosu, bo tutaj jest duży 

silny PiS, który chce najlepiej dla Polski. No, to jest standardowa reakcja, która dyskwalifikuje 

politycznie i to porozumienie, które zawarliśmy, jest trochę czymś podobnym jak porozumienie 

zorganizowane wokół Pawła Kukiza – Kukiz’15, czyli próbą obejścia tego progu wyborczego, 

antydemokratycznego, trzeba to powiedzieć w istocie. Przecież mamy państwa, gdzie próg 

wyborczy nie istnieje albo jest na poziomie jednego procenta, albo 2 procent, albo trzech i po 

prostu dostanie się do realnej gry politycznej. 

MC: – No i jak się ta próba obejścia skończyła, że was z Kukiz pogonili? 

KB: – No, nie, nie. Ruch narodowy odszedł sam i to dość szybko. 

MC: – Nie ma was tam w tym roku. 

KB: – Współpraca się nie układała. 

MC: – Ale mało skuteczna była próba tego obejścia progu wyborczego. 

KB: – Próba była skuteczna, panie redaktorze, bo nasi koledzy weszli do Sejmu. A próba 

obejścia progu wyborczego sprowadza się na zdobyciu mandatów parlamentarnych i dzięki temu 

przez ostatnich kilka lat, no, nie tylko ja, ale jako człowiek, który był w Sejmie i z niego 

wyszedł, ale również Robert [?] był zapraszany jako poseł nowego pokolenia do wielu mediów, 

różni nasi partnerzy mogli organizować dyskusje w Sejmie, które wprawdzie marszałek 

Kuchciński próbuje nam blokować i czasem nas z Sejmu wyrzuci, czasem nam nie da kluczy. 

Natomiast odbędzie się w Sejmie narodowy kongres kobiet. 

[…] 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

To dzięki nim udało się przeprowadzić egzaminy i matury [nie wszędzie]. To jak muszą 

czuć się nauczyciele, gdy dziś słyszą sygnały, że część zainteresowana jest, by nie udały się 

egzaminy. To czytelna sugestia w kontekście alarmów bombowych w szkołach. 

Dawid Kosiński, bloger spider’s web: – pojawił się cały wątek, jak się urządza takie 

alarmy bombowe z dokładną instrukcją: 

Strajk nauczycieli na maturach 

Wtorek 21:37 

Przeciwnik rządu skonstruował bombę odłamkową. O godzinie 9 w dniu 8 maja 

2019 odbędzie się wybuch. Urządzenie jest dobrze ukryte w sali, w której uczniowie 

piszą egzamin. Dodatkowe ładunki znajdują się w sekretariacie, szatniach 

i toaletach. Wczoraj tylko testowaliśmy reakcje służb. Dzisiaj ładunki będą 

prawdziwe. Uciekajcie, ponieważ będą ofiary. To są wasze ostatnie chwile, 

zobaczycie na własnej skórze. 

Maciej Knapik – Autorów bardzo trudno wykryć. 

Paweł Pudłowski, Nowoczesna: – Trzeba się wziąć za robotę, panie Brudziński… 

Krzysztof Lieder, ekspert do spraw bezpieczeństwa Collegium Civitas: – Radzi sobie 

z takim problemami, jak obraza religijna związana z kobietą, która rozwiesza plakaty, a z drugiej 

strony nie radzi sobie z groźnym procederem… 

MK: – Do ochrony szkół trzeba było wysłać tysiące policjantów. 

Joachim Budziński: – Te osoby, które za tym stoją, trafią za kratki, gdzie ich miejsce, po 

surowym wyroku sądu, mam nadzieję, będą szli do więzienia. 

Maciej Knapik, Fakty. 

 

Opozycja chórem mówi o służbie zdrowia… 

Schetyna: – Mówimy o tym bardzo wyraźnie i bardzo głośno. Te pieniądze są w Europie. 

są w budżecie europejskim. One muszą trafić do naszego kraju, żeby skutecznie walczyć z 

nowotworami… 

Umieralność na nowotwory złośliwe na 100 tysięcy osób: 

Źródło: raport NIK, 2018 r. 

1. Węgry – 222 

2. Chorwacja – 204 

3. Polska – 194 



4. Dania – 192 

5. Litwa – 190 

6. Słowacja – 187 

7. Czechy – 184 

8. Belgia – 177 

9. Bułgaria – 172 

10. Białoruś – 171 

11. Wielka Brytania – 169 

12. Irlandia – 167 

13. Unia Europejska – 165 

14. Francja – 162 

15. Ukraina – 158 

16. Dojczland – 153 

17. Luksemburg – 151 

18. Hiszpania – 148 

19. Szwajcaria – 141 

20. Finlandia – 132 

21. Cypr – 120 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia, wypowiedź z wczoraj: – Nakłady na ochronę 

zdrowia w Polsce były negocjowane w końcu przez obecną panią komisarz Pieńkowską. Na tą 

perspektywę wynosiły 6,5 miliarda złotych, czyli 15 razy mniej. 

Stanisław Karczewski, marszałek Senatu, Prawo i Sprawiedliwość: – Słyszę od profesor 

[?], że jest tak bardzo źle w służbie zdrowia. Ja natomiast słyszę od lekarzy, którzy bardzo 

ciężko pracują, że ta sytuacja w służbie zdrowia się polepsza… 

PiS przyjęło ustawę o sieci onkologicznej, czyli de facto o nowych szpitalach, ale to 

dopiero pilotaż w dwóch województwach. 

ONKOLOGICZNY ALARM 

Legnica około 100 tysięcy mieszkańców – tyle samo zgonów rocznie. 

Źródło: Polskie Towarzystwo Onkologiczne 

WYDATKI NA ONKOLOGIĘ (PER CAPITA) 

Polska – 42 euro 

Czechy – 85 euro 

Francja – 156 euro 

Wielka Brytania – 171 euro 

Źródło: raport NIK 2018 r. 

I jeszcze jedno: na 100 tysięcy Polaków przypada trochę ponad dwóch onkologów. 

Źródło: raport NIK 2018 r. 

Cezary Szczylik, profesor, onkolog: – Powstrzymajcie się trochę z tymi obietnicami. 

Program uczciwie obiecany musi mieć perspektywę przynajmniej dwudziestoletnią i musi być 

programem, który musi być uzgodniony pomiędzy partiami. 

[…] 

 

Pierwszy jest Roman Giertych, drugi Jacek Dubois. Zajmie się nimi Izba Dyscyplinarna, 

nowa Izba Sądu Najwyższego. W środowisku nazywana jest batem na prawników. Obaj 

adwokaci reprezentują austriackiego biznesmena, który zarzucił prezesowi Kaczyńskiemu 

oszustwo. 

 

Maciej Sokołowski: – To miał być pierwszy szczyt Unii po wyjściu z niej Wielkiej 

Brytanii. I choć Brexit został odłożony, to brytyjska premier nie przyleciała już do Rumunii, by 

rozmawiać o wspólnej przyszłości. A te ma określić dokument zwany Deklaracją z Sybina. To 

10 zobowiązań, dzięki którym Europa ma być globalnym liderem. Część haseł jest symboliczna, 

podobnie jak data dzisiejszego spotkania: 9 maja to dzień Europy. 

 



Deklaracja z Sybina 

My, przywódcy Unii Europejskiej, zebraliśmy się w Sybinie, by porozmawiać i pomyśleć 
o naszej wspólnej przyszłości. 

Za kilka tygodni – czterdzieści lat po pierwszym skorzystaniu z tego podstawowego 
prawa – Europejczycy wybiorą swoich przedstawicieli do Parlamentu Europejskiego. 
Europa zjednoczona na nowo w pokoju i demokracji to tylko jedno z wielu osiągnięć. 
Od momentu powstania Unia Europejska, kierując się swoimi wartościami i 
wolnościami, zapewnia stabilność i dobrobyt w Europie – wewnątrz i na zewnątrz 
swoich granic. Z czasem stała się jednym z najważniejszych podmiotów na arenie 
międzynarodowej. Z około pół miliardem obywateli i konkurencyjnym jednolitym rynkiem 
należy do liderów światowego handlu i kształtuje globalną politykę. 

Potwierdzamy, że – według nas – zjednoczeni mamy większą siłę w coraz bardziej 
niespokojnym i pełnym wyzwań świecie. Jako przywódcy, uznajemy, że naszym 
zadaniem jest uczynić Unię silniejszą, a naszą przyszłość – jaśniejszą. Zarazem 
uznajemy europejską perspektywę innych państw europejskich. Dlatego dziś 
jednogłośnie podejmujemy 10 zobowiązań, które pomogą nam sprostać temu zadaniu: 

• Będziemy bronić jednej Europy – od wschodu do zachodu, z północy na 
południe. Trzydzieści lat temu miliony ludzi, walcząc o wolność i jedność, obaliły 
żelazną kurtynę, która przez dziesiątki lat dzieliła Europę. Nie ma miejsca na 
podziały godzące w nasz wspólny interes. 

• Pozostaniemy zjednoczeni, na dobre i na złe. Będziemy okazywać sobie 
solidarność w potrzebie i zawsze będziemy stać ramię w ramię. Możemy i 
będziemy mówić jednym głosem. 

• Będziemy zawsze szukać wspólnych rozwiązań, słuchając siebie nawzajem 
ze zrozumieniem i z szacunkiem. 

• Będziemy nadal chronić nasz sposób życia, demokrację i praworządność. 
Niezbywalne prawa i podstawowe wolności wszystkich Europejczyków 
wymagały wielkiego trudu. Będziemy stać na straży naszych wspólnych wartości 
i zasad zapisanych w traktatach. 

• Będziemy skuteczni, tam, gdzie najbardziej tego potrzeba. Europa nadal 
będzie wielka w wielkich sprawach. Będziemy wciąż wsłuchiwać się w obawy 
i nadzieje wszystkich Europejczyków, zbliżając Unię do obywateli, i będziemy 
działać w myśl tego, co usłyszymy – ambitnie i z determinacją. 

• Zawsze będziemy przestrzegać zasady sprawiedliwości, czy to na rynku pracy, 
w ochronie społecznej, w gospodarce czy w transformacji cyfrowej. Będziemy 
dalej zmniejszać dysproporcje między nami i zawsze będziemy pomagać 
najbardziej potrzebującym w Europie, przedkładając ludzi nad politykę. 

• Zapewnimy sobie środki na miarę naszych ambicji. Damy Unii zasoby, których 
potrzebuje, by realizować swoje cele i prowadzić swoje polityki. 

• Zadbamy o przyszłość z myślą o kolejnych pokoleniach Europejczyków. 
Będziemy inwestować w młodych i budować Unię przygotowaną na przyszłość, 
zdolną radzić sobie z najpilniejszymi wyzwaniami XXI wieku. 

• Będziemy chronić naszych obywateli i zapewniać im bezpieczeństwo, 
inwestując w siłę miękką i twardą i współpracując z partnerami 
międzynarodowymi. 

• Europa będzie odpowiedzialnym globalnym liderem. Wyzwania, przed 
którymi dzisiaj stoimy, dotyczą nas wszystkich. Będziemy nadal współpracować 
z naszymi partnerami w świecie, po to by utrzymywać i rozwijać ład 
międzynarodowy oparty na prawie, w pełni wykorzystywać nowe możliwości 



handlowe i wspólnie podejmować globalne kwestie, takie jak ochrona 
środowiska i walka ze zmianą klimatu. 

Decyzje, które podejmiemy, będą zgodne z duchem i literą tych 10 zobowiązań. Unia 
jest dziś silniejsza niż wczoraj, ale chcemy wciąż budować jej siłę z myślą o jutrze. To 
nasze zobowiązanie wobec przyszłych pokoleń. To duch Sybina i nowej Unii 
dwudziestu siedmiu, gotowej w jedności wkroczyć w przyszłość. 

Donald Tusk: – Naprawdę najważniejsze jest to, że liderzy, premierzy, prezydenci chcą 

przejąć pełną odpowiedzialność za to, co się będzie działo w Europie przez najbliższe 5 lat i to 

jest ważna deklaracja… 

 



TVP-INFO – GOŚĆ WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska i Łukasz Szumowski, 

profesor, minister zdrowia 

EL: – Dziś w Wiadomościach mówiliśmy między innymi o tym, że pielęgniarki przestały 

wyjeżdżać do pracy za granicę. Jaki jest w pana ocenie powód? 

ŁS: – No, właśnie słyszymy od pana przewodniczącego Schetyny cudowne leki na 

uzdrowienie służby zdrowia. Ja w tych czasach byłem praktykującym lekarzem i pamiętam, jaki 

był marazm. Co trzecia pielęgniarka uciekała z zawodu. No, w tej chwili cieszę się, że dzięki 

dobrze zainwestowanym pieniądzom z Unii Europejskiej, z budżetu państwa dzięki 

finansowaniu i inwestowaniu w kadry, pierwszy raz chyba od wielu, wielu lat PiSowskiej 

historii udało się doprowadzić do tego, że wszystkie młode absolwentki odebrały prawo 

wykonywania zawodu, że wreszcie kadry zaczęły się poprawiać, sytuacja kadrowa w Polsce. To 

jest niezwykle ważne. Wiemy, że średnia wieku pielęgniarek i położnych to jest pięćdziesiąt 

parę lat. Za dziesięć lat wszystkie panie właściwie będą szły na emeryturę. 

[Łukasz Szumowski wczasach rządów PO – PSL był praktykującym lekarzem, a teraz, po 

paru latach jest już profesorem. Zbyt wielu polityków ma tytuły profesorów, nawet PJK]. 

EL: – A to jest liczba znacząca – od 2015 roku liczba wyjeżdżających za granicę 

pielęgniarek spadła od tysiąca do czterystu w roku ubiegłym. To jest dobra informacja dla 

samych pielęgniarek, które nie muszą jechać szukać pracy, ale to jest przede wszystkim, co 

podkreślił pan minister przed chwilą, istotna informacja dla ochrony systemu zdrowia. Czy to 

jest sygnał, że możemy być spokojni, że pielęgniarek nie zabraknie? 

ŁS: – To jest dobra informacja przede wszystkim dla pacjentów, dla nas, bo będzie miał 

kto nami się zająć, zaopiekować. Pierwszy raz te ilości pielęgniarek rosną i to rosną w takim 

stopniu, że możemy mówić o powolnym uzupełnieniu ogromnej luki, ogromnej dziury 

pokoleniowej, ale oczywiście to będzie trwało, to nie jest działanie na rok, dwa, trzy, tylko ten 

trend trzeba utrzymać przez najbliższe lata po to, żebyśmy w ogóle mieli kadrę w Polsce. 

EL: – To jest związane niewątpliwie z nakładami na służbę zdrowia. Nakładami, które 

środowisko lekarskie, pielęgniarskie, środowisko związane ze wszystkimi służbami 

finansującymi służbę zdrowia – podnosiły od dawna. Ale dopiero niedawno udało się te nakłady 

zwiększyć. Jaka jest skala? 

ŁS: – Skala jest identyczna, dlatego że jeżeli dzisiaj mamy około 98 miliardów 

wydatkowane ze środków publicznych na ochronę zdrowia, to w 2024 będzie o sześćdziesiąt 

miliardów więcej, czyli tak naprawdę o dwie trzecie tego, co mamy teraz. To są gigantyczne 

pieniądze. [To będą gigantyczne pieniądze – jak Bóg da]. To jest gigantyczny wzrost właściwie 

niespotykany w żadnym innym sektorze czy oszczędności, inwestycji, no, zdrowie jest 

priorytetem, w związku z tym te nakłady rosną niespotykanie i Bogu dzięki, że rosną, dlatego że 

tak naprawdę potrzebujemy tych pieniędzy, potrzebuje tych pieniędzy polski pacjent, bo 

mieliśmy bardzo małe nakłady. Gdyby nasi poprzednicy taką ustawę uchwalili za swojej 

kadencji, no, to bylibyśmy w zupełnie innej rzeczywistości. 

[Minister mówi o planach do 2024 roku, w sytuacji, kiedy sam zostanie ministrem najdalej 

do października]. 

[Polska zanotowała jeden z najniższych poziomów wydatków na służbę zdrowia - 700 

euro na mieszkańca w 2016 roku. To daje naszemu krajowi trzecie miejsce od końca w Unii 

Europejskiej – wynika z danych opublikowanych przez Eurostat]. 

[Rząd stosuje trik: planując wydatki na 2019 rok bierze pod uwagę PKB, ale ten… z 2017 

roku. Zasada "n minus 2" pozwala zaoszczędzić na zdrowiu 7,6 mld zł i pokryć nominalny 

wzrost wydatków w całości z wyższych składek]. 

♣ 
2019-05-10 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2977 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI –  

Msza święta w intencji ofiar katastrofy smoleńskiej. 

Uroczysty koncert stulecia stosunków między Polską a Italią… 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 



Jest szefem Rady Europejskiej i z tej roli oficjalnie nie wychodzi. W swoich wystąpieniach 

akcentów politycznych nie unika, ale niczego nie deklaruje. 

Pierwszy sondaż wyborów prezydenckich w Polsce w 2020 roku 

Źródło: Kantar dla „Faktów”, TVN i TVN24 

I TURA 

Andrzej Duda 41%. Donald Tusk 28%. Paweł Kukiz 7%. Robert Biedroń 6%. 

Władysław Kosiniak-Kamysz 5%. Janusz Korwin-Mikke 4%. 

Adrian Zandberg 1%. 

II TURA 

Andrzej Duda 56%. Donald Tusk 40%. 

Prawo i Sprawiedliwość jest o krok przed Koalicją Europejską. 

NA KANDYDATA KTÓREJ PARTII ZAMIERZA PAN(I) ODDAĆ GŁOS? 

PiS 34% (spadek -4). Koalicja Europejska 33% (spadek -2). 

Wiosna 8% (spadek -2). Konfederacja 6% (wzrost +1). Kukiz’15 5% (spadek -1). 

Lewica razem 2%. 

Źródło jak wyżej 

 

[walka rządu z Gdańskiem o Westerplatte] 

 

Atak nożem w podstawówce. 

 

Jest zaproszenie dla Andrzeja Dudy z małżonką do Białego Domu. Do wizyty dojdzie już 

w czerwcu. 

 

Papież Franciszek ustanowił nowe normy postępowania w przypadkach pedofilii. 

Duchowni będą mieli obowiązek zgłaszania do Watykanu każdego przypadku molestowania 

nieletnich. Ważne, by przepisy nie zostały na papierze, jak bywało do tej pory, także w Polsce. 

[…] 

ZMIANA EMISJI CO2 2017/2018 

Unia Europejska = -2,5% (spadek) 

Portugalia = -9,0% (spadek) 

Dojczland = -5,4% (spadek) 

Polska = +3,5% (wzrost) 

Łotwa = +8,5% (wzrost) 

Mateusz Morawiecki, premier: – przechodzenie na nowe źródła, stopniowa 

dekarbonizacja… 

W tej dekarbonizacji odnotowujemy równie wielki sukces, jak w walce z emisją 

dwutlenku węgla, a słuchając ministra środowiska można nawet dojść do wniosku, że z tą emisją 

im jest gorzej, tym jest lepiej: 

Henryk Kowlczyk, minister środowiska: – To jest jedynie efekt wzrostu gospodarczego. 

Przypomnę, że wzrost gospodarczy był ponad 5%. 

Marek Józefiak, Greenpeace Polska: – My dzisiaj emitujemy dwa razy więcej niż średnio 

emituje się na świecie. To pokazuje fiasko polityki klimatycznej rządu… 

W zeszłym roku polska energetyka, przemysł i lotnictwo wyemitowały 201 milionów ton 

CO2. Każda ponadnormatywna tona to kary, które płacimy, zamiast wydać te pieniądze na 

rozwój energetyki odnawialnej. Ten został praktycznie zablokowany, bo to, co pokazaliśmy na 

szczycie klimatycznym, liczy się węgiel, który i tak sprowadzamy. 

Dominik Artomski, łódzki alarm smogowy: – Albo my się dostosujemy i będziemy starali 

się ratować nasz klimat, albo będziemy po prostu państwem zacofanym i uzależnionym na 

przykład od federacji rosyjskiej. 

Z Rosji w zeszłym roku sprowadziliśmy rekordowe 13,5 miliona ton węgla, znacznie 

więcej niż w czasach rządu Donalda Tuska, który wtedy krytykowany teraz sam wytyka 

rządzącym, jak to ujął, tę dziwną formę patriotyzmu. 

Donald Tusk: – Finansować imperialne pomysły prezydenta Putina, które zagrażają 

naszemu najbliższemu sąsiadowi i przyjacielowi, Ukrainie i dawać mu 3,5 miliarda złotych 



rocznie za ten węgiel z okupowanej części Ukrainy i truć tym rosyjskim węglem polskie 

dzieci… 

Kowalczyk: – Krytyka za węgiel z Rosji to powinna być skierowana do poprzedniej 

koalicji, dlatego że jeśli nie przestawiono gospodarki z węglowej na inną, a zamknięto kopalnie, 

to nic dziwnego, że węgiel trzeba importować. 

[…] 

 

Zaczęło się od awantury dwóch uczniów, skończyło się atakiem nożem i śmiercią jednego 

z nich. To dramatyczna historia z podstawówki w Warszawie w Wawrze. 

 

Stado krów do likwidacji. Są już chętni, by zaopiekować się nawet 600 zwierzętami. To 

rolnicy indywidualni i organizacje pozarządowe. 

Nawet nie wiedzą, że w zaproszeniach mogą już przebierać. 

Witold Bieschke, rolnik: – Co z etyką? Co z jakimś humanitaryzmem? Jak można zabijać 

krowy? 

Pan Witold oferuje więc doborowe towarzystwo i pracę w roli ekologicznych kosiarek w 

malowniczym rezerwacie Czarnocin. 

Witold: – Muszę zwiększyć obsadę. 

Do wyboru jest też emerytura na 600 hektarach soczystych łąk w lubuskiem. 

Konrad Kuźmiński, dolnośląski inspektorat ochrony zwierząt: – Będą mogły żyć, jak 

dotychczas, po prostu będą wolnymi krowami, które dożyją spokojnej starości. 

Niektórzy są gotowi przyjąć całe stado, inni wziąć kilka lub kilkadziesiąt, coraz więcej 

ludzi chce uratować skazane na śmierć żyjące na wolności krowy. 

Magdalena Nowak, fundacja „arka dla zwierząt”: – Bardzo dużo zgłoszeń. Bodajże 190 

maili do tej pory. Ludzie nadal dzwonią i pytają. Jest miejsce dla 600 zwierzaków, a mamy ich 

180. 

I na razie ich sytuacja jest nie do pozazdroszczenia. Pasły się na cudzym i powodowały 

wypadki drogowe. Każda szanująca się krowa powinna mieć paszport i kolczyki. Te zaś latami 

nie były badane i rejestrowane. Latami też słano upomnienia i właścicieli karano grzywnami. 

Teraz krowy utrzymuje gmina, a inspekcja weterynaryjna chce ich wybicia. 

Edyta Siwicka, powiatowy lekarz weterynarii w Gorzowie Wielkopolskim, wypowiedź ze 

środy: – Właściciel takiego odwołania w terminie nie złożył… 

A minister dał 350 tysięcy złotych na zabicie zwierząt. Ich życie kosztowałoby znacznie 

mniej. 

Kuźmiński: – Badanie, przewiezienie, zapewnienie im godnych warunków życia będzie 

opiewało na kwotę około stu pięćdziesięciu tysięcy złotych. 

Dzikie krowy poruszyły ludzkie serca. 

- Takie krowy nie mają kolczyków, to nie oznacza, że mają iść na przemiał, to jest absurd 

jakiś, to się nie mieści w głowie. 

- Potrzebna decyzja głównego lekarza weterynarii. 

Dziś był nieuchwytny. Jednak w poniedziałek w sprawie krów spotyka się z 

przedstawicielami ministerstwa rolnictwa i organizacji pro-zwierzęcych. Katarzyna Górniak, 

Fakty. 

[Incydent z krowami, a dokładnie odzew na wiadomość, świadczy, że TVN jest odbierany 

i oglądany nie tylko w dużych miastach, ale i na wielu wsiach]. 

 

Prezydent Nowego Sącza nie czekał. O północy, najszybciej jak się dało otworzył dla 

kierowców i pieszych ukończony właśnie most na Dunajcu. Nie czekał na polityków, którzy w 

kampanii bardzo lubią przecinać wstęgi… 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Katarzyna Kolenda-Zaleska i Włodzimierz Cimoszewicz 

KKZ: – Panie premierze, mamy sondaż najnowszy… wygrywa Prawo i Sprawiedliwość 

34%, ale Koalicja Europejska 33%… 

WC: – Mam wrażenie, że w ciągu dwóch czy trzech dni te dwa sondaże były 

zaprezentowane i oba były dość optymistyczne dla Koalicji Europejskiej dlatego, że również 



sondaż na zlecenie instytutu spraw publicznych dawał nawet przewagę Koalicji Europejskiej. Po 

pierwsze, no, nie należy chwalić dnia przed zachodem słońca, ale ja mam wrażenie, że 

wszystkie, co najmniej większość sondaży są oparte na pewnym błędzie metodologicznym, 

zakładającą równą frekwencję wszędzie, a tak nigdy nie było i zapewne nie będzie. 

KKZ: – Mówi pan o całej Polsce. W dużych miastach… 

WC: – Tak. Tak arbitralnie założono, że frekwencja wyniesie około 30%. 

KKZ: – Według naszego sondażu jest bardzo wysoka, deklarują obywatele, że pójdą i to w 

takiej przeważającej części 76%. 

WC: – Oczywiście to są zawsze deklaracje na wyrost. Mniej więcej 15-20% mniej pójdzie, 

ale ja nie byłbym zaskoczony frekwencją 40% czy 50% głównie w średnich miastach. 

KKZ: – Bo w poprzednich wyborach europejskich frekwencja wyniosła 23,8%. 

[Co dalej?] 

KKZ: – Co się wtedy wydarzyło? 

WC: – Po pierwsze… po drugie, trwają procedury… Nie bardzo chciałbym komentować 

to wszystko publicznie… 

[poczekamy na dalsze sprawy] 

WC: – … tezy PiS dotyczące przyszłości Unii Europejskiej, jak Unia Europejska powinna 

się zmieniać. Otóż hasło: Europa ojczyzn, takie znane sprzed dwudziestu, trzydziestu lat, to jest 

hasło oznaczające osłabienie Unii Europejskiej. To jest wycofywanie pewnych kompetencji z 

Unii do państw narodowych. Dzisiaj wobec wszystkich wydarzeń, jakie mają miejsce wokół 

Europy w świecie, zupełnie nowy układ sił ekonomicznych, politycznych, tendencje 

demograficzne, w Afryce za jedno pokolenie będzie 2,5 miliarda ludzi – wobec tych wszystkich 

zjawisk Europa musi się silniej jednoczyć, Europa musi mieć swoją politykę zagraniczną, 

bezpieczeństwo obrony, powinna też mieć wspólną politykę socjalną, mającą na celu 

przyspieszenie wyrównywania różnic warunków życiowych. Dlatego że dzisiej sytuacja jest 

potencjalnie destrukcyjna. Więc z tego trzeba sobie zdać sprawę, że to są recepty wszystkich sił 

antyeuropejskich, narodowych, populistycznych w całej Europie samobójcze. 

KKZ: – Wybory 26 maja, za dwa tygodnie. Premier Włodzimierz Cimoszewicz był 

państwa gościem. 

♣ 
2019-05-11 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2955 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

PJK: – Stuprocentowo gwarantuję, że te wartości będą bronione – [oznajmił Mao] 

Wyborcze gwarancje Prawa i Sprawiedliwości. 

Schetyna: – Żaden pedofil nie schowa się ani w kurii, ani w żadnej partii, ani w Sejmie. 

W Sejmie ataki na Kościół. 

Rekordowa wygrana w Polsce [193 miliony złotych]. 

 

Obroń swoje prawo – pod takim hasłem Prawo i Sprawiedliwość prowadzi kampanię do 

europarlamentu. Pod tymi słowami kryje się obrona prawa do bezpiecznego, solidarnego 

i sprawiedliwego państwa. Podczas konwencji w Bydgoszczy PJK apelował o to, by wziąć 

udział w wyborach 26 maja. 

Akcja PiS: „Obroń swoje prawo” 

Prawo do polskiej waluty 

Prawo do decydowania o wychowaniu dzieci 

Prawo do programów 500+, 13. emerytury i niższego wieku emerytalnego 

Prawo do bezpieczeństwa 

Prawo do kupowania towarów tej samej jakości w całej UE 

Prawo do poszanowania wyznawanych wartości 

Arkadiusz Jabłoński, profesor, Katolicki Uniwersytet Lubelski: – Mieliśmy z jednej strony 

wezwanie do obrony poziomu jakości życia, który Polacy osiągnęli, a z drugiej strony wezwanie 

do obrony niepodległości i własnej tożsamości w ramach Unii Europejskiej. 



[Teraz rozumiemy, bo dotychczas nie rozumieliśmy o co chodzi i profesor musiał nam 

wytłumaczyć]. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Zmniejszanie nierówności połączyliśmy z wysokim 

i zdrowym tempem rozwoju gospodarczego. 

Kosma Złotowski, europoseł, Prawo i Sprawiedliwość: – My chcemy być współprzywódcą 

Unii Europejskiej [to dlaczego doprowadziliśmy Polskę do tego, że przestaliśmy być 

współprzywódcą?] 

Kolejna konwencja Prawa i Sprawiedliwości jutro w Szczecinie. Bartłomiej Graczak, 

Wiadomości. 

 

Minister rolnictwa zapowiada pomoc suszową dla rolników także w tym roku. W ostatnich 

tygodniach brak deszczu spowodował, że sytuacja na polach w wielu regionach nie wygląda 

najlepiej. 

[…] 

 



Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Kościół na kampanijnym froncie. Prezes PiSu znowu grzmi o konieczności obrony przed 

atakami. Grzegorz Schetyna deklaruje walkę z pedofilią, to nie jest walka z Kościołem. Lider 

Wiosny przyrównuje koloratkę do legitymacji partyjnej. 

Kaczyński, potem Schetyna 

Robert Biedroń: – Dziś Polska nie jest krajem dla kobiet, jest krajem dla biskupów 

i działaczy partyjnych Prawa i Sprawiedliwości. 

Schetyna: – Ministrowi i prezesowi nie podobał się obraz, więc wysłali do niej policję. To 

nie jest po polsku, to nie jest po europejsku. W Polsce i w Europie i ty ministrze, i ty prezesie 

jesteście równi z panią Podleśną. I musicie o tym pamiętać. 

JAK OCENIA PAN(I) POLITYKĘ RZĄDU PRAWA I SPRAWIEDLIWOŚCI 

WOBEC UNII EUROPEJSKIEJ? 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

Wzmacnia pozycję we wspólnocie = 27% 

Nie zmienia pozycji we wspólnocie = 22% 

Osłabia pozycję we wspólnocie = 42% 

Nie wiem / trudno powiedzieć = 9% 

PJK: – Złotówka jest dzisiej zagrożona… 

PJK: – To jest obrona naszego prawa do wychowania własnych dzieci, żeby w dalszym 

ciągu w Polsce istniało prawo do tego, by istniała normalna rodzina. To znaczy rodzina 

związana z mężczyzny, kobiety i z małżeństwa, normalnego małżeństwa… 

Takie hasła w opinii PiSu przemawiają do najtwardszego elektoratu i to nie przypadek, że 

akurat teraz PJK uderza w te tony, bo przy takich sondażach, gdy dwa ugrupowania idą „łeb w 

łeb” [PiS 34%, KE 33%], kluczem do rozwiązania będzie zmobilizowanie swoich wyborców, 

zmobilizowanie ich, by w ogóle 26 maja ruszyli się z domów i poszli do wyborów, to dlatego 

Platforma też dziś grała głównie na mobilizację. 

Schetyna: – Musimy pożegnać ten rząd, zacząć być razem i w końcu zacząć się do siebie 

uśmiechać. 

Wybory do Parlamentu Europejskiego były zawsze do tej pory, kiedy frekwencja była 

najniższa. Krzysztof Skórzyński. Fakty. 

 

Renata Kijowska: – Ten film ma boleć i taki właśnie jest: gwałty, molestowanie, 

zastraszanie dzieci, które właśnie słyszały: 

- nie mówić nikomu 

- cały czas powtarzał: jeszcze, jeszcze, jeszcze, jeszcze, a jak skończył, wychodził z 

pokoju 

- Szczęść Boże. Drzwi otwarte, proszę wejść. 

- Ale objaw jakiejś takiej miłości ojcowskiej się ujawnił trochę. 

- To niemożliwe było. 

- a potem to się przerodziło w ten… w pociąg taki… fizyczny jakiś. 

- Masturbował się ksiądz moimi rękami, proszę księdza. 

- Tak, tak. 

- A on stoi ze spuszczonymi spodniami. 

- Tutaj, przy tej łazience. Pamięta ksiądz? 

- To nie było coś, że… Że ja co, ciebie przywiązałem? 

- No bo byłeś męski i tego nikt nie ukryje i… 

- Za przeproszeniem… miałeś… apetyt, a równocześnie była w tobie skromność. To ja ci 

dam trochę pieniędzy, żebyś se schował. 

- Ja nie chcę pieniędzy. Nie chcę, dziękuję. 

Film „tylko nie mów nikomu” udostępniono dziś w Internecie. 

Wojciech Polak, arcybiskup, Prymas Polski: – Dziękuję wszystkim, którzy mają odwagę 

opowiedzieć o swoim cierpieniu. Przepraszam za każdą ranę zadaną przez ludzi Kościoła. Jako 

delegat episkopatu do spraw ochrony dzieci i młodzieży zrobię wszystko, co w mojej mocy, aby 

pomóc osobom skrzywdzonym. 



Prymas Polski, Wojciech Polak jest jedynym hierarchą, który skomentował dziś film. 

Renata Kijowska, Fakty. 

 

Dzień bez śmiecenia. 

 

Po wielkim rekordowym graniu rusza wielkie kupowanie. Do dziecięcych szpitali ma 

trafić wszystko, co naj. 

Finał WOŚP – 175 938 717 złotych, z tego 15 990 016 złotych pochodzi z „ostatniej 

puszki” zamordowanego prezydenta Gdańska, Pawła Adamowicza. 

 

TELEWIZJA „TRWAM” – POLSKI PUNKT WIDZENIA 

[powitania po kolei prawie wszystkich obecnych i konferencję otwiera:] 

Jego Magnificencja Ojciec Rektor Założyciel, Ojciec Rektor Tadeusz Rydzyk: – Niech 

będzie pochwalony Jezus Chrystus i Maryja Zawsze Dziewica. Państwo wiecie, pozdrawiam tak 

wszystkich, ale to jest równocześnie tekst „Słuchając Radia Maryja”, tak że podkreślę: to jest 

nasze pozdrowienie. Może kogoś dziwi, jak to pozdrowienie, wiecie państwo, żeśmy 

wprowadzili, gdy się zaczynało, myśmy myśleli, jak będziemy zaczynać to Radio Maryja? No i 

różne były dyskusje, także wśród księży, to tak. Wcześniej: dzień dobry, wcześniej: cześć pracy, 

ale laudetur Jezus Chrystus, to już było watykańskie. A przecież nasz założyciel dał nam takie 

pozdrowienie, tylko po łacinie: laudetur Jezus Chrystus et Maryja semper Virgo, a my po 

polsku, po łacinie dla wszystkich ludzi to będzie za dużo, w każdym razie, żeby zrozumieć, skąd 

to nasze pozdrowienie? Nasz założyciel akurat Matkę Najświętszą tu szczególnie podkreślił i 

podkreślał całe życie, bo w tamtych czasach byli tacy, którzy Ją wykreślali, no. Tak jak rolników 

wykreślają, myśliwych wykreślają. Co zrobić? Uśmiechnąć się. Pan Bóg ma wielki ogród na tej 

ziemi – i swoje robić – i pilnować. Kochani w kwestiach, chciałbym króciutko tylko, tylko 

podziękowanie. Kochani, dajecie świadectwo, dajecie świadectwo prawdzie, a bez prawdy żyć 

nie można. I trzeba dawać świadectwo. Już nieraz mówiłem, że ludzie dzielą się, tak bym 

podzielił na trzy kategorie. Państwu jest bardzo bliska przyroda i nas tego uczycie, a bez tego, 

bez przyrody żyć nie można. No, to tak przyrodniczo ludzie się dzielą, już to nieraz mówiłem: 

na powoje, osiki i dęby. Tak bym podzielił. Powoje to ci, którzy nie mają swojej osobowości i 

tak by na kimś, tak jak pszczoły do miodu, się przyczepi, tak owinąć. Tak. Osiki to ciągle się 

boją, trzęsą się, co powiedzą i tak: co powiedzą o mnie? Trzeba powiedzieć, co powie Pan Bóg. 

I w dzień sądu ostatecznego. To jest ważne. A co tam ludzie powiedzą? Ludzie się zmieniają. 

Tak. I wreszcie dęby. Dęby. Ojciec święty, Jan Paweł II powiedział: przypomniał nam to, co 

powiedział ksiądz Piotr Skarga, o Polsce powiedział: ten stary dąb tak urósł i żaden wicher go 

nie złamał, bo korzeń jest Jezus Chrystus. I wiemy, czego się trzymać. Maria Konopnicka na 

osiem lat przed odzyskaniem niepodległości zmarła. Urodziła się chyba w Suwałkach, jeżeli 

dobrze pamiętam, a zmarła we Lwowie. Po drodze mieszkała w innych częściach Polski i miała 

swoje poglądy, chociaż Pana Boga się trzymała. Powiedziała patrząc na Polskę, mówiła o 

rolnikach, napisała teki wiersz. Ja nie będę go całego mówił, ale chyba tak się zaczyna: Chodzili 

tu Niemce, chodzili odmieńce: Sprzedaj chłopie ziemię, będziesz miał czerwieńce. I chłopi byli 

mądrzy. Nie wiem, czy teraz wszyscy są tacy mądrzy, bo jak teraz, nie wiem, jak państwo, jak 

gdzieś pisze na ziemi czy na jakimś domu, jeszcze po angielsku: do sprzedania, po 

dojczlandzku: zum der kaufen – nie tylko Konopnicka mi się przypomina, ale i… Ale nawet ta 

sytuacja na Bliskim Wschodzie. Sprzedawali ziemie, sprzedawali. Jak już coś sprzedanego, to 

już nasze nie będzie. Pieniądze się rozejdą. A zostanie niewola. Tak, że, proszę państwa, 

trzymajcie ziemię. Rolnicy zawsze żywili i bronili. Zobaczcie, uderzają, ci, którzy mają własne 

interesy, którzy chcą się rozprawić z jakimś narodem, z jakąś kulturą, to co? Uderzają w rolnika. 

Przeróżne rzeczy. Ja słyszę, że ci panowie, którzy w Szczecinie walczyli o ziemię, to dzisiej 

mają jakieś procesy ciągle. No. Tak. Są poniewierani. Myślę, że tego nawet rząd nie zrobi, nie 

da rady. Bo mamy takich mocnych gdzieindziej. Tak. I teraz też się upominają. Bo coś tam: 

TSUE nie-TSUE, bo nie damy pieniędzy. Bo wewnętrzny, wewnętrzni, nasi współobywatele też 

pójdą tam za czerwieńcami. Tak. Tak, że tu musimy myśleć, musimy, kochani, nie wolno się 

bać. Nie wolno się bać. Lęk pochodzi od diabła. Tak że nie wolno z diabłem współpracować. 

Nie wolno się bać. Odwaga i rozwaga. A to jest to. I drugie, uderzają, tu jest wielki specjalista, 



ksiądz profesor doktor Guz. Który, za to, co mówi, też obrywa w naszych czasach i to jeszcze 

jak. Chcieliby też niektórzy, by cenzurę sam założył. W każdym bądź razie, żeby byli, żeby 

tamci cierpieli, tak bądź co bądź niewinni. To są dobrzy. Chcą, żeby tak sam sobie kajdany 

założył. W każdym bądź razie uderzają w ziemię, w rolników, to co niezależne. Uderzają też w 

Kościół. Uderzają też w Kościół, bo wiedzą, że jak Kościół był ostoją również Polski. Wczoraj 

zdobyłem taką książkę. Może dojdzie ona tutaj jeszcze dzisiaj: PEDOFILIĄ W KOŚCIÓŁ – 

oblicza kłamstwa. Bardzo dobra rzecz. Radziłbym wszystkim przeczytać. Radziłbym wszystkim 

przeczytać. Warto. Ja już dość dużo przeczytałem, czytałem, jak tylko dostałem i dzisiaj w nocy 

przeczytałem dużo. Tak, żeby zobaczyć i całej nie zdążyłem. Uderza, diabeł uderza, diabeł 

uderza również w każdego z nas, ale trzymajmy się Pana Boga – dobrze na tym wyjdziemy. 

Trzymajcie państwo, naprawdę, trzymajcie się. Kiedyś staniemy na sądzie ostatecznym i Pan 

Bóg zapyta: Chcesz być w tej Ojczyźnie Niebieskiej, to coś zrobił z ziemską? Bóg zapłać, panie 

profesorze. Pan też jest ofiarą tego, co pan robi. To tak jest w życiu. A co? Nie tak? A puszcza 

ginie. Nie tylko puszcza. Tak że trzeba się za Polskę też modlić i trzymać się razem. A wioska, 

jak wybory przyjdą, to iść na wybory. Wybrać zawsze lepsze od gorszego. Nie dać się 

zbałamucić. I daleko patrzeć. Daleko myśleć. Musimy być dalekomyślni. Jak tak uczę, już 

skończyłem, ale zawsze trzeba się uczyć od lepszych. Nawet dobry osioł w szkole wie, że się 

ściąga od lepszego. Ja nie mówię, że należy ściągać, ale uczyć się od innych. I gdy tak jadę do 

Dojczlandu, to bym ściągnął autostrady od razu do Polski. Tak. No ale tych poglądów 

przeróżnych bym nie ściągał. Bym się strzegł przed tym, jak nie wiem. Bo to techniki trochę, 

należy jeszcze, samochody, one kiedyś były dobre. Tam. Teraz już też są. Marka została, ale 

jakość nie. W każdym bądź razie uczyć się. Jak pojechałem pierwszy raz do Izraela, to mi się 

bardzo spodobało. Za czwartym razem powiedziałem: nie, to nie przyjazd. Pana Jezusa mam 

najświętszy sakrament w Polsce. W każdym razie, też mi się spodobało. Tyle kultur różnych, 

poprzyjeżdżali z różnych stron świata. Co za gospodarka, co za dobrobyt. Jak sobie pomyślałem, 

gdybyśmy my Polacy byli tak z sercem, jak jesteśmy, z tymi pozytywnymi emocjami, tymi 

pozytywnymi, to umiejętność znalezienia się w sytuacjach, jakichś takich trudnych i różnych i 

dajemy sobie radę w takich, niezorganizowaniu. Tak? To bym zostawił tą serce, tą 

przedsiębiorczość, wziął z Izraela tamto, co dają takie piękne zorganizowanie, no, ten dobrobyt, 

tę różnorodność i a równocześnie jedność i ten dobrobyt, to myślenie, no i inteligentne. 

Z Dojczlandu porządek, ale nie z obecnego Dojczlandu, tylko z tego starszego, bo ci Enerdowcy, 

to wszystko jest skażone komunizmem, także innym. Tak, że życzę państwu żebyście zawsze 

zwyciężali, żebyście byli dębami, żeby cała Polska to były dęby. Nie osiki i nie powoje. Bóg 

zapłać. Bóg zapłać, panie ministrze i życzę zdrowia. Żonie pana ministra, żeby miała siły 

opiekować się wszystkim, wszystkim. Naprawdę jesteście wszyscy bardzo potrzebni w Polsce. 

Dla świata… 

[U nas na Pogoni powiedziałoby się: stary pierdoła]. 

♣ 
2019-05-12 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2955 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

PJK: – Nie ma żadnego powodu, żeby w Polsce pary homoseksualne miały móc 

adoptować dzieci. Ten cały szturm tej anty-kultury w Polsce był wprowadzony. Musimy go 

odeprzeć. 

Festiwal Schumana i dyskusja o Europie. 

PJK: – Polska jest dzisiej przed wyborem… To wynika z tego, że mamy złotówkę. 

Złotówka to jest taka ochrona naszej gospodarki. My musimy być na poziomie Dojczlandu, żeby 

się tej złotówki pozbyć. Kiedyś będziemy. Nie tak długo będziemy, ale dopiero wtedy. 

Mateusz Morawiecki: – To drogi ekspresowe, to koleje, to drogi lokalne, to drogi wodne i 

to jest, to są połączenia lotnicze i rozbudowa portu lotniczego. 

PJK: – Prawo do wychowania własnych dzieci… 

PREFERENCJE WYBORCZE POLAKÓW DO PE 

PiS = 35,1%. Koalicja Europejska = 31,9%. Wiosna = 8,4%. Kukiz’15 = 5,4%. 

Źródło: GBM Indicator dla Wiadomości, 9-11.05.2019, N=1000 



 

12 maja to szczególna data dla każdego polskiego żołnierza i każdego Polaka. To rocznica 

śmierci nie tylko dwóch wielkich dowódców: Józefa Piłsudskiego [marszałka] i generała 

Władysława Andersa, ale także zwycięskiego ataku na Monte Casino. 

 

Londyn, gdzie największe przedsiębiorstwa działające w Polsce, przedstawiły oferty 

zatrudnienia Polakom, którzy wyemigrowali do Wielkiej Brytanii. W targach wzięli udział także 

przedstawiciele polskiego rządu. 

 

…środowisko Platformy Obywatelskiej samo ma problem ze zjawiskiem pedofilii: były 

radny Platformy Obywatelskiej molestował i zgwałcił córkę sąsiadów, a działacz gnieźnieńskiej 

PO okazał się bezwzględnym pedofilem. Opozycja jawnie broniła przed ekstradycją do Stanów 

Zjednoczonych oskarżonego o seks z 13-latką Romana Polańskiego tylko dlatego, że reżyser 

reprezentował podobny system wartości… 

PJK: – Trzynastolatki wskakują do łóżek dorosłych mężczyzn? Bo ktoś takie słowa swego 

czasu wypowiedział w obronie pewnego pana i jednocześnie w tej chwili wybuchać oburzeniem 

i próbować nas o to, że my to osłaniamy! Nie. To oni osłaniali! 

 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Spowiedź skrzywdzonych i sprawców to film „tylko nie mów nikomu” … 

Grzegorz Schetyna: – Panie Kaczyński, nic pan nie rozumie. Nic. Nie wie pan, skąd 

naprawdę płynie zagrożenie dla polskich dzieci. Parasol ochrony nad nacjonalistami i co 

najbardziej haniebne – nad pedofilami. I to jest wstyd. Bo każdy, kto podnosi ręce na polskie 

dzieci, podnosi rękę na państwo polskie. 

PJK: – Ani wysoka ranga żadnej organizacji, także kościelnej, ani nawet nagroda Nobla, 

ani nic innego nie zwalnia z odpowiedzialności w tego rodzaju sprawach. 

Schetyna: – Wczorajsze słowa Prymasa Polski z przeprosinami i deklaracją walki z 

pedofilią są cenne. Ale jasne jest, że minął czas, gdy z tą sprawą mogła poradzić sobie 

jakakolwiek instytucja samodzielnie. Skuteczne w tej sprawie może być i będzie tylko państwo. 

PJK: – My chcemy być w tych sprawach naprawdę surowi, bezlitośnie surowi. Nikt nie 

będzie zamiatał, a będą surowe kary, szczególnie surowo karani będą ci, którym dzieci zostały 

powierzone, którzy mają pieczę nad dziećmi. I to dotyczy także księży. 

Robert Biedroń: – To my jako społeczeństwo demokratyczne możemy wyspowiadać 

Kościół z jego grzechów. 

 

Ulicami Warszawy przeszedł „marsz życia” organizowany przez fundację „pojednanie”, 

by uczcić pamięć ofiar Holokaustu i powiedzieć: Nie – przejawom antysemityzmu. 

 

Wielka woda grozi Wielkiej Brytanii. Wyspy przegrywają wojnę z globalnym 

ociepleniem. Eksperci mówią wprost dla wielu nadmorskich miejscowości nie ma już żadnych 

szans. Ludzie będą zmuszeni uciekać w głąb kraju, zresztą przymusowe przeprowadzki już stały 

się faktem. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Diana Rudnik i ksiądz profesor Andrzej Kobyliński, 

filozof, etyk, Uniwersytet Kardynała Stefana Wyszyńskiego oraz profesor Ireneusz Krzemiński, 

socjolog, Uniwersytet Warszawski 

DR: – Nie oglądam byle czego – mówi arcybiskup Głódź o filmie, który nieco ponad dobę 

od premiery ma ponad 4 miliony wyświetleń, pod którym są dziesiątki tysięcy komentarzy i w 

którym przede wszystkim ofiary, kolejne ofiary pedofilii w Kościele Polskim składają 

przejmujące świadectwa i składają swoją przejmującą spowiedź. Nic się nie stało czy jednak 

stało się coś? 

AK: – O gustach się nie dyskutuje, ale nie zgadzam się z tym odbiorem biskupa Leszka 

Sławoja Głódzia. Ten film dzisiej oglądałem, to jest ważny film, potrzebny, szkoda, że powstał 

tak późno. Takie filmy mogły powstawać może dziesięć, może piętnaście lat temu i takie dzieła 

filmowe służą przebudzeniu naszej opinii publicznej, gdy chodzi o krzywdę niewinnych dzieci. 



DR: – A co by się zmieniło, gdyby lat temu 10 powstał taki film? Był wtedy grunt, 

podatny – trudno powiedzieć, ale czy w tedy był klimat, by taki film przede wszystkim powstał 

i po drugie, by był wyświetlany? 

AK: – Oczywiście największy problem to jest zmiana świadomości, ta zmiana mentalności 

postępuje bardzo, bardzo po woli. Ja rozpocząłem swego rodzaju wojnę z pedofilią w Kościele 

Katolickim w mojej diecezji płockiej pod koniec lat dziewięćdziesiątych, tak że ponad 20 lat 

temu i mniej więcej wiem, jak przez ostatnich 20 lat ta świadomość się zmieniała i w 

społeczeństwie, i w Kościele. Oczywiście to jest pytanie, dlaczego tak powoli dołączamy do 

innych krajów zachodnich, gdy chodzi o odpowiednią wrażliwość dotyczącą ochrony dzieci czy 

osób nieletnich. Mamy ogromne opóźnienie. Szkoda, że dzieje się to dopiero teraz w roku 2019, 

gdy jesteśmy przymuszeni przez Watykan, przez światową opinię publiczną. To jest po prostu o 

15, 20 lat za późno. 

DR: – My mamy problem jako społeczeństwo czy jednak problem mają, przynajmniej 

niektórzy polscy hierarchowie? 

IK: – Mnie się wydaje, że jednak ten film jest świetnym filmem dla socjologa. Od razu 

powiem taką socjologiczną kwestię, bo się tym [film] zajmował, chociaż pod koniec jest 

bardziej poruszający. Można powiedzieć, trafia bardziej do serca, ale początek jest właściwie 

bardzo ciekawy i pokazuje, że cały problem, cały problem jest właściwie przede wszystkim 

problemem systemowym. Ksiądz profesor pewnie się zaraz ze mną nie zgodzi. Ponieważ już 

wiem, że ma takie różne badania, w Kościele Katolickim takie przypadki się zdarzają, ale ja 

twierdzę, że jednak to wsadzenie młodych mężczyzn, nawet jak i kobiet, w zakonach przecież to 

się dzieje, wsadzenie ich w ten celibat, który jest ogromnym ograniczeniem, powoduje, że ta 

wielka energia, to wielkie, wielka energia libido, która w nas istnieje, we wszystkich w nas 

istnieje, ona domaga się swego ujścia. Zwłaszcza wtedy i to jest naprawdę coś niesłychanie 

ważnego dla mojej myśli o Polskim Kościele, zwłaszcza wtedy, kiedy taki młody człowiek, 

dwudziestoparoletni, trzydziestoparoletni ma bardzo ograniczone stosunki społeczne, bo jak 

znam życie toczące się w takich parafiach, to tam właściwie nie panuje żadna przyjacielska 

atmosfera, tam nie ma intensywnych interakcji, tam nie ma koleżeństwa z prawdziwego 

zdarzenia, oczywiście zdarzają się takie pary prawda przyjaciół, tutaj zaprzyjaźnionych, to nie 

jest atmosfera, która pozwala na intensywne życie, na intensywne interakcje, które powodują, 

pozwalają również rozładować to napięcie seksualne. To być może dziwna sprawa, ale tak 

naprawdę ta potrzeba kontaktu, kontakt z ludźmi, wymiana myśli, wymiana emocji, która temu 

towarzyszy, ot, choćby takie dotykanie, prawda, ono właściwie już rozładuje bardzo dużo 

potrzeb, które z libido się wiążą. W Polskim Kościele nie dba się absolutnie o księży, nie dba się 

o to, jak oni sobie dają radę, być może, rozmawiałem z księdzem profesorem, ale nie udzielił mi 

odpowiedzi, być może stare zakony mają wypracowane swoje techniki, jak sobie z tym radzić, 

ale nie wiem, bo wśród zakonników też dużo takich sytuacji. Skandalicznie się bardzo wyraźnie 

wydarzyło, o czym wiemy nie tylko z filmu Sekielskiego. Więc to jest jedna kwestia. Druga 

sprawa, to są świeccy w Kościele. Z całą pewnością widać, że Kościół Polski jest Kościołem 

niezwykle specyficznym. To jest Kościół, w którym ksiądz jest traktowany prawie jak Pan Bóg, 

to prawie sam Jezus jest ksiądz. To jest kościół, gdzie jeszcze kilkanaście lat temu rodzice w 

ogóle nie wyobrażali sobie, żeby coś złego mogło się stać z dzieckiem, księdzem. Mamy w 

filmie Sekielskiego bardzo wyraźną opowieść, jak to chłopiec mówi: że przecież to ksiądz go 

tutaj brał za siusiaka, mama nie wierzy, przezywa go, że jest głupi, w ogóle, że kłamie… 

DR: – Wysyła go na weekend z tym mężczyzną… 

IK: – Ja mam nadzieję, że tutaj ta świadomość, w odróżnieniu od świadomości kleru, 

o którym ksiądz mówi, że idzie tak powoli. W Polsce świadomość społeczna zmienia się bardzo 

szybko. Mam nadzieję, że tak jest, zwłaszcza że dotyczy to pokolenia ludzi, którzy dzieci po 

osiemnaście lat. Bo ze starszymi to jest inna sytuacja. Otóż mnie się wydaje, że jest najwyższa 

pora, żeby obudził się polski laikat. Sprawa Kościoła, naszego Kościoła – trzeba od razu 

powiedzieć – to nie jest tylko sprawa księży. My mamy w tym swój udział. My mamy prawo 

żądać od księży, żeby oni się rozliczali z tego, jak budują nasze kościoły, co się okazuje, że 

później się sypią, prawda, jak traktują dzieci, że to nie są – mamy dzisiaj niestety takie czytanie 

w Ewangelii o tym, jak to Pan Jezus mówi o tym pasterzu, który ma te owieczki… 

DR: – Niedziela dobrego pasterza… 



IK: – Traktują ludzi, jak takie owce, którym trzeba tutaj mówić, a najlepiej tak batem 

pogonić, a przy okazji wykorzystać – tylko cicho, nic o tym nie mów. 

DR: – Ale nie wszyscy, ksiądz Jacek Prus w krakowskim kościele świętej Barbary, no, 

właśnie pytanie: czy Kościół jest owczarnią? Czy miejscem stadem wilków w koloratkach, 

którzy są w stanie skubać każdą, zwłaszcza najsłabszą owcę. Mówimy o tym przebudzeniu, 

księże profesorze. Czy jeśli to przebudzenie nie nastąpi, nie następuje, a właściwie reakcja na to 

przebudzenie, to grożą nam puste kościoły? Grozi nam powtórka z Irlandii, Anglii, Francji, 

Dojczlandu, Stanów Zjednoczonych, Australii? 

AK: – Ja używam takiej metafory, że obecnie jedziemy taką szeroką autostradą bardzo 

szybko w kierunku dokładnie Irlandii. 

IK: – Katastrofy. 

AK: – To znaczy, różnie to możemy nazywać, to powtarzamy wszystkie możliwe błędy, 

które wydarzyły się w innych krajach zachodnich, jeśli chodzi o destrukcję, demontaż, rozpad 

Kościoła Katolickiego. Ja śledziłem rozpad Kościoła w Irlandii, przez Londyn, przez moje 

pobyty w Wielkiej Brytanii. Tak, że mniej więcej wiem [dlaczego tylko mniej więcej?], jak te 

poszczególne etapy przebiegały i właściwie jak doszło do rozpadu, do demontażu Kościoła 

Katolickiego w Irlandii i gdy chodzi o Polskę, już mamy ogromny demontaż, gdy chodzi o dwa 

aspekty: Pierwszy aspekt, to jest krach powołań zakonnych i diecezjalnych, bardzo opustoszały 

w Polsce seminaria, zakony, życie dla innych. Fakty: 20 lat temu w polskich seminariach było 

ponad 8 tysięcy kleryków, z tego zostało do dzisiej poniżej trzech tysięcy. To jest radykalny 

spadek. I drugi aspekt tego dramatu związanego z pedofilią, będzie oczywiście wiele innych 

przyczyn, ale główna przyczyna to jest oczywiście ten negatywny obraz księdza, zakonnika w 

domenie publicznej, bo to jest oczywiście galopująca laicyzacja młodego pokolenia. No, 

przecież wystarczy popatrzyć na statystyki w Warszawie, w Łodzi czy w Trójmieście, gdy 

chodzi o młodych ludzi i ich stosunek w szkole średniej czy podstawówce, nie mówiąc o 

studentach, stosunek do religii, do Kościoła Katolickiego, do praktyk religijnych. No, przecież ta 

laicyzacja jest galopująca, nie można udawać, że nic się w Polsce nie dzieje. Co więcej, ja 

powiem jeszcze inaczej, to znaczy ja z pewnym takim dystansem emocjonalnym słucham tych 

wypowiedzi wczoraj czy dzisiaj niektórych też przedstawicieli Kościoła różnych stopni i 

godności. No, moje pytanie jest proste: Gdzie wszyscy byli przez ostatnich 20, 30 lat? 

Dlaczego? – Ponieważ pedofilia w Kościele Katolickim, jeśli chodzi o duchownych, została 

dobrze rozpoznana w połowie lat osiemdziesiątych dwudziestego wieku w Stanach 

Zjednoczonych [a już myślałem, że w Polsce]. Jeśli ktoś chciał w Kościele Katolickim: 

w Dojczlandzie, w Polsce, Kanadzie czy Australii wiedzieć, co się dzieje w Stanach 

Zjednoczonych, to wystarczyło poczytać amerykańskie książki czy amerykańskie artykuły. 

W związku z tym problem zdiagnozowany, rozpoznany był w połowie lat osiemdziesiątych 

dwudziestego wieku. 

DR: – Co się stało, czego zabrakło w Polsce, żeby nie można było tego rozliczenia, bo to 

chyba o to rozliczenie w tej chwili idzie, przepraszam, które pada i pada w miarę szybko? [Więc 

czego zabrakło?] 

Bardzo przepraszam arcybiskupa, Polaka, było jak, nasz Kościół bardzo szybkie, tyle że to 

już jest za mało, mówią ofiary… 

IK: – Każdy biskup mówi co innego… 

AK: – Pani redaktor, to nie ma takiego żadnego, to są takie kurtuazyjne słowa, które nie 

wnoszą żadnej nowej jakości do sprawy. To znaczy, postawmy pytanie, jak to się stało, że przez 

ostatnie 10 czy dwadzieścia lat doszliśmy do ściany [a dla mnie to już nie ma znaczenia, jak to 

się stało? Ważne, że jest]. Ja powiem inaczej. W Kościele Katolickim na świecie następuje 

pewien przełom. Do 2001 roku mieliśmy niestety tuszowanie w Kościele Katolickim globalne, 

systemowe, endemiczne i o tym mówi papież Franciszek i to wynika z jego publikacji… 

DR: – I ono w Polsce zostało. 

AK: – Ale dlaczego? Pedofilów w Europie, w Azji przenoszono z parafii do parafii. Zwrot 

następuje 18 maja roku 2001, powstaje prawny nakaz dla całego Kościoła Katolickiego, żeby 

zerwać zmowę milczenia, żeby nie było tuszowania i żeby o takich przypadkach z całego świata 

informować Watykan. No, niestety, ale to wchodzi w życie. Na przykład w Ameryce 

Południowej, przykład Chile z roku ubiegłego, w Chile nikt nie słyszał, że jest jakiś watykański 



nakaz. Podam jeszcze jedno. No, od kiedy w Polsce następuje przesyłanie tego rodzaju 

przypadków do Watykanu? No, gdzieś dopiero od roku 2007, 2008. To znaczy, dlaczego po 

roku 2001 mieliśmy dalej w Polsce zmowę milczenia? [Powtarzam, dla mnie to nie jest ważne. 

Mówmy, czy da się coś poważnie zrobić? Watykan miał czas na wykazanie się skutecznością. 

Dość mam takiego klajstrowania sprawy: Ależ tak, robimy, nie wtrącajcie się]. 

AK: – Ja bym chciał dodać jeszcze jedną rzecz, która nasuwa się po tym filmie. Mówiłem 

o tych dwóch niefunkcjonalnych kwestiach, ale jest jeszcze trzecia kwestia, która też wiąże się z 

polityką, trudno o tym tutaj nie wspomnieć. To, co jest uderzające, to jest, powiedziałbym, taka 

moralna klęska Kościoła. Ta obłuda, z którą mamy tu do czynienia, ta niewiarygodna hipokryzja 

– biskupów przede wszystkim [ale też naszego dzisiejszego księdza, rozmówcy]. Oficjalnych 

przedstawicieli Kościoła również, ten wywiad z tym rzecznikiem prasowym, za przeproszeniem, 

no, po prostu jest poruszający, wstrząsający. Kiedy w osiemdziesiątych latach [wtedy był 

komunizm] Kościół był wielką, jakby to powiedzieć, taką niszą [nisza nie może być wielka] 

wolności, wielkim wsparciem dla ruchu prodemokratycznego i wolnościowego, to do tego 

Kościoła przystępowali ludzie, którzy byli niewierzący, jeszcze wcześniej, w okresie 

Solidarności, w osiemdziesiątym pierwszym roku, że Kościół reprezentuje tę podstawową 

wartość: szacunku dla osoby ludzkiej, dla człowieka… W tej chwili Kościół tą swoją obrzydliwą 

obłudą przekreślił, jak gdyby swoją moralną wartość… 

[Teraz można zacząć klajstrować od początku. Dobranoc państwu]. 

♣ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2955 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Ponad 2/3 Polaków za głęboką reformą sądownictwa. Powodem są nadużycia, korupcja i 

nepotyzm w tym środowisku. 

PJK: – Będzie to karane bardzo surowo czy to będzie człowiek świecki, czy ksiądz. 

[Polskie Wiadomości nie mogą się zacząć, bez światłych wytycznych polskiego MAO]. 

 

Polski rząd zdecydowanie odrzuca roszczenia organizacji żydowskich. 

 

Wielkie odliczanie, już jutro 64ty konkurs piosenki eurowizji. 

 

Joachim Brudziński, minister spraw wewnętrznych i administracji, kandydat Prawa 

i Sprawiedliwości do Parlamentu Europejskiego: – Nie ma żadnego parasola ochronnego [w tej 

chwili], wręcz przeciwnie. Gdyby do mnie dotarła informacja, że jakikolwiek funkcjonariusz 

policji czy służb podległych MSWiA próbuje, nie wiem, zamiatać sprawę pod dywan, w 

związku z tym, że dotyczy to kapłana, księdza, natychmiast zostałby dyscyplinarnie z policji 

usunięty. W tej sprawie, zapewniam państwa, nie będzie żadnej taryfy ulgowej. [W innych 

sprawach może być zamiatanie pod dywan, może być nadal taryfa ulgowa]. 

[…] 

 

Inwestycje w infrastrukturę to jeden z głównych tematów europejskiego kongresu 

gospodarczego w Katowicach. 

 

Pogranicznicy otrzymali 113 nowych samochodów patrolowych. Zostanie dokonana 

wymiana 1/3 wszystkich pojazdów [czyli jest ich 339]. 

[granica morska = 440 km, z Kaliningradem = 210 km, z Białorusią = 418 km, z Ukrainą = 

535 km. Razem 1600 km. Jeden samochód na 5 kilometrów granicy, to raczej niedużo]. 

Sędzia Popyła kradnie banknot 50-złotowy należący do starszej kobiety. 

PJK: – Jeżeli ktoś dzisiaj łamie prawo w sposób drastyczny, ja mówię to z bólem, to łamią 

to po prostu sądy. To sądy często traktują dwa takie same przypadki w zupełnie inny sposób. 

[patrz sprawa Jarosława Kaczyńskiego i skarżącego go Austriaka – do dziś nawet nie 

przesłuchano Jarosława Kaczyńskiego, podczas gdy skarżącego Austriaka przesłuchiwano już 

wielokrotnie i to po wiele godzin dziennie]. 



To jest łamanie konstytucji. 

[…] 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Po pierwsze, przestępstwa pedofilii nie będą się przedawniać. Po drugie, zakaz pracy 

z młodzieżą osób skazanych. A po trzecie, ma powstać specjalny zespół prokuratorów 

ścigających pedofilów. [Fajnie]. 

[…] 

Maciej Woroch, Londyn: – Za pedofilię i przemoc wobec kobiet i dzieci powierzonych 

pod opiekę księży i zakonnic Kościół Katolicki w Irlandii musiał słono zapłacić. Instytucja 

straciła autorytet i potężne wpływy. Na msze przychodzi coraz mniej wiernych. Liczba nowych 

powołań spadłą do zaledwie kilku rocznie. 1300 księżom postawiono zarzuty, 82 do tej pory 

skazano w tym jednego, który molestował 140 dzieci. W całym kraju mogą być nawet dziesiątki 

tysięcy ofiar, które ucierpiały przez 70 lat nadużyć. 

Ojciec Dominikanin, który przebywa w Irlandii, radzi w Polsce zrobić to samo: 

Paweł Gużyński, ojciec, Dominikanin: – Komisja złożona z przedstawicieli Kościoła 

i niezależnych audytorów jest czymś koniecznym. 

Przykład determinacji w wyjaśnianiu spraw stanowią Stany Zjednoczone. Tam dziś 

tuszowanie nie do pomyślenia. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – To dziennikarskie śledztwo gazety Boston Glob 

doprowadziło w 2002 roku do wybuchu, który do dziś zmienia amerykański Kościół Katolicki. 

Diecezje ofiarom molestowania wypłaciły miliardy dolarów odszkodowań. Wiele ogłosiło 

bankructwo. W ubiegłym roku opublikowano raport z Pensylwanii, z którego wynika, że 

w sześciu diecezjach w tym Stanie ponad 300 księży wykorzystało ponad tysiąc dzieci, a to 

zaledwie wycinek nadużyć. 

Świat przestał pobłażać nawet tym najwyżej postawionym hierarchom. Typowany kiedyś 

na papieża kardynał Pel, gdy okazało się, że gwałcił i molestował dzieci, usłyszał wyrok sześciu 

lat więzienia. Do myślenia daje Chile: gdy nie dało się już ukryć pedofilskich czynów: 

Ricardo Ezzati, były arcybiskup Santiago: – Z czystym sumieniem proszę o przebaczenie 

moich słabości i upadków. Wierzę w Boże miłosierdzie. 

[No, nie takie czyste to sumienie]. 

Rok temu cały chilijski episkopat podał się do dymisji. 

Andrzej Szostkiewicz, dziennikarz tygodnika „Polityka”: – Papież Franciszek w końcu 

wezwał cały episkopat na dywanik i zdymisjonował ze swojej strony, przyjął dymisję części 

tych biskupów. 

Ilu polskich biskupów i hierarchów powinno pójść tą drogą? 

Paweł Gużyński, ojciec, Dominikanin: – Ci, którzy mają coś na sumieniu, po prostu podali 

się do dymisji. Jeżeli nie są w stanie tego zrobić, trzeba będzie ich do tego po prostu zmusić. 

Takie osoby, jak arcybiskup Głódź, odebrał sobie jakąkolwiek szansę, jakiekolwiek prawo do 

tego, żeby się domagać poważnego traktowania. 

Głódź: – Ja taki naiwny nie jestem, jak pani myśli. 

Wiele teraz zależy od papieża Franciszka, od tego, czy o kryzysie w polskim Kościele się 

dowie. Renata Kijowska, Fakty. 

 

GK: – Zabił na pasach. Dziś przeprasza. 

 

GK: – To już jest dziś ostatnia prosta. Tylko trzynaście dni zostało do wyborów. Wśród 

kandydatów ministrowie, wiceministrowie, wicemarszałek, posłowie i senatorowie. Miało być 

uczciwie. Mieli na czas kampanii wziąć urlopy i prowadzić ją wyłącznie za swoje pieniądze. Jak 

jest, o tym: 

Arleta Zalewska: – Takie pytanie zadaliśmy dziś każdemu z kandydatów, który chce 

zamienić miejsca w rządowej ławie chce zamienić na bilet do Brukseli. To tylko kilka 

deklaracji: 

Joachim Brudzyński, minister spraw wewnętrznych i administracji, kandydat Prawa 

i Sprawiedliwości do Parlamentu Europejskiego: – Zwróciłem się zgodnie z wcześniejszymi 



moimi zapowiedziami z pismem do pana premiera Mateusza Morawieckiego z prośbom 

o udzielenie mi urlopu… 

Patryk Jaki, wiceminister sprawiedliwości, kandydat Prawa i Sprawiedliwości do 

Parlamentu Europejskiego: – Dzisiej pracuję, ale kolejne dni w zależności jak będę w Sejmie 

podczas głosowania, to nie będę brał, a jak będę miał spotkania, to oczywiście będę brał… 

Beata Kempa, minister w kancelarii premiera, kandydatka Prawa i Sprawiedliwości do 

Parlamentu Europejskiego: – We wszystkie dni, kiedy jestem w terenie, można sprawdzić, czy 

brałam urlop wypoczynkowy… 

Jarosław Sellin, wiceminister kultury i dziedzictwa narodowego, kandydat Prawa 

i Sprawiedliwości do Parlamentu Europejskiego: – Nie, nie planuję urlopu, zorientowałem się w 

moim kalendarzu, że takiej potrzeby nie ma. 

AZ: – Sprawa urlopów pracujących w rządzie polityków PiSu na tej ostatniej prostej 

kampanii to coś więcej niż tylko kwestia nieobecności w Warszawie. To przede wszystkim 

pytanie o wykorzystywanie przywilejów członka rządu w wyborczej walce. Mówiąc wprost: to 

pytanie o to, kto płaci za przygotowanie, organizację i przyjazd kandydata na konferencję albo 

spotkanie z wyborcami – ministerstwo czy komitet wyborczy? 

Brudziński: – Wszystkie akcje kampanijne, te, w których będę występował w roli 

kandydata w tych wyborach do Europarlamentu, będę poruszał się samochodem prywatnym. 

AZ: – Którego jeszcze wczoraj na regionalną konwencję w Szczecinie minister przyjechał 

rządową kolumną z premierem. 

Robert Biedroń, Wiosna, kandydat do Parlamentu Europejskiego: – Powinien brać urlop 

bezpłatny, zawieszać swoją działalność na ten okres i nie pobierać pensji. 

AZ: – A to jest przewaga nad wami? 

RB: – Jest. A nie jest? Wykorzystują do tego jeszcze wszystkie środki, mają samochody… 

AZ: – Wiosna domaga się, by urlop dla każdego z kandydatów ministrów był 

obowiązkowy. Ale to na razie plany. To kampanijna rzeczywistość. 

Grzegorz Tobiszowski, wiceminister energii, kandydat Prawa i Sprawiedliwości do 

Parlamentu Europejskiego: – Bo chciałem wziąć urlop, rozmawiałem z ministrem, chciałem 

tylko mówić, że jestem na kongresie w Spa na Czechach dotyczącej polityki energetycznej. 

AZ: – Wiceminister do spraw energetyki każdy dzień urlopu ma ze swoim szefem 

uzgadniać. Podobnie sytuacja wygląda tu z zastępcą ministra Gowina, też kandydatem do 

Parlamentu Europejskiego. 

Jarosław Gowin, wicepremier, minister nauki i szkolnictwa wyższego: – W dni, które 

poświęca kampanii, bierze urlop [płatny], natomiast ja nie mogłem się zgodzić na to, żeby wziął 

urlop na cały ten okres. 

AZ: – Odpowiedzią PiSu na szturm ministrów na Parlament Europejski łącznie kandyduje 

aż 15 przedstawicieli rządu: 

1. Beata Kempa, minister pomocy humanitarnej 

2. Anna Zalewska, minister edukacji narodowej 

3. Joachim Brudziński, minister spraw wewnętrznych i administracji 

4. Elżbieta Rafalska, minister pracy i polityki społecznej 

5. Beata Szydło, wicepremier do spraw społecznych 

6. Joanna Kopcińska, rzecznik rządu 

7. Stanisław Szwed, wiceminister rodziny i pracy 

8. Piotr Müller, wiceminister nauki i szkolnictwa wyższego 

9. Rafał Romanowski, wiceminister rolnictwa 

10. Grzegorz Tobiszowski, wiceminister energii 

11. Anna Krupka, wiceminister sporu i turystyki 

12. Szymon Szymkowski vel Sęk, wiceminister spraw zagranicznych 

13. Patryk Jaki, wiceminister sprawiedliwości 

14. Jarosław Sellin, wiceminister kultury i dziedzictwa narodowego 

15. Andżelika Możdżanowska, wiceminister inwestycji i rozwoju 

AZ: – Miała być rekonstrukcja. Na początku kwietnia zapowiadała rzecznik PiS [też 

kandydatka do Parlamentu Europejskiego]. Dziś już wiadomo, że do zmiany w fotelach 



ministrów dojdzie, ale dopiero po 26 maja i stąd nowy plan, który w piątek zapowiedział 

premier: 

Mateusz Morawiecki, premier: – pani minister Zalewska na przykład dzisiaj była 

nieobecna, bo jest zaangażowana w inne swoje zadania kampanijne. Podobnie inni 

ministrowie… 

AZ: – Kodeks wyborczy wyraźnie rozdziela: kandydat kampanię może prowadzić 

wyłącznie za pieniądze ze swojego komitetu. Problemem i to przy okazji każdej kampanii jest 

jednak stwierdzenie, kiedy wydarzenie jest wyborczym, a kiedy jeszcze rządowym spotkaniem. 

Arleta Zalewska, Fakty. 

 

GK: – Podatek komunijny, czyli za prezenty trzeba płacić. Zasady są jasne, urząd 

skarbowy będzie bezwzględny, jeśli prezenty są drogie, liczne i trafią do obdarowanego w ciągu 

pięciu lat. Warto znać stawki podatkowe dla bliższej i dalszej rodziny: 

Marzanna Zielińska –  

Grupa 1 – powyżej 9637 zł od osoby – m.in. rodzice, dziadkowie, rodzeństwo. 

Grupa 2 – powyżej 7276 zł od osoby – m.in. rodzeństwo rodziców (ciotki, wujkowie) 

Grupa 3 – powyżej 4902 zł od osoby – m.in. znajomi, przyjaciele rodziny – osoby 

niespokrewnione 

Jednorazowo na prezent o takiej wartości można liczyć raczej rzadko. Sęk w tym, że to 

limit obejmujący pięć lat. Jeśli się do komunii doliczy imieniny, urodziny, gwiazdki i inne, to 

można limit przeskoczyć, przede wszystkim, gdy jest się osobą niespokrewnioną… 

Paweł Jurek, ministerstwo finansów: – Tak naprawdę nie ma górnego limitu. Jedynie 

w takiej sytuacji, kiedy te progi są przekroczone, należy w konkretnych terminach, to jest akurat 

tutaj 6 miesięcy zgłosić taki fakt od urzędu skarbowego i wtedy podatek wówczas nie 

obowiązuje. 

MZ: – Obowiązuje za to, jeśli się darowizny nie zgłosi i to bez względu na stopień 

pokrewieństwa. 

Grzegorz Gębka, doradca podatkowy: – Niezgłoszenie takiej darowizny skutkuje 

opodatkowaniem jej następczo przez urząd skarbowy stawką do 20%. 

MZ: – A do tego trzeba się liczyć z możliwością mandatu lub grzywny. Fiskus przypomina 

i informuje, że na razie nalotów na komunie nie planuje. Marzanna Zielińska, Fakty. 

 

TVP-INFO – GOŚĆ WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk i Beata Kempa, minister do 

spraw pomocy humanitarnej, kandydatka do Parlamentu Europejskiego z Prawa i 

Sprawiedliwości 

MA: – Jest raport w sprawie polskiej pomocy humanitarnej. Dokąd płynie ta pomoc, komu 

jest najbardziej potrzebna? 

BK: – Tak bardzo się cieszę, że po półtora roku mojej działalności mogę złożyć na ręce 

pana prezydenta w Rzeczpospolitej Polsce, jak też na ręce pana premiera i całego rządu, bardzo 

podziękować za współpracę całego rządu właśnie w sprawie polskiej pomocy humanitarnej, 

wielka wdzięczność również moja w kierunku organizacji pozarządowych, ale też wszystkich 

Polaków, którzy włączają się, odpisy od podatków w jakiejś części są przeznaczana na 

pomaganie drugiemu człowiekowi. Przede wszystkim Syria, to nadal jest ten kierunek, który jest 

niezwykle ważny. Ale dzisiaj trzeba wiedzieć, że ta liczba osób, które potrzebują tej pomocy, 

bez której nie przeżyliby następnego dnia, jest niestety stale rośnie. To już są w tej chwili 

około164 miliony ludzi. A więc Syria, Liban, przede wszystkim też Jordania, ale myślę, Irak, 

nadal bardzo jest potrzebna pomoc, szczególnie kobietom i dzieciom. Ale i też Afryka. Afryka 

jako główne źródło migracji i problemów całej Europy w tym zakresie. 

[Dalej mówiła o wszystkim, o Platformie, o euro, tylko do końca nie powiedziała, ile 

złotych Polska przeznaczyła dla tych 164 milionów potrzebujących]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Katarzyna Kolenda-Zaleska i Tomasz Sekielski, autor 

filmu „tylko nie mów nikomu” 

KKZ: – Zainteresowało się już ponad 8 milionów widzów. Zaskoczyło to pana? 



TS: – Tak. Liczyłem na to, że wiele osób obejrzy ten film, natomiast nie spodziewałem się, 

że tak szybko i tak dużo. 

KKZ: – A czym to tłumaczysz? 

TS: – Myślę, że było zapotrzebowanie, że film trafił na swój moment i coraz większa 

liczba publikacji, które się ukazywały w mediach. Również film „kler”, który zmienił ton 

dyskusji o tym temacie… 

KKZ: – Była ogromna widownia. 

TS: – Było oczekiwanie na coś właśnie takiego i to pomogło. Dzisiaj dostałem informację, 

że w tych trendach takich filmowych, to w Polsce film jest na pierwszym miejscu, ale jest też 

trzeci na Islandii, czwarty w Irlandii i trzeci w Norwegii. Na świecie też już jest oglądany, bo 

jest z tłumaczeniem na język angielski, więc to jest… Sam jestem ciekaw, kiedy się zatrzyma 

ten licznik, bo idzie w górę. 

[Dla porządku trzeba dodać, że film „kler” był grany przez zawodowych aktorów i był ze 

swoją fabułą filmową. Natomiast film „tylko nie mów nikomu” stanowi zapis autentycznych 

ofiar i autentycznych wypowiedzi księży-sprawców. To olbrzymia różnica]. 

KKZ: – Chciałam cię zapytać o reakcję Kościoła na ten film. Bardzo szybko zareagował 

Prymas Polski. Zaskoczyło cię to? 

TS: – Zaskoczyło pozytywnie, bo myślałem, że będzie wyniosłe milczenie. Bo zazwyczaj 

Kościół… 

KKZ: – Zwłaszcza, że Prymas Polski odmówił… 

TS: – Odmówił. 

KKZ: – Przewodniczący Episkopatu też odmówił udziału w filmie. 

TS: – I myślałem, że będzie takie wyniosłe milczenie, jak zazwyczaj. Kościół, który jest 

konfrontowany z jakimś trudnym tematem, najpierw muszą się zebrać wszyscy biskupi, długo 

zastanawiają się, co zrobić, po czym wychodzi rzecznik prasowy i czyta komunikat. I myślałem, 

że będzie tym razem podobnie. Jestem bardzo pozytywnie zaskoczony. Uważam, że to ważne 

słowa, te, które wypowiedział Prymas Polski. Ważne słowa też są w tym oświadczeniu… 

KKZ: – To było takie przejmujące… widać było, że to dla niego było ogromne 

przeżycie… 

TS: – Myślę, że każdy, kto obejrzał ten film, go przeżył. To jest film, powtarzam, który 

boli. Mnie ten film boli, jak oglądam. I domyślam się, że ktoś, kto nie wie tego wszystkiego, nie 

jest przygotowany na to, co zobaczy – tym bardziej ten film jest wstrząsający. Więc rozumiem te 

emocje… 

KKZ: – … 

TS: – Rozumiem te emocje i mam nadzieję, że teraz za słowami ważnymi, które padły 

i deklaracjami, pójdą konkretne czyny. Mam nadzieję, że się nie skończy na dobrym 

oświadczeniu tylko. 

KKZ: – Oświadczenie wydał też rzecznik prasowy kardynała Nycza, który powiedział, że 

to był błąd, że kardynał Nycz nie wystąpił w tym filmie, zwłaszcza że jedna sprawa dotyczy 

księdza z Warszawy. I takie było wyjaśnienie, że zaproszenie nie dotarło do biura prasowego. 

Pytam się, jak było? 

TS: – uśmiechając się – Wysłałem maila z sekretariatu, z mojego biura prasowego. Być 

może, że ktoś nie zauważył po prostu, że taka informacja przyszła, no, ale z konferencji 

Episkopatu Polski, z biura prasowego dostałem jasną odpowiedź, że ponieważ do Episkopatu 

docierają informacje o braku mojej bezstronności, to Episkopat uznaje, że nie będzie tego 

komentował. Więc, no, żałuję, że ktoś w biurze prasowym kardynała Nycza nie dostrzegł tego 

maila ani w sekretariacie. No, szkoda. 

KKZ: – Z drugiej strony rzecznik mówi: to był błąd i że twój film to będzie kamień 

milowy na drodze uwrażliwiania ludzi Kościoła. 

TS: – Mam taką nadzieję. Ale żeby rzeczywiście tak było, to tak jak mówił ksiądz wczoraj 

w Krakowie ksiądz Prusak: Nadszedł czas rozliczeń także kościelnej hierarchii. Nie może się 

zakończyć wyłącznie tylko na tym, że na przykład ksiądz Olejniczak, który był przenoszony, po 

czym mimo wyroku skazującego miał rekolekcje z dziećmi. Dzisiaj poprosił o to, że odszedł ze 

stanu duchownego. No, dzisiaj ktoś powinien wyjaśnić, jakie procedury zawiodły. Bo jeśli tak 

jest pilnowany ktoś, kto został skazany za seksualne wykorzystywanie siedmioletnich 



dziewczynek i nie jest w ogóle pilnowany, może sobie jeździć, gdzie chce, to jak te procedury 

działają? 

KKZ: – Czy to są procedury, czy to jest takie myślenie w Kościele, żeby lepiej tego tematu 

nie dotykać, lepiej o tym nie mówić. 

 

[To są nieprzytomne dyskusje ludzi, którzy, aż trudno uwierzyć, pomijają istotę wiary 

katolickiej, nie traktują wiary jako prawdziwej wiary. Trzeba sprowadzić temat na właściwą 

drogę. Trzeba powiedzieć o sprawach, o których wszyscy przecież wiedzą, a jednak zdają się nie 

pamiętać. 

W Kościele Katolickim jest ustanowiony przez Jezusa Chrystusa święty sakrament 

spowiedzi. Grzesznik ze skruchą wyznaje w konfesjonale swoje grzechy, żałuje mocno za 

grzechy, obiecuje nie grzeszyć więcej, ksiądz-spowiednik mocą świętego sakramentu odpuszcza 

grzesznikowi grzechy i od tej chwili grzechy są pochłaniane przez ciemność, zostały 

odpuszczone. Bezwzględnie zostają odpuszczone wszystkie wyznane grzechy. Spowiadający się 

ma odpuszczone grzechy, słyszy: Idź i nie grzesz więcej. Po odprawieniu zadanej w 

konfesjonale pokuty jest znów czystym synem Kościoła. Gdyby teraz umarł, poszedłby prosto 

do Nieba. Czy ktoś to rozumie, rozumie tę moc wiary? 

Po tygodniu grzesznik przystępuje do następnego sakramentu spowiedzi. Spowiednik ma 

nakazane milczenie i milczy jak grób. Sprawy nie ma. Zwyczajnie. Przestała istnieć. Jeśli ksiądz 

w swej słabości upadł, zgwałcił dziecko, a potem wyznał ten grzech na spowiedzi, to również 

ma odpuszczone jak każdy śmiertelnik. Ma odpuszczone, jeśli ma odpuszczone, gdyby nawet 

zabił drugiego człowieka. Ma odpuszczony grzech molestowania nieletniego. Nie jest już 

pedofilem. 

Tymczasem ktoś nieprzytomny żąda, żeby o tajemnicy spowiedzi został poinformowany 

biskup, a potem Watykan, żeby fakt grzechu został wpisany do jakiegoś rejestru? Odpuszczone 

już grzechy miałaby badać cywilna zewnętrzna komisja, miałaby prawo wglądu w wieloletnie 

archiwa kościelne, komisja przesłuchiwałaby biskupów. Absurd. To trzeba najpierw 

zlikwidować wiarę katolicką, aby zasada tajemnicy świętego sakramentu spowiedzi przestała 

być jedną z podstaw wiary katolickiej. Powtarzam: grzech odpuszczony z mocy Boga 

Wszechmogącego nie istnieje. Dopiero Sąd Ostateczny powróci do sprawy]. 

♣ 
2019-05-14 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3029 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Uznanie i ważna nominacja dla Polaka. Minister sportu i turystyki, Witold Bańka, nowym 

szefem światowej agencji antydopingowej. 

Rząd wprowadzi ostrzejsze kary dla pedofilów. 

[Z siłą seksu nie walczy się karami, lecz specjalistycznym leczeniem. Pacjentowi należy 

wpoić bardziej naturalne zaspokojenie popędu płciowego niż znajdowanie go w sposób 

najłatwiejszy, poprzez kontakt z dziećmi]. 

…Z danych ministerstwa sprawiedliwości wynika, że sądy były dotychczas łagodne dla 

pedofilów. Między 2010 a 2015 rokiem najczęściej wymierzaną karą za seksualne skrzywdzenie 

dziecka były 2 lata więzienia, w większości jednak sądy stosowały warunkowe zawieszenie kary 

(54,9%). 

…Ani opozycja, ani sprzyjające jej media, ani nawet autorzy filmu o pedofilach w 

Kościele nie wspominają jednak, że przedstawieni w filmie „tylko nie mów nikomu” pedofile 

w sutannach byli w rzeczywistości tajnymi współpracownikami peerelowskich służb 

bezpieczeństwa. A celem komunistycznej bezpieki nie była przecież ewangelizacja, tylko walka 

z Kościołem i niszczenie narodu polskiego. Konrad Wąż, Wiadomości. 

 

Do końca euro-kampanii i początku ciszy wyborczej pozostało 10 dni. Prawo i 

Sprawiedliwość zapowiada walkę o obronę praw Polaków w Unii Europejskiej, a Koalicja 

Europejska rozszerza się tym razem o egzotyczne nurty polityczne. 



Dominik Cierpioł, Piotr Domański: – …teraz do tego grona [Koalicja Europejska] 

dołączyła feministyczna inicjatywa Manueli Gradkowskiej, „IF” Inicjatywa Feministyczna. 

Inicjatywa Polska. KOD Komitet Obrony Demokracji. wir. #WolneSądy. SDPL 

Socjaldemokracja Polska. 

[Do Koalicji Europejskiej dołączyły kolejne środowiska społeczne i polityczne: Inicjatywa 

Polska, Unia Europejskich Demokratów, Inicjatywa Feministyczna, Komitet Obrony 

Demokracji, Wolność i Równość, Wolne Sądy i Socjaldemokracja Polska]. 

 

Prezydenci Polski i Szwajcarii z okazji stulecia nawiązania stosunków dyplomatycznych 

podkreślają doskonałą współpracę w wielu dziedzinach, [choćby pożyczki dla Polaków we 

frankach szwajcarskich]. 

DOCHÓD ROZPORZĄDZALNY NA OSOBĘ 

2015 – 1386 zł; 2016 – 1475 zł; 2017 – 1598 zł; 2018 – 1693 zł 

 

Pytanie: co robił rząd PO-PSL, by nie stracił ponad 250 miliardów złotych wyłudzeń vat, 

niestety wciąż pozostaje bez odpowiedzi. 

Pod koniec maja przed komisją stanie Donald Tusk [Insz Allah]. 

 

Opinia Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej dotycząca reformy sądownictwa w 

Polsce jednak nie przed wyborami do Parlamentu Europejskiego, jak planowano wcześniej, a 

dopiero 27 czerwca. Taka decyzja zapadła podczas rozprawy Trybunału w Luksemburgu. 

 

Sądownictwo wymaga kolejnych reform, a zmiany, które już wprowadzono, są dobrze 

oceniane przez Polaków. 

 

Maria Stiepan: – Zima. No i co z tego, że w maju? Przyszła i nieźle się rozgościła. 

Zasypane i odśnieżane Zakopane. Zasypany Szczyrk. Kwiecień też dał się we znaki szczególnie 

rolnikom. Nad morzem zimno i wieje, ale Bałtyk rekompensuje wszystko. A tu w dodatku jak co 

roku: Pankracy, Serwacy i Bonifacy – czyli zimni ogrodnicy. Jutro zimna Zośka. Ale, jak 

obiecują synoptycy, w sobotę i niedzielę powinno być już ciepło, jak na maj przystało. 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Dlaczego biskupi milczą, skoro do nich są konkretne pytania? Dlaczego przed ofiarami 

molestowania zamyka drzwi, skoro przed wiernymi chce je szeroko otwierać? 

[nawoływania do ustąpienia całego episkopatu…] 

 

Pacjentka z Hiszpanii, obserwator z Ameryki, operacja w Polsce. 

- Mamy możliwość leczenia tych pacjentów, wobec których byliśmy bezsilni. To jest 

rewolucja. 

 

Towarzyskie odkrycie prezesa PiS. Prezes Trybunału Konstytucyjnego, Julia Przyłębska. 

Bardzo lubił u niej bywać i otwarcie o tym mówi. [No i dobrze – to nie pedofilia]. 

 

Górnicy pod ministerstwem sprawiedliwości, nie w sprawie kopalni, ale w sprawie sądów. 

Pracownicy sądów już ponad tydzień protestują tam w namiotowym miasteczku i górnicy z 

Solidarności postanowili okazać im solidarność. 

♣ 



2019-05-15 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3085 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Ambasador Polski w Izraelu, Marek Magierowski został zaatakowany przed budynkiem 

ambasady w Tel Awiwie. 

Rząd zaostrza kary za pedofilie. [Stale zaostrza te kary i zaostrza]. 

Ruszyły prace nad odbudową połączeń autobusowych. 

Pomnik dla niezwykłego bohatera [niedźwiedź z armii Andersa]. 

[…] 

Borys Budka w Sejmie: – Wierzę, że po wyborach rozliczymy to wszystko, czego wy nie 

potraficie zrobić. 

[…] 

Zbigniew Ziobro w Sejmie: – Odpowiadaliście przez taki długi czas za działanie państwa, 

za działanie prokuratury, za działanie policji i co żeście robili? Pytam. Głównie chroniliście 

pedofilów przed zaostrzeniem kar dla nich. 

[…] 

Brudziński: – Zero tolerancji dla pedofili. Zero tolerancji dla pedofili. Bezwzględne kary. 

Przedstawiliśmy tutaj konkretne rozwiązania, konkretne projekty. 

Reaguje także Kościół. 22 maja w Warszawie odbędzie zebranie rady stałej komisji 

episkopatu Polski. Jego głównym tematem będą dalsze działania w sprawie ochrony nieletnich. 

Pojawiają się także inne inicjatywy, jak plan metropolity łódzkiego, Grzegorza Rysia, który 

przygotował dokument określający zasady ochrony małoletnich i niepełnosprawnych w praktyce 

wychowawczo-duszpasterskiej. Maksymilian Maszenda, Wiadomości. 

 

Holecka: – Strajk nauczycieli negatywnie odniósł się na sytuacji uczniów. Tak uważa 

ponad połowa Polaków… 

Dziś geografia, to już prawie koniec tegorocznych matur… 

…Paraliż egzaminów ósmoklasisty i gimnazjalnych nie powiódł się. Egzaminy się odbyły 

między innymi dzięki katechetom, którzy pozostali przy swoich uczniach. 

Edyta Hołdyńska tygodnik „Sieci”: – Związek Nauczycielstwa Polskiego stracił właśnie 

przez tę ostrą formę strajku. Ona w pewnym momencie już była nie do zaakceptowania, no 

i uczniów, i nauczycieli. 

 

Dobra informacja dla rolników. Nie do 15 maja, a do końca miesiąca mają czas na 

składanie wniosków o przyznanie dopłat bezpośrednich. Komisja Europejska zgodziła się na 

przesunięcie o dwa tygodnie. 

Dopłaty bezpośrednie to jedna z wielu form pomocy przysługujących rolnikom z 

funduszów unijnych. Agencja restrukturyzacji przyjmuje wnioski o zwrot połowy kosztów 

modernizacji gospodarstw czy dofinansowanie dla nowo powstałych grup producentów rolnych, 

prywatnych właścicieli lasów czy pomoc klęskową… 

W ubiegłym roku do polskich rolników w formie pomocy trafiła rekordowa w historii 

kwota blisko 2 miliardów złotych. 

 

Holecka: – Żołnierzy wojsk obrony terytorialnej jest już ponad 20 tysięcy i to nie koniec, 

bo prawie drugie tyle czeka w kolejce na powołanie… 

 

Holecka: – Spis błędów i zaniechań Donalda Tuska w sprawie Amber Gold. 

 

Holecka: – Sędziowie Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej zrezygnowali 

z otwartej konfrontacji z polskim rządem. To zła wiadomość dla opozycji, która w Luksemburgu 

skarżyła się na reformy wprowadzane w Polsce. Zachowanie unijnych elit budzi coraz większe 

niezadowolenie w Europie. 

Konrad Wąż, Małgorzata Kałużyńska: – Sędziowie Trybunału Sprawiedliwości zrobili 

unik i zrezygnowali z otwartej konfrontacji z polskim rządem. Swą opinię o reformie wymiaru 



sprawiedliwości wydadzą dopiero po wyborach do Parlamentu Europejskiego [I to ma być ten 

unik? A ponadto Trybunał Sprawiedliwości wyda wyrok, a nie swoją opinię]. 

Beata Szydło: – To jest dobra decyzja również dla samego Trybunału. [Co to miało być? 

Wicepremier Beata Szydło grozi Trybunałowi Sprawiedliwości Unii Europejskiej?] 

Nieoczekiwana wolta Trybunału z pewnością zmartwiła przeciwników polskiego rządu. 

Waldemar Gontarski, profesor, europejska wyższa szkoła prawa i administracji: – Pani 

reprezentująca panią pierwszą prezes i mecenas reprezentujący sędziów Sądu Najwyższego [nie 

sędziów Sądu Najwyższego, lecz reprezentujący Sąd Najwyższy] koniecznie chcieli wciągnąć 

Trybunał Sprawiedliwości w awanturę polityczną. Koniecznie na zasadzie się zachowywali – im 

gorzej dla Polski, tym lepiej, no, nie wiem, dla kogo. 

Chodzi o sprawę pytań prejudycjalnych sędziów Sądu Najwyższego [nie sędziów, a Sądu 

Najwyższego] którzy kwestionują sposób wyboru członków Krajowej Rady Sądownictwa. 

Reformę polskiego wymiaru sprawiedliwości krytykuje także wiceprezes Dojczlandzkiego 

Trybunału Konstytucyjnego Stephan Harbarth [profesor]: 

„Z wielkim niepokojem obserwujemy rozwój sytuacji w Polsce”. 

Co ciekawe, Harbarth to były szef frakcji parlamentarnej CDU-CSU, który do Trybunału 

Konstytucyjnego przeniósł się wprost z Bundestagu [A jak miał się przenieść? Nie wprost?] ale 

w tym przypadku Komisja Europejska nie widzi zagrożenia upolitycznienia dojczlandzkiego 

sądownictwa. Podobnych niekonsekwencji jest więcej. 

[Trzeba przypomnieć TVP, że Konstytucja RP ustala, że połowę składu Krajowej Rady 

Sądownictwa wybierają sami sędziowie, tymczasem obecna KRS składa się całkowicie z 

wybranych przez Sejm członków, nie było już miejsca dla sędziów wybranych przez sędziów]. 

W 2008 roku Komisja Europejska odrzuciła petycję polskich sędziów, twierdząc, że nie 

może ingerować w wewnętrzne sprawy krajów członkowskich. 

„Komisja nie ma uprawnień do ingerencji w indywidualne sprawy dotyczące 

problemów związanych z ogólnym zarządzaniem wymiarem sprawiedliwości”. 

źródło: oświadczenie Komisji Europejskiej z czerwca 2008 roku 

[Trzeba nie mylić Komisji Europejskiej z Trybunałem Sprawiedliwości Unii Europejskiej. 

Obecnie Komisja Europejska wniosła oskarżenie do Trybunału Sprawiedliwości przeciwko 

rządowi polskiemu o łamanie Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej]. 

Nic więc dziwnego, że Komisja Europejska jest wprost oskarżana o działanie na 

polityczne zamówienie przeciwników polskiego rządu. Podobne głosy słychać na Węgrzech. 

W tym przypadku chodzi o uchodźców. Zaledwie kilka krajów Unii wykonało w pełni zamysł 

ich przyjęcia, ale Komisja pod pręgierzem stawia tylko Polskę, Węgry i Czechy. Z kolei po 

groźbach uruchomienia artykułu siódmego wobec Rumunii, władze w Bukareszcie 

zapowiedziały, że unijni urzędnicy będą ścigani jak grupa przestępcza. Stąd w Europie narasta 

oczekiwanie, że zbliżające się wybory do Parlamentu Europejskiego odmienią wspólnotę. 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny agencji informacyjnej [nie mylić z Polską Agencją 

Prasową PAP]: – To są wybory, co podkreślają nie tylko Polacy, ale także między innymi 

Węgrzy i Italiańcy, możemy zmienić kierunek, w którym podąża Unia Europejska. 

Politycy Prawa i Sprawiedliwości podkreślają, że Bruksela powinna porzucić ideologiczne 

eksperymenty i skupić się na wspieraniu rozwoju państw członkowskich. Na przykład finansując 

budowę nowych dróg, takich jak Via Carpatia. 

Tomasz Poręba, kandydat Prawa i Sprawiedliwości do Parlamentu Europejskiego: – 

Dzięki ostatnim decyzjom rządu polskiego, ale też w Parlamencie Europejskim udało się tą 

drogę S-19 tutaj na Podkarpaciu przyspieszyć. 

Anna Fotyga, kandydat Prawa i Sprawiedliwości do Parlamentu Europejskiego: – Nie ma 

wątpliwości, że wielkim zadaniem jest wyrównanie szans ludności żyjącej na wsi, Polaków 

żyjących na wsi. 

Inną wizję zjednoczonej Europy prezentuje Koalicja Europejska, która w kampanii 

postawiła na starcie ideologiczne. Do Koalicji dołączyli właśnie skrajnie lewicowi aktywiści, 

między innymi Manuela Gretkowska znana z ataków nie tylko na Kościół, ale też na wierzących 

Polaków: 

„Katolicy są godni współczucia i ubolewania”. Manuela Gretkowska, pisarka, Koalicja 

Europejska. 



Grzegorz Schetyna: – Jesteśmy zjednoczeni w różnorodności i o tę różność bogatsi. 

W tej samej Koalicji są między innymi politycy Polskiego Stronnictwa Ludowego, którzy 

obiecywali swoim wyborcom obronę wartości chrześcijańskich. 

Adam Jarubas, wiceprezes PSL, kandydat Koalicji Europejskiej do Parlamentu 

Europejskiego: – Polskie społeczeństwo nie ma dzisiaj jednolitych prawicowych poglądów. 

Koalicja Europejska jest taka, jak polskie społeczeństwo. 

Liderzy ludowców nie dostrzegają, że cztery lata temu Polacy odebrali władzę lewicy 

i liberałom, a przekazali ją w ręce konserwatystów. Teraz podobna wymiana elit może nastąpić 

również w Brukseli. Konrad Wąż, Wiadomości. 

 

Holecka: – Ambasador Polski w Izraelu, Marek Magierowski, zaatakowany przed 

budynkiem ambasady w Tel Awiwie. 65-letni Izraelczyk uderzał w samochód polskiego 

ambasadora [znaczy ręką], a później go [Magierowskiego] opluł… 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Rządowe ustawy zaostrzające kary za pedofilię są już w sejmowym ekspresie. Rozpoczęło 

się od awantury i wniosku opozycji o odwołanie szefa komisji sprawiedliwości. Stanisław 

Piotrowicz nadzorował prokuraturę, która umorzyła sprawę księdza z Telawy, skazanego później 

za pedofilię… 

Kara do 30 lat. 

Ochrona dziecka – do 16-go roku życia. 

Brak przedawnienia. 

…dodatkowo przepisy anty-pedofilskie wrzucono w liczący kilkadziesiąt stron projekt 

ustawy o zmianie ustawy – Kodeks karny oraz niektórych innych ustaw. 

Gdańsk Oliwa, dnia 16 maja 2019 r. 

OŚWIADCZENIE METROPOLITY GDAŃSKIEGO 

W związku z moją wypowiedzią, która miała miejsce w niedzielę 12 maja br. 

w Krakowie informuję, że zaskoczony zapytaniem dziennikarskim w drodze na 

uroczystości, użyłem niewłaściwych słów. Chcę zapewnić, że nie miały one na celu 

urazić ofiary pedofilii – tym bardziej te osoby przepraszam i łączę się z nimi w ich 

cierpieniu. 

Ponadto po raz kolejny oświadczam, że w Archidiecezji Gdańskiej nie ma i nie 

będzie przyzwolenia na pedofilię. Dowodem na to są podejmowane procedury 

cywilne i kanoniczne zgodnie z zaleceniem Papieża Franciszka, Kongregacji Nauki 

Wiary oraz Konferencji Episkopatu Polski. 

W każdym zgłoszonym przypadku nadużyć seksualnych wobec dzieci […] działa 

specjalna Komisja Archidiecezjalna. Komisja ta również prowadzi sprawy śp. ks. 

Franciszka Cybuli i śp. ks. Henryka Jankowskiego. 

Źródło: diecezja.gda.pl 

Sławoj Leszek Głódź 

Arcybiskup 

Metropolita Gdański 

W Sejmie na podobny krok wstecz miejsca dzisiaj nie było. Maciej Knapik, Fakty. 

Kajdanowicz: – jeśli pójść za przykładem innych krajów, to niezbędna jest komisja do 

spraw pedofilii w Kościele. Nie złożona z duchownych, ale osób spoza Kościoła. Potrzebna 

będzie współpraca hierarchów i polityków PiS. Słuchając szokujących wypowiedzi tych 

ostatnich, na komisję się nie zgodzą. 

Jakub Sobieniowski: – Takie poglądy na temat pedofilii dzisiaj wygłosił ten polityk PiS: 

Ryszard Legutko, eurodeputowany Prawa i Sprawiedliwości, źródło: Polskie Radio24: – 

Ponad 80% przypadków owych nadużyć dotyczy chłopców w wieku od dwunastu tam do 

siedemnastu lat. No, to przepraszam bardzo, co to jest za pedofilia. To nie jest pedofilia. To jest 

pederastia. 

JS: – Ryszard Legutko jest jednym z najważniejszych doradców Jarosława Kaczyńskiego, 

który tak promuje jego kandydaturę do Parlamentu Europejskiego: 



PJK w Tarnowie: – Jako wybitny intelektualista, wybitny filozof i wybitny polityk, jest 

klasom samom dla siebie. 

JS: – Był ministrem edukacji w rządzie PiSu, więc tym bardziej w jego wypowiedzi 

szokuje utożsamianiem pedofilii z homoseksualizmem. 

RL: – Dotyczy chłopców w wieku od dwunastu tam do siedemnastu lat, no, to 

przepraszam bardzo, co to za pedofilia. To nie jest żadna pedofilia, to jest… 

JS: – Ale jeśli mówi o krzywdzonych, wykorzystywanych dwunastoletnich chłopcach 

i zadaje pytanie: co to jest za pedofilia? I odpowiada, że to nie jest pedofilia, to mniej szokująca 

wydaje się taka reakcja o to, czy powinna być powołana państwowa komisja, która mogłaby 

zbadać, ilu duchownych skrzywdziło dzieci, którymi mieli się zaopiekować: 

Marek Ast, Prawo i Sprawiedliwość: – Obawiałby się powołania komisji, która badałaby 

przypadki pedofilii wśród dziennikarzy. 

Ostatnio w Stanach Zjednoczonych czy w Dojczlandzie władze uznały, że w Kościele 

skala pedofilii jest na tyle duża i ukrywana przez Kościół, że zostały powołane specjalne 

komisje, świeckie. Ale w Polsce takiej komisji dzisiaj nie chce nie tylko PiS, ale i prezydencki 

minister: 

Andrzej Dera, sekretarz stanu w kancelarii prezydenta: – Walka z pedofilią jest 

obowiązkiem państwa, natomiast walka z pedofilią w Kościele jest obowiązkiem władzy 

kościelnej. 

JS: – dokument braci Sekielskich udowodnił, jak bardzo władzy kościelnej nie szła walka 

z pedofilią. 

Marek Lisiński, fundacja „nie lękajcie się”: – Chcemy, aby ta komisja miała uprawnienia 

prokuratorskie. 

Sławomir Neumann, Platforma Obywatelska: – Niezależna śledcza komisja, z pełnym 

dostępem do materiałów… 

JS: – Do Polski ma przyjechać specjalny wysłannik papieża, który badał skalę pedofilii w 

Kościele Chilijskim. Tam podali się do dymisji wszyscy biskupi. Jeden z najważniejszych 

polskich hierarchów dzisiaj ma wątpliwości, co do powołania świeckiej komisji złożonej 

z naukowców, śledczych i prawników: 

Wojciech Polak, arcybiskup, Prymas Polski, fragment audycji „gość radia zet”: – Jest 

konkretne narzędzie prawne, które daje papież Franciszek. 

- Ale tu jest mowa o komisji świeckiej, z udziałem świeckich osób. 

WP: – świeckich, które by miały… 

- dostęp do archiwów, mogłyby przesłuchać ofiary, mogłyby przesłuchać księży. 

WP: – ja myślę, że pierwszą rzeczą, którą jest zastosowanie tego prawa, które będzie… 

JS: – Są jednak w Polskim Kościele takie głosy: 

Andrzej Szostek, ksiądz, profesor, filozof, etyk, były rektor Katolickiego Uniwersytetu 

Lubelskiego: – Być może, będą… powinny być dwie komisje, przy czym właśnie tak jak w tej 

państwowej nie chciałbym widzieć polityków, ale specjalistów, prawników przede wszystkim, 

być może także psychologów, tych, którzy się tą sprawą fachowo profesjonalnie zajmują. Tak z 

kolei w tej komisji kościelnej, która byłaby druga i odrębna, nie chcę widzieć biskupów. 

JS: – Gdy toczy się dyskusja wywołana filmem o pedofilii w Polskim Kościele, to 

w Sejmie minister i premier zapowiadają zaostrzenie kar za pedofilię. W wystąpieniu premiera 

słowa: Kościół, ksiądz czy księża nie padły ani razu. W wystąpieniu ministra raz. Ale z tych 

wystąpień sojuszników politycznych, Ryszard Legutko, mógł się dowiedzieć, że 

wykorzystywani seksualnie dwunastoletni chłopcy są ofiarami pedofilów i młodsze, i starsze 

dzieci też. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

GK: – Prawdopodobnie przed nami jest fala pokrzywdzonych – mówi ksiądz Piotr 

Studnicki z centrum ochrony dziecka. Rzeczywiście ofiary pedofilii zgłaszają się osobiście, 

piszą i dzwonią. Tylko wczoraj do fundacji „nie lękajcie się” zadzwoniło 45 osób. 

Magda Łucjan: – Lawina ruszyła. W fundacjach, instytucjach kościoła rozdzwoniły się 

telefony od kolejnych ofiar księży pedofilów. 

Marek Lisiński, fundacja „nie lękajcie się”: – Ja wczoraj odebrałem 45 telefonów z 

historiami. Boję się zajrzeć na skrzynkę mejlową, bo już wczoraj, rzuciłem okiem, było ponad 



sto mejli i to są wszystko historie [musiał pan je jednak przeliczyć, bo skrzynka nie zlicza ani nie 

numeruje mejli]. 

Zbigniew Nosowski, redaktor naczelny czasopisma „Więź”: – Było więcej telefonów niż 

przeciętnie poprzednio i myślę, że taka tendencja się utrzyma… 

Jolanta Zmarzlik, terapeutka, fundacja „dajemy dzieciom siłę”: – Tutaj dzwonią rodzice 

dzieci zaniepokojonych tym, co się zdarzyło czy ewentualnie teraz się im oczy otwierają, że 

mogło coś zajść, że czegoś nie zauważyły, przegapiły… 

MŁ: – Najtrudniejszy jest pierwszy krok: 

JZ: – Obawa przed ujawnieniem, sięgnięciem po pomoc, kryzys głęboki… 

MŁ: – Każdy, kto zdecyduje się mówić, może wybrać dwie drogi: kościelną albo świecką. 

W Polsce działa kilka organizacji, które starają się pomóc osobom wykorzystywanym seksualnie 

przez duchownych. Na czele jednej z nich stanął ojciec Żak [Ks. Adam Żak SJ, koordynator ds. 

Ochrony Dzieci i Młodzieży] jezuita, który od lat zbiera dane na temat pedofilii w Polskim 

Kościele. To Centrum Ochrony Dziecka, we wszystkich 41 diecezjach, w ordynariacie 

polowym, w zakonach powołano delegatów, którzy mają być osobą pierwszego kontaktu dla 

ofiar. Z centrum można skontaktować się telefonicznie, mejlowo albo umówić się na spotkanie. 

Można też zachować anonimowość. 

Piotr Studnicki, ksiądz, centrum ochrony dziecka: – Informuję, że może i powinna się 

zgłosić, ma też określone prawa. To znaczy, że może jej towarzyszyć druga osoba przy takim 

zgłoszeniu. To może być ktoś bliski, to może być prawnik, to może być psycholog… 

MŁ: – „Zranieni w Kościele” to kolejna, ale niezwiązana z episkopatem inicjatywa klubu 

inteligencji katolickiej, laboratorium więzi i fundacji pomocy psychologicznej, pracownia 

dialogu. Stworzyli telefon zaufania dla ofiar molestowania. 

Zbigniew Nosowski, redaktor naczelny czasopisma „Więź”: – Jasno mówimy: jesteśmy 

katolikami i właśnie dlatego to robimy, nie pomimo dlatego, że to robimy. Kościół ma być 

przede wszystkim takim czytelnym znakiem miłości, zbawienia dla wszystkich ludzi, a przy tego 

typu gwałtach zaprzeczeniem tego znaku… 

MŁ: – Całkowicie świeckie organizacje, do których także można się zgłosić, to fundacja 

„nie lękajcie się”, która stworzyła mapę pedofilii w Polskim Kościele i która od premiery filmu 

codziennie przyjmuje zgłoszenia o kolejnych przypadkach, a także fundacja „dajemy dzieciom 

siłę” – tu przełamać muszą się nie tyle ofiary, które przez lata milczały o tym, co spotkało je w 

dzieciństwie, a rodzice dzieci, które zostały skrzywdzone niedawno i potrzebują pomocy 

ekspertów. 

Jolanta Zmarzlik, terapeutka, fundacja „dajemy dzieciom siłę”: – Leczenie często i 

psychiatryczne, i psychologiczne równocześnie po to, żeby przestały wracać koszmary, żeby 

dziecko mogło spać. Są dzieci, które nie śpią całymi nocami albo śpią dwie godziny, półtorej 

godziny, pobudzają się, są napięte… 

MŁ: – W tym ośrodku obecnie leczy się kilkoro dzieci, które są ofiarami księży pedofilów. 

Magda Łucjan, Fakty. 

[Cały reportaż Magdy Łucjan wykazuje, że jakoby mamy sytuację opanowaną i od strony 

Kościoła i od „świeckich katolików” i katolicka ze wszech miar „Więź” ma w tym duży 

dorobek, kilkoro dzieci się właśnie leczy. Na mapie pedofilii w Polskim Kościele nie wszystkie, 

ale całkiem spory procent stanowią krzyżyki oznaczające skazanych księży, już nie wnika się w 

to, na czym skazanie polega. Jest bardzo dobrze, tylko skąd pochodzi olbrzymi popłoch na 

prawicy i w Kościele? Głódź decyduje się przeprosić. Kaczyński wygraża na Kościół, to jest na 

księży, mimo że dopiero kilka dni minęło, gdy modlił się na miesięcznicy, Ziobro i Morawiecki 

gwałtownie uchwalają 30 lat kary, właściwie dla księży pedofilów. PiS wolałby odwołać 

wszystkie wybory. A tu dziennikarze kłują w oczy, podając wykaz państw, gdzie pod naciskiem 

papieża Franciszka całe episkopaty podały się do dymisji. Przecież te wspaniale rzeźbione 

pastorały, każdy piękniejszy od pozostałych, choć powinna to być drewniana laska pasterska, te 

doprowadzone do perfekcji stroje kardynalskie, arcybiskupie i biskupie – wszystko by trzeba 

porzucić?] 

♣ 
2019-05-16 czwartek 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3128 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Od 1 lipca świadczenia 500+ będą miały wszystkie dzieci do 18 roku życia. Program 

obejmie blisko 7 milionów dzieci… 

W Sejmie o karaniu pedofilów. 

Ziobro w Sejmie: – Chcę, żeby się bali tego więzienia, żeby nie popełniali tych 

przestępstw, tych ohydnych, strasznych, okropnych przestępstw… 

Wygrana Polski w sporze z Komisją Europejską. 

Podniebne pogotowie w akcji. 

Nie będzie testu przedsiębiorcy, jest wsparcie dla przedsiębiorców w kraju… 

 

Premier Mateusz Morawiecki otworzył w Brukseli polskie centrum lobbingowe, które ma 

pomóc naszemu biznesowi uzyskać większego wpływu na unijne decyzje. 

 

Burzliwy przebieg sejmowej debaty o zaostrzaniu kar za pedofilię… 

 

Pociąg do Śląska, Śląsk dla Polski. Jaką cenę zapłacili uczestnicy powstań śląskich… 

Pierwsze powstanie wybuchło w 1919 roku. Ślązacy trzy razy walczyli o przynależność do 

Polski. Na czele trzeciego powstania w 1921 stanął Wojciech Korfanty, to jedna z 

najważniejszych postaci dla Śląska i jeden z ojców niepodległej Rzeczypospolitej. W walkach 

przeciwko Dojczom wzięło udział 60 tysięcy Polaków. Życie oddało 1200… 

 

Był jednym z najbardziej zaufanych współpracowników Ewy Kopacz. Przez blisko dwa 

lata odpowiadał za kasę, czyli naszą wspólną kasę. Mateusz Szczurek w latach 2013 – 2015 był 

ministrem finansów. Dziś odpowiadał przed sejmowymi śledczymi z komisji watowskiej. To 

między innymi w tym czasie, gdy zarządzał budżetem państwa, mafie watowskie ukradły 

Polakom miliardy złotych… 

 

Bruksela niesłusznie zablokowała podatek od supermarketów wprowadzony przez polski 

rząd. Unijny Trybunał uznał, że wcale nie stanowił on niedozwolonej pomocy publicznej dla 

mniejszych sklepów, a tak uważała Komisja Europejska, która według sądu unijnego, tu cytat: 

popełniła błąd… 

Komisja Europejska ma jednak dwa miesiące, by odwołać się od decyzji Trybunału. 

 

Ryszard Petru proponuje rezygnację ze złotego i przyjęcie waluty euro w 2022 roku i tak 

kolejny polityk opozycji, który chce szybkiej zmiany waluty. Zmiany zapowiadał także szef 

Platformy Obywatelskiej. Wprowadzenie euro dla wielu Polaków może oznaczać skokowe 

wręcz podwyżki cen w sklepach… 

 

Polacy nie chcą rewolucji ideologicznej – skandaliczne słowa dojczlandzkiego koncernu. 

 

Rozpoczęła się pielgrzymka weteranów drugiego korpusu generała Władysława Andersa 

do Italii. W tych dniach kombatanci wraz z delegacją władz państwowych upamiętniają 75 

rocznicę jednej z najkrwawszych bitew drugiej wojny światowej, którą polska armia stoczyła 

pod Monte Casino w maju 1944 roku… 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Były ksiądz skazany za molestowanie 13-latka, Mariusz Ka, pójdzie na 2,5 roku do 

więzienia i taki wyrok usłyszał właśnie dziś w Strzelcach Opolskich. Ma też dożywotni zakaz 

zajmowania stanowisk związanych z dziećmi i przez 10 lat zakaz kontaktowania się z tym, 

którego skrzywdził. 

[…] 

W sprawie zaostrzenia kar za pedofilię w Sejmie dziś burza, ale przez tę burzę przewija się 

dziś pytanie: Dlaczego prokuratura oprócz pedofilów nie ściga tych, którzy w Kościele są za 

nich odpowiedzialni? Dlaczego biskup z Bydgoszczy kieruje podejrzanego i oskarżonego 



księdza Ka do kolejnej pracy z dziećmi? Dlaczego to robi, skoro wie? Czy na takich biskupów 

też nie powinien czekać sąd? Nie tylko ostateczny. 

Maciej Knapik: – Zanim minister wyjdzie do nas, podajmy kilka liczb: sami duchowni 

mówią o: 

MOLESTOWANIE W POLSKIM KOŚCIELE 1990-2018 

382 duchownych pedofili 

625 ofiar, czyli połowa przypadków nie została w ogóle zgłoszona organom ścigania 

Minister Jaki z kolei podaje, że w tej chwili w więzieniach jest tylko trzech 

duchownych pedofili [i też nie wiadomo, czy na pewno]. 

Źródło: Konferencja Episkopatu Polski 

Biskupi nie informują o pedofilii, ale prokuratura odmówiła śledztwa. Dlaczego? 

Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości i prokurator generalny: – Prokuratura nie może 

ścigać wstecz w okresie, kiedy polskie prawo, gdy rządziła opozycja, pozwalało nie informować. 

Ta wypowiedź ministra to świetna wiadomość dla wszystkich hierarchów. Oto od 13 lipca 

2017 roku kodeks karny, konkretnie art. 240. Karalne niezawiadomienie o czynie zabronionym 

(obcowanie płciowe z osobą niepełnoletnią) podlega karze pozbawienia wolności do lat trzech – 

od tego dnia biskupi mają obowiązek informować o pedofilii. Jeśli kryli pedofila przed tą datą, 

mogą być bezkarni. 

Ziobro: – Prawo nie działa wstecz… 

Zgodnie z tą wykładnią nikt nie powinien pytać na przykład kardynała Nycza o 

poręczenie, jakiego przed laty udzielił skazanemu potem pedofilowi: 

PORĘCZENIE 

Poręczam, że Ks. Mgr Dariusz Olejniczak będzie się stawiał na każde wezwanie 

prokuratury i nie będzie w sposób bezprawny utrudniał procesu prowadzonego 

wobec niego. 

Mianuję wykonawcą obowiązków poręczającego Wicekanclerza Kurii 

Metropolitalnej Warszawskiej Ks. dr. Janusza Bodzona. 

† Kazimierz Nycz 

Arcybiskup Metropolita Warszawski 

Nikt nie zapyta kardynała Gulbinowicza z Bydgoszczy o jego poręczenie dla skazanego 

potem księdza. 

[Oba poręczają, że oskarżony będzie się stawiał na wezwania prokuratury, ale przecież nie 

ręczą za niewinność, panie Knapik]. 

Monika Płatek, profesor, karnista, Uniwersytet Warszawski: – Wszystko wskazuje na to, 

że świadomie wprowadza społeczeństwo w błąd. 

[Poręczenia nie wprowadzają nikogo w błąd, nie poręczają niewinności, pani profesor – 

atakujmy, ale przytomnie]. 

[…] 

„Polecam informować niezwłocznie o wszelkich doniesieniach odtwarzania filmu 

Tomasza Sekielskiego „Tylko nie mów nikomu” dyżurnego Komendy 

Wojewódzkiej Policji w Gdańsku. Dotyczy to odtwarzania zarówno w miejscach 

publicznych, jak i w klubach, restauracjach itp.”. 

Źródło: tvn24.pl 

Mariusz Ciarka, inspektor, komenda główna policji: – Temu filmowi towarzyszą różne 

skrajne emocje. My o tym odbieramy sygnały również o możliwości zakłóceń takich spotkań, 

bierzemy pod uwagę nawet ewentualne ataki. Nie ma żadnego innego podtekstu. Aby zapewnić 

bezpieczeństwo… 

Schetyna: – To jest prewencyjna cenzura, to jest strach przed tym filmem, przed tymi 

sprawami… 

[I jak tu odróżnić słuszność racji policji od racji Schetyny? Oczywiście istnieje strach 

przed tym filmem, ale też policja ma rację, dopóki nie przekroczy swoich uprawnień do 

zapobiegania i ochraniania. W przeciwnym razie należałoby już rozwiązać policję]. 

…Tak skończyła się w poniedziałek próba wyświetlenia filmu na budynku przylegającym 

do stołecznej archikatedry polowej: policja zarekwirowała rzutnik powołując się na przepis 

wykroczeń o bezprawnym wywieszeniu ogłoszenia bez zgody zarządzającego budynkiem. 



Grupa policjantów, jeszcze zanim pojawił się na ścianie pierwszy kadr filmu, zabrała rzutnik. 

Organizatorem wydarzenia byli działacze partii Roberta Biedronia. 

[To jest walka, a nawet wojna, a podczas wojny wszystkie chwyty są dozwolone. Nie 

można tu nawet mówić, że coś jest niedozwolone. Wojna, to wojna. Nie da się zaprowadzać 

sprawiedliwości między walczącymi stronami. Ale ja mam spisywać, a nie być arbitrem]. 

Film braci Sekielskich wyświetlono już w Internecie ponad 17 milionów razy. Arleta 

Zalewska, Fakty. 

 

To nie jest żadna pedofilia. To jest pederastia – mówił jeszcze wczoraj profesor Legutko, 

ale dziś się tłumaczył. Swojego kandydata dziś tłumaczą koledzy z PiS, ale to nie pomaga. I nie 

pomaga, gdy pedofilię tłumaczy ksiądz, któremu politycy tak chętnie śpiewają. 

Jakub Sobieniowski: – To był jeden z najbardziej promowanych przez PiS kandydatów w 

tych wyborach: 

PJK w Tarnowie: – Jego potężny intelekt… 

Za Jarosławem Kaczyńskim w PiSie mówili tylko dobrze albo bardzo dobrze. Jego opinie 

były obowiązujące, do wczoraj, do tej wypowiedzi: 

Ryszard Legutko: – Ponad 80% przypadków owych nadużyć dotyczy chłopców w wieku 

od 12 tam do 17 lat. No, to przepraszam bardzo, co to jest za pedofilia. To nie jest żadna 

pedofilia, to jest pederastia. 

Obrona takich słów dzisiaj okazała się trudna nawet dla polityków PiSu, chociaż nie ma 

mowy o potępieniu, jak ze strony opozycji. 

Ewa Kopacz, Platforma Obywatelska: – Niech pan pójdzie do rodziców tych 

molestowanych przez księży ministrantów i powie im, że to, co robiono ich dzieciom, nie jest 

pedofilią. 

Marcin Horała, Prawo i Sprawiedliwość: – Pan profesor Legutko jest profesorem i chyba 

bardzo interesuje się klasyczną, no, w ogóle dziejami klasycznymi. Ze starożytnej Grecji się 

wywodzi nazwa pederastii. Uważano nawet za coś korzystnego, kiedy taki mentor, starszy 

mężczyzna brał pod swoje skrzydła młodego wychowanka, nie dziecko, ale w naszych 

warunkach niepełnoletnie, był dla niego mentorem, zazwyczaj często to wiązało się ze 

stosunkami intymnymi, ze starogreckiego pederastia się nazywała, ale to proszę pytać pana 

profesora Legutki. Zdecydowanie potępiam… 

„…pedofilia jest czymś obrzydliwym, nie ma na to słów. Zauważmy jednak, że 

najpierw jednak ktoś współczesny świat od lat seksualizuje. Gdzie są głosy 

oburzenia przeciwko deprawacji dzieci?...” 

Źródło: „Nasz Dziennik” 

Ojciec Tadeusz Rydzyk, dyrektor radia Maryja i tv Trwam 

 

Pustki na rehabilitacji. Nie ma pacjentów, bo nie ma fizjoterapeutów. Tak jest w szpitalach 

w Żywcu, Tarnowskich Górach i Bełchatowie. Fizjoterapeuci doszli do ściany, więc poszli na 

zwolnienia. To protest. W przyszłym tygodniu mają głodować. 

[Nie sięgając daleko: był protest nauczycieli – został zgnębiony. Potem był protest 

pracowników sądowych, aż ich górnicy popierali – premier też się nie przejął. Teraz protest 

w szpitalach, tylko jednych lekarzy. Kiedyż Polacy zrozumieją, że jak protest – to wszystkich 

jedocześnie, również tych, którzy zamierzają protestować dopiero za miesiąc, albo dopiero 

w przyszłym roku?] 

♣ 
2019-05-17 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2929 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

PiS chce powołania komisji badającej zjawiska pedofilii we wszystkich środowiskach. 

PJK: – Ani kultura, ani Nobel [żyje Wałęsa], ani Oskar [żyje reżyser, chyba że PJK zbada 

cały świat], ani światowa czy europejska sława nikogo nie uchroni [a co z Kościołem?] przed 

odpowiedzialnościom za tego rodzaju zbrodnie. 

Polacy coraz bardziej zadowoleni ze swojej sytuacji materialnej. 



Festiwal muzyki tanecznej w Kielcach. 

Sejm we wczorajszym głosowaniu przyjął zmiany w kodeksie karnym zaproponowane 

przez rząd. Posłowie Platformy Obywatelskiej i Nowoczesnej robili, co mogli, by nie dopuścić 

do przegłosowania znowelizowanego prawa, chroniącego nieletnich. Przeciwna nowym 

rozwiązaniom była trójka posłów Teraz! 

Marcin Szypszak, Alicja Kozłowska: – Platforma Obywatelska i Nowoczesna 

zbojkotowały głosowanie nad rządowym projektem przepisów zaostrzających kary dla 

pedofilów. 

Zbigniew Ziobro: – Nie tak powinien wyglądać, nie tego oczekują Polacy… 

Posłowie PO i Nowoczesnej grali na zerwanie [w ławach sejmowych transparenty: „STOP 

KOMISJA NATYCHMIAST”] kworum – nieskutecznie. Plan opozycji nie powiódł się, Sejm 

przyjął ustawę. 

[znów PJK to samo] 

Nowe przepisy poparło 269 posłów głównie Prawa i Sprawiedliwości oraz Kukiz’15. 

Posłowie Platformy i Nowoczesnej nie wzięli udziału w głosowaniu. 

Grzegorz Schetyna: – Ta ustawa jest po to, żeby nie walczyć skutecznie z pedofilią… 

Trudno uwierzyć w taką argumentację, zwłaszcza, że znowelizowana ustawa zakłada 

między innymi podwyższenie kar więzienia nawet do 30 lat za zgwałcenie osoby małoletniej. 

Sprawcy czynów pedofilskich nie będą mogli liczyć na kary w zawieszeniu. Najbardziej 

niebezpieczni przestępcy będą się mogli spodziewać nawet dożywocia. Okres przedawnienia 

przestępstw seksualnych wobec dzieci zostanie wydłużony z 30-tego do 40-tego roku życia 

osoby pokrzywdzonej. 

Ziobro w Sejmie: – Gdyby chodziło im o ofiary, to popieraliby konsekwentnie propozycje 

walki z przestępcami pedofilskimi. 

[Już nikt nie mówi o badaniu pedofilii w Kościele]. 

Platforma Obywatelska tymczasem konsekwentnie je odrzuca. 

Patryk Jaki w Sejmie: – W 2013 roku, jak rządzi Platforma Obywatelska, trafiają projekty 

zwiększenia kar za pedofilię, stworzenia mapy zagrożeń pedofilią [obecnie zrobiona taka mapa 

wykazuje, że pedofilią w Kościele jest równomiernie pokryta cała Polska]. Zakazu 

wykonywania zawodu z dziećmi. Co robi Platforma? Sprzeciw! 

Pomysł wprowadzenia rejestru pedofilów Platforma Obywatelska nie poparła i trzy lata 

później. Podobnie zresztą jak Nowoczesna i PSL, opozycja mówiła wówczas o polowaniu na 

czarownice, a nawet – tu cytat: zagrożeniami retorsyjnymi wobec sprawców. 

[Rejestr jest, ale pomija księży, ponieważ nie są to groźni pedofile – jak uzasadniał 

wówczas Ziobro]. 

Wczoraj też podobne argumenty i podobnie zdecydowanie na NIE troje posłów partii 

Teraz! Ryszard Petru, Joanna Scheuring-Wielgus i Joanna Schmidt [To jest cała partia Teraz!] 

Lidia Lemaniak, publicystka, niezależna.pl: – Są takie sprawy, które powinny być 

głosowane ponad podziałami partyjnymi i moim zdaniem zwiększenie kar dla pedofilów 

powinno być taką sprawą… 

[Może ważniejsze jest podwyższanie dolnej granicy kary?] 

Ale politycy związani z Koalicją Europejską nie po raz pierwszy występują przeciwko 

karaniu pedofilów. 

[Tu przywołana sprawa Polańskiego]. 

W 2009 roku niektórzy ludzie kultury napisali nawet list w jego obronie. Agnieszka 

Holland mówiła, że choć – tu cytat: to czyn brzydki, to przez lata wiele się zmieniło i 

Polańskiego należy zostawić w spokoju. 

To samo środowisko chwaliło się z bliskimi relacjami z Danielem Kon wen Witem [?] 

oskarżanym publicznie o propagowaniem pedofilii. 

arretsurimages.net 

Czy wiecie jak mała dziewczynka w wieku pięciu, pięciu i pół roku zaczyna was 

rozbierać, to fantastyczne. To fantastyczne, bo to jest gra, to jest gra absolutnie 

fantastyczna, maniakalna. 

Kon wen Wit nie raz gościł w Polsce na zaproszenie lewicy [zdjęcie z Michnikiem]. Tu na 

wspólnej konferencji z Andrzejem Rozenkiem, dzisiaj reprezentującym Koalicję Europejską. 



Szokujące poglądy Kon wen Wita nie przeszkadzały też Bronisławowi Geremkowi. Do tak 

zwanej elity należeli też znani pedofile, mianowicie dyrygent Wojciech Krolopp czy 

psychoterapeuta Andrzej Samson. 

[PJK: – Prawo i Sprawiedliwość jest gotowe poprzeć komisję, która będzie badać sprawę 

pedofilii, ale nie tylko w Kościele, ale we wszystkich środowiskach]. 

Marcin Szypszak, Wiadomości. 

 

DH: – Od ich służby zależy nasze bezpieczeństwo w czasie kryzysu imigracyjnego i 

zagrożeń terrorystycznych – to priorytet. Dziś mają swoje święto – funkcjonariusze straży 

granicznej… 

 

DH: – Planował przeprowadzenie ataku terrorystycznego, zatrzymała go ABW. 

 

DH: – Są silni, zwarci i gotowi w razie ataku nieprzyjaciela, to oni będą bronić Polski 

i Unii Europejskiej. Na poligonie w Nowej Dębie na Podkarpaciu ćwiczą komandosi z 6 

brygady powietrzno-desantowej z Krakowa i Bielska-Białej. Towarzyszą im żołnierze z Czach, 

Słowacji i Chorwacji. 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Ostre spięcie w Sejmie. Emocje wybuchły, a przed PJK wylądowały dziecięce buciki. To 

prezent od posła opozycji, bo wołanie o niezależną komisję jak na razie nic nie daje. Kodeks 

karny w Sejmie mocno się zmienił i to nie tylko tam, gdzie jest o pedofilii. 

Maciej Knapik: – Dziecięce buciki symbolizują zbrodnie pedofilii. To była kulminacja 

emocji sejmowej debaty. Marszałek Terlecki sprawę komentował krótko: chuligaństwo. Dla 

posła Mitrasa to kolejny symbol. 

Sławomir Nitras, Platforma Obywatelska: – Reakcja marszałka Terleckiego jest żywym 

dowodem na to, w jaki sposób PiS traktuje ten problem. 

MK: – Komisja natychmiast – to wołanie opozycji. Nie udawajcie, że chcecie walczyć 

z pedofilią w Kościele. 

Grzegorz Schetyna: – Kościół jako instytucja nie poradzi sobie sam z tym problemem. 

Uważamy, że powinna powstać państwowa komisja. 

Krzysztof Brejza, Platforma Obywatelska: – Komisja złożona z ekspertów, ze 

specjalistów. Komisja, która będzie miała wgląd w dokumenty, w archiwa kościelne. 

MK: – Ale do powołania komisji PiS nie dopuści. 

Adam Bielan, wicemarszałek Senatu, kandydat PiS do Parlamentu Europejskiego: – 

Komisja mogłaby powstać wtedy, gdyby organy państwa nie działały prawidłowo, gdyby 

zawiodły. W tej sprawie powinny działać prokuratura i policja. 

MK: – To instytucje kontrolowane przez PiS, który chroni Kościół – pada odpowiedź. 

Sławomir Neumann, Platforma Obywatelska, w Sejmie: – Żaden prokurator nie będzie 

miał odwagi pójść do biskupa i przesłuchać go w sprawie ukrywania księży pedofilów. 

Dlaczego? Bo mamy sojusz tronu i ołtarza. Mamy sojusz prezesa Kaczyńskiego i dyrektora 

Rydzyka. 

Marszałek Kuchciński [wreszcie w telewizji]: – Wzywam państwa posłów do usunięcia 

tych tablic natychmiast [KOMISJA NATYCHMIAST]. 

MK: – Na szerszą debatę czasu nie było. 

Kuchciński: – Przeprowadzimy głosowanie nad całością projektu ustawy. 

MK: – Opozycja wskazuje, że hierarchowie pozostają bezkarni. 

Paulina Henning-Kloska, Nowoczesna: – Za ukrywanie czynów pedofilskich kara nie 

zmieniła się. 

MK: – W ciągu dwóch dni przegłosowano spisane na kilkudziesięciu stronach zmiany w 

kodeksie karnym, gdzie przepisy o pedofilii stanowią tylko niewielki ułamek. Po sejmowym 

ekspresie posłowie opozycji nadal studiowali zmiany, nad którymi nie głosowali w proteście, jak 

twierdzą, obłudy i tempa zmian. Wiadomo, że prawo karne będzie zaostrzone, pojawia się kara 

do 30 lat więzienia czy bezwzględnego dożywocia bez nawet teoretycznej możliwości 

warunkowego zwolnienia. 



Borys Budka, Platforma Obywatelska: – Ziobro wykorzystał moment, by pod przykrywką 

walki z pedofilią wprowadzić do systemu prawnego drakońskie, często absurdalne kary… 

MK: – Opozycja wskazuje, że w przypadku kodeksów regulamin Sejmu daje posłom aż 

dwa tygodnie na analizę zmian. Regulamin nie został złamany – odpowiada Zbigniew Ziobro i 

jasno określa swój stosunek do krytyki: 

Ziobro w Sejmie: – Opowiadacie te andreony, te takie opowiastki z tych, teoretyczne, 

z uniwersytetu, które mają tyle wspólnego z rzeczywistością, co pięść do nosa, że liczy się 

nieuchronność, nie liczy się kara. To są bzdety. Nie opowiadajcie bzdur. 

MK: – Eksperci z uniwersytetu upierają się jednak, że samo zaostrzanie kar niewiele da, 

zwłaszcza że nowe przepisy zostawiają władzy furtkę. Surowe kary będą omijać wybrane osoby 

– słyszymy: 

Monika Płatek, profesor, karnistka, Uniwersytet Warszawski, kandydatka Wiosny do 

Parlamentu Europejskiego: – Na wniosek prokuratora sąd będzie musiał zastosować 

nadzwyczajne złagodzenie kary. 

MK: – Ekspres jedzie dalej. Będzie specjalne posiedzenie Senatu, by zatwierdzić zmiany. 

Maciej Knapik, Fakty. 

 

AW: – Będzie fundusz solidarnościowy dla poszkodowanych przez księży. W Faktach po 

Faktach zapowiada Prymas Polski i dodaje, że to coś innego niż odszkodowania zasądzone przez 

sąd. Arcybiskup Polak podkreśla też, że najnowsza instrukcja papieża pomoże nie tylko w walce 

z pedofilami w Kościele, ale też w walce z tuszowaniem ich czynów. 

[Wystarczy, że ksiądz na spowiedzi wyzna drugiemu księdzu, że jest pedofilem i 

molestował dziecko, żeby wyznanie to objęte tajemnicą spowiedzi nigdy nie zostało ujawnione 

i biskup legalnie się o tym nie dowie]. 

Jakub Sobieniowski: – W tym wywiadzie ważne jest to, czego prymas nie mówi, a nie 

mówi o ataku na Kościół w sprawie pedofilii. 

Wojciech Polak, arcybiskup, Prymas Polski: – Takiego ataku na Kościół nie ma, ponieważ 

film pana Sekielskiego nie był atakiem na Kościół. Był pokazaniem poprzez świadectwa osób 

pokrzywdzonych, bardzo bolesne przecież, był pokazaniem rzeczywistości, w jakiej my musimy 

działać jako Kościół. 

WP: – Nie widzę tej ręki, która jest podniesiona na Kościół. To znaczy, jeżeli Kościół 

dzisiaj przeżywa różne trudności i wyzwania o których mówimy, nawet tak poważne, 

kryzysowe, to one mają służyć oczyszczeniu Kościoła… 

JS: – W Polsce polityczne zaangażowanie księży albo udostępnianie kościelnych obiektów 

na prowadzenie w nich politycznych agitacji, ocenia każdy biskup we własnej diecezji. 

Wiadomo jednak, że Prymas Polski to ocenia źle. 

Artur Sporniak, publicysta „Tygodnika Powszechnego”: – Trzeba oddać jednak 

sprawiedliwość arcybiskupowi Polakowi. On ostatnio rzeczywiście bardzo delikatnie zwraca 

uwagę, ale zwraca uwagę swoim kolegom [jak kolega koledze]. 

JS: – Najważniejszym problemem Kościoła teraz jest jednak sprawa pedofilii – jej 

ujawnionej skali i skali jej tuszowania, co niestety nie skłania hierarchów do tego, by 

zdecydować się na kontrolę z zewnątrz, na świecką kontrolę. Ten hierarcha [Prymas Polski] też 

się na to nie zgadza. Całą nadzieję pokłada w nowych papieskich wytycznych większej kontroli 

Watykanu nad zgłoszeniami przestępstw i nadużyć. 

Adam Szostkiewicz, dziennikarz „Polityki”: – Dla wielu biskupów to jest bardzo wygodne 

rozwiązanie: odpowiedzieć – mamy nowe zasady i teraz bądźcie spokojni, one na pewno prędzej 

czy później odniosą skutek. 

JS: – Nowe przepisy rzeczywiście są. Jest nawet jasno określona odpowiedzialność 

hierarchów przed Watykanem. Jeśli czegoś nie zgłoszą albo ukryją, jest mowa nie tylko o 

pedofilii, ale także o wykorzystywaniu władzy wobec kleryków i zakonnic. 

WP: – Muszę natychmiast zgłosić do Stolicy Apostolskiej, ona wytyczy też sposób 

działania, czyli wszystko dzieje się pod nadzorem, możemy powiedzieć, Ojca świętego, 

konkretnej kongregacji. 

JS: – Jest jasno określona nowa procedura: co, kiedy, gdzie i przez kogo ma zostać 

zgłoszone Watykanowi. Ale ciągle świecka ofiara albo jej rodzice nie będą mieli dostępu do 



kościelnych dokumentów, informacji, co się dzieje w sprawie. Taki dostęp do wszystkiego 

miałby tylko specjalny wysłannik papieża. Ostatnio to on – arcybiskup z Malty [na zdjęciu]. 

Z opowieści o nim wyłania się obraz brudnego kościelnego Harrego, który rozprawi się z 

pedofilem i gwałcicielem, Machielem z legionistów Chrystusa. On doprowadził do dymisji kilku 

chilijskich biskupów. Będzie w Polsce w połowie czerwca, ale nie będzie to śledcza wizyta, 

tylko zaplanowana rok temu wizyta szkoleniowa. 

Adam Żak, ksiądz, koordynator ds. ochrony dzieci i młodzieży przy konferencji 

episkopatu Polski: – To nie jest czas na to i poza tym nie jest w jego kompetencji, chyba że 

ojciec święty jakieś kompetencje nadał. Ale jest to mało prawdopodobne, jest 

nieprawdopodobne, przy okazji takiej wizyty. 

Marek Lisiński, fundacja „nie lękajcie się”: – Będziemy zabiegać o spotkanie z tym 

przedstawicielem i zobaczymy, czy to się przełoży na jakiś konkretne realne działania. 

JS: – Dzisiaj papież za pośrednictwem nuncjusza wyraził zaniepokojenie sytuacją 

w polskim Kościele: 

„…papież jest bardzo zaniepokojony, wyrażamy współczucie i solidarność z 

ofiarami…” 

abp Salvatore Pennacchio 

nuncjusz apostolski w Polsce 

źródło: Associated Press 

JS: – W sierpniu mają być gotowe polskie przepisy o powołaniu funduszu 

solidarnościowego, przeznaczonego na doraźne wsparcie dla ofiar księży. 

WP: – Ta osoba skrzywdzona zostaje w sytuacji, w której właśnie w dalszym ciągu jest 

konieczna pomoc. Terapia, pomoc na leki. 

JS: – Polski Kościół na razie nie ma planu tworzenia funduszu, z którego byłyby 

wypłacane odszkodowania dla ofiar księży pedofilów. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

AW: – Film braci Sekielskich pod tytułem: „tylko nie mów nikomu”, który pokazał 

konkretne przypadki nadużyć w Kościele i który rozpoczął całą tę dyskusję – dziś do obejrzenia 

w tvn o godzinie 23-ej. 

 

Strażniczki miejskie w filmie grozy. 

 

AW: – Ostatni tydzień kampanii rozpoczyna z Donaldem Tuskiem. Koalicja Europejska 

zwiera szeregi i o Polsce w Europie przypomni w Warszawie. Będą też byli prezydenci, ale 

warto też powiedzieć, kogo nie będzie. 

Arleta Zalewska: – To zdjęcie [11 osób] może przejść do historii opozycji. O tym, czy 

znajdzie się na półce z napisem „pierwsze”, czy jednak ostatnie w takim składzie Koalicji 

Europejskiej zdecyduje wynik 26 maja. 

Grzegorz Schetyna: – Tutaj walka będzie trwała do ostatniego dnia, do ciszy wyborczej… 

Katarzyna Lubnauer, Nowoczesna: – Nic nas nie powinno usypiać. Wszystko powinno nas 

mobilizować, bo najważniejsza jest frekwencja. 

AZ: – A to główny architekt zjednoczenia opozycji, na pytanie: czy Koalicja przetrwa 

w całości ewentualną przegraną w euro-wyborach z PiSem: 

Schetyna: – Nie będzie porażki wyborczej. 

AZ: – Ten ostatni dla liderów każdej partii to czas na mobilizację wyborców. Koalicja 

Europejska ten przedwyborczy finisz rozpoczyna jutro manifestacją w Warszawie. Marsz 

„Polska w Europie”. Obok szefów opozycyjnych partii, samorządowców, byłych prezydentów 

na czele manifestacji ulicami Warszawy przejdzie Donald Tusk. 

Schetyna: – Nie przyjeżdża tu jako przewodniczący Rady Europejskiej, ale mieszkaniec 

Sopotu, osoba, która interesuje się polską polityką i był tutaj premierem przez siedem lat… 

AZ: – Trudno nie zauważyć jednak tego: Donald Tusk bywa w Polsce częściej, a jego 

publicznie wyrażane zainteresowanie polską polityką wyraźnie wzrosło. 

Donald Tusk, przewodniczący Rady Europejskiej, wypowiedź z 3 maja: – Jest moim 

prawem i obowiązkiem jako przewodniczącego Rady Europejskiej wspierać Europejczyków w 

każdym kraju Unii Europejskiej… 



AZ: – PiS udział byłego premiera w manifestacji organizowanej przez partie polityczne 

krytykuje: 

Witold Waszczykowski, kandydat Prawa i Sprawiedliwości do Parlamentu Europejskiego: 

– Urzędnikowi tej rangi Unii Europejskiej nie tylko nie wypada, ale nie wolno uczestniczyć w 

marszach czy manifestacjach politycznych. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Ta manifestacja jest nam potrzebna, ta 

mobilizacja jest nam potrzebna, musimy być wszyscy razem… 

AZ: – W marszu pod hasłem: „Polska w Europie” pojawi się wiele sztandarów partii, 

organizacji. Nie pojawią się między innymi flagi partii „Razem” i Wiosny. Wiosna Biedronia w 

marszu jutro nie idzie. Inni kandydaci już tak: 

Monika Płatek, kandydatka Wiosny do Parlamentu Europejskiego: – Tak. Pojawię się na 

marszu. 

- Dlaczego decyduje się pani tam być? 

MP: – Dlatego, że nie ma pomiędzy nami sporu co do tego, jak ważna jest wspólnota 

europejska… 

AZ: – Ta różnica zdań w szeregach Wiosny to nie wyjątek. Do starcia na liście nr 2 

w Koalicji doszło w Warszawie: 

Danuta Huebner 

Panie @AndrzejHalicki, nie ma Pan decyzji ZDM na ten wiadukt. Sukces w 

polityce, szczególnie europejskiej, można osiągnąć jedynie uczciwością. Zrywać 

moje materiały wyborcze i wieszając swoje, postępuje pan nieuczciwie i bezprawnie. 

Proszę ponownie zawiesić moje banery. 

W odpowiedzi mogła przeczytać: 

Andrzej Halicki 

Danusiu. Baner został zdjęty. W kampanii pracuje wielu wolontariuszy, niestety 

entuzjazm pracy był zbyt wielki. Z pewnością nikt nie zrywał Twoich banerów. 

Osobiście pomogę w wieszaniu Twoich banerów. @danutahuebner 

AZ: – Niezależnie od tego oboje kandydaci pojawią się jutro na marszu w samo południe. 

Arleta Zalewska, Fakty. 

 

AW: – Zdjęcia europosłów wiszące na szubienicach, to twardy orzech do zgryzienia dla 

prokuratury. Widać co i na czym wisi, widać kto wiesza, słychać też dokładnie, co mówi, ale 

prokuratorom wciąż brakuje dowodów, właśnie znowu przedłużyli śledztwo do 26 listopada. 

Opozycja zauważa, że w kalendarzu to już będzie akurat po wyborach. 

[…] 

 

AW: – Kolejne zatrzymania i kolejne wnioski. To nie była zwykła szkolna kłótnia, To był 

narkotykowy biznes. Po zabójstwie ucznia w Warszawie policja ma już pięć osób. A sąd 

przyznaje, że wszystkie są ze sobą czymś powiązane. Czy handlowali narkotykami? Czy chcieli 

odzyskać dług? 

[…] 

Marcin Kołakowski, Sąd Okręgowy Warszawa-Praga: – Wszystkie osoby, które zostały 

zatrzymane, nie chodziły do tej samej szkoły, niemniej jednak występują między nimi pewne 

powiązania. W ocenie Sądu istnieje duże prawdopodobieństwo, że te osoby odegrały 

określoną rolę, jeżeli chodzi o zaistnienie zdarzeń. Cały podtekst tego zdarzenia może nie być 

tak oczywisty, jak pierwotnie podano. 

[…] 

♣ 
2019-05-18 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2929 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Za chwilę przeniesiemy się na Monte Casino, gdzie przed 75 laty Polacy stoczyli 

zwycięską bitwę… 

 



Musimy dalej bronić polskich interesów – tak w Brukseli w spotkaniu z wyborcami 

przekonywał premier. Jako przykład Mateusz Morawiecki podał wygraną walkę z Komisją 

Europejską w sprawie podatku od sieci handlowych… 

 

Dziś świętowano na Śląsku setną rocznicę wybuchu pierwszego powstania śląskiego… 

 

Jadwiga Wiśniewska, kandydatka Prawa i Sprawiedliwości do Parlamentu Europejskiego: 

– My chcemy rozsądnej polityki klimatycznej, my chcemy poszanowania wszystkich państw 

członkowskich, my chcemy Europy równych szans i takich samych możliwości… 

 

FREKWENCJA W WYBORACH DO PARLAMENTU EUROPEJSKIEGO 

W 2014 ROKU 

Najwyższa frekwencja była na Malcie, tam wyniosła 74,80% 

W Italii wyniosła 57,22% 

W Dojczlandzie 48% 

Na Litwie 47,35% 

W Polsce tylko 23,83% 

Średnia w Unii Europejskiej 42,61% 

 

EL: – Zaledwie 8 tysięcy osób zamiast zapowiadanych 100 tysięcy przyszło na 

organizowany przez opozycję „marsz Polska w Europie”. 

[Tego TVP nie poda, więc ja podam: w nocy w Warszawie lało, w sobotę od rana dalej 

lało i im bliżej południa, tym bardziej lało. Chodziłem po Warszawie koło jedenastej, dokładnie 

przemokłem. O 11:30 przestało padać, były wielkie kałuże i nie było pewności, czy znów nie 

zacznie padać. Marsz miał wyruszyć dokładnie w południe. Koalicja Europejska po prostu miała 

pecha]. 

Do tego na tydzień przed marszem apolityczny szef Rady Europejskiej mocno 

zaangażował się w polityczne starcie Koalicji Europejskiej. Donald Tusk skrytykował PiS i 

wprost nawoływał do głosowania na swoich kolegów, choć takiej aktywności zabraniają mu 

unijne traktaty… 

Donald Tusk w czasie marszu: – Europa jest trochę jak Koalicja Europejska. [nie 

zrozumiałem] …z drugiej Ajatollah… Nie możecie zostawić losu naszych dzieci i naszych 

wnuków w ich rękach. Nasze dzieci i nasze wnuki nigdy nam tego nie wybaczą. Idźcie do 

zwycięstwa. 



PREFERENCJE WYBORCZE POLAKÓW DO PE 

PiS [już nie Zjednoczona Prawica] 40,3% 

Koalicja Europejska 38,5% 

Wiosna 7,6% 

Kukiz’15 5,1% 

Źródło: estymator dla dorzeczy.pl, 15-16.05.2019 r. N 1011 

 

- O poranku burze z silnymi deszczami przeszły przez Warszawę i Łódź, podtopiły ulice. 

O tej porze roku to nic nadzwyczajnego, ale trzeba pamiętać, że burze mogą być groźne. 

Ostrzeżenia pierwszego stopnia przed burzami z gradem i silnym wiatrem wydano dla całej 

wschodniej Polski i Pomorza. 

 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Na osiem dni przed wyborami do Parlamentu Europejskiego Donald Tusk na warszawskim 

„marszu Polska w Europie” wzywa do głosowania na tych, którzy są gwarantami naszej 

obecności w Unii i nie są euro-entuzjastami od dwóch tygodni. Dlaczego mielibyśmy 

zaryzykować głos – pyta? Dla kogoś, kto traktuje obecność w Unii, tak jak traktuje Konstytucję? 

Paweł Płuska: – Od tej chwili, od momentu, gdy tylko pojawił się na marszu jako 

obywatel i jako przewodniczący Rady Europejskiej: 

Tusk: – To się naprawdę nie wyklucza. 

PP: – Nikt nie miał wątpliwości, że to jego głos będzie najważniejszy, że to na jego słowa 

czekają członkowie i zwolennicy Koalicji. 

Tusk: – Chcę wesprzeć tych wszystkich w Polsce bez wyjątku, którzy chcą silnej Polski w 

Europie i zrobię wszystko, żeby w tej sprawie pomóc. 

PP: – Jednym wystarczało już samo to, że był na tym marszu, inni czekali na to, co powie, 

a czekać musieli długo – dopiero po przejściu całej trasy od Placu Bankowego do Placu 

Konstytucji Donald Tusk zabrał głos. I choć nie wymieniał nazwisk i ani razu nie padła nazwa 

żadnej partii, wszyscy wiedzieli, o kim mówi, gdy mówił o ludziach i skrajnych pomysłach na 

Unię Europejską i świat. 

Tusk: – Różnie się nazywają, jeden się nazywa prezes, drugi Ajatollah, ale różnica między 

nimi jest relatywnie nieduża. 

PP: – Mówiąc o politycznych siłach w całej Unii, które dążą do jej rozbicia, przestrzegał 

przed ryzykiem głosowania na tych, którzy nagle stali się euro-entuzjastami, na tych, którzy co 

innego mówią i co innego robili przez ostatnie lata. 

Tusk: – Krzycząc: prawo, gwałcili Konstytucję. Krzycząc: sprawiedliwość, niszczyli 

polskie sądy. Mówiąc o skromności, głośno wykrzykiwali: te pieniądze nam się po prostu 

należą. 

PP: – W takim przekazie nie był jedynym, nie tylko on przypominał i ostrzegał przed, jak 

można było usłyszeć, chwilowymi zwolennikami wspólnoty i wyznawcami europejskich 

wartości [dotacji pieniężnych]. 

Bronisław Komorowski, były prezydent: – Po wyborach wrócą te same nastroje i te same 

stanowiska Macierewicza, pani Pawłowicz i właśnie to wyprowadzanie sztandaru Europy z 

Polski. 

[W TVP nigdy nastroje antyeuropejskie nie zamilkły, nawet nie zmalały. Cały czas TVP 

ręka w rękę z telewizją TRWAM mówią tylko negatywnie o Unii Europejskiej, nie szczędząc 

kłamstw, jak to, że Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej uląkł się PiSu i przeniósł 

ostateczną rozprawę na po wyborach]. 

PP: – Wzdłuż trasy marszu można było dostrzec takie silne w swym przekazie i 

niepozostawiające wątpliwości, o kogo chodzi. … jednak sami organizatorzy przekonywali, że 

to nie był marsz przeciwko komukolwiek. 

[…] 

♣ 
2019-05-19 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3072 



TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

To ostatnia niedziela przed wyborami do Parlamentu Europejskiego. 

Prawo i Sprawiedliwość zapowiada kolejny plus do swojej piątki. 

PJK: – Mamy nowe propozycje. Mamy kolejny plus do naszej piątki. 

 

Donald Tusk na marsz Koalicji Europejskiej tłumów nie przyciągnął, za to złamał unijne 

zasady. 

Miłośnicy kultury i sztuki mają za sobą nieprzespaną noc. 

Na dzisiejszej konwencji PiS w Krakowie politycy tej partii zapowiedzieli comiesięczne 

świadczenia dla niepełnosprawnych. 500 złotych dla dorosłych całkowicie niezdolnych do pracy 

ma być finansowane między innymi z podatku od sieci handlowych. Podatku, o który rząd 

musiał stoczyć batalię z Brukselą przed unijnym trybunałem. 

 

Paweł Kukiz: – Komisja Europejska jest niczym innym jak taki neo-arystokratyczny dwór 

zgromadzony wokół takiego arystokratycznego małżeństwa pani Merkel z panem Makronem. 

[Musiał długo myśleć nad tym objawieniem. A może ktoś mu go sprzedał?] 

 

Miał wspierać europejskie wartości, ale skończyło się na politycznej agitacji. Chodzi o: 

[nie powiem, o kogo]. 

[Reszta jak wczoraj]. 

 

Platforma Obywatelska złamała przysięgę złożoną Polakom w deklaracji krakowskiej. 

Przewodniczący PO przyznaje, że zobowiązanie sprzed 16 lat nie jest już aktualne. W deklaracji 

Platforma przysięgała między innymi walkę o polską tożsamość w Europie oraz bronić praw, 

religii, rodziny i tradycyjnego obyczaju. Dlaczego odeszła od tych ideałów? 

[…] 

 

Oficjalne wyniki powinniśmy poznać we wtorek, 28 maja. W Polsce spośród 866 

kandydatów wybierzemy 52 [miało być 51, bo Brytyjczycy jednak głosują]. 

W części państw głosowanie rozpocznie się już w czwartek. 

 

LIST KONFERENCJI AMBASADORÓW RP 

„Fakt, że incydent w Tel Awiwie został upubliczniony i skomentowany przez 

najwyższe osobistości w państwie świadczy, że rządzące środowiska polityczne 

postanowiły zagrać „kartą żydowską” w przededniu wyborów (…) Kiedy głos 

zabierają głowa państwa i szef rządu, wydarzenie przybiera rozmiary konfliktu 

międzynarodowego. W tym cynicznym rozumowaniu polska racja stanu nie ma 

znaczenia. Bezcenne jest utrzymanie władzy”. 

Jerzy Maria Nowak [i pozostali:] 

Ryszard Schnepf 

Tomasz Knothe 

Mieczysław Cieniuch 

Henryk Lipszyc 

Marcin Bosacki 

List napisali byli ambasadorowie powiązani z SLD i Platformą Obywatelską. 

 

Prawo i Sprawiedliwość zaostrza kary za przestępstwa pedofilii. Dotychczasowy kodeks 

zdaniem partii rządzącej był zbyt łagodny, zwłaszcza że doniesienia o krzywdzonych dzieciach 

nie są nowe. Już wiele lat temu powstał film „pedofile”, który odsłania kulisy mafii pedofilskiej, 

która działała na dworcu centralnym w Warszawie. 

Dlaczego do tej pory sądy orzekały niskie kary, a kolejne rządy nie zmieniły prawa? 

[Jednak nie chodziło wówczas o księży-pedofilów. Wróćmy do wydarzeń ostatniego 

tygodnia]. 

 



Po raz 31 do częstochowskiego Sanktuarium dotarła ogólnopolska pielgrzymka kupców. 

Kilkaset osób z całej Polski prosiło o opiekę Matki Bożej i kolejne łaski. A w programie między 

innymi droga krzyżowa i msza święta. 

 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Jesteśmy razem i tak samo spoglądamy na zagrożenia i szanse – mówi Grzegorz Schetyna 

po wczorajszym marszu „Polska w Europie”, na którym Donald Tusk apelował do Polaków, by 

nie ryzykowali losu swoich dzieci i oddali swój głos na tych, którzy gwarantują obecność Polski 

w Unii. Wczoraj Warszawa, dzisiaj Kraków i demonstracja koalicyjnej jedności, tym razem na 

konwencji. 

Arleta Zalewska: – …Tusk obok Schetyny, a nie na czele innego nowego ruchu. 

[…] 

 

PM: – Siedem dni przed wyborami premier obiecuje 500+ dla niepełnosprawnych. Nie wie 

jeszcze, kiedy i nie jest pewien, czy 500. Rząd to na razie oblicza. A PJK zapewnia, że tylko PiS 

jest gwarancją, iż nie będzie w Polsce szariatu [prawo Islamu] i seksualizacji dzieci. 

[…] 

Jakub Hardich, radny miasta Torunia [witamy]: – Dziwi nas to, czemu rząd Prawa 

i Sprawiedliwości przypomniał o nas przed wyborami? 

[…] 

PJK: – …takiej, w której Polska nie będzie wykonywała niczyich poleceń. Będzie krajem 

samodzielnym. Nie będzie niczyim klientem… gdzie nie będzie rządów szariatu. Nie chcemy 

seksualizacji dzieci od przedszkola. Nie chcemy, proszę państwa, wprowadzania w Polsce 

euro… 

 

PM: – Kiedy Koalicja Europejska i Zjednoczona prawica ubiegają się o pierwsze miejsce 

na wyborczym podium, Robert Biedroń i Paweł Kukiz wzywają do poparcia trzeciej siły i obaj 

mają aspiracje, by nią być. 

Biedroń: – Nie będziemy przyglądać się, kiedy politycy kłamią, że węgiel to przyszłość i 

polska racja stanu. Na świecie trwa dzisiaj zielona rewolucja. Mamy więc wybór albo staniemy 

na jej czele, albo znajdziemy się w ogonie Europy, uzależnieni od dostaw rosyjskiego węgla… 

Kukiz: – Jeżeli nie chcecie się po raz kolejny dać wmotać w te puste hasła, które tak 

naprawdę służą ciepłym synekurom, posadkom, wysokim emeryturom, jeżeli chcecie 

rzeczywiście szanse na realne zmiany, to musicie brać trzecią drogę. 

 

PM: – W Austrii kompromitacja i dymisja szefa populistycznej prawicy, znanego z krytyki 

Unii i sympatii do Putina. Miał utworzyć Europę narodów, budować ją na wartościach, ale 

wypłynęły nagrania i jest korupcyjny skandal z Kremlem w tle, a w efekcie kryzys rządowy i 

przedterminowe wybory. 

Katarzyna Sławińska: – Spektakularny upadek polityka, który zdobył popularność, głosząc 

hasła powrotu do wartości. Szef populistycznej austriackiej partii Wolności i wicekanclerz 

Austrii podał się do dymisji kilkanaście godzin po tym, jak dojczlandzkie media opublikowały 

nagrania z imprezy najwyżej z niemal dwóch lat. [Albo: najwyżej, albo: niemal]. 

Heinz-Christian Strache, były wicekanclerz Austrii: – Było dużo alkoholu. Zostałem 

skuszony intymną atmosferą. Rozwiązał mi się język. Na trzeźwo moje komentarze są 

katastrofalne i niezwykle zawstydzające. 

KS: – Strache myślał, że rozmawia z kuzynką bliskiego kremlowi rosyjskiego oligarchy. 

W zamian za wsparcie w nadchodzących wyborach obiecywał rządowe kontrakty. 

Strache: – Powiem jej, by stworzyła dużą firmę budowlaną. Wtedy rządowe kontrakty, 

które dostaje Sztrabak, trafią do niej. 

KS: – Rozmarzył się, gdy rzekoma miliarderka mówiła o kupnie połowy udziałów 

w największej austriackiej bulwarówce, która po przejęciu miałaby wspierać Partię Wolności. 

Za wzór kontroli nad mediami podawał system wprowadzony przez premiera Węgier. 

Strache: – Jeśli ta gazeta zaczęłaby nagle nas wspierać, dwa lub trzy tygodnie przed 

wyborami, mielibyśmy nie 27% poparcia, ale 34%. 



KS: – Kanclerz Austrii, Sebastian Kurz [czytaj Kurc] uznał, że sama rezygnacja 

wicekanclerza to za mało. Zerwał koalicję z populistami i zwrócił się do prezydenta o rozpisanie 

przedterminowych wyborów. 

Aleksander van der Bellen, prezydent Austrii: – To haniebne nagrania, a nikt nie powinien 

się wstydzić za Austrię. Chcę podkreślić, że Austria nie jest taka dziś. 

[…] 

Matteo Salvini, wicepremier i minister spraw wewnętrznych Italii, na zjeździe w 

Mediolanie: – Musimy zrobić wszystko, by wyzwolić ten kraj, ten kontynent od nielegalnej 

okupacji organizowanej przez Brukselę od tylu lat. 

KS: – Brytyjskie media ujawniły, że także jeden z architektów Brexitu, Nigel Farage, 

opłacany był przez związanego z Kremlem brytyjskiego milionera. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

 

PM: – Trzeba się przyjrzeć odpowiedzialności biskupów – mówi Prymas. A specjalny 

wysłannik papieża, [Sikluna] przygotowując się do przyjazdu do Polski, obejrzał już film braci 

Sekielskich o ukrywaniu pedofilii [w Polsce]. W tej gorącej atmosferze jeden z biskupów 

ordynariuszy [Piotr Libera] niespodziewanie ogłasza, że przenosi się do pustelni, bo tak już 

wcześniej planował. Wróci za pół roku. 

[…] 

 

Robert Jałocha: – Prawnicy, którzy przestudiowali przyjętą przez Sejm nową zmianę 

kodeksu karnego, już po pierwszej lekturze mówią o rewolucji. 

Łukasz Chojniak, adwokat, Uniwersytet Warszawski: – Pod hasłem walki z pedofilią tak 

naprawdę przez Sejm przeszła nowelizacja całego kodeksu karnego, która, co do pedofilii, to 

oczywiście w jakimś tam zakresie się wypowiada, ale przede wszystkim stawia na głowie cały 

kodeks karny. Słowo „więzienie” będziemy odmieniali przez wszystkie przypadki. 

[To bardzo dużo powiedziane. Potrzebne są niezwłocznie przykłady]. 

RJ: – Najwyższą karą będzie bezwzględne dożywocie. Dla sprawcy, który taką karę 

usłyszy, będzie oznaczało, że już nigdy tych murów nie opuści. 

Mikołaj Małecki, karnista, Uniwersytet Jagielloński: – Jeżeli sprawca będzie kradł 5 razy 

po 200 złotych komuś, to będzie mu groziła wyższa kara niż gdyby ukradł komuś całe 

pięćdziesiąt tysięcy złotych jednym czynem. Ewidentny absurd… 

Art. 115, §9a 

„Kradzieżą szczególnie zuchwałą jest kradzież, której sprawca swoim zachowaniem 

wykazuje postawę lekceważącą lub wyzywającą wobec posiadacza rzeczy lub 

innych osób lub używa przemocy innego rodzaju niż przemoc wobec osoby, w celu 

zawładnięcia mieniem”. 

MM: – Jeżeli będę komuś kradł, prawda, torebkę i uśmiechnę się szeroko do ofiary, no, to 

będzie to pewnie kradzież szczególnie zuchwała, bo okażę tutaj lekceważenie i postawę 

wyzywającą. Natomiast jak tak pokornie, spokojnie, z szacunkiem dla pokrzywdzonego ukradnę 

mu ten plecak, no, to wtedy nie będziemy mieli do czynienia z tym kwalifikowanym typem 

kradzieży. 

[…] 

 

PM: – To była wyjątkowa noc, którą nawet dzieci, które powinny spać w łóżkach, 

spełniały swoje marzenia i jeździły z rodzicami do wyjątkowych miejsc. To była noc muzeów, 

z każdym rokiem bogatsza w atrakcje i coraz popularniejsze. 

[Wspaniała impreza. Rozumiem, gdy chodzi o pałac prezydencki czy gabinet prezesa rady 

ministrów inaczej niedostępne. Ale już Sejm? Przecież powinien być otwarty dla Polaków bez 

ograniczeń. Zupełnie nie rozumiem zwiedzania muzeów późną nocą i to z małymi dziećmi. 

Przecież są dostępne okrągły rok poza poniedziałkami. To trochę wstyd z zaoszczędzenia 

kilkudziesięciu złotych na bilet wstępu]. 

♣ 
2019-05-20 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3072 



TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

W Krakowie na świat przyszły sześcioraczki – 4 dziewczynki i 2 chłopców – to pierwszy 

taki poród w Polsce. 

Twórcy Amber Gold winni oszustwa. 

Tajny plan Koalicji Europejskiej, czyli legalizacja związków homoseksualnych. 

 

Po 3 latach procesu sąd uznał twórcę Amber Gold, Marcina Pe i jego żonę winnymi 

oszustw podatkowych i dodatkowej nielegalnej działalności para-bankowej. Wymiaru kary 

jednak nie znamy. Wyrok poznamy za kilka miesięcy, bo sąd odczytywał nazwiska 

poszkodowanych i będzie je odczytywał na kolejnych rozprawach. Na razie znamy skalę 

zaniedbań i bierności państwa, które nie zatrzymało oszusta, a ten pozbawił tysiące ludzi 

oszczędności życia. 

[…] 



Afera Amber Gold to smutny przykład jak działało państwo oraz przykład jak państwo nie 

działało. Zawiedli politycy, zawiodły służby i nikt nie potrafił obronić ludzi przed kradzieżą ich 

pieniędzy, Niestety to nie jest jedyna afera, która okazała słabość państwa i ówczesnych 

polskich władz. 

[…] 

 

AFERY Z CZASÓW KOALICJI PO-PSL: 

Taśmowa, hazardowa, stoczniowa, Amber Gold, teleinformatyczna, NIK, gazowa, 

autostradowa, węglowa, paliwowa vat, OFE, reprywatyzacyjna, melioracyjna, 

sopocka, podsłuchowa. 

Po raz kolejny Gazeta Wyborcza opublikowała tekst pełen insynuacji i niedopowiedzeń 

pomijających istotne fakty. To element walki politycznej wyjątkowo nieudolny – tak szef 

kpmfm, Michał Dworczyk, ocenił publikację Gazety Wyborczej na temat majątku Mateusza 

Morawieckiego. 

Dariusz Tokarczyk, mecenas, pełnomocnik rodziny Mateusza Morawieckiego: – Moi 

mocodawcy zdecydowali się wystąpić na drogę sądową celem ochrony dobrego imienia i będą 

dochodzić opublikowania przeprosin odpowiedniej treści. 

Morawiecki na kościelnych gruntach uwłaszczony. 

W 2002 roku Mateusz Morawiecki kupił grunty od Kościoła. Za działki warte 

4 miliony złotych zapłacił pięć razy mniej. Choć wyceniane są na około 70 

milionów. Nie ma po nich śladu w oświadczeniu majątkowym szefa rządu PiS. 

Władze Wrocławia zaplanowały na tym terenie inwestycje, a przez środek działki 

obecnego premiera ma przebiegać trasa szybkiego ruchu. Iwona Morawiecka, żona premiera, 

w specjalnym oświadczeniu zobowiązała się do sprzedaży działki potrzebnej gminie Wrocław 

pod budowę drogi po cenie zakupu i przekazanie całej kwoty ze sprzedaży na cele charytatywne. 

[Kiedy powstało opisywane oświadczenie i jak Kościół wszedł w posiadanie gruntów, w 

końcu podojczlandzkich?] 

 

Narodowa strategia walki z rakiem. Prezydent podpisał ustawę o narodowej strategii 

onkologicznej, której głównym celem jest kompleksowa walka z rakiem. Pacjenci zmagający się 

z chorobą nowotworową będą mogli liczyć na efektywniejszą pomoc od momentu diagnozy 

przez cały okres leczenia. 

 

NA KOGO OBECNIE GŁOSOWALIBY POLACY W WYBORACH DO UE? 

Źródło: Polska Press Grupa, 13-16.05. N 6500 

PiS 38,7%. Koalicja Europejska 37,1%. Wiosna 8,4%. Kukiz’15 6,4%. 

 

[Znów lesbijki, geje, biseksualiści i transseksualiści – to ma być tajny plan Koalicji 

Europejskiej]. 

 



Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

– …trwa czytanie osiemnastu tysięcy nazwisk osób poszkodowanych… potrwa to 

miesiące… 

 

Mateusz Morawiecki był wtedy w zarządzie komercyjnego banku [Który bank jest 

niekomercyjny?] Od Kościoła kupił 15 hektarową działkę we Wrocławiu… [Kościół 

potrzebował pieniędzy, więc sprzedał temu, kto miał takie pieniądze. Zawarta umowa kupna – 

sprzedaży. Nikt nikogo nie oszukał]. Działki nie ma w oświadczeniu majątkowym premiera, bo 

przepisał ją na żonę [wszyscy tak robią, choć i tak żona jest właścicielką połowy wspólnego 

majątku]. 

[Zdarzyło się, że sprzedawałem kiedyś działkę. Nawet u notariusza powiedziano mi, że to 

cena znacznie zaniżona, cena powinna wynosić trzy razy więcej. Powiedziałem: Natychmiast 

sprzedam pani tę działkę i to za połowę ceny, o której pani mówi. Nie chciała kupić. Nie czyjaś 

wycena, a to, za ile ktoś chce kupić. Sprzedawałem również kiedyś mieszkanie. Analiza 

sprzedawanych mieszkań wykazała, za jakie pieniądze powinienem spokojnie sprzedać. Po 

trzech miesiącach perypetii, liczni oglądający, wielu chętnych pośredników – sprzedałem za 

połowę ceny jedynemu, który chciał rzeczywiście kupić]. 

Mateusz Morawiecki, premier 

„Ona prowadzi działalność gospodarczą, wynajmuje nieruchomości, inwestuje. 

Będąc prezesem banku i potem, tym bardziej, na polu działalności publicznej, 

politycznej, nie chciałem mieć związku z aktywnym inwestowaniem, z działalnością 

gospodarczą”. 

Źródło: Sieci 

 

[Media już nie mają o czym pisać, a ja myślę, że na kilka dni przed wyborami byłby czas 

na rozliczania: 

• Była w styczniu afera z zarobkami w Narodowym Banku Polskim. Ostatecznie nie 

wiemy, czy Martyna Wojciechowska nadal zarabia 50 tysięcy złotych miesięcznie. 

• W 2017 roku narodowcy wieszali na szubienicach portrety posłów do Parlamentu 

Europejskiego. Wszystko było dokładnie sfilmowane i udokumentowane. 

Prokuratura czeka na odpowiedź zagranicznych ekspertów, bo podobno ci 

posłowie otrzymywali pogróżki na telefon, a to mogły być pogróżki z zagranicy. 

• Kaczyński odmówił zapłacenia za projekt wież wykonany na jego zlecenie. 

Odmówił nawet zwrotu 50 tysięcy złotych, które otrzymał na skorumpowanie 

członka rady fundacji „Srebrna”. Nie wiemy, czy poszkodowany i skarżący 

Austriak nadal jest przesłuchiwany przez prokuraturę. 

• Nie wiemy, czy w spółkach skarbu państwa skierowani tam działacze PiS nadal co 

parę miesięcy zmieniają się, a odchodzący otrzymują odprawy liczone w setkach 

tysięcy złotych. 

• Nic nie słychać, kiedy będzie oskarżony i sądzony morderca prezydenta Gdańska, 

Pawła Adamowicza, podczas gdy już został oskarżony i sądzony przestępca, który 

parę miesięcy później zaatakował nożem posła PiS, no, ale Adamowicz nie był z 

PiS, a wręcz przeciwnie. Miała być drobiazgowa kontrola w policji gdańskiej, 

miała być odebrana koncesja firmie ochroniarskiej, został zatrzymany szef tej 

firmy ochroniarskiej – i co? 

• Szef Komisji Nadzoru Finansowego, Marek Chrzanowski nie został osądzony, 

choć usiłował uzyskać kilkadziesiąt milionów złotych łapówki za nieprzejęcie 

prywatnego Getin-Banku przez skarb państwa. Komisja Nadzoru Finansowego ma 

nowego szefa, ale nie wiadomo, kto sterował sprawą, skoro Sejm błyskawicznie 

uchwalił ustawę o przejęciu banku za złotówkę, po czym ustawa okazała się 

niepotrzebna i już jej Senat nie rozpatrywał. 

• Nauczyciele protestowali. Za czas protestu nie dostali tych nawet nędznych pensji. 

Nie wiemy, czy im ktoś pomógł i czy dostali jakieś inne wsparcie finansowe? 



♣ 
2019-05-21 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2995 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Przez Lubelszczyznę przeszła trąba powietrzna. W ciągu kilkunastu sekund uszkodziła 120 

budynków – gmina Wojciechów. [Prawie wszyscy kandydaci PiS do Parlamentu Europejskiego 

tam przybyli, by nieszczęśnicy wiedzieli, na kogo głosować]. 

Powstanie państwowa komisja do badania przypadków pedofilii. [Czy zacznie od 

Polańskiego?] 

 

Nie – dla roszczeń żydowskich wobec Polski. 

 

Ministerstwo sprawiedliwości obejmie nadzorem śledztwo w sprawie dziewięciolatki 

odnalezionej dwa dni temu w jednym z mieszkań… 

Kara byłaby jeszcze wyższa, gdyby już obowiązywały przepisy uchwalone przez Sejm… 

 

Ponad 7,5 miliona emerytów i rencistów otrzymało już trzynastą emeryturę. [Teraz muszą 

obowiązkowo zagłosować na PiS]. 

 

Polska grupa energetyczna wyda 4 miliardy złotych na budowę bloków gazowych, 

w których powstanie prąd. 

 

…W polskiej żegludze morskiej działała w latach 2007-2014 grupa korupcyjna, która 

naraziła spółkę na straty w wysokości 8 milionów złotych. Prokuratura oskarżyła właśnie w tej 

sprawie 8 osób. 

Ewa Bialik, prokurator, rzecznik prokuratury krajowej: – Otrzymywali korzyść majątkową 

w zamian za wskazanie określonych podmiotów do wykonywania usług spedycji. Za te usługi 

zawyżali również kwoty zapłaty. [Ci, co wskazali, również zawyżali? Jakim cudem?] 

Większość strategicznych inwestycji na Pomorzu to cios w rosyjskie interesy. 

PJK w Słupsku: – Wpływy rosyjskie są bardzo poważne, chociaż niekiedy bardzo dobrze 

ukryte. 

Z aresztu wyszedł właśnie Mateusz Piskorski – to lider prorosyjskiej partii Zmiana, który 

w 2016 roku został zatrzymany przez ABW pod zarzutem szpiegostwa. [Siedział w areszcie bez 

sądu ponad dwa lata?] 



Tuż po wyjściu w rozmowie z rosyjskim portalem dziękował za wsparcie niektórym 

polskim politykom: 

Kontakty są. Wymienię tych, którzy mnie wspierali i wspierają: eurosceptyk Janusz 

Korwin-Mikke, znany polski reżyser Grzegorz Braun, lider Ruchu Sprawiedliwości 

Społecznej Piotr Ikonowicz. 

Piskorski opuścił areszt dzięki wpłaceniu kaucji w wysokości 200 tysięcy złotych. 

Dominik Cierpioł, Wiadomości. 

 

Oszukiwanie wyborców dyktowane polityczną strategią. Słowa Rafała Grupińskiego 

budzą oburzenie. Wpływowy polityk Platformy Obywatelskiej potwierdził, że jego partia 

ukrywa przed opinią publiczną swoje rzeczywiste intencje i cele. Platforma chce legalizacji 

małżeństw homoseksualnych, ale środowiska LGBT poczuły się wykorzystane i oszukane. 

Dlaczego? O tym: 

Maciej Sawicki. Karol Kosidowski: – Ta wypowiedź Rafała Grupińskiego wywołała 

burzę. 

Źródło: twitter.com/wojowniklgbt 

- Jak to będzie z tymi w końcu związkami? 

- Będziemy na pewno w tej sprawie działać progresywnie. Ale po dwudziestym 

którymś października. Po prostu musimy prowincje przyciągnąć do głosowania. My 

musimy każdy głos odebrać… 

Stąd też dzisiaj nie eksponujemy tego za bardzo. Może to Rafał mówić w 

Warszawie, ale my już tego nie możemy mówić w… czy Świebodzinie. Tam nas 

ludzie przepędzą. To jest problem. 

Polityk PO przyznał, że jego partia ukrywa przed wyborcami swoje plany dotyczące 

legalizacji związków partnerskich, by nie zrazić elektoratu. Ten sam polityk z Platformy 

Obywatelskiej tego samego dnia tak mówił o swoich politycznych przeciwnikach: 

Rafał Grupiński, Koalicja Europejska: – Mamy do czynienia z kłamstwem jako pewnego 

rodzaju narzędziem używanym w polityce przez przeciwników. My musimy temu przeciwstawić 

prawdę… 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny agencji informacyjnej: – Platforma stosuje taki 

prymitywny marketing polityczny, polegający na tym, że obiecamy wszystko, komu trzeba 

i gdzie trzeba. Rozdzielając to na placet [zezwolenie, zgoda nacoś] i Warszawę, co innego 

będziemy mówić w miastach, byle tylko wygrać wybory, a po wyborach zrobimy to, co 

będziemy chcieli. 

[…] 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Zosia, Kaja, Malwina, Nela oraz Filip i Tymon – nawet rodzice mają jeszcze problem 

z zapamiętaniem swoich sześcioraczków. To był poród z niespodzianką, bo lekarze widzieli 

podczas badań tylko piątkę dzieci. Rodzina państwa Marców (Szymon Marzec i Klaudia 

Marzec] przejdzie do historii. Taki poród zdarza się na blisko 5 miliardów. 

[…] 

 

W tej licytacji pierwsza była Platforma Obywatelska. Złoży w Sejmie projekt ustawy 

„czyste ręce”. Żony, mężowie najważniejszych polityków też będą składać oświadczenia 

majątkowe. To reakcja na sprawę działki premiera Morawieckiego. PiS projektu opozycji nie 

poprze, ale złoży swój. 

[…] 

[o trąbie, o komisji do spraw pedofilii, o kampanijnym wykorzystaniu policyjnego Black 

Hawk’a] 

 

W ministerstwie finansów są już wezwania do zapłaty. Samorządowcy chcą zwrotu ponad 

100 milionów złotych. Na tyle wyliczyli koszty, jakie ponieśli w związku z reformą edukacji w 

wersji minister Anny Zalewskiej. O pieniądze walczy na razie 10 miast, ale mogą dołączyć 

kolejne. 



[…] 

 

To nie jest bat na dziennikarzy, tłumaczą politycy PiSu, a my pytamy, czemu i komu ma 

służyć zaostrzenie artykułu 212 kodeksu karnego? Tego samego, który PiS miał zlikwidować. 

Tymczasem nowe prawo pozwoli na ściganie z urzędu i karanie za rzekome pomówienia. 

[…] 

Ewa Nowińska, profesor, wydział prawa i administracji, Uniwersytet Jagielloński: – Kiedy 

zniesławiamy, a kiedy krytykujemy, to jest właśnie pytanie, na które sobie musi sąd 

odpowiedzieć, a w szczególności dziennikarze… 

[…] 

 

Na wyścigowym torze kilka razy uciekał śmierci, raz niemal spłonął w bolidzie. Nigdy się 

nie poddawał. Trzy razy był mistrzem świata. Niki Lauda – to legenda wyścigów formuły jeden. 

Zmarł w wieku siedemdziesięciu lat. 

[…] 

 

[Właściwie mniej interesują mnie zdarzenia obecne, bardzo chciałbym już wiedzieć, jaki 

będzie wynik niedzielnych wyborów]. 

♣ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3055 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Porażające zeznania byłej wiceminister finansów przed komisją śledczą. Koalicja PO-PSL 

demontowała system podatkowy, a premier Tusk musiał o tym wiedzieć. 

[Przez trzy dni darujemy sobie wszystko, co będzie agitacją wyborczą – ogłaszam już 

ciszę wyborczą]. 

 

Alert pogodowy. W małopolskim, lubelskim, świętokrzyskim, na Podkarpaciu i na 

Dolnym Śląsku obowiązuje trzeci najwyższy stopień zagrożenia hydrologicznego. Lokalnie 

spadło tam więcej deszczu niż wynosi miesięczna norma opadów. Rządowe centrum 

bezpieczeństwa wydaje ostrzeżenia przed kolejnymi intensywnymi opadami. 

Beata Rzemieniuk: – Jesteśmy w miejscowości Suchy Grunt, tam nazwa nie jest 

adekwatna do pogody, ponieważ ta miejscowość jest najbardziej zalana, a znajduje się w 

powiecie dąbrowskim i tu w tym powiecie sytuacja jest najtragiczniejsza. Zalanych jest 

kilkadziesiąt małych miejscowości i wsi, a dokładnie, posesje, piwnice i uprawy rolne. 

Mieszkańcy już liczą straty i mówią: takich podtopień nie było tutaj od ponad dekady. Od 

wczoraj od godziny 22-ej strażacy interweniowali ponad 500 razy i wciąż są w gotowości, bo 

niestety, intensywne opady deszczu mają przejść przez Małopolskę dzisiaj w nocy. 

[Budujmy zbiorniki retencyjne: duże państwowe i małe u poszczególnych rolników, 

a nawet przy wsiach i miasteczkach. Nie tylko 500+ jest słuszne w Polsce]. 

 

Nie ma zgody na roszczenia od Polski. 

PJK: – Władza Prawa i Sprawiedliwości jest jedyną gwarancją tego, że nie będziemy 

płacić… [wybory] 

 

…mówi: nie dla wspólnej waluty euro. Profesor Adam Glapiński zapowiedział, że nie 

pozwoli. By Polska przyjęła euro [wybory] 

 

Piłkarskie święto w Polsce. Ruszają mistrzostwa świata w piłce nożnej do lat 20… 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

To, co najgorsze, zaczęło się wczoraj po osiemnastej. Deszcz ciągle padał, rzeki 

występowały z brzegów, a woda zalewała drogi i domy… 

 



LIST DO WIERNYCH 

Źródło: episkopat.pl 

„Przyznajemy, że jako pasterze Kościoła nie uczyniliśmy wszystkiego, aby zapobiec 

krzywdom” 

„Zawiera on także przykłady braku wrażliwości, grzechu zaniedbania i 

niedowierzania osobom skrzywdzonym. Film, przyjmując perspektywę 

pokrzywdzonych, uświadomił nam wszystkim ogrom ich cierpienia” 

„Nie ma słów, aby wyrazić nasz wstyd z powodu skandali seksualnych z udziałem 

duchownych” 

 

LIST APOSTOLSKI "MOTU PROPRIO" VOS ESTIS LUX 

MUNDI OJCA ŚWIĘTEGO FRANCISZKA 

„Wy jesteście światłem świata. Nie może się ukryć miasto położone na górze” (Mt 5, 
14). Nasz Pan Jezus Chrystus wzywa każdego wiernego, aby był przejrzystym wzorem 
cnót, prawości i świętości. Wszyscy jesteśmy bowiem wezwani do dawania 
konkretnego świadectwa wiary w Chrystusa w naszym życiu, a zwłaszcza w naszych 
relacjach z bliźnimi. 

Przestępstwa związane z wykorzystywaniem seksualnym obrażają naszego Pana, 
powodując u ofiar szkody fizyczne, psychiczne i duchowe oraz szkodzą wspólnocie 
wiernych. Aby takie zjawiska, w jakichkolwiek formach, nie miały więcej miejsca, 
potrzebne jest nieustanne i głębokie nawrócenie serc, potwierdzone konkretnymi i 
skutecznymi działaniami, które angażowałyby wszystkich w Kościele, tak aby osobista 
świętość i zaangażowanie moralne mogły przyczynić się do krzewienia pełnej 
wiarygodności przepowiadania ewangelicznego i skuteczności misji Kościoła. Staje się 
to możliwe tylko dzięki łasce Ducha Świętego rozlanej w sercach, ponieważ zawsze 
musimy pamiętać słowa Pana Jezusa, że „beze Mnie nic nie możecie uczynić” (J 15, 5). 
Chociaż wiele już uczyniono, musimy nadal uczyć się z gorzkich lekcji przeszłości, aby 
patrzeć z nadzieją w przyszłość. 

Odpowiedzialność ta spoczywa przede wszystkim na następcach Apostołów, 
ustanowionych przez Boga do przewodzenia duszpasterskiego Ludowi 
chrześcijańskiemu, i wymaga ona od nich wysiłku, by uważnie podążać śladami 
Boskiego Mistrza. Ze względu na swoją posługę, kierują oni istotnie „powierzonymi 
sobie Kościołami partykularnymi jako zastępcy i legaci Chrystusa, radami, zachętami i 
przykładem, ale także mocą swego autorytetu i świętej władzy, z której jednak 
korzystają tylko dla budowania swojej trzody w prawdzie i świętości, pamiętając o tym, 
że kto jest większy, ma być jak mniejszy, a przełożony jak sługa” (Sobór Watykański 
II, Lumen Gentium, 27). To, co w sposób bardziej rygorystyczny dotyczy następców 
Apostołów, odnosi się do wszystkich, którzy na różne sposoby podejmują posługę w 
Kościele, ślubują życie radami ewangelicznymi lub są powołani do służby ludowi 
chrześcijańskiemu. Dlatego dobrze, aby na poziomie powszechnym zostały przyjęte 
procedury mające na celu zapobieganie i zwalczanie tych przestępstw, będących 
zdradą zaufania wiernych. 

Pragnę, aby te wysiłki były realizowane w sposób całkowicie eklezjalny, a zatem, by 
były wyrazem komunii, która utrzymuje nas w jedności, w słuchaniu wzajemnym i czyni 
otwartymi na wkład osób, którym ten proces nawrócenia leży na sercu. 

Dlatego postanawiam: 



TYTUŁ I 

PRZEPISY OGÓLNE 

Art. 1 - Zakres zastosowania 

§1. Niniejsze przepisy stosuje się w przypadku zawiadomień odnoszących się do 
duchownych lub członków instytutów życia konsekrowanego czy stowarzyszeń życia 
apostolskiego dotyczących: 

a) przestępstw przeciwko szóstemu przykazaniu Dekalogu, polegających na: 

i. zmuszaniu kogoś, stosując przemoc lub groźbę, czy też nadużycie władzy, do 
dokonywania lub poddawania się czynnościom seksualnym; 

ii. dopuszczaniu się czynności seksualnych z osobą małoletnią lub bezradną; 

iii. wytwarzaniu, prezentowaniu, przechowywaniu lub rozpowszechnianiu, także 
telematycznie, pornografii dziecięcej, oraz rekrutowaniu lub nakłanianiu osoby 
małoletniej czy bezradnej do udziału w prezentacjach pornograficznych; 

b) czynów dokonanych przez podmioty, o których mowa w artykule 6, polegających na 
działaniach lub zaniechaniach, mających na celu zakłócanie lub uniknięcie dochodzeń 
cywilnych lub kanonicznych, administracyjnych lub karnych, przeciwko duchownemu 
lub zakonnikowi w związku z przestępstwami, o których mowa w punkcie a) niniejszego 
paragrafu. 

§2. W rozumieniu niniejszych przepisów: 

a) małoletni: każda osoba poniżej osiemnastego roku życia lub zgodnie z prawem z nią 
zrównana; 

b) osoba bezradna: każda osoba chora, z ułomnościami fizycznymi lub umysłowymi 
albo pozbawiona wolności osobistej, która faktycznie, nawet sporadycznie, ogranicza 
jej zdolność rozumienia lub chcenia, czy też w inny sposób przeciwstawienia się 
agresji; 

c) pornografia dziecięca: jakiekolwiek przedstawianie osoby małoletniej, niezależnie od 
zastosowanych środków, zaangażowanej w jednoznaczne czynności seksualne, 
rzeczywiste lub symulowane, oraz jakiekolwiek przedstawianie narządów płciowych 
małoletnich w celach przede wszystkim seksualnych. 

Art. 2 — Przyjmowanie zawiadomień i ochrona danych 

§1. Uwzględniając wskazania przyjęte ewentualnie przez odpowiednie Konferencje 
Episkopatów, Synody Biskupów Kościołów patriarchalnych oraz Kościołów 
arcybiskupich większych lub Rady Hierarchów Kościołów Metropolitalnych sui iuris, 
diecezje lub eparchie, pojedynczo lub wspólnie, muszą ustanowić w ciągu roku od 
wejścia w życie tych przepisów, jeden lub więcej stabilnych systemów, łatwo 
dostępnych dla każdego w celu składania zawiadomień, także poprzez ustanowienie 
specjalnego urzędu (biura) kościelnego. Diecezje i eparchie informują przedstawiciela 
papieskiego o ustanowieniu tych systemów, o których mowa w tym paragrafie. 

§2. Informacje, o których mowa w niniejszym artykule, są chronione i przetwarzane w 
sposób gwarantujący ich bezpieczeństwo, integralność i poufność zgodnie z kan. 471, 
2° KPK i kan. 244 § 2, 2° KKKW. 

§3. Z zachowaniem postanowienia artykułu 3 § 3, ordynariusz, który otrzymał 
zawiadomienie, przekaże je niezwłocznie ordynariuszowi miejsca, gdzie zaistniały 



zdarzenia, jak również ordynariuszowi własnemu, osoby, której dotyczy zgłoszenie, 
którzy postępują zgodnie z prawem, według tego, co przewidziano w danym przypadku. 

§4. W rozumieniu niniejszego tytułu, z diecezjami zrównane są eparchie, a z 
ordynariuszem zrównany jest hierarcha. 

Art. 3 - Zawiadomienie 

§1. Z zachowaniem przypadków przewidzianych w kan. 1548 § 2 KPK i 1229 § 2 
KKKW, ilekroć duchowny lub członek instytutu życia konsekrowanego lub 
stowarzyszenia życia apostolskiego otrzyma wiadomość lub ma uzasadnione powody, 
by sądzić, że mógł zostać popełniony jeden z czynów o którym mowa w art. 1, ma 
obowiązek niezwłocznego zgłoszenia tego czynu ordynariuszowi miejsca, w którym 
czyny miałyby miejsce, lub innemu ordynariuszowi spośród tych, o których mowa w 
kanonach 134 KPK i 984 KKKW, z wyjątkiem tego, o czym postanowiono w § 3 
niniejszego artykułu. 

§2. Każdy może złożyć zawiadomienie dotyczące zachowań, o których mowa w art. 1, 
przy użyciu procedur, o których mowa w poprzednim artykule lub w jakikolwiek inny 
odpowiedni sposób. 



§3. Gdy zawiadomienie dotyczy jednej z osób wskazanych w art. 6, jest ono 
skierowane do władzy określonej na podstawie art. 8 i 9. Zawiadomienie może być 
zawsze skierowane do Stolicy Apostolskiej bezpośrednio lub za pośrednictwem 
przedstawiciela papieskiego. 

§4. Zawiadomienie powinno zawierać jak najbardziej szczegółowe informacje, takie jak 
wskazanie czasu i miejsca faktów, osób zaangażowanych lub poinformowanych, a 
także wszelkie inne okoliczności, które mogą być przydatne w celu zapewnienia 
dokładnej oceny faktów. 

§5. Informacje można również pozyskać z urzędu. 

Art. 4 - Ochrona osoby składającej zawiadomienie 

§1. Fakt sporządzenia zawiadomienia w myśl art. 3 nie stanowi naruszenia tajemnicy 
urzędowej. 

§2. Z wyjątkiem tego, co przewiduje kan. 1390 KPK i kan. 1452 i 1454 KKKW, 
szkodzenie, represje lub dyskryminacja z powodu złożenia zawiadomienia jest 
zabronione i może stanowić czyn, o którym mowa w art. 1 § 1 pkt. b. 

§3. Osobie składającej zawiadomienie nie można narzucać żadnego obowiązku 
milczenia w stosunku do treści tegoż zawiadomienia. 

Art. 5 — Troska o osoby 

§1. Władze kościelne są zobowiązane, aby ci, którzy twierdzą, że są poszkodowani, 
wraz ze swoimi rodzinami, byli traktowani z godnością i szacunkiem oraz zaoferują im 
w szczególności: 

a) przyjęcie, wysłuchanie i wsparcie, również za pośrednictwem właściwych służb; 

b) pomoc duchową; 

c) pomoc medyczną, terapeutyczną i psychologiczną, w zależności od konkretnego 
przypadku. 

§2. Należy chronić wizerunek i sferę prywatną zaangażowanych osób, jak również 
poufność danych osobowych. 

TYTUŁ II 

PRZEPISY DOTYCZĄCE BISKUPÓW I OSÓB Z NIMI ZRÓWNANYCH 

Art. 6 — Zakres podmiotowy stosowania 

Przepisy postępowania, o których mowa w niniejszym tytule, dotyczą zachowań, 
o których mowa w art. 1, popełnianych przez: 

a) kardynałów, patriarchów, biskupów i legatów Biskupa Rzymskiego; 

b) duchownych, którzy kierują lub kierowali jako pasterze Kościoła partykularnego lub 
jednostki z nim zrównanej, obrządku łacińskiego lub wschodniego, w tym Ordynariatów 
personalnych, za czyny popełnione w trakcie sprawowania urzędu; 

c) duchownych, którzy kierują lub kierowali duszpasterstwem jakiejś prałatury 
personalnej, za czyny popełnione w czasie sprawowania władzy; 

d) tych, którzy są lub byli najwyższymi przełożonymi instytutów życia konsekrowanego 
lub stowarzyszeń życia apostolskiego na prawie papieskim, a także klasztorów sui iuris, 
za czyny popełnione w trakcie sprawowania urzędu. 



Art. 7 — Dykasteria kompetentna 

§1. W rozumieniu tytułu, „dykasteria kompetentna” oznacza Kongregację Nauki Wiary, 
w odniesieniu do przestępstw zastrzeżonych dla niej przez obowiązujące prawo, 
a także we wszystkich innych przypadkach i w zakresie, w jakim dotyczy to ich 
właściwej jurysdykcji, zgodnie z prawem własnym Kurii Rzymskiej: 

- Kongregację dla Kościołów Wschodnich; 

- Kongregację ds. Biskupów; 

- Kongregację ds. Ewangelizacji Narodów; 

- Kongregację ds. Duchowieństwa; 
 

- Kongregację ds. Instytutów Życia Konsekrowanego i Stowarzyszeń Życia 
Apostolskiego. 

§2. W celu zapewnienia najlepszej koordynacji, dykasteria kompetentna informuje 
o zawiadomieniu oraz o wyniku dochodzenia Sekretariat Stanu i inne dykasterie 
bezpośrednio zainteresowane. 

§3. Komunikacja, o której mowa w niniejszym tytule między metropolitą a Stolicą 
Apostolską, odbywa się za pośrednictwem Przedstawiciela Papieskiego. 

Art. 8 — Postępowanie stosowane w przypadku zawiadomienia 

dotyczącego biskupa Kościoła łacińskiego 

§1. Władza, która otrzymuje zawiadomienie, przekazuje je zarówno do Stolicy 
Apostolskiej, jak i do metropolity prowincji kościelnej, w której ma stałe zamieszkanie 
osoba, której dotyczy zawiadomienie. 

§2. Jeżeli zawiadomienie dotyczy metropolity, lub stolica metropolitalna jest 
nieobsadzona, zawiadomienie zostaje przekazane do Stolicy Apostolskiej, jak również 
najstarszemu nominacją biskupowi sufraganowi, do którego w takim przypadku stosuje 
się następujące postanowienia dotyczące metropolity. 

§3. W przypadku, gdy zawiadomienie dotyczy legata papieskiego, jest ono 
przekazywane bezpośrednio do Sekretariatu Stanu. 

Art. 9 — Postępowanie stosowane wobec biskupów Kościołów 

wschodnich 

§1. W przypadku zawiadomień w odniesieniu do biskupa Kościoła patriarchalnego, 
arcybiskupiego większego lub metropolitalnego sui iuris, przekazuje się je 
odpowiedniemu patriarsze, arcybiskupowi większemu lub metropolicie Kościoła sui 
iuris. 

§2. Ilekroć zawiadomienie dotyczy metropolity Kościoła patriarchalnego lub 
arcybiskupiego większego, który sprawuje swój urząd na terytoriach tych Kościołów, 
przekazuje się je odpowiedniemu patriarsze lub arcybiskupowi większemu. 

§3. W powyższych przypadkach urząd, który otrzymał zawiadomienie, przekazuje je 
również Stolicy Apostolskiej. 

§4. Ilekroć wskazana osoba jest biskupem lub metropolitą poza terytorium Kościoła 
patriarchalnego, arcybiskupstwa większego lub metropolii sui iuris, zawiadomienie jest 
przekazywane do Stolicy Apostolskiej. 



§5. Jeżeli zawiadomienie dotyczy patriarchy, arcybiskupa większego, metropolity 
Kościoła sui iuris lub biskupa innych Kościołów wschodnich sui iuris, przekazuje się je 
Stolicy Apostolskiej. 

§6. Następujące postępowania dotyczące metropolity stosuje się do władzy kościelnej, 
której przekazano zawiadomienie na podstawie tego artykułu. 

Art. 10 - Obowiązki wstępne metropolity 

§1. Poza przypadkiem, kiedy zawiadomienie jest ewidentnie bezpodstawne, metropolita 
bezzwłocznie prosi kompetentną dykasterię o powierzenie mu zadania rozpoczęcia 
dochodzenia. Ilekroć metropolita uzna zawiadomienie za zdecydowanie bezpodstawne, 
informuje o tym przedstawiciela papieskiego. 

§2. Dykasteria postępuje bezzwłocznie, a w każdym razie w ciągu trzydziestu dni od 
otrzymania pierwszego zawiadomienia ze strony przedstawiciela papieskiego lub 
wniosku o powierzenie zadania przez metropolitę, dostarczając stosowne instrukcje 
dotyczące trybu postępowania w konkretnym przypadku. 

Art. 11 - Powierzenie dochodzenia osobie innej niż metropolita 

§1. Ilekroć dykasteria kompetentna uzna za stosowne powierzenie dochodzenia osobie 
innej niż metropolita, jest on o tym informowany. Metropolita dostarcza wszystkie 
istotne informacje i dokumenty osobie wyznaczonej przez dykasterię. 

§2. W przypadku, o którym mowa w poprzednim paragrafie, następujące postanowienia 
dotyczące metropolity mają zastosowanie do osoby odpowiedzialnej za prowadzenie 
dochodzenia. 

Art. 12 — Prowadzenie dochodzenia 

§1. Metropolita, po otrzymaniu zadania przez dykasterię kompetentną i zgodnie 
z otrzymanymi instrukcjami, osobiście lub poprzez jedną lub więcej odpowiednich osób: 

a) zbiera istotne informacje na temat faktów; 

b) pozyskuje informacje i dokumenty, niezbędne w dochodzeniu, przechowywane 
w archiwach urzędów kościelnych; 

c) współpracuje z innymi ordynariuszami lub hierarchami, tam, gdzie jest to konieczne; 

d) zasięga informacji od osób i instytucji, w tym również cywilnych, które są w stanie 
dostarczyć użytecznych informacji dla dochodzenia. 

§2. Ilekroć okaże się konieczne wysłuchanie osoby małoletniej lub bezradnej, 
metropolita podejmuje odpowiednie procedury uwzględniające ich stan. 

§3. W przypadku, gdy istnieją uzasadnione podstawy, by sądzić, że informacje lub 
dokumenty dotyczące dochodzenia mogą zostać usunięte lub zniszczone, metropolita 
podejmie niezbędne środki w celu ich zabezpieczenia. 

§4. Nawet korzystając z pomocy innych osób, metropolita pozostaje w każdym 
przypadku odpowiedzialny za kierunek i przebieg dochodzeń, a także za dokładne 
wykonanie instrukcji, o których mowa w art. 10 §2. 

§5. Metropolita wspomagany jest przez notariusza, dowolnie wybranego, zgodnie 
z kan. 483 § 2 KPK i 253 § 2 KKKW. 

§6. Metropolita jest zobowiązany działać bezstronnie i bez konfliktu interesów. Ilekroć 
uważa, że zachodzi konflikt interesów lub nie jest w stanie zachować niezbędnej 



bezstronności w celu zagwarantowania rzetelności dochodzenia, zobowiązany jest 
powstrzymać się od działania i zgłosić tę okoliczność do dykasterii kompetentnej. 

§7. Uznaje się domniemanie niewinności osoby podejrzanej. 

§8. Metropolita, ilekroć zażąda tego dykasteria kompetentna, informuje osobę o 
toczącym się przeciwko niej dochodzeniu, wysłuchuje jej wyjaśnień o faktach i zachęca 
ją do przedstawienia obrony. W takich przypadkach osoba podejrzana może skorzystać 
z pełnomocnika. 

§9. Co trzydzieści dni metropolita przesyła dykasterii kompetentnej raport o stanie 
dochodzenia. 

Art. 13 - Zaangażowanie osób wykwalifikowanych 

§1. Zgodnie z ewentualnymi wytycznymi Konferencji Episkopatu, Synodu Biskupów lub 
Rady Hierarchów dotyczącymi pomocy metropolicie w dochodzeniach, biskupi danej 
prowincji, pojedynczo lub wspólnie, mogą ustalić listy osób wykwalifikowanych, spośród 
których metropolita może wybrać osoby najbardziej odpowiednie do pomocy w 
dochodzeniu, zgodnie z potrzebami danej sprawy, a w szczególności biorąc pod uwagę 
współpracę, jaką mogą zapewnić świeccy zgodnie z kanonami 228 KPK i 408 KKKW. 

§2. Jednak metropolita ma swobodę wyboru innych, równie wykwalifikowanych osób. 

§3. Każdy, kto pomaga metropolicie w dochodzeniu, zobowiązany jest działać 
bezstronnie i bez konfliktu interesów. Ilekroć uważa, że zachodzi konflikt interesów lub 
nie jest w stanie zachować niezbędnej bezstronności, aby zapewnić rzetelność 
dochodzenia, zobowiązany jest powstrzymać się od działania i zgłosić tę okoliczność 
metropolicie. 

§4. Osoby pomagające metropolicie składają przysięgę, że właściwie i wiernie wypełnią 
to zadanie. 

Art. 14 - Czas trwania dochodzenia 

§1. Dochodzenia powinny być zakończone w terminie dziewięćdziesięciu dni lub 
w terminie wskazanym w instrukcjach, o których mowa w art. 10 §2. 

§2. Przedstawiając uzasadnione powody, metropolita może prosić kompetentną 
dykasterię o przedłużenie terminu. 

Art. 15 - Środki zapobiegawcze 

Ilekroć wymagają tego fakty lub okoliczności, metropolita proponuje kompetentnej 
dykasterii zastosowanie odpowiednich przedsięwzięć lub środków zapobiegawczych 
wobec podejrzanego. 

Art. 16 - Ustanowienie funduszu 

§1. Prowincje kościelne, Konferencje Episkopatów, Synody Biskupów i Rady 
Hierarchów mogą ustanowić fundusz przeznaczony na wsparcie kosztów dochodzeń, 
ustanowiony zgodnie z normami kan. 116 i 1303 §1, 1° KPK i kan. 1047 KKKW, i 
zarządzany zgodnie z normami prawa kanonicznego. 

§2. Na wniosek wyznaczonego metropolity, administrator funduszu przekazuje do jego 
dyspozycji  środki niezbędne do przeprowadzenia dochodzenia, z zachowaniem 
obowiązku przedstawienia mu sprawozdania po zakończeniu dochodzenia. 



Art. 17 - Przekazywanie dokumentów i votum 

§1. Po zakończeniu dochodzenia metropolita przekazuje dokumenty do dykasterii 
kompetentnej wraz ze swoim votum, dotyczącym wyników dochodzenia i w odpowiedzi 
na ewentualne kwestie zawarte w instrukcjach, o których mowa w art. 10 § 2. 

§2. Oprócz kolejnych instrukcji dykasterii kompetentnej, uprawnienia metropolity ustają 
wraz z zakończeniem dochodzenia. 

§3. Z zachowaniem instrukcji dykasterii kompetentnej, metropolita, na wniosek, 
informuje o wyniku dochodzenia osobę, która twierdzi, że została poszkodowana, lub jej 
prawnych przedstawicieli. 

Art. 18 — Dalsze działania 

Dykasteria kompetentna, o ile nie postanowi o przeprowadzeniu dochodzenia 
uzupełniającego, postępuje zgodnie z prawem według tego, co przewidziano w 
konkretnej sprawie. 

Art. 19 — Przestrzeganie ustawodawstwa państwowego 

Niniejsze przepisy stosuje się bez uszczerbku dla praw i obowiązków ustanowionych 
gdziekolwiek w ustawodawstwie państwowym, w szczególności dotyczących 
ewentualnych obowiązków zawiadomienia właściwych władz cywilnych. 

Niniejsze przepisy są zatwierdzane ad experimentum na okres trzech lat. 

Postanawiam, aby niniejszy List apostolski "Motu Proprio" został promulgowany 
poprzez publikację w "Osservatore Romano", wchodząc w życie dnia 1 czerwca 2019 
r., a następnie był opublikowany w Acta Apostolicae Sedis. 

W Rzymie, u Świętego Piotra, w dniu 9 maja 2019 r., w siódmym roku pontyfikatu. 

Franciscus PP.  

♣ 
2019-05-23 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3098 

 

[Wybory za trzy dni. Za każdymi wyborami wraca do mnie w myślach ten sam problem. 

Nierozwiązany. Zresztą pisałem już o tym. Chciałoby mi się móc głosować jakoś na 

POZOSTAŁYCH. Każdorazowa frekwencja wskazuje, że POZOSTAŁYCH jest ponad połowa 

obywateli. A gdyby POZOSTALI zaistnieli na scenie politycznej, to byłoby POZOSTAŁYCH 

znacznie więcej, tu znaleźliby się wszyscy ci, którzy wprawdzie idą głosować, ale głosują „na 

mniejsze zło”. Kim są POZOSTALI? Są to ci obywatele, którym żadna partia nie odpowiada, to 

są ci, którym żaden lider partii nie odpowiada, to są ci, którym żadna ideologia nie odpowiada – 

nie są skrajnie prawicowi, nie są prawicowi, nawet nie są centrowi, lewicowi czy skrajnie 

lewicowi. Wszystkie te określenia to są bzdury dla naiwnych. POZOSTALI są po prostu 

obywatelami Polski. 

Problem jest bardzo trudny do rozwiązania, bo po zaistnieniu POZOSTAŁYCH, szybko 

okazałoby się, że w Polsce nie ma prawie niepozostałych. POZOSTALI przecież mieliby jakąś 

pulę mandatów do każdego parlamentu w każdych wyborach i to wcale niemałą pulę. Szybko 

okazałoby się, że pani profesor Płatek nie musiałaby kandydować z Koalicji Europejskiej ani 

nawet z Wiosny Biedronia. Podobnie pani Hubner, chyba też profesor, podobnie Michał Boni i 

wielu innych. A już z całą pewnością nie powstałaby Konfederacja – wszyscy oni byliby 

POZOSTAŁYMI. 



Zbyt wielu chce być reprezentantem narodu, pod dowolnym szyldem, byleby być 

reprezentantem narodu, są gotowi wszystko głosić, wszystko obiecać, po wybraniu o dowolną 

sprawę walczyć, byle być wybranym – przecież to tak korzystny biznes – życie na koszt narodu. 

Patrzymy na to również obecnie. Aż płakać się chce. Tylu jest Czarneckich, którzy już należeli 

do większości partii, liczących się partii. A jak wspaniale się żrą w czasie kampanii?] 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Walka z wielką wodą na południu Polski. 

Wiele regionów jest podtopionych, trzeba było ewakuować mieszkańców. Tylko 

dzisiejszej doby strażacy interweniowali 3 tysiące razy, a prognozy na najbliższą noc 

optymistyczne nie są. 

- Jak tu siedzę 55 lat, to takiej wody nie było. 

 

Rodzice niepełnosprawnych protestowali dziś w Warszawie. Chcą dodatku w wysokości 

500 złotych. Protest odbył się, mimo że kilka dni temu [uchwalenie] takiego programu 

zapowiedział rząd. 

 

Organizacje żydowskie liczą, że Prawo i Sprawiedliwość przegra wybory. Zmiana władzy 

umożliwi im przejęcie polskiej własności [czyli głosujcie na PiS]. 

 

Wielkie piłkarskie szaleństwo w TVP-2 

 

PREFERENCJE WYBORCZE POLAKÓW DO PE 

Źródło: social changes dla wpolityce.pl, 17-25.05.2019 r. N 1052 

PiS 37,2%. Koalicja Europejska 33,3%. Wiosna 9,3%. K’15 8,9%.  

Konfederacja 5,4%. 

 

[Co Koalicja Europejska ukrywa przed wyborcami – wiemy]. 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Żołnierze, strażacy, wojsko obrony terytorialnej i mieszkańcy zalewanych wsi, miast 

i miasteczek pracują od kilkudziesięciu godzin. Wody na południu Polski jest coraz więcej, 

a deszcz ma przestać padać dopiero jutro… 

 

WYBORY DO EUROPARLAMENTU – SONDAŻ POPARCIA 

źródło: Kantar dla Faktów 

PiS 36% (wzrost +2). Koalicja Europejska 34% (wzrost +1). Wiosna 8%. 

Konfederacja 6%. Kukiz’15 4% (spadek -1). Lewica razem 3% (wzrost +1). 

Fair Play 1% (wzrost +1). 

Szacowana frekwencja 34%. 

♣ 
2019-05-24 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3107 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

To już ostatni dzień kampanii. Jutro cisza wyborcza, a w niedzielę wybory. 

Walka z żywiołem. 

- To już jest czwarta doba, strażacy zmagają się ze skutkami silnego deszczu. 

Grzegorz Schetyna: – To po prostu jest polityczny kabaret. 

PJK: – Z jego ust powinno paść słowo: przepraszam. 

Jeszcze dziś w jedynce benefis Agnieszki Radwańskiej. 

 

Mateusz Nowak, Anna Kubiak: – Fala na Wiśle o wysokości 6 metrów dziś rano dotarła 

do Krakowa. Bulwary zostały całkowicie zalane. Na szczęście woda nie wdarła się na ulice 

miasta. W ciągu kilku dni strażacy w Małopolsce interweniowali około dwóch tysięcy razy… 



Wylała też rzeka Serafa, jeden z dopływów Wisły. Gdyby nie budowane do późnych godzin 

nocnych wały to osiedle byłoby całkowicie zalane. 

[Wał i worki z piaskiem, wszystko powyżej trzech metrów – to osiedle nie powinno tu 

powstać, a widoczny żuraw wskazuje, że buduje się dalsze domy]. 

Groźnie było też w Wilkowicach w śląskiem. Tam z powodu ryzyka zawalenia się zapory 

wodnej ewakuowano prawie stu mieszkańców. 

- Urządzenia hydrotechniczne zainstalowane w tej zaporze zgodnie z projektem były 

obarczone pewnym błędem konstrukcyjnym, spowodowały, że ta zapora jest niesterowna. 

Mogło się skończyć nawet gorzej niż w Kazimierzy Wielkiej w świętokrzyskiem. Tam w 

nocy zalało całe centrum i dojazdowe drogi wojewódzkie. Nie lepiej było w pobliskiej gminie, 

Opatowie. 

Na Podkarpaciu podtopione są domy i całe gospodarstwa. Wisłoka przekroczyła poziom 

alarmowy o ponad metr. 

W kilka dni zniszczone zostały tysiące hektarów upraw i kilkadziesiąt szkół w 

południowej Polsce. Wnioski o dofinansowanie na ich odbudowę będzie można składać do 

ministerstwa edukacji. 

Już rozpatrywane są wnioski o odszkodowania składane do PZU. 2000 złotych od razu 

przy złożeniu wniosku… 

Sytuacja w kraju powoli się stabilizuje. Instytut Meteorologii i Gospodarki Wodnej wydał 

ostrzeżenia dla pięciu województw, ale opady nie będą już tak silne. Mateusz Nowak, 

Wiadomości. 

 

Holecka: – Caritas Polska uruchomiła pomoc dla poszkodowanych. Wystarczy wysłać sms 

o treści: „ulewy” na numer 72052. [I co? Dostanie odpowiedź też sms? A jak pieniądze?] 

 

PREFERENCJE WYBORCZE POLAKÓW DO PE 

Źródło: Indicator dla Wiadomości TVP1, 21-24.05.2019 r. N 1000 

PiS 37,2%. Koalicja Europejska 35,5%. Wiosna 7,4%. Konfederacja 5,5%. 

 

Holecka: – Amerykańska komisja senacka sił zbrojnych przyjęła budżet na 2020 rok. Jest 

w nim mowa o zwiększeniu i ciągłej obecności wojsk amerykańskich w Polsce… 

 

Holecka: – Zamach na deptaku w Lionie – podało francuskie ministerstwo… 

 

Holecka: – Premier Wielkie Brytanii, Theresa May, ogłosiła, że 7 czerwca zrezygnuje ze 

stanowiska przewodniczącej partii konserwatywnej. 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Prawie 6 metrów ma fala kulminacyjna na Wiśle w Krakowie. Na falę przygotowują się 

między innymi Sandomierz i Warszawa… 

Na zalanych przez wodę terenach byli kandydaci różnych partii… 

 

Tvn24: – O 21-ej pokażemy państwu pierwsze sondażowe wyniki wyborów do 

Europarlamentu. 

 

Maciej Woroch: – To, że mogła ogłosić datę swojej rezygnacji, miało być dla Theresy 

May szansą na zachowanie resztek godności. Jeśli dziś nie zdecydowałaby o odejściu, miała 

zostać do niego zmuszona. Wszystko przez spór z niemal połową konserwatystów wokół 

Brexitu. Premier May podkreślała, że robiła, co w jej mocy, by doprowadzić do wyjścia Wielkiej 

Brytanii z Unii Europejskiej, ale przyznała, że w tej sprawie poległa. Jak wiele ją to kosztowało, 

zobaczyliśmy na końcu przemówienia, przez które przebrnęła łamiącym się głosem: 

Theresa May, premier Wielkiej Brytanii: – Odchodzę bez złych emocji, ale z niezmiennym 

poczuciem wdzięczności za okazję, by służyć krajowi, który kocham. 

Woroch: – Theresa May płakała (24 maja 2019), zupełnie jak Margaret Thatcher (30 

listopada 1990), którą w listopadzie 1990 roku, po kłótni o Europę, zdradzili ją jej ministrowie, 



zmuszając do odejścia. Na stanowisku premiera Theresa May pozostanie do czasu wyboru 

nowego lidera konserwatystów. Wyścig na to stanowisko rozpocznie się 7 czerwca po wizycie 

prezydenta Donalda Trampa i obchodach rocznicy lądowania aliantów w Normandii. Nazwisko 

nowego lidera torysów i przyszłego szefa rządu poznamy w zależności od liczby kandydatów, 

być może dopiero pod koniec lipca. Do tego czasu brexitowy zegar odliczać będzie czas do 

najbardziej prawdopodobnego rozwiązania – Brexitu bez porozumienia w nocy 31 października. 

Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 

GK: – Populistyczne i anty-unijne partie przegrywają wybory do Europarlamentu w 

Holandii. Na czele Socjalistyczna Partia Pracy i Konserwatyści premiera Marka [Mark Rutte]. 

To powyborczy sondaż. Oficjalne wyniki będą w niedzielę. 

Frans Timmermans, Partia Pracy, wiceprzewodniczący Komisji Europejskiej: – Dziękuję 

wszystkim w Holandii za głosy i za wiarę we mnie. Zrobię wszystko, co w mojej mocy, by nie 

zawieść tych nadziei. 

SONDAŻOWE WYNIKI WYBORÓW DO PARLAMENTU EUROPEJSKIEGO 

W HOLANDII 

Źródło: Politica 

Partia Pracy PvdA = 18,1% 

Partia Ludowa na rzecz Wolności i Demokracji VVD = 15% 

Apel Chrześcijańsko-Demokratyczny CDA = 12,3% 

Forum Demokratyczne = 11% 

Mark Rutte, premier Holandii, Partia Ludowa na rzecz Wolności i demokracji: – Wiele 

złego dzieje się w Unii Europejskiej, ale by Holandia była silna, musi pozostać w Unii ze 

wszystkimi jej wadami. Dlatego uważam ten wynik za zwycięstwo mojej partii. 

Thierry Baudet, przewodniczący Forum Demokratycznego: – Osiągnęliśmy przyzwoity 

wynik, choć niektóre sondaże przewidywały, że będziemy partią z największym poparciem. Tak 

się jednak nie stało. Jedziemy do Brukseli z silnym mandatem. Będziemy budować sojusz euro-

sceptyków w Unii Europejskiej. 

 

GK: – Polski kodeks karny ma ponad 360 artykułów. 105 z nich zmienia właśnie PiS. Do 

tych zmian, które już przegłosował Sejm, teraz w Senacie PiS wprowadza dodatkowo 

kilkadziesiąt poprawek. To jest obraz chaosu przy tworzeniu prawa, jaki mamy dziś w 

Parlamencie. 

Maciej Knapik: – Chodzi o wybory i efekt wyborczy – przyznają nawet senatorowie PiS 

[…] 



Poprawki PiS – Zmiany między innymi: 

Zmiana kary bezwzględnego dożywocia 

Wycofuje się ze zmian przy zniesławieniu 

Zmienia przepisy karania pedofilów, które były źle skonstruowane i przez to dziurawe, 

choć taka opinia ekspertów ciągle bardzo denerwuje ministra Ziobrę. 

 

GK: – Ten strajk zorganizowano od Ameryki przez Europę, aż po Australię. Młodzież 

zwraca uwagę politykom na katastrofalne skutki zmian klimatycznych i na to, że nic z tym nie 

robią. Pod hasłem: strajkuj z nami, robi się gorąco – protest odbył się w 16 miastach Polski. 

Marzanna Zielińska: – Na całym świecie, w różnych językach, różnym głosem w tym 

samym celu. Jeśli ratujące klimat decyzje nie zaczną zapadać w politycznych gabinetach już 

teraz, to jeszcze za naszego życia czy na ulicach Melbourne w Australii, czy na ulicach 

w Białymstoku w Polsce śmierć z powodu upału będzie wyglądać właśnie tak: [zdjęcie ludzi 

leżących na ulicy]. Dopadnie wszystkich sprawiedliwie. 

[…] 

[Protest młodych ludzi graniczy z zabawą – niech mi młodzi wybaczą. Był szczyt 

klimatyczny w Katowicach – bez rezultatu. Ze Stanów Zjednoczonych, z Chin nawet nikt nie 

przyjechał – ich to nie obchodzi. Palimy w Polsce węglem i nie zrezygnujemy z niego – głoszą 

nasi politycy. Ci bardzo radykalni politycy zapowiadają, że gdyby oni doszli do władzy, to 

zlikwidują kopalnie za 25 lat, muszą tylko oni rządzić do tych lat. My, ludzie, jeździmy coraz 

większą liczbą samochodów benzynowych – bo nie da się żyć bez samochodu, 

koniecznie własnego. Żaden polityk nawet nie próbuje namawiać, że może by tak jakoś bez 

samochodu? Młodzi powiadają, a właściwie Marzanna Zielińska – za dziesięć lat już nic się nie 

da zrobić. I co? Mamy wybory do Parlamentu Europejskiego, mamy tylko dziesięć lat – 

ocieplenie klimatu powinno być jedynym tematem kampanii w całej Europie – jakoś nie jest. 

Może tak jest dlatego, że to właściwie nie do końca tak wygląda prymitywnie. Urodziłem się w 

Sosnowcu, w nieustającym smogu hut i kopalń i żyłem, bo musiałem, że najbliżsi przedwcześnie 

umarli? Nie wszyscy umarli. Takie jest życie. Cała południowa Europa od zawsze żyje w 

znacznych upałach i żyje. W największy upał godzin południowych panuje sjesta – nikt nie 

pracuje. Życie zaczyna się po zmroku. Tak od stuleci. Kilkadziesiąt lat temu los mnie rzucił na 

brzeg Sahary, upały były nie do pozazdroszczenia, a jednak wszyscy jeździliśmy samochodami 

benzynowymi. Nadal w Polsce nie ma takiego tłoku na drogach, jaki tam wówczas już był. Nic 

się tam nie zmieniło. Nauczyłem się przemykać po zacienionej stronie ulicy. Gdy musiałem 

jechać swoim samochodem do Algeru, zdejmowałem z siebie wszystko, nawet buty. Zamykałem 

okna samochodu, włączałem ogrzewanie wnętrza, bo to pobierało ciepło z silnika, czyli go 

trochę chłodziło – na zewnątrz samochodu i tak było goręcej. Nadal są ślady jezior, rzek na 

Saharze, były tam gaje palmowe. Teraz jest krajobraz księżycowy. Po kilku godzinach jazdy po 

zupełnym bezludziu, bez jednego krzaczka czy najmarniejszej zieleni, wreszcie ślad życia: stacja 

benzynowa! Wychodził Arab z zakutaną głową ręcznikami, dolewał benzyny… 

Że nie chcemy tego? Nic na to nie poradzę – wy młodzi też nie, przynajmniej nie takimi 

protestami]. 

♣ 



2019-05-25 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2989 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Południe Polski wciąż walczy z wielką wodą. Tam, gdzie sytuacja się poprawia, trwa 

wielkie sprzątanie. Stabilizuje się sytuacja na południu Polski, ale wciąż jest groźnie. 

Już jutro wybierzemy polskich przedstawicieli do Europarlamentu. 

13 osób rannych po eksplozji w Lionie. Służby wciąż szukają zamachowca. 

Wciąż w pięciu województwach obowiązuje stan zagrożenia hydrologicznego. Po ulewach 

i po trąbie powietrznej tu w Wojciechowie w województwie lubelskim wystarczyło kilka chwil, 

by stracili dorobek życia. W Krakowie sparaliżowany mały biznes. Żeby wszystko wróciło do 

normy, trzeba posprzątać bulwary wiślane. Niektórzy wciąż żyją w strachu i przygotowują się na 

najgorsze, między innymi tu w Zawichoście w świętokrzyskiem. Przez Wisłę przetacza się fala 

wezbraniowa. Najwyższy stopień zagrożenia na Lubelszczyźnie i Podkarpaciu, drugiego w 

województwie dolnośląskim i pierwszego stopnia na Mazowszu. Na szczęście prognozy są coraz 

bardziej optymistyczne. Od wtorku 30 tysięcy strażaków do walki z żywiołem i jego skutkami 

wyjechało 8500 razy. 

Odbudowa to kwestia wielu miesięcy i ogromnych pieniędzy. Polski Zakład Ubezpieczeń 

zapewnia, że w Wojciechowie odszkodowania otrzymali już wszyscy. Czas na kolejne 

miejscowości. Pracownicy PZU pracują w terenie. 

 

Wyborcy dostaną jutro tylko jedną kartę, na której zaznaczyć będzie można tylko jednego 

kandydata. Parlament Europejski ma dwie siedziby. W Brukseli odbywa się większość prac 

legislacyjnych, ale my zaglądamy do Strasburga, bo to tam mieści się ta oficjalna siedziba 

Europarlamentu. W budynku zasiada 751 europosłów. W Polsce spośród 866 kandydatów 

wybierzemy 52 europosłów, ale w związku z przesuniętym Brexitem obsadzimy 51 miejsc. 

Europosłowie będą sprawować mandat przez 5 lat. 

[Pięćdziesięciu jeden wybranych będzie zachwyconych, ośmiuset czternastu będzie 

zrozpaczonych, bo takie pieniądze ich ominęły. Ale czyż można sobie wyobrazić pecha tego 

pięćdziesiątego drugiego? Będzie wybrany i nie zasiądzie w Parlamencie. Nawet tamtej pensji 

nie dostanie. Może kiedyś dojdzie do Brexitu i wtedy… A jak nie dojdzie? Będzie to chyba 

człowiek, który od wtorku najpilniej z wszystkich Polaków nasłuchiwał będzie wiadomości 

z Londynu. Jest nas 30 milionów uprawnionych do głosowania – dokładnie: 30 036 307 – 

wszystko dla tych kilkudziesięciu, potem dla kilkuset i wreszcie dla jednego. – Czy to nie 

przesada?] 

Zanim Polacy wyruszą do urn, euro-wybory będą już przeszłością w Holandii, Wielkiej 

Brytanii, Irlandii, Czechach oraz na Słowacji, Malcie i Łotwie. 

 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Powstrzymać egzekucje – aktywiści w obronie krów. 

[A ja myślałem, że to już dawno załatwione i krowy żyją w rezerwacie agroturystycznym 

pana Witolda Bieschke]. 

 

Wielka Brytania u progu rządowej zmiany warty. Nawet kilkunastu kandydatów może 

walczyć o polityczną schedę po premier May. Na czele listy Boris Johnson – zwolennik Brexitu. 

Maciej Woroch: – Kolejka chętnych na fotel po Theresie May wciąż się wydłuża…  

…Jeremy Hunt, minister spraw zagranicznych Wielkiej Brytanii – przeciwnik Brexitu…  

Tłumy na Mont Everest… 

[I taki brak ważnych informacji będzie może kiedyś, jak skończą się wybory – nie będzie 

czego notować, ale tego należy pragnąć]. 

♣ 
2019-05-26 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2989 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Polacy wybierają swoich reprezentantów do Parlamentu Europejskiego. 



Pomoc finansowa i wsparcie dla poszkodowanych przez żywioł. 

Mamy mają dziś swoje święto. 

Sopockie święto teatru. 

 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Stawka jest duża, pula kandydatów też. 

List w reakcji na film: Nie ma słów, by wyrazić nasz wstyd z powodu skandali 

seksualnych z udziałem duchownych – piszą do wiernych biskupi. A ich słowa są dziś 

odczytywane w polskich kościołach, nie wszystkich i nie tylko słowa skruchy padają z ust 

księży. 

Cisza przed burzą. Po krótkim oddechu burze z gradem i silny wiatr, co najbardziej 

martwi, na południu kraju. Będzie padać i to mocno, może skomplikować sytuację powodziową. 

Atak nożownika w Poznaniu. Zabił, był pijany. 

Kino azjatyckie drugi rok z rzędu triumfuje w Cannes. 

WIECZÓR WYBORCZY DO PARLAMENTU EUROPEJSKIEGO 

 

TVP-INFO: 

Prawo i Sprawiedliwość = 42,4% = 24 mandaty 

Koalicja Europejska = 39,4% = 22 mandaty 

Wiosna = 6,6% = 3 mandaty 

Konfederacja = 6,1% = 3 mandaty 

Kukiz’15 = 4,1% = 0 mandatów 

Lewica razem = 1,3% = 0 mandatów 

[Na mapie pionowy podział Polski: 

Koalicja Europejska zwyciężyła na zachodzie Polski i w Warszawie. 

Prawo i Sprawiedliwość na wschodzie Polski]. 

 

Tvn24: 

Pis = 42,4%. Koalicja Europejska = 39,1%. Wiosna = 6,6%. Konfederacja = 6,1%. 

Kukiz’15 = 4,1%. Lewica razem = 1,3%. 

♣ 



2019-05-27 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2989 

Tvn24 – Serwis informacyjny 6:00 rano 

Dane PKW z 90,03% obwodowych komisji wyborczych: 

Prawo i Sprawiedliwość = 46,5% 

Koalicja Europejska = 37,5% 

Wiosna = 5,96% 

 
OBWIESZCZENIE PAŃSTWOWEJ KOMISJI WYBORCZEJ z dnia 27 maja 2019 r. o wynikach 

wyborów posłów do Parlamentu Europejskiego przeprowadzonych w dniu 26 maja 2019 r. 

Na podstawie art. 361 ustawy z dnia 5 stycznia 2011 r. – Kodeks wyborczy (Dz. U. z 2019 r. poz. 684), 

zwanej dalej „Kodeksem wyborczym”, Państwowa Komisja Wyborcza podaje do publicznej wiadomości wyniki 

wyborów posłów do Parlamentu Europejskiego przeprowadzonych w dniu 26 maja 2019 r 
Dział I. Zbiorcze wyniki głosowania w skali kraju Rozdział 1.  

Dane ogólne 
1. Wybory przeprowadziły: 

 1) Państwowa Komisja Wyborcza; 

 2) 13 okręgowych komisji wyborczych, w skład których powołano 102 osoby; 

 3) 37 rejonowych komisji wyborczych, w skład których powołano 185 osób; 

 4) 27 285 obwodowych komisji wyborczych, w skład których powołano 227 509 wyborców. 

 2. Wybierano 52 posłów do Parlamentu Europejskiego spośród 866 kandydatów zarejestrowanych na 87 

listach kandydatów przez 9 komitetów wyborczych. 

Rozdział 2. Zbiorcze wyniki głosowania 

 Na podstawie protokołów wyników głosowania z wszystkich okręgów wyborczych, Państwowa Komisja 

Wyborcza ustaliła następujące wyniki głosowania w skali kraju: 

 1) liczba wyborców uprawnionych do głosowania wyniosła 30 118 852; 

 2) karty do głosowania wydano 13 760 974 wyborcom, 

[…] 

Rozdział 3. Zbiorcze wyniki głosowania na listy kandydatów komitetów wyborczych 

 Na listy kandydatów poszczególnych komitetów wyborczych oddano łącznie następującą liczbę głosów 

ważnych: 

 1) na listy nr 1 zarejestrowane przez KOMITET WYBORCZY WYBORCÓW KONFEDERACJA 

KORWIN BRAUN LIROY NARODOWCY oddano łącznie 621 188 głosów, to jest 4,55% głosów ważnych 

w skali kraju; 

 2) na listy nr 2 zarejestrowane przez KOMITET WYBORCZY WIOSNA ROBERTA BIEDRONIA oddano 

łącznie 826 975 głosów, to jest 6,06% głosów ważnych w skali kraju; 

 3) na listy nr 3 zarejestrowane przez KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY KOALICJA EUROPEJSKA 

PO PSL SLD .N[.Nowoczesna] ZIELONI oddano łącznie 5 249 935 głosów, to jest 38,47% głosów ważnych w 

skali kraju; 

 4) na listy nr 4 zarejestrowane przez KOMITET WYBORCZY PRAWO I SPRAWIEDLIWOŚĆ oddano 

łącznie 6 192 780 głosów, to jest 45,38% głosów ważnych w skali kraju; 

 5) na listy nr 5 zarejestrowane przez KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY LEWICA RAZEM - 

PARTIA RAZEM, UNIA PRACY, RSS oddano łącznie 168 745 głosów, to jest 1,24% głosów ważnych w skali 

kraju; 

 6) na listy nr 6 zarejestrowane przez KOMITET WYBORCZY WYBORCÓW KUKIZ'15 oddano łącznie 

503 564 głosy, to jest 3,69% głosów ważnych w skali kraju; 

 7) na listy nr 7 zarejestrowane przez KOMITET WYBORCZY WYBORCÓW POLSKA FAIR PLAY 

BEZPARTYJNI GWIAZDOWSKI oddano łącznie 74 013 głosów, to jest 0,54% głosów ważnych w skali kraju; 

 8) na listy nr 9 zarejestrowane przez KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY POLEXIT - KOALICJA 

oddano łącznie 7 900 głosów, to jest 0,06% głosów ważnych w skali kraju; 

 9) na listę nr 10 zarejestrowaną przez KOMITET WYBORCZY JEDNOŚĆ NARODU w okręgu 

wyborczym nr 5 oddano 2 211 głosów, to jest 0,02% głosów ważnych w skali kraju. 

Dział II. 

Ogólny podział mandatów 

Rozdział 1. 

 Komitety wyborcze uprawnione do udziału w podziale mandatów Uprawnione do udziału w podziale 

mandatów były, zgodnie z art. 335 Kodeksu wyborczego, następujące komitety wyborcze, na których listy 

kandydatów oddano co najmniej 5% głosów ważnych w skali kraju: 

 1) KOMITET WYBORCZY WIOSNA ROBERTA BIEDRONIA; 

 2) KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY KOALICJA EUROPEJSKA PO PSL SLD .N[.Nowoczesna] 

ZIELONI; 

 3) KOMITET WYBORCZY PRAWO I SPRAWIEDLIWOŚĆ. 

Rozdział 2. 



 Komitety wyborcze nieuprawnione do udziału w podziale mandatów Uprawnienia do udziału w podziale 

mandatów nie uzyskały następujące komitety wyborcze, których listy kandydatów nie spełniły warunku 

określonego w art. 335 Kodeksu wyborczego: 

 1) KOMITET WYBORCZY WYBORCÓW KONFEDERACJA KORWIN BRAUN LIROY 

NARODOWCY; 

 2) KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY LEWICA RAZEM - PARTIA RAZEM, UNIA PRACY, RSS; 

 3) KOMITET WYBORCZY WYBORCÓW KUKIZ'15; 

 4) KOMITET WYBORCZY WYBORCÓW POLSKA FAIR PLAY BEZPARTYJNI GWIAZDOWSKI; 

 5) KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY POLEXIT - KOALICJA; 

 6) KOMITET WYBORCZY JEDNOŚĆ NARODU. 

Rozdział 3. 

Podział mandatów pomiędzy komitety wyborcze 

 Państwowa Komisja Wyborcza zgodnie z art. 356 Kodeksu wyborczego dokonała podziału mandatów 

pomiędzy uprawnione komitety wyborcze. Poszczególnym uprawnionym komitetom wyborczym przypadły 

następujące liczby mandatów: 

 1) KOMITET WYBORCZY WIOSNA ROBERTA BIEDRONIA, który zarejestrował listy nr 2 – 3 

mandaty; 

 2) KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY KOALICJA EUROPEJSKA PO PSL SLD .N[.Nowoczesna] 

ZIELONI, który zarejestrował listy nr 3 – 22 mandaty; 

3) KOMITET WYBORCZY PRAWO I SPRAWIEDLIWOŚĆ, który zarejestrował listy nr 4 – 27 

mandatów. 

[…] 

Dział IV. 

Wyniki wyborów posłów do Parlamentu Europejskiego 

Państwowa Komisja Wyborcza stwierdziła, iż posłami do Parlamentu Europejskiego zostali wybrani: 

 1. Z list nr 2, które zarejestrował KOMITET WYBORCZY WIOSNA ROBERTA BIEDRONIA: 

 1) BIEDROŃ Robert, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 4 

 2) SPUREK Sylwia Iwona, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 7 

 3) KOHUT Łukasz Marcin, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 11 

 2. Z list nr 3, które zarejestrował KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY KOALICJA EUROPEJSKA PO 

PSL SLD .N[.Nowoczesna] ZIELONI: 

 1) LEWANDOWSKI Janusz Antoni, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 1 

 2) ADAMOWICZ Magdalena, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 1 

 3) SIKORSKI Radosław Tomasz, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 2 

 4) FRANKOWSKI Tomasz, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 3 

 5) CIMOSZEWICZ Włodzimierz, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 4 

 6) HALICKI Andrzej Witold, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 4  

 7) HÜBNER Danuta Maria, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 4  

 8) KALINOWSKI Jarosław, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 5  

 9) BELKA Marek Marian, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 6  

10) KOPACZ Ewa Bożena, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 7  

11) MILLER Leszek Cezary, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 7  

12) HETMAN Krzysztof Andrzej, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 8  

13) ŁUKACIJEWSKA Elżbieta Katarzyna, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 9  

14) GRÄFIN VON THUN UND HOHENSTEIN Róża Maria, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 10  

15) JARUBAS Adam Sebastian, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 10  

16) BUZEK Jerzy Karol, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 11  

17) BALT Marek Paweł, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 11  

18) OLBRYCHT Jan Marian, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 11  

19) OCHOJSKA-OKOŃSKA Janina Maria, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 12  

20) DUDA Jarosław, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 12  

21) LIBERADZKI Bogusław Marian, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 13  

22) ARŁUKOWICZ Bartosz Adam, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 13 

 

 3. Z list nr 4, które zarejestrował KOMITET WYBORCZY PRAWO I SPRAWIEDLIWOŚĆ: 

 1) FOTYGA Anna Elżbieta, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 1 

 2) ZŁOTOWSKI Kosma Tadeusz, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 2 

 3) KARSKI Karol Adam, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 3 

 4) JURGIEL Krzysztof, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 3 

 5) SARYUSZ-WOLSKI Jacek Emil, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 4 

 6) CZARNECKI Ryszard Henryk, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 4 

 7) BIELAN Adam Jerzy, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 5 

 8) KUŹMIUK Zbigniew Krzysztof, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 5 

 9) WASZCZYKOWSKI Witold Jan, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 6  

10) KOPCIŃSKA Joanna Maria, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 6  

11) KRASNODĘBSKI Zdzisław Marek, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 7  



12) MOŻDŻANOWSKA Andżelika Anna, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 7  

13) KRUK Elżbieta Małgorzata, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 8  

14) MAZUREK Beata, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 8  

15) PORĘBA Tomasz Piotr, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 9  

16) RZOŃCA Bogdan Józef, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 9  

17) SZYDŁO Beata Maria, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 10  

18) LEGUTKO Ryszard Antoni, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 10  

19) JAKI Patryk Tomasz, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 10  

20) TARCZYŃSKI Dominik, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 10  

21) WIŚNIEWSKA Jadwiga Maria, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 11  

22) TOBISZOWSKI Grzegorz Józef, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 11  

23) KLOC Izabela Helena, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 11  

24) ZALEWSKA Anna Elżbieta, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 12  

25) KEMPA Beata Agnieszka, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 12  

26) BRUDZIŃSKI Joachim Stanisław, zgłoszony w okręgu wyborczym nr 13  

27) RAFALSKA Elżbieta, zgłoszona w okręgu wyborczym nr 13  

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

PJK: – Wygraliśmy. 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak: – To piąte z rzędu wygrane wybory Prawa 

i Sprawiedliwości. Największe procentowe poparcie dla PiS w historii ogólnopolskich wyborów. 

Już pierwsze wyniki wskazywały, że Prawo i Sprawiedliwość osiągnęło jeszcze lepszy rezultat 

niż wynikałoby to z przedwyborczych sondaży. Jarosław Kaczyński starał się jednak tłumić 

emocje. 

PJK: – Trzeba też pamiętać, że rozstrzygający bój o przyszłość naszej ojczyzny odbędzie 

się na jesieni i musimy też zwyciężyć i to jeszcze bardziej zwyciężyć niż teraz. I to jest ogromne 

wyzwanie i musimy mu podołać. 

MM: – Zupełnie inne nastroje panowały w Koalicji Europejskiej, a jej pomysłodawca, 

Grzegorz Schetyna, przekonywał, że wynik jest dobry. Będzie jeszcze lepszy, a zwycięstwo 

nadchodzi. 

Schetyna: – Zrobiliśmy dobry wynik. Zbudowaliśmy Koalicję. Jesteśmy bardzo bliscy, 

jesteśmy o wyciągnięcie ręki. Ale chcę powiedzieć, żeby z podsumowaniem tych wyborów 

poczekać do ostatecznych wyników. [Czyli to jest wypowiedź z wieczoru wyborczego w 

niedzielę]. 

MM: – Politycy Koalicji starali się również szukać pozytywów, a nawet zaklinać 

rzeczywistość. 

[Nadal wypowiedzi z wieczoru wyborczego:] 

Lubnauer: – Myślę, że w rzeczywistości to będzie remis… 

- Dobra wiadomość. Jesteśmy coraz bliżej. 

MM: – Ale to były tylko słowa polityków Koalicji Europejskiej, gesty mówiły co innego. 

Sala szybko opustoszała, po niecałej godzinie od ogłoszenia pierwszych wyników nie było już 

nikogo. Za to każde kolejne napływające wyniki wykazywały na coraz większą przewagę Prawa 

i Sprawiedliwości. Ostateczna różnica pomiędzy Prawem i Sprawiedliwością a Koalicją 

Europejską zgodnie z oficjalnymi wynikami Państwowej Komisji Wyborczej to niemal siedem 

punktów procentowych. Nie ma więc mowy o remisie, za to o prawdziwym politycznym 

nokaucie. 

Ryszard Terlecki. Wicemarszałek Sejmu, przewodniczący klubu parlamentarnego Prawa i 

Sprawiedliwości: – Polacy przekonali się o naszej wiarygodności i uwierzyli, że staramy się o to, 

żeby sukces gospodarczy przekładał się na warunki życia… 

MM: – Prawo i Sprawiedliwość będzie mieć 27 miejsc w Parlamencie Europejskim. 

Koalicja Europejska aż o 5 mniej – 22 mandaty. Ostatnie 3 przypadły Wiośnie Roberta 

Biedronia, która znalazła się tuż nad progiem wyborczym. 

Biedroń: – Jesteśmy trzecią siła polityczną. To jest największe, co mogło się wydarzyć. 

MM: – Jeszcze wieczorem o czwartej politycznej sile mówili przedstawiciele Konfederacji 

i gratulowali sobie wyjazdu do Brukseli. Ostatecznie, podobnie jak Kukiz’15, Konfederacja 

znalazła się poniżej progu wyborczego. 

Kukiz: – Na pewno się nie poddamy, dotyczy jesiennych wyborów bez względu na wynik. 

No, chyba że oscylowałby około półtora procenta, to wtedy musiałbym przemyśleć… 



MM: – Wynik Prawa i Sprawiedliwości jest nie tylko najlepszym wynikiem w historii 

polskich wyborów do Parlamentu Europejskiego, ale i najwyższym procentowo wynikiem 

jednego ugrupowania we wszystkich innych wyborach w Polsce po osiemdziesiątym dziewiątym 

roku. 

PJK: – Chciałem podziękować. Przede wszystkim chciałem podziękować wyborcom za 

poparcie, ale także tym wszystkim, którzy wzięli udział w tych wyborach, bo rzeczywiście 

postęp tutaj jest ogromny. To jest nowa jakość ta frekwencja. 

Plansza – słupki mandatów do Parlamentu Europejskiego: 

PiS: 2019 = 27 (wzrost +8) – 2014 = 19 

Koalicja Europejska: 2019 = 22 (spadek -6) – 2014 = 28 [nie było wówczas Koalicji 

Europejskiej, Platforma Europejska uzyskała ten wynik samodzielnie] 

MM: – Partie wchodzące w skład Koalicji Europejskiej straciły w sumie 6 mandatów. 

Najwięcej straciła Platforma Obywatelska. Nie potwierdziły się zatem prognozy sondażowe 

Newsweek’a i radia zet, które na finiszu dawały zwycięstwo Koalicji Europejskiej. Maksymilian 

Maszenda, Wiadomości. 

 

EL: – Znamy pełną listę polskich europosłów w nowej kadencji. Wielkich niespodzianek 

nie ma, choć pierwsze sondażowe wyniki wskazywały, że kilku znanych nazwisk w Brukseli 

może zabraknąć. Najlepszy wynik w Polsce osiągnęła Beata Szydło, która zdobyła ponad pół 

miliona głosów. 

Jakub Wojtanowski: – 45,68% - I tu frekwencyjny polski rekord w wyborach do 

Parlamentu Europejskiego. 

Andrzej Duda, prezydent RP: – Bardzo się z tego cieszę. To pokazuje dojrzałość naszego 

społeczeństwa, nasza demokracja się rzeczywiście ugruntowuje, że ludzie rozumieją, jaka jest 

wartość i waga ich głosu. 

JW: – Rekordowo wysoka frekwencja oznacza bardzo silny mandat dla wszystkich, którzy 

niebawem wyjadą do Europarlamentu. Jednym zdecydowanie najsilniejszym wyruszy Beata 

Szydło, która w tych wyborach okazała się bezkonkurencyjna. Swój głos powierzyło jej blisko 

526 tysięcy Polaków i to rezultat jeden z najlepszych w historii. 

Beata Szydło: – Oczywiście jest to satysfakcja. Jest to też przede wszystkim 

potwierdzeniem tego, że to, co proponuje Prawo i Sprawiedliwość, jest akceptowane przez 

Polaków i to jest najważniejsze. 

JW: – Na krajowym podium obok byłej premier (525 811) znalazł się jeszcze były 

przewodniczący Parlamentu Europejskiego, Jerzy Buzek – otrzymał 422 445 głosów, nieco 

mniej Polaków, bo 409 373 zagłosowała na Jadwigę Wiśniewską. 

Jadwiga Wiśniewska, euro-posłanka Prawa i Sprawiedliwości: – Bardzo serdecznie 

dziękuję za ten mój osobisty wynik, bo jest on takim wyrazem zauważenia, że jestem tam po 

prostu w Brukseli potrzebna. Ostatnie pięć lat mam wypełnione pracą dla Polski… 

JW: – Warto zwrócić uwagę na jeszcze jeden indywidualny wyczyn. Patryk Jaki, mimo że 

był trójką w swoim okręgu, zdobył blisko 261 tysięcy głosów – to szósty rezultat w skali całego 

kraju, ale co najistotniejsze, był to najlepszy wynik z innego niż pierwsze miejsce. 

Patryk Jaki, europoseł Prawa i Sprawiedliwości: – Będę przede wszystkim walczył 

o cywilizację chrześcijańską, która jest w odwrocie i po drugie, będę przedstawiał nasze 

argumenty i walczył o prawo Polski do formowania własnego wymiaru sprawiedliwości. 

JW: – W tych wyborach do zdobycia były 52 mandaty, najwięcej z nich, bo 17 dostało 

Prawo i Sprawiedliwość. W nowym Parlamencie z ramienia partii Jarosława Kaczyńskiego 

zasiądą: Adam Bielan, Joachim Brudziński, Ryszard Czarnecki, Anna Fotyga, Patryk Jaki, 

Krzysztof Jurgiel, Karol Karski, Beata Kempa, Izabela Kloc, Joanna Kopcińska, Zdzisław 

Krasnodębski, Elżbieta Kruk, Zbigniew Kuźmiuk, Ryszard Legutko, Beata Mazurek, Andżelika 

Możdżanowska, Tomasz Poręba, Elżbieta Rafalska, Bogdan Rzońca, Jacek Saryusz-Wolski, 

Beata Szydło, Dominik Tarczyński (mandat po Brexicie), Grzegorz Tobiszowski, Witold 

Waszczykowski, Jadwiga Wiśniewska, Anna Zalewska oraz Kosma Złotowski. 

Witold Waszczykowski, europoseł, Prawo i Sprawiedliwość: – Liczę na dobry wynik. Jest 

chyba nawet jeszcze lepszy niż oczekiwaliśmy, przede wszystkim na frekwencję… [wypowiedź 

z wieczoru wyborczego] 



Adam Bielan, europoseł, Prawo i Sprawiedliwość: – My w tej chwili musimy unikać 

jakiejkolwiek pychy i nie może nam uderzyć woda sodowa do głowy… 

JW: – Koalicja Europejska wywalczyła 22 mandaty, zdobyli je: Magdalena Adamowicz, 

Bartosz Arłukowicz, Marek Balt, Marek Belka, Jerzy Buzek, Włodzimierz Cimoszewicz, 

Jarosław Duda, Tomasz Frankowski, Róża Gräfin Von Thun Und Hohenstein, Andrzej Halicki, 

Krzysztof Hetman, Danuta Hübner, Adam Jarubas, Jarosław Kalinowski, Ewa Kopacz, Janusz 

Lewandowski, Bogusław Liberadzki, Elżbieta Łukacijewska, Leszek Miller, Janina Ochojska, 

Jan Olbrycht oraz Radosław Sikorski. 

Wiosna do Parlamentu Europejskiego wprowadziła trzech polityków: Robert Biedroń, 

Łukasz Kohut oraz Sylwia Spurek. 

Jakub Wojtanowski, Wiadomości. 

[Dalej same przewidywania]. 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Zwycięzca jest jeden, miejsca na podium tylko trzy w wyborach europejskich… 

Finis corona opus est… 

Frekwencja: 2004 – 20,9%. 2009 – 24,53%. 2014 – 23,83%. 2019 – 45,68%. 

Szybciej też podano oficjalne wyniki – po niespełna 18 godzinach. 

[…] 

…to za mało, za mało, za mało – Władysław Broniewski 

Tomasz Poręba w swoim okręgu wyborczym pobił rekord Polski, miał 276 014=36,97% 

najlepszy wynik ze wszystkich kandydatów wszystkich partii… [A Beata Szydło?] 

Ministrowie, którzy zasiądą w Parlamencie Europejskim: 

1. Beata Kempa, minister do spraw pomocy humanitarnej; 

2. Anna Zalewska, minister edukacji narodowej; 

3. Joachim Brudziński, minister spraw wewnętrznych i administracji; 

4. Elżbieta Rafalska, minister rodziny, pracy i polityki; 

5. Andżelika Możdżanowska, wiceminister inwestycji i rozwoju; 

6. Patryk Jaki, wiceminister sprawiedliwości; 

7. Joanna Kopcińska, rzecznik rządu; 

8. Beata Szydło, wicepremier; 

9. Grzegorz Tobiszowski, wiceminister energii. 

…będzie oznaczało głęboką rekonstrukcję [rządu]. Do zmian dojdzie nawet, jeśli nie 

wszyscy ministrowie obejmą mandaty, które zdobyli… [Nikt nie zrzekł się mandatu, 

zrezygnować z takich pieniędzy?] 

Zmieni się minister sportu, Witold Bańka – będzie szefem światowej agencji 

antydopingowej. 

W Europarlamencie liczy się znajomość języków. To pewnie Ryszard Legutko będzie 

liderem tej grupy europosłów PiSu i kandydatem na szefa frakcji, którą PiS będzie chciało 

tworzyć… Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

Ludzie lewicy zdobyli 5 mandatów: Włodzimierz Cimoszewicz, Leszek Miller, Marek 

Belka, Bogusław Liberadzki, Marek Balt, 

a Danuta Hübner też ma eseldowskie korzenie. 

PSL zdobyło 3 mandaty: Krzysztof Hetman, Adam Jarubas i Jarosław Kalinowski, 

ale wieś głosowała na PiS, co stawia pod znakiem zapytania udział w koalicji w jesiennych 

wyborach parlamentarnych… 

Nie ma mowy o rozliczeniach personalnych… Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

Trzy mandaty dla Wiosny: Sylwia Spurek, zastępczyni Adama Bodnara, rzecznika praw 

obywatelskich; Łukasz Kohut, działacz ze Śląska i Robert Biedroń… 

Maciej Knapik, Fakty. 

… 

Frekwencja w wyborach do Europarlamentu – 2019: 

Okręg nr 1 – województwo pomorskie: 47,24% 

Okręg nr 2 – województwo kujawsko pomorskie: 41,75% 



Okręg nr 3 – województwo podlaskie i warmińsko-mazurskie: 38,93% 

Okręg nr 4 – Warszawa z 8 powiatami województwa mazowieckiego: 60,37% 

Okręg nr 5 – 4 miasta na prawach powiatu i 29 powiatów województwa 

mazowieckiego: 43,31% 

Okręg nr 6 – województwo łódzkie: 46,92% 

Okręg nr 7 – województwo wielkopolskie: 44,86% 

Okręg nr 8 – województwo lubelskie: 43,83 

Okręg nr 9 – województwo podkarpackie: 44,24% 

Okręg nr 10 – województwo małopolskie i świętokrzyskie: 47,89% 

Okręg nr 11 – województwo śląskie: 45,86% 

Okręg nr 12 – województwo dolnośląskie i opolskie: 43,24% 

Okręg nr 13 – województwo lubuskie i zachodniopomorskie: 42,10# 

… 

WYBORY DO PARLAMENTU EUROPEJSKIEGO 2019 

Głosowanie z uwzględnieniem wieku wyborcy 

18-29 lat: PiS 31,3% (więcej o 5,5% od 2015 r,). Koalicja Europejska 27,6% 

50-59 lat: PiS 51% (więcej o 5,4% od 2015 r.). Koalicja Europejska 37,8% 

Powyżej 60 lat: PiS 55,1% (więcej o 8% od 2015 r.). Koalicja Europejska 38,1% 

Poparcie Koalicji Europejskiej wśród tych samych grup wyborców nawet nie zbliża się do 

sumy wyników, jakie każda z czterech partii uzyskała startując do Sejmu osobno. 

…Na wsi liczba chętnych, by głosować na rządzącą partię od 2015 roku wzrosła o 13,7%. 

Duże miasta to wciąż bastion Koalicji Europejskiej, choć, co pokazała walka o Parlament 

Europejski, nie daje to liderom Koalicji żadnej gwarancji zwycięstwa. Arleta Zalewska, Fakty. 

[…] 

Katarzyna Sławińska: – Tak najpewniej będzie wyglądał układ sił w 751 osobowym 

Parlamencie, partie z poszczególnych krajów łączą się tutaj we frakcje. Największymi pozostaną 

[frakcja] centro-prawica Europejska Partia Ludowa (180 mandatów), do której należą PO i PSL 

oraz [frakcja] Socjaliści i Demokraci (145 mandatów). Ale po raz pierwszy od 40 lat te dwie 

frakcje nie będą miały koalicyjnej większości. Znacznie zyskali liberałowie ALDE (109 

mandatów) dzięki wsparciu partii prezydenta Francji. Oraz Zieloni (69 mandatów). Swój stan 

posiadania zwiększyli też eurosceptycy i populiści Salvini, Le Pain (58 mandatów), ale nie na 

tyle, by blokować decyzje Parlamentu. To ugrupowania pro-unijne będą miały zdecydowaną 

większość – ponad dwie trzecie głosów. 

Na wykresie były jeszcze: 5 Gwiazd/Brexit (54 mandaty), Zjednoczona Lewica (39 

mandatów i inni (38 mandatów). 

… 

Kadencja Europarlamentu kończy się 1 lipca. Wybrani europosłowie zasiądą dzień później 

na kolejne 5 lat. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

♣ 
2019-05-28 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2952 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Wkrótce rekonstrukcja rządu. 

Zakaz wstępu na bulwary wiślane w Warszawie – powód: fala wezbraniowa. 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Biedroń: – Wiosna w tych wyborach pójdzie sama. 

Tusk: – W pewnym krytycznym momencie mojej kariery to [koalicja] okazała się jedyną 

drogą. Dzień po dniu, godzina po godzinie, miesiąc po miesiącu być wśród ludzi… 

[Dalej przewidywania o układankę w Brukseli. Zobaczymy]. 

 

Jest porozumienie w Gdańsku – w dniu 4 czerwca Plac Solidarności będzie otwarty dla 

wszystkich… Formalnie decyzja wojewody, Dariusza Drelicha, wciąż obowiązuje. Wczoraj 

rzecznik spraw obywatelskich wniósł do ministra spraw wewnętrznych o jej uchylenie. 



 

Obrońcy praw zwierząt dwa tygodnie przekonywali głównego inspektora weterynarii, że 

dzikie stado krów nie jest zagrożeniem, że mogą żyć, można je zbadać, jest dla nich dom. 

Czemu decyzja urzędników jest twarda i brzmi: wyrok śmierci? 

 

Już po raz ósmy spotkali się ludzie, którzy zmieniają Polskę na lepsze, jak ci, wyróżnieni 

w kategorii wizja i innowacje – tworzą firmy, które dosłownie i w przenośni sięgają gwiazd… 

Jurek Owsiak nagrodzony przez kapitułę nagrodą specjalną imienia Jana Wejcherta. 

♣ 
2019-05-29 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3007 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Komisja śledcza do spraw VAT skierowała zawiadomienie o możliwości popełnienia 

przestępstwa przez byłego ministra finansów, Mateusza Szczurka. 

 

Płaca minimalna pójdzie w górę, ma wzrosnąć o 200 złotych brutto. 

 

Zwolennicy opozycji wzywają do rozbioru Polski, bo przegrali wybory. 

 

Dzikie stado krów uratowane, nie trafią na ubój. 

 

Donald Tusk nie stawił się dziś przed sejmową komisją śledczą do spraw VAT, podobno z 

powodu obowiązków służbowych, ale takie zachowanie wielu ocenia jako lekceważenie komisji, 

tym bardziej według informacji harmonogramu pracy Rady zamieszczonej na stronie Rady 

Europejskiej wynika, że Donald Tusk miał dziś wolne… 

 

Fala kulminacyjna wczoraj przeszła przez Warszawę. Wodomierz na bulwarach 

wskazywał prawie 300 centymetrów, w kulminacyjnym momencie poziom wody wyniósł 579 

centymetrów, czyli 21 centymetrów poniżej stanu ostrzegawczego. W tej chwili woda już 

opada… 

 

W dniu weterana chcemy docenić trud ich służby i za niego podziękować… 

 

Już w czerwcu może nastąpić przełom w stanie obecności wojsk amerykańskich w Polsce. 

Szef gabinetu prezydenta, Krzysztof Szczerski, przebywający w Waszyngtonie, spotkał się z 

przedstawicielami narodowej rady bezpieczeństwa… 

 

Po wyborczej klęsce Koalicji Europejskiej część polityków PSL mówi o potrzebie czasu 

na zastanowienie się, co dalej. Inni o konieczności usamodzielnienia, a politycy Platformy 

Obywatelskiej proponują im zmianę nazwy koalicji i poszerzenie o kolejne środowiska… 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Papież Franciszek broni Jana Pawła II… nie blokował… ale był czasem oszukiwany i to 

jest pewne… 

 

Limuzyny, ministrowie i dziennikarze stworzyli tłok na Nowogrodzkiej, w siedzibie partii 

prezes decyduje o zmianach… 

 

Wygrali, bo rozdali, wygrali, bo rządzą, wygrali, bo straszą. Koalicja Europejska szuka 

odpowiedzi na pytanie, czemu przegrała i czy z PiSem w ogóle da się wygrać… 

Tusk: – Nie ma co pomstować na ten fakt. Dzisiaj sytuacja gospodarcza pozwala na taką 

bardziej prospołeczną politykę i PiS korzysta z tego pełnymi garściami… 

Rada Arłukowicza na jesień: Ruszamy w teren do ludzi, nie ma co się przejmować, 

najważniejsze wybory znowu przed nami i trzeba je wygrać… 



Tomasz Siemoniak, Platforma Obywatelska: – Wszyscy muszą być Arłukowiczami 

jesienią… 

Arłukowicz nie był jedyny: 

Elżbieta Łukacijewska, Platforma Obywatelska: – Setki spotkań z ludźmi. Tysiące 

uściśniętych dłoni… Szacunek dla drugiego człowieka i o odmiennych poglądach jest absolutnie 

w polityce podstawą… 

Na drugim krańcu Polski w podkarpackim mateczniku PiSu jest jedna gmina – Cisna, 

w której wygrała Koalicja. W Cisnej mieszka Elżbieta Łukacijewska…  

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Marciniak i Marcin Król, profesor, filozof polityki, 

Uniwersytet Warszawski 

PM: – Panie profesorze, spotykamy się trzy dni po wyborach, a kiedy zastanawiamy się 

nad motywacją ludzkich wyborów, to mówią: nas interesuje kierowanie się interesem własnym 

albo interesem jakiejś wspólnoty, także kierowanie się emocjami i zawsze jest jakaś wypadkowa 

strachu i zaufania. Prawda? Może od tego zacznijmy, pana zdaniem, dlaczego więcej Polaków 

zaufało drużynie Jarosława Kaczyńskiego, być może, przestraszyło się opozycji, a nie na 

odwrót. 

MK: – Ja bym w jednym zdaniu to powiedział: po prostu jak się chce uwieść, to trzeba 

mieć albo seksapil, albo pieniądze. PiS miało pieniądze. Cała wspaniała Koalicja Europejska nie 

miała seksapilu. No, więc czym miała uwieść? Ja oczywiście głosowałem na nich jak zawsze, 

ale to tak zawsze robię z takim pewnym średnim zrywem. Myślę, że mnóstwo ludzi tak robiło. 

Brak jednak propozycji programowych poza negatywnymi jest doprawdy dojmujący. 



PM: – Jeśli spojrzymy na takie powyborcze analizy polityków, to opozycja mówi 

o wpływie na wyborców rozdawnictwa pieniędzy – to są te pieniądze, o których pan mówi, ale 

też wpływy zakłamanych rządowych mediów – tak mówi opozycja. PiS z kolei, który mówi o 

przełamaniu imposybilizmu, marazmu, bezsilności. Pan też czasem pisze o takiej bezsilności w 

poczuciu wyborców w demokracji, i dotrzymywaniu słowa właśnie w kwestii tego 

rozdawnictwa, mówią, że redystrybucja dóbr, czyli krótko mówiąc o wiarygodności. Tak mówi 

PiS o sobie, a opozycji zarzuca brak programu, jak pan, wiarygodności i przywództwa. To z 

czym z tego wszystkiego się zgadza, co pana przekonuje? 

MK: – Brak programu oczywiste. Natomiast, co to za brak wiarygodności. Żaden polityk 

nie ma wiarygodności ante factum. Wiadomo, wiarygodność powstaje post factum, czyli wtedy, 

kiedy można sprawdzić to, co obiecał. Koalicja Europejska wyróżnia się tym, że nie obiecywała, 

ale to nie wiem, czy to jest dobrze w naszych czasach, zwłaszcza w czasach upadku polityki 

racjonalnej, prawda. A wreszcie jest tutaj pewien zasadniczy tutaj problem, to znaczy, problem, 

który nie wiąże się z Polską, tylko w ogóle pewnych tendencji europejskich i tak dalej. To 

znaczy to, czego broni Koalicja Europejska zawzięcie, czyli tego, co ja nazywam demokracją 

proceduralną, nie demokracją liberalną, tylko demokracją proceduralną, czyli demokratyczne 

rządy prawa. To przez pewien długi czas wspaniale działało w Europie. I przyszedł koniec po 

prostu. W pewnym momencie wszystko się kończy. Do tego doszedł element nudy. 

Niekoniecznie w Polsce, ale też. Nudy także, ja prawdę mówiąc, jak słucham zapraszanych 

przez państwa polityków, bo jeszcze ekspertów to jeszcze, ale polityków to przestaję 

natychmiast. Bo po pierwsze ich polszczyzna doprowadza mnie do straszliwej irytacji, a po 

drugie nuda tego co oni mówią, bo oni mówią w kółko to samo. Prawda? Otóż nuda to jest 

zabójcza rzecz. 

PM: – Są lekarstwem kolejne igrzyska? 

MK: – Niestety tak. Igrzyska są niezbędne. Ja myślę, że cała Europa na to zachorowała. To 

znaczy nudny stał się Dojczland. Straszna nuda panuje w Austrii, wiemy, z konsekwencjami. 

Ale nawet we Francji, prezydentowi Macronowi, który zaczynał z taką energią, wydawało się, 

że to będzie coś bardzo ciekawego – nie udało się wyjść dalej i nigdzie. Nie osiągnął nic więcej 

niż od momentu, kiedy zaczynał [niż miał w momencie, kiedy zaczynał]. Prawda? 

[Obaj mówią] 

MK: – To już jest bardzo poważna sytuacja. 

PM: – W takiej epoce, panie profesorze, Brexitu, drugiego, czy nie? 

MK: – Nie wiem, naprawdę. Ja myślę, że mamy do czynienia z czymś, co jest zjawiskiem 

po prostu schyłkowym. To znaczy mamy do czynienia ze schyłkiem pewnej formacji. 

Siedemdziesiąt lat trwała wspaniała demokracja proceduralna, u nas krócej o wiele, z 

wiadomych powodów. To jest strasznie dużo w historii. To był najwspanialszy okres w ludzkich 

dziejach, w moim przekonaniu. Nie było nigdy lepiej ludziom, więcej pieniędzy, swobodniej, 

opieki i tak dalej. Mniej głodu. Koniec. To się kończy. Wszystko się kończy. To się powoli 

kończy. Oczywiście jak szybko to się będzie kończyć, to tylko wróżka może powiedzieć. Ale 

będzie się kończyć. 

PM: – Ale końcem historii według Fukijamy miał być koniec liberalizmu. 

MK: – Nie. Fukijama opisał koniec historii jako zwycięstwo demokracji proceduralnej 

ostateczne. I tu się kompletnie pomylił. Prawda? Dwóch wrogów, uważał, zniknęło: czyli 

religijny fundamentalizm i nacjonalizm. Jak wiemy doskonale, absolutnie nie zniknęli. Prawda? 

Są dalej z nami. Innymi słowy Fukujama opisał doskonale to, co było przedtem, ale jego 

prognoza była absolutnie błędna. I teraz my mamy do czynienia, myśmy po prostu, za późno 

przyszedł 4 czerwca i wygranie rozmów przy okrągłym stole. Gdyby to było 20 lat wcześniej, 

byśmy trafili na wspaniałą europejską koniunkturę. Trafiliśmy na początek zmierzchu. 

On nastąpił w 2008 roku i to nie z powodów gospodarczych, tylko wszystko razem się zaczęło 

przechylać. A dzisiaj jest tak, że w żadnym kraju nie ma już stabilnej sytuacji politycznej, 

jeszcze na czele jest może Dojczland. Ale w Finlandii, którą się może często chwali za edukację, 

za różne rzeczy nadzwyczajne, 17%, drugie miejsce mają prawdziwi Finowie, czyli naziści 

fińscy, po prostu, co tu dużo mówić. I to w Finlandii to jest bardzo stanowcza partia, bardzo 

radykalna. To jest tendencja, koniunktura, zbieg okoliczności, wiele różnych rzeczy, ale przede 

wszystkim to jest, znaczy, nie można ludziom cały czas dawać chłodu. Jak pan powiedział: 



igrzyska są potrzebne, potrzebne jest gorąco i ludzie coraz bardziej w Europie pragną uczuć 

gorąca w polityce. Polityka ma być czymś, co nas pociąga, a nie czymś, co nami, że tak powiem, 

z cicha steruje. Prawda? To było zrozumiałe przez traumę powojenną, pewien okres wszyscy 

chcieli bezpieczeństwa, spokoju, opieki, braku głodu. Braku bezrobocia i wszystko to wspaniale 

działało. W pewnym momencie to się załamało. Ja uważam, za pierwszego takiego psuja panią 

Taczer. To się zaczęło od pani Taczer i od neoliberalizmu w Anglii, kiedy ona zabrała dzieciom 

mleko ze szkół, bo uważała, niech rodzice dbają o takie rzeczy. 

[To ciekawe naukowe przemyślenia, globalne przemyślenia dla debat naukowych, ale 

niewiele wyjaśnia i nic nie wskazuje na teraz, a my teraz właśnie potrzebujemy zrozumienia 

tego, co się stało i wskazówek na najbliższe parę miesięcy do wyborów]. 

♣ 
2019-05-30 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3007 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Opozycja szuka planu na wygranie jesiennych wyborów, ale w jej szeregach więcej 

zgrzytów niż współpracy. 

Mafia narkotykowa zleciła zabójstwo ministra sprawiedliwości. 

 

…w Limanowej w Małopolsce: PiS 78,18%. Koalicja Europejska 11,88%. Prawo 

i Sprawiedliwość wygrało wybory w ponad 2 tysiącach gmin – to 80%, Koalicja Europejska 

tylko w pięciuset. 

 

Polskie Stronnictwo Ludowe nie chce już tkwić w Koalicji Europejskiej, a Nowoczesna 

liczy na wspólną walkę o miejsca w senacie. 

[…] 

 

Nie wystraszycie nas. Sprawiedliwość was dopadnie – tak minister sprawiedliwości, 

Zbigniew Ziobro, skomentował zlecenie zamachu na jego życie… 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Będzie się trochę działo – mówi marszałek Terlecki pytany o zmiany w rządzie, a premier 

jedzie w tej sprawie do prezydenta. Podobno prezydent też ma swoje ministerialne typy. 

 

Wojna o Westerplatte. 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska: – Prawo i Sprawiedliwość chce Gdańskowi 

odebrać ten znak polskości tej ziemi. 

 



Prezes fundacji „nie lękajcie się” rezygnuje i przeprasza. Marek Lisiński pomagając 

ofiarom księży pedofilów, miał jednocześnie wyłudzać od nich pieniądze. Zawiodłem wasze 

zaufanie. Naraziłem na szwank wiarygodność fundacji – pisze i niestety ma rację, był twarzą 

i ambasadorem wyjątkowo ważnej sprawy… 

 

Czy znowelizowany kodeks karny będzie batem na lekarzy? Miał być na pedofilów, ale 

artykuł 155 mówi o karach bez zawieszenia do 10 lat za nieumyślne spowodowanie śmierci. Jak 

dodają lekarze: na przykład za lekarski błąd… 

 

Zderzenie dwóch statków na Dunaju w Budapeszcie, co najmniej 8 osób zginęło, 20 wciąż 

jest poszukiwanych… 

 

TELEWIZJA „TRWAM” – POLSKI PUNKT WIDZENIA 

Dariusz Pogorzelski i Marcin Nowina Konopka, prezes Spółki Spec wydawcy Naszego 

dziennika 

MNK: – Upadek oczywiście jest realny. Upadek jest perspektywą wcale nie wykluczoną. 

Polega to na tym, że jeżeli teraz w Polsce mamy dwóch głównych i trzeci w zasadzie jakby 

trzeci aspirujący do roli tych kluczowych kolporterów, jeżeli jest tych głównych kolporterów, to 

nieustannie zmienia się proporcja między jednym a drugim. Rośnie firma Kolporter, to jest firma 

z Kielc Polska, natomiast Ruch, który ma stuletnią tradycję, obniża swój zasięg, jego udział w 

rynku nieustannie maleje. 

Do tej pory należałoby to opisać jako klasyczny przykład złego zarządzania. W tej chwili 

od wielu miesięcy, od końca zeszłego roku Ruch ma zmieniony zarząd, ulegają zmianie stosunki 

właścicielskie, to znaczy, firma jest przejmowana z rąk poprzedniego właściciela, który właśnie 

doprowadził do takiej sytuacji, zarządzanie w sposób nieodpowiedzialny. 

Tam było kilka etapów prywatyzacji, najpierw była prywatyzacja częściowa i oczywiście 

to szło w ręce zagraniczne, dlatego że nie powstał żaden podmiot krajowy polski, który 

dźwignąłby tą firmę, utrzymałby ją i ruszył. Nie było przede wszystkim woli politycznej, to na 

tym polegało. Lepiej sprzedać jakiemuś inwestorowi z zagranicy i wtedy… 

No, tak w istocie jest. Oczywiście firma Ruch – dawne przedsiębiorstwo RSW Prasa, 

Książka, Ruch – struktura z lat komunistycznych, ona oczywiście powstawała przez wiele lat, 

przede wszystkim zaraz po wojnie powstała na starych strukturach przedwojennych prywatnego 

kolportera, który powstał w 1918 roku, to były pierwsze kioski z prasą na dworcach kolejowych 

w Polsce, tak ta sieć się rozpoczęła i od tej pory jest tradycja samej marki „RUCH”, a w czasach 

komunistycznych ona została przejęta, przekształcenia tam były wielokrotne i w istocie RSW 

Książka, Prasa RUCH miało monopol na dystrybucję prasy w Polsce. Oczywiście wiemy, że to 

była wyłącznie z klucza… 

No, to jest pytanie do opinii publicznej, dlatego że mamy sytuację taką, że wczoraj na 

posiedzeniu Sądu Rejonowego w Warszawie został wydany wyrok o odrzuceniu układu. Układ 

powstał, ponieważ Ruch zalegał coraz większe kwoty wydawcom, no, w którymś momencie ta 

sytuacja jest dalej nie do kontynuowania, należało rozstrzygnąć: albo w jedną, albo w drugą 

stronę, albo jest ogłoszona upadłość, albo jest próba ratowania tej firmy. Podjęta została próba 

ratowania tej firmy pod następującymi warunkami: Po pierwsze, wydawcy, ci duzi wydawcy, 

którzy mieli największe wierzytelności w Ruchu, rezygnują z części tej wierzytelności i 

jednocześnie pojawia się inwestor i tutaj swoją deklarację złożył Koncern Petrochemiczny 

„ORLEN”. Natomiast stosunki właścicielskie ulegają zmianie i firma zostaje przejęta z rąk 

dotychczasowego właściciela, czyli tego, którego władztwo w firmie doprowadziło do takich jej 

wyników, przeniesienie własności właśnie na ORLEN, tutaj jest pewnym pomostem Bank 

ALIOR, który jest po pierwsze finansujący, jest po drugie jednym z głównych wierzycieli, czyli 

RUCH jemu jest należny ogromne kwoty, no i daje to finansowanie. 

To jest dość paradoks, bo zostało to porozumienie, jeśli ten układ został odrzucony na 

podstawie dwóch elementów, które tak w istocie zależało od tego samego Sądu, tylko że na 

poprzedniej rozprawie był inny sędzia prowadzący, na rozprawie wczorajszej orzekał inny 

sędzia. Jest jakaś przedziwna sytuacja: właściciele z bólem serca, ale zgodzili się na układ, utratę 

tej ogromnej części swoich wierzytelności… 



Wydawcy dostarczyli Ruchowi nakłady gazet, Ruch je sprzedał i pieniądze należne po 

odliczeniu marży kolporterskiej nie trafiły do wydawców. Między innymi „Naszego dziennika”. 

…Jeżeli zarzut powstał taki, że wydawcy rzekomo nie wiedzieli, nad czym głosują. No, 

przepraszam… 

Tam po prostu są czyjeś interesy, pewne podmioty oprotestowały zawarcie tego układu i 

nie chciałbym się na ten temat rozwodzić. 

Sądzę, że wielu wydawców, którzy zagłosowali za układem, przypomnijmy: zagłosowali 

oczywiście za utratą części swoich wierzytelności, ale przede wszystkim zagłosowali za 

propozycją reanimacji Ruchu, jako sieci dystrybuującej prasę w Polsce. Za tym było to 

głosowanie w istocie. Sądzę, że wielu z tych wydawców podtrzymując swoją chęć wydawania 

pism, czasopism w Polsce, uczyni wiele, żeby jednak Sąd przy rewidowaniu w drugiej instancji 

tej sprawy, tego rozstrzygnięcia sądowego wziął pod uwagę ich opinie. Oczywiście jest 

deklaracja po otrzymaniu pisemnego uzasadnienia tego wyroku, zgłosi swoje zastrzeżenia i… 

No, można to porównać trochę do sytuacji rolników, którzy produkując płody rolne, chcą 

je sprzedać, muszą mieć dostęp do sieci dystrybucyjnej, ewentualnie hurtowni, a ostatecznie do 

sklepów. Jeżeli nie będzie sieci sklepów, to oni po prostu zostaną z tymi burakami, ziemniakami 

i serem. Nie sprzedadzą tego. W takiej ilości. Nie o to chodzi. Więc jeżeli nie ma sieci 

dystrybucyjnej prasy, to wydawcy nie mają co wydawać, drukarnie nie mają co drukować, 

ludzie nie mają co czytać, ludzie nie mają skąd się informować. 

Jeszcze mamy tutaj taką sytuację, że sieć kiosków Ruchu ze względów historycznym 

przede wszystkim. To jest sieć najbardziej peryferyjna, to jest sieć nie skupiona na wielkich 

miastach, na przejściach gdzie jest metro, tramwaje, autobusy, dworce, oczywiście ona w tych 

miejscach również istnieje, tylko to jest, ale ona sięga Polski Be i Polski Ce, nie mówiąc 

o Polsce De. Tam też bywają miejsca, do których ktoś dostarcza prasę… 

Niekoniecznie są w tej chwili kioski, dlatego że kioski zniknęły z krajobrazu naszych wsi, 

po prostu do sklepów ogólno… 

Ruch, pozostali również, natomiast Ruch ma w tym bardzo duży udział i sieć Ruchu jest 

najbardziej zrównoważona, jest równomiernie na terenie całej Polski. Nie chcemy przecież 

takiej sytuacji, że dostęp do prasy realny mają mieszkańcy dużych, średnich miast, ewentualnie 

części miasteczek, a pozostała część Polski nie otrzymuje tej prasy, a to będzie groziło, jeżeli ta 

sieć zniknie. 

Jeżeli nie będziemy mogli dotrzeć do odbiorcy, do czytelnika, to co ja mam zrobić z tymi 

tysiącami egzemplarzy, które są drukowane w drukarni. Muszę je gdzieś ulokować, muszę je 

ulokować tam, gdzie one mają szansę dotrzeć do czytelników, a Nasz Dziennik ma czytelnika w 

całej Polsce. 

Czytelnicy Naszego Dziennika nie wpłyną na sąd drugiej instancji, bo decyzję podejmuje 

autonomicznie sędzia. Mają oczywiście wpływ, my jako katolicy, z tego sobie zdajemy sprawę – 

modlić się w tej intencji. Po prostu. 

 

Garmond twierdzi, że ratowanie Ruchu przez Alior, Orlen i PZU to niedozwolona pomoc 

publiczna. Spółka skarży się Unii Europejskiej i przerzuca z Ruchem prawnymi ekspertyzami – 

informuje „Puls Biznesu”. 

[Pominąłem pytania redaktora Dariusza Pogorzelskiego, bo chciałem osiągnąć bardziej 

zwartą i czytelną wypowiedź]. 

♣ 
2019-05-31 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2919 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Dzięki interwencji ministerstwa sprawiedliwości udało się uchronić przed eksmisją 

kobiety i jej 4-miesięczne dziecko. 

Opozycja znów krytycznie o 500+. 

Troska o polskie pomniki historii. 

Państwowa Komisja Wyborcza wręczyła zwycięzcom niedzielnego głosowania 

zaświadczenia o wyborze do Parlamentu Europejskiego. Część przedstawicieli Koalicji 



Europejskiej i Wiosny w ogóle nie pojawiła się na uroczystości, a część zignorowała 

przedstawicieli władzy. Widać, że politycy opozycji nie wyciągnęli wniosków z wyborczej 

klęski. 

[…] 

Polska gospodarka wbrew negatywnym prognozom jest odporna na spowolnienie w Unii 

Europejskiej. Według najnowszych danych GUS w pierwszym kwartale nasz PKB rósł w tempie 

blisko 5%, a to oznacza, że Polska może utrzymać miejsce na podium najszybciej rozwijających 

się gospodarek. 

[…] 

Polskie firmy mają szansę na ekspansję w Azerbejdżanie. O rozwoju współpracy 

gospodarczej rozmawia prezydent, Andrzej Duda, który przebywa z oficjalną wizytą w Baku… 

[…] 

Danuta Sidzikówna „Inka”, Grzegorz Przemek i Stanisław Pyjas nadal nie będą mieć 

swoich ulic w stolicy. Uchwała zakładająca uhonorowanie bohaterów walki z komunizmem 

została w ostatniej chwili zdjęta z porządku obrad warszawskiej rady miejskiej. 

[…] 

Zestawy przeciwlotnicze „Poprad” trafiły do 15 pułku przeciwlotniczego w Gołdapi. 

W sumie do 2021 roku polska grupa zbrojeniowa dostarczy 77 takich zestawów. Koszt umowy 

wraz ze szkoleniem to ponad miliard złotych. 

[…] 

W Polsce nie słabnie atak na Kościół i symbole religijne. Potwierdził to we wczorajszym 

programie „Gość Wiadomości” poseł Nowoczesnej, Krzysztof Myszkowski. 

[…] 

Spór o Westerplatte. 

Światowy dzień bez papierosa. 

 



Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

SORy [szpitalne oddziały ratunkowe] to nie działa. Dramat na oddziałach ratunkowych. 

Przyjeżdżają tu wszyscy: z udarem i katarem, a lekarze zamiast ratować życie, wypisują recepty. 

 

Politycznych wakacji chyba nie będzie. Jesienne wybory do Sejmu i Senatu, mają się 

odbyć jak najszybciej. Po ostatnich wyborach w PiSie nikt nie jest przesądny i pada data 13 

października. 

[…] 

Zdjęcia z Rosji – ostrzeżenie dla wszystkich. 

Dmuchany zamek pełen dzieci porwany przez wiatr. 

[…] 

Nadmierna ochrona urzędu prezydenta może tłumić krytykę. Nie żyjemy w ustroju 

autorytarnym – uznał sąd i nie skazał autora dwuwiersza o prezydencie, Dudzie, który opierał się 

na charakterystycznych czterech literach. 

[…] 

Elektryczne hulajnogi będą traktowane jak pojazdy. 

♣ 
2019-06-01 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2916 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Dzień Dziecka. 

 

Nie będzie spowolnienia gospodarczego. 

 

Spotkanie młodych w Legnicy. 

 

Finały mistrzostw i wielkie emocje w TVP. 

 

Jednak nie będzie spowolnienia gospodarczego w tym roku. Po lepszym od oczekiwań 

pierwszym kwartale ekonomiści rewidują swoje wcześniejsze prognozy. Niektórzy zakładają 

utrzymanie 5% tempa wzrostu PKB, co jeszcze kilka miesięcy temu wydawało się niemożliwe. 

O tym, skąd bierze się nagły przypływ optymizmu: 

Damian Diaz: – Kierowanie firmą, to jak jazda samochodem. Żeby jechać szybciej, trzeba 

zmienić bieg na wyższy. Żeby rozwijać biznes, trzeba inwestować. To właśnie inwestycje stały 

się motorem gospodarki. W I kwartale ich wartość wzrosła o 12,6% w skali roku. Jeszcze 

niedawno wydawało się, że wzrost PKB na poziomie 4% będzie w tym roku sukcesem, bo ze 

względu na wojnę handlową globalna koniunktura pogarsza się, dlatego zdaniem ekonomistów 

Jarosław Kaczyński ze swoją piątką trafił w dziesiątkę, właśnie teraz pompując pieniądze do 

gospodarki. A to właśnie poczucie pewności i zaufania zarówno wśród konsumentów jak i 

przedsiębiorców jest najważniejsze dla gospodarki. Damian Diaz. Wiadomości. 

[Przecież woja handlowa na świecie trwa i globalna koniunktura pogarsza się, więc dobra 

sprzedaż truskawek na polskich bazarach nic tu nie zmieni]. 

 

Około 100 tysięcy osób wzięło udział w mszy papieskiej odprawionej w sanktuarium 

w Siedmiogrodzie. Papież Franciszek jest pierwszym papieżem w dziejach, który odwiedził ten 

region. W homilii wezwał Rumunów i Węgrów do braterskiego współżycia. Siedmiogród 

zamieszkuje liczna mniejszość węgierska. Niekiedy jej dążenia do autonomii wywołują napięcia. 

 

Szczyt hipokryzji i ciąg dalszy skandalu z byłym już szefem fundacji „Nie lękajcie się”. 

Marek Lisiński miał nie tylko wyłudzić kilkadziesiąt tysięcy złotych od jednej z ofiar pedofilii, 

ale także pożyczyć od księdza pieniądze, a później skarżyć go o molestowanie. Złudzeń nie 

pozostawiają też ostatnie wypowiedzi szefa Koalicji Europejskiej: atak na Kościół i symbole 

religijne nie słabnie. 



[To jest kontratak TVP w obronie Kościoła i już nie słyszymy o pedofilii w Kościele 

Katolickim]. 

Maciej Sawicki, Anna Pawelec: – Papież Franciszek w symbolicznym geście i Marek 

Lisiński w towarzystwie posłanki, Joanny Scheuring-Wielgus, jako ofiara molestowania 

seksualnego w Kościele. 

Julia Pitera, Platforma Obywatelska: – Gdyby nie było tego wyjazdu, nie byłoby całej tej 

historii, do niczego by nie doszło. Pani Scheuring-Wielgus zapłaci za to. Trudno. To była jej 

decyzja. Najgorsze jest, że na tym straci sprawa… 

MS: – Bo okazało się, że Marek Lisiński były już prezes fundacji „Nie lękajcie się” 

pożyczył pieniądze od księdza, nie oddał ich, a później oskarżył duchownego o molestowanie: 

„Otrzymałem wtedy pomoc w kwocie 15 tysięcy złotych. Własnoręcznie podpisuje: Marek 

Lisiński”. 

Marzena Nykiel: – Okazuje się, że jest człowiekiem mówiącym kłamstwa. Okazuje się, że 

osoba, na którą jako jednej z głównych bohaterów miał się oprzeć film Sekielskiego, 

najzwyczajniej blefuje. 

To nie wszystko. 30 tysięcy złotych, tyle Marek Lisiński, twierdząc, że jest chory na raka, 

wyłudził od kobiety ofiary pedofila [księdza], która w jego fundacji szukała pomocy: 

„Przyjechał do mnie i ja mu te pieniądze dałam do ręki. 20 tysięcy na umowę 

pożyczki, dziesięć w prezencie. Nie mogłam spać, jak mi o tym napisał. Człowiek, 

który tyle dla nas, ofiar, zrobił, któremu tak ufałam, śmiertelnie chory”. 

Źródło: wyborcza.pl 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”: – To jest po prostu oszustwo, 

to jest czymś podwójnie obrzydliwym i podwójnie niesmacznym. 

CHŁOPSKA KOSZULKA „TYLKO NIE MÓW NIKOMU” – PRZEDSPRZEDAŻ 

limitowana edycja koszulek z nadrukami plakatu filmu pt. „Tylko nie mów nikomu”. 

Wojciech Biedroń, publicysta, wpolityce.pl: – Byłem zszokowany widząc te koszulki 

i tym faktem, że ktoś jeszcze na tej perfidnej zbrodni robić pieniądze. 

Niektórzy twierdzą, że ktoś na tym chce zbić także kapitał polityczny: 

„Mam taki pomysł, aby doprowadzić do postawienia przed Trybunałem Stanu 

w Hadze Kościół Rzymsko-Katolicki, chciałabym brać w tym udział”. 

Joanna Schuering-Wielgus, źródło: tok fm 22.02.2019 r. 

Swój udział w atakowaniu Kościoła i symboli religijnych mają też swój udział politycy 

Koalicji Europejskiej: 

Krzysztof Mieszkowski, Nowoczesna: – Miejsce Matki Boskiej, tych wszystkich, którzy 

są twarzami w przestrzeni publicznej uważani za świętych, oni mogą wszędzie być 

obecnie i mają chronić nas przed… na toaletach również, tam wchodzą ludzie, którzy mają 

swoje problemy również… 

Ostry skręt w lewo trwa od dotkliwej porażki Koalicji Europejskiej w wyborach do 

Europarlamentu. Maciej Sawicki, Wiadomości. 

[…] 

To koniec Koalicji Europejskiej w przedwyborczym kształcie. Polskie Stronnictwo 

Ludowe wyłamuje się i do wyborów parlamentarnych idzie samodzielnie. Zamierza budować 

duży blok koalicji polskiej na czele z PSL. 

[…] 

Brak programu, walka z Kościołem i ukrywanie rewolucji ideologicznej to tylko niektóre 

wskazywane przez politologów przyczyny porażki Koalicji Europejskiej w wyborach do 

Europarlamentu. Błędy w kampanii wskazują nawet sympatycy opozycji. Nie widzą tylko 

liderzy opozycji, którzy winę za swoją porażkę składają na dziennikarzy telewizji polskiej. 

[…] 

Już we wtorek 30-ta rocznica częściowo wolnych wyborów. Centralne obchody odbędą się 

w Warszawie… 

 

W Madrycie za kilkadziesiąt minut rozpocznie się piłkarski bój o Europę, nazywany też 

bitwą o Anglię na hiszpańskiej ziemi, czyli finał ligi mistrzów, a w nim dwie angielskie 

drużyny: Tottenham i Liverpool… 



 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Niecały tydzień po wyborach europejskich PSL ogłasza, że na jesieni w wyborach do 

Sejmu chce wystartować we własnym bloku o nazwie Koalicja Polska i właśnie przystępuje do 

jego budowania, ale zaraz zastrzega, że ostateczna decyzja dopiero zapadnie. 

[…] 

Dość umierania w kolejkach do leczenia – z takim przesłaniem protestowali lekarze na 

ulicach Warszawy. Domagali się zwiększenia nakładów na służbę zdrowia do 6,8% PKB. 

Przekonywali, że tylko przy wzroście nakładów można zmniejszyć kolejki. 

…obecnie w Polsce wydajemy ze środków publicznych niecałe 5% PKB na ochronę 

zdrowia. To jeden z najgorszych wyników w Unii Europejskiej. 

 

Co sądzą dzieci o świecie dorosłych? 

 

Masakra w urzędzie amerykańskim Virginia, zamachowiec zastrzelił 12 osób, głownie 

swoich kolegów i koleżanki z pracy, w końcu też sam zginął po wymianie ognia z policją… 

♣ 
2019-06-02 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2916 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

To jedna z najbardziej doniosłych dat w dwudziestowiecznej historii Polski. 2 czerwca 

1979 roku rozpoczęła się pierwsza pielgrzymka papieża Polaka do kraju i przyniosła powiew 

duchowej wolności w narodzie zniewolonym przez komunistów. W dalszej perspektywie 

przyczyniła się do powstania Solidarności i zapoczątkowała drogę do wolności. 

[…] 

Szacunek i wsparcie to wszystko jesteśmy winni naszym weteranom. Trwają obchody dnia 

weterana, wszystkich tych, którzy walcząc na misjach zagranicznych stracili zdrowie, a czasem 

nawet życie. 

[…] 

Prawie sto osób zatrzymali polscy strażnicy graniczni na granicy macedońsko-greckiej. W 

ten sposób powstrzymują nielegalną emigrację, która znów się nasiliła. […] 

Pożar kościoła świętych Piotra i Pawła na gdańskim starym mieście. Na szczęście szybka 

reakcja strażaków nie pozwoliła, by ogień rozprzestrzenił się i sprawiła, że żadne z dzieł sztuki 

znajdujące się we wnętrzu kościoła nie zostało zniszczone. 

[…] 

Kolejny wypadek na wodzie – tym razem w Wenecji. Blisko 300-metrowy wycieczkowiec 

z impetem uderzył w nabrzeże i dużo mniejszą jednostkę. 

[…] 

Liverpool w finale ligi mistrzów w Madrycie pokonał inny angielski zespół Tottenham 

2:0. 

[…] 

 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Komunistyczna władza pokazała wcześniej, że może nie wpuścić do kraju papieża, ale jak 

tu nie wpuścić pierwszego w historii papieża, Polaka. Minęło 40 lat od chwili, gdy z pierwszą 

pielgrzymką przyjechał Jan Paweł II. Miliony Polaków wyszły naprzeciw i wsłuchiwały się w 

jego wizję duchowej historii Polski. To było wielkie przeżycie narodowej wspólnoty i tęsknoty 

do wolności. 

[…] 

Na dwa dni przed przełomową rocznicą wyborów, które otworzyły nam drogę do wolności 

i demokracji, z Warszawy wyruszyła do Gdańska sztafeta wolności. 

[…] 



Jest takie miejsce, gdzie w sposób szczególny można poczuć puls tamtych historycznych 

wydarzeń – Europejskie Centrum Solidarności. Tam dosłownie dzieje się historia, bo nie tylko 

można zobaczyć, jak to było, a i pospierać się w debatach, jak jest i jak będzie. 

[…] 

 

super stacja – Gilotyna – Eliza Michalik i Marcin Teller 

MT: – Wiadomo, że w Sejmie się świętuje albo topi smutki. Każda okazja jest właściwa. 

Jak pan Dziewulski powiedział, to posłowie świętują, bardzo często przyprowadzają panie 

lekkich obyczajów. On mówił, że sam był światkiem kilku akcji, jak taka królowa nocy, taka 

dama do towarzystwa wypadła przez okno sejmowego hotelu nie do końca ubrana i mówi, że to 

jest normalne. W tym kontekście jesteśmy ciekawi, jak teraz po wyborach jedna frakcja 

świętuje, druga frakcja smutkuje. 

EM: – Pan Dziewulski trochę przesadza. Co by nie mówić, zmieniły się standardy, trochę i 

już tak nie jest. Co prawda różnych dziwnych gości tam posłowie meldują w tych swoich 

pokojach, ale też musisz wiedzieć, że wszyscy się teraz boją podsłuchu. Ja na przykład 

spotkałam się z dość powszechną opinią wśród posłów PiSu jak i opozycji, że wszystkie 

poselskie hotele są na podsłuchu. Nie wiem, czy tak jest, ale posłowie się tego boją i bardzo 

uważają, co mówią, co robią i z kim w tych pokojach poselskich. O dziwo, program 

powszechnej inwigilacji wprowadzony przez rząd Prawa i Sprawiedliwości, na który tak 

narzekali, że łamie prawa obywatelskie, wpływa na moralność i pewnie niejedna żona posła jest 

zadowolona, z tego zagrożenia inwigilacją, bo myśli sobie, że mąż będzie się dobrze 

prowadził… 

EM: – Czasami jest tak, proszę państwa, że wszystko, co może zrobić rozsądny i 

honorowy człowiek, to powiedzieć: jest przegrana. I trzeba z niej wyciągnąć wnioski. 

Gratulujemy zwycięzcom. I tak jest po tych wyborach. Uważam, że o ile nie sensu gratulować 

politykom Prawa i Sprawiedliwości, chociaż oni są pracowici, to prawda i zrobili dobrą robotę, 

to ja osobiście im nie pogratuluję, ponieważ nie podzielam ich poglądów. Uważam, że wiele 

razy złamali prawo i nie zmieniłam zdania i uważam, że ich rządy w dłuższej perspektywie są 

dużym zagrożeniem dla demokracji. Nie mniej przy tych wszystkich poglądach, trzeba sobie 

uświadomić, że są to pracowici i skuteczni, ale przede wszystkim kładę nacisk na ich wyborców. 

Bo co by nie robili politycy dobrego czy bardzo złego, sami się nie wybierają. 

MT: – Wyborcy, uważasz, że zachowali się mądrze, racjonalnie. 

EM: – Tak. 

MT: – Przy ilości afer, przy panu Morawieckim, Srebrnej i tak dalej… 

EM: – Wyborcy zachowali się w jedyny sposób, który się w demokracji liczy. I wyborcy 

Prawa i Sprawiedliwości uświadomili sobie, byli na tyle świadomi politycznie, żeby wiedzieć, 

że kto nie głosuje, nie ma racji. Bez względu na to, jakie mają wykształcenie, bez względu na to, 

skąd pochodzą i gdzie mieszkają, poszli i zagłosowali. A wszyscy ci mądrale z dużych miast, 

którzy chodzą, mówią, że tam, ile to doktoratów, wypisują, jacy tamci są głupi i tak dalej, nie 

byli tacy mądrzy, żeby zagłosować. Ja naprawdę mam duży szacunek dla, ja już mówiłam i 

zostałam bohaterką prawicy, swoją drogą jak łatwo zostać bohaterką prawicy, bo powiedziałam 

w Onecie, że mam duży szacunek do wyborców PiSu, dlatego że poszli i zagłosowali i już mam 

pierwszą od miesięcy mam dobrą prasę w polityce i w dorzeczy. 

MT: – Są bardzo cywilizowani, poczuli, że będzie walka polityczna, że PiS, że Kościół, że 

Srebrna, że Morawiecki – i to jest bój i tak strona poszła, ta strona pokrzyczała, pokrzyczała i 

właściwie ruszyli się trochę na ścianie zachodniej i tyle. I teraz wychodzący pan Schetyna czy 

jakikolwiek przedstawiciel opozycji mówiący: 

EM: – Jest pomysł, tylko trzeba go znaleźć. 

MT: – Mówiący, że to jest właściwie wina, bo rządzący mieli media publiczne, mieli 

propagandę, bo jeździli od domu do domu. No, tak k***a, jeździli. Jeździliście dużo mniej, 

jeżeli w ogóle nie chcieliście się ruszyć. I takie zasłanianie się: no, trochę wygraliśmy, nie jest 

tak źle. No, bardzo źle wróży na wybory jesienne. 

EM: – Wynik zjednoczonej opozycji nie był zły, to nie był tragiczny wynik, no, ale. Jak 

mówią Amerykanie, zwycięzca jest jeden i stoi na pudle z numerem jeden, a reszta to frajerzy. 

To nie był ogólnie wynik zły, natomiast Prawo i Sprawiedliwość wygrało, teraz już siedmioma 



punktami procentowymi i to jest nokaut. Nokaut jest z kilku innych powodów: padło po 

pierwsze, był mit, o którym sami mówiliśmy i trochę wierzyliśmy, że jak się pokazuje Jarosława 

Kaczyńskiego, to PiSowi spada. Jarosław Kaczyński był pokazywany w tej kampanii i 

mobilizował ludzi. Po drugie, padł mit, że wysoka frekwencja służy opozycji. Była wysoka 

frekwencja i nie służyła opozycji. To co się działo w mediach społecznościowych po tym 

zwycięstwie, pełne naprawdę pogardy. Słuchaj, co innego ostra krytyka i wytykanie błędów, 

łamanie prawa, a co innego taka kapiąca pogarda. Krystyna Janda wrzuciła do sieci taki rysunek, 

gdzie polityk macha przed głową banknotem klęczącej starszej pani i mówi: daj głos. Wszystkie 

rysunki różnych rysowników, satyryków i tak dalej: daliście się przekupić, jesteście idiotami – 

czemu to ma służyć? Wieczni idioci poszli i zagłosowali – możesz tak wierzyć, jeśli chcesz – 

poszli i zagłosowali. A ty wielki nieidiota, wyborca opozycji zostałeś w domu. 

MT: – Opozycja nie umie zmotywować opozycji. Nie ma programu, poza straszeniem 

Jarosławem Kaczyńskim i poza przerzucaniem się nawet wewnętrznie: woja Schetyny z 

pozostałą frakcją. I niestety, nasza opozycja jest tak słaba, jak silny jest Jarosław Kaczyński… 

EM: – Ja ci powiem tak: Mówienie, że opozycja jest słaba, też nie jest do końca 

prawdziwe, bo na pewno wyłapałeś, tak ja i państwo wyłapali, kilka mocnych postaci, na 

przykład fenomenalny wynik Bartosza Arłukowicza. Fenomenalna pracowitość, ale Bartosz 

Arłukowicz podał receptę na zwycięstwo dla wszystkich. Bartosz Arłukowicz powiedział coś 

bardzo mądrego: Ja w tej kampanii się nie skupiłem na przekonywaniu przekonanych. To są 

wyborcy, którzy podzielają moje poglądy i ja wiem, że oni na mnie zagłosują, więc ja już nie 

skupiałem się na spotkaniach z nimi i przekonywaniem ich do tego, w co wspólnie wierzymy. Ja 

jeździłem po wsiach, po małych miasteczkach i rozmawiałem z ludźmi. 

MT: – To co robił PiS. 

EM: – Dokładnie. Jeździł, a PiS robił to samo. Nie prowadził kampanii na terenach, które 

popierają PiS, tylko skupił się na podnoszeniu frekwencji na kilku terenach, na których 

frekwencja zawsze była słaba. I to zadziałało. Ja sobie tak pomyślałam, sprzedaję za darmo 

zjednoczonej opozycji: Dlaczego by nie zrobić szefem kampanii Bartosza Arłukowicza? 

Zauważ, że kampanię robili ci sami ludzie, jak Tyszkiewicz i paru innych, którzy odpowiadają 

za już parę przegranych kampanii Platformy Obywatelskiej. Między innymi przegraną kampanię 

Komorowskiego. I co? Teraz powierzyć im kolejną kampanię? 

MT: – Trzeba zmienić te konie pociągowe, które wcale końmi pociągowymi nie są. 

EM: – Ludzie z Platformy, słuchaj, ci którzy przegrali już parę kampanii, otaczają 

Grzegorza Schetynę, są przekonani, że oni wiedzą, oni nie muszą robić… Wiesz, jak PiS 

wprowadza hasła fokusowe: PiS ma kilka pomysłów na hasła i bierze grupę, rękawy w koszuli 

zawijają i po prostu na ludziach patrzą, jak ludzie reagują. A Platforma: Nie. My wiemy. 

MT: – O tym się nie mówi, ale pieniądze odgrywają kluczową rolę. Cały czas w opozycji 

jest oszczędzanie na ekspertach, na kampaniach, na komunikacji, liczenie każdego grosza, 

przepychanie się, kto zostanie, a kto nie. To jest takie bratobójcze dla nich. Oni sami siebie 

wewnętrznie osłabiają, charakterystyka kampanii to była kampania lokalna. To nie była 

kampania do Europarlamentu, to było bardziej przekonywanie Polaków do wewnętrznych 

podziałów, do ideologii [Jakiej?]. Niestety trzeba było oddziaływać bezpośrednio, door tu door, 

emocjonalnie… [od drzwi do drzwi] 

Tykocin w Podlaskim, autobus przywozi ludzi niepełnosprawnych mentalnie, nie do końca 

sprawnych, oni okazuje się, mają karteczki napisane tym samym charakterem pisma, że mają 

głosować albo na Karskiego, albo na Jurgiela, na jakiej on jest liście i oni głosują. 

Ja wiem, że mówimy, nie szukajmy wymówek, wybory parlamentarne, ale są też 

przypadki, o których trzeba coś powiedzieć… 

♣ 
2019-06-03 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2916 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Wniosek w sprawie rekonstrukcji rządu trafił już do prezydenta, Andrzeja Dudy. 

Uroczystość mianowania nowych ministrów jutro w pałacu prezydenckim. 

 



Papież obudził w nas Solidarność. 

Czterdzieści lat temu w drugim dniu pielgrzymki do ojczyzny Jan Paweł II przybył do 

Gniezna. Tego dnia papież wypowiedział historyczne słowa o duchowej jedności 

chrześcijańskiej Europy, wschodniej i zachodniej. 

 

Opozycja chce widzieć Polskę, a Lech Wałęsa straszy wojną domową. 

Trzydzieści lat temu Polacy przygotowywali się do wyborczego sprzeciwu przeciw 

komunistycznym władzom. 3 czerwca to także rocznica skrytobójczych zbrodni dokonanych na 

młodych Polakach walczących w PRL o naszą wolność. 27 działaczy opozycji otrzymało dziś 

krzyże wolności i solidarności. Wśród odznaczonych znalazły się ofiary komunistycznego 

systemu. 

[Odznaczenia dokonał]: Jarosław Szarek, doktor, prezes Instytutu Pamięci Narodowej. 

Wśród odznaczonych zamordowany w 1977 roku student, Stanisław Pyjas. 3 czerwca 

1982 roku zginęła najmłodsza ofiara stanu wojennego – Emil Barchański, a dokładnie siedem lat 

później w przeddzień wyborów Robert Możejko. 

 

W opozycji kłótnie i szukanie winnych. 

 

Czy były szef fundacji „nie lękajcie się” kłamał, wyłudzając pieniądze od Kościoła? 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Prezydent Gdańska osobiście chciała zaprosić Mateusza Morawieckiego do rozmów przy 

okrągłym stole. Nie dopuściła jej ochrona. Na list Aleksandry Dulkiewicz premier nawet nie 

odpowiedział. Samorządowe obchody trzydziestej rocznicy wyborów czwartego czerwca 

wspólne z władzą nie będą. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Mogło być wspólne świętowanie wolności. Prezydent 

Gdańska podjęła taką próbę. 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska: – Dzień dobry, panie premierze, witam pana 

serdecznie w Gdańsku. Dziękuję, że jest pan na święcie wolności Solidarności, zapraszam do 

okrągłego stołu… Widzieliście… trochę smutno… Co? 

KKZ: – Gdy Mateusz Morawiecki przyjechał na teren Europejskiego Centrum 

Solidarności, gdzie odbywają się organizowane przez władze miasta obchody 30-rocznicy 

wyborów 4 czerwca, prezydent Gdańska czekała, by premiera w mieście przywitać. 

Aleksndra Dulkiewicz: – Premier Rzeczypospolitej Polskiej przyjeżdża do Gdańska, 

właśnie w czasie tych obchodów, a ja jestem nie tylko gospodarzem miasta, ale i 

współgospodarzem obchodów, moim obowiązkiem jest pana premiera przywitać… 

KKZ: – Premier dostał oficjalne zaproszenie już w kwietniu. Nie zareagował ani na nie, 

ani na próbę przywitania przez prezydent. 

Dziennikarka: – Panie premierze, dlaczego nie przywitał się pan z panią prezydent? 

KKZ: – Mateusz Morawiecki złożył kwiaty pod pomnikiem poległych stoczniowców. Ani 

na moment nie wszedł do ECS, ani do strefy społecznej, gdzie spotykają się dzisiaj dziesiątki 

osób. 

Mateusz Morawiecki: – Mamy tutaj w sali BHP wspaniałą uroczystość dzisiaj. 

KKZ: – Przyjął zaproszenie Solidarności, w historycznej sali BHP, gdzie Lech Wałęsa 

podpisywał porozumienia sierpniowe, władza z obecnym związkiem obchodziła 40 rocznicę 

pierwszej pielgrzymki Jana Pawła II do Polski. 

Piotr Duda, przewodniczący NSZZ „Solidarność”: – Chciałem przywitać jak zawsze 

niezawodnego pana premiera… 

KKZ: – Kilka minut po zignorowaniu prezydent Gdańska, premier nawoływał do 

pojednania: 

Morawiecki: – Wielkim naszym pragnieniem jest również to porozumienie. To obudzenie 

milczącej większości. Bo to nastąpiło wtedy, 40 lat temu… 

KKZ: – Mateusz Morawiecki przyznał, że celowo zignorował prezydent Gdańska. 

Morawiecki: – Widziałem ją po drodze. Zapraszam jej współpracowników na tę 

konferencję, która zaplanowana była kilka miesięcy temu. 



KKZ: – Czy prezydent Dulkiewicz była zaproszona na tą konferencję? 

Marek Lewandowski, rzecznik prasowy NSZZ „Solidarność”: – Nie. 

Piotr Duda, przewodniczący NSZZ „Solidarność”: – Ja nie chcę mieć nic wspólnego 

z panią prezydent Dulkiewicz. Dotarło to do państwa? 

KKZ: – Politycy PiS oburzali się na prezydent Gdańska za atakowanie premiera. 

Jarosław Sellin, wiceminister kultury i dziedzictwa narodowego: – Trochę się dziwię, że 

władze Gdańska nie przyjęły zaproszenia… 

KKZ: – Nie zostały zaproszone. 

Sellin: – Na konferencji się nie pojawiły… 

KKZ: – Nie zostały zaproszone. 

Sellin: – Pan premier osobiście zapraszał… 

KKZ: – Ale pan premier był gościem, a zapraszają gospodarze. 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska: – Jest mi po prostu smutno, bo czuję, że 

powinniśmy odbudowywać wspólnotę nie tylko w Gdańsku, ale i w Polsce. 

KKZ: – Jesteśmy przed salą BHP, a Europejskie Centrum Solidarności – nie ma nawet 200 

metrów. Wygląda jednak, że ta niewielka odległość to przepaść, której żadne mosty nie są w 

stanie połączyć. W tak podzielonym kraju nawet święto rocznicy wyborów, które dały początek 

wolnej Polsce, nie może być wspólne. 

[…] 

Premiera filmu „My, Naród” – jutro 

[…] 

Maciej Woroch, Londyn: – Kontrowersyjna wizyta w delikatnym momencie – mówią 

dworscy korespondenci i wyliczają listę różnych i trudnych tematów, jakich nie da się przykryć 

dworską pompą i ceremoniałem, ale to one są esencją pierwszego dnia wizyty amerykańskiego 

prezydenta w Londynie. 

Donald Tramp do pałacu Buckingham przyleciał z swoją żoną Melanią swoim 

śmigłowcem Marin, po powitaniu, inspekcji straży i państwowych hymnach zjadł z królową 

obiad. W przeciwieństwie do poprzedniej roboczej wizyty tę państwową zorganizowano na 

zaproszenie monarchini. Z pałacu Buckingham prezydent z małżonką pojechali do opactwa 

westminsterskiego, które zwiedzili i gdzie złożyli wieniec na Grobie Nieznanego Żołnierza. 

Później była herbata z następcą tronu. Nie wiadomo, czy zapalony obrońca przyrody, jakim jest 

książę Karol, zdołał przekonać do ochrony klimatu swojego gościa, ale zaplanowana na 

zaledwie kwadrans rozmowa, przebiegać miała w dobrej atmosferze. Kulminacyjnym punktem 

dzisiejszego programu będzie bankiet państwowy w sali balowej, który zacznie się za niespełna 

półtorej godziny. Przy stole w pałacu Buckingham zabraknie jednak lidera opozycji, który 

bojkotuje wizytę Donalda Trumpa, podobnie jak burmistrz Londynu, który od rana w Internecie 

sprzecza się z gościem zza oceanu. Jutro polityczny dzień i rozmowy między innymi na 

Downing Street, [czytaj: Dauning Strit] pojutrze z Theresą May i królową. Donald Trump 

uczestniczyć będzie w brytyjskich obchodach 75 rocznicy lądowania aliantów w Normandii. 

Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 

Mur jest nienaruszony, ale spalone są belki nad zakrystią i część dachu nad zakrystią 

kościoła Piotra i Pawła w Gdańsku. Ten kościół płonął już wiele razy w swojej historii… 

[Który następny i ile jeszcze kościołów spłonie, zanim zacznie się coś robić z 

zabezpieczeniami przed pożarami?] 

 

Na świat przyszło prawie 150 dzieci, ponad 80 ciąż czeka na rozwiązanie, a kilkaset par 

ustawiło się w kolejce do miejskiego programu in vitro. Łódź pokazała, jak to się robi, a z tej 

wiedzy chcą teraz skorzystać inne miasta. Łódź płaci za trzy próby in vitro – także parom bez 

ślubu. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Justyna Pochanke 

Witam państwa serdecznie, witam z Gdańska, z Europejskiego Centrum Solidarności. 

Naszymi gośćmi są: Bogdan Lis, Zbigniew Janas, Aleksander Hall. Dobry wieczór wszystkim 

panom. 



Działacze komunistycznej opozycji, ludzie, którym przy tej okazji bardzo chciałabym 

podziękować wszystkim panom za wolny kraj. Mówimy o czwartym czerwca od rana. Mówimy 

o 4 czerwca co roku, ale chyba za mało. Jak się robi kampanię, nie mając wszystkich 

dzisiejszych atutów w ręku, nie mając asów w rękawie, nie mając pieniędzy, nie mając 

Internetu? Jak ją się robi? 

Aleksander Hall: – Ja sam nie jestem specjalnym ekspertem od kampanii, ja wtedy nie 

kandydowałem do Sejmu i Senatu. 

JP: – Chociaż namawiali… 

AH: – Owszem, ale byłem obserwatorem i to bardzo zaangażowanym obserwatorem. Ja 

myślę, że sukces polegał na jednoznaczności. To znaczy można powiedzieć, że obóz 

solidarnościowy występował w tych wyborach skonsolidowany, a paradoksalnie, dotychczasowy 

obóz władzy dzielił się i prowadził tą kampanię niezwykle nieudolnie, chociaż miał gwiazdy 

telewizyjne, miał osoby powszechnie rozpoznawalne. Ale sprawdziło się prawo de Toksila: Dla 

ustroju despotycznego najtrudniejszy moment, kiedy on się zaczyna reformować. Wszystko 

zaczęło się rozłazić. Dotychczas posłuszne ZSL i SD pojawiły się jako siły autonomiczne. I 

później się to potwierdziło zmianą koalicji. Ale sukces kampanii Solidarności polegał na 

entuzjazmie, koncentracji sił i środków – te jednoznaczności. To są ludzie solidarności, oni są z 

Lechem Wałęsą na plakacie. Jasna instrukcja człowieka, który odegrał niezwykłą rolę – Jacka 

Fedorowicza, który prowadził kampanię telewizyjną, skromną przecież, ale jakże przemyślaną, 

jak świetną… 

JP: – Bardzo wyraźnie pokazywał, kogo skreślić. Bo wtedy, proszę państwa, się 

skreślało… 

AH: – Ja się zastosowałem do tych rad. 

Bogdan Lis: – Dużo się zastosowało. Jeśli chodzi o mnie, startowałem z okręgu Ochota, 

ale on się nazywał Ochota, ale obejmował i Nadarzyn, i Milanówek, Grodzisk. Był bardzo duży 

okręg wyborczy. Ja dowiedziałem się, że mam startować, od Janka Lityńskiego, który do mnie 

zadzwonił do Ursusa, ja tam wróciłem, żeby odbudowywać Solidarność… 

JP: – Kiedy się pan dowiedział? 

BL: – Mógł być kwiecień, maj… wszystko było robione ręcznie, można powiedzieć. 

Przede wszystkim, to jest wskazówka, pani redaktor, dla również obecnych polityków, 

mianowicie wypracowywało to się bardzo ciężko. Ja miałem jakieś dziesiątki czy setki spotkań 

w najróżniejszych wydaniach. Wszystkie były świetnie przygotowane. Ja bardzo bym chciał 

zaprosić, jeśli pani pozwoli, do Ursusa wszystkich, tam jest w domu kultury Arsus na ścianie 

wielkie fotogramy, gdzie zrobiliśmy na 4 czerwca wystawę poświęconą artystom i ludziom 

pióra, którzy pomagali nam w tej kampanii. Bo dzisiaj bardzo często ludzie nie pamiętają. 

Z nami jeździły największe gwiazdy filmu, teatru: Daniel Olbrychski, Beata Tyszkiewicz, 

Janusz Gajos, Krysia Sienkiewicz, Marysia… No olbrzymia rzesza wielkich, Ania Nehrebecka 

też… 

JP: – Na liście solidarnościowej były takie nazwiska jak: Andrzej Łapicki, Andrzej Wajda, 

Gustaw Holoubek… Byli drogowskazami, bo wielu z was było nierozpoznawalnych. 

BL: – Oni robili kampanię, tak, oni z nami jeździli, czytali jakiś ważny tekst albo wiersz. 

Efekt był taki, że to wszystko się odbywało w bardzo uroczystej atmosferze. I dzięki temu ludzie 

to zapamiętywali, a poza tym czasami zupełnie można przypadkowo i szczęśliwie trafiło się 

jakieś hasło. Moje hasło było takie, nie wiem do dzisiaj, kto to wymyślił, „Zbyszek Janas – poseł 

dla nas”. Wszystko razem to była współpraca z ludźmi, to była pomoc ludzi. Jeszcze na jedno 

chciałem zwrócić uwagę: To nie było tak, że mieliśmy tylko SD i ZSL, [Stronnictwo 

Demokratyczne, Zjednoczone Stronnictwo Ludowe], chciałbym przypomnieć, że tam było 

kilkudziesięciu ludzi w PZPR, którym my kampanię robiliśmy. Ja robiłem Wiesławowi 

Kaczmarkowi wielką kampanię, on wygrał z takim twardogłowym sekretarzem Ekspresu 

Wieczornego. 

Bogdan Lis: – Ja myślę, że w ogóle dla mnie 4 czerwca zaczęła się przy okrągłym stole. 

Myśmy podjęli decyzję bardzo trudną z mojego punktu widzenia, dlatego że ci ludzie, z którymi 

rozmawialiśmy. Z którymi negocjowaliśmy, z którymi staraliśmy się wynegocjować tę wolną 

Polskę, to nie tylko nasi przeciwnicy, ale nasi wrogowie. Oni nas zamykali w więzieniach, 

strzelali do ludzi na ulicach, więc to było bardzo trudne. Ale w momencie, kiedy pojawiła się 



szansa na budowę czegoś nowego, to przestało być ważne. Najważniejsze było to, żeby 

wykorzystać szansę, którą dostaliśmy i spróbować Polskę umeblować na nowo. To jest rzecz 

pierwsza, która była istotna, jeżeli mówimy o całości tego. Po okrągłym stole, po podpisaniu 

porozumienia okrągłego stołu część osób, powiem szczerze, wpadła w euforię. I to było 

widoczne w kampanii wyborczej, bo ja często miałem wrażenie, że ci ludzie myślą, że wróciła 

druga Rzeczpospolita sprzed 39 roku. Były pytania dotyczące Lwowa, kiedy odzyskamy Wilno, 

kiedy rzucimy na ziemię wschodnich. To było na wiecach. Trzeba było ludziom tłumaczyć, że to 

nie jest tak, że my nie wracamy tam, dlatego że tam jest Litwa, tam jest Ukraina, oni mają prawo 

do własnego państwa, do własnych miast i tak dalej. Te oczekiwania były ogromne. To nam 

pozwoliło wygrać te wybory. My mieliśmy oczywiście ogromną determinację przy prowadzeniu 

tej kampanii wyborczej. 

[…] 

[Pamiętajmy, że wówczas w Solidarności było kilkanaście milionów członków. Już samo 

to dawało zwycięstwo wyborcze. Teraz każda partia może pozazdrościć tak wielkiego 

elektoratu. Ponadto była jeszcze inna zasadnicza sprawa, o której jakoś dziś nikt nie mówi, może 

to zbyt wstydliwe fakty. (vide peta nr 08, pod tytułem „stado pasterzy”, s. 518). Powtarzam się, 

ale jeszcze raz przywołam te fakty: Przy okrągłym stole zapadły postanowienia, że do sejmu 

musi wejść 65% posłów z tak zwanej listy krajowej, czyli listy wyznaczonej przez władze. 

Nawet Jaruzelski oświadczył w którymś momencie: Jeżeli nie otrzymamy tych 65% mandatów, 

to w ogóle nie wejdziemy do sejmu. Należało rozumieć, że wybory nie będą ważne. Od lat 

najbardziej poprawnym ustrojowo był głos bez żadnych skreśleń, wówczas głosujący oddawał 

władzy ustalenie listy wybranych posłów. Oczywiście można było skreślić jakiegoś kandydata i 

nadal głos był ważny. Czujny naród wychwycił tę groźbę i skreślił wszystkich z krajowej listy – 

tylko dwóch z tej listy zostało wybranych: Mikołaj Kozakiewicz i Tadeusz Fiszbach. To już była 

niespotykana sytuacja, a zwłaszcza ogromna konsternacja rządzących, mało konsternacja, to był 

szok dla rządzących, takiego wyniku nikt się nie spodziewał. Zszokowana władza nie wykonała 

żadnego ruchu. Sytuacja była patowa. 

Potem Stomma wraz ze Stelmachowskim doprowadzili do zarządzenia nigdzie nieprzewidzianej 

drugiej tury wyborów i jakoś uzyskano 65% mandatów z listy krajowej. Również Jaruzelski 

został przez sejm powołany na prezydenta, tylko dlatego, że kilku wyznaczonych posłów 

z opozycji nie przyszło na głosowanie, co dało władzy jeden głos więcej niż obecna na sali miała 

opozycja]. 

♣ 
2019-06-04 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2809 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI –  

Obchody 30-ej rocznicy wyborów 4 czerwca 1989 roku – uroczysty koncert w operze 

narodowej: 

Szanowni państwo, otrzymaliśmy również list od pana prezesa rady ministrów, pozwolę 

sobie go odczytać: 

Warszawa, dnia 4 czerwca 2019 roku. 

Szanowni państwo, 4 czerwca 1989 roku to jeden z etapów naszej długiej drogi do 

wolności. Dzisiaj, gdy spoglądamy wstecz, możemy powiedzieć, że z niej nie 

zboczyliśmy, a polska wolność ma się lepiej niż kiedykolwiek. Za pragnieniem 

wolności stało nasze pragnienie solidarności i te dwa zamierzenia realizuje także 

współczesna Polska. Spotkaliśmy się dziś, żeby świętować symboliczne wydarzenie, 

jednak celebrowanie rocznic historycznych ma pełen sens wtedy, gdy z historii 

staramy się wyciągnąć lekcję na przyszłość. Żywa historia, to historia pełna sporów 

o sens pierwszych wydarzeń i jej historyczne znaczenie. Chcąc uczcić rocznicę 

pierwszych wyborów należycie, powinniśmy ciągle wracać do najważniejszych 

pytań z nią związanych. Jeden wymiar wyborów 4 czerwca pozostaje jednak 

bezdyskusyjny. Polacy tamtego dnia wybrali wolność, mimo lat zniewolenia, mimo 

lat ideologicznej propagandy, polskie pragnienie wolności przetrwało, a 

nieprzenikniona mądrość narodu polskiego pozostaje dla mnie zawsze inspiracją i 



lekcją. Dla każdego polityka płynie z niej jeden prosty wniosek: Kiedy nie wiesz, jak 

postąpić, posłuchaj głosu Polaków. W trakcie dzisiejszego koncertu uda nam się 

usłyszeć głos polskiej duszy, bo przecież nie wszystko o Polsce da się wypowiedzieć 

słowami, muzyka Chopina czy Moniuszki niesie w sobie to samo piękno i tą samą 

prawdę, które odbijają się w polskiej historii. Od zrywów niepodległościowych tak 

żywych w etiudach Chopina czy operach Moniuszki aż po solidarność. Nasza 

historia jest inspiracją dla wielkich dzieł kultury polskiej. Umiłowanie wolności, 

patriotyzm, odwaga, poświęcenie – te wartości zapisały się nie tylko w naszych 

dziejach, ale także w partyturach polskich mistrzów. Mamy dziś prawo czuć radość i 

dumę, ale na radości i dumie nie możemy poprzestać. Świętujmy, ale poczujmy się 

wszyscy spadkobiercami tego niezwykłego skarbu wolności, który został nam 

przekazany jako dziedzictwo zarówno w naszej historii jak i w naszej sztuce. 

Z wyrazami szacunku 

Mateusz Morawiecki 

premier 

[Gdyby pan jeszcze rozumiał, że solidarność wybiórcza nie jest solidarnością]. 

 



Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

[Pamiętam, jak to było: W czasie telewizyjnego wywiadu podczas Dziennika aktorka, pani 

Joanna Szczepkowska powiedziała do spikerki: …Ja mam do pani wielką prośbę, siedząc przy 

tym stole chciałabym podać jedną wspaniałą wiadomość, według mnie naprawdę… Spikerka: 

Ale możemy nie zamieniać się krzesłami? Joanna Szczepkowska: Oczywiście. Proszę państwa, 

4 czerwca 1989 roku skończył się w Polsce komunizm. – W tym momencie ukazała się plansza: 

„Nadaliśmy DT Dziennik”. Słowa te padły w październiku, czyli w cztery miesiące po wyborach 

czerwcowych. Była to pierwsza deklaracja tego typu i zmroziła telewizję, bo zakończyli 

dziennik. Telewizja Polska wówczas była jedyną, nie było innych telewizji w Polsce]. 

4 czerwca 1989 roku skończył się w Polsce komunizm – to słynne słowa i fantastyczny 

dzień. Kartą wyborczą bez kropli krwi Polacy zmienili ustrój i odzyskali kraj. W trzydziestolecie 

tej wolności zapraszam na Fakty z Gdańska. 

Wałęsa: – Nikt nie dawał nam szans… 

JP: – Tort na urodziny wolności i odczytana przez Krystynę Jandę deklaracja ze słowami: 

chcemy demokracji bez nienawiści. Chcemy lepszej polityki. Świętujący Gdańsk pełen słońca, 

pełen polityków pokaże teraz państwu Krzysztof Skórzyński – witam cię Krzysztofie. Są byli 

prezydenci, są samorządowcy, jest Donald Tusk. Czy z tego święta rodzi się jakiś polityczny 

plan? 

Krzysztof Skórzyński: – Rodzi się i nie ma poczucia z pewnością, kilka kroków stąd na 

Długim Gdańskim Targu Donald Tusk narysował ten plan w odcinkach, ale bardzo precyzyjnie, 

bo to on dzisiaj nie jakiś inny samorządowy, polityczny dodatkowy lider postawił kropkę nad 

tymi dzisiejszymi obchodami. Zresztą proszę posłuchać: 

Donald Tusk, przewodniczący Rady Europejskiej: – Nie wierzcie tym, którzy mówią, że 

blisko czterdzieści procent to jest nic, to do wyrzucenia. Nie. Dzisiaj w Gdańsku padły bardzo 

ważne słowa ze strony liderów samorządu terytorialnego. Są gotowi zaangażować się w nawet w 

najbliższe wybory. Chcą pomóc w wyborach do obu izb. Proszę was wszystkich, abyście poszli 

śladem naszych bohaterów samorządu terytorialnego i żebyście przekonali, że w wyborach do 

Sejmu i Senatu możemy im zrobić „powtórkę z rozrywki”. Jeśli będziemy potrafili wydobyć ze 

swej piersi ten okrzyk wiary: „nie ma wolności bez Solidarności”, to zwyciężymy. Tego wam 

życzę. Z Gdańska na pewno znowu pójdzie ten sygnał. Na mnie możecie zawsze liczyć. 

KS: – Proszę zwrócić uwagę, że gdy Donald Tusk wypowiadał te słowa, wypowiadał 

w otoczeniu znanych i popularnych samorządowców. Bardzo często są to prezydenci miast, 

którzy wygrali swoje wybory w pierwszej turze. Chodzi przede wszystkim albo po pierwsze 

o to, by włączyć tych samorządowców w kampanię wyborczą Koalicji Europejskiej czy 

Platformy Obywatelskiej, ale po drugie, można mieć przeczucie graniczące z pewnością, a 

nawet pewność, że przynajmniej część z tych samorządowców wystartuje w wyborach do 

senatu, a wszystko pod takim cichym nieformalnym patronatem Donalda Tuska. Ta cicha 

polityka przez wielkie Pe dzisiaj wieczorem rozegrała się niejako przy okazji, bo ten 4 czerwca 

trzydzieści lat później do wieczora miał przede wszystkim takie oblicze: 

KS: – Nie było dziś innego głównego bohatera, nawet dla tych, których 30 lat temu nie 

było jeszcze na świecie. Ten szpaler, którym przywitano Lecha Wałęsę, to skandowanie jego 

imienia, zapisze się w historii obchodów trzydziestolecia wolnej Polski. 

Lech Wałęsa, były prezydent: – Nie było nas tu, ZOMO by nas rozgoniło w tym składzie 

na pewno. Nie byłoby czasu historycznego, w którym prezydentem byłem ja i nie byłoby 

obecnego prezydenta i tego rządu, gdyby nie tamte zwycięstwa. 

KS: – Dziś w Gdańsku obok siebie usiedli trzej prezydenci o równych rodowodach. 

I wtedy, i dziś różniących się w wielu sprawach. Lech Wałęsa był kreatorem okrągłego stołu. 

Bronisław Komorowski 30 lat temu był radykałem, który uważał negocjacje z komunistami za 

błąd. No i Aleksander Kwaśniewski, który wówczas był po drugiej stronie. 

Aleksander Kwaśniewski, były prezydent: – Miałem okazję w tych wyborach uczestniczyć 

i w odróżnieniu tu większości, przegrać te wybory. I przegrałem je, i dzisiaj jestem z wami, bo 

tak jak wy, dokładnie jak wy wszyscy uważam, że 4 czerwca 89 roku to było wielkie, wielkie 

polskie zwycięstwo. 

Zabrakło tu ostatniego z czterech żyjących prezydentów tego trzydziestolecia 

demokratycznej Polski – obecnego prezydenta. 



Bronisław Komorowski, były prezydent: – Nie będziemy mieli prawa się dziwić, że świat 

będzie kojarzył upadek komunizmu nie z polską Solidarnością, tylko z obaleniem muru 

berlińskiego, jeśli sami nie zadbamy o umocnienie naszego wewnętrznego przekonania o naszej 

polskiej wielkości w tym momencie. 

[Było jeszcze dużo, ale nie doczekałem się: „Donald Tusk narysował ten plan w 

odcinkach, ale bardzo precyzyjnie” – zapowiedział Skórzyński – zapowiedział bez pokrycia. 

Tvn, Pochanke, Skórzyński, prezydenci państwa i prezydenci miast z całego kraju i te tłumy – 

wszystko to miało stanowić piękną oprawę słów, które – nie padły, choć to najwyższy czas, by 

wreszcie padły. Opozycja chce być nadal opozycją i tylko opozycją. Wszystko zakneblowała 

pogmatwana sytuacja polityczna opozycji. Schetyna nie potrzebuje Tuska]. 

 

Rekonstrukcja rządu: 

Jacek Sasin, dotychczasowy przewodniczący Komitetu Stałego Rady Ministrów, został 

wiceprezesem Rady Ministrów. 

Minister finansów Elżbietę Czerwińską, jedyną z członków rządu, którzy odchodzą nie z 

powodu zdobytych mandatów do PE i która według doniesień sama chciała zrezygnować już 

kilka miesięcy temu, zastąpi szef Krajowej Administracji Skarbowej Marian Banaś. 

Do rządu dołączyła Bożena Parys-Szopa – posłanka PiS zastąpi Elżbietę Rafalską na 

stanowisku ministra pracy i polityki społecznej. 

Dariusz Piontkowski, poseł PiS, nauczyciel historii, członek sejmowej komisji edukacji 

został ministrem edukacji narodowej. 

Zgodnie z wcześniejszymi doniesieniami szefową MSWiA za Joachima Brudzińskiego 

zostaje Elżbieta Witek. 

Ministrem, członkiem Rady Ministrów zostaje Michał Dworczyk, dotychczasowy szef 

KPRP. To samo stanowisko zajmie Michał Woś, dotychczasowy wiceminister sprawiedliwości. 

Władze PiS zdecydowały, że Komitet Społeczny Rady Ministrów, któremu od swojej 

dymisji z funkcji premiera przewodniczyła Beata Szydło, będzie dalej funkcjonował. Beatę 

Szydło zastąpi na tym stanowisku dotychczasowy minister kultury i dziedzictwa narodowego 

Piotr Gliński. 

♣ 
2019-06-05 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2788 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Dzięki współpracy polskich i ukraińskich służb Gruzin podejrzany o zabójstwo Polki jest 

już w łódzkim areszcie. 

 

Już niedługo w Polsce będzie stacjonowało więcej amerykańskich żołnierzy. 

Po raz czwarty delegacji szczytu przewodniczących parlamentów Europy Środkowej 

i Wschodniej dyskutowali o wyzwaniach stojących przed naszą częścią kontynentu. Do 

Warszawy przyjechali przedstawiciele ponad 20 krajów. 

 

Donald Tusk bez pomysłu na skuteczną polityczną rywalizację. 

 

W Lublanie trwa czwarty szczyt inicjatywy trójmorza, do którego należy 12 krajów 

położonych wokół basenów Morza Bałtyckiego, Czarnego i Adriatyku. Dziś podczas forum 

biznesu mówiono już o konkretnych projektach, które mają wyrównać różnice między 

państwami trójmorza a zachodem. 

 

Lądowanie 150 tysięcy aliantów na plaży w Normandii odwróciło bieg historii i 

przyspieszyło koniec wojny… 

 

Grecja wzywa Dojczland do otwarcie negocjacji w sprawie reparacji za pierwszą i drugą 

wojnę światową. Oficjalną notę w tej sprawie otrzymało wczoraj dojczladzkie ministerstwo 



spraw zagranicznych. Grecja wycenia straty wojenne na 300 miliardów euro. Czy Polska pójdzie 

w ślady Grecji? 

 

Prawie 70% Polaków deklaruje w badaniach, że żyje im się dobrze… 

 

Likwidacja Senatu w obecnym kształcie i likwidacja urzędu wojewody i to wbrew 

obowiązującej Konstytucji – takie pomysły mają samorządowcy związani z Platformą 

Obywatelską. O próbie federalizacji Polski, jej konsekwencjach: 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska: – Witajcie siostry i bracia samorządowcy 

z całej Polski. 

Jan Korab, Maria Ruman: – 21 tez samorządowych poparli prezydenci dużych metropolii. 

Oprócz prezydent Gdańska, między innymi prezydent Łodzi, Hanna Zdanowska, Poznania, 

Jacek Jaśkowiak i Warszawy, Rafał Trzaskowski. Inni, tak jak prezydent Leszna, gdy zobaczyli, 

w czym biorą udział, nie kryli oburzenia. 

Łukasz Borowski 

Zostałem dzisiaj oszukany przez @Dulkiewicz_ Ucieszyłem się z zaproszenia na 

cudowne święto demokracji. Byłem dzisiaj w Gdańsku i niestety Pani Prezydent 

uprawia tylko politykę. To była zaplanowana akcja polityczna. Ilu samorządowców 

jest z Panią? Ja się odcinam od tego projektu! 

JK: – Mimo takich apeli ze strony marszałka Senatu: 

Stanisław Karczewski, marszałek Senatu: – Żeby nigdy Polak nie występował przeciwko 

Polakowi. Żeby tego typu uroczystości nigdy nie były traktowane jak wiec wyborczy… 

JK: – Rocznica czerwcowych wyborów została wykorzystana w Gdańsku do 

zaprezentowania dokumentu, który władzy samorządowej oddaje wiele praw władzy centralnej. 

Między innymi likwidując Senat. 

 

DEKLARACJA SAMORZĄDOWCÓW 

W trzydziestą rocznicę narodzin wolnej Polski my, obywatele Rzeczpospolitej, 

pomni zła, jakim było zamordowanie Prezydenta Gdańska Pawła Adamowicza, 

łączymy się w nadziei na odnowę życia publicznego w naszej Ojczyźnie. 

Ciesząc się z Niepodległości odzyskanej w 1989 roku, składamy hołd tym 

wszystkim, którym ją zawdzięczamy, jak i tym, którzy zakotwiczyli nasz kraj w Unii 

Europejskiej. 

Świadomi więzi łączących nas z Europą, opowiadamy się po stronie tradycji 

demokratycznych, wolnych od fanatyzmu narodowego czy wyznaniowego. 

Dumni z Sierpnia 1980 roku, który zaczął się w Gdańsku, jak i wierni dokonaniom 

Solidarności pod przywództwem Lecha Wałęsy, nawiązujemy do tego dziedzictwa, 

by wartości, które nas jednoczyły, były na powrót urzeczywistniane. 

Nadzieję na odnowę pokładamy w wolności, solidarności i samorządności, które 

uznajemy za fundamenty nowego początku. 

Chcemy, aby wolni obywatele, równi w prawach i powinnościach, mogli nie tylko 

solidarnie wspierać jedni drugich, ale też samorządnie kształtować przyszłość 

zarówno lokalnych wspólnot, jak i całego kraju. Poszanowanie i upowszechnianie 

tych wartości będzie najlepszą praktyką polskiej demokracji i obywatelskości, 

a także rękojmią pomyślności Rzeczpospolitej, która jest wspólnym domem 

wszystkich obywateli. 

Chcemy demokracji bez sporów pełnych nienawiści. 

Chcemy sfery publicznej wolnej od kłamstwa. 

Chcemy budować naszą wspólną przyszłość w duchu dialogu. 

Chcemy lepszej polityki. 

 

To pomysł na rozbicie państwa i paraliż Polski. 

Samorząd i państwo centralne są skazane na czołowe starcie. 

Rafał Dutkiewicz, były prezydent Wrocławia: – Samorządowcy muszą powiedzieć Prawu i 

Sprawiedliwości: wy chcecie przyjść po nas, to w takim razie my przyjdziemy po was. 



Osłabienie władzy centralnej zawsze kończyło się odebraniem suwerenności państwu. 

[…] Jan Korab, Wiadomości. 

 

Samorządna Rzeczpospolita 
Gdańsk, 4 czerwca 2019 

PREAMBUŁA 

30 lat temu odbyły się w Polsce pierwsze po II wojnie światowej częściowo wolne 

wybory parlamentarne, a rok później rozpoczęła się budowa Polski samorządowej. 

Demokracja na szczeblu lokalnym zyskała realny wymiar. 

Niestety w ostatnich latach obserwujemy działania mające na celu centralizację 

państwa i ograniczenie roli wspólnot lokalnych. Dlatego, reprezentując naszych 

mieszkańców, żądamy zapewnienia możliwości rozwoju naszych miast i gmin 

zgodnie z Konstytucją RP i Europejską Kartą Samorządu Lokalnego. 

Przedstawiamy 21 tez, które – po konsultacjach z mieszkańcami, sektorem 

pozarządowym i całym środowiskiem samorządowym – zaprezentujemy 31 

sierpnia 2019 roku jako postulaty Samorządnej Rzeczypospolitej. 

Na ich podstawie przygotujemy projekty ustaw, które złożymy pod obrady nowego 

parlamentu RP. 

Będziemy dążyć do tego, aby nasze miasta i gminy w 2020 roku, 30 lat od 

pierwszych w pełni demokratycznych wyborów samorządowych, uzyskały 

prawodawstwo godne demokratycznej Polski i w Europie. 

Chcemy Polski samorządnej i solidarnej, w której mieszkańcy sami decydują o 

losach swoich lokalnych wspólnot. 

 

21 TEZ SAMORZĄDOWYCH 
 

1. Pełne prawo wspólnoty samorządowej do samodzielnego decydowania 

o całokształcie spraw lokalnych. Samorządy terytorialne powinny mieć pełną 

samodzielność prawną, organizacyjną i majątkową w zakresie realizacji zadań 

własnych we współpracy i konsultacji z mieszkańcami. Jedynym organem 

nadzoru dla samorządów w kwestiach lokalnych są mieszkańcy, którzy powinni 

być jak najszerzej włączeni w proces współdecydowania o sprawach małych 

ojczyzn. 

2. Budowa społeczności lokalnej solidarnej i otwartej, przeciwdziałanie 

wykluczeniom. Równe prawa i opieka dla wszystkich mieszkańców, niezależnie 

od wieku, pochodzenia, rasy, światopoglądu, wyznania i orientacji. Zapewnienie 

szczególnej opieki dla osób z niepełnosprawnościami. 

3. Przekształcenie Senatu RP w Izbę Samorządową. Przedstawiciele samorządu 

terytorialnego, samorządów zawodowych oraz organizacji pozarządowych 

powinni uzyskać reprezentację na szczeblu najwyższych władz państwowych 

i uczestniczyć aktywnie w tworzeniu regulacji prawnych. Należy znieść monopol 

partii politycznych w procesie stanowienia prawa w Polsce. 

4. Prawo społeczności lokalnej do decydowania o przyszłości swojej małej 

ojczyzny – zniesienie odgórnego ograniczenia kadencyjności. Wspólnota 

lokalna powinna mieć pełne prawa bez żadnych odgórnych ograniczeń, do 

udzielania mandatu zaufania osobom działającym na rzecz danej społeczności. 

5. Obowiązek konsultowania z przedstawicielami samorządu i społeczności 

lokalnej wszystkich projektów ustaw. Projekty ustaw, szczególnie dotyczących 

zadań własnych samorządu terytorialnego określonych w art. 166 Konstytucji 

RP, powinny podlegać obowiązkowej konsultacji ze zrzeszeniami samorządów 

jako przedstawicielami wspólnot lokalnych. Wyniki tych konsultacji winny być 

umieszczane w ocenie skutków regulacji każdego projektu dotyczącej wspólnot 

lokalnych. Brak uzgodnienia stanowi podstawę do wystąpienia do właściwego 

sądu. 



6. Zwiększenie nakładów na edukację, godne pensje nauczycieli. Państwo 

powinno, zgodnie z art. 70 Konstytucji RP, zapewnić środki prawne, finansowe 

i organizacyjne, potrzebne do realizacji celów związanych z edukacją 

powszechną. 

7. Niezależna kultura angażująca społeczności lokalne. Transparentne i 

apolityczne finansowanie przez państwo kultury aktywizującej społeczności 

lokalne. 

8. Decentralizacja służby zdrowia. Powierzenie decyzji i kontroli w sprawach 

ochrony zdrowia samorządom terytorialnym. Zmiana zasad finansowania służby 

zdrowia poprzez wprowadzenie systemu konkurencyjnych ubezpieczeń 

zdrowotnych. 

9. Skuteczna ochrona środowiska, walka ze smogiem. Zwiększenie udziału gmin 

we wpływach z opłat z tytułu użytkowania środowiska naturalnego. Pełny wpływ 

samorządu województwa na zarządzanie funduszami ochrony środowiska, 

przywrócenie gminnych funduszy. Przekazanie gminom realizację programów 

adresowanych do mieszkańców (np. „Czyste powietrze”) 

10. Ochrona krajobrazu i przestrzeni publicznej. Centralne regulowanie (m.in. 

lex developer czy lex Szyszko) dewastują przestrzeń publiczną w naszych 

miastach i gminach. Wsparcie prawne i finansowe dla samorządów w 

działaniach na rzecz zrównoważonego rozwoju przestrzennego. 

11. Rozwój budownictwa komunalnego i społecznego. Narzędzia prawne i 

finansowe oraz realny wpływ społeczności lokalnej na politykę mieszkaniową, 

skierowaną do różnych grup społecznych, ze szczególnym uwzględnieniem 

potrzeb młodych mieszkańców. 

12. Samodzielność samorządów w zakresie podatków lokalnych oraz 

działalności gospodarczej. W celu realizacji zadań wskazanych przez 

mieszkańców, samorządy muszą mieć prawo do samodzielnego kształtowania 

polityki podatkowej, o czym stanowi art. 168 Konstytucji RP. Należy znieść 

maksymalne/minimalne stawki podatków lokalnych, narzucane samorządom 

ustawowo przez władze centralne. Możliwość prowadzenia działalności 

gospodarczej przez samorządy i pozyskiwania środków na projekty ważne dla 

mieszkańców. Swoboda realizowania zadań gminy w formule in house. 

13. Środki z budżetu państwa muszą być adekwatne do zakresu zadań 

realizowanych przez samorządy. Nie zgadzamy się na zwiększanie zakresu 

realizowanych przez samorządy przy jednoczesnym ograniczaniu wpływów z 

budżetu państwa, co jest niezgodne z art. 167 Konstytucji RP. 

14. Decentralizacja rozdziału funduszy unijnych. Maksymalna decentralizacja 

funduszy UE. Transparentność rozdziału dotacji rozwojowych na podstawie 

czytelnych kryteriów oraz jawnych arkuszy oceny projektów. 

15. Przekazanie społecznościom lokalnym mienia publicznego. Należy przekazać 

społecznościom lokalnym i regionalnym mienie publiczne, będące dziś 

w dyspozycji agencji państwowych. Majątek ten powinien stanowić bazę 

rozwoju potencjałów lokalnych i regionalnych. 

16. Swoboda tworzenia związków metropolitalnych i obszarów funkcjonalnych. 

Uchwalenie ustaw metropolitalnych na wniosek i według modelu 

wypracowanego lokalnie dla danych aglomeracji, w celu zwiększenia 

konkurencyjności w Europie. Dla mniejszych jednostek prawne regulacje 

współdziałania samorządów w obszarach funkcjonalnych (forma pośrednia 

między związkiem a stowarzyszeniem komunalnym).  

17. Likwidacja urzędu wojewody. Pozostawienie władzy centralnej nadzoru nad 

legalnością działania jednostek samorządu terytorialnego. Przekazanie 

wszystkich zadań dotyczących spraw publicznych w regionie samorządów: 

województwa. 

18. Zwierzchność powiatów i samorządów wojewódzkich nad zespolonymi 

służbami. Realny wpływ społeczności lokalnych i regionalnych na 



funkcjonowanie na ich terenie zespolonych służb, m.in.: straży pożarnej, 

sanepidu oraz nadzoru budowlanego. 

19. Odpolitycznienie mediów publicznych. Przekazanie lokalnych ośrodków 

publicznego radia i telewizji społeczności regionalnej. 

20. Policja municypalna. Przekazanie mieszkańcom wpływu na prewencję i 

bezpieczeństwo w ich lokalnych społecznościach. 

21. Przywrócenie służby cywilnej. Obowiązek konkursu na wszystkie stanowiska 

urzędnicze w państwie. Profesjonalna i apolityczna kadra urzędnicza, 

przywrócenie rangi Szkoły Administracji Publicznej. 

 

[Miałbym wiele uwag, a zwłaszcza pytań, ale ograniczę się do zasadniczych: 

W tak ważkich sprawach narodu spisanie 21 postulatów, aby było jak 30 lat temu, jest 

nieporozumieniem. 

Tekst nie nadaje się do prezentacji narodowi proponowanych zmian, jest czytelny tylko dla 

fachowców, przy czym jest nierówny w zakresie treści: raz są sprawy państwa – jak telewizja 

publiczna, w innym miejscu „nie zgadzamy się” – to są różne odniesienia. 

Potrzebny jest schemat dla całego ustroju państwa, aby w hasłach było określone, co 

należy do roli państwa, a co jest domeną samorządów. Dopiero na takiej podstawie można 

uszczegóławiać hasła deklaracji]. 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

To początek długiej drogi z przystankami na zmianę konstytucji, zmianę w wyborach do 

senatu. Samorządowcy chcą łączyć swoje mandaty z tymi senatorskimi. 

21 postulatów i jest wsparcie Donalda Tuska. Partia władzy bagatelizuje inicjatywę, ale 

pierwszy test wyborczy już na jesieni. 

Maciej Knapik: – Prezydent Nowej Soli odpowiedział na apel płynący z Gdańska. 

Tadeusz Truskolaski, prezydent Białegostoku: – Samorządy przystępują do wyborów 

w październiku… 

Wadim Tyszkiewicz, prezydent Nowej Soli: – Postanowiłem startować do Senatu… 

MK: – Ta deklaracja przekreśla sceptyczne komentarze PiS. 

Donald Tusk, przewodniczący Rady Europejskiej: – Chcą pomóc w wyborach do obu izb. 

[Szkoda, że pocięto na pojedyncze zdania wystąpienie Tuska]. 

MK: – O samorządowcach [Tusk] mówił na gdańskiej Starówce. Komentując też wyniki 

wyborów: 

DT: – To było połączone i szerokie, a że zabrakło, to tylko dlatego, że nie było dość 

połączone i dość szerokie. Nie wierzcie tym, którzy mówią, że blisko 40% to jest nic, to do 

wyrzucenia, nie. 

[…] 

 

Dariusz Piątkowski został ministrem edukacji narodowej i po wakacjach zmierzy się 

z chaosem w liceach… 

♣ 
2019-06-06 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2782 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Upały ledwo nadeszły, a już mocno nam dają się we znaki. Wysoka temperatura i 

nasłonecznienie mogą stanowić niebezpieczeństwo dla naszego życia i zdrowia. 

 

PKB rośnie, bezrobocie rekordowo niskie. 

 

75 rocznica lądowania w Normandii. 

 

Czterdzieści lat później, Kraków pamięta. 



Amerykańskie, brytyjskie wojska a także kanadyjskie i polskie. 70 lat temu na plażach 

Normandii rozegrała się bitwa, która odmieniła losy świata. Dziś światowi przywódcy oddali tu 

hołd weteranom walczącym o wolność Europy. 

Wstrzymanie prac archeologicznych na Westerplatte. 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Zaczynamy od uderzeń gorąca. Temperaturę w wielu miejscach kraju określano dziś jako 

piekielną. Podobnie groźne mogą być burze z gradem, Wiosna znika, proszę państwa, lato staje 

się coraz bardziej gwałtowne. 

Blisko 30 stopni pokazały dziś termometry we Wrocławiu, Poznaniu czy w 

Międzyzdrojach. W schroniskach dla zwierząt i ogrodach zoologicznych pełna mobilizacja. 

Mapy zagrożeń zmieniają się dynamicznie, z godziny na godzinę. 

 

Chaosu w szkołach nie widzi, jest gotów spotkać się z nauczycielami. Nauczyciele też 

szykują zaproszenie. Nowy minister edukacji może mieć najgorętsze wakacje. 

Dariusz Piontkowski, minister edukacji narodowej: – Mówi pan, że jest chaos w szkołach. 

Ja mówię, że na pewno go nie ma. 

Elżbieta Mikulska, Związek Nauczycielstwa Polskiego: – Większość uczniów jest 

rozgoryczona tym, jakie będą możliwości, do jakich szkół się dostaną. 

Siedemset tysięcy dzieci szturmuje miejsca, które normalnie zajmowało trzysta 

pięćdziesiąt tysięcy. 

 

Tragiczny wypadek w Poznaniu… 

 

Pietruszka na wagę złota, a konkretnie 20 złotych za kilogram. Ceny warzyw wędrują 

w górę, a dyktuje je klimat, najpierw susza, potem zbyt obfite deszcze. 

Kapusta biała: 2018 – 1 zł; 2019 – 3,85 zł. 

Fasolka szparagowa: 2018 – 6 zł; 2019 – 15 zł. 

Maliny: 2018 – 18 zł; 2019 – 55 zł. 

Czereśnie: 2018 – 3,50 zł; 2019 – 13 zł. [płaciłem dziś 22 złote]. 

Tej wiosny ucierpiały owoce i nie tylko. 

[…] 

 

W rok możemy mieć stypę po samorządach – mówią najbardziej znani polscy 

samorządowcy. W Gdańsku podpisali 21 postulatów, by chronić i umacniać samorząd. 

[…] 

 

Piracki przejazd i seria błędów – tak eksperci komentują jazdę kolumny wiozącej 

premiera. To kolejna jazda, kolejnej kolumny, z kolejnym premierem, ale błędy wciąż te same. 

[…] 

 

Jerzy Owsiak, Poland Rock, nie dostaną dodatkowych pociągów. Po raz pierwszy od 25 lat 

jest odmowa, mimo że festiwal jest jednym z największych w Europie. 

[…] 

 

75 lat temu alianci wylądowali w Normandii. 

[…] 

Bądźmy czasem niewyprasowani… 

 

[Ps. Na mnie upał tym bardziej oddziałuje. Przepraszam]. 

♣ 
2019-06-07 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2782 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 



To historyczny moment. Bank PKO BP prześcignął właśnie dojczlandzkiego giganta 

[Deutsche Bank] pod względem wartości giełdowej. 

 

Opozycja chce karać polityków PiS za wprowadzenie programów korzystnych dla 

Polaków. 

 

Tropikalny żar nad Polską, lekarze apelują o rozwagę. 

 

Walka o euro-2020, dziś mecz Polska – Macedonia Północna. 

 

Perspektywa – wśród tematów pierwszego dnia kongresu była przyszłość polskiego 

rolnictwa… 

 

Komisja Europejska domaga się podwyższenia wieku emerytalnego i ograniczenia 500+… 

 

38 lat po masakrze w kopalni Wujek zatrzymano zomowca, który jest podejrzany 

o strzelanie do górników. Tomasz eS ukrywał się w Dojczlandzie. Zrzekł się nawet polskiego 

obywatelstwa. Zatrzymano go w trakcie wyjazdu do Chorwacji… 

 

13 czerwca ma zapaść wyrok w procesie Tomasza Arabskiego w sprawie lotu do 

Smoleńska w 2010 roku… 

 

Marek eF [Falenta] sprowadzony do Polski… 

 

Totalna opozycja w rozsypce po wyborach… 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Koniec akcji ratunkowej i głęboki oddech dużej ulgi. Pod gruzami kamienicy w 

Kędzierzynie-Koźlu nie ma uwięzionych ludzi… Prawdopodobnie wybuch gazu… 

Zalane ulice, piwnice i parkingi, szkoła i urząd wojewody. W Gorzowie w czasie burzy 

lało jak z cebra i w niektórych miejscach woda stała głęboka na metr. Ledwo było widać dachy 

tonących samochodów… 

 

Nie jesteśmy samobójcami – słychać z PSL po tym, jak Marek Sawicki puścił wodze 

fantazji – wyobraził sobie PSL w koalicji z PiSem. 

♣ 
2019-06-08 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2762 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Rodzina to absolutna podstawa. Marsze dla życia i rodziny na ulicach polskich miast, jutro 

ma ich przejść nawet 140. 

Platforma Obywatelska i Nowoczesna łączą się. Na razie na poziomie klubów 

parlamentarnych, ale politycy nie wykluczają w przyszłości wchłonięcia Nowoczesnej. 

 

Pożar wieżowca w Warszawie. 

 

Biało-czerwoni coraz bliżej euro-2020. 

 

Do niedawna były ukryte, a dostęp do nich mieli tylko historycy. W 12 Międzynarodowym 

Dniu Archiwów wystartował nowy serwis, który zabierze nas w niesamowitą podróż. Zdjęcia, 

mapy i dokumenty teraz dostępne są dla wszystkich w formie cyfrowej i zupełnie za darmo. O 

naszym dziedzictwie historycznym na wyciągnięcie ręki: 



Waldemar Stankiewicz, Magdalena Kleszcz – Najcenniejsze archiwalia można było 

zobaczyć dziś z bliska. W Krakowie księgę miejską z XIII wieku, pieczęć króla Kazimierza 

Wielkiego i królowej Jadwigi Andegaweńskiej. 

Dla ciekawskich i pasjonatów historii otwarto dziś placówki archiwów państwowych 

w całym kraju. 

www.szukajwarchiwach.gov.pl/  

 

Potężny ogień na budowie wieżowca w Warszawie, w gaszeniu pożaru, który w nocy 

wybuchł na ostatnich piętrach 120 metrowej, brało udział 130 strażaków. Na szczęście nikomu 

nic się nie stało. Za walkę z pożarem podziękował premier, Mateusz Morawiecki. 

Paliły się zewnętrzne rusztowania i nie było to zagrożeniem dla całej konstrukcji. 

[Wieżowiec jest położony przy Rondzie Daszyńskiego]. 

 

To może być bardzo trudny czas dla Angeli Merkel. Ponad połowa jej rodaków domaga 

się przedterminowych wyborów i zmian w dojczlandzkim rządzie. W koalicji trzeszczy, 

w gospodarce spowolnienie, a za fatalne błędy w polityce migracyjnej pani kanclerz płacą 

zwykli ludzie. 

 

Elżbieta II świętuje 93 urodziny. 

 

Kolejne prowokacje i próby obrażania katolików. Podczas manifestacji organizowanej 

przez środowisko LGBT w stolicy uczestnicy domagali się między innymi adopcji dzieci. 

Impreza została zorganizowana pod patronatem prezydenta Warszawy, Rafała Trzaskowskiego. 

 

Ryszard Bugajski 1943 – 2019 

 

Andrzej Godlewski 1970 – 2019 

 

Termometry w wielu miejscach kraju pokazywały dziś nawet 30 stopni Celsjusza. 

[Ja tyle miałem w moim pokoju, na szczęście wieczorem dmuchnęło chłodem i po kilku 

godzinach udało mi się schłodzić pokój do 27 stopni, nie na długo jednak]. 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Przelotne opady tylko przelotnie przynoszą ulgę. Żar leje się z nieba i to nie koniec. Choć 

trudno w to uwierzyć, że skwar będzie jeszcze większy. Po weekendzie będzie na termometrach 

33 stopnie w cieniu. Do tego burze, ulewy, grad, a nawet trąby powietrzne. 

[Nawet technika protestuje – nie wiedzieć czemu nagrały mi się tylko 4 minuty Faktów. 

Może krążące wokół Warszawy burze wyłączyły mi prąd, czego nie zauważyłem, ale 

nagrywanie nie powróciło]. 

♣ 
2019-06-09 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2762 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Polska wielki projekt i wizja na nadchodzące lata. 

 

Tysiące ludzi w kolejce po leki i żywność. Ponad 3 miliony dzieci w Wenezueli potrzebuje 

natychmiastowej pomocy. 

 

Fala oburzenia po kolejnym ataku na katolików. 

 

Tragedia na autostradzie A-6 pod Szczecinem. 20 kilometrów od przejścia granicznego z 

Dojczlandem w Kołbaskowie wczesnym popołudniem zderzyło się tam siedem samochodów. 

Sześć osób zginęło, 12 zostało rannych. Dwie godziny później w tym samym miejscu, ale na 

pasach ruchu w przeciwną stronę doszło do kolejnego wypadku. 

[…] 



 

Spotykają się co roku, by omawiać szanse i zagrożenia stojące przed naszym krajem. 

Zakończył się trzydniowy kongres „Polska wielki projekt” w udziałem przedstawicieli nauki, 

kultury, gospodarki i polityki i jak co roku wręczono nagrody dla wybitnych twórców 

kształtujących współczesną Polskę. 

[…] 

 

W tych dniach bez wody ani rusz. Żar leje się z nieba, ale woda nie leje się z kranów 

w Skierniewicach albo leje się nierównomiernie. Możliwości miejskich wodociągów są za małe 

– tak mówią miejskie władze. 

[…] 

Pomnik „Zwycięski Lot” odsłonięty. Stalowa rzeźba w kształcie litery „V” stanęła we 

francuskim Ploum Pot [Normandia]. 

[…] 

 

Ulicami polskich miast przeszły marsze życia i rodziny. Marsz dla życia i rodziny 

przeszedł dziś także ulicami Gdańska. Nie wzięła w nim udziału Aleksandra Dulkiewicz, 

prezydent Gdańska, choć niedawno firmowała paradę równości. To dla wielu manifest 

polityczny… 

[…] 

 



Rafał Trzaskowski dziękuje za paradę środowisk homoseksualnych, która wczoraj przeszła 

ulicami stolicy. W imprezie pod hasłem „szanujmy się nawzajem”, nad którą objął patronat 

prezydent Warszawy, sprofanowano między innymi mszę świętą. Profanację potępiła 

konferencja episkopatu Polski. 

[…] 

 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Czarny punkt na A-6… 

 

Miasto bez wody, ludzie bez nadziei… 

 

Meblowanie na lewicy. Robert Biedroń proponuje: stwórzmy postępową koalicję. 

Naturalny sojusznik to Sojusz Lewicy Demokratycznej, który owszem koalicji powiedział „tak”, 

ale tej europejskiej. Czy jesienią iść razem, zdecyduje wewnętrzne referendum. 

[…] 

 

Aktywiści wciąż stoją na straży krów z Ciecierzyc, bo ich los wciąż stoi pod znakiem 

zapytania. Wyrok śmierci na bodaj najsłynniejsze stado w Polsce teoretycznie został uchylony, 

ale obrońcy zwierząt nie tracą czujności. 

[…] 

♣ 
2019-06-10 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2762 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI –  

No, tak – miesięcznica. 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Ujawnię zleceniodawców i wszystkie szczegóły – grozi Marek Falenta w liście do 

Andrzeja Dudy. Pięć lat temu zlecił podsłuchiwanie najważniejszych osób w państwie i został za 

to skazany. W Polsce zmienił się rząd, Falenta wylądował w więzieniu, ale jak ujawnia 

Rzeczpospolita, sam umierać w nim nie zamierza. Wywiązałem się ze wszystkich obietnic, 

a zostałem okrutnie oszukany przez ludzi wywodzących się z pana formacji – tak napisał do 

prezydenta. Czy dla PiSu to brzmi jak problem? 

Prośba o łaskę 

„Proszę potraktować ten list jako ostatnią szansę na porozumienie się ze mną. Nie 

zamierzam umierać w samotności. Ujawnię zleceniodawców i wszystkie szczegóły”. 

„W hiszpańskim więzieniu >gnije< człowiek, który wierzył w sprawę pt. Polska 

uczciwa i sprawiedliwa. Zrobił, co do niego należało, wywiązał się ze wszystkich 

złożonych obietnic i został okrutnie oszukany przez ludzi wywodzących się z Pana 

formacji”. 

Źródło: Rzeczpospolita 

List został wysłany w kwietniu z hiszpańskiego aresztu, bo to w Hiszpanii ukrywał się 

Marek Falenta, uciekając przed więzieniem. 

[Dalej same domysły]. 

 

Atak w kościele i ranny ksiądz. 

 

Prokuratorskie zarzuty i makabryczne fakty: kierowca Tira, który wjechał wczoraj na A-6 

w jadące przed nim samochody jest podejrzany o katastrofę w ruchu lądowym. 

 

Uwaga, zaczyna się prawdziwe piekło. Na termometrach może nie starczyć skali, a nam 

może nie starczyć sił. Kiedy upał, to 33 stopnie w cieniu, warto zapytać, skąd w ogóle się wziął? 

W centrum pogodowego dowodzenia: 



Wszystkiemu winna masa powietrza znad Afryki. Ona jest bardzo powolna, nie lubi się 

poruszać… 30+ przynajmniej przez cały ten tydzień… 

 

Negocjacje zakończone. Czas na decyzje prezydentów. Jest gotowe porozumienie, a w nim 

przepis na „Fort Trump”. Prezydent Duda już w środę zaczyna wizytę w Stanach 

Zjednoczonych… 

 

Razem, czy osobno? Kto zna odpowiedź, ten wygra. Przed jesiennymi wyborami wszystko 

jest możliwe, skoro Pawła Kukiza kusi nawet sam prezes. Wiosna na razie nie daje się nikomu 

skusić… 

 

Lato w kalendarzu nawet się jeszcze nie zaczęło, ale liczby w statystykach zaczynają 

straszyć. Tylko przez te dziesięć dni czerwca utonęło już… 

♣ 
2019-06-11 wtorek 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Polska armia coraz bliżej zakupów myśliwców F35… 

 

Upały nie odpuszczają. Są ostrzeżenia dla wszystkich województw. 

 

Dobra gra i jeszcze lepszy wynik. 

 

Tworzenie dużego polskiego koncernu paliwowego coraz bliżej. Orlen w najbliższych 

tygodniach chce złożyć wniosek o połączenie z Lotosem… 

 

W najbliższych godzinach wystąpią także burze z gradem i wichury… 

34 stopnie mierzone w cieniu, to norma na jutro… 

Z powodu upałów na skrócenie albo odwołanie lekcji decyduje się wiele szkół… 

Wczorajszej nocy najbardziej gwałtowne burze przeszły przez województwo pomorskie… 

W województwie świętokrzyskim oprócz upałów jest plaga komarów… 

 

Po 2020 roku płaca minimalna ma wynosić 2450 złotych… 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

- Panie Kaczyński, czy to pan za tym stał? – Pyta opozycja i proponuje sejmową komisję 

śledczą. W sprawie afery podsłuchowej takiej komisji kiedyś chciało PiS, ale teraz do nowych 

wyjaśnień ma wyjaśnić prokuratura. Po tym, jak Marek Falenta napisał list do prezydenta Dudy, 

u śledczych są dwa nowe wnioski, a w Sejmie znacznie więcej pytań. 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, Prawo i Sprawiedliwość: – No, przecież nikt 

chyba nie traktuje poważnie takich listów. 

Krzysztof Skórzyński: – Cała strategia PiSu: lekceważenie, udawanie, że tego listu 

zwyczajnie nie ma. A jest. […] 

 

Prezydent Gdańska z wizytą u premiera. Tym razem nie stanęła jej na drodze rządowa 

ochrona, pytanie: Czy coś stoi na drodze do porozumienia? Westerplatte ma zabrać miastu 

ustawa. W sprawie Solidarności właśnie wypowiedział się sąd. 

[…] 

 

Nowe przepisy i leki nie dla wszystkich… 

 

Polska – Izrael 4:0. To był dobry mecz i piękne gole… 

 

Tropikalna Polska, czyli nawet 35 stopni w cieniu. To jest wyjątkowo upalny tydzień i to 

jest wyjątkowo upalny dzień. 



Jeszcze przez kilka dni taką pogodę będziemy mieli… 

♣ 
2019-06-12 środa 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Para prezydencka rozpoczęła dziś wizytę w Waszyngtonie. Półtorej godziny temu Andrzej 

Duda z małżonką Agatą Kornchauzer-Dudą zostali przywitani w Białym Domu przez pierwszą 

parę Ameryki. 

Pięciodniowa wizyta… 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Jest porozumienie i otworzy ono nowy rozdział – mówi w Waszyngtonie prezydent Duda i 

dosłownie przed godziną zaczyna oficjalne spotkanie… 

Marcin Wrona: – Dosłownie parę minut temu w gabinecie owalnym dowiedzieliśmy się z 

ust samego prezydenta, Donalda Trampa, że o godzinie 19:55 polskiego czasu nad Białym 

Domem przelecą samoloty F-35. Przelecą dwa razy, najpierw szybko, wrócą i obniżą swój lot. 

Ma to być jakiś bardzo widowiskowy wolny przelot specjalnie na część polskiej pary 

prezydenckiej… 

Donald Tramp: – Świętujemy dziś wiele różnych rzeczy: zakup przez Polskę samolotów 

F-35, najlepszych samolotów na świecie. Polska radzi sobie świetnie. Ich gospodarka ma się 

dobrze. Pomogliśmy sobie nawzajem. Mamy świetne relacje gospodarcze… 

 

Olga i Daria i lekarz, który kiedyś uratował im życie. Rozdzielenie bliźniaczek… 

 

Upał, który nie daje żyć. Jest jak w piekle, a w zamkniętym samochodzie może być jak w 

piekarniku. Polska jest gorętsza niż Madryt i na mapach dla odmiany to nasza część Europy jest 

rozgrzana do czerwoności. 

Warszawa była dziś najcieplejszą stolicą Europy… 

Przesuwają się strefy klimatyczne, powietrze krąży inaczej i wszystko staje na głowie. 

[…] 

 

Gazeta Wyborcza ujawnia kolejny list. Tym razem Falenta pisze do Kaczyńskiego o 

patriotycznej postawie i spotkaniu w siedzibie PiS. I w tej całej układance to powód do 

kolejnych pytań… 

Anita Czerwińska, rzecznik PiS 

List M. Falenty opisany w dzisiejszej publikacji @gazeta_wyborcza wpłynął do 

biura Prezesa PiS. Listowi nie nadano dalszego biegu. Nie było żadnych podstaw, by 

odnosić się do niego kuriozalnej treści. 

[…] 

 

Nowi posłowie na ślubowaniu i zaskoczenie na starcie. Syn pierwszego premiera 

Mazowieckiego [Michał Mazowiecki] zamiast Platformy wybiera PSL. I kiedy Platformie 

opadają ręce, PSLowi rosną skrzydła. Ludowcy myślą o własnej koalicji i kolejnych 

transferach… 

Kosiniak-Kamysz: – To jest ujmujące. Z jednej strony Bartoszewski, syn 

Bartoszewskiego… 

 

Najwyższy wiadukt drogowy w Polsce pokazuje, ile wytrzyma i ten test akurat skończył 

się dobrze. Pytanie: Ile jeszcze wytrzymają kierowcy, kiedy drogowcy zamiast kończyć budowę, 

z budowy schodzą, Koszty rosną, firmy znikają, problemów przybywa… 

♣ 
2019-06-13 czwartek 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 



Więcej amerykańskich żołnierzy i supernowoczesne myśliwce – tak Polska wzmacnia 

swoje bezpieczeństwo. 

Sojusz polsko-amerykański silny jak nigdy w historii. 

Tysiąc dodatkowych żołnierzy i zwiększenie bezpieczeństwa Polski… 

Poza zakupami najnowocześniejszego sprzętu wojskowego i zwiększaniem obecności 

amerykańskich żołnierzy w Waszyngtonie podpisano umowę dotyczącą budowy w Polsce 

elektrowni atomowej, a także współpracy dotyczącej medycyny, technologii i biznesu. 

Donald Trump, prezydent Stanów Zjednoczonych – Nasze długotrwałe partnerstwo 

wskazuje na niezwykłe możliwości dla całego świata, gdzie dwa wolne, niezależne państwa 

jednoczą się dla wspólnego celu. Wkraczamy w nową, ekscytującą erę sojuszu amerykańsko-

polskiego. To szczególny sojusz ze szczególnym narodem. 

 

Wspólna Deklaracja o Współpracy Obronnej 

w zakresie obecności sił zbrojnych 

Stanów Zjednoczonych Ameryki 

na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej 

A. Utworzenie Wysuniętego Dowództwa Dywizyjnego USA w Polsce. 

B. Utworzenie i wspólne wykorzystywanie przez Siły Zbrojne Stanów 

Zjednoczonych i Siły Rzeczypospolitej Polskiej Centrum szkolenia Bojowego w 

kilku lokalizacjach. 

C. Utworzenie w Polsce eskadry bezzałogowych statków powietrznych MQ-9 Sił 

Powietrznych USA, przeznaczonych do działań wywiadowczych, zwiadowczych 

i rozpoznawczych. 

D. Utworzenie bazy lotniczej załadunkowo-rozładunkowej w celu wspierania 

przemieszczenia się wojsk dla odbycia ćwiczeń lub na wypadek kryzysu. 

E. Utworzenie grupy wsparcia na teatrze w celu zabezpieczenia obecnych i 

przyszłych Sił Zbrojnych USA w Polsce. 

F. Utworzenie w Polsce zdolności sił specjalnych USA w celu wsparcia operacji 

powietrznych, lądowych i morskich. 

G. Utworzenie infrastruktury wspierającej obecność żołnierzy Stanów 

Zjednoczonych w Polsce. 

 

Padła też deklaracja dotycząca wiz do USA dla Polaków. Amerykański prezydent nie 

wykluczył, że zostaną zniesione w ciągu kilku najbliższych miesięcy. 

[…] 

 

Polska jest dziś państwem poważanym i szanowanym na całym świecie – mówił prezydent 

Stanów Zjednoczonych podczas wczorajszego bankietu wydanego w Waszyngtonie na cześć 

polskiej pary prezydenckiej. Zdaniem ekspertów to najlepszy dowód na to, że wizerunek Polski 

za granicą jest dzisiaj znacząco lepszy niż w czasie rządów koalicji PO-PSL. 

Maciej Sawicki, Tomasz Skiba: – Klasa, szyk i gracja. Wyjątkowa niespodzianka 

specjalnie dla polskiej pary prezydenckiej. Prezentacja nowoczesnych samolotów bojowych F-

35 które kupi Polska Armia. Ten niewymuszony, szczery, pełen przyjaźni i sympatii gest 

pokazuje, jak wielką życzliwością i zaufaniem darzą nas Stany Zjednoczone. 

Dziś Polska gra w światowej ekstraklasie. 

Ale nie zawsze tak było. Luty 2015 roku. Ówczesny prezydent Bronisław Komorowski w 

Japonii wchodzi na krzesło i krzyczy do jednego ze swoich współpracowników. 

Kompromitujących gaf było więcej. 2011 rok – spotkanie w ramach trójkąta 

wajmarskiego, najpierw Bronisław Komorowski zostawił swoich gości w tyle. Później, kiedy 

zaczął padać ulewny deszcz, nie zaprosił Merkel ani Sarkoziego pod swój parasol, a na koniec 

konsternacja: Komorowski siada jako pierwszy, goście nie wiedzą, co zrobić. Sarkozy i Merkel 

wymieniają uśmiechy, nie kryją zażenowania. 

Do niezręcznej sytuacji doszło także podczas wizyty Bronisława Komorowskiego 

w Stanach Zjednoczonych. Ówczesny prezydent najpierw, co do dziś wytykają internauci, 



zachowywał się dziwnie, a później tłumaczył Barakowi Obamie, że żonie trzeba ufać, ale 

sprawdzać, czy jest wierna. 

Przed 2015 rokiem koalicja PO-PSL – politykę bezpieczeństwa militarnego oparła 

o współpracę z Dojczlandem, a wojsko polskie przez 8 lat skurczyło się niemal o 40 tysięcy 

żołnierzy. Wczoraj Ryszard Schenpf, ambasador Polski w USA za rządów koalicji PO-PSL 

powołując się na propagandowe rosyjskie media twierdzi, że zakup F-35 to błąd. 

Ryszard Schenpf, były ambasador Polski w USA: – Wczoraj szukając danych na temat F-

35, zobaczyłem, co napisał „Sputnik”, pismo, które tutaj jest upowszechniane, właściwie strona 

internetowa, które udowadnia, że radziecki chyba SU-55 jest lepszy i chyba o połowę tańszy… 

W podobnym antyamerykańskim tonie wypowiada się także Grzegorz Schetyna. Sugeruje 

nawet, że po ewentualnym odzyskaniu władzy Platforma Obywatelska może zerwać 

porozumienie z Waszyngtonem: 

„1000 dodatkowych żołnierzy USA za grube miliardy? Przyjrzymy się dokładnie 

temu porozumieniu. Polska w relacjach z USA powinna być sojusznikiem, nie 

klientem. A władze realnie wzmacniać bezpieczeństwo kraju, nie uprawiać 

propagandę”. 

Grzegorz Schetyna 

Przewodniczący Platformy Obywatelskiej – Źródło: twitter.com/SchetynadlaPO 

O tym, jak wyglądały relacje Waszyngtonu w czasie rządów koalicji PO-PSL mówił były 

szef polskiej dyplomacji, Radosław Sikorski: 

Bullshit kompletny. Skonfliktujemy się z Dojczlandem, z Rosją i będziemy uważali, 

że wszystko jest super, bo zrobiliśmy laskę Amerykanom. Frajerzy. Kompletni 

frajerzy. 

Fragment nagrania z restauracji Sowa & przyjaciele 

 

Były szef kancelarii premiera Donalda Tuska, Tomasz Arabski, skazany w sprawie 

organizacji lotu do Smoleńska [skazany na dziesięć miesięcy w zawieszeniu na dwa lata]. 

 

Jutro startuje festiwal w Opolu. 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

To był polski dzień w Białym Domu i to są przełomowe umowy… 

Pełne koszty polsko-amerykańskiej umowy nie są jeszcze znane. 

♣ 
2019-06-14 piątek 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Rewia gwiazd w stolicy polskiej piosenki. 

Polska wreszcie wolna od dyktatu gazowego Kremla/ 

Groźna burza przeszła nad Polską. 

 

Karol Jałtuszewski z Houston w Teksasie: – Tak jak przedwczoraj rozmowy w Białym 

Domu z prezydentem Stanów Zjednoczonych, Donaldem Trampem dotyczyły przede wszystkim 

bezpieczeństwa militarnego, tak dziś tu na głębokim południu w Teksasie rozmowy prezydenta 

Andrzeja Dudy z amerykańskim sekretarzem, Erykiem Perry, dotyczyły bezpieczeństwa 

energetycznego. Przede wszystkim kolejnych dostaw amerykańskiego skroplonego gazu 

ziemnego do Polski. Gra toczy się o najwyższą stawkę – o uniezależnienie Polski od dostaw 

z Rosji… 

 

Łukasz Szumowski, profesor, minister zdrowia: – Jeżeli wejdziemy w jakiś cykl badań 

klinicznych razem z Emily Anderson, to polscy pacjenci będą mieli szansę na dostęp do tych 

najbardziej nowoczesnych leków, których wcale jeszcze nie ma w normalnym obrocie… 

 

Wojciech Wybranowski, publicysta, „Do rzeczy”: – To było osiem lat zmarnowanych, 

jeśli chodzi o rozwój Polski, to były zaprzepaszczone szanse na rozwój partnerstwa 



wschodniego, zaprzepaszczone szanse na rozwój międzymorza, na budowę [niezrozumiałe] 

polskiej Europy Środkowo-Wschodniej, to były zaprzepaszczone szanse polityczne pod każdym 

względem. 

Wówczas polityczne ruchy i decyzje podejmowano często pod dyktando Dojczlandu czy 

Francji. 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny agencji informacyjnej: – Za rządów PO nasza 

polityka zagraniczna właściwie, jak gdyby nie funkcjonowała. Próbowaliśmy po prostu nikomu 

nie przeszkadzać, nikomu nie wadzić i słuchać wszystkiego, co pomyślą, nawet nie powiedzą w 

Berlinie. 

Ewa Kopacz przyjęła narzucony przez Dojczland i Francję pakiet klimatyczny, którego 

efektem mógł być skokowy wzrost cen prądu. Udało się tego uniknąć tylko dzięki specjalnej 

ustawie uchwalonej przez Prawo i Sprawiedliwość. Pomimo realnego zagrożenia 

terrorystycznego i sprzeciwie innych państw grupy wyszehradzkiej rząd PO-PSL zgodził się 

także na przymusową relokację do Polski uchodźców z Afryki Północnej i Bliskiego Wschodu. 

[Dalszy ciąg był już wczoraj]. 

 

O tym, jak chronić dzieci przed nadużyciami na tle seksualnym, dyskutowali uczestnicy 

obrad konferencji episkopatu Polski w Wałbrzychu. Gościem specjalnym spotkania był papieski 

pełnomocnik do spraw zwalczania pedofilii w Kościele, arcybiskup Malty, Charles Scicluna. 

Charles Scicluna, sekretarz pomocniczy watykańskiej kongregacji nauki wiary: – Jestem 

pod wrażeniem dokumentu przygotowanego przez Konferencję Episkopatu Polski. Musimy 

teraz przejść od słów na papierze do praktyki. Nasze dzieci zasługują na pełną ochronę. Właśnie 

to powinniśmy robić. 

Arcybiskup podkreślił, że w Kościele nikt nie może być postawiony ponad prawem. 

Zaznaczył, że w każdej diecezji, w każdej parafii ludzie powinni wiedzieć, do kogo mogą się 

zwrócić w sprawie ewentualnych nadużyć. Przywołał słowa świętego Jana Pawła II o tym, że nie 

ma miejsca w kapłaństwie i w życiu zakonnym dla tych, którzy krzywdzą dzieci. 

 

Jan Korab, Maria Ruman, Beata Rzemieniuk: – Póki żyjemy, świat powinien dowiedzieć 

się, co Dojcze robili w obozach koncentracyjnych – podkreśla Lidia Maksymowicz, która miała 

3 lata, trafiła do dojczlandzkiego obozu koncentracyjnego Auschwitz. 

Pierwsi więźniowie do Auschwitz zostali przetransportowani z Tarnowa – 728 mężczyzn, 

wśród których byli polscy żołnierze, duchowni, a także nauczyciele i studenci. Pozostał wagon, 

którym byli więzieni i pamięć. O życiu każdego z nich można dowiedzieć się dzięki tej 

tarnowskiej budce telefonicznej, wybierając numery obozowe więźniów. 

Auschwitz-Birkenau stał się największym dojczlandzkim obozem – trafiło do niego co 

najmniej milion trzysta tysięcy osób. Przez blisko dwa lata funkcjonowania Auschwitz 

większość więźniów stanowili Polacy. Od połowy 1942 roku ich liczba zrównała się z liczbą 

Żydów, którzy przywożeni tutaj z całej Europy zaczęli być masowo mordowani przez Dojczów, 

We wszystkich, ponad tysiącu założonych w okupowanych państwach europejskich 

obozach koncentracyjnych i zagłady z zaznaczonych na tej mapie gettach Dojcze więzili około 

osiemnastu milionów osób, z których zamordowali ponad jedenaście milionów. Jan Korab, 

Wiadomości. 

 

Wolne krowy z Deszczna w Lubuskiem nie zostaną zabite – poinformował na tweeterze 

minister rolnictwa, Jan Krzysztof Ardanawski. To efekt decyzji gorzowskiego powiatowego 

lekarza weterynarii. Teraz krowy zostaną przebadane i przewiezione w miejsce wybrane przez 

ministerstwo rolnictwa. 

 

Upał nie odpuszcza w całej Polsce… 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Potworna zbrodnia na Dolnym Śląsku… 

 



Nie będzie zawiadomienia o podejrzeniu szantażowania prezydenta przez Marka Falentę. 

Jest za to cały list, jaki Falenta do prezydenta napisał: 

„Po tym, co zrobiłem, liczyłem na medal. Dziś wiem, że mnie wykorzystano”. – Pisze 

człowiek, którego sąd skazał za zlecenie podsłuchiwania najważniejszych osób w państwie. A co 

jeszcze pisze, o tym: 

Jakub Sobieniowski: – To oryginał tego listu, odręcznego opublikowały go dzisiaj w 

całości Gazeta Wyborcza i portal oko.press. Marek Falenta, już po zatrzymaniu, jeszcze 

w Hiszpanii napisał do prezydenta: 

„…po tym co dla Was zrobiłem liczyłem na medal. Wielokrotnie mi też go 

obiecywano. Dziś wiem, że wykorzystano mnie i byłem naiwny. Mam nadzieję, że 

nie zbagatelizuje Pan mojego listu. To nie są żadne groźby ani szantaż. Ujawnię 

jedynie prawdę o wydarzeniach z afery taśmowej…” 

Valencia 12.04.2019 

Źródło: List Marka Falenty do prezydenta Andrzeja Dudy 

Gazeta Wyborcza. OKO.press 

List Marka Falenty znalazł się w sądowych aktach. Jak ustalił Tvn24.pl, sędzia chciał 

zawiadomić prokuraturę wobec szantażu wobec głowy państwa i napisał nawet pismo, ale 

wstrzymała je prezes sądu powołana przez Zbigniewa Ziobrę. 

„…złożyłem wniosek do Prokuratora Generalnego – Pana Zbigniewa Ziobry 

o przyznanie mi statusu świadka koronnego. Jako świadek koronny legalnie złożę 

wszelkie wyjaśnienia, wskażę świadków, zleceniodawców, wykonawców oraz poprę 

to odpowiednimi dowodami analogicznymi do tych z 2014 r. Oczywiście Prokurator 

Generalny nie dopuści do przyznania mi tego statusu, bo musiałby zostać katem 

własnej formacji…” 

Valencia 12.04.2019 

Źródło: List Marka Falenty do prezydenta Andrzeja Dudy 

Gazeta Wyborcza. OKO.press 

W liście są konkretne nazwiska i konkretne opisy, na przykład byłego skarbnika PiSu. 

Marek Falenta pisze: 

„…Stanisław Kostrzewski – pierwszy dowiedział się o możliwości pozyskania 

nagrań. Polecił mi kontynuację działań. W tym samym czasie poinformowałem też 

agentów CBA i ABW z Katowic. Spotkania z nimi odbywały się w siedzibie partii 

przy ul. Nowogrodzkiej i w moim biurze…” 

Valencia 12.04.2019 

Źródło: List Marka Falenty do prezydenta Andrzeja Dudy 

Gazeta Wyborcza. OKO.press 

To jeszcze jeden dosłowny cytat: 

„…Jarosław Kaczyński – Stanisław Kostrzewski konsultował z nim sposób 

wykorzystania nagrań w 2013 roku. Zaakceptował wykorzystanie materiałów i 

przysłał mi agentów CBA z Wrocławia i ABW z Katowic, dla których 

pozyskiwałem kolejne nagrania…” 

Valencia 12.04.2019 

Źródło: List Marka Falenty do prezydenta Andrzeja Dudy 

Gazeta Wyborcza. OKO.press 

Pod koniec listu, jak widać, Marek Falenta zaoferował przekazanie wszystkich nagrań: 

„…jestem gotowy przekazać kopię wszystkich nagrań. Wiele z nich nie zostało 

upublicznione, wśród nich nagranie pomiędzy Premierem Mateuszem Morawieckim 

a Zbigniewem Jagiełłą Prezesem Banku PKO BP…” 

Valencia 12.04.2019 

Źródło:List Marka Falenty do prezydenta Andrzeja Dudy Gazeta Wyborcza. OKO.press 

Ale prokurator krajowy, mówiąc o tym liście zapowiedział, że zostanie przesłuchany tylko 

nadawca. Jego prawdomówność prokuratura mogłaby skonfrontować z zeznaniami osób, o 

których pisze. W tym Jarosława Kaczyńskiego. Ale na to pytanie dzisiaj prokuratura nawet nie 

odpowiedziała. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 



Tragiczny wypadek i dramatyczne wnioski. Polska Grupa Zbrojeniowa przyznaje: 

popełniono błąd podczas projektowania, a później nie wykryto go podczas produkcji. Niecały 

rok temu zginął pilot MIG-29. Fotel katapultowy miał uratować mu życie, ale żołnierz runął na 

ziemię na pewną śmierć. 

 

Atak komarów i wszystkie pomysły na odwet. 

 

Od słów trzeba przejść do czynów. Musicie słuchać ofiar – mówi do polskich księży 

papieski Dżejms Bond, tak o nim mówią w Watykanie, ale do Polski, jak przyznaje, nie 

przyjechał z żadną specjalną misją. Arcybiskup Scicluna pojawił się na obradach episkopatu. 

Czy w walce z pedofilią wśród księży coś to w Polsce zmieniło, o tym: 

Renata Kijowska: – W Watykanie mówią na niego papieski James Bond. Jeśli tak, to misja 

arcybiskupa Scicluny zawiodła ofiary księży pedofilów, na przykład pana Marka, jednego z 

bohaterów filmu „Tylko nie mów nikomu”. 

Marek Mielewicz, ofiara księdza pedofila, fundacja „Nie lękajcie się”: – Okropny ból. 

Jestem po prostu zbulwersowany, zdenerwowany tym, co usłyszałem tutaj, bo to tak jakby 

kolejny raz Kościół ignorował mnie, ofiary, drwi po prostu z nas. 

Arcybiskupa zajmującego się sprawami wykorzystywania dzieci przez duchownych, rok 

temu zaprosił polski episkopat. Po filmie Sekielskich wielu oczekiwało rozliczenia hierarchów 

zamieszanych w ukrywanie pedofilii. 

Jacek Prusak, ksiądz, Jezuita: – Te oczekiwania były olbrzymie. One się chyba wzięły 

z tego, że myśleliśmy, że w Polsce będziemy mieli swoje własne Chile. Nic z tego… 

[Jeśli nie Chile, to Irlandia]. 

Charles Scicluna, arcybiskup, sekretarz pomocniczy kongregacji nauki wiary: – Nie po to 

tu jestem. Miałem dobre spotkanie z biskupami, po to przyjechałem i będę miał jeszcze 

spotkanie z delegatami odpowiedzialnymi za ochronę dzieci – to moja misja. 

[…] 

Nowe twarze kampanii PiS: Joachim Brudziński i Beata Szydło. Klub PiS przed kolejnymi 

wyborami mobilizuje się dziś na wyjeździe, a my pytamy, jak wygląda ta mobilizacja, a także 

kalendarz na najbliższe tygodnie. Na miejscu jest: 

Arleta Zalewska: – Jeśli padają takie nazwiska jak Szydło, Brudziński, to doświadczenie z 

takich kampanii, odpowiadam, że PiS rzuci na te wybory swoje najsilniejsze nazwiska i ludzi. 

Do tego wprost odpowiedź na pytanie: europosłowie mają w pełni zaangażować się w kampanię. 

Każdy z nich, podobnie jak każdy poseł i kandydat na posła ma otrzymać plan miast, 

miasteczek, wsi, które będzie musiał odwiedzić i w których będzie musiał zorganizować 

spotkanie już w najbliższych tygodniach – o tym mówił PJK, motywował i przede wszystkim 

podkreślał presję czasu, bo to ważne. Na początek dwie daty: początek lipca to programowa 

duża konwencja Prawa i Sprawiedliwości w Katowicach, a druga, to trzynasty października 

najbardziej prawdopodobna, choć wciąż jeszcze nieoficjalna najczęściej wymieniana data 

wyborów do polskiego Sejmu i Senatu. 

A opozycja? Razem w kampanii, razem w sejmowym klubie. Na razie Platforma i 

Nowoczesna tworzą wspólny front. Nie mają wakacji, mają co robić. Pytanie: czy jeszcze z kim? 

To nic nowego, że SLD jest po lewej stronie i PSL nie chce tam skręcać. A czy jest jakiś nowy 

pomysł na to, żeby działać wspólnie, o tym: 

Maciej Knapik: – Nowoczesna przyszła całą grupą i kilkanaście osób zasiliło klub PO. 

Odbyło się pierwsze posiedzenie wspólnego klubu parlamentarnego. Teraz to już wspólna 

inicjatywa. 

Razem 155 posłów, ten ruch można było wykonać wcześniej już po wyborach 

samorządowych. Oszczędziłoby to strat wizerunkowych i rozłamu w Nowoczesnej. 

W przyszłym tygodniu zostanie powołany sztab wyborczy: Adam Szłapka z Nowoczesnej, 

Jacek Karnowski, prezydent Sopotu i Krzysztof Brejza, Platforma Obywatelska. 

 

Najazd komarów… 

♣ 
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Dziś w Opolu „walizki pełne snów” … 

Święto dużych rodzin. 

Sędzia, która poniżyła kalekiego podsądnego. 

…Nieco trudniej organizować w Warszawie turniej tenisowy imienia Marii i Lecha 

Kaczyńskich dla młodych tenisistów z całej Polski: 

Dariusz Lasocki, radny m.st. Warszawy, PiS: – 24 tysiące złotych za cztery dni gry na 

kortach, powiedzmy sobie szczerze, że mają wiele do życzenia. 

Takich problemów nie mieli organizatorzy majowego turnieju LGBT w siatkówkę. To 

oznacza, że jesienne wybory będą mogły być między 500+, a LGBT+. 

[Jest sprawą charakterystyczną, że gdy w Polsce za każdym razem, gdy odbywają się 

imprezy LGBT, do tego miasta zjeżdżają się ich przedstawiciele z całej Europy i występują 

prowokująco ubrani, robią sztuczne wrażenie, że jest ich w danym mieście tak dużo, a TVP 

z radością ich właśnie pokazuje – to też trzeba widzieć]. 

 

Po Waszyngtonie i Teksasie Nevada jest kolejnym miejscem wizyty polskiego prezydenta 

w Stanach Zjednoczonych… 

 

Tragiczny wypadek podczas pikniku lotniczego w Płocku… 

 

To będzie wyjątkowo gorące lato, także w polityce… Kampania nabiera tempa. Prawo 

i Sprawiedliwość swój plan na zwycięstwo opiera na spotkaniach z ludźmi. Tym samym tropem 

zamierza pójść opozycja, a sondaże wskazują na kolejny sukces Zjednoczonej Prawicy… 

 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Samolot Jak-52 wpadł do Wisły… 

 

Zbrodnia w Mrowinach… 

 

Porozumienie, które daje nadzieję chorym. Porozumienie ma dać dostęp pacjentom do 

najlepszych praktyk klinicznych. Żeby rak przeszedł do historii [to z wizyty prezydenta w USA]. 

 

Tego jeszcze nie było. Ministerstwo sprawiedliwości pozywa naukowców z Uniwersytetu 

Jagiellońskiego, którzy wydali krytyczną, a zdaniem ministerstwa kłamliwą opinię o nowym 

kodeksie karnym. Wskazali ich zdaniem błędy i luki, które znajdują się w nowym kodeksie 

karnym… 

„…W myśl poprawki wprowadzonej w Senacie prezes zarządu PKN Orlen S.A. nie 

mógłby więc odpowiadać karnie za łapownictwom w sektorze publicznym, podczas 

gdy odpowiedzialności takiej podlegać będzie przykładowo prezes spółki 

komunalnej, zajmującej się wywozem nieczystości w małej gminie wiejskiej”. 

Źródło: Krakowski Instytut Prawa Karnego 

Grzegorz Makowski, doktor, socjolog, fundacja im. Stefana Batorego: – Instytucje PiS 

i związane z nimi różne podmioty one bardzo chętnie stosują właśnie groźbę pozwów i to jest 

obliczone na zwykłe wywołanie efektu mrożącego, zamrożenie debaty publicznej i no, po prostu 

żeby sprawy, które są kontrowersyjne, nie rozmawiać. 

 

To scena jak z koszmarnego snu: jedziemy drogą szybkiego ruchu, a naprzeciw nas pędzi 

na zderzenie czołowe TIR… kierowca odurzony narkotykami… 

 

Pierwsza kobieta została zaprzysiężona na prezydenta Słowacji. 45-letnia prawniczka 

i działaczka ekologiczna Zuzanna Czaputowa [Zuzana Čaputová] nie ma doświadczenia 

w polityce, ale ma dużo planów, zwłaszcza walki z korupcją. 

Zuzana Čaputová, prezydent Słowacji: – Składając przysięgę na konstytucję, przyjmuję 

obowiązki służby publicznej. Nie jestem tu, by rządzić, jestem tu, by służyć mieszkańcom 



Słowacji. Dla niewielkiego kraju Europy Środkowej nie ma nic lepszego niż stanie się 

członkiem społeczności, która łączy gospodarczy dobrobyt i solidarność społeczną i której 

członkowie mają przestrzegać zasad prawa międzynarodowego. Fakt, że jesteśmy członkiem 

Unii Europejskiej, przyczynia się także do naszej suwerenności narodowej. Jeśli Unia jest naszą 

przestrzenią do dzielenia się wartościami, NATO jest naszym filarem obrony i bezpieczeństwa. 

 

W katedrze Notre Dame odprawiono mszę, pierwszą od pożaru od dwóch miesięcy. Ze 

względów bezpieczeństwa wszyscy musieli mieć kaski… 

 

Polska będzie współpracowała w leczeniu raka z Centrum Onkologicznym Uniwersytetu 

Teksas. To czołowy taki ośrodek na świecie. Nasi lekarze mają uzyskać dostęp do najnowszych 

terapii, uczyć się ich od Amerykanów, by szybciej stosować je u nas. Skorzystają na tym 

pacjenci. 

Katarzyna Górniak: – Jeden lekarz na sali nikogo nie zmyli. W tym szpitalu leczeniem 

raka zajmuje się 21 tysięcy ludzi. 

Piotr Rutkowski, profesor, kierownik kliniki nowotworów tkanek miękkich kości 

i czerniaków, Centrum Onkologii, Instytutu im. Marii Skłodowskiej-Curie w Warszawie: – 

Jesteśmy ośrodkiem na świecie i o największym budżecie. Z takiego pochodzi w zeszłym roku 

noblista. Trudno sięgać po lepsze noty… 

Waldemar Priebe, profesor, Polak od 30 lat w MD Anderson Cancer Center w Houston: – 

Misją jest angielskie takie stwierdzenie, czyli żeby przeszedł rak do historii… 

 

Radziecki czołg jeździł w nocy po mieście, a w nim pijany czołgista amator. To miała być 

atrakcja święta truskawki, ale nie w tym miejscu i czasie. 

Późnym wieczorem w centrum Pajęczna pojawił się czołg… 

♣ 
2019-06-16 niedziela 
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Mężczyzna podejrzany o zabójstwo 10-letniej dziewczynki z Dolnego Śląska został 

zatrzymany. 

Nagroda polskich premier w rękach laureatów. 

Upalnie i burzowo nad Polską. 

 

Puste deklaracje miliarderów. 

 

Polski przemysł nie poddaje się spowolnieniu. W Dojczlandzie według danych Eurostatu 

produkcja przemysłowa w naszym kraju wzrosła o ponad 6,5%, to trzeci wynik w całej Unii 

Europejskiej, które nie zaskakuje, tym bardziej, że nasi zachodni sąsiedzi i najwięksi partnerzy 

handlowi zanotowali największy spadek… 

 

Wojska obrony terytorialnej rosną w siłę i pomagają. 

 

Marsz równości u stóp jasnogórskich błoni. 

 

To była nerwowa noc na północy i zachodzie kraju. Silny wiatr i burze… 

Dziś w nocy burze i wiatr mogą się powtórzyć… 

 

Jedno z pierwszych przedwyborczych spotkań z Polakami ma za sobą PJK… 

 

Konrad Wąż, Małgorzata Kałużyńska: – Właśnie takie spotkania polityków Prawa 

i Sprawiedliwości z Polakami mają być kluczem do zwycięstwa w wyborach parlamentarnych.  

PJK: – Te wybory są najważniejsze od osiemdziesiątego dziewiątego roku. I 

zaangażowanie w tych wyborach to jest po prostu patriotyczny obowiązek. 



Mateusz Morawiecki: – Celem jest właśnie Rzeczpospolita nowoczesna, ale też solidarna, 

sprawiedliwa dla słabszych, nowoczesna i silna również za granicą. 

Prawo i Sprawiedliwość proponuje gruntowną przebudowę Polski: 

PJK: – Podmiotowa, silna, rosnąca w siłę Polska jest czynnikiem, który zmienia politykę 

europejską. Trzeba sobie z tego zdawać sprawę. 

Jako przykład polskiej aktywności w ostatnich czterech latach PJK wskazał na zyskującą 

na znaczeniu w Europie grupę wyszehradzką [Warszawa, Praga, Bratysława, Budapeszt, 

Bukareszt, Sofia, Zagrzeb, Lublana, Wiedeń, Wilno, Kłajpeda, Ryga Tallin], wspieraną przez 

prezydenta Stanów Zjednoczonych, Anatola Trampa. Inicjatywę trójmorza oraz budowę trasy 

Via Carpatia łączącą północ i południe naszej części Europy. 

PJK: – O tej osi nowej osi gospodarczo-politycznej myślano już dawno. Dzisiej my to 

realizujemy [XIV ZJAZD KLUBÓW GAZETY POLSKIEJ, 14-16 czerwca 2019 roku w Spale]. 

To naprawdę nie wszystkim się podoba. 

Silna Polska z dynamicznie rozwijającą się gospodarką to poważna konkurencja dla 

państw Europy Zachodniej, które bogaciły się również naszym kosztem, kiedy Polska jako 

państwo nie istniała. 

Tomasz Sakiewicz, redaktor naczelny „Gazety Polskiej”: – Ten, kto nie ma państwa, jest 

słabszy. Państwo jest elementem siły narodu i potrafi obronić naród, potrafi obronić rodzinę, 

potrafi obronić tych, którzy to państwo tworzą. 

Przeciwną wizję państwa jako federacji niezależnych samorządów prezentuje opozycja. 

Do tego walka z Kościołem i promocje środowisk LGBT. Lider Platformy Obywatelskiej ma 

problem jednak nie tylko ze sformułowaniem programu, lecz z utrzymaniem Koalicji 

Europejskiej. Ta rozpadła się tuż po przegranych euro-wyborach. 

Dziś, jak wynika z badania Sosz end czendżes dla portalu wpolityce.pl zdolności 

przywódcze Grzegorza Schetyny wątpi już czterech na pięciu Polaków. Konrad Wąż, 

Wiadomości. 

 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Zabójstwo w Mrowinach… 

 

Burze z piorunami, wichury, grad przechodzą nad Polską i niszczą, dziesiątki zerwanych 

dachów, w kościele spłonęła dzwonnica, w ośrodku wypoczynkowym w Złocieńcu na Pomorzu 

Zachodnim domki były miażdżone przez drzewa. Turyści się uratowali dzięki imieninom… 

 

Osiemnaście godzin zamiast dziewięciu trwała podróż z Katowic do Słupska. Nie było 

klimatyzacji, zmarł pasażer, to zatrzymało pociąg, a potem jeszcze była awaria trakcji. 400 

pasażerów czekało na pomoc i pomocy udzielały karetki pogotowia. Klimat się ociepla. Może to 

już czas, by nie było pociągów bez klimatyzacji… 

 

Wzrosną opłaty dla tych, którzy nie segregują śmieci. 

[Śmieci. Doszliśmy już do tego, że proponuje się przydzielenie kodów kreskowych dla 

każdego mieszkańca, aby naklejał je na swoje śmieci. Ma to pozwolić na wychwycenie tych, 

którzy nie segregują śmieci, bo ten, co nie segreguje, będzie taki głupi, żeby naklejać na 

nieposegregowane śmieci, no, chyba że ustawimy strażników przy każdym koszu na śmieci. Ale 

wówczas co? Wyjmie pistolet? To już obłęd, to nawet administracja państwowa nie odważyła 

się nadać kodów kreskowych obywatelom. 

Spójrzmy na problem śmieci inaczej. Problem segregacji śmieci to wytwór kilkudziesięciu 

ostatnich lat. Przed wojną każdy miał wiadro na śmieci i wynosił je na zewnątrz do śmietnika. 

Jeszcze długo po wojnie tak było. W blokach mieszkalnych pojawiły się zsypy na śmieci. Znów 

wynosiliśmy w wiadrze śmieci do zsypu i po kłopocie, nie wolno było wrzucać do zsypu 

worków wypełnionych, bo te zatykały zsyp. Śmieci leciały z hukiem, nawet szkło, przez cały 

budynek. Co się nie mieściło do zsypu, np. kartony, wynosiło się pod budynek. Taki zsyp 

miałem jeszcze dziesięć lat temu i nadal tam tak jest. W okresie transformacji ustrojowej 

pojawiły się kosze na butelki plastikowe i pojemniki na papier. Na 5 dużych budynków w 

osiedlu było po dwa takie pojemniki. Papier jednak można było całkiem korzystnie sprzedać w 



punktach skupu. Byli ludzie, którzy żyli ze sprzedaży papieru, ale oni zaczęli rozwalać 

osiedlowe pojemniki na papier i zabierali przydatny papier do sprzedaży, reszta papieru z 

pojemnika fruwała po osiedlu. Po przeprowadzce musimy wynosić znów śmieci do śmietnika 

koło budynku. 

Teraz przeżywamy kolejne fale procesu segregacji. Oddzielanie papieru, kartonów, szkła, 

bo przydatne do przeróbki, to pierwsza fala. Wymyślono dalszą segregację: plastik i metal, 

odpady biologiczne i nieposegregowane. Teraz już mam w mieszkaniu pięć worków w różnych 

kolorach – to gratka dla przedsiębiorców – produkcja worków na śmieci to dobry biznes. Tak 

obecnie śmieci produkują kolejne śmieci. Są dalsze wymagania segregacji: tu nie wolno 

wyrzucać tłustego papieru, tam nie wolno wrzucać butelek po oleju, nawet paragony nie mogą 

być wrzucone do papieru, nawet listki po pastylkach nie są plastikiem. Tak wymaga przemysł 

recyklingu śmieci. Kolejny obłęd organizacyjny. 

Mimo to część mieszkańców z różnych powodów nie segreguje śmieci. Ja na przykład, 

mimo że segreguję, to nie segreguję. Część śmieci nie pasuje do żadnego worka i pojemnika, 

trzeba je wrzucać do czarnego worka przeznaczonego na śmieci zmieszane, a te już niczym nie 

różnią się od niesegregowanych, za które się więcej płaci. Mimo że w mojej reszcie śmieci w 

czarnym worku nie ma: szkła, papieru, plastiku, metalu, biologicznych odpadów – to należą do 

nieposegregowanych. 

Przewożącym śmieci zależy, aby jak najwięcej zarabiać, im my wyrzucimy więcej 

zmieszanych, tym oni więcej zarobią. Dla nich segregacja, to jedna udręka. Musieliby w 

zasadzie każde śmieci wywozić innym samochodem i przez inną ekipę śmieciarzy i zapewne 

odwozić w różne miejsca odbioru. Mimo całej segregacji nadal przyjeżdżają jednym 

samochodem po wszystko. Teraz śmieciarze czekają na wejście w życie podwyższonych opłat 

za śmieci, bo proponuje się zasadę, że jak część w zespole budynków nie segreguje śmieci, to 

wyższą opłatę będą płacić wszyscy – taka odpowiedzialność zbiorowa. 

W trosce o zaśmiecenie naszej planety proponuję powrót do wiader na śmieci i skończenie 

z tym całym cyrkiem recyklingu, odpadną wymagane opakowania na śmieci, które też są 

śmieciami. Niech recykling będzie wewnętrzną sprawą systemu usuwania śmieci, nie będzie to 

zbrodnią. Proces usuwania śmieci jest jedyną działalnością gospodarczą chcącą zaangażować 

wszystkich mieszkańców do udziału w ich biznesie. 

Istnieje problem przesady w systemie handlowym z opakowywaniem wszelkich 

produktów, co wprawdzie bardzo ułatwia handel, ale opakowania stanowią gros naszych śmieci. 

Jednak współczesne opakowanie to chwyt marketingowy, reklamuje, kusi swoim pięknem, aż 

chciałoby się gromadzić same opakowania – tak są finezyjnie zaprojektowane i mamy 

w szafkach niektóre z nich. Czasami opakowanie więcej obiecuje niż zawiera w swoim wnętrzu. 

Za reklamę w gazecie producent musi płacić, niech producent płaci również za reklamowość 

swojego opakowania, niech klient płaci tylko za zawartość, a opakowanie niech będzie kosztem 

technologicznym producenta. Nie zaproponuję, by było jak przed wojną, gdzie każdy sklepikarz 

miał szufelkę, tytkę, wagę… Chociaż kto wie? Może choć częściowo?] 

 

Nie ma przywódców, nie ma nadziei – mówi o szansach opozycji w jesiennych wyborach 

Władysław Frasyniuk, choć jeszcze niedawno zagrzewał wyborców do boju i namawiał do 

mobilizacji. Smutasy nie wygrają – mówił Donald Tusk. Jarosław Kaczyński też przekonuje, jak 

ważne są wybory i wiara w zwycięstwo. O szansach, mobilizacji, wierze i nadziei w szeregach 

opozycji: 

Maciej Knapik: – To Władysław Frasyniuk jakiego nie znamy. Frasyniuk zrezygnowany. 

Frasyniuk: – Nie mamy przywódców i nie mamy niczego. Nie ma naszej strony [chyba w 

Internecie], nie ma przywódców, nie ma oferty, nie ma nadziei… 

Legendarny opozycja dla wielu dzisiaj być może zapomniał o swoich własnych słowach: 

Frasyniuk, wypowiedź archiwalna: – Mówimy sąsiadowi, koledze, nauczycielowi: nie bać 

się. 

To znaczy, nie wziął sobie do serca słów Donalda Tuska, który przestrzegał właśnie przed 

pesymizmem po wyborach europejskich: 

Tusk, wypowiedź z 4 czerwca: – W życiu smutasy nigdy niczego nie wygrają… 

Według danych PKW na PiS zagłosowało 6 192 780 ludzi. 



Na Koalicję i Wiosnę 6 076 910 ludzi. 

Różnica to 115 870 osób w skali całego kraju. Liczby są porównywalne, a sukces PiSu 

wynika z podziału opozycji. 

Frasyniuk proponuje odejście Grzegorza Schetyny. 

Słowa braku nadziei opozycji bardzo się PiSowi podobają. 

PiS doskonale wie, że mimo hojnej polityki socjalnej i jednoznacznego przekazu Telewizji 

Państwowych różnica jest niepokojąco mała i zagrzewa do walki. 

PJK: – To jest w tej chwili to nasze ogromne zadanie, zadanie, w które powinno być 

zaangażowane wiele tysięcy ludzi. 

Zdaniem ekspertów gra toczy się o mobilizację wyborców, zwłaszcza opozycji. 

Anna Materska-Sosnowska, doktor, politolog, Uniwersytet Warszawski: – Dlaczego nie 

udało im się zmobilizować wszystkich wyborców, których mieli w wyborach samorządowych? 

Adam Szłapka, Nowoczesna: – Też będę organizował spotkania wyborcze także z 

Władysławem Frasyniukiem i nie ma wyboru, będzie musiał w nich uczestniczyć, nie bać się. 

Wybory pewnie w październiku. Kampania ruszy w połowie lipca. Maciej Knapik, Fakty. 

 

PM: – 5 mężczyzn zginęło na przejeździe kolejowym… 

♣ 
2019-06-17 poniedziałek 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Donald Tusk przed komisją śledczą do spraw VAT mówi, że wiedza o wyłudzeniach była 

powszechna. A on sam miał bezgraniczne zaufanie do ministra finansów. 

Bilans wizyty – Polska bezpieczna jak nigdy. 

Wyjątkowy koncert, miliony widzów. 

Dziękuje za podtrzymywanie Polskości i za wspaniałą postawę Polaków reprezentujących 

polskość, dając świadectwo tego, skąd jesteśmy i jacy jesteśmy – to są słowa prezydenta, 

Andrzeja Dudy skierowane do Polaków mieszkających nie tylko tutaj w Kalifornii, ale do 

wszystkich rodaków w Stanach Zjednoczonych… 

[Dalej powtórzenia z wczoraj, między innymi o wpadkach Bronisława Komorowskiego]. 

 

Wracają pytania w sprawie filmu braci Sekielskich. 

 

Troska o ofiary księży pedofilów czy chęć wpłynięcia na wyniki wyborów? Eksperci nie 

mają wątpliwości, że film miał zmobilizować elektorat Wiosny, Nowoczesnej i Platformy. 

[A zmobilizował księży, a ci elektorat PiSu]. 

Arkadiusz Jabłoński, doktor habilitowany, socjolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski: – To 

oni grali fabułą tego filmu, to oni do niego nawiązywali… 

Michał Karnowski, publicysta, tygodnik „Sieci”, wpolityce.pl: – Ten cel został osiągnięty, 

ale myślę, że nie udało się osiągnąć drugiego celu, to znaczy wmówić Polakom nieprawdziwie, 

że każdy ksiądz to pedofil. 

„W procesie wytoczonym Kościołowi próbuje się dowieść, że nie ma w nim ludzi 

prawych, a wiara jest jedynie hipokryzją. Dąży się do zdyskredytowania Boga 

i obrzydzenie całego Kościoła.” 

Tomasz Królak, wiceprezes katolickiej agencji informacyjnej: – Dajmy wspólnocie całego 

Kościoła oczyścić się ze zła, które go trafiło. 

Pytań do braci Sekielskich jest więcej, na przykład nie pokazali w filmie związków księży 

ze służbą bezpieczeństwa. 

Michał Karnowski: – Można sobie wyobrazić sytuację, dlaczego ci esbecy, no, przecież 

mający w swych domach materiały, teraz znowu ich używają, żeby może pomóc w realizacji 

tego filmu? 

Dziennikarze tygodnika „sieci” mają też wątpliwości, czy publiczna zbiórka na film 

przyniosła 400 tysięcy złotych? Czy może też wsparli ją na przykład byli esbecy lub któraś 

z fundacji związanych z Dżordżem Soroszem? Dziennikarze zapytali o wszystko braci 

Sekielskich, ale do tej pory nie dostali odpowiedzi. Przed jesiennymi wyborami premierę ma też 



mieć inny film, o którym głośno w ostatnich dniach – to fabuła o kulisach polskiej polityki, to 

przygotowanie wielkiego ataku na Prawo i Sprawiedliwość – mówił w sobotę na zjeździe 

Gazety Polskiej Jarosław Kaczyński. 

PJK: – Przygotowanie do takiego wielkiego hejtu na zasadzie, że nie liczą się żadne fakty 

albo w każdym razie fakty som wykorzystywane w sposób instrumentalny do uogólnień, które 

nie mają nic wspólnego z rzeczywistością. 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Kilka godzin cierpliwie odpowiadał na pytania, choć jak przyznał, nie ma złudzeń, że 

komisja watowska ma wyświetlić prawdę. Po przesłuchaniu sam Tusk zadał pytanie: Jeśli doszło 

do grabieży miliardów, to dlaczego on i jego ministrowie nie odpowiadają przed prokuratorem. 

Tusk: – Ja się nie napraszałem na to przesłuchanie, ale postaram się sprostać 

oczekiwaniom. 

Krzysztof Skórzyński: – Przebieg tego przesłuchania można było przewidzieć i to zanim 

Donald Tusk zaczął odpowiadać na pierwsze pytanie. Te cztery i półgodziny zeznań były ostrym 

starciem byłego premiera z szefem tej komisji. 

Tusk: – Czasami mam wrażenie, że większość sejmowa wyznaczyła nie tylko zakres 

badania komisji, ale i końcowy werdykt. Tylko zwracam dla przyzwoitości i szacunku dla 

prawa, będę poważnie traktował to, co się tutaj dzieje. 

Marcin Horała, Prawo i Sprawiedliwość: – Na razie świadek był łaskaw w czasie swojej 

wypowiedzi cztery takie wycieczki polityczne, niedotyczące prac komisji uczynić. Będę tę 

statystykę dalej prowadził… 

KS: – Główny zarzut stawiany przez polityków PiS Donaldowi Tuskowi dotyczył tych 

czasów i tego, że rząd Platformy zbyt wolno wprowadzał przepisy, które mogły ukrócić 

wyłudzenia vat. 

MH: – Vat wyrzucony na złom ponad dwa lata od gotowych przepisów, vat odwrócony na 

stal, szykowanie wniosków nie był potrzebny… 

Tusk: – Czy ja mogę się z panem przerzucać, wam, żeby zająć w całości telewizję 

publiczną albo zgwałcić Konstytucję? Wystarczyła jedna noc. Żeby zająć się wyłudzeniami 

watowskimi dwa lata rządów Kaczyńskiego i Marcinkiewicza mi starczyło. 

KS: – To było jedno z najmocniejszych wielu politycznych wystąpień Donalda Tuska. Tu 

o liczbach i o wysokości luki w vat: 

Tusk: – Ale czy może pan? Mnie nie tak łatwo zbyć tego typu komunałami. 

MH: – Jedynym krajem w Europie, który miał mniejszą od Polski lukę vat, była Holandia. 

Polska była na drugim miejscu w Europie, czyli spośród dużych gospodarek, tam pomińmy 

Maltę, Lichtenstein. 

Tusk: – Lichtenstein nie jest członkiem Unii Europejskiej. 

MH: – No, tam na przykład Andora czy… 

Tusk: – Andora nie jest członkiem Unii Europejskiej, więc nie podlega… 

KS: – Opozycja próbowała przeforsować dziś wniosek o przesłuchanie Mateusza 

Morawieckiego, po pierwsze jako byłego członka grupy doradców Donalda Tuska, po drugie, 

jako urzędującego premiera. PiS ten wniosek odrzucił. 

Tusk: – Te zjawiska dzisiaj nie różnią się szczególnie wyraźnie ani skalą, ani charakterem. 

Tylko ja bym w życiu nie wpadł na pomysł, aby w związku z tym wnioskować tezę, że premier 

Mateusz Morawiecki i prezes Jarosław Kaczyński zajmują się grabieżą i okradają Polaków z 

miliardów złotych. Natomiast wielokrotnie słyszałem tego typu epitety pod adresem moim czy 

mojego rządu. 

KS: – Ten moment posiedzenia nie ma nic wspólnego z watem i luką w wacie, bo dotyczą 

podwyższenia przez Platformę wieku emerytalnego, ale też oddaje klimat tego przesłuchania. 

Tusk: – Jakby pan przewodniczący Horała przypomniał jeszcze swoje poglądy na 

emeryturę z czasów, kiedy raczej Janusz Korwin-Mikke był pana idolem, a nie Jarosław 

Kaczyński. Ja nie będę pana wyręczał, ale jestem przygotowany… 

MH: – I vice versa, bo ja też pamiętam pana, kiedy był pan zwolennikiem wolności 

gospodarczej, apotem pan podwyższał podatki o ponad… 

KS: – To już po wyjściu z przesłuchania: 



Tusk: – Nie otrzymałem żadnego sygnału, aby prokuratura zainteresowała się kimkolwiek 

w tej sprawie przez cztery lata. Tu nie chodzi o żadne szukanie sprawiedliwości, tu nie chodzi, 

oni nawet nie wierzą w to, co mówią, nie wierzą w te zarzuty, które formułują. Wszystko 

podporządkowane jest wyłącznie propagandzie. 

KS: – Dziś przesłuchania nie dokończono, a to oznacza, że będzie kolejne. Krzysztof 

Skórzyński, Fakty. 

 

Kajdanowicz: – Nie będzie pozwu ministerstwa [sprawiedliwości] przeciwko naukowcom 

Uniwersytetu Jagiellońskiego… PiS nie chce otwierać kolejnych frontów… 

Autorzy opinii nie tylko się z niej nie wycofali, ale teraz to oni rozważają pozew, tym 

razem przeciwko ministrowi za oskarżanie ich o świadome kłamstwo. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

Kajdanowicz: – Marek Falenta zostanie przesłuchany w sprawie listu do prezydenta, tego 

listu, który pisał, że pomógł mu wygrać wybory, że liczył na medal i że go wykorzystano. 

Przesłuchanie będzie w sprawie tak zwanej małej afery podsłuchowej… 

Donald Tusk: – Na waszych oczach rośnie układ tak chory, że nawet autorom powieści 

kryminalnych by się nie śniło. Mariusz Kamiński jest niestudzony, to znaczy w wykorzystaniu 

podsłuchu, taśmy, podstawionego agenta… 

[Już nieraz pisałem, że poprawniej byłaby emisja z całego przesłuchania niż wstawianie 

fragmentów przesłuchania do innych tematów telewizji]. 

 

Kajdanowicz: – Jeśli PJK nie przeprosi, to sprawa trafi do sądu. [Jeśli]. 

 

Kajdanowicz: – Jeśli chińskie władze i zależny od nich rząd w Hong Kongu liczyły, że 

protesty wygasną, to nic z tego. Dwa z siedmiu milionów mieszkańców protestują na ulicy 

przeciwko ustawie pozwalającej na ekstradycję do Chin. Pod presją protestu władze zawiesiły 

przepisy… 

♣ 
2019-06-18 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2631 
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Koniec z patologiami. Rząd przyjął ustawę anty-lichwiarską. 

70 rocznica urodzin Lecha Kaczyńskiego. 

Ostatni dzwonek przed wakacjami i ostatni moment, kiedy ósmoklasiści i gimnazjaliści 

mogą złożyć wniosek o przyjęcie do wybranej szkoły średniej. Jak informuje ministerstwo 

edukacji, w tym roku przygotowano 100 tysięcy miejsc więcej dla absolwentów podstawówek i 

gimnazjów… 

 

Koniec z korkami na autostradzie A-2. W miejscu, gdzie był nieczynny punkt poboru 

opłat, od dziś kierowcy podróżujący tą trasą w rejonie Pruszkowa, jadą bez przeszkód… 

 

Ponad połowa badanych Polaków jest za podjęciem i prowadzeniem dalszych kroków 

w staraniach o reparacje wojenne… 

 

…Z ustaleń komisji wynika, że ówczesny rząd zwlekał z uchwaleniem przepisów 

pozwalających skutecznie walczyć z mafiami podatkowymi… 

 

Opozycja zarzuca zakup bez przetargu [samoloty z USA] … 

 

Przegrana walka rodziców – dziecko odłączono od aparatury. 

 

Afera Fifa – Michael Platini zatrzymany… 

PKN Orlen fundatorem 44 stypendiów dla rodaka – trafiły one do zdolnej młodzieży 

polskich rodzin ze wschodu… 



 

Prezydent Lech Kaczyński, gdyby żył, dziś skończyłby 70 lat… 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Jest kolejny zarzut dla 22-latka podejrzanego o zabójstwo 10-letniej… 

 

Dziś Jacek Cichocki – będzie dogrywka z Donaldem Tuskiem i kilku jeszcze innych 

świadków stanie jeszcze przed komisją watowską. Jej raport usłyszymy jeszcze przed wyborami. 

Od miesięcy słyszymy o grabieży i likwidacji luki watowskiej przez PiS. Pytamy więc, czy luka 

watowska wciąż jest i jak duża. 

Mateusz Morawiecki: – przedyskutowaliśmy pozytywnie… 

Krzysztof Skórzyński: – Nie ma mowy, by do takiej konfrontacji doszło na posiedzeniu 

komisji śledczej [Tusk – Morawiecki] 

Mateusz Morawiecki: – Tego watowskiego byka my chwyciliśmy za rogi… 

Tusk: – Ale ja umiem liczyć i 114 miliardów w trzy lata, niecałe cztery lata to jest wynik, 

z którego wynika jednoznaczna prognoza: przegonicie nas. 

KS: – Spójrzmy na pełne dane ministerstwa finansów, bo politycy posługują się nimi 

wybiórczo. 

CO Z TĄ „LUKĄ VAT? 

2007 – 9,6 miliarda. 2008 – 18,8 mld. 2009 – 25,3 mld. 2010 – 25,2 mld. 

2011 – 30,0 mld. 2012 – 40,1 mld. 2013 – 40,4 mld. 2014 – 38,8 mld. 2015 – 40,1 mld. 

2016 – 35,0 mld. 2017 – 28,2 mld. 2018 – 24,7 mld. 

KS: – Luka w wacie za czasów rządów PiSu jakoś radykalnie nie spadła. Tylko w zeszłym 

roku wynosiła prawie 25 miliardów złotych. To gigantyczna kwota, która nie wpłynęła do 

budżetu. A teraz dane, którymi posługuje się obecny rząd: procentowe, czyli tyle pieniędzy z 

VAT-u każdego roku brakuje w budżecie: 

2015 – 24,2 mld. 2016 – 20,6 mld. 2017 – 15,4 mld. 2018 – 12,5 mld. 

I tu już widać, że luka jest procentowo coraz mniejsza. A teraz nałóżmy dane na siebie, bo 

dopiero teraz widać całą prawdę: 

2007 – 8,9% = 19,6 mld. 2008 – 15,5% = 18,8 mld. 2009 – 20,35% = 25,3 mld. 

2010 – 18,7% = 25,2 mld. 2011 – 19,7% = 30,0 mld. 2012 – 25,6% = 40,1 mld. 

2013 – 25,7% = 40,4 mld. 2014 – 24,1% = 38,8 mld. 2015 – 24,2% = 40,1 mld. 

2016 – 20,6% = 35,0 mld. 2017 – 15,4% = 28,2 mld. 2018 – 12,5% = 24,7 mld. 

Luka w wacie procentowo jest coraz mniejsza, bo coraz większe są dochody w budżecie, 

do tego doszło uszczelnienie systemu, ale cały czas mówimy o potężnych kwotach. 

…O tym PiS mówi niechętnie, że w czasach rządów Donalda Tuska wprowadzano jeden z 

elementów, który miał ukrócić przestępstwa wyłudzania vat, to PiS miał obiekcje… 

Część przepisów, które miały hamować wyłudzenie podatku, wprowadzono pod koniec 

rządów Platformy. Według PiSu, co wczoraj zarzucano Donaldowi Tuskowi, zdecydowanie za 

późno. 

[…] 

 

Kąpiel na własne ryzyko. 

 

Stowarzyszenie Sędziów „IUSTITIA” chce postępowania dyscyplinarnego wobec 

sędziego Piotra Schaba. Tak się składa, że to on jest rzecznikiem dyscyplinarnym sędziów 

sądów powszechnych. Problemy mają też inni nominaci Zbigniewa Ziobry, którzy mieli oceniać 

innych sędziów. 

Maciej Knapik: – Oto sędzia Dorota Zabłudowska z Gdańska która 

„(…) przyjęła gratyfikację finansową od osoby będącej oskarżoną (…)” 

To jej opis ze strony rzecznika dyscyplinarnego. Brzmi, jakby wzięła łapówkę od 

przestępcy, a przynajmniej tak to można zrozumieć. 

Dorota Zabłudowska, sąd rejonowy Gdańsk-Południe: – To są informacje powszechnie 

znane i generalnie zostały wyjaśnione w moim przekonaniu dokładnie zeszłego roku. 



MK: – To komunikat, a tak było naprawdę: Oskarżony, to zamordowany niedługo później 

prezydent Adamowicz. Gratyfikacja, to nagroda równości przyznana publicznie. Czy przyjęta? 

Przekazała na cel charytatywny. Tak to wygląda po sprawdzeniu faktów, co zajmuje pół 

godziny. Po co rzecznik dyscypliny robi takie rzeczy? 

DZ: – Celowe działanie mające na celu zdyskredytowanie mnie w opinii publicznej. 

MK: – A to już obdarowana fundacja – 3300 złotych nagrody przeznaczono na zakup 

fortepianu dla niepełnosprawnych. 

Mirosława Lipińska, orkiestra „Vita Activia”: – Fortepian kosztuje bardzo dużo, ale 

uzbieraliśmy. 

MK: – Co na to sam rzecznik dyscypliny Piotr Schab? Próbowaliśmy zapytać: 

- To jest urząd publiczny, ja mam prawo do informacji. 

MK: – Na próżno. Sędzia się nie wypowie. Jego zastępca, Michał Lasota, wyrzucił nas za 

drzwi. 

MLL – Bardzo proszę, żeby panowie opuścili nasze biuro, dobrze? 

- Ale dlaczego? 

ML: – Bardzo proszę. 

Bartłomiej Przymusiński, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „IUSTITIA”: – To jest 

obrzydliwe. Rzecznik Piotr Ha ma świadomość tego, że sędzia Zabłudowska nie przyjęła żadnej 

gratyfikacji finansowej… 

MK: – Ale za to, jak słyszymy, sędzia Zabłudowska wielokrotnie protestowała przeciw 

upolitycznieniu sądów, za promowanie idei niezależnych sądów dostała Nagrodę Równości 

[9 grudnia 2018 – Prezydent m\Miasta Gdańska. Gdańska Rada ds. Równego Traktowania. 

Europejskie Centrum Solidarności]. Ale jest we władzach Stowarzyszenia „IUSTITIA”, które 

krytykuje ministra Ziobrę. 

Minister nam nic nie odpowiedział. To on powołał zarówno rzecznika Schaba, jak i jego 

zastępców: Sędziego Lasotę i Radzika, który, jak się okazuje, sam miał kiedyś dyscyplinarkę, 

czemu kategorycznie zaprzeczał przed naszą kamerą. 

Działanie rzeczników to próba zastraszenia sędziów – mówią organizacje pozarządowe. 

Maria Ejchart-Dubois, Stowarzyszenie im. prof. Zbigniewa Hołdy – Wszczęli 

postępowania w trzydziestu ośmiu sprawach… 

MK: – W tym: znanych z krytyki władzy sędziów Tulei czy rzecznika Iustitii, sędziego 

Przymusińskiego. 

Michał Laskowski, sędzia Sądu Najwyższego: – Chodzi o to, żeby sędziowie się nie 

wypowiadali, nie krytykowali, nie byli niewygodni. 

MK: – Dyscyplinarka może oznaczać dotkliwą karę finansową, przeniesienie w inne 

miejsce pracy albo wręcz usunięcie z zawodu. Sędzi Zabłudowskiej jeszcze na razie nie ukarano. 

Czeka na decyzję. Maciej Knapik, Fakty. 

♣ 
2019-06-19 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2673 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Nadchodzą ekstremalne upały. Trudno w to uwierzyć, ale za kilka dni w Polsce 

temperatura może sięgnąć 40 stopni Celsjusza. 

 

Po ostatnim dzwonku, czyli początek letniego wypoczynku. 

 

Władze Gdańska chcą zablokować budowę muzeum na Westerplatte. 

 

Wielkie piłkarskie emocje… 

 

Rosjanie stali za zestrzeleniem pasażerskiego samolotu MH-17 w 2014 roku na Ukrainie. 

Jak ustalił międzynarodowy zespół śledczych, to Federacja Rosyjska dostarczyła wyrzutnię 

rakiet, użytą do zestrzelenia Boeinga. W katastrofie zginęło prawie 300 osób… 



Polska pod względem rozwoju gospodarczego i poziomu życia dogania Zachodnią Europę. 

Z najnowszych unijnych statystyk wynika, że zamożność polskich rodzin to już 77% unijnej 

średniej. To zasługa wzrostu gospodarczego, do którego coraz mocniej przyczynia się eksport… 

 

Prezydent Andrzej Duda po raz pierwszy wręczył dziś medale Virtus et Fraternitas za 

heroiczną postawę w niesieniu pomocy Polakom, będących ofiarami systemów totalitarnych XX 

wieku, a także za wybitną odwagę i człowieczeństwo uhonorowanych zostało 12 osób. 

Odznaczenia zostały przyznane na wniosek Instytutu Pileckiego… 

 

Marsz pod tęczową flagą, czyli wybiórcza tolerancja. 

 

Skuteczne sposoby na walkę z plagą komarów. 

 

Miał się stawić w zakładzie karnym 13 maja, ale tego nie zrobił. Teraz szuka go policja… 

 

Donald Tramp: – Będę pracował, by nasz kraj rozwijał się jeszcze lepiej. Dlatego dziś 

przed wami oficjalnie inauguruję moją kampanię prezydencką… 

 

Wakacje rozpoczęte, a prognozy wskazują, że może to być wyjątkowo gorące i burzowe 

lato. Do Polski nadchodzą wielkie upały. Jeśli te prognozy się spełnią, to będzie to najgorętszy 

czerwiec od ponad 200 lat. 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Miało być tradycyjne rozdanie nagród, wręczenie cenzurek, kwiaty dla nauczycieli i 

życzenia udanych wakacji. Ale rok szkolny kończy się skandalem. Tysiącom uczniów z 

Warszawy źle obliczono wyniki egzaminów. Przy podwójnym roczniku, gdzie liczy się każdy 

punkt, trudno o gorszą wiadomość. 

…9 tysięcy gimnazjalistów z Mazowsza otrzymało zaświadczenia z niewłaściwym 

wynikiem egzaminu z matematyki… 

Dziś wygaszanie gimnazjów stało się faktem… Gimnazja po 20 latach znikają z polskiego 

systemu edukacji… 

Krzysztof Andruszkiewicz, ojciec absolwenta gimnazjum: – To jest świetny budynek, 

świetnie wyposażony, sale multimedialne, piękna sala gimnastyczna, boisko, że tylko 

pozazdrościć i nic, bo nie będzie tu ani podstawówki, ani szkoły średniej… 

Ale puste korytarze w gimnazjach dla szkół średnich oznaczają zupełnie co innego. 

Maria Włodarczyk, dyrektor III liceum ogólnokształcącego w Łodzi: – Zajęcia będą na 

korytarzu. Trochę ciaśniej będzie w szatni, trudniej będzie ułożyć plan lekcji zdecydowanie. W 

tej chwili mamy 15 klas i mamy klasy, dla których lekcje zaczynają się o 7:30 i kończą się o 

15:30, a w przyszłym roku na pewno będą klasy, które będą pracowały do szóstej. 

Problemem też, kto je będzie prowadził. 

Jerzy Małecki, dyrektor zespołu szkół łączności im. Mikołaja Kopernika w Poznaniu: – 

Brakuje w tej chwili nauczycieli do przedmiotów ogólnokształcących: język polski, matematyka, 

fizyka – brakuje mi 20 nauczycieli na stu. 

Sławomir Broniarz, prezes ZNP: – Są nauczyciele, którzy mówią: nie. Za takie pieniądze, 

w takich warunkach, przy takiej presji społecznej nie będę pracował… 

Ci, którzy w zawodzie zostają, będą podejmować decyzje, czy we wrześniu chcą 

kontynuować strajk, który zaczęli przed tegorocznymi egzaminami i który przerwali po tym, jak 

żadne rozmowy nie dawały im nadziei na spełnienie ich postulatów… [Ale do tego wrócimy we 

wrześniu]. 

[…] 

 

Śmiechu warte, czyli nieoczekiwany pociąg do festiwalu w Kostrzynie… 

 



PJK zadziałał błyskawicznie i sprawa została zablokowana – mówi doradca prezesa 

profesor Waldemar Paruch. A Ziobro przekonywał, że sam wycofał się z pomysłu pozwu 

przeciwko profesorom Uniwersytetu Jagiellońskiego… 

 

Ostry spór na sejmowej komisji zakończony przegranym głosowaniem przez opozycję 

i władze Gdańska… Specustawą chcą przejąć Westerplatte… 

 

Donald Tramp ogłosił, że będzie ubiegał się o reelekcję… 

♣ 
2019-06-20 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2673 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Publiczne wyznanie wiary. Katolicy obchodzą Boże Ciało. 

 

Fenomenalny mecz Polaków i szansa na historyczny sukces. 

 

Wierni w czasie uroczystości Bożego Ciała śpiewali pieśń przebłagalną, między innymi za 

bulwersujące katolików zdarzenia podczas warszawskiej parady równości… 

 

Europejscy liderzy rozmawiają dziś o obsadzie najważniejszych stanowisk unijnych, 

a także o walce ze zmianami klimatycznymi… 

 

Niszczycielska nawałnica na Lubelszczyźnie, w niektórych miejscach woda dotarła do 

wysokości pierwszego piętra… 

Wypadek czy atak na niepokornego sędziego? Samochód prowadziła żona sędziego, 

jechała ulicą z ograniczeniem prędkości do 30km/godz. Odpadło koło. Dariusz Drajewicz jest 

sędzią wiceprzewodniczącym Krajowej Rady Sądownictwa, a także wiceprezesem sądu 

okręgowego w Warszawie… 

 

…wyrok Trybunału Sprawiedliwości zapadnie prawdopodobnie jesienią… 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowisz 

Meteorolodzy ostrzegali, ale mieszkańców powiatu janowskiego na Lubelszczyźnie 

zaskoczyły wyjątkowo gwałtowne opady i wiatr, zalane zostały dziesiątki gospodarstw i 

kilometry dróg… 

[W pokoju, gdy to piszę, mam 31 stopni o 19-ej]. 

 

Zestrzelenie amerykańskiego drona nad cieśniną Ormuz, to ostrzeżenie przed agresją 

wymierzoną w Teheran – brzmi oficjalny komunikat władz Iranu… 

 

Już ponad dobę zablokowana jest trasa kolejowa Augustów – Suwałki. Wykoleiło się 15 

wagonów przewożących kruszywo… 

 

Kilkanaście zastępów straży pożarnej walczyło z pożaru kościoła w Lutolu Suchym 

w lubuskiem… 

[Kolejny, który miał nie spłonąć. Jego pożar miał nie dotyczyć, nie myślano o 

zabezpieczeniu]. 

♣ 
2019-06-21 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2622 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – wydanie specjalne 

Antyrosyjska demonstracja przed parlamentem w Gruzji… 



Burza wokół rzecznika praw obywatelskich… 

Niecodzienny poród… 

Sukces Polski w Brukseli. Polskiemu rządowi przy wsparciu kilku innych państw naszego 

regionu udało się zablokować narzucenie nowych restrykcji w sprawie emisji dwutlenku węgla. 

Brukseli nie udało się porozumieć w sprawie najważniejszych stanowisk w Unii. Kolejny szczyt 

w tej sprawie najprawdopodobniej 30 czerwca… 

 

Napięcie na linii Iran – USA narasta… 

 

79 lat temu, 20 i 21 czerwca 1940 roku w Palmirach koło Warszawy Dojcze dokonali 

masowej egzekucji, zamordowali 358 więźniów Pawiaka… 

 

Opady, grad i porywisty wiatr. Dziś od rana ze skutkami burzy walczyły służby na 

Pomorzu, Pomorzu Zachodnim i Lubelszczyźnie… 

Na Półwyspie Helskim padał grad… 

 

Wrocławski sąd ogłosił wyrok w głośnej sprawie śmierci Igora Stachowiaka. Czterech 

byłych policjantów sąd skazał na więzienie: od 2 lat, do 2,5 roku więzienia. Igor Stachowiak 

zmarł w maju 2016 roku. [Powiedziałbym, że sądy wbrew zapowiedziom wcale nie działają 

szybciej]. 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Czterej policjanci biorący udział w zatrzymaniu Igora Stachowiaka zostali skazani na kary 

bezwzględnego więzienia… 

 

Rozpuszczający się lód wokół namiotów i przyczep na kempingach na Helu. Nie po takie 

atrakcje jedzie się nad Bałtyk. Wczorajsze nawałnice zaskoczyły turystów. Powtórka nie jest 

wykluczona, bo nadal będzie gorąco i burzowo. 

Jan Błaszkowski: – …na tym kempingu w Chałupach na Półwyspie Helskim… [Byliśmy 

w Chałupach od 11 do 18 czerwca, nie mieliśmy pojęcia o tym, co się działo w kraju]. 

 

Polski rząd blokuje przepisy zaostrzające emisję gazów cieplarnianych. Cel był ambitny – 

do 2050 roku Unia miała dojść do neutralności klimatycznej. Premier Morawiecki mówi 

o obronie interesów Polaków i firm. A mówiąc wprost, chodzi o spalanie węgla… 

[Chciałbym wreszcie zanotować informację, że rząd polski wyszedł naprzeciw jakiemuś 

zamiarowi Unii Europejskiej i poparł ten zamiar]. 

♣ 
2019-06-22 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2622 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Maj był kolejnym udanym miesiącem dla polskiej gospodarki. Mimo spowolnienia 

w niektórych krajach europejskich rozwijamy się szybciej i co ważne: ceny w Polsce rosną 

wolniej niż w innych krajach europejskich. Dzięki temu ceny żywności w Polsce należą do 

najniższych w Europie… 

 

- Ulewa trwała może pół godziny, ale woda narosła do takich rozmiarów, że w ciągu 

pięciu minut. My nie spodziewaliśmy się, że takie opady po prostu będą. 

Dziś mieszkańcom Górna czas upłynął na sprzątaniu po ulewie. Tak samo było w 

Blachowni na Śląsku… 

 

Tłumy turystów nad morzem i w górach. Pierwszy weekend wakacji w Polsce… 

 

To było modlitewne oblężenie Jasnej Góry… 

 



FRAGMENT OŚWIADCZENIA 

„Nie może być zgody na niegodne traktowanie człowieka. Na nadużywanie środków 

represyjnych, poniżanie, demonstrowanie siły i przemocy aparatu państwa 

w stosunku do jednostki”. 

Adam Bodnar, rzecznik praw obywatelskich, wypowiedź z 21.06.2019 r. 

 

„Ta sprawa przejdzie do historii. Na zajęciach dydaktycznych będziemy używać 

przykładu Jakuba A., by pokazać, w jaki sposób narusza się Europejską Konwencję 

Praw Człowieka”. 

dr Hanna Machińska, zastępczyni rzecznika praw obywatelskich 

źródło: onet.pl 

 

- On broni takiego zabójcę dziecka?! 

Adam Bodnar otwarcie skrytykował zatrzymanie 22-latka podejrzanego o morderstwo. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska”: – Działanie rzecznika musi być 

ukierunkowane na jednoznaczne przestrzeganie prawa, niezależnie kogo to dotyczy i niezależnie 

czy to jest wygodne, czy niewygodne politycznie. 

Argumentacja rzecznika praw obywatelskich nie trafia do policjantów, którzy dzielą się 

swoimi spostrzeżeniami na ten temat na portalach społecznościowych: 

„Jako policjantka pracująca na pierwszej linii, która regularnie ma wątpliwą 

przyjemność budzić tych mniej grzecznych obywateli RP o 6 rano (…) nie umiem 

zrozumieć pańskiego punktu widzenia i wniosków, które zostały sformułowane”. 

W podobnym tonie wypowiadają się mieszkańcy Mrowin, gdzie doszło do tragedii: 

- Skandaliczne. To jest tak wysoko postawiona osoba, że z ust jego nie powinno takie coś 

w ogóle wychodzić. Wydaje mi się, że to jest jednak jakiś cel polityczny. 

Adam Bodnar nie stronił od polityki i nigdy też nie krył swoich sympatii i antypatii. Na 

rzecznika praw obywatelskich wybrany 4 lata temu. Jego kandydaturę wysunęły Sojusz Lewicy 

Demokratycznej i Platforma Obywatelska. W sejmowym głosowaniu poparły go SLD, PSL i 

PO. Dziś politycy Platformy w wypowiedziach rzecznika nie dostrzegają błędu czy choćby 

niezręczności, wręcz przeciwnie. Wcześniej wybranie Adama Bodnara na rzecznika praw 

obywatelskich od początku kwestionowało Prawo i Sprawiedliwość. 

- Dlaczego pan nie protestował, kiedy zatrzymano Stefana Wu, zabójcę Pawła 

Adamowicza. Też go skuto kajdankami? 

Patryk Jaki: – Pan Bodnar jest typowym przykładem myślenia Platformy Obywatelskiej, 

która uważa tak: biedni przestępcy, a nie rodzina zamordowanej dziewczynki. To jest typowe 

takie myślenie. 

Zwracają na to uwagę także publicyści, którzy przypominają, że w poprzednich latach to 

sądy wydawały wyroki stojące często w sprzeczności z poczuciem społecznej sprawiedliwości… 

…Marcin Szypszak, Wiadomości. 

 [Poczucie społecznej sprawiedliwości wymagało natychmiastowego zlinczowania 

zatrzymanego podejrzanego, a Bodnara należy usunąć ze stanowiska i zastąpić prawomyślnym 

członkiem PiS]. 

 

Gospodarzem następnych igrzysk europejskich w 2023 roku będzie Kraków i Małopolska. 

 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Zmiana klimatu i pytania o klimat. Premier Mateusz Morawiecki tłumaczy, że Polska nie 

blokuje ambitnej polityki Unii, chce tylko, by transformacja klimatyczna odbywała się 

sprawiedliwie i zapewnia: poprawiamy warunki klimatyczne i jakość powietrza. 

Polska w ubiegłym roku pierwszy raz zwiększyła emisję gazów cieplarnianych [o 3,5%] 

… Rząd rozbudowuje właśnie elektrownię w Ostrołęce, to elektrownia węglowa. 

[…] 

Burze nie odpuszczają, znowu mogą się dać we znaki, głownie na południowym 

wschodzie kraju. 

 



Legia honorowa dla polskich bohaterów. 

 

Drugi dzień protestów w Tbilisi i rosyjska odpowiedź – Władymir Putin wstrzymuje loty 

do Gruzji… 

 

Turcja na miejscu pierwszym, za nią greckie wyspy, a na podium jeszcze Bułgaria, no 

i Bałtyk, wciąż trzyma się mocno. Urlopowe cele Polaków… 

 

Najwyższe francuskie odznaczenie za akcję w górach – Legia Honorowa dla bohaterów w 

Nanga Parbat, za odwagę, poświęcenie i za uratowanie Elizabeth Revol – Adam Bielecki, Denis 

Urubko, Jarosław Bator i Piotr Tomala w styczniu ubiegłego roku dokonali niemal 

niemożliwego i przeszli do historii światowego himalaizmu… 

♣ 
2019-06-23 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2622 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Dojcze usuwają ekologów z kopalni węgla, ale w kwestii ekologii pouczają inne kraje, 

Podwójne standardy polityki klimatycznej… 

Specjalne modlitwy po profanacjach i atakach na kościół. 

Polska – Italia ważny mecz polskich siatkarzy. 

Coraz bliżej budowy centralnego portu komunikacyjnego… 

Policja oburzona nieuzasadnionym atakiem rzecznika praw obywatelskich… 

Już dziś rusza wakacyjna trasa dwójki… 

…Bodnar znalazł się w centrum zainteresowania mediów po informacji, że jego 14-letni 

syn jest podejrzany o wymuszenie przy użyciu noża pieniędzy od dzieci, a sprawą zajmuje się 

sąd. Zdaniem polityków Zjednoczonej Prawicy morderstwo 10-letniej dziewczynki i ogromną 

tragedię, rzecznik praw obywatelskich wykorzystał politycznie. 

W wielu innych zatrzymań w przeszłości Adam Bodnar nie reagował… W przeszłości 

podobne kontrowersje wywołał wyrok sędziego Tulei, który przyznał 260 tysięcy złotych 

odszkodowania z budżetu państwa płatnemu mordercy, Ryszardowi Boguckiemu za areszt 

o zaostrzonym rygorze i ciasną duszną celę. 

Tuleya: – Nierzadko na pograniczu tortur… 

Kontrowersyjne decyzje sądów zapadały też w przeszłości w innych głośnych sprawach z 

udziałem celebrytów: Dariusz Ka, były mąż Edyty Górniak, który po narkotykach zabił na 

przejściu dla pieszych starszą kobietę. W kilka miesięcy po wyroku pierwszej instancji wyszedł 

na wolność po wpłaceniu 400 tysięcy złotych poręczenia majątkowego. 

Takie decyzje, często niezrozumiałe, rozmijają się z poczuciem sprawiedliwości wielu 

Polaków. 

Kontrowersje i poczucie niesprawiedliwości ostatnio budziła sprawa dziennikarza, Piotra 

Najsztuba, który na pasach potrącił staruszkę. Nie miał ani badań technicznych, ani prawa jazdy 

– sąd go uniewinnił. Maksymilian Maszenda, Wiadomości. 

 

Dziś swoje imieniny obchodzi najprawdopodobniej najstarsza pianistka i nauczycielka 

świata – pani Wanda Szajowska z Krakowa. 18 lutego skończyła 108 lat i wciąż zadziwia swoją 

energią… 

 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Radio-telefon jak tarcza do obrony przed pogodowym atakiem. Na harcerskich obozach 

obowiązkowy, bo łączność to szansa na ostrzeżenie i ewakuację, czasami na przeżycie… 

 

Bohater domu – tata na pełny etat. 

 



Wrzenie w Czechach. Masowe protesty chcą dymisji premiera. Andrzej Babisz jest 

oskarżony o wyłudzanie unijnych dotacji i wykorzystywanie władzy do pomnażania własnego 

majątku… 

 

Ekstremalne, to mało powiedziane. Piekielne upały, 40 stopni w cieniu, może nawet 

więcej. Może paść temperaturowy rekord… 

 

700 artystów, niemal 300 wydarzeń w kilkudziesięciu miejscach Poznania – Malta, 

tegoroczny festiwal robi wrażenie nie tylko na liczby. Artystyczna renoma imprezy wybiega 

daleko poza Europę, nawet jeśli ministerstwo kultury ma na ten temat inne zdanie… 

 

Okna, które są jak drzwi do nowego dla zwierząt, które tracą dach nad głową. Porzucone 

w lesie nie mają żadnych szans, ale podrzucone do okna życia, mogą zacząć całkiem nowe 

życie. Coraz więcej takich miejsc powstaje i im bliżej do sezonu urlopowego, tym więcej mają 

klientów… 

 

Kiedyś głównie dbał o byt, dzisiaj bardziej by być. W życiu swojego dziecka od początku 

na równi z mamą zmienia pieluchy, miesza kaszkę, wyciera nos i chętnie idzie na tacierzyński. 

Dzień ojca to portret współczesnego taty… 

♣ 
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Za tydzień rozpocznie się nabór wniosków na 500+ dla pierwszych dzieci. Rodzice, którzy 

złożą wniosek do końca września, dostaną środki finansowe z wyrównaniem… 

Dziwne priorytety rzecznika praw obywatelskich. 

Opozycja daje do zrozumienia, że po zdobyciu władzy wprowadzi zmiany w tym 

programie. 

Rafał Wolski, Małgorzata Kałużyńska: – Dodatkowe 500 złotych miesięcznie to silne 

wsparcie domowego budżetu… 

Andrzej Duda, prezydent: – Kolejne grupy społeczne znajdują się w coraz lepszej sytuacji, 

ale przede wszystkim największą satysfakcją dla mnie jest to, że wreszcie jest wspierana w 

Polsce rodzina. Ta komórka, która stanowi o tym, czy społeczeństwo będzie trwało nadal, czy 

nie. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Mówiło się kiedyś: w czepku urodzony. Można 

powiedzieć, że tą polisę wkładamy do czepka każdego dziecka. Jest to 108 tysięcy złotych do 

osiemnastego roku życia… 

Witold Potwora, doktor habilitowany, ekonomista, Wyższa Szkoła Zarządzania i 

Administracji w Opolu = Ma to też wpływ na konsumpcję w Polsce, czyli jest jednym z 

elementów, który służy pobudzaniu wzrostu gospodarczego Polski. 

Rozszerzenie 500+ będzie kosztowało około 20 miliardów złotych rocznie. 

Rostowski: – pieniędzy po prostu nie ma… 

Pieniądze się znalazły dzięki uszczelnieniu luki watowskiej – to podatki, które nie trafiły 

do budżetu. 

PJK: – To było nic innego, jak taki wielki rabunek, podliczany dzisiej na 250, 260 

miliardów złotych tylko jeżeli chodzi o VAT… 

[Przypominam podliczenia Tuska, który wskazuje, że luka watowska nie została 

zlikwidowana i za czasów 4 lat rządów PiS wynosi już około 140 miliardów złotych]. 

Andrzej Stefaniak, diler walutowy DMK: – Mamy obecnie do czynienia z najmniejszym 

deficytem budżetowym w historii III RP, to pokazuje, że każda taka narracja opozycji, która 

mówiła, że program 500+ doprowadzi do jakiejś katastrofy, zupełnie się nie potwierdziła… 

Teraz Platforma zapowiada, że będzie popierała 500+… 

…Wybór Polaka na stanowisko zastępcy szefa najpotężniejszego sojuszu militarnego, 

byłby dla bezpieczeństwa Polski bezcenny. Konrad Wąż, Wiadomości. 



 

Polska nie ucieka od walki o czyste powietrze, ale unijna polityka klimatyczna musi 

uwzględniać nasz wysiłek i postępy na tej drodze – tak premier Mateusz Morawiecki. 

[Tylko buduje kolejny blok elektrowni na węgiel i prawdopodobnie na węgiel z Rosji]. 

…wcześniejsze zobowiązania podpisane przez Donalda Tuska i Ewę Kopacz 

doprowadziły Polskę do wielu problemów… 

 

Zmarł generał Zbigniew Nowek, miał zasługi dla kraju, miał 59 lat. 

 

Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej orzekł, że przepisy dotyczące przechodzenia 

sędziów w stan spoczynku są sprzeczne z unijnym prawem. Problem w tym, że takich przepisów 

w Polsce nie ma. Ale unijnym sędziom to nie przeszkadzało. To kolejna odsłona sporu o to, kto 

powinien sprawować władzę w państwach członkowskich, rządy narodowe czy unijne 

instytucje. 

[Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej rozpatrywał pytanie prejudycjalne Sądu 

Najwyższego w sprawie: niezgodnie z Konstytucją władze polskie wysłały w stan spoczynku 

wszystkich sędziów Sądu Najwyższego, którzy skończyli 65 lat. Był to wybieg, aby pozbyć się 

sędziów Sądu Najwyższego, którzy byli przeciwni władzy PiSu i na ich miejsce władza 

wprowadziła do Sądu Najwyższego kilkudziesięciu swoich sędziów. W ten sposób PiS przejął 

władzę nad Sądem Najwyższym. Usiłowano również usunąć pierwszą prezes Sądu 

Najwyższego, Małgorzatę Gersdorf, ale ona nie ustąpiła ze stanowiska. Trybunał 

Sprawiedliwości UE zawiesił polską całą ustawę o Sądzię Najwyższym. Odsyłam do opisu na 

wielu stronach tamtych utarczek prawnych. TVP kłamie i spłyca obecną decyzję Trybunału 

Sprawiedliwości]. 

 

Znów sprawa Bodnara… 

A teraz komentarze po tym, gdy szef Komisji Europejskiej, Jean-Claude Juncker, wyraźnie 

dał do zrozumienia, gdzie widzi, a raczej, gdzie nie widzi Donalda Tuska. Jedni twierdzą, że to 

osobista niechęć Junckera do Tuska, drudzy, że to smutny obraz słabych ocen wystawianych 

byłemu polskiemu premierowi… 

 

Nawet ponad 40 stopni w cieniu zobaczymy już pojutrze na termometrach… 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Rodzinne piekło, 9-letnia dziewczynka z Olecka… 

 

Z przemocą wobec dzieci mamy problem. Kto twierdzi, że klaps to droga wychowawcza 

[chodzi o rzecznika praw dziecka] … 

 

Młody mężczyzna umierający w upale. Zasłabł w pracy, więc go wyrzucono do lasu. 

Pracował w bardzo ciężkich warunkach, dzień później został znaleziony martwy… 

 

Reforma prezydenta Dudy naruszyła unijne prawo – orzekł Europejski Trybunał 

Sprawiedliwości, a chodzi o przymusowe wysyłanie sędziów sądu najwyższego na emeryturę. 

PiS wycofał się z tego, przewidując, że tej batalii nie wygra i słusznie. Dzisiejszy wyrok był 

miażdżący. 

Maciej Sokołowski, TVN24bis, Luksemburg: – To pierwszy wyrok w trwającym od lat 

sporze między Brukselą a Warszawą. Trybunał nie pozostawił żadnych wątpliwości. To Komisja 

Europejska ma rację, a polski rząd łamał unijne prawo, próbując wysłać na wcześniejszą 

emeryturę sędziów Sądu Najwyższego. Ustawa, która skracała kadencję pierwszej prezes Sądu 

Najwyższego, Małgorzaty Gersdorf i 26 innych sędziów została skrytykowana, bo zdaniem 

Trybunału przepisy narażały Polski Sąd Najwyższy na polityczne naciski. Tylko prezydent mógł 

decydować, kto w pracy pozostanie. 



Marek Safjan, profesor, sędzia Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej: – 

Rzeczpospolita Polska uchybiła zobowiązaniom, które na niej ciążą na mocy artykułu 19 ustęp 1 

traktatu o Unii Europejskiej. 

Maciej Sokołowski: – Jeszcze zanim padły słowa wyroku, ta sprawa już wstrzymała 

reformy zaplanowane przez PiS. Gdy w ubiegłym roku Komisja Europejska wniosła skargę do 

Luksemburga, Trybunał nałożył środki tymczasowe – zamroził stosowanie wątpliwych 

przepisów, sędziowie powrócili z emerytury do orzekania, a pierwsza prezes, Małgorzata 

Gersdorf do dziś pozostaje na stanowisku. Polska zmieniła prawo, ale Komisja nie wycofała 

skargi, także po to, by dziś usłyszeć to jedno zdanie, że wbrew temu, co powtarzały polskie 

władze, Unia Europejska może kontrolować reformy wymiaru sprawiedliwości w każdym 

państwie, także w Polsce. Dla Faktów Maciej Sokołowski, Luksemburg. 

 

To obrzydliwe, mówi o nagonce na Adama Bodnara profesor Adam Strzembosz. Rzecznik 

praw obywatelskich dostaje publiczne cięgi i zarzut obrony praw mordercy… 

Nagonka została rozpętana, gdy rzecznik wydał oświadczenie po zobaczeniu tych zdjęć 

udostępnionych przez policję. 

„Użyte przez policję środki wydają się w tym przypadku nieproporcjonalne i mają 

charakter pokazowy, stanowiący przykład manifestacji siły państwa wobec 

jednostki, do którego nie powinno dojść w demokratycznym państwie prawa”. 

Adam Bodnar 

Rzecznik praw obywatelskich 

Strzembosz: – Zasadne i ze względu na ten filmik, ze względu na podejrzenie, że 

zainscenizowano to dość brutalne zabezpieczenie podejrzanego, no, właśnie propagandowy, a 

nie merytoryczny. 

Sędzia Barbara Piwnik: – Godność – czy jest to obywatel, który wyrządza krzywdę 

poszczególnym członkom tego społeczeństwa, nadal pozostaje obywatelem i dopiero 

prawomocna decyzja sądu pozwala o kimś mówić, że jest przestępcą. 

Jarosław Sellin, wiceminister kultury i dziedzictwa narodowego, fragment audycji  

gość radia ZET”: – Ja jestem oburzony tym, co zrobił rzecznik praw obywatelskich i myślę, że 

większość obywateli w Polsce to podziela – tym ujęciem się za prawami osoby bardzo 

niebezpiecznej. 

Obrońcy praw człowieka mówią, że to niebezpieczne myślenie, Nikomu nie wolno 

odbierać prawa do godności. Nie wolno stwarzać atmosfery, która przyzwalałaby na lincz, 

a takie przyzwolenie wprowadza władza. 

[…] 

♣ 
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Bez podatku PIT dla młodych. 

Kontrowersyjna decyzja Rady Europy w sprawie Rosji. 

Mieszkam obecnie w Zambii i tam jest chłodniej niż we Francji. 

Temperatura jeszcze wzrośnie. 

Młodzi ludzie nie będą płacili podatku dochodowego. Rząd przyjął projekt ustawy 

wprowadzającej zerowy podatek PIT do 26 roku życia. To może być kolejny argument dla 

młodych, by zostać i pracować w Polsce. 

Zmiany mają wejść w życie już w sierpniu. Chodzi o to, by młodzi [zagłosowali na PiS]. 

Ze zwolnienia z podatku dochodowego skorzystają 2 miliony młodych ludzi… 

W czasie rządów Platformy Obywatelskiej na cięcia podatkowe nie można było liczyć, a 

stawka VAT poszła w górę, mimo że Donald Tusk kreował się na liberała gospodarczego… 

Z początkiem lipca wejdzie w życie inny punkt z piątki Kaczyńskiego – rozszerzenie 

programu 500+ na każde dziecko, które eksperci także uznają za rozszerzenie ulgi podatkowej. 

Damian Dias, Wiadomości. 

 

Największe tegoroczne manewry wojska polskiego oficjalnie zakończone. W ćwiczeniach 

Dragon 19 zaangażowane były wszystkie rodzaje sił zbrojnych… 

 

Kolejne rozmowy na temat budowy muzeum Westerplatte. W jego budowę zaangażował 

się rząd, jednak prezydent Gdańska, Aleksandra Dulkiewicz, uznała to za próbę zagarnięcia 

terenu. Ministerstwo kultury przedstawia nową propozycję, oferuje ogromne pieniądze na 

budowę i współpracę, ale porozumienia wciąż brak… 

 

 

Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej 

KOMUNIKAT PRASOWY nr 81/19 

Luksemburg, 24 czerwca 2019 r. 

Wyrok w sprawie C-619/18 

Komisja / Polska 

Przepisy ustawodawstwa polskiego dotyczące obniżenia wieku przejścia w stan spoczynku sędziów 

Sądu Najwyższego są sprzeczne z prawem Unii 

Sporne przepisy naruszają zasady nieusuwalności i niezawisłości sędziów 
 

W dniu 3 kwietnia 2018 r. weszła w życie nowa polska ustawa o Sądzie Najwyższym (zwana dalej 

„ustawą o Sądzie Najwyższym”). Na mocy tej ustawy wiek przejścia w stan spoczynku sędziów Sądu 

Najwyższego został obniżony do 65 lat. Nowa granica wieku znajduje zastosowanie od dnia wejścia 

w życie ustawy, także w odniesieniu do sędziów powołanych do tego sądu przed tym dniem. 

Przedłużenie czynnej służby sędziów Sądu Najwyższego po ukończeniu 65. roku życia jest możliwe, 

jednak zależy od złożenia przez tych sędziów oświadczenia o woli dalszego zajmowania stanowiska i 

przedstawienia zaświadczenia stwierdzającego zdolność, ze względu na stan zdrowia, do pełnienia 

obowiązków sędziego, a także od zgody wyrażonej przez Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej. Przy 

udzielaniu tej zgody Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej nie jest związany żadnymi kryteriami, a 

jego decyzja nie jest przedmiotem kontroli sądowej. 
 

A zatem, zgodnie z tą ustawą, urzędujący sędziowie Sądu Najwyższego, którzy ukończyli 65. rok 

życia przed wejściem w życie ustawy lub ukończą ten wiek do dnia 3 lipca 2018 r., przechodzą w stan 

spoczynku z dniem 4 lipca 2018 r., chyba że do dnia 3 maja 2018 r. przedstawią wspomniane wyżej 

oświadczenie i zaświadczenie, a Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej wyrazi zgodę na dalsze 

zajmowanie przez nich stanowiska sędziego Sądu Najwyższego. 
 

W dniu 2 października 2018 r. Komisja wniosła do Trybunału skargę o stwierdzenie uchybienia 

zobowiązaniom państwa członkowskiego1 . Komisja uważa, że obniżając wiek przejścia przez 

sędziów w stan spoczynku i stosując go do sędziów powołanych do Sądu Najwyższego przed dniem 3 

kwietnia 2018 r. z jednej strony oraz przyznając Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej 

dyskrecjonalne prawo do przedłużenia czynnej służby sędziów Sądu Najwyższego z drugiej strony, 

Polska naruszyła prawo Unii2. 
 

Postanowieniem z dnia 15 listopada 2018 r. prezes Trybunału uwzględnił wniosek Komisji o 

rozpoznanie niniejszej sprawy w trybie przyspieszonym. 



 

Na rozprawie Komisja podkreśliła, że chociaż zakwestionowane w tym postępowaniu przepisy 

ustawy o Sądzie Najwyższym zostały zmienione ustawą z dnia 21 listopada 2018 r., to nie jest pewne, 

czy ta ustawa eliminuje podnoszone naruszenia prawa Unii, a w każdym razie z uwagi na znaczenie 

niezawisłości sędziowskiej w porządku prawnym Unii wciąż istnieje interes w tym, aby niniejsza 

sprawa została rozstrzygnięta. 
 

W ogłoszonym dzisiaj wyroku Trybunał przypomniał przede wszystkim, że prawo Unii opiera się na 

podstawowym założeniu, że każde państwo członkowskie dzieli wspólne wartości, o których mowa w 

art. 2 TUE3 , z wszystkimi pozostałymi państwami członkowskimi – i przyjmuje, że państwa te dzielą 

je z nim. Założenie to oznacza i uzasadnia istnienie między państwami członkowskimi – i w 

szczególności między ich sądami – wzajemnego zaufania co do tego, że owe wartości, na których 

opiera się Unia, w tym także praworządność, będą uznawane, a w efekcie co do tego, że prawo Unii, 

które wprowadza je w życie, będzie przestrzegane. 
 

Ponadto, chociaż organizacja wymiaru sprawiedliwości w państwach członkowskich należy do 

kompetencji tych ostatnich, to przy wykonywaniu tej kompetencji państwa członkowskie mają 

obowiązek dotrzymywać zobowiązań wynikających dla nich z prawa Unii. Wynika stąd, że państwa 

członkowskie mają obowiązek ustanowienia środków odwoławczych niezbędnych do zapewnienia 

skutecznej ochrony sądowej, w rozumieniu Karty praw podstawowych Unii Europejskiej, w 

dziedzinach objętych prawem Unii. W szczególności każde państwo członkowskie powinno na 

podstawie art 19 ust. 1 akapit drugi TUE zapewnić, by organy należące – jako „sąd” w rozumieniu 

prawa Unii – do systemu środków odwoławczych w dziedzinach objętych prawem Unii odpowiadały 

wymogom takiej ochrony. Dla zagwarantowania, by organ taki jak Sąd Najwyższy mógł sam 

zapewniać tę ochronę, kluczowe jest zachowanie przez ten organ niezależności. W konsekwencji 

przepisy krajowe zakwestionowane przez Komisję w skardze mogą stanowić przedmiot kontroli pod 

kątem ich zgodności z art. 19 ust. 1 akapit drugi TUE. 
 

Trybunał stwierdził następnie, że konieczna wolność sędziów od wszelkiego rodzaju ingerencji lub 

nacisków z zewnątrz wymaga określonych gwarancji, takich jak nieusuwalność, chroniących osoby, 

którym powierzono zadanie sądzenia. Zasada nieusuwalności wymaga w szczególności, by sędziowie 

mogli sprawować urząd do momentu ukończenia obowiązkowego wieku przejścia w stan spoczynku 

lub upływu kadencji sprawowania danej funkcji, jeżeli ma ona charakter czasowy. Mimo że zasada ta 

nie ma charakteru absolutnego, może ona – przy zachowaniu zasady proporcjonalności – doznawać 

wyjątków, jednak wyłącznie pod warunkiem, że uzasadniają je nadrzędne i prawnie uzasadnione 

względy. W omawianej sprawie stosowanie środka polegającego na obniżeniu wieku przechodzenia 

w stan spoczynku przez sędziów Sądu Najwyższego do urzędujących sędziów tego sądu prowadzi do 

przedwczesnego zaprzestania przez tych ostatnich wykonywania ich obowiązków orzeczniczych. 

Takie stosowanie może być dopuszczalne jedynie wtedy, gdy jest usprawiedliwione prawnie 

uzasadnionym celem i proporcjonalne względem niego, oraz pod warunkiem, że nie daje podstaw do 

powstania po stronie podmiotów prawa uzasadnionych wątpliwości co do niezależności danego sądu 

od czynników zewnętrznych oraz jego neutralności względem ścierających się przed nim interesów. 
 

Trybunał odrzucił argument Polski, zgodnie z którym podstawą obniżenia wieku przejścia w stan 

spoczynku sędziów Sądu Najwyższego do 65 lat była wola dostosowania tego wieku do 

powszechnego wieku emerytalnego obowiązującego dla wszystkich pracowników w Polsce i 

zoptymalizowania przy tym struktury wiekowej kadr tego sądu. Uzasadnienie projektu nowej ustawy 

o Sądzie Najwyższym, wprowadzenie nowego mechanizmu zezwalającego Prezydentowi 

Rzeczypospolitej Polskiej na decydowanie w sposób dyskrecjonalny o przedłużeniu tak skróconej 

czynnej służby sędziego oraz fakt, że rozpatrywane przepisy objęły blisko jedną trzecią urzędujących 

sędziów tego sądu, w tym Pierwszą Prezes Sądu Najwyższego, której sześcioletnia kadencja, 

zagwarantowana w Konstytucji, także została skrócona, mogą wzbudzać poważne wątpliwości co do 

rzeczywistych celów tej reformy. Ponadto przepisy te nie wydają się ani właściwe dla osiągnięcia 

wskazywanych przez Polskę celów, ani proporcjonalne. W konsekwencji 

Trybunał orzekł, że zastosowanie przepisów przewidujących obniżenie wieku przejścia w stan 

spoczynku sędziów Sądu Najwyższego do urzędujących sędziów tego sądu nie jest 

usprawiedliwione prawnie uzasadnionym celem i narusza zasadę nieusuwalności sędziów, która 

jest nierozerwalnie związana z ich niezawisłością. 
 

Trybunał podkreślił ponadto, że gwarancje niezawisłości i bezstronności sędziów wymagają, aby 

dany organ wykonywał swoje zadania w pełni autonomicznie, będąc chronionym przed ingerencją lub 

naciskami z zewnątrz, które mogą zagrozić niezależności osądu jego członków i wpływać na ich 

rozstrzygnięcia, z zachowaniem obiektywizmu oraz przy braku wszelkiego interesu w rozstrzygnięciu 

sporu. Wskazał on w tym względzie, że warunki i zasady proceduralne, jakim ustawa o Sądzie 

Najwyższym podporządkowuje ewentualne dalsze zajmowanie stanowiska sędziego Sądu 

Najwyższego po ukończeniu zwykłego wieku przejścia w stan spoczynku, nie spełniają takich 

wymogów. Takie przedłużenie służby czynnej będzie bowiem teraz zależne od decyzji Prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej, która ma charakter dyskrecjonalny, ponieważ nie jest jako taka 



obwarowana jakimkolwiek obiektywnym i weryfikowalnym kryterium i nie musi być umotywowana. 

Co więcej, taka decyzja nie może być przedmiotem zaskarżenia przed sądem. Ponadto Krajowa Rada 

Sądownictwa, której opinii Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej jest zobowiązany zasięgnąć przed 

wydaniem decyzji, ogranicza się co do zasady i w braku przepisu, który zobowiązywałby ją do 

uzasadnienia jej opinii, do przekazania swojej rekomendacji, czy to pozytywnej, czy negatywnej, albo 

bez jakiegokolwiek uzasadnienia, albo z uzasadnieniem czysto formalnym. W rezultacie takie opinie 

nie mogą przyczynić się do dostarczenia obiektywnych informacji pomocnych Prezydentowi 

Rzeczypospolitej Polskiej przy wykonywaniu uprawnienia, jakie zostało mu przyznane w zakresie 

wyrażenia zgody – dwukrotnie, każdorazowo na okres 3 lat, między wiekiem 65 i 71 lat – na dalsze 

zajmowanie stanowiska sędziego Sądu Najwyższego lub odmówienia takiej zgody. Trybunał 

stwierdził, że powyższe uprawnienie może wzbudzać, szczególnie po stronie podmiotów prawa, 

uzasadnione wątpliwości co do niezależności danych sędziów od czynników zewnętrznych oraz ich 

neutralności względem ścierających się przed nim interesów. 
 
1 Ponadto, w oczekiwaniu na wyrok Trybunału, Komisja wystąpiła w ramach postępowania w 

przedmiocie środków tymczasowych o nakazanie Polsce, by do czasu wydania tego wyroku: 1) 

zawiesiła stosowanie przepisów krajowych dotyczących obniżenia wieku przejścia w stan spoczynku 

sędziów Sądu Najwyższego; 2) podjęła wszelkie niezbędne środki w celu zapewnienia, by sędziowie 

Sądu Najwyższego, których dotyczą sporne przepisy, mogli pełnić funkcje na tym samym 

stanowisku, korzystając z tego samego statusu, takich samych praw i warunków zatrudnienia, jakie 

przysługiwały im przed wejściem w życie ustawy o Sądzie Najwyższym; 3) powstrzymała się od 

wszelkich działań zmierzających do powołania sędziów Sądu Najwyższego na stanowiska sędziów, 

których dotyczą te przepisy, a także od wszelkich działań w celu wyznaczenia nowego Pierwszego 

Prezesa Sądu Najwyższego lub wskazania, w miejsce Pierwszego Prezesa Sądu Najwyższego, osoby, 

której powierzone jest kierowanie Sądem Najwyższym do czasu powołania nowego Pierwszego 

Prezesa Sądu Najwyższego; 4) powiadomiła Komisję, nie później niż w ciągu miesiąca od doręczenia 

postanowienia (wiceprezesa) Trybunału, a następnie powiadamiała w regularnych odstępach jednego 

miesiąca, o wszystkich środkach, które przyjęła w celu pełnego zastosowania się do tego 

postanowienia. Postanowieniem z dnia 17 grudnia 2018 r. Trybunał w pełni przychylił się do 

powyższych wniosków do czasu wydania ostatecznego wyroku w niniejszej sprawie (zob. komunikat 

prasowy nr 204/18). 
2 Artykuł 19 ust. 1 akapit drugi TUE i art. 47 Karty praw podstawowych Unii Europejskiej. 
3 Postanowienie to przewiduje w szczególności, że Unia opiera się na wartościach poszanowania 

godności osoby ludzkiej, wolności, demokracji, równości, państwa prawnego, jak również 

poszanowania praw człowieka, w tym praw osób należących do mniejszości. 
 

UWAGA: Skarga o stwierdzenie uchybienia państwa członkowskiego jest kierowana przeciwko 

państwu członkowskiemu, które uchybiło zobowiązaniom wynikającym z prawa Unii, przez Komisję 

lub inne państwo członkowskie. Jeżeli Trybunał Sprawiedliwości stwierdzi uchybienie, państwo, 

którego to dotyczy, powinno jak najszybciej zastosować się do wyroku. Jeżeli Komisja uzna, że 

państwo członkowskie nie zastosowało się do wyroku, może wnieść nową skargę i domagać się 

sankcji finansowych. Jednak w sytuacji nieprzekazania Komisji krajowych środków transpozycji 

dyrektywy Trybunał Sprawiedliwości może, na jej wniosek, nakładać kary pieniężne już na etapie 

pierwszego wyroku. 
 

Dokument nieoficjalny, sporządzony na użytek mediów, który nie wiąże Trybunału Sprawiedliwości. 

Pełny tekst wyroku jest publikowany na stronie internetowej CURIA w dniu ogłoszenia. Osoba 

odpowiedzialna za kontakty z mediami: Ireneusz Kolowca ( (+352) 4303 2793 Nagranie wideo z 

ogłoszenia wyroku jest dostępne przez „Europe by Satellite” ( (+32) 22964106 
 



Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Ten wyrok wyznacza żelazne zasady. Los sędziów nie może być w rękach polityków. 

Rząd przegrał z Europejskim Trybunałem Sprawiedliwości w Luksemburgu, ale od przegranej 

rządu ważniejsze jest wygrana tysięcy Polaków, którzy w obronie sądów ulicami miast 

maszerowali w dobą stronę. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Władza wiedziała, a przynajmniej się domyślała, że taki 

właśnie będzie wyrok Europejskiego Trybunału Sprawiedliwości, że polski rząd złamał prawo 

unijne wysyłając w stan spoczynku część sędziów Sądu Najwyższego, bo władza, gdy sprawa 

trafiła do Trybunału, szybko zmieniła prawo. 

[Ale tylko w minimalnym zakresie zmieniła, zachowując nadal jako obowiązujące szereg 

istotnych postanowień zaskarżonej ustawy – do pracy przywróciła sędziów, którzy odeszli przed 

czasem w stan spoczynku. Ale każdy następny sędzia przejdzie w stan spoczynku bez względu 

na długość jego kadencji]. 

Mimo to Komisja Europejska Skargi nie wycofała, a Trybunał sprawę rozpatrzył, 

Piotr Müller, rzecznik prasowy rządu: – Jesteśmy też trochę zaskoczeni tym, że mimo tego 

w ramach dialogu z instytucjami unijnymi dokonaliśmy pewnych korekt w ustawie o Sądzie 

Najwyższym, to ten wyrok zapadł… [ten widzi różnicę między zakresem starej a nowej ustawy] 

Andrzej Dera, sekretarz stanu w kancelarii prezydenta: – Sztuką jest też przyznać się do 

błędu i zmienić to, zanim jeszcze zaczął obowiązywać. My to zrobiliśmy, prawo zostało 

znowelizowane i w związku z tym to orzeczenie ma wymiar historyczny. [Ten udaje, że nie 

widzi, co nadal ze starej ustawy obowiązuje, ponadto to nie był błąd, lecz świadome złamanie 

Konstytucji i zamach na niezawisłość Sądu Najwyższego przez Kaczyńskiego i Dudę]. 

KKZ: – Nie historyczny, a bardzo aktualny – podkreślają sędziowie Europejskiego 

Trybunału: 

Marek Safjan, profesor, sędzia Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej: – To nie jest 

akademicka dyskusja. To jest typowe naruszenie przez państwo członkowskie zasad prawa 

unijnego. Elementem fundamentalnym jest niezawisłość i niezależność wymiaru 

sprawiedliwości. 

KKZ: – I sędziowie z Polski, z Luksemburga podkreślają, że orzeczenie ma fundamentalne 

znaczenie dla wszystkich krajów unijnych. Pokazuje, jak rozumieć państwo prawa. 

Michał Laskowski, sędzia Sądu Najwyższego: – Gdyby tego orzeczenia nie było, 

stwierdzenia naruszenia nie było, no to łatwo jest w różnych okolicznościach powracać do tego 

rodzaju pomysłów. 

KKZ: – Władza PiS przegrała w Trybunale, ale nadal podważa jego prawo oceny zmian w 

wymiarze zmian w wymiarze sprawiedliwości. [zakłócenia emisji] 

Andrzej Dera: – Podważamy możliwość ingerowania Trybunału w sprawy, które nie są 

objęte traktatem… 

KKZ: – Jednak Europejski Trybunał powiedział jasno: tak, każdy kraj reformuje swój 

system sądownictwa, ale nie wbrew obowiązującym w Unii zasadom. 

Marek Safian: – Są pewne wspólne wartości, które są na tyle istotne, że przy swobodzie 

przyznanej państwu, nie można tych wartości naruszać. 

KKZ: – Wśród nich między innymi jest niezawisłość i nieusuwalność sędziów, a PiS 

uchwalił ustawę, która pierwszą prezes Sądu Najwyższego i kilkunastu innych sędziów – mieli 

przerwać swą kadencję i odejść w stan spoczynku. Uchwalenie tej ustawy ogłoszono jako 

tryumf. 

Stanisław Piotrowicz, PiS, wypowiedź z lipca 2017 roku, w Sejmie: – Chcemy się pozbyć 

sędziów o takiej mentalności, o takiej mentalności, którzy uważają, że suwerenem jest 

konstytucja. 

KKZ: – PiS parł do reformy, nie zważając ani na protesty środowisk prawniczych, ani na 

sprzeciw Unii Europejskiej. 

[Bo Kaczyński był i jest przekonany, że podporządkowanie sądownictwa i Sądu 

Najwyższego jego partii, ma kardynalne znaczenie dla zamierzonych zmian w Polsce, które po 

podporządkowaniu sobie Trybunału Konstytucyjnego, a bez podporządkowania sobie Sądu 

Najwyższego będą niemożliwe do przeprowadzenia. Opanowanie Sądu Najwyższego miało 

polegać na usunięciu znacznej części sędziów, potem powołaniu kilkudziesięciu nowych 



sędziów do Sądu Najwyższego, co niestety zostało zrobione i wreszcie na wymianie pierwszej 

prezes Sądu Najwyższego. Już nawet pokazywano, kto nim będzie]. 

Mateusz Morawiecki, premier, wypowiedź z lipca 2018 roku w Parlamencie Europejskim: 

– Czy wiecie, że ci sędziowie z czasów stanu wojennego, niektórzy z nich wydawali haniebne 

wyroki, dzisiaj są w tym bronionym czasami przez was Sądzie Najwyższym… 

[Ale to dokładnie opisałem w 2018 roku i tam odsyłam]. 

… Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

♣ 
2019-06-26 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2554 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

To najgorętszy jak dotąd dzień roku. W Polsce było dziś cieplej niż na północy Afryki nad 

Morzem Śródziemnym [ale tam dodatkowo jest duża wilgotność powietrza, jak w pralni, ubranie 

się klei do ciała]. 

Jutro ma być dziesięć stopni mniej. W objęciach upału znajdziemy się ponownie w 

niedzielę. 

 

Zachęta młodych Polaków do powrotu z emigracji, to główny cel podatkowej rewolucji… 

[Wrócą na rok, dwa, a po osiągnięciu 26 lat znów wyjadą? Wolne żarty. Przecież nie 

opuszczają Polski licealiści, tylko osoby około 30-letni]. 

 

Platforma Obywatelska szuka sposobu na swój wyborczy sukces – przedstawiła sztab 

przed jesiennymi wyborami do parlamentu… 

 

Centralne Biuro Antykorupcyjne zatrzymało 4 osoby, które miały powoływać się na 

wpływy w prokuraturze… 

 

Trybunał Konstytucyjny dzisiaj orzekł, że prezydent miał prawo ułaskawić Mariusza 

Kamińskiego, mimo że sądowy wyrok nie był prawomocny… 

 

ORP generał Kazimierz Pułaski już w kraju… 

 



To przejaw podwójnych standardów stosowanych przez Komisję Europejską. Tak o 

forsowanej przez Brukselę umowie handlowej z państwami Ameryki Południowej mówią 

rolnicy i ostrzegają: jeśli do umowy dojdzie, Europa zostanie zalana tanią i niespełniającą 

europejskich standardów żywnością… 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

36,6 i doskonale państwo wiedzą, że nie jest to temperatura ciała, tylko powietrza i to 

w cieniu. Noc nie przyniesie ulgi, ma być tropikalna, o 13-ej padł polski rekord zużycia prądu… 

 

Po śmierci 9-miesięcznej Blanki pytanie, czy każdy rodzić zasługuje na drugą szansę? A 

może taki, który bije, szansy na drugie uderzenie nie powinien dostać. [Ale każde dziecko to 

500+ dla bijących rodziców na alkohol, a przede wszystkim święta świętość rodziny za wszelką 

cenę]. 

 

Polacy piją coraz więcej, coraz częściej, coraz młodsi… 

 

Kodeks karny pełen błędów, potrzebne jest veto prezydenckie. O veto prosi opozycja… 

 

Pobiliśmy już rekord picia z czasów komuny. W latach 70-tych przeciętny Kowalski 

wychylał 5 litrów czystego alkoholu. W 2017 roku było to już 11 litrów! 

 

400 tysięcy śmieci sprowadzanych do Polski i pytanie: skoro nie radzimy sobie z 

segregacją, przetwarzaniem własnych, czemu je jeszcze importujemy? 

♣ 
2019-06-27 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2561 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Sojusznicy z NATO chwalą Polskę za nasze zaangażowanie w ramach sojuszu i bardzo 

dobrze oceniają naszą współpracę z Amerykanami. 

Dwa zamachy samobójcze w stolicy Tunezji. 

Natychmiastowa ochrona dla ofiar przemocy domowej. 

Poszukiwania bursztynowej komnaty. 

Rada Europy przywraca wszystkie prawa Rosji, wstrzymane po aneksji Krymu w 2014 

roku. W reakcji na to delegacje krajów Europy Środkowo-Wschodniej w tym Polska 

postanowiły zawiesić swoje uczestnictwo w obradach… Za przyjęciem Rosji głosowało 118 

parlamentarzystów, wśród nich jeden Polak, poseł Nowoczesnej, Krzysztof Mieszkowski, który 

po głosowaniu stwierdził, że była to pomyłka techniczna… 

 

Tajemnica skarbowa uniemożliwiała policji walkę z wyłudzeniami vat. Tak niemoc służb 

przed komisją śledczą uzasadniał były minister spraw wewnętrznych, Bartłomiej Sienkiewicz, w 

rządzie Donalda Tuska… 

 

Sąd, policja, kurator i centrum pomocy rodzinie pod lupą prokuratury w związku z 

zabójstwem… 

 

Wsparcie służby zdrowia to inwestycja w przyszłość… 

 

Nowy sztab wyborczy Platformy, który ma przynieść sukces… 

 

Tak będzie wyglądał centralny port komunikacyjny – rysunek… 

 

PSL odmawia udziału w koalicji… 

 



Platforma Obywatelska zamierza zlikwidować Telewizję Polską wraz z jej 16 ośrodkami 

oraz Polskie Radio… 

 

Najbardziej prestiżowe biura projektowe w Wielkiej Brytanii chcą pracować przy 

tworzeniu centralnego portu komunikacyjnego… 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Kolejna miażdżąca opinia na temat zmian w Polskich Sądach. Izba Dyscyplinarna Sądu 

Najwyższego wybrana w sposób, który nie gwarantuje niezawisłości. Krajowa Rada 

Sądownictwa wybrana nieprawidłowo – to opinia rzecznika prasowego Trybunału 

Sprawiedliwości, ale z PiSu słychać: niekoniecznie musimy się tym przejmować. 

 

Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej 

KOMUNIKAT PRASOWY nr 83/19 

Luksemburg, 27 maja 2019 r. 

Opinia rzecznika generalnego w sprawach połączonych C-585/18, C-624/18 i C-625/18 Krajowa 

Rada Sądownictwa i in. 

 
Rzecznik generalny E. Tanchev: nowo utworzona Izba Dyscyplinarna polskiego Sądu 

Najwyższego nie spełnia wymogów niezawisłości sędziowskiej ustanowionych prawem Unii 
 
W ocenie rzecznika generalnego Evgeniego Tancheva Izba Dyscyplinarna polskiego Sądu 

Najwyższego nie spełnia wymogów niezawisłości sędziowskiej w rozumieniu prawa Unii w świetle 

roli, jaką organy ustawodawcze odgrywają przy wyborze 15 sędziów będących członkami Krajowej 

Rady Sądownictwa (KRS), oraz roli, jaką ten organ odgrywa przy przeprowadzaniu naboru sędziów, 

którzy mogą zostać powołani przez Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej do Izby Dyscyplinarnej. 

 

W 2017 r. w Polsce przeprowadzono głęboką reformę systemu sądownictwa. W szczególności wiek 

przejścia w stan spoczynku przez sędziów Sądu Najwyższego został obniżony do 65 lat, chyba że 

dany sędzia złoży oświadczenie o woli dalszego zajmowania stanowiska i przedstawi zaświadczenie o 

dobrym stanie zdrowia, a Prezydent RP wyrazi zgodę na dalsze zajmowanie przez niego stanowiska. 

Przed udzieleniem zgody Prezydent RP jest zobowiązany do zasięgnięcia opinii KRS. Przepisy te 

zostały uznane przez Trybunał za niezgodne z prawem Unii1 . 
 
W tym kontekście sędziowie, których objęły polskie przepisy obniżające wiek przechodzenia sędziów 

w stan spoczynku2 , wnieśli do Izby Pracy i Ubezpieczeń Społecznych Sądu Najwyższego środki 

prawne oparte częściowo na prawie Unii. Zgodnie z polskim prawem do rozpoznania takich spraw 

wyznaczona została Izba Dyscyplinarna Sądu Najwyższego. Jednakże Sąd Najwyższy zwrócił się z 

pytaniem, czy zgodnie z prawem Unii Izba Dyscyplinarna zapewnia wystarczające gwarancje 

niezależności, aby te sprawy rozpoznać. Wynika to z faktu, że grupa sędziów, którzy mogą zostać 

powołani przez Prezydenta RP do Izby Dyscyplinarnej, jest wyłaniana przez KRS, stanowiącą organ 

mający stać na straży niezależności sądów w Polsce. Niezależność KRS została z kolei podana w 

wątpliwość z uwagi na polskie przepisy zmieniające sposób powoływania sędziów będących 

członkami tego organu. O składzie KRS decydują obecnie głównie organy ustawodawcze 

i wykonawcze. Z tego względu Sąd Najwyższy wystąpił do Trybunału Sprawiedliwości z odesłaniem 

prejudycjalnym. 

 

Postanowieniem z dnia 26 listopada 2018 r. prezes Trybunału uwzględnił wniosek Sądu Najwyższego 

o rozpatrzenie niniejszych spraw w trybie przyspieszonym. 
 
W przedłożonej dzisiaj opinii rzecznik generalny E. Tanchev w pierwszym rzędzie rozważył, czy 

prawo Unii przyznaje sądowi odsyłającemu właściwość w postępowaniach głównych, jeżeli w 

momencie, gdy zainteresowani próbowali dochodzić swoich roszczeń w związku z dyskryminacją ze 

względu na wiek, sąd wyznaczony do ochrony tych praw (Izba Dyscyplinarna) nie został jeszcze w 

praktyce ustanowiony. 
 
Rzecznik generalny przypomniał, że państwa członkowskie są zobowiązane do ustanowienia w 

prawie krajowym nowych środków prawnych w celu umożliwienia jednostkom dochodzenia ich praw 

wywodzonych z prawa Unii tylko wówczas, gdy takie środki nie istnieją. Tak właśnie było w 

okolicznościach zaistniałych w postępowaniach przed sądem krajowym, zważywszy, że Izba 

Dyscyplinarna nie podjęła do tego czasu działalności z uwagi na to, iż mający w niej zasiadać 

sędziowie nie zostali jeszcze powołani. Ponadto art. 47 Karty praw podstawowych Unii Europejskiej 



gwarantuje prawo dostępu do sądu. Rozpoznając sprawy wniesione przez odwołującego się i 

powodów w postępowaniach głównych, sąd odsyłający gwarantuje ten dostęp. 

 

Rzecznik generalny uznał także, że przepisy dotyczące powoływania sędziów i systemu środków 

dyscyplinarnych dla sędziów są ważnymi elementami gwarancji niezawisłości sędziowskiej w ramach 

prawa Unii, a istnienie niezależnego organu w kontekście systemu środków dyscyplinarnych stanowi 

część tych gwarancji. Dlatego też nawet jeśli organ, któremu powierzono zadanie przeprowadzania 

naboru sędziów, taki jak KRS, sam nie pełni funkcji sądu, zasady dotyczące między innymi jego 

składu i funkcjonowania w zakresie, w jakim dotyczą tych aspektów, mogą zostać uwzględnione na 

potrzeby oceny, czy zgodnie z prawem Unii sąd krajowy zapewnia wystarczające gwarancje 

niezawisłości. 

 

Rzecznik generalny zauważył, że rady sądownictwa i podobne im organy odgrywają zasadniczą rolę 

w zapewnieniu niezależności i autonomii sądownictwa w wielu, choć nie we wszystkich, państwach 

członkowskich. Pomimo że nie istnieje jednolity model dla rad sądownictwa, uznaje się, że posiadają 

one określone wspólne cechy związane z ich misją zabezpieczania niezawisłości sędziowskiej i z ich 

funkcjonowaniem w ramach systemów sądownictwa w ich odpowiednich jurysdykcjach w celu 

utrzymania poszanowania praworządności i praw podstawowych: 

 

1) misją rad sądownictwa jest stanie na straży niezależności sądów i niezawisłości sędziów, co 

oznacza, że muszą być one wolne od jakichkolwiek wpływów ze strony organów ustawodawczych i 

wykonawczych, 

 
2) nie istnieje jeden model, jaki powinien obowiązywać przy utworzeniu rady sądownictwa, pod 

warunkiem, że jej skład gwarantuje niezależność tego organu i umożliwia jej działanie w sposób 

skuteczny. W szczególności w radach sądownictwa powinni co do zasady zasiadać sędziowie wybrani 

przez członków ich środowiska, aby uniknąć manipulacji i nadmiernej presji. Procedura wyboru 

powinna być przeprowadzana w sposób obiektywny i przejrzysty, z zapewnieniem szerokiej 

reprezentacji sędziów sądów wszystkich szczebli, przy jednoczesnym odwodzeniu władzy 

ustawodawczej i wykonawczej od zaangażowania w proces wyboru, 
 
3) w celu zapewnienia ciągłości sprawowanych funkcji kadencja członków rad sądownictwa nie 

powinna upływać w tym samym momencie lub być odnawiana po wyborach parlamentarnych, 
 
4) nabór, powoływanie lub awansowanie sędziów należą do najbardziej rozpowszechnionych funkcji 

rad sądownictwa, a procedury powinny być przeprowadzane przez rady sądownictwa, które są 

niezależne od organów ustawodawczych i wykonawczych. 
 
W ocenie rzecznika generalnego Izba Dyscyplinarna polskiego Sądu Najwyższego nie spełnia 

wymogów niezawisłości określonych w prawie Unii. W szczególności KRS jest organem, którego 

zadaniem jest stanie na straży niezależności sądów i niezawisłości sędziów w rozumieniu Konstytucji 

RP, a jej funkcje obejmują przeprowadzenie naboru sędziów rekomendowanych Prezydentowi RP do 

powołania, w związku z czym, aby należycie wykonywać swoje zadania, musi być ona wolna od 

wpływów organów ustawodawczych i wykonawczych. Tymczasem sposób powoływania członków 

KRS ujawnia nieprawidłowości, które mogą zagrozić jej niezależności od organów ustawodawczych i 

wykonawczych. 
 
Rzecznik generalny uważa, że sposób powoływania członków KRS wiąże się z wpływem organów 

ustawodawczych na KRS i nie można wykluczyć, że Sejm wybierze kandydatów, którzy nie mają 

wsparcia lub mają niewielkie wsparcie ze strony sędziów, skutkiem czego opinia środowiska 

sędziowskiego może mieć niewystarczającą wagę w procesie wyboru członków KRS. Niezależnie od 

celu wzmocnienia legitymacji demokratycznej i reprezentatywności KRS, uregulowanie to jest w 

stanie niekorzystnie wpływać na niezależność KRS. 
 
Ponadto, w następstwie zmian w ustawie o KRS, zmianom sposobu powoływania sędziów będących 

członkami KRS towarzyszyło przedwczesne zakończenie kadencji dotychczasowych członków KRS. 

Niezależnie od wskazywanego celu, jakim jest ujednolicenie kadencji zasiadania w KRS, można 

uznać, że niezwłoczne zastąpienie dotychczasowych członków KRS powiązane z nowym systemem 

powoływania KRS w jeszcze większym stopniu osłabia niezależność KRS względem organów 

ustawodawczych i wykonawczych. 

 

Na tej podstawie, z uwagi na to, że rady sadownictwa mają kluczowe znaczenie dla zagwarantowania 

niezależności sądownictwa w jurysdykcjach, w których zostały utworzone, oraz że one same powinny 

być niezależne i wolne od wpływu organów ustawodawczych i wykonawczych na realizację ich 

zadań, istnieją uzasadnione podstawy do tego, by obiektywnie wątpić w niezależność Izby 



Dyscyplinarnej w świetle roli, jaką organy ustawodawcze odgrywają w procesie wyboru 15 sędziów 

będących członkami KRS, oraz roli, jaką ten organ odgrywa przy naborze sędziów, którzy mogą 

następnie zostać powołani przez Prezydenta RP. 
 
Rzecznik generalny zaznaczył dodatkowo, że uwadze nie może umknąć kilka kwestii związanych z 

wyłanianiem sędziów Izby Dyscyplinarnej. W szczególności, do dnia obsadzenia po raz pierwszy 

wszystkich stanowisk w Izbie Dyscyplinarnej, sędziowie są powoływani do tej izby przez Prezydenta 

RP; Izba Dyscyplinarna podlega w określonym stopniu przepisom odróżniającym ją od pozostałych 

izb Sądu Najwyższego; przepisy dotyczące Izby Dyscyplinarnej zostały wprowadzone jako część 

pakietu ustawodawczego dotyczącego reformy polskiego sądownictwa; a ponadto do zadań Izby 

Dyscyplinarnej należy orzekanie w sprawach z zakresu przechodzenia przez sędziów Sądu 

Najwyższego w stan spoczynku oraz spraw związanych z postępowaniami dyscyplinarnymi 

prowadzonymi przeciwko sędziom, których to aspektów dotyczył ów pakiet ustawodawczy. 

 

Rzecznik generalny E. Tanchev stwierdził również, że należy odstąpić od stosowania przepisów 

krajowych przyznających właściwość do orzekania w sporze dotyczącym prawa Unii izbie sądu 

krajowego ostatniej instancji, która nie spełnia wymogów niezawisłości sędziowskiej ustanowionych 

w prawie Unii. W związku z tym, aby zapewnić podmiotom prawa skuteczną ochronę sądową na 

mocy prawa Unii, inna izba sądu krajowego ostatniej instancji powinna być w stanie z własnej 

inicjatywy odmówić zastosowania przepisów krajowych, które są niezgodne z tą zasadą. 

 
1 Wyrok z dnia 24 czerwca 2019 r., Komisja/Polska (Niezależność Sądu Najwyższego) (sprawa C-

619/18, zob. również komunikat prasowy nr 81/19). 
2 Odpowiednio A.K., sędzia Naczelnego Sądu Administracyjnego (sprawa C-585/18), CP (sprawa C-

624/18) i DO (sprawa C-625/18), sędziowie Sądu Najwyższego. 
 
UWAGA: Opinia rzecznika generalnego nie wiąże Trybunału Sprawiedliwości. Zadanie rzeczników 

generalnych polega na przedkładaniu Trybunałowi, przy zachowaniu całkowitej niezależności, 

propozycji rozstrzygnięć prawnych w sprawach, które rozpatrują. Sędziowie Trybunału rozpoczynają 

właśnie obrady w tej sprawie. Wyrok zostanie wydany w terminie późniejszym. 

UWAGA: Odesłanie prejudycjalne pozwala sądom państw członkowskich, w ramach rozpatrywanego 

przez nie sporu, zwrócić się do Trybunału z pytaniem o wykładnię prawa Unii lub o ocenę ważności 

aktu Unii. Trybunał nie rozpoznaje sporu krajowego. Do sądu krajowego należy rozstrzygnięcie 

sprawy zgodnie z orzeczeniem Trybunału. Orzeczenie to wiąże w ten sam sposób inne sądy krajowe, 

które spotkają się z podobnym problemem. 

 

Dokument nieoficjalny, sporządzony na użytek mediów, który nie wiąże Trybunału Sprawiedliwości. 

Pełny tekst opinii jest publikowany na stronie internetowej CURIA w dniu przedłożenia. Osoba 

odpowiedzialna za kontakty z mediami: Ireneusz Kolowca ( (+352) 4303 2793 Nagranie wideo z 

przedstawienia opinii jest dostępne przez „Europe by Satellite” ( 32) 22964106 

♣ 
2019-06-28 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2561 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI –  

[Z jakichś względów nie nadano głównego wydania Wiadomości, a powtórzono 

Wiadomości Południowe]. 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Utonęło trzech nastolatków… 

 

Wojciech Jakimowicz, Naczelny Sąd Administracyjny – Informacja zawarta w 

załącznikach obejmujących wykazy sędziów popierających kandydatury członków do KRS jest 

informacją publiczną… 

Po dzisiejszym wyroku wszyscy się dowiedzą, kto popierał tych sędziów, gdy 

kandydowali do Krajowej Rady Sądownictwa, tej w której PiS dokonało kadrowej rewolucji. Od 

tego wyroku nie ma już odwołania. Dalsze utajnienie listy byłoby złamaniem prawa. 

[Ano zobaczymy]. 

 

Europa jak kula ognia. 

 



A wcześniej Putin, który musztruje, krytykuje i instruuje światowych przywódców. Na 

szczyt G-20 w Osace rosyjski prezydent przyjechał w wojowniczym nastroju, z prostą receptą – 

świat według Putina. Donald Tusk z opinią się nie zgodził. Donald Tramp Putina ostrzegł: nie 

mieszaj się w amerykańskie wybory. 

 

Most [wiadukt] wylatuje w powietrze. W ciągu 6 sekund zmienia się w proch. Zdjęcia 

robią wrażenie, ale przede wszystkim przypominają historię sprzed roku. Wtedy część mostu 

pełna jadących po nim samochodów zawaliła się… 

 

Ma 13 lat i zawstydziła niejednego dorosłego, bo śladem kampanii znanej już na cały 

świecie Szwedki, Grety, postanowiła strajkować i walczyć o klimat; 

Inga Zasowska: – To przykre, że musimy wychodzić na ulicę, by upomnieć się o to, co się 

nam należy. Nie chcę pustych słów podczas kampanii wyborczej. Chcę od polityków 

prawdziwych działań teraz, w tym momencie… 

W niedzielę ma być 37 stopni. Hiszpania płonie, we Francji ponad 40 stopni. Susza, 

pożary, braki w dostawie prądu. Ten czerwiec zapamiętamy na długo, chyba że będzie takich 

więcej… 

 

Nazywam się Misiewicz – ogłasza dumnie Bartłomiej Misiewicz, były rzecznik ministra 

Macierewicza, wychodzi z aresztu [100 tysięcy złotych poręczenia], nie chce dłużej ukrywać 

nazwiska – brzmi jak Bond… 

 

Prezydent skierował do Trybunału Konstytucyjnego zmiany w kodeksie karnym… 

♣ 
2019-06-29 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2520 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI –  

[Główne wydanie Wiadomości poprzedzono powtórzeniem południowych Wiadomości, a 

potem jakby emisja tylko drugiej części głównego wydania]. 

Edyta Lewandowska: – Znów zaaresztowany statek z nielegalnymi emigrantami, którzy 

nie rezygnują, ryzykują życie i zdrowie i próbują się dostać do Europy… 

 

Polski rolnik nie może być traktowany gorzej – tak prezydent, Andrzej Duda wzywał dziś 

do walki o unijne fundusze… 

Dolny Śląsk należy do regionów, które wykorzystują lepiej możliwości stwarzane 

rolnikom… 

Od początku tego roku bez podatku mogą sprzedać rolnicy do 40 tysięcy złotych rocznie, a 

powyżej tej kwoty płacą jedynie 2% podatku. 

Polska opiera się unijnemu trendowi likwidacji małych gospodarstw… 

 

To puszka Pandory – tak o umowie handlowej Unii Europejskiej z państwami Ameryki 

Południowej mówią rolnicy [bo akurat rolnicy nazywają przeróżnie, ale nie puszką Pandory]. 

 

Amerykański Senat miażdżącą przewagą głosów opowiedział się za wzmocnieniem 

militarnej obecności w Polsce… [I kogoż zmiażdżył Amerykański Senat?] 

 

Bez kontrowersyjnych wniosków, ale w dobrej atmosferze – tak można określić przebieg 

tegorocznego szczytu G-20… 

 

Atrakcyjne wakacje z Telewizją Polską. 

 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Prezydent nie podpisał ani nie zawetował nowego kodeksu karnego, skierował go do 

Trybunału Konstytucyjnego [tam zalegnie na dwa lata]  



Andrzej Duda: – Ja zgadzam się z ustaleniami kodeksu, wątpliwości budzi tryb uchwalania 

[dwudniowy]… 

 

Od poniedziałku program 500+ ma objąć wszystkie dzieci, pod warunkiem, że rodzice 

wypełnią deklarację… 

 

Lotnicze pogotowie ratunkowe uzbroi się w noktowizory [To jeszcze nie mają? Przecież to 

wystarczy kilka sztuk. Nieledwie sam bym im je kupił]. 

 

Będą negocjacje Roberta Biedronia z Grzegorzem Schetyną. Nie ma wroga w opozycji – 

mówi Biedroń i ogłasza, że rada krajowa Wiosny upoważniła go do rozmów w sprawie 

wyborczej koalicji nie tylko z ugrupowaniami lewicy, ale także z dotychczasową Koalicją 

Europejską… 

 

Polska fundacja narodowa to miała być rewolucja w promowaniu kraju na świecie. 

Chojnie sponsorowane przez spółki skarbu państwa. Opozycja mówi, że nic z tego nie wyszło, a 

fundacja zaangażowała się w opluwanie sędziów. PiS mówi, że nie, ale ma problem 

z wyjaśnieniem dymisji prezesa… 

♣ 
2019-06-30 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2520 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Pomimo tego, że do finału ligi narodów nasi siatkarze awansowali już wczoraj, to dziś 

wywalczyli sobie naprawdę mocną pozycję… 

 

W ówczesnej Europie była fenomenem. Dała podstawy państwu, które przetrwało ponad 

dwa wieki jako europejska potęga. Rzeczpospolita Obojga Narodów udowodniła… 

 

Przewodniczący sejmu Litwy, Victoras Pranctietis będzie gościem Wiadomości… 

 

Krok do rozbrojenia. Po raz pierwszy w historii amerykański prezydent postawił nogę na 

ziemi Korei Północnej… 

 

W Brukseli wciąż bez porozumienia w sprawie obsadzenia najważniejszych unijnych 

stanowisk. Najwięcej kontrowersji budzi Frans Timmermans… 

 

Kolejna brutalna interwencja policji we Francji… 

 

W stronę Lampedusy płynie kolejny statek z migrantami… 

 

Od jutra można składać w nioski o 500+ na pierwsze dziecko…  

 

Narodowy Bank Polski zarobił 700 milionów złotych dzięki zakupowi złota… Jeśli 

wygeneruje zysk, to jego część zasili budżet państwa. [A jak stratę, to chyba my wszyscy 

odczujemy ją]. 

Albo PSL, albo Wiosna – Władysław Kosiniak-Kamysz nie chce popełnić błędu z 

przegranej kampanii do Europarlamentu i wyklucza współpracę z lewicą. Platforma chce jednak 

budować jak najszerszą koalicję, bo zdaniem jej to jedyna szansa na odzyskanie władzy… [Ależ 

TVP martwi się o Platformę]. 

Za Tomaszem pod cytowaniem Biblii podpisało się już ponad 13 tysięcy osób… 

 

Wczoraj Sanok, dziś Jasło, czyli TVP-Info przedstawia nowy atrakcyjny program… 

Lato TVP-2 o 20:50… 

 



Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Zaskakujące spotkanie Donalda Trampa i Kim Song Una na granicy dwóch państw… 

 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Teraz, gdy rozpoczyna się szczyt Unii, najczęściej 

wymieniane jest jedno nazwisko dobrze znanego w Polsce Holendra, Fransa Timmermansa…  

 

Polska jest przeciw [oczywiście], ale do wyboru potrzeba 21 głosów… 

 

Ich ciało, to jedna rana, a opatrunki od jutra będą droższe… 

 

Ostrzeżenia w 12 województwach. Wrócił upał. Nawet 37 stopni… 

Krzyż rekordowe 36,8 stopni Celsjusza w cieniu. 

Rekord wszechczasów padł w połowie tygodnia: Radzyń +38,2 stopnie Celsjusza 

w cieniu. 

 

PSL nie pójdzie do wyborów w koalicji z Wiosną, Platforma musi zdecydować… 

[zobaczymy] 

 

450 rocznica Unii Lubelskiej. 

 

Duża zmiana w cenach opatrunków. 

 

Wakacyjne tłumy na szlakach. 

♣ 
2019-07-01 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2406 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Pracownicze plany kapitałowe powstają po to, aby wspierać osoby pracujące w 

gromadzeniu i pomnażaniu oszczędności na emeryturę. 

 

500+ już ma każde dziecko 

 

Nie żyją trzej górnicy z kopalni Murcki w Katowicach [Ile jeszcze zginie zanim przestanie 

się wydobywać węgiel?] 

 

Starcie o przyszłość Polski i kraje grupy Europy. Polska, kraje grupy wyszehradzkiej 

i kilka innych państw powiedziały: nie – dla Fransa Timmermansa na czele Komisji 

Europejskiej. Sprzeciw był na tyle duży, że wybór najważniejszych urzędników Brukseli 

odbędzie się dopiero jutro, a Dojczland i Francja nie mogą być pewne zwycięstwa forsowanego 

przez nich kandydata. 

Zamiast łączyć europejską rodzinę, jeszcze ją dzielił, Frans Timmermans nie od dziś 

wydawało się, że jest murowanym kandydatem do objęcia stanowiska szefa Komisji 

Europejskiej, ale liczne konflikty z kolejnymi stolicami… [zobaczymy jutro] 

 

Ryszard Petru żegna się z polityką. 

 

Znów mamy upał, uwaga na burze z gradem. 

 

Ruszyła czwarta edycja kampanii „zostań żołnierzem Rzeczypospolitej” … 

 

W nowoczesnym państwie nie może zabraknąć pieniędzy na pomoc i porady dla 

potrzebujących – powiedział prezydent… 

 



Spór w Platformie Obywatelskiej. Kilka dni po powołaniu sztabu wyborczego ostra 

wymiana zdań… 

 

Ryszard Petru rezygnuje z polityki, poinformował o tym w oświadczeniu opublikowanym 

na tweeterze i pożegnalnym briefingu, zamierza powrócić do biznesu… 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Szczyt zawieszony, porozumienia nie ma. Frans Timmermans to mocny kandydat, ale 

Polska i jej czterech sojuszników mówi stanowcze: nie. [Czy zdołają przekonać jednego z tej 

piątki do jutra?] 

 

Nowe 500+ i lawina chętnych… 

 

Film IPN, a w nim Haller, Paderewski, Piłsudski i ktoś jeszcze: [Mateusz Moraiwecki?!] 

 

3 górników nie żyje, 6 jest rannych… 

 

Urodziny Hitlera przed sądem. Zaczyna się proces i na ławie oskarżonych zasiada 6 osób, 

są oskarżone o publiczne propagowanie nazistowskiego ustroju państwa… 

 

Onkologia dziecięca w Chorzowie i ginekologia w Głubczycach – oba wydziały mają te 

same problemy i oba na razie nie będą pracować. Wniosek o zawieszenie pracy dla oddziału 

brzmi jak wyrok, ale bez lekarzy trudno jest pomagać, bez pieniędzy też… Proponowano od 

11 000 – 16 000 złotych brutto + dyżury, a nawet mieszkanie… Lekarzy szukają od pół roku. 

Mirosław Kamiński, asystent Oddziału Ginekologiczno-Położniczego w Głubczycach: – 

Brakuje neonatologów i to nie tylko u nas, ale i w Kluczborku, i w Prudniku… 

Mirosław Birecki, Starostwo Powiatowe w Kluczborku: – Było za mało porodów, straty są 

zbyt wysokie, żeby utrzymywać ten oddział… 

 

Starcie na ulicach i szturm na parlament – to Hongkong… 

 

Wpis Tomasza Ka na wewnętrznym foru IKEA 

Akceptacja i promowanie homoseksualizmu i innych dewiacji to sianie zgorszenia. 

Pismo Święte mówi: „biada temu, przez którego przychodzą zgorszenia, lepiej by 

mu było uwiązać kamień młyński u szyi i pogrążyć go w głębokościach morskich”. 

A także: „Ktokolwiek obcuje cieleśnie z mężczyzną, tak jak się obcuje z kobietą, 

popełnia obrzydliwość. Obaj będą ukarani śmiercią, a ich krew spadnie na nich.” 

[Za ten wpis został usunięty z pracy]. Sprawą z urzędu zajął się rzecznik praw 

obywatelskich. Głos zabrał też wiceminister sprawiedliwości… 

Jan Kanthar, ministerstwo sprawiedliwości: – Firma, która zajmuje się meblowaniem 

mieszkań i domów Polaków, nie może przemeblowywać naszego systemu wartości i wyrzucać 

pracownika za to, że cytuje Biblię. Dlatego prokurator generalny, Zbigniew Ziobro wszczął w 

prokuraturze, polecił prokuraturze wszcząć postępowanie… 

[Ale Pismo Święte, to nie Biblia]. 

 

SLD jest za koalicją. W partyjnym referendum większość powiedziała: tak, więc Sojusz 

chce iść razem… 

 

Ryszard Petru: – Nie chcę brać udziału w licytacji, kto da więcej, nie chcę brać udziału w 

licytacji na populizm, nie chcę brać… Nie widzę możliwości wspólnego programu opozycji w 

kwestiach gospodarczych. Uważam, że ten wyścig na populizm jest zły dla gospodarki, 

niebezpieczny. Nie widzę możliwości, by w tej sprawie skutecznie działać i przeciwstawiać się 

tak skutecznie, jak bym chciał. 

 



Polskie rzeki przestają płynąć. W Narwi już prawie nie ma wody, a Noteć jest tak płytka, 

że unieruchomiła statek i przestała być szlakiem wodnym. 

♣ 
2019-07-02 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2406 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Unijni przywódcy uzgodnili obsadę najważniejszych stanowisk. Frans Timmermans nie 

będzie szefem Komisji Europejskiej, bo zablokowała go grupa wyszehradzka. 

 

Nawałnice nad Polską. 

 

Jarkowe dla emerytów także w przyszłym roku. 

 

Wyborczy sukces opozycji może oznaczać koniec programów społecznych. 

 

Już wiadomo, kto obejmie najważniejsze stanowiska w Unii Europejskiej. Kandydatką na 

szefową Komisji Europejskiej jest dojczlandka, Ursula von der Leyen. 

Charles Michel, nowy przewodniczący Rady Europejskiej. 

Joseph Boreli, Hiszpan, szefem unijnej dyplomacji. 

Christine Lagarde zostanie szefową Europejskiego Banku Centralnego. 

Dziś odbyło się pierwsze posiedzenie Parlamentu Europejskiego w Sztrasburgu. 

Europosłowie zostali zaprzysiężeni, a jutro ma się wybrać nowego przewodniczącego. 

 

Ponad 1150 interwencji strażaków, 26 tysięcy odbiorców bez prądu, uszkodzone dachy, 

powalone drzewa. Najgorzej było na Śląsku, w województwie świętokrzyskim i małopolskim… 

W najbliższych dniach gwałtownych burz nie będzie. 

 

Zebrane dowody wskazują, że Grzegorz Wu nie odpowiada za śmierć 9-miesięcznej… 

 

Jeszcze w tym tygodniu zostanie przeprowadzona wizja lokalna w kopalni Murcki 

w Katowicach [też mi osiągnięcie]. 

 

Imigranci popełniają coraz więcej poważnych przestępstw w Europie… 

 

30 międzynarodowy wyścig kolarski solidarności… 

 



Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

[…] 

Dojczlandzka minister obrony właśnie w tej chwili została wybrana na szefa Komisji 

Europejskiej. 

 

Ewakuowano 4 obozy [harcerskie]. 

 

Pełnomocnik rządu do spraw wspierania wychowawczej funkcji szkoły – brzmi to 

tajemniczo… Iwona Michałek 

 

Wnioski w sprawie tak zwanej dezubeikizacji [a któż wymyślił takiego potwora 

słownego?] Ludzie, którym PiS za karę obciął emerytury, piszą odwołania i wygrywają… 

[Zaraz po wojnie w PRL za Bieruta był Urząd Bezpieczeństwa Publicznego, zajmował się 

wyniszczeniem przedwojennej elity i wymordował niemal wszystkich członków Armii 

Krajowej, która była zdecydowanie anty-stalinowska. Stąd nazwa dla ich pracowników „ubecy, 

ubek”, a o urzędzie mówiło się powszechnie „ube”. Gomółka obciążył całą odpowiedzialnością 

za zbrodnie kilku przywódców tej struktury i nadał jej nazwę ministerstwo bezpieczeństwa 

publicznego. Potocznie ubek przetrwał do naszych czasów i teraz już wszyscy polityczni 

przeciwnicy PiS byli ubekami. Ubeków PiS postanowił wytępić i tępił]. 

 

Którędy na hulajnodze? Drogą? Ścieżką rowerową?... 

♣ 
2019-07-03 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2457 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Od sierpnia młodzi Polacy zatrudnieni na etatach albo zleceniach nie zapłacą podatku PIT, 

projekt w tej sprawie jest już w Sejmie. [Bo Sejm to już formalność, nie ma mowy, żeby Sejm 

nie zatwierdził tego, co już ogłosiła Holecka]. 

 

Nowe twarze na najwyższych stanowiskach w Unii Europejskiej. 

 

Całkowite zaćmienie słońca nad Ameryką Południową. 

Italianiec, Dawid Sossoli wybrany nowym przewodniczącym Parlamentu Europejskiego, 

będzie kierował parlamentem przez kolejne dwa i pół roku. 

 

Prezydent Andrzej Duda podpisał ustawę o zasobie nieruchomości. [A cóż to takiego?] 

Zwiększy się też bank ziemi. 

 

Dopłaty dla rolników w ramach programu nazywanego potocznie krowa+, stają się 

faktem. Wsparcie wyniesie blisko 600 złotych za krowę i ponad 300 złotych za świnię. 

Pieniądze trafią na konto rolników w przyszłym roku [tylko musi PiS wygrać. To jeszcze trzy 

miesiące, co jeszcze PiS obieca na konto przyszłych lat?] 

W przyszłym roku będzie dodatkowo 50 milionów euro na wsparcie polskich rolników. [A 

więc Unia da, a nie minister]. 

 

Miejsce, w którym zginęli pierwsi obrońcy polskiej ziemi, od lat jest zaniedbane i 

zapomniane – mówili politycy Prawa i Sprawiedliwości podczas dzisiejszej debaty nad 

specustawą w sprawie Westerplatte. Rząd chce zbudować tam nowoczesne muzeum za 150 

milionów złotych. Opozycja i władze Gdańska sprzeciwiają się temu… 

 

Polska pomaga również na wschodzie Ukrainy, która zmaga się z agresją ze strony Rosji i 

często ze skrajną biedą na terenach dotkniętych konfliktem. Polski minister do spraw pomocy 

humanitarnej zapowiedział kontynuowanie obecnych projektów i rozpoczęcie nowych… 

 



Przyszłość Hongkongu nadal pod znakiem zapytania… 

 

Warszawski ratusz chce wyburzyć dom samotnej matki… 

 

Jest akt oskarżenia w sprawie afery melioracyjnej… [Sądy nadal po swojemu bardzo 

wolno pracują. Nic nie wyszło z podstaw reformy sądownictwa]. 

 

Grzegorz Schetyna atakuje PSL – to kolejna odsłona konfliktu po przegranych wyborach 

do Europarlamentu… 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Najważniejsze stanowiska w Unii Europejskiej rozdane dla czterech największych krajów. 

Nie ma nikogo z Europy Środkowo-Wschodniej. Pojawia się pytanie o Europę dwóch prędkości. 

Ursula von der Leyen: kandydatka na przewodniczącą Komisji Europejskiej, 60 lat, 

absolwentka ekonomii i studiów medycznych, 2005-2009 minister ds. rodzin, 2009-2013 

minister pracy i spraw społecznych, od 2013 minister obrony, matka 7 dzieci, pierwszy szef 

komisji dla Dojczlandu od 52 lat, typowana na następczynię Angeli Merkel. 

Christine Lagarde: kandydatka na szefową Europejskiego Banku Centralnego, 63 lata, od 

2011 szefowa Międzynarodowego Funduszu Walutowego. 

Charles Michel: wybrany na przewodniczącego Rady Europejskiej, 43 lata, od 2014 

premier Belgii, najmłodszy w historii szef belgijskiego rządu, prawnik. 

Josep Borrell: kandydat na szefa unijnej dyplomacji, 72 lata, 2004-2007 przewodniczący 

Parlamentu Europejskiego, od 2018 minister spraw zagranicznych Hiszpanii. 

To właśnie Parlament ma zatwierdzić w głosowaniu w połowie lipca von der Leyen na 

stanowisku przewodniczącej Komisji Europejskiej, ale to wcale nie jest pewne. 

„To wypracowane po kilku dniach rozmów zakulisowe porozumienie jest 

groteskowe i nie daje satysfakcji nikomu poza prowadzącymi gierki o władzę”. 

Ska Keller. Współprzewodnicząca dojczlandskich zielonych 

Cel został osiągnięty – oznajmia po powrocie ze szczytu premier, Mateusz Morawiecki, bo 

celem było utrącenie Fransa Timmermansa, nie było celem wygranie czegokolwiek, tylko 

zablokowanie. Ze strony Polski nie było żadnych kandydatur na kluczowe stanowiska… 

Na razie wiadomo, że oficjalnym kandydatem na wiceszefa będzie Frans Timmermans, 

czyli będzie zajmował to samo stanowisko, co dotychczas. 

Donald Tusk: – Potencjalny skład władz Komisji, raczej na pewno wzmocni Komisję w jej 

staraniach o przestrzeganie prawa… 

[Ale co z Tuskiem? Najpierw zapowiedział wielki ruch w oparciu o samorządy, a gdy 

3 czerwca zebrali się samorządowcy w Gdańsku, właściwie Tusk się wycofał.  

Czy się nie dogadał ze Schetyną i opozycją? Czy też zaproponowano mu jakieś stanowisko w 

Unii Europejskiej? Może się okaże za jakiś czas. W każdym razie miał przecież powrócić do 

polityki]. 

 

„chciałabym zobaczyć Stany Zjednoczone Europy” 

Ursula von der Leyen 

Źródło: The Guardian 

 

„nie powinny być powstrzymywane przez tych, które nie chcą robić postępów” 

Charles Michel 

Źródło: Parlament Europejski 

Polska będzie miała wiceprzewodniczącą Parlamentu Europejskiego, to była premier Ewa 

Kopacz. Jest jeszcze kandydatura Zdzisława Krasnodębskiego. Jutro ma być wybór kwestorów, 

a wśród nich Karol Karski. Beata Szydło ma pokierować Komisją Zatrudnienia, a Radosław 

Sikorski grupą do współpracy Parlamentu ze Stanami Zjednoczonymi. 

 

Ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce w rozmowie z posłem Kraśko mówi: wizy 

zostaną zniesione do końca mojej kadencji. Jesteśmy blisko. [Czyli jednak nie w tym roku]. 



Mosbacher: – Są procedury wymagane przez Kongres. Wszystkie one zostaną dopełnione 

do 1 września. Jedyne, co pozostaje do zrobienia, to obniżenie progu odmów poniżej 3%. 

[Przecież od lat ten próg 3% stał na przeszkodzie. Przecież to ambasada Stanów 

Zjednoczonych z uporem odmawia wiz Polakom. Jakiż wpływ mogą mieć Polacy? Przestać 

wyjeżdżać?] 

 

Kolejna kara dla posła Mitrasa: przez dwa miesiące będzie dostawał połowę pensji. 

Finansową karą da się w Sejmie zakneblować każdego, ale nie posła Mitrasa. 

55 tysięcy 300 złotych – to podsumowanie wszystkich kar, jakie na posła Mitrasa nałożył 

marszałek Kuchciński. 

Małgorzata Kidawa Błońska, wicemarszałek Sejmu, Platforma Obywatelska: – W żadnym 

Sejmie nie było tak, że ciągle posłowie są karani i to tak dużymi karami. Tak się autorytetu 

Sejmu nie buduje. 

Barbara Dolniak, wicemarszałek Sejmu, Nowoczesna: – Parlament, to miejsce wyrażania 

posła stanowiska. 

Opinia wicemarszałków Sejmu nie ma znaczenia, bo PiS zawsze ją przegłosuje. 

♣ 
2019-07-04 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2442 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Leki dla kobiet w ciąży w najbliższych latach będą na receptę, ciąża+ może skorzystać 

blisko 400 tysięcy kobiet. 

 

Polska jest rozczarowana odkładaniem na później negocjacji akcesyjnych Macedonii 

i Północnej Albanii z Unią Europejską – taki głos szefa polskiej dyplomacji wybrzmiał na 

szczycie Bałkanów Zachodnich w Poznaniu… 

Polska popiera wejście do Unii Europejskiej Serbii, Bośni i Hercegowiny, Czarnogóry, 

Macedonii Północnej, Albanii i Kosowa. 

 

Część stanowisk już rozdana, ale na komplet nazwisk musimy jeszcze poczekać. Dziś na 

jednego z pięciu kwestorów Parlamentu Europejskiego wybrany został Karol Karski. Wczoraj 

wiceprzewodniczącą Parlamentu została była premier Ewa Kopacz. Ważna rola może też 

przypaść byłej premier, Beacie Szydło… 

 

Ponad 80% maturzystów zdało tegoroczny egzamin dojrzałości. 16% maturzystów 

przystąpi do sierpniowej poprawki… 

 

Otwarty dziś kolejny odcinek drogi S-17, znacząco przybliża Lublin do Warszawy… 

 

Takiej mizerii finansowej na stołecznych ulicach nie było od dawna – ocenia Gazeta 

Wyborcza. W stolicy rządzonej przez Rafała Trzaskowskiego, zwijany jest program naprawy 

lokalnych ulic, nie ma też pieniędzy na budowę chodników czy sygnalizację podnoszącą 

bezpieczeństwo pieszych… 

 

Ministerstwo zdrowia przygotowało projekt programu ciąża+, który wprowadza darmowe 

leki na receptę. Będą to leki, które wynikają z chorób zdiagnozowanych wcześniej lub podczas 

ciąży: cukrzyca, nadciśnienie… 

 

Jedna osoba nie żyje, dwie zostały ranne w wyniku erupcji wulkanu na italskiej wyspie 

Somboli… 

 

Władimir Putin z wizytą u papieża… 

 

Dziś Ameryka obchodzi święto niepodległości… 



 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Ewa Kopacz zostaje wiceprzewodniczącą Parlamentu Europejskiego, Zdzisław 

Krasnodębski przegrywa głosowanie z kretesem, [dostał 85 głosów na 751], co zdaniem PiSu 

jest zemstą za Timmermansa. 

„Jestem zbulwersowany tym, co się stało. Po prostu nas okłamano – EPL 

[Europejska Partia Ludowa] i socjaliści. Były uzgodnienia i w drugiej turze mieli 

głosować na naszego kandydata”. 

Ryszard Legutko, eurodeputowany Prawo i Sprawiedliwość - Źródło: PAP 

„Stanowczo dementujemy informację, że grupa Socjalistów i Demokratów 

obiecywała poparcie jakiemukolwiek kandydatowi PiS/Europejskich 

Konserwatystów i Reformatorów do prezydium PE. Nie było żadnego uzgodnienia 

w tej sprawie”. 

Utta Tuttlies, rzeczniczka Socjalistów i Demokratów 

Źródło: twitter.com/tomaszbielecki 

PiS z własnej woli wybrało frakcję Europejskich Konserwatorów i Reformatorów, czyli 

najmniej liczną, do tego frakcję, do której należą Brytyjczycy, którzy lada moment mogą 

opuścić Unię. W Europejskim rozdaniu udało się wywalczyć funkcję jednego z pięciu 

kwestorów dla Karola Karskiego, to funkcja administracyjna, skarbnika. 



Krajobraz Europarlamentu 

GUE/NGL – 41 [Zjednoczona Lewica Demokratyczna i Nordycka Zielona Lewica 

S&D – 154 [Grupa Postępowego Sojuszu Socjalistów i Demokratów] 

Greens/EFA – 74 [Zieloni i Wolny Sojusz Europejski] 

Renew Europe – 108 [Renew Europe (RE) to grupa polityczna w Parlamencie 

Europejskim powołana na dziewiątą kadencję Parlamentu Europejskiego. Grupa jest 

następcą grupy Alliance of Liberals and Democrats for Europe (ALDE), która 

istniała w szóstym, siódmym i ósmym okresie od 2004 do 2019 roku.] 

EPP – 182 [Grupa Europejskiej Partii Ludowej (Chrześcijańscy Demokraci) 

ECR – 62 (tu PiS) [Europejscy Konserwatyści i Reformatorzy] 

ID – 73 [Tożsamość i Demokracja] 

NI – 57 [niezrzeszeni] 

♣ 
2019-07-05 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2427 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Tylko w tym roku zasoby Narodowego Banku Polskiego zasiliło 100 ton złota. Na 

zwiększenie polskich zasobów złota pozwoliła dobra sytuacja gospodarcza. 

 

Konwencja programowa Prawa i Sprawiedliwości. 

 

Będzie państwowe muzeum Westerplatte. 

 

Telefon kontra zdrowy rozsądek. 

 

Do Poznania przyjechali przywódcy kilkunastu europejskich państw, wśród nich kanclerz 

Dojczlandu oraz premierzy Wielkiej Brytanii i Francji. Najmocniej na szczycie Bałkanów 

Zachodnich wybrzmiał głos prezydenta Polski: Bez integracji Bałkanów wraz z ich pięknymi 

tradycjami oraz różnorodnymi kulturami Europa nie zacznie oddychać pełną piersią – mówił 

Andrzej Duda… 

[A kto nie wybrzmiał na szczycie?] 

 

W Katowicach trwa trzydniowa konwencja programowa Prawa i Sprawiedliwości oraz 

Zjednoczonej Prawicy. [To PiS już nie jest w Zjednoczonej Prawicy?] 

W jej trakcie odbędzie się 16 sesji plenarnych, ponad 60 paneli specjalistycznych… 

[A i tak zadecyduje jeden Kaczyński]. 

W ciągu najbliższych tygodni Zjednoczona Prawica zaprezentuje program wypracowany 

podczas konwencji… 

 

Grzegorz Schetyna rusza w Polskę… 

„Szkoda tylko, że Platforma tak bardzo skręca w lewo. To koniec Platformy 

Obywatelskiej. (…) dla wyborców Platforma przestała być partią wiarygodną”. 

Marek Biernacki 

Źródło: „Polska Times” 

[Jak oni wszyscy martwią się o Platformę. Może i słusznie? Gdzież PiS znajdzie lepszą i 

wygodniejszą opozycję? Czy słyszał kto, żeby Platforma protestowała na ulicy albo przyłączyła 

się do jakichś protestów? Nie było Platformy przy sądach, przy niepełnosprawnych, potem wraz 

z nauczycielami czy rolnikami. Protestujący nie zapytali Platformy o zdanie, nie poprosili o 

przywództwo, to teraz nie Platformy sprawa. Nie obchodzą Platformę borykania się prezydent 

Gdańska, Aleksandry Dulkiewicz. Platforma nie poparła Tuska w inicjatywie Gdańskiej. Co 

kilka miesięcy złoży w Sejmie wniosek o odwołanie tego czy owego i na tym koniec opozycji]. 

 

Donald Tusk w ogniu krytyki. Przewodniczący Rady Europejskiej usłyszał wiele gorzkich 

słów od europarlamentarzystów różnych krajów. Zarzucali mu łamanie traktatu i wykluczenie 

https://translate.googleusercontent.com/translate_c?depth=1&hl=pl&prev=search&rurl=translate.google.com&sl=en&sp=nmt4&u=https://en.m.wikipedia.org/wiki/Political_groups_of_the_European_Parliament&xid=17259,15700023,15700186,15700190,15700256,15700259,15700262&usg=ALkJrhgT5_17AZK8c2e2ULrTq5inmJ42TA
https://translate.googleusercontent.com/translate_c?depth=1&hl=pl&prev=search&rurl=translate.google.com&sl=en&sp=nmt4&u=https://en.m.wikipedia.org/wiki/European_Parliament&xid=17259,15700023,15700186,15700190,15700256,15700259,15700262&usg=ALkJrhja_2h79MQ4XEdvnobAzk2gCJ_eAQ
https://translate.googleusercontent.com/translate_c?depth=1&hl=pl&prev=search&rurl=translate.google.com&sl=en&sp=nmt4&u=https://en.m.wikipedia.org/wiki/European_Parliament&xid=17259,15700023,15700186,15700190,15700256,15700259,15700262&usg=ALkJrhja_2h79MQ4XEdvnobAzk2gCJ_eAQ
https://translate.googleusercontent.com/translate_c?depth=1&hl=pl&prev=search&rurl=translate.google.com&sl=en&sp=nmt4&u=https://en.m.wikipedia.org/wiki/Ninth_European_Parliament&xid=17259,15700023,15700186,15700190,15700256,15700259,15700262&usg=ALkJrhjwKi1OvKuZWLQFshZmjNB0TER6yg
https://translate.googleusercontent.com/translate_c?depth=1&hl=pl&prev=search&rurl=translate.google.com&sl=en&sp=nmt4&u=https://en.m.wikipedia.org/wiki/Ninth_European_Parliament&xid=17259,15700023,15700186,15700190,15700256,15700259,15700262&usg=ALkJrhjwKi1OvKuZWLQFshZmjNB0TER6yg
https://translate.googleusercontent.com/translate_c?depth=1&hl=pl&prev=search&rurl=translate.google.com&sl=en&sp=nmt4&u=https://en.m.wikipedia.org/wiki/Alliance_of_Liberals_and_Democrats_for_Europe_Group&xid=17259,15700023,15700186,15700190,15700256,15700259,15700262&usg=ALkJrhgq0yiGbanaF3DHW0bWNFTrJQ_Egw
https://translate.googleusercontent.com/translate_c?depth=1&hl=pl&prev=search&rurl=translate.google.com&sl=en&sp=nmt4&u=https://en.m.wikipedia.org/wiki/Sixth_European_Parliament&xid=17259,15700023,15700186,15700190,15700256,15700259,15700262&usg=ALkJrhhQU0Th-3-B5SBryOSfc0FXYJV12g
https://translate.googleusercontent.com/translate_c?depth=1&hl=pl&prev=search&rurl=translate.google.com&sl=en&sp=nmt4&u=https://en.m.wikipedia.org/wiki/Seventh_European_Parliament&xid=17259,15700023,15700186,15700190,15700256,15700259,15700262&usg=ALkJrhjZoM5tQ7Ii6yFWeshhY9ykTnShDw
https://translate.googleusercontent.com/translate_c?depth=1&hl=pl&prev=search&rurl=translate.google.com&sl=en&sp=nmt4&u=https://en.m.wikipedia.org/wiki/Eighth_European_Parliament&xid=17259,15700023,15700186,15700190,15700256,15700259,15700262&usg=ALkJrhhqwlA_qs7WSUIfvvv5dL-vg8Cgiw


państw Europy Środkowo-Wschodniej z podziału najważniejszych stanowisk. Sam Tusk uznał 

za swój sukces. 

[Krytykowali: Esteban Gonzales Pons, Ryszard Legutko, Iratxe Garcia Perez]. 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Kompletne zaskoczenie na sali sądowej. Za brutalne zabójstwo młodej lektorki języka 

italskiego Kajetan Pe miał dostać wyrok. Sąd chce uzupełnienia materiałów o nowe dowody… 

 

Tajemnicze spotkanie z koncernem tytoniowym w Sejmie. Marszałek Terlecki ze wstydem 

przyznaje, że pali, ale nie to w tej sprawie jest najbardziej palące. Spotkanie było nieformalne, 

nie zgłoszone i nie zostałby po nim żaden ślad, gdyby nie zdjęcia zrobione przez RMF… 

 

Pełna zgoda na sali sejmowej. Przegłosowano zerowy PIT dla osób do 26 roku życia, 

wchodzi w życie od 1 sierpnia. Za 419, przeciw 4, wstrzymało się 0. 

Przepis obejmuje tylko tych, którzy są na umowie o pracę lub zlecenie. Tych z własną 

działalnością już nie… PiS znów w ten sposób dzieli… 

 

Żłobki tylko dla zaszczepionych dzieci. Wrocław jest pierwszym miastem, które… jeszcze 

Warszawa, Olsztyn, Częstochowa, Sosnowiec, Kraków… 

 

W sądzie rejonowym na południu Francji ciekawy proces: oskarżonym jest kogut, 

Maurycy, którego sąsiedzi mają dość. Wstaje za wcześnie, pieje zbyt głośno. Sąd więc uznał 

sprawę za tak kuriozalną, że dał mieszkańcom czas na dojście do porozumienia. Nie doszli 

i mamy temat dla: 

Paweł Abramowicz – Biedny Maurycy jest nieco osowiały. Ma na pieńku z sąsiadami, 

którzy chcą mu zrobić kuku za kukuryku. Ale ma też wsparcie mentalne koleżanek, które gdaczą 

mu czule, żeby się nie martwił, bo sąd sądem, a sprawiedliwość musi być po stronie 

kukurykających. Poza tym pół świata stanęło murem za kurem. 

Ruszył proces nie byle jaki, wszak dotyczy wolności jednostki i koguciej, i człowieczej. 

Fundamentalna sprawa prawa do spania i piania. Maurycy, sam będąc nielotem, sam nie 

podskoczy, ale ma dobrego papugę. 

- Sprawiedliwość jest dla ludzi, a nie ma jej dla koguta? To nonsens. 

Ale sąsiedzi, to ich dom za płotem, choć wpadają tu z miasta tylko w weekendy, pragną 

spać snem sprawiedliwych. O szóstej rano też. 

- Moi klienci chcą mieć spokój o poranku, a kogut pieje 3 metry od ich sypialni. Można go 

odizolować, gdzieś przenieść, jest przecież dorosły. 

Nieco przenieść, może by się dało, ale jak mu zamknąć dziób? [Zwrócić się do marszałka 

Kuchcińskiego, ten potrafi zamykać dzioby posłom].  

Przed sądem manifestacja poparcia. Wszak kogut, to symbol Francji. O wolność piania 

walczą, solidaryzując się z Maurycym, koguty nie tylko z okolicy. 

- To Holenderka, nazywa się Pompadour, przyjechała wspierać Maurycego. 

Jeden nawet rozpoczął protest głodowy, nie tknie karmy, póki sąd nie da zielonego światła 

odgłosom wydawanych paszczą. [Powiedziałbym, to ewidentnie gardło nie paszcza]. 

Do walki włączyły się władze: 

„Bruno Dionis Du Sejour – burmistrz Gajak proponuje wpisanie różnych wiejskich 

dźwięków na listę dziedzictwa narodowego” 

Inicjatywa godna poparcia, no bo przecież na wsi nie wchodzi w grę, jakieś milczenie 

owiec. Czyli ani be, ani me, ani kukuryku. [Zupełnie jak euro-posłanka Beata Szydło]. 

To by może była „wsi spokojna”, ale nie wesoła. Niech więc szczekają, gulgają, ćwierkają, 

gdaczą, kwaczą, muczą, meczą, beczą i gęgają, bo zwierzęta „nie gęsi i swój język mają”. Paweł 

Abramowicz, Fakty. 

♣ 
2019-07-06 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2445 



TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Trzy osoby zginęły, cztery kolejne zostały ranne… 

 

Prawo i Sprawiedliwość chce nadal zmieniać Polskę. 

PJK – Dobra zmiana musi być kontynuowana. Musi trwać dobry czas dla Polski i dobry 

czas nas Polaków. 

 

Trudne spotkania opozycji z Polakami. 

 

Prezes Prawa i Sprawiedliwości podczas konwencji w Katowicach zapewnił, że jego partia 

potrzebuje kontynuacji, ale i zmian oraz rozwoju. Ze wszystkich stron słyszeliśmy, że nie ma i 

nie będzie. Dziś wiemy, że można wygrać i można zrobić wiele dla Polski – mówił Jarosław 

Kaczyński. Nowy program poznamy w najbliższych tygodniach, rozmowy prowadzone w 

Katowicach mają wskazać jego najważniejsze kierunki… 

Karol Jałtuszewski – Zdrowie, edukacja, ochrona środowiska i wielkie inwestycje, to 

kierunki rozwoju, o których mówił dziś premier. Nowy program Zjednoczonej Prawicy będzie 

programem rozwoju, ale też kontynuacji. Tu w Katowicach padła jasna deklaracja, że wszystkie 

programy rządu będą utrzymane i rozwijane. 

W Katowicach, w których tradycja miesza się z nowoczesnością, to tu wykuwa się 

program, z którym Prawo i Sprawiedliwość ruszy do jesiennych wyborów. 

PJK: – Ze wszystkich stron słyszeliśmy przecież, mówiąc w skrócie myślowym, że nie ma 

i nie będzie. Dziś wiemy. Że można wygrać. I wiemy, że można zrobić. 

W tym samym miejscu przed czterema laty nakreślono między innymi program rodzina 

500+. Już rok później program wszedł w życie, a dziś jest dobrze oceniany przez większość 

Polaków. 

Dziś, tak jak cztery lata temu, program tworzy się w ogniu dyskusji. Katowice przez trzy 

dni są miejscem kilkudziesięciu debat polityków, ekspertów, działaczy społecznych. Efektem 

będzie nowy program Zjednoczonej Prawicy. 

PJK: – Po to. Żeby iść dalej. Potrzebujemy. Nowego programu. Programu. Kontynuacji. 

Ale tam. Gdzie trzeba. Zmiany. Programu. Który. Będzie skierowany do wszystkich Polaków. 

Programu stabilizacji i spokoju. 

Zjednoczona Prawica zapowiada utrzymanie i rozwijanie wszystkich, dotychczasowych 

programów społecznych. Nowe priorytety, to zdrowie, edukacja, ochrona środowiska, 

energetyka oraz inwestycje rozwojowe. 

Morawiecki: – Do odważnych świat należy, ale też fortuna sprzyja odważnym. Jak 

zaczęliśmy kopać Mierzeję Wiślaną, od razu znaleźliśmy bursztyn. Aż się boję, co znajdziemy, 

jak zaczniemy kopać fundamenty pod centralny port komunikacyjny. 

Po dobrych czterech latach przed Polską nadal stoją ogromne wyzwania, ale też ogromne 

inwestycje – podkreślił wicepremier, Jarosław Gowin. 

Gowin: – Czekają nas te wielkie cywilizacyjne inwestycje, takie jak centralny port 

komunikacyjny, jak elektrownia atomowa, rozbudowa infrastruktury drogowej, rozbudowa 

infrastruktury kolejowej… 

Konkretne propozycje programowe, będące owocem toczącej się na Śląsku debaty, 

poznamy w ciągu najbliższych tygodni. 

Brudziński: – Tym się różnimy od naszych oponentów, że my chcemy bardzo 

merytorycznie nad programem pracować, skonfrontować go później z opinią publiczną, 

rozmawiać o tym programie z Polakami… 

Ale PJK wskazał także inne pole czekającego nas sporu – pole walki ideologicznej i nowe 

wyzwania stojące przed Polską: 

PJK: – Wielką ofensywę zła. Musimy tą ofensywę odrzucić. Musimy wygrać. 

W Katowicach też padła jasna deklaracja: Nie – dla programu seksualizacji dzieci 

w szkołach. 

Zbigniew Ziobro: – Musimy szanować polskie rodziny i polskie dzieci. Nie możemy 

pozwalać na eksperymenty, które ktoś chciałaby nam zafundować Platforma Obywatelska – 

jakaś seksualizacja dzieci… 



O tym, którą ofertę wybrać, Polacy zdecydują prawdopodobnie już za niecałe 100 dni. 

Michał Karnowski, tygodnik „Sieci”, portal wpolityce.pl: – Tutaj jest postawiony cel 

dalej, to znaczy, spróbujmy zawalczyć o wyborców, którzy do tej pory nas nie 

popierali. No i to jest ogromne wyzwanie dla przeciwników, którzy w tym czasie są, 

tak się wydaje, zajęci sobą, kto z kim, już nikt nie rozumie wszystkich tych 

konfiguracji. 

Kongres w Katowicach zakończy jutrzejsze wystąpienie PJK. A jak zapowiedział dziś 

premier, rząd nie jedzie na wakacje. Będzie ciężko pracować. Karol Jałtuszewski, Wiadomości, 

Katowice. 

 

Holecka: – W przypadku kolejnego zwycięstwa Prawo i Sprawiedliwość chce postawić na 

rozwój gospodarczy. W Katowicach powstaje zarys szczegółowych propozycji ekonomicznych 

Zjednoczonej Prawicy przed wyborami parlamentarnymi. Jak powstają te propozycje? 

Damian Diaz: – Chyba najlepsze określenie, to burza mózgów. Dzisiaj tutaj w 

międzynarodowym centrum kongresowym obok Kaczyńskiego spotkać było można bardzo 

wielu znanych przedsiębiorców i ekspertów, no i efekt mógł być jeden: mrowisko pomysłów, 

czasami ze sobą sprzecznych, ale jak przekonuje Prawo i Sprawiedliwość, takie ścieranie się za 

sobą opinii teoretyków i praktyków jest potrzebne, żeby pokazać, że partia bardzo poważnie 

traktuje Polskę i Polaków. 

PJK: – Nie można myśleć tylko na cztery lata. Trzeba myśleć na wiele lat do przodu. Bo 

tylko wtedy można uzyskiwać rzeczywiste sukcesy. 

PJK: – Nie możemy niczego uronić z tego, co zostało już przekazane społeczeństwu, 

niczego. Musimy szukać wszystkich zasobów wzrostu, zasobów w sferze organizacji naszego 

życia publicznego, społecznego i gospodarczego, bo takie zasoby z całą pewnością istnieją. 

Potwierdzają to spółki skarbowe. Orlen w ciągu trzech lat zarobił na czysto sześć razy 

więcej niż w ciągu dwóch kadencji PO-PSL. Te pieniądze chce przeznaczyć na inwestycje. 

W modelu gospodarczym Prawa i Sprawiedliwości ważne miejsce zajmuje polska wieś. 

Politycy PiS przekonują, że chcą słuchać głosów o suszy. Minister rolnictwa zapewnia, że 

wszystkie przedsiębiorstwa dostaną pomoc. w ciągu lipca powstanie holding, dzięki któremu 

może zmniejszyć się przepaść między cenami w skupach i w sklepach. 

Jedno jest pewne: żadne inne ugrupowanie polityczne do tworzenia programu nie angażuje 

tak dużych sił. Damian Diaz, Katowice. 

[…] 

 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Na początek oświadczenie na temat Faktów sprzed czterech lat: mówiliśmy wtedy 

o komorniku, który zajął wozy strażackie czekające na naprawę u zadłużonego mechanika: 

TVN Spółka Akcyjna w Warszawie przeprasza Pana Grzegorza Bartysia, Komornika 

Sądowego przy Sądzie Rejonowym w Łukowie, za naruszenie Jego dóbr osobistych, 

poprzez publikację nieprawdziwych i nierzetelnych informacji w materiale „Na 

straży” wyemitowanych dnia 21 czerwca 2015 roku w programie „Fakty TVN”. 

 

Trzy ofiary śmiertelne, cztery osoby ranne – wybuch gazu w kamienicy w centrum 

Bytomia… 

 

Na konwencji wyborczej w Katowicach PiS przygotowuje strategię kampanijnej walki… 

Donald Tusk 

Mówią, że chcą „odrzucić ofensywę zła” i że będą szerzyć dobro. Cel ambitny, tylko 

kompetencje zupełnie nie te. 

 

Opozycja też przeciera kampanijne szlaki. Koalicja Obywatelska na Podlasiu, PSL 

w Warszawie. Osobno, choć ludowcy ostatecznie koalicji nie mówią nie. 

Grzegorz Schetyna: – Razem można więcej. Dont-system polega na głosach tutaj 

bezwzględnych. Jeżeli opozycja pójdzie podzielona, przegra wybory. 



Przegra je przed październikiem, więc dlatego mówię, szukać tego, co wspólne w programie, 

budować wspólną aktywność i być koło siebie. [Z wszystkimi, tylko nie z SLD]. 

[…] 

 

Wyrok w procesie, który wstrząsnął Wielką Brytanią. Polski gang skazany za handel 

ludźmi i zmuszanie ich do pracy. Osiem osób stworzyło gigantyczną sieć współczesnego 

niewolnictwa. Głodzili, zastraszali i okradali przez 5 lat, wykorzystali ponad 400 Polaków… 

 

„Akademik Łomonosow”, pierwsza na świecie pływająca elektrownia jądrowa rusza 

w dziewiczy rejs, kierunek Arktyka, dla Rosji ziemia obiecana, cenna nie tylko ze względu na 

ropę i gaz. Kreml szacuje zyski, ekolodzy straty, alarmują: dwa reaktory na niespokojnych 

wodach to przepis na katastrofę… [dwa reaktory na tym samym okręcie, energii wystarczy dla 

100-tysięcznego miasta. Jeszcze pytanie: Co z tą energią? Statek ją sam zużyje?] 

[…] 

Wakacje w pełni, sezon teoretycznie ogórkowy, czas na potwora z Loh Ness i tajemnicze 

kręgi w zbożu w okolicach Orchowa, właśnie się pojawiły i z miejsca stały miejscową atrakcją, 

co nie do końca cieszy właściciela pola, bo obecność ufo jest niepotwierdzona, a obecność ludzi 

aż za bardzo. 

 
 
Jest to starochiński symbol oznaczający wieczny dualizm rzeczywistości. ... Yin-Yang jest 

symbolem, który oznacza równowagę między siłami przeciwstawnymi: negatywnymi i pozytywnymi; pole 
białe/pole czarne; dobro/zło. Dobro i zło jest tym samym, jedynie są wibracje wysokie i niskie. 

 

[UFO, nie UFO, ale ciekawe. Zauważmy parę faktów: 

• Z poziomu terenu symbol jest zupełnie nierozpoznawalny. Trzeba się unieść 

kilkadziesiąt metrów nad teren, aby dostrzec rysunek. Prezentowane zdjęcie jest 

zrobione z boku z pewnej wysokości. 

• Jest to pole zboża bardzo płaskie, jednolite. 

• Średnica symbolu jest wielkości boiska do piłki nożnej. Na brzegu znaku stoi 

człowiek, to pozwoli ocenić wielkość znaku. W zbożu nie ma tych małych kółek 

jak na rysunku powyżej. Zastanawiająca jest precyzja wykreślenia tak wielkiego 

symbolu. Projekcja, czyli wyznaczenie geometrii symbolu, musiała się odbywać 

również z wysokości kilkuset metrów, to zadanie dla komputera właśnie, ale 

i wykonanie nie mogło być z poziomu terenu. Źdźbła zboża mają około metra 

wysokości i zostały dokładnie zaczesane jednym promieniem grzebienia, położone 

w jednym koncentrycznym kierunku. Na znaku dodatnim część stanowiąca pełny 

okrąg, źdźbła leżące wyglądają jak płyta gramofonowa, też widoczne centryczne 

refleksy, świadczące o idealnym układzie żłobków płyty i również idealnym 

ułożeniem położonych kłosów. Jeszcze wykosić taki kształt byłoby do zrobienia, 

bo nie byłoby znać kierunku koszenia. Tu jednak każde źdźbło leży dokładnie po 

prostopadłej do promienia. 

Winniśmy co najmniej szacunek dla wykonawcy]. 

♣ 
2019-07-07 niedziela 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2445 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Merytoryczna kampania [pierwszy raz] oparta o wiedzę zamiast polityki opartej na 

negatywnych emocjach – to propozycja na zakończenie konwencji Prawa i Sprawiedliwości. 

Wkrótce nowy program Prawa i Sprawiedliwości. 

PJK: – Będziemy prowadzili politykę merytorycznom [drugi raz], przemyślanom, opartom 

o wiedzę… 

Opozycja w terenie. 

Kolejny występ z Telewizją Polską. 

10 tysięcy uczestników wzięło udział w trzydniowej konwencji Prawa i Sprawiedliwości, 

Zjednoczonej Prawicy. Politycy obozu rządzącego zapowiadają, że efekt tych prac zostanie 

opublikowany już wkrótce. U progu kampanii wyborczej PJK zaproponował opozycji, by przed 

jesiennymi wyborami parlamentarnymi prowadzić merytoryczną [trzeci raz] kampanię, opartą 

o wiedzę, zamiast polityki budowanej na negatywnych emocjach. 

Damian Diaz: – Pojawiają się głosy, że to ogromne wyzwanie dla opozycji i być może 

uderzenie w jej czuły punkt. Przypomnijmy, przed wyborami do Parlamentu Europejskiego 

największe partie opozycyjne po długim namyśle były w stanie wypracować tylko ogólne hasła, 

tymczasem Prawo i Sprawiedliwość Zjednoczona Prawica stwarza wielką arenę pracy 

programowej, kieruje swoje propozycje do nowych grup wyborców i chwali się wiarygodnością, 

bo spełniła większość obietnic wypracowanych tutaj w Katowicach cztery lata temu. 

Katowice po raz drugi były miejscem wykuwania się programu Zjednoczonej Prawicy. 

Tym razem uczestników było znacznie więcej niż cztery lata temu. 

Hasło „myśląc Polska” było więc nieprzypadkowe. Jarosław Kaczyński pytał, jaka forma 

uprawiania polityki jest lepsza: 

PJK: – Czy ta, co my stosujemy, przygotowując różne programy, następnie je realizując, 

czy ta, która opiera się na emocjach, głównie na negatywnych emocjach? 

Jarosław Kaczyński zapowiada, że jego ugrupowanie będzie prowadziło politykę 

merytoryczną [czwarty raz], uczciwą i opartą na wiedzy. Obóz rządzący do tego samego wzywa 

opozycję. 

A jeśli opozycji uda się wypracować jakieś konstruktywne postulaty, to: 

Brudziński: – Na pomysły i na programy, a nie na złe emocje, na inwektywy czy czasami 

na takie sztuczki, chciałoby się powiedzieć, rodem z podręcznika chodnikowego akwizytora… 

Na efekt weekendowej burzy mózgów nie trzeba będzie długo czekać. Finalizacji prac 

można się spodziewać już w najbliższym tygodniu, a cały program Zjednoczonej Prawicy ma 

zostać opublikowany w przyszłym miesiącu. 

Morawiecki: – Intensywność tej dyskusji, zakres tematyczny, ale także głębia przemyśleń, 

z którą tutaj mieliśmy do czynienia, skłania mnie do takiego wniosku, że byłaby to niezwykle 

ważna konwencja programowa, która na pewno wyznaczy nasz program na najbliższe 3, 6, 9 

lat… 

Nowe wątki w strategii Zjednoczonej Prawicy mają dotyczyć mieszkańców miast. Chodzi 

o to, by pomóc im w obronie przed samowolą deweloperów i ograniczaniem terenów zielonych. 

W ostatnim dniu konwencji programowej dużo uwagi poświęcono kwestiom 

sprawiedliwości: 

Marcin Warchoł, wiceminister sprawiedliwości: – Polacy mają prawo do wolności. Do 

wolności od mafii lichwiarskich… 

Nowe prawo zmniejsza opłaty naliczane przez firmy pożyczkowe i zapobiega dramatom 

takim jak przeżywa pani Paulina. 

W przypadku kolejnego wyborczego zwycięstwa Zjednoczona Prawica chce kontynuować 

reformę wymiaru sprawiedliwości. 

Ziobro: – Rządy tych sędziów, którzy uważają się sami za nadzwyczajną kastę, z definicji 

nie mogą być rządami prawa. 

To nie jedyna uwaga co do jakości demokracji w Polsce, która padła podczas dzisiejszych 

obrad w Katowicach. 



PJK: – Jeżeli formacje polityczne, które biorom udział w wyborach, wprowadzajom 

społeczeństwo w błąd, zapowiadajom coś, czego nie zrobiom, to wtedy cały mechanizm 

demokratyczny jest po porostu jednom, wielkom, manipulacjom. 

Politycy Zjednoczonej Prawicy podkreślają swoją wiarygodność. Zrealizowali większość 

programu nowej polityki stworzonej 4 lata temu. Wiadomo, że w nowej wypracowanej po tej 

konwencji znajdzie się kontynuacja wszystkich programów społecznych. 

PJK: – Zwyciężymy czynem i myślom, myślom i czynem. 

Damian Diaz, Wiadomości, Katowice. 

 

DH: – Programowa burza mózgów albo mrowisko pomysłów to najczęstsze określenia 

zakończonej w Katowicach konwencji programowej Prawa i Sprawiedliwości i Zjednoczonej 

Prawicy. Tematy podejmowane w czasie trzech dni to gospodarka dla ludzi, rozwój 

nowoczesnych technologii, kluczowe inwestycje, ale także zdrowie, edukacja, problemy w 

rolnictwie czy kontynuacja programów społecznych. 

[Dla TVP PiS to jedna partia, a Zjednoczona Prawica to druga partia]. 

Krzysztof Nowina-Konopka, Bogusz Jankowski: – Około 100 dni przed wyborami 

programowa burza mózgów Zjednoczonej Prawicy. Cel, to określenie priorytetów na najbliższe 

lata [czyli będzie znów od początku do końca to samo, co powyżej]. 

 

To miała być nowa strategia Platformy Obywatelskiej, wyjście do ludzi i na początku 

skoczyło się aferą… 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak: – Politycy Platformy Obywatelskiej wyszli do 

ludzi. Głosy ludzi: 

- Złodzieje chodzą tutaj, lizaki rozdają s do roboty! 

- A wy jakiś program macie??? Bo ja nie słyszałem waszego programu… 

Chodzenie po ulicach i zaczepianie ludzi. To miał być nowy pomysł na wyjście tej partii z 

kryzysu i odzyskanie władzy. W Centrum uwagi znalazł się jeden z polityków kierujących 

sztabem Platformy Obywatelskiej, 

- Nazbierali się złodzieje!? I jeszcze ten Arłukowicz!? 

To nagranie piątkowej wizyty Platformy w Węgrowie z Bartoszem Arłukowiczem w roli 

głównej. 

Arłukowicz: – Mówią, że jest pan największym wsparciem PiSu w Węgrowie. 

- Niech mnie pan nie denerwuje… 

Film nagrany przez sztab Platformy urywa się w momencie, kiedy zaskoczony mężczyzna 

odchodzi, a Bartosz Arłukowicz zaczyna się głośno śmiać. Nagraniem w mediach 

społecznościowych chwaliła się sama Platforma, a Barbara Nowacka tak zachęcała do jego 

oglądania: 

„Czym zdenerwować mieszkańca Węgrowa? Zobaczcie sami!” 

…Po krytyce i medialnej burzy sztab Platformy wrócił do Węgrowa, by ratować 

wizerunek po kampanijnej wpadce. W nowym nagraniu otoczony działaczami partyjnymi pan 

Andrzej, tym razem nie ucieka przed Bartoszem Arłukowiczem. 

Arłukowicz: – Chcieliście poznać pana Andrzeja? Jest z nami pan Andrzej. 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny agencji informacyjnej: – To jest kpina z wyborcy, 

nawet jeśli później została zamaskowana przez jakiś rodzaj ustawki czy cokolwiek innego, tego 

nie wiemy. 

Pan Andrzej do Arłukowicza: – Dziękuję również. 

Astronauci przypomnieli też od razu, jak w przeszłości Bartosz Arłukowicz próbował 

zastraszać pracownika Sejmu, gdy ten nie chciał spełnić jego żądania. 

[…] 

Platforma nie po raz pierwszy próbuje prowadzić kampanię blisko ludzi. 

Jakieś głosy – Przytulmy panią, przytulmy panią. 

Przymiarki Bronisława Komorowskiego do rozmów z wyborcami skończyły się totalną 

klapą. Podobnie skończyło się to dla Ewy Kopacz w wyborach parlamentarnych. 

- Powiedz, że jestem bardzo szczęśliwa, bo właśnie moje dzieci pojechały do Kanady. 

- Prime minister is very happy… 



Na razie efektem nowej strategii Platformy Obywatelskiej jest nowy kryzys wizerunkowy, 

a kampania oficjalnie jeszcze się nawet nie zaczęła. Maksymilian Maszenda, Wiadomości. 

 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Bytom w żałobie po wczorajszym wybuchu gazu… 

 

Walkę o poprawę klimatu zapowiada też PiS. W Faktach przegląd przedkampanijnych 

obietnic [znamy]. 

 

Kierowca autokaru przyznał, że zasnął za kierownicą… 

 

Iran łamie porozumienie nuklearne i rozpoczyna wzbogacanie uranu… 

 

Lasy lekarstwem na całe zło. Im więcej drzew, tym mniej gazów cieplarnianych – 

stwierdzają naukowcy z Zurichu… 

 

Kto na urlop wybrał góry, trafił w dziesiątkę, bo na północy nie więcej niż dziesiątka… 

W Faktach to wszystko. 

♣ 
2019-07-08 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2445 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Już 3 miliony złotych trafiło do rodzin w ramach programu na 500+ w nowej odsłonie. 

Darmowe opatrunki dla dzieci na pęcherzowe oddzielanie się naskórka. 

Przedwyborcze spotkania z Polakami. 

Letnia praca dwójki podbija serce telewidzów. 

Wojsko polskie musi być wyposażone w najnowocześniejszy sprzęt – mówił minister 

obrony narodowej… 

Niewielki Węgrów wciąż w centrum politycznych wydarzeń. Wszystko za sprawą polityka 

Platformy Obywatelskiej… [dalej powtórzenie wczorajszego]. 

 

Czy polityk zdymisjonowany po ujawnieniu afery hazardowej oraz dawni prominentni 

działacze PZPR znajdą się na listach wyborczych Platformy Obywatelskiej? Pierwsze 

przymiarki do list kandydatur budzą wielkie emocje, choć nie ma jeszcze decyzji, czy partia 

Grzegorza Schetyny wystartuje samodzielnie czy w koalicji? Pewne jest, że w ilości wpadek 

zdecydowanie prowadzi. 

Krzysztof Nowina-Konopka, Piotr Domański: – Politycy Platformy Obywatelskiej 

w tournée po kraju ze skutkiem, którego nie przewidzieli [tu powtórzenie o złodziejach]. Mimo 

chłodnego przyjęcia akcję postanowił zareklamować w sieci senator Platformy Obywatelskiej: 

Bogdan Klich @Bogdan… 1 min. 

Od kilku dni prowadzimy w całej Polsce, między innymi w Krakowie, ale także 

w innych miejscowościach w całym kraju akcję #Porozmawiajmy, w czasie której, w 

różnych miejscach rozmawiamy z ludźmi, z Polakami. 

#TwojSzwab 

Dodał „twój szwab” zamiast „twój sztab”. Internet zareagował natychmiast. Komentarze 

posypały się, mimo że szybko poprawił swój wpis. I tak szwab stał się atakiem komentarzy. 

Ale wpadki to nic wobec problemu zbudowania opozycyjnej koalicji. Choć wykonany na 

zlecenie Platformy Obywatelskiej sondaż pracowni Kantar wskazuje, że w wyborach 

Zjednoczona Prawica ma 40, a Koalicja PO+N+SLD+PSL 37. 

O zjednoczeniu nie ma mowy, bo ludowcy odmawiają zjednoczenia z Wiosną Biedronia. 

Platforma Obywatelska zwleka z decyzją, co pokazuje coraz większe zniecierpliwienie w SLD. 

Dość mają też regionalni liderzy PO. Według medialnych doniesień nie godzą się na 

koalicję z SLD, z powodu zaporowych warunków, jakie miał postawić Sojusz: dla swych 



kandydatów żąda 20% pierwszych, drugich i trzecich miejsc na listach koalicyjnych. Lokalni 

działacze boją się powtórki z wyborów europejskich. 

Wprost mówi się o buncie przeciwko Grzegorzowi Schetynie, zwłaszcza że tym razem 

Platforma ma wydobyć z politycznego niebytu takie gwiazdy jak Tadeusz Iwiński czy Marek 

Dyduch. 

Zbliżające się wybory, jak twierdzi Dziennik Łódzki, mogą być też okazją do powrotu do 

polityki byłego skarbnika PO, Mirosława Drzewieckiego, wyrzuconego z rządu Donalda Tuska 

po wybuchu afery hazardowej. Z kolei startu w wyborach na liście PO odmówili byli prezydenci 

Wrocławia: Rafał Dudkiewicz i Bogdan Zdrojewski. 

Po przegranej Koalicji Europejskiej to właśnie Grzegorza Schetynę Zdrojewski uznał za 

winnego porażki w eurowyborach. Krzysztof Nowina- Konopka, Wiadomości. 

[Tak to się dzieje, gdy Schetyna milczy, wszystkie zakulisowe rozgrywki ujawnia TVP]. 

 

Italski gang odbierał dzieci rodzicom i oddawał parom homoseksualnym. 

 

Polski nurek zginął podczas bicia rekordu świata. 

 



Klęska lewicy i powrót do władzy konserwatystów. Grecy w przedterminowych wyborach 

parlamentarnych pokazali czerwoną kartkę rządzącej Sirizie. Władzę przejmuje nowa 

demokracja, a na czele staje finansista Kriakos Nikotakis, który zapowiada uporanie się z 

kryzysem finansowym i imigracyjnym. 

 

Nie żyje Sebastian Marczewski, weteran wojenny, nurek głębokościowy. Chciał zostać 

pierwszym człowiekiem, który zejdzie na głębokość 330 metrów. 

[Ale weteran wojenny? Musiałby być starszy ode mnie. Nie pomyślałem o Afganistanie. 

Teraz z Afganistanu pochodzą weterani wojenni]. 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Prokuratorzy murem za swoim kolegą. Nie pozwolimy na przemilczenie tej sprawy – piszą 

w liście do swojego szefa, Bogdana Święczkowskiego i tłumaczą: z postępowania 

dyscyplinarnego i decyzji kadrowych uczynił pan narzędzie osobistej zemsty. Prokurator, 

Mariasz Krasoń w jeden weekend musiał przenieść się z Krakowa do Wrocławia. W jego 

obronie stają też sędziowie, a nawet adwokaci, z którymi na co dzień spiera się na sądowej sali. 

[…] 

„Oddelegowanych” prokuratorów bez ich zgody, to około 250… 

 

Rząd nie jedzie na wakacje. Pracujemy do 12 października – mówi w Katowicach premier 

i od razu pada pytanie: czy właśnie ogłosił termin wyborów? 

[…] 

 

Dwa dni po wybuchu gazu w Bytomiu w kamienicy jest już woda i prąd i pierwsi 

mieszkańcy będą w swych mieszkaniach jutro. W całym mieście jest kontrola sieci gazowych, 

ale niezależnie od wyników, strażacy przypominają o jednym: tam, gdzie w rurach płynie gaz, w 

domu powinien być czujnik… 

[A jeśli to tylko butla z gazem? Przecież jeszcze groźniejsza. Ale to Edyta Werner była 

skąpo poinformowana]. 

 

Służba zdrowia, edukacja, środowisko, inwestycje. Premier w Katowicach wylicza, co 

udało się zrobić, pytanie: jak się udało i jaki jest efekt? Uczniowie po egzaminach stoją przed 

ścianami płaczu, pacjenci nie mają wyjścia i wciąż stoją w kolejce. Pół miliarda drzew ma teraz 

wyrosnąć, a milion elektrycznych aut ma się wciąż pojawić. 

Paweł Płuska: – Nie może dziwić, że w takim miejscu i w takim gronie premier czuł się 

lepiej niż w Brukseli. 

Morawiecki, Katowice: – Żurek śląski lepszy od belgijskich frytek. 

Bruksela bez wątpienia częściej mówi: sprawdzam, gdy padają hasła takie jak te 

wczorajsze. 

Morawiecki: – Odbudowywać zaufanie… 

Zapowiedzi zwiększenia wydatków na ochronę zdrowia (6% PKB), pozytywne zmiany w 

edukacji, ochronie środowiska, transformacja elektryczna i przede wszystkim zapowiedzi 

wielkich inwestycji. A że część z nich, to powtórka starych, łatwo sprawdzić, jaka jest. Na 

początek zdrowie: To protest sprzed miesiąca, protest lekarzy. Domagali się zmian, których 

efektem ma być poprawa losu pacjentów, skrócenie kolejek do specjalistów, poprawa jakości 

świadczonych usług. 

Morawiecki: – My nie obiecujemy gruszek na wierzbie. Pokazujemy to, co udało się 

zrobić. I obiecujemy, że te 6% PKB, czyli około 160 miliardów złotych za kilka lat na służbę 

zdrowia przeznaczymy. 

Tomasz Kadura, porozumienie rezydentów: – Według wieloletniego planu finansowego 

6% PKB w oficjalnym dokumencie państwowym jest przewidziane dopiero na 2050 rok. 

Akurat w sile wieku będą ci, którzy właśnie doświadczają zmian w edukacji. 

To efekty: podwójny rocznik zmierzający do liceów i techników stanął przed tak zwanymi 

tablicami płaczu. Świadectwa z czerwonym paskiem częściej niż dotąd nie dają gwarancji 

dostania się do wymarzonej szkoły. 



- Najlepiej być laureatem różnych olimpiad… 

Kolejny punkt: ochrona środowiska. Wprawdzie minister Szyszko zasłynął nie tylko takim 

wielkim cięciem Puszczy Białowieskiej i ogólną zmianą krajobrazu Rzeczpospolitej, ale teraz, 

gdy jest gdzie, mamy szybciej i więcej drzew sadzić. 

Morawiecki: – Posadzimy w tym roku około pięć milionów drzew. 

[Ktoś tu pokręcił z ilością drzew:] 

Pół miliarda drzew w tym roku, czyli gdyby liczyć od dziś, to prawie trzy miliony drzew 

dziennie. Jest wyzwanie. 

Gdy chodzi o energię, to chyba nie do końca. 

Morawiecki: – Wykorzystywać nasze źródła, naszą naukę. 

Energii będziemy potrzebowali coraz więcej, bo wprawdzie nie do samochodów, bo tych 

wyprodukowanych w Polsce wciąż nie ma, choć ambitne plany były: 

Morawiecki: – Milion aut elektrycznych. Możemy za 8 lat dogonić Italię. 

Dlatego, by to osiągnąć, mają być realizowane wielkie projekty komunikacyjne: 

Morawiecki: – Centralny port komunikacyjny, Mierzeja Wiślana, przekop Mierzei 

Wiślanej, tunel w Świnoujściu… [Tunel w Świnoujściu jest niezbędny, skoro w Świnoujściu jest 

Gazoport. Wprawdzie gaz popłynie zapewne rurociągiem, ale jednak]. 

Adrian Furgalski, zespół doradców gospodarczych TOR: – W tej chwili firma, która ma 

budować tunel drogowy pod Świną w Świnoujściu zgłosiła wniosek do sądu o upadłość 

likwidacyjną. 

Budowa portu lotniczego Baranów, jak mówi Adrian Furgalski, czeka na dofinansowanie i 

na razie jedyne co ma, to roczne opóźnienie. Paweł Płuska, Fakty. 

 

Za kilka tygodni wyrok i Europejski Trybunał Sprawiedliwości to jedyna nadzieja 

frankowiczów. Innej już nie ma. Prezydent nie pomógł, ustawa też nie pomoże. Właśnie przeszła 

przez Sejm już bez ważnych wpisów o przewalutowaniu. Co, oprócz kredytu, zostało z obietnic? 

- Politycy ulegli lobby bankowemu. 

Magda Łucjan: – Te słowa kierują do polityków PiS. A te do prezydenta: 

Transparent: 

PREZYDENCIE OBIECAŁEŚ! 

Teraz ustawa przewiduje jedynie łatwiejszy dostęp do wsparcia finansowego na spłatę 

kredytu. 

Jak się okazało, argumenty banków były mocniejsze niż argumenty frankowiczów 

i obietnice prezydenta, bo wprowadzenie zaplanowanych przepisów zmusiłoby banki do 

rozpoczęcia wielkiej operacji przewalutowywania kredytów frankowych, co oczywiście 

oznaczałoby dla nich wielkie koszty. 

Już w maju pojawiła się opinia, w której rzecznik [Trybunału Sprawiedliwości] zapisał, że 

banki stosowały niezgodne z prawem zapisy. Gdyby Trybunał orzekł to samo, to polskie sądy 

miałyby mocną podkładkę do orzekania na rzecz kredytobiorców. Magda Łucjan, Fakty. 

[A to już proces na dziesięciolecia, bo prawnicy banków sięgną po wszelkie sztuczki 

opóźniające rozstrzygnięcia sądów]. 

♣ 
2019-07-09 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2519 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

500+ dla niepełnosprawnych. Ustawa ma jeszcze w tym miesiącu trafić do Sejmu tak, aby 

pieniądze można było wypłacać od października tego roku. [Ale tylko dla tych 

niepełnosprawnych, których dochód nie przekracza 1100 złotych oraz nie mogą samodzielnie 

funkcjonować]. 

[Jest dla rodziny na dzieci, jest dla emerytów, jest dla rolników za świnie, jest dla 

niepełnosprawnych, nie ma tylko nadal dla nauczycieli, ale do października jeszcze zdążą. 

Właśnie jest nowa karta nauczyciela, już podpisana przez prezydenta. Nie mogą przegrać 

wyborów]. 

Nauczyciel stażysta 2782 zł (+244 zł) 



Nauczyciel kontraktowy 2862 zł (+251 zł) 

Nauczyciel mianowany 3250 zł (+285 zł) 

Nauczyciel dyplomowany 3817 zł (+334 zł) 

 

Platforma Obywatelska próbuje przekonać do siebie wyborców. 

- A to jeszcze paniom krówki może rozdam. 

[…] 

 

Silna gospodarka i równie silne wsparcie społeczne dla rodzin. To zadecydowało o bardzo 

wysokim miejscu polskiego rankingu państw, którym po prostu dobrze się żyje. Przygotowany 

przez HSBC [światowy gigant finansowy] raport przyznał nam 13 miejsce, to szczęśliwa 

trzynastka. 

[…] 

 

Czy kolejny sędzia wyłudził pożyczkę mieszkaniową? Taki zarzut dyscyplinarny usłyszał 

sędzia. Krzysztof Lewandowski, prezes Sądu Apelacyjnego w Poznaniu. Sędzia wydał 

oświadczenie, w którym wszystkiemu zaprzecza, ale jak ustaliły Wiadomości, do kolegium 

poznańskiego trafił wniosek o odwołanie sędziego Lewandowskiego z funkcji prezesa. 

[…] 

 

Wokół Platformy Obywatelskiej wciąż więcej pytań niż odpowiedzi. Do wyborów pójdzie 

osobno czy razem? A jeśli tak, to z SLD czy z PSL? Nie wiadomo też z jakim programem? 

[…] 

 

Marszałek województwa pomorskiego, Mieczysław Struk, usłyszał 6 zarzutów 

prokuratorskich… [Można by czasami zamiast uświęconego „usłyszał” użyć na przykład „został 

oskarżony”. Ale może „usłyszał” wcale nie znaczy, że „zostanie oskarżony”]. 

Radary namierzające łodzie i pontony, lotnicze i morskie patrole na Morzu Śródziemnym, 

a do tego okręty wojenne strzegące wybrzeże – to najnowszy pomysł italskiego rządu na walkę z 

nielegalną imigracją… 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

W aptekach brakuje leków i to prawdziwy kryzys. Nie ma nawet tych, z którymi nigdy nie 

było problemów i które zawsze były pod ręką, Chorzy z cukrzycą, nadciśnieniem albo astmą 

mogą mieć z tym spory kłopot. Naczelna rada lekarska pisze do ministra zdrowia, że sytuacja 

pogarsza się z dnia na dzień… 

 

Wykład o demokracji od prezydenta, Andrzeja Dudy: To nie rządy elity najwyższej kasty. 

Prawdziwa demokracja to rządy ludu. Andrzej Duda mówi wprost, czego w Polsce chce, ale 

pytanie jest nie o lud, a o pierwiastek ludowy. Konstytucja w demokracji to świętość, 

a niezależne sądy też. W tej sprawie prezydent też ma swój punkt widzenia. 

Andrzej Duda dalej do strażaków: – Plus tak, oczywiście. Trójpodział władz, stara 

monteskiuszowska zasada, niezwykle ważna. Tylko trójpodział władz oznacza równoważenie 

się władz. A nie to, że jest jakaś władza, która sama siebie w środku wybiera na zasadzie 

kooptacji i będzie wszystkim innym dyktowała warunki. A tak naprawdę, to ludzie nie bardzo 

wiedzą, skąd się bierze. I jeszcze w dodatku jest całkowicie bezkarna. I uważa, że ma do tego 

wszystkiego prawo – [powiedział prezydent do strażaków gdzieś w Polsce… a powinien to 

wypowiedzieć na swojej uczelni w Krakowie albo w Sądzie Najwyższym. Tylko że, panie 

prezydencie, ja za nic w świecie nie chciałbym drugi raz być rządzonym przez lud]. 

Andrzej Duda, prezydent, wypowiedź z 3 lipca: – Czy to był Trybunał, który działał dla 

polskiego społeczeństwa i naszego państwa? Czy dla jakiejś wąskiej kasty rządzącej, która 

wtedy akurat miała taki interes? – [to było do gospodyń wiejskich]. 

Andrzej Duda, prezydent w Trybunale Konstytucyjnym: – Mamy do czynienia z anarchią, 

wywoływaną przez przedstawicieli wymiaru sprawiedliwości. 



Okazało się jednak, że unijne instytucje mają inny pogląd na demokrację niż Andrzej 

Duda i PiS. 

Andrzej Duda znów do strażaków: – To nie mają być rządy jakiejś tam, prawda, 

najwyższej kasty… 

Opisując swoje poglądy na demokrację, prezydent nie użył słowa: KONSTYTUCJA. 

Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

Z Krakowa do Wrocławia, z Białegostoku do Suwałk, z jednej prokuratury do drugiej 

i weekend na przeprowadzkę. Wczoraj w Faktach historia prokuratora Krasonia, dziś kolejna 

i oprócz niej protesty i pytania: czy to nowy standard, czy nowy sposób na dyscyplinę? 

Zbigniew Szpiczko, prokuratura okręgowa w Białymstoku: – Ja ją osobiście odebrałem 

jako taką karę poza ustawą. Kary nie zna ustawa o prokuraturze. Ja nie mogę się nie zgodzić. 

To Zbigniew Szpiczko, dziś ponownie prokurator w Białymstoku. Półtora roku temu na 

dwa miesiące oddelegowany z prokuratury okręgowej w Białymstoku do rejonowej w 

Suwałkach. Na przeprowadzkę miał weekend, a w domu trudną sytuację osobistą. 

[…] 

 

Uczniowie z Lublina biorą sprawy w swoje ręce. Skoro mają czerwone paski, a nie dostali 

się do wymarzonej swojej szkoły, zakładają komitet i idą do kuratorium i pani kurator, i pan 

wojewoda mają dla uczniów złotą myśl, ale chyba najlepszą ma wiceminister nauki: może 

uczniowie poszukaliby szkoły za granicą? 

… 600 uczniów z samego Lublina, 150 z czerwonym paskiem dostałoby się do 

wymarzonej szkoły. 

Od luberskiej kurator dowiedzieli się, że przyjęli złą taktykę rekrutacyjną – wskazali tylko 

jedną szkołę… 

Patrycja Szczółko, absolwentka szkoły podstawowej: – Denerwuje mnie to. Jestem bardzo 

zdruzgotana. Oczywiście takie słowa kurator oświaty, która tak naprawdę powinna nas 

wspierać… dostałam się do bardzo złej szkoły. 

Wojewoda, Przemysław Czarny, dla Patrycji i jej kolegów ma takie przemyślenia: Nie jest 

żadną tajemnicą, że poziom nauczania w poszczególnych szkołach zależy w pierwszej 

kolejności nie od nauczycieli, tylko od talentu dzieci, które się tam dostają. [Bo to utalentowani 

uczniowie szkolą bez talentu swoich nauczycieli]. 

Wojewoda: – To nie jest przypadek. To jest sabotaż polityczny Platformy Obywatelskiej 

kosztem dzieci, kosztem młodzieży i kosztem ich rodziców. To, że dzieci i młodzież nie 

wiedziały, że można rekrutować się w ten sposób, żeby być zakwalifikowanym od razu, to wina 

wyłącznie Platformy Obywatelskiej w mieście Lublinie. [No, no. Nawet nasz kochany prezydent 

by tego nie wymyślił]. 

Andrzej Stanisławek, wiceminister nauki i szkolnictwa wyższego: – „Taka myśl mi 

przychodzi do głowy, że może trzeba skorzystać z rozwiązań studenckich. Nie wiem, 

czy jest jeszcze na to szansa, mogą poszukać odpowiedniej za granicą”. 

Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

A propos wypowiedzi pana wiceministra, rzecznik rządu napisał w Internecie: rząd 

zdecydowanie odcina się od wypowiedzi wiceministra, Stanisławka. Jest ona rażąco sprzeczna 

z działaniami rządu. W związku z tym faktem zostaną wyciągnięte stosowne konsekwencje. 

Kilkadziesiąt minut później pojawiła się wypowiedź wiceministra Stanisławka, który 

poinformował: – Postanowiłem złożyć dymisję z funkcji wiceministra nauki i szkolnictwa 

wyższego. O czym poinformowała Polska Agencja Prasowa. 

 

Zatrzymanie było legalne, ale niezasadne – tak zdecydował dziś sąd. Elżbieta Podlewska 

rozkleiła w Płocku plakaty z Marią w tęczowej aureoli i o szóstej rano przyszła do niej za to 

policja… 

 



Chorwacja chce do strefy euro i właśnie składa wniosek. Bułgaria już czeka w kolejce. 

Unijny staż mają mniejszy niż Polska, ale na euro najwyraźniej będą szybsi. Co pcha ich do 

przodu i z kim my zostajemy w tyle: 

Maciej Sokołowski: – Dla Chorwacji to większa stabilność finansów i większy wpływ na 

decyzje euro-grupy, z którą i tak robi najwięcej interesów. Dla Bułgarii oznacza pewność 

systemu bankowego, odporność na korupcję i stempel jakości, co przekłada się na większą 

atrakcyjność dla inwestorów. To tylko kilka powodów, dla których liczba państw poza strefą 

euro będzie coraz mniejsza. 

Mário Cento, przewodniczący euro-grupy: – Decyzja Chorwacji pokazuje, że strefa euro 

jest solidną podstawą dla stabilności i wzrostu w Europie, która cały czas jest atrakcyjna dla 

nowych członków. Jestem przekonany, że inni pójdą tą drogą i strefa euro będzie się 

powiększać. 

Sokołowski: – Chorwacja właśnie zgłosiła swój wniosek i trafi tym samym do 

mechanizmu stabilizującego kurs jej waluty, czyli do dwuletniej poczekalni. Chorwacja może 

się pożegnać z kuną w 2023 roku. Bułgaria już czeka w przedsionku. Do przystąpienia do 

kolejki przymierza się także Rumunia. 

Od kilku lat w euro-grupie są już państwa bałtyckie i Słowacja. Cały czas przy swojej walucie 

chcą pozostać tylko Węgry, Czechy i Polska. Dla polskiego rządu złotówka gwarantuje więcej 

elastyczności i niezależność od wpływu Europejskiego Banku Centralnego. 

Już są w strefie euro: Finlandia, Estonia, Łotwa, Litwa, Dojczland, Holandia, Belgia, 

Irlandia, Portugalia, Hiszpania, Francja, Luksemburg, Austria, Słowacja, Italia, Słowenia, 

Grecja, Malta. 

Chcą przystąpić: Chorwacja, Bułgaria, Rumunia (przymierza się). 

Pozostają przy własnych walutach: Wielka Brytania, Dania, Szwecja, Szwajcaria, Polska, 

Czechy i Węgry. 

Marek Belka, euro-deputowany Sojuszu Lewicy Demokratycznej: – Strefa euro się 

wzmacnia, a polska polityka pieniężna i gospodarcza w ogóle, co tu dużo mówić, osłabia się. 

Sokołowski: – Zgodnie z unijnym traktatem Polska ma obowiązek przystąpić do strefy 

euro, nie ma jednak określonej daty, kiedy musi to nastąpić. Dla Faktów Maciej Sokołowski, 

Bruksela. 
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Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Problem jest już rozwiązany – mówi minister zdrowia, ale w naczelnej izbie lekarskiej 

mówią odwrotnie: nie ma popularnych leków i trudno się dziwić, że pacjenci podnoszą alarm. Z 

chorą tarczycą albo z cukrzycą na lek nie da się spokojnie czekać… 

„Na całym Podkarpaciu brakuje leku na cukrzycę Metformax 500 SR i 

zamienników. Tragedia”. 

Tomasz 

 

„Brakuje leku Lotensin 5 mg. Nie ma zamiennika. Farmaceuci rozkładają ręce”. 

Marzena 

 

„Na Śląsku już od ponad miesiąca brakuje Metformaxu 500 SR” 

Klaudek 

 

„Brak leku na cukrzycę Glucobay; skandal!” 

Elżbieta 

Lekarze też mówią o braku antybiotyków dla chorych na raka leczonych w szpitalach. 

Jedyny konkret na dziś, jaki proponuje główny inspektorat farmaceutyczny, to infolinia dla 

pacjentów. Dzięki infolinii pacjent z Bieszczad dowie się, że może znaleźć lek w sąsiedniej wsi 

lub na przykład w Łodzi. 



Paweł Piotrowski, główny inspektor farmaceutyczny: – Apelujemy również do tych 

producentów, którzy są na naszym rynku, żeby zaczęli produkcję substancji czynnych do 

produkcji leków. 

Na apel ot tak postawić się producentów nie da. 

Łukasz Waligórski, redaktor naczelny „MGR. FARM”: – Na stole rządu leży tak zwany 

Refundacyjny tryb rozwojowy – seria zmian klasyfikacyjnych, które mają w jakiś sposób 

poprawić funkcjonowanie polskich producentów leków, zachęcić ich do inwestowania… 



Od kilku lat polski rynek czyszczony jest z leków przez działającą głównie na terenie 

Dojczlandu i Wielkiej Brytanii lekową mafię. Od 6 czerwca za wywóz leków za granicę można 

trafić do więzienia nawet na 10 lat. To na razie tylko straszak, a nie wytępienie problemu. 

I pojawił się kolejny; Chiny zamknęły kilkanaście fabryk produkujących substancje czynne 

niezbędne do tworzenia leków. 

Alicja Chybicka, profesor, kierownik ponadregionalnego centrum onkologii dziecięcej 

„Przylądek nadziei” we Wrocławiu: – Substancja czynna jest najważniejsza. Jak brakuje 

substancji czynnej, to już nie da się nic zrobić. 

Z tego, co mówi minister zdrowia, wynika, że problemu właściwie już nie ma: 

Łukasz Szumowski, minister zdrowia: – Już ten problem jest rozwiązany. Już te produkty 

trafiają do hurtowni. Trafiają do aptek. Wznowiona została dystrybucja i dostarczenie substancji 

do Polski… 

Ale konkretnie: skąd, dokąd i gdzie – jeszcze w aptekach nie wiedzą. Marzanna Zielińska, 

Fakty. 

 

Podwójny rocznik, podwójne problemy i prezydent Warszawy u ministra edukacji. 

W Warszawie we wszystkich dzielnicach poszukiwane są w szkołach już nie pojedyncze ławki, 

ale też pojedyncze krzesła, bo gdzieś dzieci trzeba pomieścić. Była już minister Zalewska 

mówiła, że reforma jest policzona i najwyraźniej chodzi o to, że teraz miasta muszą liczyć na 

siebie. 

Katarzyna Górniak: – Gdy minister wreszcie uznał, że edukacja w Warszawie, to jest 

powód do rozmów, w warszawskich szkołach trwało gorączkowe liczenie miejsc w klasach. 

Renata Kozłowska, wiceprezydent Warszawy: – Dzielnica po dzielnicy szukamy wolnych 

ławek i pojedynczych wolnych krzeseł. 

Jolanta Tyburcy, wicedyrektor XXXIV liceum ogólnokształcącego im. Miguela de 

Cervantesa w Warszawie: – Była prośba i pytanie, czy możemy zwiększyć nabór do 36 osób… 

Choć rekrutacja wciąż trwa, wiadomo, że chętnych jest 47 tysięcy, miejsc przygotowanych 

przez miasto 43 tysiące. Ministerstwo edukacji narodowej operuje liczbą 28 tysięcy, licząc tylko 

chętnych z Warszawy bez kandydatów przyjezdnych. 

[Darujemy sobie panią minister Zalewską, już dość namieszała]. 

Dzisiejsze spotkanie: minister edukacji – prezydent Warszawy to efekt zaproszeń i listu 

tego ostatniego: 

Konkretów żadnych nie ma, o tak zwanej kumulacji roczników nikt z nami nie rozmawiał. 

– to prezydent Warszawy, a to minister: 

Sprawą, o której dzisiaj rozmawialiśmy w trakcie spotkania, było także sprawa 

rekrutacji… 

Samo spotkanie to już jednak postęp. PiS do tej pory problemu podwójnego rocznika nie 

zauważał. 

Jednak Zalewska: – Pan prezydent Trzaskowski niestety na zakładników wziął rodziców i 

dzieci, dlatego że pozwolił na absolutny bałagan… 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Proszę nie próbować nawet insynuować, że 

jakakolwiek odpowiedzialność jest nasza, bo my nie mamy z tym chaosem nic wspólnego. To 

myśmy stanęli na głowie, żeby zrealizować sytuację jak najlepiej. 

Teraz PiS problemu nie widzi. Ale widzi to: 

Jarosław Gowin, wicepremier, minister edukacji i szkolnictwa wyższego: – Bierzemy 

pełną współodpowiedzialność za to, co się dzieje, dlatego że naszym partnerem tutaj są 

samorządy… 

Stanisław Karczewski, marszałek Senatu, Prawo i Sprawiedliwość: – Tam, gdzie 

politykowano, gdzie nie zgadzano się z tą reformą, no, są kłopoty. 

Przemysław Czarnek, wojewoda lubelski, wypowiedź z wczoraj: – W innych miastach 

metropolitarnych, zarządzanych przez Platformę Obywatelską i lewicę opozycję są problemy. 

Bo PiS w takich miastach po prostu nie rządzi. Na 107 miast prezydenckich PiS ma cztery 

[Otwock, Chełm, Zamość i Stalowa Wola] i to nie wojewódzkie, a te mniejsze. To na przykład 

Stalowa Wola, w której jest 6 liceów. 



Mariusz Potasz, dyrektor liceum ogólnokształcącego im. Komisji Edukacji Narodowej: – 

Chętnych było nieco ponad jeden z przecinkiem na jedno miejsce. 

To w największych miastach są największe problemy. Tam o przyjęcie do szkół ubiegają 

się tysiące uczniów i z miasta, i z całego województwa. 40% chętnych do warszawskich szkół, 

to uczniowie spoza Warszawy. [około 18 tysięcy]. 

Samorządy mówią, że cudzą reformę wprowadzają za własne pieniądze. 

Minister: – Warszawa ma większy udział w podatkach i ma dodatkowe środki… 

Trzaskowski: – Nie pozwolimy na to, żeby większość tych kosztów była przerzucana na 

barki samorządu. 

Gowin: – Jesteśmy przygotowani też na pewne poniesienie pewnych dodatkowych 

nakładów… 

Minister edukacji zapowiada, że spotka się z kolejnymi samorządami, na początku 

sierpnia, czyli już po zakończeniu decydującego etapu rekrutacji. Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

13 ton nakrętek, czyli nieźle nakręcona zbiórka. [dla malutkiej Oli] 

 

To odwet za Timmermansa [z całą pewnością] – słychać w PiS. Beata Szydło nie została 

przewodniczącą komisji zatrudnienia i spraw socjalnych. Dla byłej premier w Parlamencie 

Europejskim nie starczyło dziś głosów. 

Maciej Sokołowski: – Dwadzieścia siedem do dwudziestu jeden – takim wynikiem Beata 

Szydło przegrała głosowanie. Choć było tajne, to nie było tajemnicą, że euro-posłowie chcą 

zablokować kandydatkę Prawa i Sprawiedliwości. 

Beata Mazurek: – Nie mogą się pogodzić z porażką wobec szpicel-kandydatem [!?], to że 

Polska razem z V4 zablokowała zarówno Timmermansa, jak i Webera. [Za to PiS natychmiast 

się pogodził z porażką Beaty Szydło]. 

Sokołowski: – Frakcje demokratów i zielonych nie mówią o zemście, ale przypominają, że 

to Beata Szydło stała na czele rządu skonfliktowanego z Komisją Europejską. Pamiętają 

wypowiedzi krytykujące Brukselę, chowanie unijnych flag, a także zauważyli zachowanie 

niektórych członków PiS przed tygodniem, gdy część z nich siedziała w czasie hymnu 

w Strasburgu. Podobnie izolowani mają też być kandydaci Węgierskiego Fideszu. 

Radosław Sikorski, eurodeputowany Platformy Obywatelskiej: – Utrata reputacji ma 

swoje konsekwencje, niestety. 

Sokołowski: – Zgodnie z parlamentarnym układem fotel szefa komisji zatrudnienia czeka 

na kandydata z frakcji, do której należy Prawo i Sprawiedliwość, byleby był to kandydat z 

innego kraju niż Polska. Dla Faktów Maciej Sokołowski, Bruksela. 

 

Kampania w terenie, a w kampanii doskonała konkurencja. Po tym jak Bartosz 

Arłukowicz pojechał do Węgrowa, jego tropem podążyła sama premier Szydło i zrobił się taki 

pojedynek, że z niego i film drogi, i film akcji. 



Jakub Sobieniowski: – To na razie najostrzejszy pojedynek tej kampanii: 

Beata Szydło, wypowiedź z soboty: – Panie Arłukowicz, zabieraj pan swoje koleżeństwo i 

wracajcie szybko przeprosić tego pana do Węgrowa. 

JS: – Beata Szydło jest oburzona wizytą Bartosza Arłukowicza w kilkunastotysięcznym 

Węgrowie w mazowieckim i tą sytuacją [sytuacja była już przez dwa dni pokazywana, ale 

trudno:] 

- Mówią, że jest pan najsłynniejszym wsparciem PiS-u w Węgrowie. 

- Niech mnie pan nie denerwuje. 

Beata Szydło [dalszy ciąg]: – Pojechali do Węgrowa po to, żeby spotkać się z Polakami. I 

co? Widzieliśmy wszyscy, ta pogarda, ten rechot, który unosił się po tej ulicy… 

Bartosz Arłukowicz: – Zwykły człowiek, który wyszedł na ulicę, rozmawiał ze mną. 

Stoczyliśmy przyjemną rozmowę. Zostało to wszystko zmanipulowane, odwrócone i pokazane z 

zupełnie innej strony. 

JS: – Tym razem nie ma wątpliwości, że jest coś więcej niż słowo przeciwko słowu, jest 

film dokumentujący taki finał tej sprawy: 

- Nie było nawet na co się obrażać z czegoś, z jakiegoś powodu. [To pan z Węgrowa]. 

Arłukowicz: – Pani premier, tego nigdy nie zrozumiecie, to jest poza wami. My po prostu 

lubimy ludzi. My się do nich uśmiechamy, a nie wyśmiewamy. Chcieliście poznać pana 

Andrzeja? Jest z nami pan Andrzej. 

JS: – A to jeszcze jeden fragment z tego spotkania. Rozmówca skarżył się Bartoszowi 

Arłukowiczowi, a nie na Bartosza Arłukowicza. 

- Nie wiem, jak oni mnie znaleźli. Biegali po rynku jak wariaci dzisiaj przecież w tą 

i z powrotem. Jak tam zaczął się coś dopytywać, ja mu tłumaczyłem. Ja tam nie czułem się 

obrażony na nic, bo to nie było żadnego (…) żeby się obrażać. 

Arłukowicz: – Dorobienie do tego tej teorii całej, którą przedstawiła telewizja publiczna i 

zaprzyjaźnione rządowi media, pokazuje, jak można w ciągu doby kompletnie zhejtować Bogu 

ducha winnego człowieka. 

JS: – Chociaż rozmówca polityka Platformy nie czuje się obrażony, wręcz przeciwnie, to 

Bartosz Arłukowicz stał się konkurentem PiSu numer jeden. Beata Szydło pojechała nawet po 

nim do Węgrowa. To miejsce, w którym wygłosiła przemówienie, a ta posłanka PiSu nazwała 

go chłystkiem, próbując podważyć jego wiarygodność: 

Bernadeta Krynicka 

Tupetu chłystkowi nie brakuje. Gość, który krytykował reformę Kopacz, później 

sprzedał się za ministerialny stołek i sam ją realizował ma zerową wiarygodność. I 

absolutnie żadnych możliwości proponowania spotkań przyzwoitym ludziom. 

 

Bartosz Arłukowicz 

Pani premier @BeataSzydło! Jeśli już pani ochłonęła, po trudnym czasie, mam 

propozycję. Pojedźmy razem do Jeleniej albo Zielonej Góry. Albo do Wierzbna. Nie 

pani limuzyną. Pociągiem albo autobusem. Pogadamy z ludźmi. Nie ze spółek. Z 

ludźmi na rynku. To jak? Wchodzi Pani? 

Dzisiaj razem z Beatą Szydło byli w Brukseli. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

Pismo z wezwaniem i pismo z odwołaniem. Doświadczony i ceniony sędzia, Dariusz 

Mazur, traci stanowisko w sądzie okręgowym i musi się wytłumaczyć przed rzecznikiem 

dyscyplinarnym. To kolejny konkretny przykład i samo życie w wymiarze sprawiedliwości. 

Dariusz Mazur, sędzia sądu okręgowego w Krakowie, Stowarzyszenie Sędziów 

„THEMIS”: – Wykładam po angielsku dla sędziów i prokuratorów z Europy w ramach sieci 

dżejsiem. [JSM?] Zajmuję się tym od kilkunastu lat. 

[…] 
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Pamiętamy i będziemy pamiętać. To narodowy dzień pamięci ofiar ludobójstwa i rocznica 

krwawej rzezi Polaków i Żydów na Wołyniu. 

 

Sytuacja w aptekach wraca do normy. 

 

Trwają poszukiwania pięcioletniego Dawida z Grodziska. 

 

Fantastyczny mecz polskich siatkarzy. 

 

Wierni Polsce – to hasło tegorocznej wielkiej defilady wojskowej, która nietypowo 

odbędzie się nie w Warszawie, ale Górnym Śląsku… 

 

Gruzja i sposoby zbliżenia krajów wschodnich z Unią Europejską. To główny temat 

konferencji w Batumi… 

 

Groźne anomalie pogodowe. 

 

Platforma Obywatelska straszy Polaków drożyzną. Na dowód przytacza własne obliczenia. 

Jak się okazuje, te obliczenia mają niewiele wspólnego z rzeczywistością. Ceny niektórych 

produktów są wyższe… 

 

Miejsc w szkołach jest więcej niż chętnych… 

 

Połamane drzewa, pozrywane dachy, ale to rzeczywistość na greckim półwyspie… 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Pięcioletni Dawid zaginiony i poszukiwany… 

 

Lekowy kryzys i kolejne braki. Chorzy z padaczką i nadciśnieniem też w aptece mają 

problem. Minister zdrowia uspokaja, że niektóre leki są już w hurtowniach i zaraz w drodze 

będą do pacjentów… 

Możemy już teraz produkować substancje czynne w Polsce, a nie sprowadzać je z Chin. 

Pod jednym warunkiem: 

Krzysztof Kopeć, prezes polskiego związku pracodawców przemysłu farmaceutycznego: – 

Kluczowe jest to, ta zmiana polityki cenowej ministerstwa nieoczekiwanie od nas chińskiej 

ceny, bo nie da się w Polsce czy w Europie wyprodukować w cenie chińskiej. I postawienia na 

krajową produkcję. 

Posiadanie kilku źródeł dostaw leków, to dla bezpieczeństwa pacjentów, a więc także dla 

bezpieczeństwa państwa to sprawa równie ważna co dywersyfikacja źródeł energii. I drugi 

problem: jak utrudnić działanie organizacjom, które wywożą leki za granicę? Producenci 

proponują zmianę polityki refundacyjnej: 

Mówi Andrzej Schonert, prezes firmy produkującej leki „Synoptis Pharma: – Żeby te 

ceny, które będą negocjowane przez państwo zaczęły się od wyższego pułapu, będą trochę 

wyższe i będą przede wszystkim blokowały eksport nielegalny do krajów ościennych. 

Czy wzrost cen leków, to jedyne wyjście z sytuacji? Minister zdrowia nie przedstawił dziś 

żadnej gotowej recepty na to, aby podobna sytuacja nie powtórzyła się. 

Paweł Walewski, tygodnik „Polityka”: – Jeżeli chcemy mieć leki najtańsze, to musimy 

wiedzieć, że to właśnie komponenty, składniki aktywne będą sprowadzane od tanich wytwórców 

w Chinach, którzy od czerwca, już było wiadomo czy nawet od maja mają poważne z tym 

kłopoty. 

Na razie kwitnie lekowa turystyka. Dojcze szukają w Polsce leków przeciwzapalnych, 

Polacy w Dojczlandzie leków na tarczycę. 

Trudno szukać pomocy u Czechów, bo sami jej szukają. Uruchamiana od poniedziałku 

infolinia ma pomóc pacjentom znalezienie leków w Polsce. Marzanna Zielińska, Fakty. 

 



Sala lekcyjna w pokoju dyrektora, a pokój nauczycielski w piwnicy. W niektórych 

szkołach wszystko stoi na głowie, żeby tylko zmieścili się uczniowie. W Małopolsce i 

warmińsko-mazurskim wszystko jest już jasne, ale w wielu innych miejscach rekrutacja to wciąż 

stres i strach, może z wyjątkiem gabinetu pana ministra, tam problemów nie widać. 

Kraków – wszystkie miejsca: 18 949; nieprzyjęci: 2 500; liczba wolnych miejsc: 3 908 

Opole – wszystkie miejsca: 4 045; nieprzyjęci: 255; liczba wolnych miejsc: 242 

Toruń – wszystkie miejsca: 5 177; nieprzyjęci: 767; liczba wolnych miejsc: 143 

Olsztyn – wszystkie miejsca: 5 310; nieprzyjęci: 819; liczba wolnych miejsc: 1 782 

Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

Burze zabijają w Grecji. Nie żyją turyści. 

 

Żeby nie było wrogości, potrzebne jest upamiętnienie – mówi prezydent Andrzej Duda o 

rzezi wołyńskiej… 

 

Uliczna bitwa na ulicach Bułgarii. W roli głównej kibole z Polski, Rumunii i Holandii… 

 

Zwycięstwo w wyborach i przebudzenie w Europarlamencie. PiS nie ma wpływowych 

stanowisk, za to ma nadzieję na nowe otwarcie w Unii. Ale kiedy Beata Szydło przepada 

w głosowaniu, może warto zastanowić się, dlaczego? I czy dobrze robią w Unii zabawy 

z europejską flagą albo z praworządnością… 

 

Robert Biedroń, euro-deputowany [Proszę! Jednak nie zrezygnował, jak zapowiadał, ze 

stanowiska europosła]: – Podczas grupy socjalistów przypomnieli mi wiele rzeczy, których ja 

sobie, szczerze mówiąc, już gdzieś zapomniałem wiele dotyczących Beaty Szydło, kiedy była 

premierem… 

♣ 
2019-07-12 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2682 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Platforma Obywatelska chce utrzymania umów śmieciowych oraz tego, by płaca 

minimalna rosła wolniej niż obecnie. 

 

Poszukiwania 5-letniego Dawida. 

 

Schetyna: – Jeżeli ktoś rozumuje na zasadzie, kto da więcej, to do nas nie pasuje… 

Porażka Schetyny, opozycja podzielona. 

 

W całej Polsce jest ponad 100 tysięcy dodatkowych wolnych [miejsc] w szkołach 

średnich, także w tych najlepszych – mówi minister edukacji i wyjaśnia, że obawy dotyczące 

tegorocznej rekrutacji nie mają uzasadnienia. Miejsc jest więcej niż chętnych, ale opozycja 

wbrew tym danym mówi o chaosie. 

Karol Jałtuszewski, Tomasz Skiba: – Nerwy, rzut oka na tablicę wyników i szybki telefon 

do rodziców: Udało się. 

Dla rodziców to też ulga, bo stresowali się nie mniej niż świeżo upieczeni licealiści. 

W kolejnych miastach absolwenci gimnazjów i szkół podstawowych właśnie poznają wyniki 

pierwszej rekrutacji. 

Dariusz Piontkowski, minister: – Obawy, które pojawiały się przy rekrutacji na rok 

szkolny 2019-2020, nie mają tak naprawdę uzasadnienia. 

Ci, którym się nie udało, mają szansę w rekrutacji uzupełniającej. W każdym 

województwie wolnych jest do kilku tysięcy więcej niż absolwentów: 

Kujawsko-Pomorskie – absolwenci: 39 489; liczba miejsc: 48 493 

Zachodniopomorskie – absolwenci: 30 311; liczba miejsce: 30 325 

Wielkopolskie – absolwenci: 70 760; liczba miejsc: 74 233 



Lubuskie – absolwenci: 18 618; liczba miejsc: 19 664 

Dolnośląskie – absolwenci: 49 412; liczba miejsc: 50 144 

Opolskie – absolwenci: 15 924; liczba miejsc: 19 055 

Śląskie – absolwenci: 79 186; liczba miejsc: 91 491 

Małopolskie – absolwenci: 67 168; liczba miejsc: 88 195 

 Pomorskie – absolwenci:48 208; liczba miejsc: 50 086 

Warmińsko-Mazurskie – absolwenci: 27 174; liczba miejsc: 29 193 

Podlaskie – absolwenci: 21 236; liczba miejsc: 28 500 

Mazowieckie – absolwenci: 110 237; liczba miejsc: 111 318 

Łódzkie – absolwenci: 44 576; liczba miejsc: 66 490 

Lubelskie – absolwenci: 40 519; liczba miejsc: 44 125 

Świętokrzyskie – absolwenci: 22 762; liczba miejsc: 24 580 

Podkarpackie – absolwenci: 41 171; liczba miejsc: 54 342 

Źródło: ministerstwo edukacji narodowej 

Karol Jałtuszewski, Wiadomości. 

 

Nie jedno, a dwudniowa wizyta i nie w Gdańsku, tylko w Warszawie – tak według 

nieoficjalnych danych jeszcze informacji ma wyglądać kolejny przyjazd prezydenta Stanów 

Zjednoczonych do Polski. Donald Tramp przyjął zaproszenie prezydenta, Andrzeja Dudy i 

najpewniej 31 sierpnia pojawi się w naszym kraju… 

 

Opozycja podzielona. Polskie Stronnictwo Ludowe zmienia zdanie i tym razem nie chce 

wspólnie z Platformą iść do wyborów, a to oznacza po pierwsze, porażkę Grzegorza Schetyny, 

który zabiegał o szeroką koalicję, a to koniec zjednoczonej opozycji, a po drugie, problem dla 

samego PSL, które w przypadku ewentualnego samodzielnego startu w wyborach, może nie 

przekroczyć progu wyborczego. [I o to chodziło – PiSowi oczywiście]. 

 

Zaskakujące słowa głównego ekonomisty Platformy Obywatelskiej, który twierdzi, że 

płaca minimalna w Polsce rośnie za szybko. Platforma oczekuje nie tylko wolniejszego wzrostu 

płacy minimalnej, chce również zachować umowy śmieciowe. O deklaracjach, które padły 

podczas forum programowego Koalicji Europejskiej, która wciąż nie wie, w jakim kształcie 

wystartuje w wyborach. 

Marcin Szypszak, Małgorzata Kałużyńska: – To ma być nowe otwarcie po stronie 

opozycji. … ofertę, która w założeniu ma przekonać potencjalnych wyborców. 

Schetyna: – Do wyborów idziemy jako Koalicja Obywatelska. Prawdziwie Obywatelska. 

Sęk w tym, że nie wiadomo, kto tę koalicję formułuje, czyje postulaty znajdą się w 

programie i kto będzie odpowiadał za ich realizację. Presję, czy taka koalicja w ogóle powstanie. 

Opozycja kluczy także w sprawie programu, nie pierwszy raz. Przykłady można mnożyć, 

choćby wiek emerytalny. Rok 2011 – w programie Platformy Obywatelskiej nie było ani słowa 

o podwyższeniu wieku emerytalnego. Po wygranych wyborach parlamentarnych ówczesny 

premier, Donald Tusk, ogłosił: 

- Stopniowo zrównywać i podwyższać wiek przechodzenia na emeryturę kobiet i 

mężczyzn. 

Prawo i Sprawiedliwość cofnęło tę reformę. Platforma głośno krytykowała tą decyzję. 

Dziś lider PO, Grzegorz Schetyna mówi z kolei: 

Schetyna: – Jeśli pada pytanie o wiek emerytalny, o słynne 67 lat, to przyznajemy, to był 

błąd. 

Ale jego polityczni partnerzy odpowiadają: 

Radosław Lubczyk 

Nie, to nie był błąd. Czy chcemy czy nie, wyższy wiek emerytalny jest 

koniecznością. 

Prezydent: – Mówiono, że nie da się tego zrobić, nie da się tego zrobić. Dalej są tacy, 

którzy krzyczą: będziemy podwyższać. Ja mam nadzieję, że nikt wieku emerytalnego nie 

podwyższy… – [to do leśników było]. 

Z szeregów opozycji płyną sprzeczne komunikaty w szeregu kluczowych kwestiach; 



Tomasz Sakiewicz, redaktor naczelny „Gazety Polskiej”: – Ta niespójność tego obozu 

powoduje, że nie da się wygenerować jednego sygnału. Po drugie, trzeba pamiętać, że Platforma 

przez wiele lat rządziła i także obietnic nie dotrzymała. 

Co każe stawiać pytanie o jej wiarygodność. Pytanie dotyczące na przykład programów 

socjalnych, wprowadzonych przez rząd Zjednoczonej Prawicy. 

Schetyna: – są potrzebne… 

Dziś Platforma mówi, że jest za: trzynastą emeryturą, wyprawką szkolną czy wreszcie 

programem rodzina 500+, choć jeszcze nie dawno otwarcie krytykowała jego założenia. 

Jan Grabiec 

Rzecznik prasowy Platformy Obywatelskiej 

„To jest dysfunkcyjne. 500 plus sprawia, że trwale bezrobotni rodzice nie podejmują 

pracy”. 

Wypowiedź dla „Super Expressu” z 26.11.2018 r. 

Co ciekawe, Nowoczesna, a więc najbliższy współpracownik koalicjant PO wciąż 

postuluje w swoim programie cięcie świadczenia wypłacanego rodzicom o połowę do kwoty 250 

złotych. 

Edyta Hołdyńska, publicystka, „Sieci”: – Wyraźnie nie ma jednej osi, która łączyłaby tę 

koalicję, jakkolwiek szeroko ona płynie… 

Koalicję, której ekspertem ekonomicznym i pomysłodawcą ma być Andrzej Rzońca. 

Andrzej Rzońca: – Koalicja Obywatelska przygotowała program… 

Ten sam, który opowiadał się za likwidacją w Polsce płacy minimalnej, a w swoich 

przewidywaniach dotyczących deficytu budżetowego pomylił się o prawie 100 miliardów 

złotych. Dziś Rzońca, wychowanek Leszka Balcerowicza, chce powrotu do sprzedaży majątku 

narodowego. Mówi o planach prywatyzacji państwowych spółek po ewentualnym odzyskaniu 

władzy przez Platformę Obywatelską. 

Rzońca: – W spółkach z udziałem skarbu państwa, w radach nadzorczych, w komitetach z 

nominacji wynagrodzeń, większość będą mieli akcjonariusze niezwiązani ze skarbem państwa. 

Należy przypomnieć, że za rządów Koalicji PO-PSL większość spółek skarbu państwa 

borykała się z ogromnymi problemami finansowymi. Przykładem PKP czy LOT, które bliskie 

były bankructwu. Dziś obie świetnie sobie radzą na rynku. LOT rozwija siatkę połączeń, stając 

się jedną z wiodących lotniczych marek w Europie. Dobrze radzą sobie też nasze kopalnie, które 

rząd PO-PSL wszystkie rząd zaklasyfikował do wygaszenia. Marcin Szypszak, Wiadomości. 

 

Senat przyjął dziś ustawę wprowadzającą zerową stawkę PIT dla osób do 26 roku życia. 

 

Senatorowie wsparli też prezydencką ustawę o wsparciu dla kredytobiorcy, między innymi 

frankowiczów… 

 

Drożyzna nie tak straszna jak mówi opozycja. Złe warunki pogodowe to główna przyczyna 

wyższych cen warzyw i owoców. Grzegorz Schetyna mówi jednak o chorych cenach 

w sklepach, ale politycy PO, jak sprawdziliśmy, manipulują cenami produktów… 

 

Porzucone obietnice prezydenta Warszawy. 

Warszawski Plac Bankowy nie dla kierowców. W miejsce dotychczasowego parkingu 

przed ratuszem warszawskie władze zainstalowały leżaki i donice z roślinami. Ma to być 

namiastka skweru obiecana przez Rafała Trzaskowskiego, kiedy ten był jeszcze kandydatem na 

prezydenta Warszawy. Z początkiem września, kosztująca ponad milion złotych, zostanie 

zdemontowana. 

Konrad Wąż, Maciej Strug: – Warszawska strefa relaksu: drewniane podesty, leżaki 

i czterdzieści drzew w donicach oraz około dwóch tysięcy różnych roślin na paletach. [Ale 

leżaków nie widać]. Wszystko to w samym centrum miasta… 

[Był to codzienny pakiet propagandy PiS przeciw Platformie Obywatelskiej]. 

 



Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Tata chłopca mógł być w Raszynie, przed śmiercią mógł pokazywać synowi na Okęciu… 

 

Koalicja: tak i to szeroka. Grzegorz Schetyna wysyła jasną wiadomość. Platforma zaczyna 

wypracowywać program. PSL stawia warunki, wie, czego chce, a czy znów z tego wyjdzie 

sojusz, ma okazać się w środę. Przepustką do koalicji ma być zdrowy rozsądek – słychać na 

konwencji w Warszawie, tylko że rozsądnie, byłoby już tę koalicję mieć. 

Arleta Zalewska: – To najważniejsza wiadomość, jaką do obecnych i wahających się 

koalicjantów chciał dziś wysłać Grzegorz Schetyna. 

Schetyna: – W Koalicji Obywatelskiej znajdzie się miejsce dla konserwatystów i lewicy, 

dla wierzących i niewierzących, dla ludzi z miasta i ze wsi, bo przepustką do Koalicji 

Obywatelskiej jest tylko przyzwoitość i zdrowy rozsądek. 

Tymczasem lider ludowców naradzał się w siedzibie swojej partii o rozmowach z szefem 

Platformy, dziś liderzy spotkali się po raz kolejny przed południem, Władysław Kosiniak-

Kamysz nie chciał, potem usłyszeliśmy go w Sejmie: 

WKK: – Dzisiaj w słowach Grzegorza Schetyny słyszeliśmy chęć budowy szerokiej 

koalicji, od konserwatystów po lewicę. My uważamy, że muszą być dwa wyraziste bloki: blok 

centrowy i blok lewicowy. [I w konsekwencji PiS nadal przy władzy]. 

Dziś po raz pierwszy padł termin na znalezienie ostatecznej odpowiedzi: razem czy 

osobno? 

Schetyna: – Środa, to jest ostatni czas, 

Marek Sawicki, Polskie Stronnictwo Ludowe: – Życzymy Grzegorzowi Schetynie 

sukcesów w budowaniu koalicji Platforma na lewo, my budujemy umiarkowane centrum… 

Schetyna: – Rozmawiam z prezesem Kosiniakiem-Kamyszem. 

Równoległa i to druga wiadomość, którą tym razem do wyborców stąd chcieli wysłać 

politycy, to kilkadziesiąt dyskusji z ekspertami pod hasłem: uzdrowić Polskę, gospodarkę, 

środowisko i służbę zdrowia. 

 

Dwa światy w szkołach, czyli miasta duże, miasta małe i liczby, które mówią same za 

siebie. W Gdańsku rekrutacja, to zupełnie co innego niż rekrutacja na przykład w Stalowej Woli 

– inna liczba uczniów, inne progi punktów i inne pieniądze. Siedemdziesiąt milionów kosztów 

ma się nijak do zera, więc o szczegółach teraz z dedykacją dla pana ministra: 

Katarzyna Górniak: – Dwa roczniki i dwa rekrutacyjne światy: miasto duże i miasto 

mniejsze. To półmilionowy Gdańsk: 

Aleksandra Dulkiewicz: – Dzisiaj stoimy przed dramatami wielu młodych ludzi. 

I 60-tysięczna Stalowa Wola: 

Janusz Zarzeczny, starosta stalowowolski: – Myśmy czekali na ten rok 2019 z wielką 

nadzieją… [Bo wreszcie będzie dostateczna ilość uczniów w szkole, a dotychczas były 

kilkunastoosobowe klasy]. 

Trudno o dwa bardziej różne podejścia do rekrutacji: w mniejszych miastach podwójny 

rocznik zapełnia opustoszałe szkoły. 

- Dobra wiadomość to? 

- Mamy dużo dzieci. 

Dużo dzieci w dużych miastach to bardzo duże wyzwanie logistyczne, 

Marcin Hintz, dyrektor VII liceum ogólnokształcącego w Gdańsku: – To bardzo trudne 

działanie, które realizowaliśmy przez 3 lata. 

W Gdańsku opcja stalowowolska zaprezentowana u ministra jako wzór, mogłaby się nie 

udać: 

- Dostałem telefon od dyrektorki i pyta się, co ma zrobić, ma 54 uczniów do klasy 

wojskowej i jedna była zaplanowana? 

- Proszę zrobić dwie. Decyzja krótka. Mogę? A dlaczego nie. Jaki problem? 

Minister: – To samo mogą robić wszystkie samorządy. 

Robią, tylko że jedna klasa na telefon nie wystarczy. 

Dulkiewicz: – Miasto Gdańsk przygotowało dwa razy więcej miejsc niż w ubiegłym roku. 

Okazało się, że to jest i tak za mało. 



Rekrutacja do szkół w Gdańsku: miejsca – 10 500; dodatkowe miejsca – 500; [to jednak 

nie dwa razy więcej]; nieprzyjęci – 1200; wolne miejsca – 2500 i gdy klasy trzeszczą w szwach, 

małe miasta mają większy komfort… 

[Powiedziałbym, że z tą dedykacją jednak nie wyszło]. 

Są jeszcze koszty: 

Janusz Zarzeczny, starosta stalowowolski, wypowiedź z wczoraj: – Szczerze powiem, że 

nie poniosłem żadnych kosztów. 

Koszty dużych samorządów idą zaś w miliony. 

Piotr Kowalczuk, wiceprezydent Gdańska: – Dostaliśmy z ministerstwa 700 tysięcy, na 70 

milionów. 

Dziesięć największych miast złożyło pozew zbiorowy. Chcą odzyskać od rządu pieniądze 

wydane na rządową reformę, która dla samorządów miała być bezkosztowa… Katarzyna 

Górniak, Fakty. 

[Tyle już słów zapisałem w temacie reformy szkolnictwa, a wszystko dlatego, że 

Kaczyńskiemu zachciało się zmienić programy w szkołach, aby zacząć uczyć w szkołach historii 

Polski według wersji Prawa i Sprawiedliwości, a do tego potrzebna była reforma całego 

szkolnictwa]. 

 

Waldemar Bonkowski, senator w Senacie: – …Frau Dulkiewicz kontynuuje politykę pana 

Adamowicza, a polityka w Gdańsku jest pro-dojczlandzka… Powinniście się zachowywać jak 

senatorowie Polskiego Senatu, a nie jak gdybyście byli partią dojczlandzką. 

Senatorowie Platformy kierują sprawę do komisji etyki… 

Senator Bonkowski od roku jest zawieszony w PiSie… 

Jeszcze Bonkowski: – Rondo graniczne wolnego miasta Gdańsk – gdzie my żyjemy? 

Błaszczak, minister na uroczystości na Westerplatte: – Jedno z rond nosi nazwę: Rondo 

wolego miasta, Gdańska… 

PJK: – zakamuflowaną opcję dojczlandzką – to o Śląsku… 

 

Miliony na odprawy w państwowych spółkach, na kluczowych stanowiskach jest tak 

dziwny ruch, że odchodzącym ze stanowisk przyjrzała się NIK. Odejście oznacza odprawę, więc 

ciekawe, że w wielu dużych spółkach w ciągu ostatnich kilku lat zarząd zmienił się sześć razy. 

Paweł Płuska: – Jedzie pociąg z daleka, a w pociągu zupełnie nowy skład i nie chodzi tu o 

wagony. Wprawdzie NIK w swym raporcie, podając konkretne kwoty i wytykając nonsensy, nie 

podaje nazw konkretnych firm, ale wszystko wskazuje na to, że ma na myśli PKP, gdy pisze o 

spółce, w której z 88 dyrektorów zmieniono 72, z czego 42 nie przepracowało dwóch lat, a 12 

nawet roku. Za to każdy, odchodząc, dostał odprawę, odszkodowanie czy ekwiwalent. 

Podobnie było w 30 strategicznych spółkach skarbu państwa [TVP, Polskie Radio, PWPW, 

PGNiG, Lotos, Poczta Polska, KW, KGHM, JSWSA, pap, Grupa Azoty, LOT, Enea, Tauron, 

Energa, PGE, GPW, PGZ, PKOBP, PZU, PFR, WĘGLOKOKS, nieczytelne, nieczytelne, PKP], 

a razem z odchodzącymi odpłynęły wielkie pieniądze. 

Stanisław Grzelak, departament gospodarki, skarbu państwa i prywatyzacji Najwyższej 

Izby Kontroli: – Podają tą kwotę 150 milionów złotych, które zostały wypłacone stu osobom, 

które zostały najlepiej uposażone. 

NIK mówi wręcz o niegospodarności, bo głębokie i częste zmiany odbijały się nie tylko na 

ich zarządzaniu, ale także wypłacane odprawy miały wpływ na sytuację, ekonomiczną, 

zwłaszcza że wypłacano je niezależnie od tego w jakiej formie zarząd firmę zostawiał. 

Opozycja podejrzewa, że właśnie stąd tak duże i częste zmiany. Znane są przypadki 

odpraw wypłacanych już po 3 miesiącach pracy, korzystanie z klauzul o zakazie konkurencji, 

gdy konkurencji brak w rotacji na wysokich stanowiskach. 

Grzelak, dalszy ciąg: – Na przykład jedna duża spółka, w której nastąpiły zmiany zarządu 

sześciokrotne w ciągu ostatnich kilku lat, a odprawy, które zostały wypłacone z tytułu tych 

zmian, no, idą w miliony złotych. 

Raport dotyczy lat 2011 – 2017 stanowiska kierownicze opuściło wtedy 1295 osób, ale 

568 osób w latach 2016 – 2017, to jest w ostatnich dwóch larach PiS. Stąd te żarty opozycji, że 

pewnie tym co rządzą, „te pieniądze się po prostu należały”. 



Borys Budka, Platforma Obywatelska: – Mówimy wyraźnie: to jest dojna zmiana. PiS 

potrafi zadbać o swoich. Kolejni PiSiewicze w spółkach skarbu państwa, to kolejne odprawy… 

Marek Sawicki, Polskie Stronnictwo Ludowe: – Skutecznie modlił się prezydent, Andrzej 

Duda: „Ojczyznę dojną racz nam wrócić Panie”. I doją tę ojczyznę. 

Najwyższa wypłacona kwota grubo przekroczyła cztery miliony złotych. Paweł Płuska, 

Fakty. 

 

Strzały, pożary i śmierć. Kobieta nie żyje i prawdopodobnie została zastrzelona – 

wszystko działo się dziś na warszawskim Bródnie. Policja zatrzymała 63-letniego mężczyznę… 

♣ 
2019-07-13 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2682 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Platforma nie wie, z kim wystartuje w wyborach, a Prawo i Sprawiedliwość przedstawia 

już liderów list wyborczych. 

 

Trzecia doba poszukiwań 5-letniego Dawida. 

 

PJK: – Mamy i zmianę, i kontynuację… 

 

Polska – Rosja o północy siatkarski pojedynek o finał. 

 

Sam prezes PiS wystartuje z Warszawy, premier, Mateusz Morawiecki z Katowic. 

 

PJK: – Zabiorom. Zabiorom to, co myśmy dali. 

[Znów nagrania z restauracji Sowa & Przyjaciele]. 

Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego: – Partia staje się wtedy 

niewiarygodna, kiedy obiecuje wszystko wszystkim i to dzisiaj trochę Grzegorz Schetyna 

właściwie wszystkim wszystko obiecywał, ale nie powiedział najważniejszego, jak zamierza te 

obietnice zrealizować? 

 

Powrót do prywatyzacji spółek skarbu państwa i zahamowanie wzrostu płacy minimalnej, 

to zaskakujące, wręcz szokujące postulaty programowe, jakie można było usłyszeć na konwencji 

programowej Koalicji Obywatelskiej. Takie są postulaty głównego ekonomisty Platformy 

Obywatelskiej. 

 

Straszą większym niż rzeczywisty wzrostem cen, straszą brakiem leków, straszą nauką, a 

za wszystko obwiniają rząd. Opozycja stosuje strategię kłamstwa. 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Kolejna doba poszukiwań… 

 

Podróż z niespodzianką. 

 

Była piątka Kaczyńskiego, jest szóstka Schetyny, czyli wyborczy program Platformy 

z jasną deklaracją. Bycie anty-PiSem to dziś za mało. Platforma obiecuje: trzynastą emeryturę co 

roku, niższe podatki, premie dla pracujących, związki partnerskie i przywrócenie handlu 

w niedzielę. 

[Dlaczego związki partnerskie są tak ważne? Czy homoseksualistów jest tak wiele 

w Polsce? 

Według danych niemieckiego instytutu Dalia, 4,9% społeczeństwa polskiego stanowią 

osoby homoseksualne. 

https://www.chillizet.pl/News/Policzono-ile-osob-homoseksualnych-zyje-w-Polsce-

Okazalo-sie-ze-mniej-niz-wynosi-srednia-europejska-2895 



Ale 2895 to nie 4,9%. W ogóle w Internecie jest wyjątkowo dużo informacji dotyczących 

przeróżnych aspektów LGBT]. 

„Szóstka Schetyny”: wolność i demokracja, gospodarka, służba zdrowia, środowisko, 

zarobki Polaków, oświata. 

Krótszy wiek emerytalny – utrzymane. 

13-ta emerytura – utrzymane. 

500+ - utrzymane. 

Związki partnerskie – legalizacja. 

Brak gimnazjów – utrzymane. 

Zakaz handlu – zniesienie. 

Obligatoryjne referendum – 1 milion podpisów. 

Schetyna: – Nie będziemy do tego zamieszania dokładali nowej reformy. Najpierw 

musimy posprzątać i uspokoić sytuację. Naszymi sojusznikami będą samorządy i nauczyciele. 

W końcu – związki partnerskie – najwyższy czas je wprowadzić, czas najwyższy, żeby każdy 

mógł mieć dostęp do informacji o najbliższej mu osobie, dowiedzieć się w szpitalu o stanie 

zdrowia i po nich dziedziczyć. Zrobimy to. 

Schetyna: – Jednym zbiorem ustaw usuniemy cały śmietnik bezprawia. 

Borys Budka, Platforma Obywatelska: – Oczywiście nie zniknie trójka dublerów 

Trybunału Konstytucyjnego. Oni nie są sędziami Trybunału Konstytucyjnego. 

Radosław Sikorski, Platforma Obywatelska: – Można wygrać. Tylko trza się wziąć do 

roboty. Proszę zobaczyć, kto wygrał w wyborach do Parlamentu Europejskiego. Ten kto chodził 

i rozmawiał z ludźmi. 

Schetyna: – Zacznie szanować człowieka, który pracuje. Gwarantuję, że ci, którzy 

zarabiają mniej niż 4 500 złotych brutto, dostaną dodatkową premię za aktywność i za pracę. 

 

Kajdanowicz: – Kaczyński w Warszawie, Morawiecki w Katowicach, Ziobro w Kielcach, 

a Wassermann w Krakowie. W sumie czterdzieści osób oprócz prezesa. 25 po raz pierwszy w 

roli liderów list. 

Jarosław Gowin: – Sam wybrałem, jak poprzednio ostatnie miejsce w Krakowie. 

Macierewicz jest jedynką w Piotrkowie Trybunalskim. 

 

Himalaista, Piotr Tomala, odebrał Legię Honorową, najwyższe odznaczenie francuskie 

państwowe. Był członkiem zespołu, który uratował schodzącą z Nanga Parbat Francuzkę, 

Ėlizabeth Revol. Odznaczenia czekają jeszcze na Adama Bieleckiego, Denisa Urubko i 

Jarosława Botora. 

 

Z pobiciu tego rekordu trudno się cieszyć, gdy Wisła w Warszawie sięga dna. Jeszcze 

miesiąc temu na wodowskazie było ponad 6 metrów, dziś niewiele było ponad 40 centymetrów. 

A to problem większości polskich rzek. Brakuje nam wody i wkrótce Polska zacznie zamieniać 

się w step… 

 

To będzie największy hotel w Polsce, 10 pięter, 1000 pokoi, przy samej plaży w 

Pobierowie. Budowa trwa, bo wójt gminy swego czasu sprzedał inwestorowi atrakcyjną działkę. 

Dziś były już wójt jest dyrektorem hotelu i żadnego konfliktu interesów nie widzi. Dyrektor 

Hotelu Gołębiewski w Pobierowie w budowie – Robert Skraburski… 

 

W amerykańskim stanie Luizjana ogłoszono stan wyjątkowy, a gwardię narodową 

postawiono w stan pełnej gotowości. Do wybrzeży zbliża się znad Zatoki Meksykańskiej 

huragan Barry… 

 

Na koniec Faktów historia z cyklu „spokojnie, to tylko awaria”. Chodzi o szczeciński 

tramwaj, który w trasie nieoczekiwanie zaczął przekazywać komunikaty po dojczlandzku. 

Zresetowanie systemu pomogło tylko trochę. Tramwaj przerzucił się na język angielski. Wiemy, 

dlaczego. 



Ten żółty tramwaj pochodzi z Berlina. Tam jeździł po… Aż, kiedy zajechał do zajezdni, 

sprzedano go do Polski. 

♣ 
2019-07-14 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2682 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Dalszy szybki dynamiczny rozwój Polski przez kolejne lata zapowiada PJK. 

Prezes Prawa i Sprawiedliwości wzywa do zakończenia wojny polsko-polskiej. 

 

Tropikalny sztorm nad Luizjaną. 

 

Wieczorem plejada gwiazd w Toruniu. 

 

Kolejny dzień poszukiwań 5-letniego Dawida… 

 

Chcemy szybko się rozwijać, ale to wymaga społecznej zgody. To wymaga zakończenia 

tej wojny, która toczy się w Polsce – tak mówił Jarosław Kaczyński na pierwszym wyborczym 

pikniku rodzinnym organizowanym przez Prawo i Sprawiedliwość. 

[Ależ oczywiście zgoda, tylko bez wojny polsko-polskiej usuniemy PiS od władzy i 

posprzątamy po nim]. 

[…] 

 

Ponad 100 tysięcy na błoniach pod Jasną górą słuchaczy radia Maryja… 

 

Politycy Platformy Obywatelskiej są zdziwieni deklaracją Grzegorza Schetyny o 

wycofaniu się z podwyżki wieku emerytalnego… 

 

W katedrze świętych apostołów Piotra i Pawła w Łucku na Ukrainie odbyła się msza 

święta z okazji zbrodni ofiar rzeźni wołyńskiej. Wzięli w niej udział przedstawiciele władz 

Polski… 

 

Jeszcze niedawno mówili, że nie ma pieniędzy. Teraz licytują się na obietnice wyborcze. 

 

Nasi siatkarze powalczą o trzecie miejsce w lidze narodów. 

 

Niebezpieczna misja zakończona sukcesem. Marynarze 8 flotylli obrony wybrzeża 

wydobyli wielką minę morską z okresu II wojny światowej znalezioną podczas pogłębienia toru 

wodnego Szczecin – Świnoujście… brytyjska mina morska… 

 

Dwa razy obiecać, to jak dotrzymać słowa – tak kilka lat temu z naiwności swoich 

wyborców kpił [niech zgadnę: Donald Tusk] liderzy Platformy Obywatelskiej. Dziś Grzegorz 

Schetyna składa obietnice, których koszt trudno oszacować. Platforma Obywatelska nie 

wykazuje ich źródeł finansowania. [Przecież to te same źródła finansowania, co obietnice PiS]. 

[…] 

Lista obietnic, jakie kandydat Platformy Obywatelskiej złożył w kampanii przed wyborami 

samorządowymi w Warszawie, była długa, to między innymi odbudowa stadionu 

lekkoatletycznego, budowa kolejnych linii metra, budowa obwodnicy śródmieścia czy żłobków, 

ale po blisko roku rządów Rafała Trzaskowskiego w Warszawie, większość z jego wyborczych 

zobowiązań okazała się tylko pustymi hasłami. 

[…] 



Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Poszukiwania… 

 

Elektryczne i elektryzujące bolidy na baterie… 

 

Wolta Ludowców – kto z kim i o co gra PSL? Czas rozmów się skończył, mówi szef 

sztabu PSL, co oznacza twarde nie dla koalicji z Platformą. Pytanie: czy tym samym przekreśla 

ideę Koalicji Obywatelskiej? 

[Myślę, że PSL zmierza do koalicji z Prawem i Sprawiedliwością. Zobaczymy]. 

[…] 

 

POLIN – Muzeum Historii Żydów Polskich bez dyrektora. Minister kultury ogłosił, że nie 

ma obligatoryjnego terminu powołania dyrektora… był konkurs… 

 

Defilada wojskowa na Polach Elizejskich – dziś dzień Bastylii – święto narodowe 

Francji… 14 lipca to data rozpoczęcia wielkiej rewolucji francuskiej… 

 

Serce Nowego Jorku zgasło w nocy na kilka godzin. Na Manhattanie stanęły pociągi metra 

i windy. Ciemności ogarnęły ulice, restauracje i teatry na Broadway’ju. Awarię spowodował 

pożar transformatora… 

 

1300 drzew w Chorzowie tuż przy Parku Śląskim. [Ma być wycięte i zabudowane] … 

Zgodę na budowę osiedla mieszkaniowego wydał wojewoda, bo to teren państwowy… 

 

Trzydzieści lat temu otrzymał nową wątrobę… 

 

Z jazdy na suwak robi obowiązek… 

♣ 
2019-07-15 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2669 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Ruszyła linia dla pacjentów w sprawie leków (800-190-590). 

 

Dla rozwoju potrzebna zgoda. 

 

PJK: – My nie chcemy wojny… [słyszymy to przed każdymi wyborami]. 

 

Letnie propozycje Telewizji Polskiej. 

 

W ciągu 10 pierwszych godzin dyżur telefoniczny pełniło 30 pracowników Narodowego 

Funduszu Zdrowia i Głównego Inspektoratu Farmaceutycznego, słuchawkę podnosili zapewne 

tysiące razy… [I to dowodzi najdokładniej, jak bardzo nadal brakuje leków w Polsce]. 

W aptekach jest już coraz lepiej, choć nieidealnie… [właśnie] 

Robert Gocał, prezes kieleckiej okręgowej izby aptekarskiej: – Leków stosowanych 

w chorobach tarczycy czy w nadciśnieniu albo w cukrzycy w dalszym ciągu brakuje w tych 

najbardziej popularnych dawkach… 

Leków poszukuje się również w Internecie. 

 

Rozpoczęcie przekopu Mierzei Wiślanej coraz bliżej. Urząd morski w Gdyni 

poinformował, że najkorzystniejszą ofertę w przetargu na pierwszy, najważniejszy etap 

inwestycji złożyło belgijsko-polskie konsorcjum. Jeśli dopełni formalności, a procedury 

odwoławcze nie przeciągną się, prace przy budowie kanału ruszą jesienią. 

[Myślę jednak, że nie powinno się wybierać najtańszej oferty, bo składają je firmy 

o bardzo słabym potencjale i potem wiele z nich bankrutuje. Powinno się w pierwszej kolejności 



analizować ostatnią realizację firmy i z jakim skutkiem się zakończyła. Przy takim podejściu 

okaże się, że ta najtańsza firma jeszcze nic porównywalnego nie zrealizowała]. 

Minister gospodarki morskiej i żeglugi śródlądowej zapewnia, że pieniądze się znajdą [!] 

 

Prezydent Słowacji, Zuzana Czaputowa z wizytą w Warszawie. W pałacu prezydenckim 

spotkała się z Andrzejem Dudą. Politycy rozmawiali między innymi o współpracy w regionie w 

ramach Unii Europejskiej w kwestiach bezpieczeństwa, ochrony środowiska i klimatu. 

Wcześniej była w Pradze, Budapeszcie i Brukseli. 

 

Kolejny dzień poszukiwań Dawida… zakończono poszukiwania w terenie. 

 

PJK: – To pani [dziecko]? Dziękuję bardzo. Nie ma dzisiaj większego prezentu dla Polski 

niż dzieci. – Ten tam oczywiście też. To jest naprawdę najlepsza rzecz, jaką młodzi ludzie mogą 

zrobić. – Jeśli mamy się bronić przed tym, co ja nazwałem ofensywą zła w swoim 

przemówieniu. – To musimy się bronić razem. – Bo naprawdę Polska musi pozostać Polską, 

musimy uratować naszą tradycję, naszą wiarę. – To wymaga społecznej zgody. To wymaga 

zakończenia tej wojny, która się toczy w Polsce. I my też będziemy szli w tym kierunku. My nie 

chcemy wojny. My chcemy, żebyśmy się porozumieli. 

Wojciech Biedroń, publicysta, „Sieci”: – Prezes Kaczyński doskonale sobie zdaje sprawę z 

tego, że nie da się budować, nie da się rozwijać Polski w atmosferze takiego ciągłego 

jednostronnego ataku, z którym mamy do czynienia po stronie opozycji, wściekłego, często 

bardzo nieuzasadnionego opartego na manipulacjach, często zwykłych kłamstwach. 

Schetyna: – Jednym zbiorem ustaw usuniemy cały śmietnik bezprawia… 

W przeszłości o politycznej konkurencji wyrażał się w ten sposób: 

Schetyna: – Strząsnąć ze zdrowego drzewa naszego państwa pisowską szarańczę. 

PJK: – Kończmy z tym. Potrzebne jest porozumienie. Potrzebna jest sytuacja, w której 

razem wykorzystamy tą wielką szansę, która dzisiaj naprawdę dla Polski istnieje. 

Mocne słowa pod adresem politycznej konkurencji padały w przeszłości z obu stron. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”: – Ten spór rozpoczęła 

Platforma Obywatelska, rozpoczął Donald Tusk niebywałym atakiem, takim całym przemysłem 

pogardy nawet nie wobec polityków, ale wyborców Prawa i Sprawiedliwości. 

Teraz jedna mówi, że czas z tym skończyć. Pytanie: Co na to druga strona? 

Miłosz Manasterski, redaktor naczelny agencji informacyjnej: – Ta wojna służy tylko 

i wyłącznie politykom opozycji, którzy cały czas podsycają negatywne emocje zarówno wobec 

polityków PiSu, jak i ich wyborców. 

Potwierdzają to pierwsze reakcje polityków PO na apel Jarosława Kaczyńskiego. Rzecznik 

Grabiec najpierw oczekuje przeprosin. Maciej Sawicki, Wiadomości. 

 

Holecka: – Co dalej z Platformą Obywatelską? Mimo upływu kolejnych dni, wciąż nie ma 

odpowiedzi na pytanie, w jakiej koalicji wystartuje w wyborach parlamentarnych. A Koalicja i 

jej stan jest na tyle ważny, że może przecież wpłynąć na jej propozycje programowe. Na razie 

Grzegorz Schetyna zaprezentował kilka punktów, których sam nie chce nazywać programem. 

Na konkrety, jak mówi, przyjdzie czas po wyborach. […] 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Pojedynek liderów w Warszawie, na Śląsku premier kontra były minister 

sprawiedliwości… Prawo i Sprawiedliwość – 42%, Koalicja Obywatelska – 27%. 

Ziobro: – Skoro do tej pory, mimo że wybory już za pasem, opozycja na czele z panem 

Schetyną nie chcą się zdecydować, w jakiej formule w tych wyborach wystąpi, to cóż tu mówić 

o kwalifikacjach przywódczych? 

Takie podszczypywanie Grzegorza Schetyny przez polityków Prawa i Sprawiedliwości, to 

sygnał dla lidera Platformy. Że telenowele pod tytułem negocjacje opozycji, PiS zaczyna 

wykorzystywać w kampanii, by demobilizować wyborców Platformy. A opozycja nie ma dziś 

dobrej pozycji wyjściowej. To pełen sondaż Kantar dla Faktów i TVN24: 

PiS – 42%; Koalicja Obywatelska – 27%; K15 – 6%; Wiosna – 5%; Wolność – 3%; PSL – 

3%; SLD – 2%; razem – 2%; Ruch Narodowy – 1%. Próg wyborczy – 5%. 



Według nieoficjalnych informacji Faktów rozmowy między liderami Platformy i PSL od 

piątku są zawieszone. Po deklaracji Grzegorza Schetyny, że Platforma poprze związki 

partnerskie, co zostało w PSL uznane za manifestacyjne zerwanie rozmów o współpracy. 

- Nie boi się pan, że PSL nie przekroczy progu wyborczego? 

Władysław Kosiniak-Kamysz, Polskie Stronnictwo Ludowe: – To jest odważna decyzja, 

ale do odważnych świat należy. 

W sondażu padło też pytanie: w jakim też układzie powinna iść opozycja? Czy takim, jak 

w euro-wyborach? Czy w innym? 

OPOZYCJA. RAZEM CZY OSOBNO? 

Opozycja razem – 50%; PO+PSL – 22%; Osobno! – 11%; PO+Lewica – 11%. 

PiS kończy już układać listy wyborcze, a liderzy tych list zostali przedstawieni. Deklaracja 

szefa sztabu wyborczego, to nadrabianie straconego czasu. 

Krzysztof Brejza, Platforma Obywatelska: – Grzegorz Schetyna, który jest twarzą 

programu „szóstka Schetyny”, powinien startować z Warszawy, będzie startować z Warszawy. 

To oznacza starcie liderów w stolicy. Identycznie było 4 lata temu, gdy zderzyła się Ewa 

Kopacz i 8 [chyba numer listy], gdy w Warszawie startował Donald Tusk. 

Jan Grabiec, Platforma Obywatelska: – Nie jest to walka dwóch polityków czy dwóch 

stronnictw politycznych, to jest kwestia przyszłości Polski, wyboru pewnej drogi rozwoju 

Polski. 

W Katowicach z premierem Morawieckim ma się zmierzyć były minister sprawiedliwości, 

Borys Budka. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

♣ 



2019-07-16 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2673 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI –Michał Adamczyk 

Niższe podatki, to więcej pieniędzy w portfelach Polaków, a konkretniej rocznie prawie 10 

miliardów złotych. Rząd zdecydował o obniżce podatku dochodowego i to już od października. 

 

Złamane porozumienie. 

 

Poł wieku temu ruszyła historyczna misja na Księżyc. 

 

Strasburg, bo w Parlamencie Europejskim debata i głosowanie nad kandydaturą Ursuli von 

der Leyen na przewodniczącą Komisji Europejskiej. Mimo zgody unijnych państw jej wybór nie 

jest oczywisty za sprawą socjalistów i liberałów. Wczoraj te same frakcje zablokowały wybór 

Beaty Szydło na ważne stanowisko w Europarlamencie. 

Maksymilian Maszenda, Anna Olszak: – Kandydatura Beaty Szydło na szefa ważnej 

komisji zatrudnienia po raz drugi została odrzucona w tajnym głosowaniu. 

Wybór zwyczajowo powinien być formalnością, bo komisję wsparła grupa 

konserwatystów-reformatorów, a ta zgłosiła kandydaturę Beaty Szydło. Była premier w 

majowych wyborach [w Polsce] zdobyła rekordowe, również w Europie, ponad 500 tysięcy 

głosów. 

Jadwiga Wiśniewska, europoseł, europejscy konserwatyści i reformatorzy: – To pokazuje, 

jak bardzo elity europejskie oderwały się od swoich obywateli. Przecież w wyborach do 

Parlamentu Europejskiego obywatele [Polski, a nie Europy] mieli głos i ponad 520 tysięcy ludzi 

w Polsce uznało, że pani premier jest bardzo godną i dobrą kandydatką. 

Kulisy odrzucenia kandydatury Beaty Szydło zdradził prezes Prawa i Sprawiedliwości, 

Jarosław Kaczyński: 

„To zaskoczenie nie tylko dla nas, bo mieliśmy zawarte pewne porozumienia na 

najwyższym szczeblu. Premier Mateusz Morawiecki informował mnie, że tuż po tym 

głosowaniu zadzwoniła do niego kanclerz Dojczlandu, Angela Merkel 

z przeprosinami, wyrazami zdumienia i szoku po tym, co się stało. Zapewniała, że 

wszyscy przedstawiciele Europejskiej Partii Ludowej głosowali za kandydaturą pani 

premier”. 

Jarosław Kaczyński 

Źródło: PAP 

[PJK jest jedynym, który wierzy w kłamstwa Morawieckiego]. 

Jarosław Kaczyński dodał, że odrzucenie kandydatury Beaty Szydło, to nie tylko złamanie 

zawartych porozumień. 

„Jeżeli w tej chwili umowy, porozumienia, nie są przestrzegane, to jest to z jednej 

strony kwestia pewnego gniewu, który panuje w Unii Europejskiej, a z drugiej 

strony – kwestia wartości. Polska, jeśli chodzi o wartości, jest w zupełnie innym 

miejscu niż bardzo wiele państw europejskich. Beata Szydło zapłaciła po prostu za 

to, że jest reprezentantką katolickiego kraju i uznaje chrześcijańskie wartości”. 

Jarosław Kaczyński 

Źródło: PAP 

Ale należący do europejskiej partii ludowej eurodeputowani PO i PSL nie kryli dziś 

satysfakcji z ponownego zablokowania kandydatury byłej polskiej premier. 

Andrzej Halicki, europoseł, europejska partia ludowa: – Tych polskich złych nawyków, bo 

Prawu i Sprawiedliwość to już weszło w krew, naprawdę nie warto tutaj tego przenosić. 

Mimo tajnego głosowania nie jest tajemnicą, że zasady obowiązujące w europarlamencie 

złamali socjaliści i liberałowie. 

Beata Mazurek, europoseł, europejscy konserwatyści i demokraci: – Nie chcemy dopuścić 

do sytuacji, by komisja, która nam przypadła w udziale jako naszej grupie, żeby o tym, kto 

będzie przewodniczącym, była osoba wskazywana przez inne frakcje, nie przez naszą. To jest 

sytuacja absurdalna i nie do przyjęcia. 



Kolejna odsłona politycznej walki w Strasburgu widoczna była również dziś w czasie 

dyskusji nad wyborem Dojczki, Ursuli von der Leyen na nowego szefa komisji europejskiej. 

Ursula von der Leyen, kandydatka na przewodniczącego komisji europejskiej – W Europie 

wciąż jeszcze musimy walczyć z ubóstwem. Jako matka siedmiorga dzieci wiem, że dla nich 

ogromne znaczenie ma dostęp edukacji, sportu, muzyki, zdrowej żywności i sprzyjającego 

środowiska naturalnego. 

Dla niego, wybór nowego szefa komisji europejskiej ma wyjątkowo gorzki smak. 

Dojczlandzki chadek, Manfred Weber był czołowym kandydatem na to stanowisko europejskiej 

partii ludowej, która zdobyła najwięcej miejsc w europarlamencie. W niejasnych 

okolicznościach w Brukseli nagle zaczął być jednak faworyzowany kandydat przegranych 

socjalistów, Frans Timmermans. Ostateczny kompromis i wybór Ursuli von der Leyen wywołał 

wściekłość socjalistów i rozgoryczenie europosłów chadecji. 

Manfred Weber, europoseł z Dojczlandu, europejska partia ludowa: – Ustalanie 

kandydatów za zamkniętymi drzwiami raz na zawsze muszą się skończyć. Będziemy o to 

walczyć, a dzisiejszy dzień jest dla nas nowym początkiem. 

Europosłowie przez kilka godzin prezentowali swoje oczekiwania od przyszłego szefa 

Komisji Europejskiej, między innymi odpolitycznienia tej instytucji. 

Patryk Jaki, europoseł, europejscy konserwatyści i reformatorzy: – Za każdym razem, 

kiedy proszę kogoś w Europie: pokaż mi jedno rozwiązanie prawne, jedno, nie osiem, nie 

dziesięć, które wprowadzono w Polsce, a nie w innych krajach, zapada cisza. Dlatego pytam, 

czy zamierza pani zakończyć niedorzeczne polityczne działania związane z artykułem 7? 

Do wyboru szefa Komisji Europejskiej potrzeba 376 głosów. Przy groźbie braku poparcia 

socjalistów i liberałów, to wciąż nie jest pewne, a mogłoby doprowadzić do politycznego 

kryzysu w Unii. 

Sophia in ‘t Veld, europoseł, porozumienie liberałów i demokratów, pyta, nie tylko jest, 

czy jest pani właściwą osobą, ale czy jest właściwą osobą na to stanowisko. I na razie nie jestem 

do tego w pełni przekonana. 

Tajne głosowanie nad kandydaturą Ursuli von der Leyen rozpoczęło się o godzinie 

osiemnastej. Wynik będzie ogłoszony późnym wieczorem. Maksymilian Maszenda, 

Wiadomości. 

Adamczyk – Okazało się, że nie późnym wieczorem, a już teraz, według informacji 

z ostatniej chwili, Ursula von der Leyen została przewodniczącą Komisji Europejskiej. 

 

To będzie pierwsze od dziesięciu lat cięcie podatku dochodowego. Rząd przyjął ustawę, 

która obniża podstawową stawkę PIT z 18 do 17%. Skorzysta na tym 25 milionów Polaków. 

Zmiany mają wejść w życie już w październiku… 

 

Zakończył się pierwszy etap rekrutacji do szkół średnich. Przytłaczająca większość 

uczniów dostała się do jednej z wybranych przez siebie szkół. Ci, którzy nigdzie się nie 

zakwalifikowali, muszą czekać na drugi etap rekrutacji. Miejsc w szkołach średnich nie 

zabraknie, bo jest ich więcej od liczby chętnych. 

Jan Korab, Maria Ruman: – Choć nie wszystkim uczniom kończącym podstawówkę lub 

gimnazjum udało się dostać do szkół średnich pierwszego wyboru, na korytarzach nie widać 

było zrozpaczonych. W pierwszym, zakończonym dzisiaj etapie rekrutacji, ponad 90% zostało 

przyjętych do szkół średnich nie zawsze wymarzonych. Decydują nie tylko wyniki egzaminów 

na świadectwie, ale także punkty dodatkowe. Jak co roku najbardziej oblegane są licea 

znajdujące się na szczytach rankingów. Wszyscy uczniowie znajdą swoją szkołę w kolejnym 

etapie rekrutacji. Dla 725 tysięcy uczniów zostało przygotowanych 830 tysięcy miejsc 

w szkołach średnich. Harmonogram rekrutacji jest inny w różnych województwach. Władze 

stolicy pozwoliły uczniom ubiegać się o miejsce w nieograniczonej liczbie szkół. 

Dopuszczenie do aplikowania w Warszawie do dowolnej liczby oddziałów 

wywołało niepotrzebny chaos i utrudniło rodzicom i uczniom oszacowanie 

możliwości dostania się do określonej szkoły. Ostrzegaliśmy przed tym. #rekrutacja 

Żródło: twitter.com 

@pobozy 



Ogólnopolską normą było umieszczenie trzech szkół. [Rekordzista wskazał 176 

oddziałów]. Teraz warszawscy uczniowie zmuszeni są zaczekać do 25 lipca, drugiego etapu 

rekrutacji, kiedy wyjaśni się, którą szkołę wybiorą ci uczniowie, którzy na listach wpisali ich 

kilkadziesiąt. W Warszawie liczba absolwentów szkół podstawowych i gimnazjów wynosi 

niecałe 28 tysięcy. [Ale w Warszawie ubiega się wiele z okolic Warszawy]. Przygotowanych 

miejsc jest ponad 43 tysiące – informuje mazowieckie kuratorium oświaty. Jan Korab, 

Wiadomości. 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Czekali całą noc, z nerwów nie byli w stanie odnaleźć własnego nazwiska. Uczniowie 

z sześciu województw poznali wyniki rekrutacji. Do żadnej szkoły nie dostało się: w Łodzi, 

w Kiecach, we Wrocławiu ponad półtora tysiąca, w Poznaniu i Warszawie trzy tysiące uczniów. 

Czeka ich dogrywka, mimo że niektórzy z nich to świetni uczniowie, O bolesnym zderzeniu z 

reformą: 

Katarzyna Górniak: – Do tablicy wyników ze wstrzymanym oddechem. 

[Ale bo też znaleźć swoje nazwisko na kilkudziesięciu stronach maszynowego druku jest 

makabryczne]. 

Odetchnąć z ulgą mogą w sześciu województwach, choć poczucie ulgi zapamiętają 

z tegorocznej rekrutacji. 

Ostatnio dużo się mówi o problemach z rekrutacją młodzieży do liceów. 

Kto przede wszystkim odpowiada za te problemy? 

Przede wszystkim władze centralne (rząd) – 56% 

Przede wszystkim władze lokalne (samorząd) – 25% 

Nie wiem. Trudno powiedzieć – 19% 

Źródło: Kantar dla Faktów tvn i tvn24 

Minister: – W Polsce w tym roku ponad 103 tysiące miejsc więcej jest przygotowanych 

niż absolwentów szkół podstawowych i gimnazjów. 

[Jeśli to prawda, to po co przygotowano 100 tysięcy miejsc więcej niż absolwentów szkół 

podstawowych i gimnazjów?] 

Kinga Marczak, matka przyszłej licealistki: – Proszę zobaczyć, ilu kandydatów jest na 

jedno miejsce. Te dzieci nie dostają się do wymarzonej szkoły, ale nawet do żadnej szkoły. 

Uczniowie niezakwalifikowani do szkół średnich w miastach wojewódzkich: 

Katowice – niezakwalifikowani: 190. Wolne miejsca: 729 

Poznań -                                      3410.                        1700 

Wrocław                                     1618.                         1901 

Warszawa – niezakwalifikowani: 3173. Wolne miejsca: 2436 

Wśród nich co czwarty ma świadectwo z paskiem. 

[Ale co znaczą te wolne miejsca? Tyle było czy tyle ich jest jeszcze?] 

Listy niezakwalifikowanych ścielą się metrami. To listy osób niezakwalifikowanych tylko 

do jednego warszawskiego liceum. Na tych listach widać, że niektórzy uczniowie dostawali się 

dopiero do 46-ej albo 61-ej szkoły w kolejności do których składali dokumenty. To wcale nie 

oznacza, że tacy uczniowie zajmowali miejsca w systemie. 

Renata Kazanowska, wiceprezydent Warszawy: – Pozwoliliśmy aplikować do 

nieograniczonej liczby szkół po to, aby młodzież mogła w pierwszej rekrutacji znaleźć swoją 

szkołę. Rekordzista wskazał 197 oddziałów. 

Nawet jeśli przy pierwszej rekrutacji uczeń naprawdę zaszalał, system i tak 

zakwalifikował go tylko do jednej szkoły. W Warszawie blisko pięć tysięcy uczniów dostało się 

do szkoły ósmego lub dalszego wyboru. 

[Szalony system mimo wszystko, bo teraz uczniowie będą jeździli w odległe miejsca od 

zamieszkania]. 

Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

Nie przerywamy poszukiwań, wciąż szukamy Dawida – zapowiada policja… 

 

Kompletnie pijany w drodze na Giewont… 



 

Do ilu razy sztuka? W Parlamencie Europejskim PiS ponownie zgłosił Beatę Szydło na 

szefową komisji zatrudnienia i ponownie została odrzucona. Ci, co głosowali przeciw, mówią 

krótko: nie reprezentuje wspólnych europejskich wartości. Prezes Kaczyński jest zaskoczony, 

bukietu na razie nie ma. 

Jakub Sobieniowski: – Ewentualna trzecia próba może być jeszcze trudniejsza dla Beaty 

Szydło po tej reakcji na swoją drugą porażkę: 

Beata Szydło: – Ja jestem, być może, jedną z niewielu osób na tej sali, dla której wartości, 

te prawdziwe wartości europejskie, które tworzą naszą wspólnotę i z której przede wszystkim 

nasza wspólnota wyrosła, są bardzo ważne. 

Mówiąc, że niewielu w tej sali jest takich jak ona, sama Beata Szydło nie poprawiła 

swoich notowań. Pierwsze głosowanie przegrała 21:27. Wczoraj było, jak widać, jeszcze gorzej 

– 19:34. A posłowie, którzy głosowali przeciw niej, mówili wprost: Nie mamy nic przeciwko 

frakcji konserwatystów. Należy im się stanowisko szefa komisji, ale nie Beacie Szydło. 

[Ciekawe są te wyniki. Wprawdzie nie wiadomo, jakie były zasady głosowania, bo 

głosujących tylko pięćdziesięciu, a nie cały parlament. To jednak zważywszy, że 27 z PiS 

weszło do Parlamentu, wskazywałoby, że nawet z PiS nie wszyscy głosowali]. 

Posłowie Parlamentu Europejskiego głosowali przeciw, bo nie chcieli, żeby została 

wybrana Beata Szydło, która jest antyeuropejskim symbolem… 

Radosław Sikorski: – Rządzić w Parlamencie Europejskim, biorąc wszystkich pod but, się 

nie da. Tu trzeba zawierać kompromisy, zawierać koalicje, a tego PiS po prostu nie potrafi. 

Stanowiska w Europarlamencie są ważne, bo są wyrazem siły, dają wpływy, a większe 

wpływy dają większe pieniądze w unijnym budżecie, który właśnie ma być negocjowany. Tak 

jak stanowiska. Tymczasem Zdzisław Krasnodębski już nie został wiceprzewodniczącym 

Europarlamentu… 



Ursula von der Leyen, kandydatka na przewodniczącą Komisji Europejskiej: – Przez wieki 

Europejczycy walczyli o praworządność. A praworządność to najlepszy sposób, by tę wolność 

chronić. Dlatego kompromisów nie będzie, jeśli chodzi o poszanowanie zasad praworządności. 

Nie dopuszczę do tego. Komisja Europejska zawsze będzie niezawisłym strażnikiem litery 

traktatów. Sprawiedliwość jest ślepa. Będzie chronić praworządności tam, gdzie jest ona łamana. 

Urodzona w Brukseli Dojczka zapewniała też parlament, że specjalną rolę jej zastępcy 

zachowa Frans Timmermans. Do ostatniej chwili przed rozpoczęciem głosowania kandydatka na 

szefową Komisji spotykała się z europejskimi frakcjami, walcząc o każdy głos. 

Posłowie Prawa i Sprawiedliwości dziś długo dyskutowali, jak zagłosować. Ostatecznie 

zadeklarowali poparcie dla Ursuli von der Leyen. Dla Faktów Maciej Sokołowski, Sztrasburg. 

 

…Ewolucja Władysława Kosiniaka-Kamysza od koalicji entuzjasty do sceptyka była dość 

krótka. Prześledźmy ją krok po kroku. Najpierw to on rzucił hasło: wszyscy razem z Platformą i 

SLD [23 lutego]. Potem jeszcze to rozwinął [30 marca}. I tak było przez całą kampanię, aż 

przyszło przełamanie dzień po wyborach [27 maja]. Stał się grabarzem koalicji [1 czerwca]. Z 

sondażu widać, jakie ryzyko ponosi PSL [ale wspomniano wcześniej, że PSL szuka koalicji z 

Kukizem’15, a to by znaczyło, że pójdzie jak Kukiz z Prawem i Sprawiedliwością. Zobaczymy]. 

♣ 
2019-07-17 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2582 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Szokujące zeznania przed komisją śledczą do spraw VAT. Kolejny świadek potwierdza, że 

za czasów rządów PO-PSL mafie watowskie rozkwitały i na potęgę kradły pieniądze. 

 

W Sejmie ustawa 500+ dla niepełnosprawnych. 

 

Wieś zdominowana przez kobiety. W ciągu dziewięciu lat nie urodził się w naszej 

miejscowości żaden chłopak… 

 

Jerzy Meysztowicz, Nowoczesna: – Okaże się, że 1 października niedługo będzie świętem 

narodowym, dlatego że wszelkie obietnice dotyczące Polaków i obietnice transferów socjalnych 

będą kojarzone z 1 października. 

 

Dziś w 75 rocznicę wyzwolenia Ankony uhonorowano polskich żołnierzy. Od dowództwa 

brytyjskiego otrzymali rozkaz ruszenia na wschód półwyspu apenińskiego… 

 

Żołnierze będą mogli łatwiej i szybciej przechodzić na emeryturę. Zniknie wymóg 

ukończenia 55 lat… zajmuje się Sejm… 

 

Ochotnicze straże pożarne jeszcze w tym roku otrzymają wsparcie w wysokości 82 

milionów złotych… 

 

Poszukiwania Dawida wciąż trwają. Chłopiec rozmawiał z matką chwilę przed 

zaginięciem… 

Szef związku zawodowego celników przed komisją śledczą zeznał: 

Sławomir Siwy: – Informowaliśmy o tym, że właśnie w świetle prawa dochodzi do 

rozwoju patologii, który rozwój nie byłby możliwy bez aktywnego udziału niektórych wysoko 

postawionych urzędników w ministerstwie finansów, ale i innych resortach. 

Byliśmy, ja osobiście jako związek zawodowy szykanowani. 

Wprost stawiano mi na przykład zarzuty za informowanie o nieprawidłowościach właśnie 

w formacji, o możliwościach łatwiejszego przemytu, któremu chcieliśmy przeciwdziałać. 

Nam pod kontem vatu tych paliw nie wolno było ruszać. Tutaj funkcjonariusze byli od 

tego odwodzeni. 



Funkcjonariusze byli bezradni. Nie mieli sprzętu. Mieli patyk. Tak? Żeby zmierzyć 

wysokość paliwa. Nie było żadnego sprzętu, który by tą mógł przepompować w celu 

odmierzenia. De facto wymierzenia prawidłowych należności. 

Komuś zależało na tym, żeby Polacy po prostu kupowali paliwo rosyjskie i dojczlandzkie. 

Jest wtedy w sejmie informacja, że jest to, prawda, na wniosek, że jest to jakaś osobista 

interwencja pana premiera Donalda Tuska. 

Dosłownie jeździła jak woda mineralna, bez żadnych kontroli. [alkohol] 

Legalizowano na potężną skalę te automaty [do hazardu] jako niskie wygrane, a dawały 

wysokie wygrane i wszyscy to wiedzieli. 

 

Obietnice polityczne wiążą tylko tych, którzy w nie wierzą. Tak kilka lat temu z naiwności 

swoich wyborców kpili liderzy Platformy Obywatelskiej. 

[A PJK nawołuje do zakończenia wojny polsko-polskiej. A przecież to jest w najlepsze 

dalszy ciąg wojny polsko-polskiej w wykonaniu TVP przy poparciu Prawa i Sprawiedliwości]. 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Poszukiwania Dawida nadal trwają… 

 

Po dwa, trzy punkty dzielą od wymarzonych klas. [Jedni nie chcą iść do technikum, bo 

chcą iść na studia, inni muszą mieć biologię i chemię, bo chcą iść na medycynę]. 

 

Kiedyś padła polityczna obietnica, dziś w Faktach padnie pytanie: Kiedy oświadczenie 

majątkowe żony premiera? 

 

Samochód pełen dzieci i dramatyczny wypadek… 

 

Komisja ogłosiła dzisiaj, że przystępuje do drugiego etapu naruszenia przez Polskę prawa. 

„… nowy system środków dyscyplinarnych nie zapewnia niezależności i 

bezstronności Izby Dyscyplinarnej Sądu Najwyższego, w skład której wchodzą 

wyłącznie sędziowie wybrani przez Krajową Radę Sądownictwa, którą z kolei 

powołuje Sejm…” 

Źródło: Komisja Europejska 

Maciej Sokołowski, tvn24 bis, Strasburg: – Komisja Europejska dała Polsce dwa miesiące 

na reakcję. Jeśli przepisy dyscyplinarne nie zostaną zmienione i sędziowie będą wciąż zależni od 

polityków, do Trybunału w Luksemburgu trafi kolejna skarga na Polskę. 

Taką decyzję po wakacjach pewnie podejmie nowa już Komisja Europejska, ale zajmować się 

nią będzie wciąż ten sam wiceprzewodniczący, Frans Timmermans. 

Andrzej Duda, prezydent wczoraj: – Zachowanie Komisji Europejskiej od samego 

początku traktuję jako formę opresji wobec Polski. Mam nadzieję, że tego typu praktyki zostaną 

zaprzestane… 

Ursula von der Leyen, wczoraj: – Przez wieki Europejczycy ciężko walczyli o 

praworządność… [było] 

Wynik głosowania: 383/327. [Wynik głosowania za Ursulą von der Leyen]. 

Stanisław Piechota, Platforma Obywatelska, w Sejmie na wózku inwalidzkim: – To jest 

proteza nakładana na system, ma tworzyć wrażenie, że oto okazujemy troskę tym rodzinom 

[z niepełnosprawnymi]. 

 

Infolinię o lekach dziś obsługują tylko dwie osoby. 

♣ 
2019-07-18 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2644 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Ustawa pekaesowa wychodzi naprzeciw mieszkańcom mniejszych miejscowości. Dzięki 

niej mają przywrócić połączenia tam, gdzie je skasowano. 



 

Grzegorz Schetyna ogłosił koniec zjednoczonej opozycji. 

Grzegorz Schetyna: – Koalicja partyjna zakończyła swój żywot. 

Czarzasty: – Zabrakło odwagi, zabrakło wiary, zabrakło umiejętności liderskich… 

 

…Rząd do każdego wozo-kilometra dopłaci złotówkę. Warunek jest jeden: co najmniej 

10% kosztów samorząd musi wyłożyć z własnej kasy. 

O szczegółach rozmawiano dziś w kancelarii premiera. Uczestniczyli samorządowcy 

różnych opcji politycznych. [A ileż tych opcji politycznych mamy w Polsce?] 

O pieniądze będzie można wnioskować od 1 sierpnia. Chętnych nie brakuje. Na 

przywracanie połączeń autobusowych rząd przeznaczy w tym roku 300 milionów złotych, w 

każdym kolejnym będzie to już 800 milionów. Jakub Wojtanowski, Wiadomości. 

 

Ponad 40% Polaków przeznacza swoje pieniądze z 500+ na rozwój swoich dzieci. Według 

badań kolejne są na przyszłość swoich dzieci i wydatki na bieżące potrzeby. To obala mit, że 

Polacy wydają pieniądze z rządowych programów na inne cele niż dzieci… 

[Ale na co wydaje pieniądze z 500+ pozostałe 60% Polaków?] 

 

Bezpieczeństwo militarne i energetyczne, wsparcie trójmorza i priorytety związane 

z kryzysem imigracyjnym, to priorytety sojuszu Polsko-Amerykańskiego, o którym w 

Waszyngtonie rozmawiali przedstawiciele naszego rządu… 

 

Najpotężniejszy baron narkotykowy świata za kratami… 

 

Polka, Patrycja Berezowska zadebiutowała w wielkim stylu na wielkim maratonie w 

kalifornijskiej Dolinie Śmierci. To pierwsza reprezentantka naszego kraju, która dotarła do mety 

i ustanowiła nowy rekord wśród kobiet… 

Kto odpowiada za grabież 250 miliardów złotych z kasy państwa za rządów PO-PSL? 

 

Tłok w drodze na Śnieżkę… 

 

Opozycyjnego zamieszania z koalicjami ciąg dalszy. Grzegorz Schetyna ogłosił kolejny 

projekt polityczny pod znaną już nazwą „Koalicja Obywatelska”. Ma to być, tu cytat: nowa 

formuła politycznej ekspresji, z której wynika, że nie będzie sojuszu Platformy Obywatelskiej 

ani z PSL, ani SLD. Jeśli niedawno deklarujący jedność politycy, dziś znowu wzajemnie się 

atakują… 

 

To ma być polityczny plan na odzyskanie władzy, ale tak zwana szóstka Schetyny… rodzi 

coraz więcej pytań… 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Nie będzie żadnej wspólnej koalicji, ale za to jest decyzja. Platforma zdecydowała 

jednogłośnie, że idzie do wyborów samodzielnie jako Koalicja Obywatelska i jak ogłosił 

Grzegorz Schetyna, ma być koalicją ludzi a nie partii. 

Krzysztof Skórzyński: – Nie było tu dziś nawet pożegnalnej fotografii, nie mówiąc 

o uścisku dłoni na do widzenia. Nie jest to rozwód za porozumieniem stron. 

Grzegorz Schetyna: – Decyzja Polskiego Stronnictwa Ludowego kończy historię Koalicji 

Europejskiej. 

SLD jak widać, na żywo śledziło wystąpienie szefa Platformy. Ale na ostatniej prostej nie 

zmieniło decyzji. Tym zatem, którzy mogli się już pogubić w tych układankach, przypomnimy, 

co dziś zostało z Koalicji Europejskiej. Ze wspólnego bloku najpierw na własne życzenie 

wypisało się Polskie Stronnictwo Ludowe. Dziś zaś wypchnięty z koalicji został Sojusz Lewicy 

Demokratycznej i to już nie decyzja własna, a decyzja Platformy. Zieloni też na dziś znikają, 

Zostały więc [w opozycji] trzy partie, jedna główna i plus bliżej nie określeni samorządowcy. 



Kosiniak-Kamysz: – Czy widać jakąkolwiek żałość w moim głosie czy w tym gronie, jak 

tu jesteśmy? 

Czarzasty: – Miałeś Grzegorzu wielką szansę na to, żeby być przywódcą polskiej 

demokracji. Dzisiaj abdykowałeś z pozycji lidera opozycji. 

Koniec szerokiej koalicji oznacza, że PSL idzie do wyborów samo, [to się jeszcze okaże], 

a SLD będzie jednoczyło lewicę. To rezygnacja z tego, co w euro-wyborach nazwano premią za 

zjednoczenie. Bo choć opozycja w maju przegrała, to jednak miała bardzo wysokie poparcie, a 

metoda, którą przelicza się do Sejmu głosy na mandaty, tak zwana metoda Donta premiuje duże 

partie i szerokie porozumienia. Rozdrobnienie oznacza dużo trudniejszą walkę z PiSem, a PSL 

walkę o przekroczenie progu wyborczego. 

Kosiniak-Kamysz: – Chcemy dać szansę tym wszystkim, którzy nie mieli na kogo 

głosować w wyborach europejskich… 

Tajemnicą poliszynela jest, że w Platformie silny był opór przed tak zwaną starą gwardią 

SLD, czyli politykami, których nazwiska na listach (Joanna Senyszyn, Marek Dyduch, Jerzy 

Jaskiernia] polityków PO mogłyby zniechęcić konserwatywnych wyborców Platformy, czy w 

ogóle pójść na wybory. 

Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 



Pochanke: – Było o rozwodzie, teraz pytanie o mariaż. Lewica chyba teraz razem. [razem, 

SLD, Wiosna]. 

Włodzimierz Czarzasty, Sojusz Lewicy Demokratycznej: – Ktoś musi mieć wiarę 

w zwycięstwo, ktoś musi mieć w takim momencie jaja. Marzę o tym, żeby PiS odsunąć od 

władzy i marzę o tym, żeby w Polsce było państwo świeckie, prawa kobiet, prawa mniejszości. 

Jednoczesne konferencje w Łodzi i w Warszawie: SLD, Wiosna i partia razem. Politycy 

lewicy schowali do kieszeni ambicje, chociaż całkiem niedawno iskrzyło między Wiosną 

a Adrianem Zandbergiem. Internetowe wymiany ciosów między Wiosną a SLD z kolei były 

prawdziwą atrakcją w sieci. A konflikt między SLD a partią razem to już tradycja. 

Robert Biedroń, Wiosna: – nie wciągnie mnie pan w tę dyskusję… 

I tu jest znak zapytania. Ciepła posada w Brukseli w zamian za niepewny los w Polsce. 

 

Uwaga, niebezpieczna aplikacja. Aplikacja, która modyfikuje twarz, wygląd. Twórca tej 

aplikacji to jest człowiek z Rosji. 

 

Takiej akcji jeszcze nie było. Najlepsi funkcjonariusze i kryminalni, i laboranci szukają 5-

letniego Dawida. Szukają inaczej niż dotąd… 

 

35 głosów za, 8 przeciw i Słowaczka staje na czele europejskiej komisji zatrudnienia. PiS 

postanowił po raz trzeci Beaty Szydło nie wystawiać i nie narażać. I bzdurą okazało się to 

tłumaczenie, że Szydło nie wybrano, bo jest z katolickiego kraju. Słowaczka również jest 

katoliczką. Lucia Durisz Nicholsonova. [Czyli wyboru dokonywała sama komisja w swoim 

składzie – to odpowiedź na moje wcześniejsze pytania]. 

 

Radosław Sikorski, eurodeputowany Platformy Obywatelskiej: – I Frans Timmermans jest 

katolikiem, i osoba, która zwyciężyła jest z kraju katolickiego i to konserwatywnej grupy, więc 

w ogóle nie o to chodziło. I te próby szczucia wierzących Polaków na Unię Europejską 

i dorabiania sobie ideologii do własnej nieudolności są żałosne. 

[Oj, nie była to nieudolność. Wręcz jest to kierunkowy kurs polityki reformatorów]. 

W Komisji Europejskiej każde państwo ma zagwarantowane jedno stanowisko. 

Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

Tajne listy, mimo że sąd kazał je publicznie pokazać, kancelaria sejmu wciąż gromadzi 

materiały. To są listy z nazwiskami osób, które poparły kandydatów do Krajowej Rady 

Sądownictwa. [Może listy są dopiero teraz tworzone?] 

Szanowny Panie Redaktorze! 

Kancelaria Sejmu respektuje prawomocne orzeczenia sądów. Potwierdzamy, że do 

Kancelarii Sejmu wpłynęło przedwczoraj (16 lipca) pisemne uzasadnienie 

orzeczenia Naczelnego Sądu Administracyjnego w sprawie, która wyniknęła 

z wniosku o udostępnienie informacji. Aktualnie analizowany jest całokształt 

korespondencji w tej sprawie, w tym treść pierwotnego wniosku, treść orzeczenia 

i jego uzasadnienie – są to niezbędne czynności, które muszą poprzedzić wykonanie 

orzeczenia NSA. Warto przypomnieć, że sprawa dotyczy dokumentów 

zawierających szereg danych osobowych, w tym numery PESEL oraz wzory 

podpisów, stąd postępowanie Kancelarii Sejmu musi być szczególnie precyzyjne i 

odpowiedzialne, by podczas realizacji orzeczenia nie doszło do naruszenia innych 

przepisów. 

Warto podkreślić, że obowiązujące przepisy ustawy o dostępie do informacji 

publicznej zakreślają 14-dniowy termin na zrealizowanie wniosku. 

Z poważaniem 

Centrum Informacyjne Sejmu 

[Ale z upublicznieniem danych osobowych i wysokości pensji w Narodowym Banku 

Polski nie było takich obiekcji]. 

 

Obiecuję, w 2024 odejdę z urzędu – ogłasza Donald Tramp… 



 

Największym kłamstwem Internetu jest: „Przeczytałem regulamin i akceptuję”. Większość 

z nas nie czytało regulaminu Googla czy fejsbuka, mimo że z tych usług korzystamy. 

[…] 

 

To miasto nie śpi i nie zaśnie przez 4 dni – tak Jerzy Owsiak zaprasza na festiwal do 

Kostrzyna… 

 

Nurkowie, którzy schodzą na dno Bałtyku. Nie szukają bursztynu, tylko zbierają śmieci i 

wszystko filmują. Znajdują między innymi wycieraczki samochodowe, opon na szczęście do 

Bałtyku już nikt nie wrzuca… 

♣ 
2019-07-19 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2635 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Sejm uchwalił ustawę wprowadzającą 500+ dla niepełnosprawnych… 

 

Wiosna, SLD i razem, razem idą do wyborów… 

 

Napięcie na linii Waszyngton – Teheran… 

 

Sztuka na kołach, czyli zlot masyv track… 

 

Koalicja SLD z Koalicja Europejską dała lewicy 5 mandatów… 

 

Liderzy PSL, Kukiz’15 i bezpartyjnych samorządowców podpiszą porozumienie 

o wspólnym starcie w wyborach. Jak na razie Paweł Kukiz tym informacjom nie zaprzecza. Taki 

sojusz byłby zaskakujący, bo w przeszłości Kukiz nazywał ludowców, tu cytat: organizacja 

przestępcza.  

 

Rozpiętość skrzydeł: nieco ponad 3,5 metra, waga: 12 kilogramów. Zestawy bezzałogowe 

„flej aj”, bo o nich tu mowa, w powietrzu mogą spędzić maksymalnie 150 minut. Ministerstwo 

obrony narodowej zdecydowało o zakupie 36 takich dronów dla wojsk obrony terytorialnej… 

Sejm przyjął ustawę o weteranach, która zapewnia pełną opiekę medyczną i wyższe 

dodatki… 

 

Polska w elitarnym gronie. Jako pierwszy kraj z Europy Środkowo-Wschodniej zostaliśmy 

przyjęci do rady rządowej: junajtis nejsys globel contakt, to sieć narodów zjednoczonych 

skupiająca blisko 10 tysięcy firm z całego świata. Polska jest czternastym członkiem… 

 

Należy słuchać argumentów Polski w kwestii nowej polityki migracyjnej – oświadczyła 

nowa szefowa Komisji Europejskiej w jednym z pierwszych wywiadów wymienionej 

w dojczlandzkiej prasie. To daje faktyczną zmianę wobec naszej części Europy… 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Dajcie nam kilka tygodni, a wywrócimy scenę do góry nogami. A czy się na scenę 

dostaną, pyta: 

Krzysztof Skórzyński –  

Robert Biedroń: – Szanowni państwo. Zrobiliśmy to. 

Ludzie czekali na ten moment, kiedy lewica stanie razem, poda sobie ręce… 

KS: – To były jedne z krótszych negocjacji koalicyjnych w historii. Wszystko zaczęło się 

wczoraj o 23:30, a dziś o 13-ej zakończyły publiczną deklaracją, że lewica do wyborów idzie 

razem. A dokładniej: razem, SLD i Wiosna. 

Adrian Zandberg, razem: – Budujemy siłę, która zmieni polską politykę. 



Włodzimierz Czarzasty: – Proszę państwa, dogadaliśmy się po to, żeby wygrać. 

Wczoraj ustaliliśmy jedną rzecz: chcemy być ze sobą. 

KS: – Odstawiając żarty na bok. Ten moment wepchnął SLD w ramiona Wiosny i partii 

razem. Platforma była dla Sojuszu pierwszym wyborem. Koalicja lewicy jest z konieczności. 

Przez tempo rozmów na razie nie wiadomo, jak będzie wyglądało, gdy przyjdzie mówić o 

konkretach. 

Scenariusze są dwa. Pierwszy: Lewica pójdzie do wyborów pod auspicjami jednej partii, 

na przykład SLD, a pozostałe dwie po prostu dostawiają na tej liście swoich kandydatów. Opcja 

druga: SLD + Wiosna + razem tworzą wspólny koalicyjny komitet wyborczy. Jakie to ma 

znaczenie? Ano takie, żeby dostać się do Sejmu, w tym drugim przypadku trzeba mieć więcej 

niż 8% poparcia. W pierwszym wystarczy 5%. Tyle tylko, że idąc pod szyldem SLD, to ta jedna 

partia będzie dostawała pieniądze z budżetu i jej lider podzieli je według uznania. Przy koalicji 

cała kasa jest dzielona według umowy i nikt nie może jej zmienić, ale to gra bardziej ryzykowna. 

Leszek Miller, eurodeputowany Sojuszu Lewicy Demokratycznej: – Zobaczymy, może 

tym razem nie będzie pół punkta procentowego za mało. 

KS: – Lewica raz już taki scenariusz testowała cztery lata temu, gdy SLD poszło do 

wyborów w koalicji z Januszem Palikotem. Jak to się skończyło? Te 0,45% zabrakło, wypchnęło 

lewicę z Sejmu, pierwszy raz po ’89 roku. Decyzja o formule startu będzie pierwsza. Druga: kto 

wystartuje? 

Rachunki krzywd: 

Zandberg o SLD: 

„(…) przez lata pod słowem „lewica” funkcjonowała w Polsce partia pełna 

skorumpowanych aparatczyków, w dodatku wdzięcząca się do biznesu i mająca 

w nosie pracowników”. 

Źródło: Dziennik Bałtycki 

 



Czarzasty o Wiośnie: 

„Trudno jest się połączyć z partią, która przedstawiła program za milion złotych. Ja 

myślę, że jeżeli pan Biedroń zejdzie z chmury i przestanie być Bogiem… Bo wie 

pan, z Bogiem się trudno rozmawia”. 

Źródło: gazeta.pl 

 

Biedroń o SLD: 

„Byłem pół życia w SLD, wiem, jak wygląda praca w strukturach, znam ludzi. To 

partia wielu postpezetpeerowców i karierowiczów w fatalnym wydaniu”. 

Źródło: Gazeta Wyborcza 

Włodzimierz Czarzasty: – Nie wkręci nas pan w to, że tam koledzy mówili, nie mówili. 

Żeśmy o sobie wzajemnie gadali takie bzdury. Jak żeśmy wczoraj sobie wszystko wybaczyli… 

Adrian Zandberg: – Tutaj nikt nikogo nie chcę zeżreć, nikt nikogo nie chce zniszczyć, nikt 

nikogo nie chce zabić… 

KS: – Lewica zamierza jeszcze rozmawiać o wspólnym starcie z ruchami miejskimi. 

Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

Fantastyczna pomyłka w Sejmie. W głosowaniu nad 500+ dla niepełnosprawnych 

przegłosowano wariant korzystniejszy. PiS tak długo i gromko oklaskiwał siebie, że w 

zamieszaniu przeszła poprawka opozycji. Jak się z tego wycofać, skoro z honorem nie da, pyta: 

Katarzyna Górniak: – Miało być jak zwykle. Najpierw płomienne przemówienie: 

Bożena Borys-Szopa, minister rodziny, pracy i polityki społecznej: – Powiem tylko tyle: 

rodzice i opiekunowie dorosłych niepełnosprawnych na nas liczą. Mam nadzieję, że się nie 

zawiodą. 

KG: – Później gorące oklaski od prezesa i całego PiSu i na koniec formalność – 

głosowanie. Tym razem chwila tryumfu zmieniła się w chwilę nieuwagi, a ręce zajęte 

klaskaniem, zapomniały zagłosować. 

Marszałek Kuchciński: – Sejm poprawkę przyjął. 

KG: – W ławach rządowych konsternacja. A u opozycji radość – wygrała głosowanie. Po 

dwóch minutach do marszałka dotarło, co się właśnie stało. 

Marek Kuchciński, marszałek Sejmu: – Ogłaszam 3 minuty przerwy i zwołuję konwent 

seniorów do ciemnego saloniku. 

Barbara Chrobak, Kukiz’15: – Nie skupili się na głosowaniu, tylko na klaskaniu… 

Paweł Szramka, Kukiz’15: – Ewidentnie przegapili moment głosowania… 

KG: – [zagłosowali tylko posłowie opozycji, dokładnie 41 posłów. Nie zagłosowali obecni 

na sali [posłowie PiS] oklaskujący panią minister i dlatego pani minister i prezes Kaczyński nie 

głosowali i może dlatego nie cieszyli się również wicepremierzy Gowin i Gliński. 

Adam Szłapka, Nowoczesna: – Posłowie Prawa i Sprawiedliwości poparli bardzo dobrą 

poprawkę opozycji, która zwiększa wsparcie dla osób niepełnosprawnych. 

KG: – To oznacza, że Sejm poprawką Platformy Obywatelskiej zwiększył właśnie 

kryterium dochodowe świadczenia 500+ dla dorosłych osób niepełnosprawnych. Zgodnie z 

rządowym projektem mieli dostać dorośli niepełnosprawni niezdolni do samodzielnej 

egzystencji, ale nie wszyscy, bo około pół miliona, których świadczenia nie przekraczają 1100 

złotych. 

Sławomir Piechota, Platforma Obywatelska: – Bardzo wielu ludzi w bardzo trudnej 

sytuacji nie będzie miało prawa skorzystać z tego świadczenia. 

- Dlaczego im nie pomagacie? – to głos z sali. 

Minister: – Właśnie im pomagamy, pani poseł. Właśnie im pomagamy. 

Krzysztof Paszyk, Polskie Stronnictwo Ludowe: – Jak chcecie mieć państwo na sumieniu 

sytuację wielu niepełnosprawnych, to proszę bardzo, róbcie tak dalej. 

KG: – Zgodnie z poprawką PO do progu nie będzie wliczana emerytura ani renta, na 

przykład po zmarłych rodzicach, którą otrzymuje wielu dorosłych niepełnosprawnych. 

Jagna Marczułajtis-Walczak, Platforma Obywatelska: – Bardzo się cieszymy, że przeszła 

ta poprawka. To jest bardzo ważna poprawka dla niepełnosprawnych. Oni na to czekali. 

KG: – PiS czeka nie lada zagwozdka. 



Łukasz Schreiber, Prawo i Sprawiedliwość: – Zobaczymy. Zobaczymy. 

KG: – Rząd planował na świadczenie wydać 3 miliardy złotych. Za sprawą poprawki 

będzie ono przysługiwało większej grupie osób. Projekt trafi teraz do Senatu i to senatorowie 

zastanowią się, czy odebrać to, co przypadkiem zostało dane. Katarzyna Górniak, Fakty. 

♣ 
2019-07-20 sobota 

POLITYKA nr 29 (3219) 17.07 – 23.07.2019 

„Szóstką w piątkę” – Jerzy Bacyński 

Opozycja wreszcie przerwała milczenie. Platforma Obywatelska, występująca pod 

szyldem Koalicji Obywatelskiej, ogłosiła główne punkty programu wyborczego nazwane 

„szóstką Schetyny”. Niektóre brzmią ogólnikowo (np. te dotyczące służby zdrowia), inne 

wymagają doprecyzowania i wyjaśnień (choćby plan podwyżek najniższych wynagrodzeń), ale 

jak na formację, o której przed tygodniem PiS mówił jak o politycznym zombie, KO 

nieoczekiwanie wymierzyła władzy kilka bardzo poważnych i celnych ciosów. Efekt 

zaskoczenia po stronie obozu rządzącego był aż nadto widoczny: tuż po wystąpieniu Grzegorza 

Schetyny głos zabrał Jarosław Kaczyński, przedstawiając partyjne „jedynki”, co zapewne miało 

medialnie przykryć Forum KO. Prezes PiS był jednak wyraźnie skonsternowany, ograniczył się 

do odczytania jakichś w połowie nierozpoznawalnych nazwisk, nie odnosząc się ani słowem, ani 

aluzją, ani jedną insynuacją do programu opozycji. Zupełnie nie w jego stylu. Zatkało także 

zwykle sprawną maszynę propagandową PiS: poza rutynową kpiną rzeczniczki partii nie było 

żadnej reakcji, polemiki; zdaje się, że wciąż trwa poszukiwanie odpowiedniej odpowiedzi. 

[Ja zauważyłem tylko wypowiedzi niektórych polityków PiS w stylu: „wszystkim 

wszystko obiecali, nie podając, z czego to sfinansują”. Tak jakby PiS nie obiecał wszystkim 

wszystko, jakby PiS powiedział z czego sfinansuje swoją „piątkę” i resztę obietnic]. 

Przede wszystkim podważona została lansowana przez PiS teza, że opozycja nie ma 

żadnego planu, pomysłu, programu. No więc już ma. Co więcej, teraz to opozycja przejmuje 

inicjatywę, bo do czasu „piątki Kaczyńskiego” PiS właściwie niczego nowego nie 

zaproponował. Wypowiedzi premiera Morawieckiego w Katowicach sugerowały jedynie, że 

partia do końca sierpnia przedstawi jakieś plany dotyczące poprawy służby zdrowia, walki ze 

smogiem, wsparcie dla młodzieży i seniorów. Tymczasem wszystkie te obszary zostały już przez 

PO/KO wskazane jako własne pole programowe i zajęte mniej lub bardziej konkretnymi 

propozycjami. Cokolwiek teraz władza ogłosi, będzie zmuszona, otwarcie lub pośrednio wejść 

w polemikę z planami i deklaracjami opozycji. A to bardzo niekomfortowa sytuacja, bo do tej 

pory rządzący znajdowali się w sytuacji monopolu narracyjnego. Po raz pierwszy od trzech lat to 

opozycja wybrała, i to bardzo niedogodnie dla PiS punkty starcia. KO zamierza bowiem 

atakować władzę oskarżeniami o doprowadzenie do ciężkiej „choroby państwa” wskazując, 

obszar po obszarze, zaniedbania, błędy, niekompetencję i prywatę partyjnych nominatów. A tu 

przykładów jest pod dostatkiem i każdy dzień przynosi następne. 

Z tego punktu widzenia priorytety zostały dobrze wytypowane. Praworządność, służba 

zdrowia, polityka senioralna, oświata, ochrona środowiska to tematy, którymi można do woli 

grillować PiS. Jednocześnie „szóstka Schetyny” jest niezłą propagandową odpowiedzią na 

„piątkę Kaczyńskiego”. Przypomnijmy, że propozycje PiS obejmowały 500 złotych na każde 

dziecko, obniżkę pierwszego progu PIT i likwidację PIT dla młodych, 13 emeryturę oraz – na 

doczepkę – autobusy lokalne. Potem jeszcze doszła tzw. świnia plus. Cały ten program 

ogranicza się niemal wyłącznie do bezpośrednich transferów pieniężnych. Opozycji łatwo 

będzie wykazać, że wypłaty – w sumie najprostsze, co każdy rząd może zrobić – zastąpiły 

politykę państwa. A jeśli już podejmowane były przedsięwzięcia zwane reformami, to 

okazywały się nieporadne, destrukcyjne, chaotyczne, jak w oświacie, wojsku, dyplomacji, 

energetyce, wymiar sprawiedliwości itd. PO deklarując, że nic „co zostało dane, nie będzie 

odebrane”, zaoferowała więc wyborcom swoisty program „PiS plus”. To znaczy: nie ruszymy 

„piątki”, bo to prawa nabyte, a dodajemy „szóstkę” i jeszcze dużo więcej, jeśli chodzi o poprawę 

jakości państwa. W ten sposób „morderczy dla opozycji” plan Kaczyńskiego zostaje otoczony – 

ostatnio modne określenie – kordonem sanitarnym. Cokolwiek jeszcze „PiS da”, da to również 

opozycja, ale ona da to, czego PiS dać nie może i nie potrafi, czyli „uzdrowienie” usług 



i instytucji publicznych. Takie jest główne przesłanie. W konkurencji na wiarygodność to od 

razu wyrównuje szanse: KO nie ma rzeczywiście wielkiej wiarygodności jako „dawca 

pieniędzy”, za to PiS nie ma żadnej wiarygodności w reformowaniu, realnej naprawie państwa. 

[…] 

[Gdyby Schetyna teraz potrafił eksplorować te tezy. Kaczyńskiego pokazują kilka razy 

dziennie, Schetyna rzadko widoczny. Może nie ma możliwości w mediach, ale jak go zaproszą, 

to nijakuje na potęgę]. 

♣ 
2019-07-21 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2592 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Znani i lubiani artyści, wakacyjna trasa koncertowa dwójki. W tę sobotę gości w Łomży… 

Rozmowy z Polakami w całym kraju… 

Potrzebujemy zgody dla realizacji polskich spraw. Nie pozwólmy na brak tolerancji i brak 

szacunku – to apel premiera i czołowych polityków Prawa i Sprawiedliwości. Choć kampania 

wyborcza formalnie jeszcze się nie zaczęła, formalnie trwają rozmowy na różne tematy ważne 

dla Polaków… 

 

Na opozycji trwa festiwal wzajemnych oskarżeń o rozbijanie koalicji i o to kto jest 

bardziej lewicowy, a kto prawicowy. Pomysł na zwycięstwo przez zjednoczenie upadł. Wciąż 

brak, chyba że za takie uznać próby bezpośrednich spotkań polityków Platformy i Nowoczesnej 

z wyborcami. 

Maksymilian Maszenda, Oliwia Pełka: – To ma być recepta na odzyskanie głosów, 

politycy z klubu PO/KO odwiedzają kolejne bazary i rozdają plastikowe gadżety. 

- Damy panu takie coś na pamiątkę… Może pan da wnukom, dzieciom… Proszę bardzo. 

Krótki rzeszowski spacer kilku posłanek został niezauważony. 

- Zobaczymy, jak duża jest ta giełda, bo… 

To i tak można by uznać za sukces po wczorajszej próbie przekonywania do siebie 

wyborców w Stalowej Woli. 

- Czego uciekacie? 

- Kłamczuchy i złodzieje! 

Nie po raz pierwszy największą złość wzbudził członek sztabu wyborczego PO, Bartosz 

Arłukowicz. 

- Puste obietnice! 

- Partia oszustów! Do roboty! 

Politycy PO ponoszą konsekwencje ośmiu lat afer czy podnoszenia obciążeń podatkowych 

przy ciągłym braku pieniędzy w budżecie praktycznie na wszystko. 

Zbigniew Kuźmiuk, europoseł, Prawo i Sprawiedliwość: – Gdyby mieli choć krztę 

wiarygodności, to powinni coś zrobić przez te osiem lat, kiedy rządzili. Nie zrobili nic. 

- Ale to są takie jaja robicie? 

- Nie… 

Teraz politycy tej formacji są atakowani nie tylko przez wspominających czasy ich 

rządów, ale też przez swoich niedawnych partnerów politycznych z Sojuszu Lewicy 

Demokratycznej. Po decyzji o osobnym starcie rywalizacja w szeregach opozycji przybiera na 

sile. Szykuje się bratobójcza walka, a działacze opozycji oskarżają się wzajemnie. Padają 

zarzuty o nieudolność Grzegorza Schetyny. 

Marek Balt, europoseł, Sojusz Lewicy Demokratycznej: – Grzegorz Schetyna mówił: 

Chodźcie wszyscy do mnie, a później wszyscy powiedzieli: Dobra, idziemy. To powiedział: Nie. 

Już teraz was nie chcę. 

Na lewicy na razie powstaje jedna lista: SLD. Wiosny i razem. Ale pojawiły się informacje 

o możliwych podziałach. Pominięcie działaczy Unii Pracy, Socjaldemokracji Polskiej, Twojego 

Ruchu. A także Wolności i Równości. Chcieliby stworzyć konkurencyjną drugą lewicową listę. 



Tomasz Sakiewicz, redaktor naczelny „Gazety Polskiej”: – Platforma będzie udawać partię 

centro-lewicową, a z kolei lewica będzie atakować Platformę za to, że nie jest dostatecznie 

lewicowa. No więc tutaj wygląda na to, że już się jatka zaczęła. 

[Będzie udawać, będzie atakować dopiero, ale już wygląda na to, że już się jatka zaczęła]. 

Platforma Obywatelska za brak jednej szerokiej koalicji obwinia PSL. Straszy wyborców, 

że nie przekroczą progu wyborczego. To akurat nie jest wykluczone. A PSL po wycofaniu się z 

jednej koalicji z lewicą szuka nowej, tym razem z prawicą. 

Piotr Zgorzelski, Polskie Stronnictwo Ludowe: – Najgorszą rzeczą byłoby to, jak by 

koalicja zaczęła podbierać sobie głosy. Trzeba nawet wyborców Prawa i Sprawiedliwości 

przekonywać. 

Jednak wzajemne podbieranie sobie głosów przez partie opozycyjne wydaje się 

nieuniknione. 

Norbert Maliszewski, profesor, politolog, Uniwersytet Kardynała Stefana Wyszyńskiego: 

– Partie opozycyjne może i będą tworzyć jakieś pakty o nieagresji, ale tak naprawdę będzie 

trwać taka woja pod dywanem pomiędzy buldogami. 

- W lewo… W lewo… 

A kampania wyborcza nawet się jeszcze nie zaczęła. Maksymilian Maszenda, 

Wiadomości. 

 

25 osób zatrzymanych i policjantka w szpitalu – to policyjna statystyka po marszu 

równości, który przeszedł wczoraj ulicami Białegostoku… 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

25 osób zatrzymanych, sfilmowane dantejskie sceny. Scena kopania kilkunastoletniej 

dziewczyny, bo szła w marszu równości. Scena bicia młodego chłopaka przez tak zwanych 

obrońców tradycyjnych wartości… 

 

Sekcja zwłok 5-letniego Dawida dopiero jutro… 

 

Wybory parlamentarne na Ukrainie. Prezydent, który jeszcze niedawno był telewizyjnym 

komikiem, wprowadza i tu własną partię. Partia nazywa się tak, jak serial, w którym grał, a 

ukraińscy analitycy mówią: ten serial ciągle trwa. W prezydenckiej partii jest jak na planie 

filmowym. 

 

Trzy tysiące oszukanych pielęgniarek. Za kurs doszkalający zapłaciły po kilka tysięcy 

złotych, ale firma przerwała szkolenie i zniknęła. A jej właściciel współtworzy właśnie kolejne 

firmy. Za nadzór nad szkoleniami odpowiada ministerstwo zdrowia… 

 

Każdy w piwnicy coś pędzi, a minister rolnictwa chce, by pędzili dalej. Takich gorzelni 

ma być jak najwięcej na promocyjnych zasadach. W kraju, który bije rekordy w piciu, o 

promocję bimbru pyta… [Ale my na tym skończymy]. 

♣ 
2019-07-22 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2592 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

O budowie polskiego czołgu zaczynamy rozmawiać poważnie, ale nim projekt ujrzy 

światło dzienne, nasi zbrojeniowcy zmodernizują T72. 

Prawie dwa miliardy złotych na modernizację czołgu… 

Polska ma więcej czołgów niż Francja, Wielka Brytania czy Dojczland, ale spora ich część 

wymaga modernizacji i po latach zaniedbań właśnie nadszedł na to czas… 

 

Minister msw, Elżbieta Witek – Nie ma, nie było i nie będzie zgody na to, żeby atakować 

kogokolwiek bez względu na to jakie ma poglądy czy przekonania… 

 

Zero tolerancji dla chuligaństwa i sprawna akcja policji… 



 

Fantastyczny koncert i miliony widzów… 

 

…chłopiec został zamordowany. Ciało chłopca odnaleźli policjanci w sobotę na trasie A-2 

między Warszawą a Grodziskiem Mazowieckim… 

 

Przekazujcie naszą historię następnym pokoleniom – mówili byli więźniowie na 

Majdanku… 

 

Partia prezydenta Ukrainy „sługa narodu” po raz pierwszy w historii tego kraju może 

utworzyć jednopartyjną większość parlamentarną… 

 

Dariusz Bohatkiewicz: – …Niespodzianki nie będzie. Będzie to Boris Johnson, [czytaj: 

Dżonson] były mer Londynu, były szef brytyjskiej dyplomacji, za głosowanie ponad 160 tysięcy 

członków brytyjskiej partii konserwatywnej, czyli Torysów, z nich około 70% poparło właśnie 

Borisa Johnsona. Jutro ostatnie posiedzenie rządu poprowadzi pani premier, Theresa May, a w 

środę rano premier Theresa May złoży dymisję królowej, Elżbiecie II. Natomiast Boris Johnson 

otrzyma misję stworzenia nowego brytyjskiego gabinetu. 

 

To było prawdziwe święto polskości za oceanem. Już po raz 81 ulicami Bahal w Stanie 

Nowy Jork przeszła parada Pułaskiego… 

 

Lech Wałęsa musi przeprosić Jarosława Kaczyńskiego… 

 

Polska pomoc zmienia życie Syryjczyków… 

 

Premier Mateusz Morawiecki i Kuba Błaszczykowski w Truskolasach razem 

zapowiedzieli budowę nowoczesnego boiska dla najmłodszych, które pozwoli grać, trenować i 

osiągać sukcesy takie, jak nasz słynny reprezentant… 

 

Ani sondaże, ani eksperci nie dają szans opozycji w nadchodzących wyborach. Mimo to w 

ostatnich dniach rozpętała się dyskusja, czy w szeregach opozycji w ogóle są kompetentni 

kandydaci, którzy w razie wyborczego sukcesu potrafiliby zarządzać państwem? 

[…] 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”: – Opozycja przez takie 

lenistwo i zaniechanie pracy programowej, która powinna być prowadzona permanentnie, no, 

wypłukała się z osobowości… 

Małgorzata Ogórek: – Ja bym się nie śmiała do końca, bo mówimy, że wymienia Marek 

Suski starą gwardię. Ale zobaczmy, to na starej gwardii Platforma Obywatelska oparła swoje 

jedynki do Parlamentu Europejskiego. Jest to pierwszy sygnał dla wyborców… 

Stankowski: – Myślę, że pan Grzegorz Schetyna powinien objąć ministerstwo głupich 

kroków… 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Ministrem edukacji jest od niedawna, a opozycja już żąda dymisji. Po ataku na 

uczestników marszu równości, Dariusz Piontkowski mówi, że warto się zastanowić, czy tego 

typu imprezy powinny być organizowane? To brzmi jak lekceważenie demokratycznego prawa 

do zgromadzeń, demonstracji i wyrażania poglądów… 

 

Po atakach w Białymstoku policjanci zatrzymali 28 osób, większość dostała mandaty… 

 

Nastolatek wygrywa walkę o życie. 

 

Marsz ku pamięci 300 tysięcy Warszawiaków… [to Treblinka]. 



♣ 



2019-07-23 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2480 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Minister rodziny, pracy i polityki społecznej apeluje do samorządów, by pieniądze 500+ 

trafiły do rodzin jak najszybciej. 

 

Przygotowania do wyborów to obietnice kontra realne działania. 

 

Irańsko-amerykańska wojna nerwów. Rozpoczęcie wojny może być łatwe, zakończenie 

natomiast byłoby niemożliwe… 

 

Produkcje historyczne TVP podbijają serca polskich i zagranicznych widzów… 

[Oglądałem i przestałem. Zbyt krótkie odcinki, po kilkadziesiąt minut, najpierw długa 

czołówka, potem co było w poprzednim odcinku, a na nową treść zostaje niewiele czasu, jeden 

zamek, drugi zamek, tu król, tam spiskuje brat króla, jakiś jeden motyw i koniec odcinka]. 

 

Prawo i Sprawiedliwość układa listy wyborcze na zbliżające się wybory parlamentarne. 

Kilka godzin obradował na ten temat komitet polityczny partii. Nazwiska mamy poznać w ciągu 

kilkunastu najbliższych dni. 

Dominik Cierpioł, Piotr Domański: – Gdy opozycja obradowała o koalicji na jesienne 

wybory parlamentarne, Prawo i Sprawiedliwość zaprezentowało jedynki na listach wyborczych. 

Teraz trwają ostatnie rozmowy w sprawie pozostałych nazwisk na listach. 

Radosław Fogiel, Prawo i Sprawiedliwość: – To są tak: w większości dotychczasowi 

posłowie wzmocnieni doświadczonymi samorządowcami, osobami, które mają jakąś pozycję 

rozpoznawalną w swoich lokalnych społecznościach w tych miejscowościach. 

Wiadomo, że najważniejsze listy otworzą: prezes Jarosław Kaczyński w Warszawie 

i premier Mateusz Morawiecki w Katowicach, a w kampanii wyborczej z Polakami będą się 

spotykali także euro-posłowie, którzy zdobyli mandaty w majowych euro-wyborach. 

Beata Szydło: – Każdy musi ciężko pracować, bo listy są mocne i mam nadzieję, że 

zwyciężymy. Taki jest nasz cel. 

[Wielu rzeczywiście ciężko pracujących chciałoby choć trochę tak „ciężko popracować” 

jak Beata Szydło]. 

Kształt list wyborczych jest ważny dla wielu rodzin, bo to od polityków, których 

wybierzemy w jesiennych wyborach, będzie zależało, czy zostaną utrzymane programy, 

wprowadzone przez obecny rząd. Do realizowanych właśnie dodano mój prąd [bez plusa?] 

Według pomysłu rząd dopłaci 5 tysięcy złotych do instalacji paneli słonecznych produkujących 

prąd. W ten sposób będzie można produkować energię na własny użytek lub odprowadzać ją do 

wspólnej sieci. To kolejny po wprowadzeniu dopłat do wymiany kopciuchów program 

poprawiający jakość powietrza w Polsce. 

Henryk Kowalczyk, minister środowiska: – Idący w stronę ochrony klimatu, nie tylko 

słowa, ale przede wszystkim czyny się liczą. 

[Tu już nikt nie pyta: a z czego to zostanie sfinansowane?] 

Dotychczasowe programy wsparcia rodzin wpłynęły pozytywnie na wzrost gospodarczy i 

rynek pracy. Według najnowszych danych Głównego Urzędu Statystycznego w czerwcu stopa 

bezrobocia znów spadła i wyniosła 5,3%, czyli najniżej od 28 lat. 

Rząd wykorzystując dobrą sytuację na rynku pracy wprowadził także minimalną stawkę 

godzinową, która w przyszłym roku może wynieść już 16 złotych. 

…Młode osoby do 26 roku życia będą od października zwolnione z podatku PIT. Dominik 

Cierpioł, Wiadomości. 

 

Zmiana finansowania zabiegu usuwania zaćmy przynosi pierwsze efekty. Od 1 stycznia 

tego roku operacje zaćmy finansowane są przez Narodowy Fundusz Zdrowia bez limitu. Dzięki 

temu znacząco skróciły się kolejki pacjentów… 

 



Wybrana niedawno na nową przewodniczącą Komisji Europejskiej, Ursula von der Leyen, 

w czwartek w Warszawie spotka się z premierem Mateuszem Morawieckim. To jej druga 

zagraniczna podróż przed objęciem nowej funkcji. A rozmowy w Polsce będą dotyczyć właśnie 

kształtu przyszłej Komisji Europejskiej… 

 

Kolejne zatrzymania po marszu równości w Białymstoku… 

 

Co naprawdę myślą ludowcy? 

 

Mimo skutecznej szybkiej akcji policji i zasady zero tolerancji dla bandytyzmu i 

przemocy, opozycja winą za wydarzenia z Białegostoku obarcza rząd… 

 

Trwają polityczne negocjacje Polskiego Stronnictwa Ludowego z Kukiz’15 w sprawie 

wspólnej listy w jesiennych wyborach parlamentarnych. Wcześniej politycy obu ugrupowań nie 

szczędzili sobie złośliwości. Teraz zapewniają, że nie ma między nimi żadnych animozji. Za to 

współpracy z PSL już wykluczyli bezpartyjni samorządowcy. 

Marcin Szypszak, Oliwia Pełka: – Polskie Stronnictwo Ludowe i Kukiz’15 razem? 

Piotr Zgorzelski, Polskie Stronnictwo Ludowe: – To jest ten czas, kiedy buduje się 

koalicje. Bardzo zaawansowane rozmowy, które, myślę, dzisiaj sfinalizujemy. 

Koalicja to dość egzotyczna, mając w pamięci złośliwości, które pod adresem ludowców 

nie szczędził Paweł Kukiz. 

Paweł Kukiz: – Ja mówię od lat ZSL i dla mnie to jest ZSL [Zjednoczone Stronnictwo 

Ludowe jedna z trzech partii w czasach PRL]. PSL był przed wojną. 

[…] 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Każdy ma prawo demonstrować – powtarzają dziś na wyścigi politycy PiSu z premierem 

na czele… 

 

Nasz człowiek na czerwonym dywanie. 

 

Zaczynał jako dziennikarz, był członkiem Izby Gmin, był burmistrzem Londynu i szefem 

dyplomacji. Boris Johnson będzie teraz premierem Wielkiej Brytanii i szefem konserwatystów. 

Zastąpi niepopularną Theresę May. Boris Johnson był twarzą Brexitu, a teraz będzie 

wyprowadzał swój kraj z Unii. 

Maciej Woroch: – Konkurenta zmiażdżył i w swoim tradycyjnym stylu ogłosił koniec 

kampanii i początek ciężkiej pracy. 

Boris Johnson, przewodniczący partii konserwatywnej: – Napełnimy energią cały kraj. 31-

go października będzie Brexit. Pokażemy, że da się to zrobić. Będziemy w siebie mocno 

wierzyć. Jesteśmy jak olbrzym, który budzi się z drzemki, który pokaże, na co go stać. Zrobimy 

to, na co ten wspaniały kraj zasługuje. 

Borisa Johnsona na szefa partii konserwatystów poparło 66% członków, Jeremy Hunt – 

34% członków. 

Woroch: – Johnson odziedziczy po Theresie May całą masę problemów, a obiecał obniżkę 

części podatków, poprawę życia i wyjście z Unii Europejskiej nawet bez umowy. Jego 

największym kłopotem są jednak spiski w podzielonej patii, które mogą go pozbawić 

wymarzonego urzędu zaledwie w kilkanaście tygodni. 

Część Torysów mu nie ufa, rezygnuje ze stanowisk, inni mają wątpliwości, większość 

jednak kipi entuzjazmem. 

Graham Brady, partia konserwatywna: – Przed nami wielkie sukcesy, jestem optymistą. 

Mark Francois, partia konserwatywna: – Jestem zachwycony. Członkowie naszej partii 

jasno się wypowiedzieli. Boris ma bardzo mocny mandat. 

[Zdjęcie Borisa Johnsona na rowerze na ulicach Londynu. Nie mówiąc o prezesie czy 

premierze, ale nawet rzecznika polskiego rządu nie ujrzymy poza limuzyną na rowerze]. 

Boris Johnson ma 55 lat… 



Konserwatyści nie łudzą się jednak, że koniec jest bliski i wielu spodziewa się, że 

prawdziwe kłopoty dopiero teraz się zaczną. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 

Tysiąc kandydatów na listach wyborczych potrzebuje Prawo i Sprawiedliwość. Kilka 

godzin trwało spotkanie w tej sprawie w centrali partii na Nowogrodzkiej, a będą kolejne. 

W tworzeniu list wyborczych PiS wyprzedza konkurencję o kilka długości… 

 

Poziom wody jest już tak niski, że trudno go nawet zmierzyć i nic nie wskazuje na to, by 

stan wody w Wiśle podniósł się powyżej 40 cm. Wysychająca rzeka, to coraz większy 

problem… 

 

Tylko jednego dnia, tylko do jednego krakowskiego schroniska trafiło 41 zwierząt. Niemal 

wszystkie to ofiary tak zwane ofiary wakacyjnych wyjazdów. Właściciele nie mają co z nimi 

zrobić i wykorzystują każdą okazję i użyją każdego argumentu, by pozbyć się zwierząt… 

♣ 
2019-07-24 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2492 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Danuta Holecka 

Bycie policjantem to nie praca, to służba – mówił prezydent, kiedy gratulował wszystkim 

funkcjonariuszom i cywilom… 

 

Wielkie odkrycie Tatr. 

- Odkrycie śladów osadnictwa możemy odnosić do czasów 13 tysięcy lat przed naszą 

erą… 

 

Codziennie interweniują kilkanaście tysięcy razy. Z ich służby zadowolonych jest trzech 

na czterech Polaków, to rekordowy wynik. Dziś obchodzą swoje święto… 

 

Mecz pomiędzy polską policją a amerykańską już w sobotę na stadionie Agrykola. 

 

Nie ma zagrożenia życia dla polskich turystów po wczorajszym wypadku w Turcji… 

Hasło, że nie ma leków jest nieprawdziwe – tak minister zdrowia odpowiada na zarzuty 

opozycji… 

Jan Kathar, rzecznik ministerstwa sprawiedliwości: – W wyniku ich działań pod koniec ich 

rządów [PO-PSL] wprowadzono zmiany, które wprowadziły w zasadzie bezkarność hurtowni, 

nielegalnych hurtowni, które wyprowadzały leki… 

Politycy Prawa i Sprawiedliwości przypominają także, że rząd PO-PSL doprowadził do 

prywatyzacji wielu spółek z branży, która zajmowała się produkcją leków. Ich zadaniem 

doprowadziło to do osłabienia i zaniedbań na rynku leków… 

 

Wpływy z elektronicznego poboru opłat od aut ciężarowych nie zmieniły się po wejściu 

jego przejęcia przez państwo… 

 

Ewa Kopacz kontra polski rząd. 

 

Opozycja wini Kościół za chuligańskie wybryki w Białymstoku. 

 

W przeddzień wizyty nowej przewodniczącej Komisji Europejskiej, Ursuli von der Leyen, 

która jest zapowiadana jako nowe otwarcie z Warszawą, przedstawiciele opozycji nie przestają 

mówić o potrzebie ograniczenia unijnych funduszy dla polskiego rządu, który oskarżają na 

arenie międzynarodowej o łamanie praworządności. 

Jan Korab, Maria Ruman: – Coraz więcej wskazuje na to, że nowa przewodnicząca nie 

uzyskałaby nominacji bez głosów posłów Prawa i Sprawiedliwości, otwiera nowy, lepszy 

rozdział w relacjach Polski z Brukselą. Jutro ma rozmawiać z premierem, Mateuszem 



Morawieckim. Warszawa to druga po Paryżu stolica europejska, do której przyjeżdża Ursula von 

der Leyen. Wizyta, to początek negocjacji w sprawie obsadzenia stanowisk w Komisji. 

Arkadiusz Jabłoński, profesor, socjolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski: – Próba 

wskazania na to, że Polska staje się coraz bardziej partnerem… [coś króciutka ta wypowiedź 

tym razem]. 

Ale polepszenie relacji polskiego rządu z Komisją Europejską jest niezgodne z interesem 

opozycji. 

Andrzej Halicki, europoseł, Platforma Obywatelska: – Nie wyobrażam sobie, że znikną z 

pola widzenia Ursuli von der Leyen na przykład kwestie praworządności. 

Sprzymierzeńcem PO, który nieustannie oskarża polski rząd o łamanie praworządności jest 

Frans Timmermans, lewicowy polityk, który ostatnio łamał zasadę bezstronności. Po ostatnich 

wyborach myślał, że zostanie szefem Komisji. 

Frans Timmermans, wiceprzewodniczący Komisji Europejskiej: – Oczywiście jest to 

rozczarowujące, jeśli nie zostało się wybranym na stanowisko szefa Komisji Europejskiej. 

Szczególnie państwa, w których rządzą politycy Europejskiej Partii Ludowej zdecydowały, że 

będą popierać stanowisko premierów Polski i Węgier. 

Ewa Kopacz, która od kilku tygodni zasiada w poselskich ławach, poparła pomysł 

powiązania unijnych środków z praworządnością. 

Ewa Kopacz: – Prezydencja Tuska zamierza, tu cytuję: kontynuować negocjacje 

w sprawie uzależnienia otrzymywania funduszu Unii Europejskiej od poszanowania 

praworządności. Popieram zarówno walkę ze zmianami klimatycznymi, jak i zdecydowanie 

sprzeciwiam się ciągłym naruszeniom zasad praworządności. [Nie wspomniała nic o rządzie 

polskim]. 

Jadwiga Wiśniewska, euro-posłanka, Prawo i Sprawiedliwość: – Możemy mówić o 

zaplanowanym scenariuszu. Otóż tym państwu bardzo zależy na tym, żeby finanse w nowej 

perspektywie były znacząco ograniczone… 

Działania przedstawicieli Platformy Obywatelskiej szokują. 

Mieczysław Ryba, profesor, politolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski: – Nie słychać, 

żeby ktokolwiek jeździł do Brukseli i domagał się jakichś sankcji w stosunku do kraju, w którym 

rządzi druga strona, druga partia, no, w tym sensie to wygląda bardzo żałośnie. 

Pomysł, który popiera Platforma, może skutkować mniejszymi wpływami z unijnej kasy, z 

której korzystają wszyscy Polacy. Politycy tej partii troszczą się za to o portfele byłych 

funkcjonariuszy służby bezpieczeństwa, którym rząd Zjednoczonej Prawicy na podstawie 

ustawy desubekizacyjnej obniżył emerytury. 

- Jak Platforma dojdzie do władzy, to ta ustawa całkowicie zostanie zmieniona? 

Siemoniak – Tak. 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska”: – Tomasz Siemoniak wyraził tutaj opinię 

całego obozu postkomunistycznego, podobne ustalenia ma tak zwany klub generałów z Polskim 

Stronnictwem Ludowym. 

Przywrócenie poprzednich zasad oznaczałoby, że byli funkcjonariusze SB, którzy przez 

lata działali wbrew interesom Polski i Polaków dostaliby kilkanaście tysięcy złotych miesięcznej 

emerytury. Jan Korab, Wiadomości. 

 

Tvn24bis – Fakty –Justyna Pochanke 

Przeciw nienawiści wyrażonej słowami, nogami, butami, butelkami kamieniami w obronie 

wolności praw każdego z nas Polacy wychodzą na ulice. Białystok to sygnał alarmowy… 

PJK: – Mamy do czynienia z bezpośrednim atakiem na rodzinę, na dzieci, no, ta 

seksualizacja zgodnie z zaleceniami WHO, ten cały ruch LGBT… 

Na ulicy przez megafon – To zagrożenie dla naszych więzi, to obraza osób starszych, osób 

religijnych i wszystkich, którym wiara katolicka, chrześcijańska jest bliska. 

[…] 

 

Latający człowiek i niezłe wyzwanie. Czy pokona Kanał La Manche? 

 

Trójka polskich turystów ciężko rannych w wypadku w Turcji jest w stanie stabilnym… 



 

Jest zagorzałym zwolennikiem Brexitu i jedną z najbardziej kontrowersyjnych postaci 

w polityce nie tylko brytyjskiej – Boris Johnson wprowadza się na Downing Street… 

 

Pół miliona? Piękna suma. – Rozmarzył się marszałek Terlecki, kiedy usłyszał, jakie 

nagrody dostał prezes Glapiński, w Narodowym Banku premiowano i nagradzano hojnie, 

a najnowszy raport NIK mówi o ogromnych kwotach wypłacanych regularnie. 

[…] 

 

Polska policja świętuje stulecie… 

 

We Wrocławiu proces sędziego podejrzanego o kradzież. Według prokuratury okradał 

sklepy RTV. Kradli z żoną głośniki, pendrajwy [zewnętrzny nośnik pamięci], kable. 

[I co z tym robili? Przecież takie drobiazgi przynosiły im po kilka złotych od sztuki, pod 

warunkiem, że mieli odbiorców. Teraz Ziobro tryumfuje i będziemy o tym słyszeli przez parę 

lat. Jednak nie usłyszałem o tym nigdy więcej]. 

 

Niezwykły napad na lombard. Napadnięty się nie wystraszył, za to wystraszył się 

napadający. Wszedł z pistoletem i zażądał biżuterii, ale pracownik wyciągnął spod lady nóż… 

♣ 
2019-07-25 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2581 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Profesor Krzysztof Szczerski polskim kandydatem na nowego komisarza Unii 

Europejskiej. Nasz rząd interesują teki związane z gospodarką i szeroko pojętą infrastrukturą. 

 

Szefowa Komisji Europejskiej Ursula von der Leyen w Polsce… 

 

Opozycja zapowiada koniec socjalnego eldorado… 

 

Latający człowiek nad Kanałem La Manche… Nie udało nam się. Jesteśmy z tego powodu 

ogromnie smutni, ale odbudujemy go i zrobimy to ponownie. 

 

Boris Johnson zwolnił 18 dotychczasowych ministrów. Kluczowe pozycje zajęli euro-

sceptycy i zwolennicy twardszego wariantu wyjścia z Unii Europejskiej… 

 

Opozycja coraz bardziej podzielona. Bezpartyjni samorządowcy nie chcą iść do wyborów 

z Polskim Stronnictwem Ludowym. Gotowi są współpracować z Kukiz’15, co z kolei nie 

wyklucza wspólnego startu z ludowcami, ale na pewno nie pod zielonym sztandarem. 

[A cóż to za bezpartyjni, którzy muszą tylko z partią?] 

 

Marcin Szypszak, Małgorzata Kałużyńska: – Miał być wspólny program i skuteczna walka 

o wyborców. PSL, Kukiz’15 i samorządowcy – plan spalił na panewce… 

Wiele wskazuje na to, że ostatecznie Kukiz’15 pójdzie do wyborów z bezpartyjnymi 

samorządowcami, ale bez PSL. 

[…] 

 

Specjaliści z IPN odnaleźli ludzkie szczątki na terenie więzienia przy ulicy Rakowieckiej 

w Warszawie. Kierujący pracami, profesor Krzysztof Szwagrzyk nie wyklucza, że szczątki 

należą do ofiar nazistowskich lub komunistycznych. Jak informuje IPN charakterystyczny jest 

sposób pogrzebania zwłok: bez trumny, bezpośrednio w ziemi… Na terenie byłego więzienia 

znajduje się teraz muzeum żołnierzy wyklętych i więźniów politycznych PRL… 

[Mieszkałem obok przez lata i rozmyślałem, że obiekt ten powinien zostać, jak cytadela 

warszawska, miejscem pamięci. I nagle z powyższego dowiedziałem się, że nie ma już więzienia 



na Rakowieckiej. Jednak zajrzałem do internetu, a tam Gazeta Wyborcza podaje, że areszt 

śledczy na Rakowieckiej zniknie za rok dopiero. Więc jednak przekłamanie TVP, a nie 

informacja]. 

 

Brytyjska marynarka wojenna ma eskortować tankowce pod królewską banderą 

przepływające przez Cieśninę Ormuz – to reakcja Londynu na zatrzymanie tankowca w tym 

rejonie przez irańską gwardię rewolucyjną… 

 

Zbrojeniówka rozszerza swoje kompetencje w zakresie przemysłu rakietowego. 

W podwarszawskiej Zielonce wbudowano kamień węgielny pod budowę centrum produkcyjno-

serwisowego pocisków enesem… [może NSM?] 

 

Niski stan wód w całej Polsce. 

 

Oblężenie schronisk dla zwierząt… 

 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Nie udało się wypromować Krzysztofa Szczerskiego na wiceszefa NATO, więc kandyduje 

na komisarza Unii Europejskiej. Tym razem miałby się zająć gospodarką. Warszawę odwiedziła 

nowo wybrana szefowa Komisji Europejskiej, która kompletuje swój unijny gabinet… 

 

Iluż to Kuchcińskich lata rządowym samolotem z Warszawy do Rzeszowa i z powrotem? 

Pyta poseł Platformy Obywatelskiej, Sławomir Nitras, analizując listę pasażerów i dochodzi do 

wniosku, że z marszałkiem Sejmu lata też rodzina. Ciekawe, czy za to płaci? – Dopytuje się 

poseł. W odpowiedzi słyszy, że to loty służbowe. 

 

Sąd tymczasowo zakazał kolportowania naklejek z napisem: „strefa wolna od LGBT”. 

Wydawca ma naklejki wycofać… 

 

Rekordowy upał we Francji, zbliża się do Polski… 

 

Nowy brytyjski premier, Boris Johnson, grozi, że jeśli Unia nie zgodzi się zmienić 

warunków Brexitu, to Londyn pieniądze ze swoich zobowiązań wobec Unii wyda na inne cele. 

Straciłaby na tym Polska. O nowym rządzie Johnsona: 

Maciej Woroch: – Najważniejsze ministerstwa w rządzie Borisa Johnsona objęli jego 

najwierniejsi współpracownicy i najzagorzalszy zwolennicy wyjścia z Unii Europejskiej. 

Wieczorne decyzje Downing Street media okrzyknęły rzezią i nocą blond noży… 

Boris Johnson: – Jeśli Unia nie zmieni swojej postawy i będzie odrzucać wszystkie 

propozycje, będziemy musieli opuścić wspólnotę bez porozumienia. Wtedy 39 miliardów 

funtów, które mieliśmy wpłacić do unijnej kasy, wydamy na własne potrzeby. 

Woroch: – Entuzjastycznie przyjęty przez swoją partię, wybuczany przez opozycję. Boris 

próbuje zachowywać się jak mąż stanu, wypominając mu jednak złamanie protokołu, jakiego 

dopuścił się w pierwszych godzinach urzędowania. Głośno powtarzał słowa Elżbiety II, która 

miała, mianując go premierem, powiedzieć: Nie wiem, jak ktoś może chcieć tę pracę. Maciej 

Woroch, Fakty, Londyn. 

 

40,6 stopni Celsjusza w cieniu na termometrach w Paryżu. Ale ciepło przesuwa się 

w naszą stronę… 

Rekord padł też w Dojczlandzie: Geilenkirchen 40,5 stopni Celsjusza, Liege 40,2. 

W sierpniu aż w 12 województwach może zabraknąć wody. 

♣ 
2019-07-26 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2514 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 



Wakacje na półmetku. Kończy się rekrutacja do szkół średnich, a na uczniów wciąż 

czekają wolne miejsca. 

 

Kolejny krok uniezależnienia się od Rosji. Amerykański gaz w Świnoujściu. 

 

Skandaliczna profanacja Matki Bożej przez środowiska LGBT. 

 

Do poniedziałku mikro i małe przedsiębiorstwa szpitalne i jednostki sektora finansów 

publicznych mogą składać wnioski o zachowanie cen prądu z ubiegłego roku. Ministerstwo 

energii ostatecznie przesunęło termin z powodu ogromnego zainteresowania uprawnionych 

podmiotów. 

 

Zagraniczni inwestorzy coraz chętniej kupują polskie obligacje. Dzisiaj ministerstwo 

finansów sprzedało papiery wartościowe za ponad 7 miliardów złotych. Zainteresowanych było 

tak wielu, że resort zdecydował o przeprowadzeniu dodatkowej emisji. Inwestorzy zgłosili się z 

10,75 mld zł. 

…przy rekordowo niskim oprocentowaniu w historii Polski. Rentowność polskich 

obligacji wczoraj spadła poniżej 2%, co oznacza, że według inwestorów były one 

bezpieczniejsze niż amerykańskie obligacje. To oznacza, że Polska może pożyczać taniej niż 

Stany Zjednoczone.  

[Dla mnie to znaczy, że Polska nagle sprzedając obligacje, pożyczyła na świecie 8 

miliardów złotych, czyli zaciągnęła kolejny dług na obiecane wydatki socjalne]. 

 

… nasz eksport rzeczywiście cierpi na spowolnieniu w Dojczlandzie, natomiast nie 

eksportujemy towarów jedynie do Dojczlandu. Przykładowo eksport do Wielkiej Brytanii 

bardzo mocno rósł… 

 

Według ostatnich prognoz Komisji Europejskiej, Polska będzie zaraz drugą po Malcie 

najszybciej rozwijającą się gospodarką w Unii. 

 

Myśliwce F-16 wracają do bazy w Łasku [po remoncie]. 

 

Na Powązkach wojskowych pożegnano Wojciecha Bogaczyka, opozycjonistę z bogatą 

kartą niepodległościową, uczestnika ruchu obrony praw człowieka i Obywatela… 

 

Trzy wielkie sukcesy polskich drużyn w europejskich rozgrywkach. 

 

Znany dziennikarz, Kamil De, spowodował kolizję drogową, był pijany… 

 

30 miliardów złotych rocznie, to szacunkowy koszt tak zwanej szóstki Schetyny, czyli 

pakietu przedwyborczych obietnic Platformy Obywatelskiej… [A jaki jest koszt piątki 

Kaczyńskiego?] 

Na program rodzina 500+ w tym roku potrzeba 30 miliardów złotych… 

Według szacunku ekspertów w Polsce brakuje około 30 tysięcy lekarzy. Likwidacja 

braków lekarzy kosztowałaby ponad 7 miliardów rocznie… 

…ceny rosną wprost proporcjonalnie do wzrostu PKB. [Czyli pakiet socjalny PiS jest 

w całości pochłaniany przez wzrost cen]. 

Platforma obiecuje wyższe płace, niższe ceny, to wszystko za 30 miliardów rocznie. 

Politycy opozycji obiecują, że nie zlikwidują programów społecznych Prawa i 

Sprawiedliwości. Choć samo tylko 500+ po rozszerzeniu na pierwsze dziecko będzie kosztować 

w przyszłym roku 41 miliardów złotych. 

 

Za 80 złotych sprzedają sprofanowany wizerunek Matki Bożej… 



Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”: – Każdy sprzeciw wobec tej 

totalitarnej, nietolerancyjnej ideologii jest nazywany faszyzmem, a ludzi, którzy się 

sprzeciwiają, pomawia się o chęć przemocy czy robienia krzywdy. 

[…] 

 

Czar par wraca na anteny Telewizji Polskiej… 

 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Czy kancelaria Sejmu może zignorować prawomocny wyrok sądu? Wydawałoby się, że 

nie. Ale wicemarszałek Ryszard Terlecki sugeruje, że może. Od wielu miesięcy utajniona jest 

przed Polakami lista tych, którzy rekomendowali sędziów do Krajowej Rady Sądownictwa. 

Opozycja pyta: kto jest na tej liście? Skoro władza robi wszystko, by jej nie ujawnić… 

 

Na czele tych, którzy próbowali zablokować białostocki marsz, widać miejscowego kibola, 

wielokrotnie karanego, a teraz podejrzanego o kierowanie grupą przestępczą, a obok niego 

lokalni działacze PiS… 

 

Okazuje się, że w śledztwie w sprawie nagranego przez dziennikarza Superwizjera TVN 

neonazistowskiego festiwalu „orle gniazdo” to śledztwo zostało umorzone z powodu 

niewykrycia sprawców… 

 

Zostawili psa w samochodzie i poszli nad Morskie Oko… 

 

Mamy kryzys klimatyczny, a grozi nam katastrofa. Traktujemy powietrze, jak darmowy 

ściek. Trujemy na potęgę, ocieplamy klimat. To wszystko mści się na nas już teraz. A będzie 

dużo groźniej. Nie chodzi o tylko upały. Gwałtowne ataki żywiołów zabijają… 

 

Ponad 200 milionów złotych – na tyle wyliczono wsparcie na instytucje ojca Tadeusza 

Rydzyka ze strony instytucji państwa. To bilans mijającej kadencji, kosztorys dobrych zmian… 

♣ 



2019-07-27 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2645 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Opozycja coraz bardziej podzielona. Wciąż nie wiadomo, z kim PiS będzie konkurować w 

jesiennych wyborach. 

Prawo i Sprawiedliwość rozmawia z Polakami. 

PJK: – Władza może uczynić wiele. Może doprowadzić do tego, że mamy dzisiej ten 

dobry czas dla Polski. To są spotkania tego dobrego czasu, właśnie po to, żeby ten dobry czas 

trwał. 

 

Pijany jechał autostradą i spowodował kolizję. Znany dziennikarz, Kamil De [Durczok] 

zatrzymany. 

 

Połączyła ich miłość do motocykli i Boga. 

Jakie znaczenie ma bezpośredni kontakt z Polakami? Po raz kolejny przekonali się 

politycy Prawa i Sprawiedliwości, którzy zaprosili dziś wyborców na piknik rodzinny w 

niewielkiej Miednej Murowanej. Jarosław Kaczyński zachęcał, by mieszkańcy tych nawet 

najmniejszych miejscowości byli bardziej aktywni w życiu społecznym Polski… 

Norbert Maliszewski, profesor, ekspert ds. marketingu politycznego, Uniwersytet 

Kardynała Stefana Wyszyńskiego: – Partia rządząca ma znakomite sondaże dzięki temu, że 

rozumie potrzeby wyborców. Takie spotkania służą temu, aby dostosować nowe programy do 

oczekiwań… 

Tomasz Sakiewicz, redaktor naczelny tygodnika „Gazeta Polska”: – Jest bardzo ważne to, 

że jest duże wsparcie dla rodziny i to, jak się rozmawia z ludźmi, to tak mniej więcej połowa 

Polaków czy popiera PiS, czy nie popiera, to uważa, że to jest największy sukces PiSu. 

[…] 

Wciąż nie wiadomo, z kim będzie Prawo i Sprawiedliwość konkurowało w jesiennych 

wyborach… 

Henryk Domański, profesor, socjolog, Polska Akademia Nauk: – Świadczy to o pewnej 

dekompozycji tego ruchu [PSL], no, osłabienie jego siły politycznej. Być może będzie to 

kontynuowane, być może mamy tu do czynienia z w ogóle z tendencją… 

Paweł Kukiz musi się zmierzyć nie tylko z problemem kurczącego się w oczach klubu 

poselskiego, ale i z zachowaniem tożsamości tego ugrupowania, które firmuje swoim 

nazwiskiem. 

Mieczysław Ryba, politolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski: – Kukiz będąc w takiej 

relacji z PSL, no, nadszarpnąłby swoją wiarygodnością. Był antysystemowy, zawsze krytykował 

ten system. Niezwykle ostro krytykował koalicję PSL-Platforma… 

Po lewej stronie sceny politycznej też więcej pytań niż odpowiedzi, Nie wiadomo, kto 

ostatecznie włączy się w budowę wspólnej lewicowej listy. Wiadomo jest, kto się nie włączy. 

Mowa tu o Socjaldemokracji Polskiej, która wypowiedziała porozumienie o współpracy 

wyborczej, przy okazji dostało się liderowi SLD, Włodzimierzowi Czarzastemu: 

Oświadczenie Socjaldemokracji Polskiej 

„Lekceważąc SDPL jako sprawdzonego i lojalnego partnera, ostatecznie przekreślił 

pan możliwość dalszej współpracy, dokonując szkodliwego dla lewicy podziału”. 

Póki co wydaje się pewny wspólny start Sojuszu Lewicy Demokratycznej, partii razem 

i Wiosny Biedronia. Nie wiadomo, z kim pójdą Zieloni i Unia Pracy, którzy rozmawiają 

zarówno z lewicą jak i Platformą Obywatelską. Marcin Szypszak, Wiadomości. 

Coraz więcej rodzin korzysta z programu rodzina 500+. W pierwszych trzech tygodniach 

Polacy złożyli osiem razy więcej wniosków niż w tym samym okresie ubiegłego roku. To efekt 

rozszerzenia programu między innymi na pierwsze dziecko… 

 

Ponad 500 osób trafiło do aresztu w Moskwie. Demonstranci domagali się zarejestrowania 

opozycyjnych kandydatów w wyborach do władz stolicy… 

 

Donald J. Trump 



Wow! Duże ZWYCIĘSTWO w sprawie muru. Sąd Najwyższy Stanów 

Zjednoczonych uchylił decyzję sądu niższej instancji, pozwalając na budowę muru 

na południowej granicy. Duże ZWYCIĘSTWO bezpieczeństwa granic i 

praworządności. 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Warszawa solidarna z Białymstokiem. Pod hasłami wobec przemocy i nienawiści w 

stolicy zebrało się kilkaset osób… 

 

Opozycja wciąż żąda wyjaśnień w sprawie lotów Marka Kuchcińskiego… 

 

Góry śmieci do sprzątnięcia… 

 

Akcja milicji Moskwy była wyjątkowo brutalna… 

 

Śmierć w Bałtyku… 

 

Tak wygląda transport śmierci. Miał jechać 29 godzin. Dwie ciężarówki wyładowane 

setkami zwierząt… 

 

W Kazimierzu Dolnym rozpoczyna się 13 edycja festiwalu filmu i sztuki „dwa brzegi” … 

 

W szczycie sezonu turystycznego tysiące wolontariuszy idą w góry, żeby podziwiać 

widoki, ale także przede wszystkim, żeby sprzątać Tatry… 

 

Sobotnie wydanie Faktów kończymy… 

[Beznadzieja. A tak obiecująco się zapowiadało w pierwszej połowie ubiegłego roku, Aż 

się chciało zapisywać]. 

♣ 
2019-07-28 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2645 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Największe polskie spółki wydłużyły czas pracy, by wszystkie uprawnione osoby zdążyły 

złożyć wnioski o tańszy prąd. Gospodarstwa domowe nie muszą tego robić. 

 

Prawo i Sprawiedliwość na rodzinnych piknikach w kraju 

 

Dwa zarzuty i wniosek o areszt dla dziennikarza Kamila De [Durczoka], który po 

pijanemu spowodował kolizję. 

[Musiał pochodzić z opozycyjnej prasy, bo zwykle kierowca dostawał mandat, zabierano 

prawo jazdy, a tu areszt. Dwa dni był na izbie wytrzeźwień, a dziś pokazano, jak 

obezwładnionego wprowadzają na posterunek policji. No, tak: Były szef TVN, a ostatnio 

prowadzący program Polsat News. Mając 1,5 promila alkoholu we krwi na remontowanym 

odcinku jezdni uderzył w pachołek, a ten uderzył w inne auto. Grozi mu do 11 lat więzienia. 

Sic!]. 

 

Na wakacyjnej trasie dwójki w Redzie. 

Mateusz Morawiecki: – Rodzina, to dla niektórych polityków było piąte koło u wozu. Dla 

nas rodzina stoi w samym środku, w samym sercu polityki państwa i tak być musi, tak musi 

pozostać. 

Politycy opozycji pozazdrościli Prawu i Sprawiedliwości, którzy też ruszyli w Polskę, ale 

nie spotkali się z ciepłym przyjęciem. 

- Partia oszustów! 

[Ten fragment TVP pokazuje już od kilku dni]. 



Zupełnie inna atmosfera panuje na piknikach Prawa i Sprawiedliwości. 

PJK: – Polska tradycja wyrasta ze wsi. Różnej wsi. Ta, która jest teraz i tej, której już nie 

ma. Ale to stąd wziął się ten fenomen, który nazywamy polskościom. 

Gdy Prawo i Sprawiedliwość rozmawia z rodzinami na piknikach, opozycja wciąż próbuje 

się porozumieć w kwestii jesiennych list wyborczych. Wiele wskazuje na to, że Polskie 

Stronnictwo Ludowe nie stworzy wspólnej listy z politykami Kukiz’15. Punktem spornym 

okazała się nazwa ewentualnej koalicji. 

Dominik Cierpioł, Maciej Strug: – Pre-kampania wyborcza, to trudny czas dla opozycji. 

Najpierw Platforma Obywatelska nie porozumiała się z Polskim Stronnictwem Ludowym. Teraz 

ludowcy pokłócili się z politykami Kukiz’15, z którymi mieli budować wspólny blok. 

Eugeniusz Kłopotek, Polskie Stronnictwo Ludowe: – Jeśli ludzie z partii Kukiz’15 chcą 

pójść z nami do wyborów, to muszą pójść na naszych listach, komitetu wyborczego Polskiego 

Stronnictwa Ludowego, ale już nie ma czasu na dalsze dywagacje… 

Idziemy jako komitet wyborczy Polskiego Stronnictwa Ludowego, oczywiście na naszych 

materiałach wyborczych możemy dopisać: Koalicja Polska. Ale nie będzie tam Kukiz’15. 

DC: – I to właśnie kwestia nazwy wspólnego bloku przesądziła o politycznym zerwaniu 

zaręczyn. Kukizowcy chcieli, aby w nazwie komitetu była także ich formacja, ale ludowcom to 

się nie spodobało. 

Artur Wróblewski, doktor, politolog, Uczelnia Łazarskiego: – Doszło do sytuacji 

kuriozalnej i zabawnej, kiedy to słabszy, czyli PSL, próbował narzucić swoją nazwę temu 

silniejszemu w sondażach na chwilę obecną, czyli ugrupowaniu Kukiz’15. 

DC: – To oznacza, że opozycja pójdzie do wyborów jeszcze bardziej rozdrobniona, choć w 

przypadku PSL być może to jedyny sposób, by dostać się do parlamentu. 

Wojciech Wybranowski, publicysta, tygodnik „Do Rzeczy”: – Dzisiaj Polskie Stronnictwo 

Ludowe nie ma problemu, żeby przekroczyć 5%, Kukiz balansuje na poziomie 3%. Myślę, że 

8% dla koalicji Kukiz – PSL było zawsze nierealne… 

DC: – Niezależnie od tego, jak będzie wyglądał podział sił w Sejmie, politycy Platformy 

Obywatelskiej snują już plany dotyczące spółek skarbu państwa. Jedną z pierwszych ustaw 

Platformy ma być ta związana z likwidacją Telewizji Polskiej w obecnej formie. 

„Pewnie z rok. Tyle musi potrwać zmiana sytuacji prawnej – uchwalenie ustaw 

i wybór nowych ciał, które będą kontrolować media publiczne. (…) Innej drogi nie 

przewiduję. Zrobimy to zgodnie z prawem i tak szybko, jak się da” 

Izabela Śledzińska-Katarasińska 

Platforma Obywatelska 

Źródło: Gazeta Wyborcza 

Henryk Domański, profesor, Polska Akademia Nauk: – Konsekwencją tego posunięcia 

byłoby powrót do monopolizacji, takiej monopolizacji nad mediami, nad sprawowaniem kontroli 

nad interpretacją rzeczywistości, z którą już mieliśmy do czynienia w ustroju totalitarnym. W 

systemie demokratycznym chyba to nie jest możliwe. 

DC: – Telewizja Polska, to kolejna instytucja, która po przejęciu władzy przez PO, ma 

zostać zmieniona lub zlikwidowana. Wcześniej politycy PO mówili o likwidacji Instytutu 

Pamięci Narodowej i Centralnego Biura Antykorupcyjnego. Pod znakiem zapytania jest także 

utrzymanie programów społecznych w obecnym kształcie i wiek emerytalny, obniżony przez 

rząd Zjednoczonej Prawicy. Dominik Cierpioł, Wiadomości. 

 

Już w ponad 1100 gminach w Polsce trwa szacowanie skutków tegorocznej suszy… 

 

Dziś w całej Polsce trwały wybory do izb rolniczych… 

 

PGE, TAURON, ENERGA i ENEA wydłużają pracę oddziałów, by wszyscy zdążyli 

złożyć wnioski o tańszy prąd. Termin mija jutro o północy. Dokumenty składają mikro i małe 

firmy oraz szpitale i samorządy. Oświadczenie, to jedyny warunek, by przedsiębiorstwa i 

instytucje publiczne płaciły za energię tyle samo, ile w czerwcu ubiegłego roku. Klienci 

indywidualni nie muszą tego robić. 

 



Rekordowa liczba turystów. Polska coraz bardziej atrakcyjna. 

 

LGBT jako element kampanii opozycji… 

 

Gwałtowna pogoda nie tylko w Polsce. Niemal w całej Europie. Północ kontynentu walczy 

z wyjątkowymi, jak na ten region, upałami i pożarami… 

 

Nawet 12 lat więzienia może spędzić Kamil De, były szef Faktów TVN, a ostatnio 

prowadzący program Polsat News… 

Mając ponad 2,5 promila alkoholu we krwi, dziennikarz spowodował kolizję na 

remontowanym fragmencie autostrady A-1. Uderzył swoim samochodem w pachołek drogowy, 

który następnie uderzył w inne auto. 

Prokuratura zarzuca, że swoim zachowaniem spowodował bezpośrednie 

niebezpieczeństwo katastrofy w ruchu lądowym. 

Kamil D. całe życie ma jakieś afery. Ale potem się jakoś podnosi. I tak też będzie 

tym razem. Bardzo mi go żal, choć to trudny gość. Może jego problemy to nie 

całkiem jego wina? Pamiętajmy, ile dobrego zrobił i nie przekreślajmy go. 

Jan Hartman 

Źródło: twitter.com 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”: – Niestety mamy taki rodzaj 

zachowań plemiennych czy klanowych chronienia swoich za wszelką cenę wbrew jakiejkolwiek 

logice. No, tutaj fakty wydają się jednoznaczne. 

Bartosz T. Wieliński 

Dziennikarz „Gazety Wyborczej” 

„Dziennikarskim moralistom, którzy ogłaszają z satysfakcją upadek Kamila D., 

uprzejmie i na marginesie chciałbym przypomnieć, że Kamil D. miał z czego upaść. 

Oni nie mają”. 

źródło: Twitter/ Bartosz T. Wieliński 

Arkadiusz Jabłoński, doktor habilitowany, socjolog, Katolicki Uniwersytet Lubelski: – 

Bardzo negatywny wzorzec ludzi, którym się wydaje, że są troszeczkę ponad prawem, że mogą 

robić więcej dlatego, że są znani, że są popularni, że są rozpoznawalni. 

[Kamil De, czyli Kamil Durczok sprzed lat…] 

 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Było spokojnie i bez awantur. Dziś w Białymstoku nikt w nikogo niczym nie rzucał, nikt 

nikogo nie bił i nie kopał, a policja nie musiała interweniować. Na wiecu przeciwko przemocy i 

nienawiści zorganizowanym przez SLD, Wiosnę i razem nie było kontr-manifestantów, ani 

polityków innych partii… 

 

Uwaga na wakacje z oszustami… 

 

Gwałtowne burze i ulewy trwały po kilkanaście minut, ale wody było tyle, że zalało ulice, 

podziemne przejścia i parkingi… [to Katowice]. 

 

Tysiące osób wyszło na ulice Bukaresztu w proteście przeciwko bezczynności i 

nieudolności rumuńskiej policji. Porwana 15-letnia dziewczyna trzy razy dzwoniła po pomoc 

i została zlekceważona… 

 

Domy, apartamenty są autentyczne, tylko ogłoszenia są zwykłym wyłudzeniem pieniędzy, 

To ostrzeżenia dla tych, którzy wakacyjne kwatery wynajmują przez Internet bez dokładnego 

sprawdzenia i wpłacają zaliczkę… 

 

Ta wiadomość zelektryzowała wszystkich chętnych do zakupu samochodu na prąd. 

Niestety tylko na chwilę. Rząd rzeczywiście dopłaci 30% ceny takiego auta, maksymalnie 37 



tysięcy, ale pod warunkiem, że auto nie kosztuje więcej niż 125 tysięcy złotych, a takich aut 

prawie nie ma. 

 

Pierwsi festiwalowicze przyjechali już 4 tygodnie temu…  

 

Kończymy niedzielny program… 

♣ 
2019-07-29 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2645 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Proboszcz szczecińskiej bazyliki został brutalnie pobity. 

 

Rząd uderza w mafię lekową… Za braki odpowiadają przede wszystkim rządy PO-PSL, 

które kilka lat temu prywatyzowały firmy farmaceutyczne… 

Letnia trasa telewizji polskiej bije rekordy oglądalności. 

 

Najbliższa dekada ma być czasem najwyższych inwestycji na Pomorzu… 

 

Więcej pieniędzy dla nauczycieli. Łącznie podwyżki wzrosną o 15%... 

 

Nieformalny lider rosyjskiej opozycji, Aleksiej Nawalny, trafił do szpitala. Przewieziono 

go tam z aresztu, w którym przebywa od czasu sobotniej demonstracji… 

 

Kamil Durczok, który prowadził na podwójnym gazie uniknie aresztu… 

Sąd stwierdził, że dostatecznym zabezpieczeniem będzie zakaz opuszczania kraju i 15 

tysięcy złotych kaucji. 

Wojciech Biedroń, publicysta „Sieci”, wpolityce.pl: – Osobliwa jest decyzja sądu, który 

wypuszcza go za poręczeniem zaledwie kilkunastu tysięcy złotych. W porównaniu do 

gigantycznych strat i tragedii, do których mógłby doprowadzić Kamil Durczok, ta kwota jest po 

prostu śmieszna. 

Wojciech Wybranowski, publicysta „do rzeczy”: – Bardzo życzliwie sąd podszedł do 

Kamila Durczoka. Podobno uznał, że nie stwarzał zagrożenia katastrofy w ruchu lądowym. 

Wymiar sprawiedliwości nie po raz pierwszy okazuje się pobłażliwy dla znanych osób. W 

czerwcu sąd w Piasecznie uznał Piotra Najsztuba za niewinnego spowodowania wypadku, w 

2017 roku potrącił 77-letnią kobietę przechodzącą przez pasy. Nie miał prawa jazdy, badania 

technicznego i ubezpieczenia samochodu… 

Niski wyrok usłyszał także Dariusz Ka, znany gitarzysta i producent muzyczny. W lipcu 

2014 roku prowadząc samochód po zażyciu kokainy, potrącił na pasach 63-letnią kobietę. Ta 

zmarła, a sąd skazał muzyka na zaledwie sześć lat więzienia… 

Z prawem na bakier są nie tylko celebryci. W czasie kampanii wyborczej do Parlamentu 

Europejskiego Włodzimierz Cimoszewicz potrącił na pasach 70-letnią rowerzystkę. Pomocy 

poszkodowanej udzielił znajomy polityka. Oględziny samochodu i zbadanie trzeźwości byłego 

premiera odbyło się dopiero w kilka godzin po zdarzeniu. 

Artur Wróblewski, politolog, Uczelnia Łazarskiego [już nie doktor?] – Ludzie, którzy 

moralizują, teoretycznie pouczają, później, kiedy przychodzi co do czego, pojawia się pewien 

problem, okazuje się, że próbują uniknąć odpowiedzialności. 

Szokująca jest także sprawa Dominiki Ka, żony Ryszarda Kalisza, która w lutym siadła za 

kółko, mając 2,5 promila w wydychanym powietrzu. W samochodzie wiozła 3,5-letniego synka. 

W marcu usłyszała zarzuty. Ale rzecznik izby dyscyplinarnej w Warszawie, właśnie zawiesił 

postępowanie w sprawie Dominiki Ka, bo jak tłumaczył, tu cytat: „prowadzenie auta pod 

wpływem alkoholu nie wpłynęło na jej pracę. Jakub Krzyżak, Wiadomości. 

 



Upamiętnienie i uhonorowanie uczestników powstania warszawskiego, to cel kampanii 

bohater on, włącz historię. 1 sierpnia będzie można wysłać specjalną kartkę z podziękowaniami 

dla powstańców… 

 

Poseł Platformy Obywatelskiej, Piotr Misiło, usunął znak Polski Walczącej na LGBT… 

Adrian Stankowski, publicysta, „Gazeta Polska Codziennie”: – To jest głębszy proces. Od 

dłuższego czasu obserwujemy taką stałą agresję symboliczną wobec Kościoła, wobec ludzi 

wierzących, wobec takich najświętszych symboli polskości, jakim jest znak Polski Walczącej. 



Kampanię osób prezentujących odmienne poglądy rozpoczął 14 lat temu Donald Tusk: 

Donald Tusk w Sejmie: – Polska naprawdę nie jest skazana na koalicję, tak jak ją Polska 

od wczoraj, na moherową koalicję. 

Od tego momentu było tylko gorzej. 

Radosław Sikorski: – Jeszcze jedna bitwa, dorżniemy watahy, wygramy tą batalię. 

Palikot: – Zastrzelimy Jarosława Kaczyńskiego, wypatroszymy i skórę wystawimy na 

sprzedaż. 

Spirala nienawiści została nakręcana odgórnie, pękła. W Łodzi został zamordowany 

Marek Rosiak, pracownik biura Prawa i Sprawiedliwości. Motywy zbrodni wyjawił sam 

morderca: 

- Chciałem zabić Kaczyńskiego, tylko za małą broń mam… 

Ataki na biura poselskie potem zdarzały się bardzo często. Anonimowi sprawcy zniszczyli 

biuro pracownika PiS, Andrzeja Melaka, podpalili także biuro poselskie Beaty Kempy. Teraz 

drzwi rzecznika Prawa i Sprawiedliwości zostały oklejone naklejkami z wyzwiskami. 

Konrad Warzocha, Wiadomości. 

[…] 

Arkadiusz Jabłoński, profesor, socjolog, Katoliczki Uniwersytet Lubelski: – Ktoś się 

bardzo brzydko bawi państwem i sytuacją w Polsce, chodzi o jakieś rozchwianie emocji 

negatywnych wobec Kościoła… 

 

Uwaga na upały i burze. 

 

Przed sądem okręgowym w Opolu ruszyła batalia o odszkodowanie i zadośćuczynienie dla 

Tomasza Komendy. Łącznie to 19 milionów złotych. Komenda został skazany za gwałt 

i zabójstwo nastolatki. Po osiemnastu latach spędzonych w więzieniu okazało się, że jest 

niewinny… 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Grafik marszałka Kuchcińskiego: 23 loty rządowym samolotem wraz z rodziną. Marszałek 

wpłaca 15 tysięcy na cele charytatywne, co nie zamyka sprawy. To loty o specjalnym statusie, 

druga maszyna czeka w pogotowiu, czyszczony jest korytarz powietrzny. Czy rodzina 

Marszałka musi tak latać? Pyta: 

Maciej Knapik: – To kolejny dzień, gdy marszałek nie zabiera głosu w sprawie 

przewożenia swoich krewnych państwowym luksusowym odrzutowcem. Mówi za niego 

rzecznik kancelarii Sejmu: 

Andrzej Grzegrzółka, dyrektor centrum informacyjnego Sejmu: – Mamy do czynienia z 23 

połączeniami w ciągu tej kadencji Sejmu… 

MK: – Dzisiaj słyszymy o 23 takich przelotach, wiosną nie było ich wcale. 

„…Według wiedzy CIS [centrum informacyjne sejmu] w podróżach samolotami 

rządowymi nie towarzyszyli marszałkowi Sejmu członkowie jego rodziny…” 

Źródło: wyborcza.pl 

To wersja z kwietnia. 

AG: – W dobrej wierze staramy się przedstawiać wszystkim takie informacje, jakie 

posiadamy. Takie posiadaliśmy wówczas. 

Andrzej Grzegrzółka 

Kwota zostanie oszacowana na podstawie umowy Kancelarii Sejmu z PLL LOT. 

Zgodnie z nią koszty przelotów poselskich są zryczałtowane na poziomie 572,40 zł 

(przelot dla jednej osoby w jedną stronę) i w ten sposób zostanie ustalona wysokość 

przelewu. 

Źródło: PAP 

Jakub Stefaniak, Polskie Stronnictwo Ludowe: – Ma limuzynę, lata biznes-jackiem na 

koszt podatnika i jeszcze do tego, jak się okazało, bierze kilometrówki, bo w poprzednim roku 

wziął ponad 6 tysięcy kilometrówek. 

MK: – Z podniebnych szlaków wracamy na ziemię. Kilometrówka, to zwrot za podróże 

służbowe prywatnym autem. Marszałek ma do dyspozycji służbowe auto z szoferem. 



[…] 

 

JP: – A teraz pomysł prokuratury, jak uciszyć Marka eF [Falenta]. Biznesmen znany 

z podsłuchów nie złoży wyjaśnień w sprawie listów, którymi szantażował na przykład 

prezydenta. Listy wysyłał do najważniejszych osób w państwie, pisząc, że wykonał zadanie. 

Arleta Zalewska: – Tak prokurator krajowy mówił 13 czerwca w Sejmie. To wtedy media 

ujawniły to, co w listach do prezydenta, premiera i prezesa PiSu pisał Marek eF: 

Bogdan Święczkowski, prokurator krajowy, wypowiedź z 13 czerwca: – Bierzemy pod 

uwagę to, co nowego mówi pan Marek [pisk] o pismach skierowanych do różnych instytucji 

państwa i zapewniam państwa posłów, szanownych państwa, iż prokuratorzy przesłuchali na te 

okoliczności podejrzanego. 

AZ: – A to dzisiejsze wydanie dziennika Rzeczpospolita i informacja, że prokuratorzy nie 

wezmą ponownie skazanego za podsłuchy biznesmena na przesłuchanie i tym samym nie 

zweryfikują, czy oskarżenia Marka eF, że to ludzie związani z PiSem stali za aferą podsłuchową, 

są prawdziwe, czy nie. 

[…] 

 

JP: – Dzwonek alarmowy dla edukacji seksualnej. 12-letnie dziecko urodziło dziecko. 

Dziewczynka z synkiem już opuściła szpital. Kto edukacji seksualnej mówi: veto, bierze 

odpowiedzialność za dzieci, które z niewiedzy mają dzieci. 

Renata Kijowska: – …Teraz prokurator ustala, kto jest ojcem… 

…Krakowscy radni podjęli uchwałę, zgodnie z którą krakowskie szkoły mogłyby sięgać 

po opłacone przez miasto kursy. 

Nina Gabryś, radna miasta Krakowa: – Za zgodą rodziców, uczniowie w późniejszych 

klasach mieliby zajęcia z edukacji seksualnej, które miałyby być przygotowane przez osoby do 

tego wyszkolone. 

RK: – Zajęć nie będzie, bo jest veto, postawił je wojewoda małopolski. 

Urodzenia przez matki do 15 roku życia 

2012 – 342; 2013 – 286; 2014 – 305; 2015 – 280; 2016 – 253; 2017 – 212 

Źródło; GUS 

RK: – Krakowscy radni zaskarżą decyzję wojewody do sądu. 

 

Handel wartościami. Czy Europa to wolność i prawa człowieka, czy wyłącznie pękaty 

portfel? Premier Morawiecki podał swoją decyzję europejskości. Jakub Sobieniowski pyta przy 

okazji, czy na pewno da się ją zamknąć w portfelu nawet bardzo grubym? 

Mateusz Morawiecki: – Europejskość widzimy jako konkret, jako wysokie zarobki, a nie 

eksperymenty kulturowe czy obyczajowe… 

 

Strzelanina i panika jak dotychczas największym festiwalu żywności w Kalifornii. 

Sprawca strzelał na oślep, zabił 3 osoby, kilkanaście ranił… 

 

Czy Aleksiej Nawalny został otruty, bo w więzieniu gwałtownie spuchł… Jego obrońcy 

żądają badań pod kątem substancji toksycznych… 

♣ 
2019-07-30 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2773 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Edyta Lewandowska 

Pamięć o bohaterach kształtuje tożsamość – prezydent odznaczył dziś tych, którzy 

walczyli w powstaniu warszawskim. 

 

Druga wizyta Donalda Trampa w Polsce potwierdzona. 

 

Rząd odbudowuje połączenia autobusowe. 

 



Rodziny najważniejszych urzędników korzystające z rządowych samolotów, będą musiały 

opłacać koszty podróży z własnej kieszeni. [Po jakich cenach?] 

„Zwróciłem się do ministra obrony narodowej i szefa KPRM [kancelaria prezesa 

rady ministrów], a poproszę także prezydenta, by stworzyć przepisy regulujące loty 

służbowe. Chcemy, żeby w sytuacjach nieformalnych, gdy rodzina korzysta 

z przelotu, płacono cenę biletu rejsowego” 

Jarosław Kaczyński 

Prezes Prawa i Sprawiedliwości 

Źródło: PAP 

 

Agresja na polskich drogach. 

 

Przesłuchanie zatrzymanych za pobicie księdza. 

 

Platforma Obywatelska idzie do wyborów bez lewicy, ale z ludźmi lewicy. 

 

Po Centralnym Biurze Antykorupcyjnym oraz Instytucie Pamięci Narodowej Platforma 

Obywatelska zapowiada likwidację kolejnych ważnych instytucji publicznych: Polskiego Radia i 

Telewizji Polskiej. 

 

Polacy nie godzą się na postulaty środowisk LGBT… 

[LGBT – ulubiona nazwa w walce politycznej. Jedni będą bronić polskie dzieci przed 

LGBT, to jest przed lekcjami z seksu w szkole, drudzy właśnie zaopiekują się LGBT, 

zalegalizują im wszystko, co chcą. A chcą zalegalizowania związków partnerskich, prawa do 

adopcji dzieci. Ale przecież biseksualni nie mają problemu z zawieraniem małżeństw, bo zawsze 

zawierają związek z przeciwną płcią i mogą adoptować dzieci. Jeszcze bardziej transwestyci nie 

mają problemu z małżeństwami i adopcją dzieci, bo oni się tylko przebierają, a przebierają się 

tylko mężczyźni za kobiety. Mężczyzna przebrany za kobietę wcale nie pragnie stosunku 

płciowego z mężczyzną, bo byłby gejem. Jemu wystarczy poczuć strój kobiety. Kobieta 

w spodniach jest nadal kobietą. Nie jest transwestytką. Gej nie potrzebuje, by partner 

przebierał się za kobietę. Gej pragnie drugiego mężczyzny właśnie. Lesbijka nie ma 

wątpliwości, że uprawia seks z drugą kobietą i to jest podniecające dla niej. Tak więc chodzi 

tylko o związki partnerskie gejów i lesbijek, a to jest tylko LG, nie LGBT. Powiedział „znawca” 

od spraw damsko męskich]. 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Czy wyrok, który nie podoba się władzy, nie zostanie wykonany? [listy poparcia do KRS] 

Na skrzydłach władzy [o lotach rodziny Kuchcińskiego] 

 

Grzegorz Schetyna kontra Jarosław Kaczyński. To będzie symboliczny wyborczy 

pojedynek w Warszawie. PiS jedynki już zdradził, Koalicji Obywatelskiej poznajemy dziś i są 

zaskoczenia. 

Arleta Zalewska: – …powiększona o partię Zielonych… 

Warszawa: Jarosław Kaczyński – Grzegorz Schetyna 

Katowice: Mateusz Morawiecki – Borys Budka KO 

Łódź: Piotr Gliński – Tomasz Zimoch KO, dziennikarz sportowy 

Kraków: Małgorzata Wassermann – Paweł Kowal KO 

Wrocław: Mirosława Stachowiak-Różecka – Małgorzata Kidawa-Błońska 

Gdynia: Marcin Horała – Barbara Nowacka KO 

[…] 

Katarzyna Piekarska, była rzecznik Sojuszu Lewicy Demokratycznej i Grzegorz 

Napieralski, przewodniczący Sojuszu Lewicy Demokratycznej w latach 2008 – 2011 to tylko 

najbardziej znani z kilkunastu polityków, którzy przeszli w szeregi Koalicji. Jerzy Wenderlich 

będzie kandydatem Koalicji do senatu… 

 



Niesamowita dziewczyna. W akrobacji szybowcem pokonała wszystkich startujących 

mężczyzn – jest mistrzynią świata. [Ale zapomniano podać, jak się nazywa ta niesamowita 

dziewczyna]. 

Patrycja Pacak królową przestworzy 

 

Uwaga na burze z gradem, lokalnie potężne: Mazowieckie, Lubelskie, Wielkopolskie, 

Dolnośląskie i Śląskie, Małopolskie i Świętokrzyskie – wszędzie tam synoptycy ostrzegają, 

harcerze prewencyjnie zwijają obozy… 

♣ 
2019-07-31 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2906 

TVP-INFO – WIADOMOŚCI – Michał Adamczyk 

Władze Gdańska znów szokują. Zapowiadają tańce, radosny korowód i świętowanie 

w rocznicę napaści Dojczlandu na Polskę. 

 

Kłótnia o miejsca na listach Koalicji Obywatelskiej. 

 

Plan zemsty na mediach publicznych. 

 

Stolica i cała Polska przygotowują się do obchodów 75 rocznicy wybuchu powstania 

warszawskiego. Jutro o 17:00 w rocznicę wybuchu powstania warszawskiego zatrzymajmy się 

na chwilę, by oddać hołd tym, którzy walczyli o wolną Polskę. [A głównie poległym]. 

A na warszawskich Powązkach pożegnano pułkownika Ryszarda Białousa, dowódcę 

Batalionu „Zośka” Armii Krajowej. 

[…] 

 

Parlament kończy pracę nad 500+ dla niepełnosprawnych… 

Dodatki dla niepełnosprawnych 

500 zł przy rencie do 1100 zł brutto 

499-1 zł przy rencie 1101-1600 zł brutto 

 

Opozycja coraz bardziej podzielona. Wczorajsza prezentacja tak zwanych jedynek na 

listach Koalicji Obywatelskiej doprowadziła do ostrego wewnętrznego sporu. Na znak protestu z 

udziału w sztabie wyborczym zrezygnowała prezydent Łodzi, Hanna Zdanowska. 

Iwona Hartwich znana z sejmowego protestu niepełnosprawnych mówi, że Platforma ją 

oszukała. Ale ostatecznie prawdopodobnie znajdzie się na wyborczej liście. 

Marcin Szypszak, Tomasz Skiba: – Jeszcze na dobre nie rozpoczął się przedwyborczy 

wyścig, a opozycyjny peleton zdążył się podzielić i to chyba na dobre. Kością niezgody 

wczorajsza prezentacja sejmowych jedynek Koalicji Obywatelskiej. 

Schetyna: – Chcemy pokazać, że w polskiej polityce potrzebne jest zaufanie, potrzebne 

jest wsparcie, potrzebne też tworzenie przestrzeni pozapartyjnej. 

MS: – Stąd między innymi decyzja, by listę Koalicji Obywatelskiej w Łodzi otworzył 

Tomasz Zimoch, dziennikarz Polskiego Radia i komentator sportowy. Numerem dwa ma tutaj 

być była siatkarka Małgorzata Niemczyk. Z trójką niedawny rzecznik SLD. Dariusz Joński. 

Norbert Maliszewski, profesor, politolog, Uniwersytet Kardynała Stefana Wyszyńskiego: 

– Miała być nowa jakość, a pojawia się tylko jedno nowe nazwisko i tak redaktora sportowego i 

tak związanego z opozycją. Tak naprawdę są to listy partyjne. [Ale odkrycie!] 

Podobnych opinii nie brakuje w szeregach samej Platformy, coraz głośniej słychać nawet o 

rozłamie. Rozżalona decyzją Platformy Hanna Zdanowska zrezygnowała już z udziału w sztabie 

wyborczym Koalicji. 

„Nie ukrywam, że proponowałam zupełnie inną listę kandydatów. Kandydatów, 

którzy mogliby powtórzyć w wyborach parlamentarnych mój sukces z wyborów 

samorządowych. Listę, która byłaby nowym świeżym otwarciem”. 



Hanna Zdanowska 

Prezydent Łodzi 

Źródło: fragment oświadczenia prezydenta Łodzi 

Wewnętrzny spór podgrzało oświadczenie Iwony Hartwich, jedna z współorganizatorek 

ubiegłorocznego protestu osób niepełnosprawnych. Miała startować z trzeciego miejsca na liście 

Koalicji Obywatelskiej z Torunia. Gdy okazało się, że na liście ma numer 7, poczuła się 

oszukana przez Schetynę. 

Iwona Hartwich 

Oświadczenie. Chciałam oficjalnie poinformować, że nie będę kandydować 

w wyborach do Sejmu z listy Koalicji Obywatelskiej. Podczas rozmów, na które 

zostałam zaproszona przez poważnego polityka Platformy Obywatelskiej, 

otrzymałam propozycję startu w wyborach z miejsca 3-go na które się zgodziłam. 

Dzisiaj dowiedziałam się, że mam startować z miejsca nr 7. Jeszcze w lipcu zostałam 

telefonicznie zapewniona, że nic się nie zmieniło. 

Moje działania od 12 lat związane są z walką o poprawę sytuacji Osób z 

Niepełnosprawnościami w Polsce, dlatego dzisiejszą decyzję Platformy 

Obywatelskiej odbieram jako niepoważne potraktowanie nie tylko mojej osoby, ale 

również środowiska Osób z Niepełnosprawnościami. Cała sytuacja jest dla mnie 

bardzo przykra i czuję się oszukana. 

 

[Nie można przejść nad tym do porządku dziennego. Demokracja została poważnie 

wypaczona. Nie wybieram ja – wyborca, lecz niestety wybiera lider partii. Wyraźnie widać, że 

nie ilość wyborców decyduje, ale miejsce na liście. 

Wniosek jest jeden: należy skończyć z numerami na liście. Lista powinna być 

alfabetyczna, bez numerów, aby to ilość wyborców decydowała, a nie lider partii. Na karcie do 

głosowania może być możliwość dopisania nazwiska swojego kandydata, a jeszcze lepiej, aby 

listy nie były partyjne, lecz społeczne, na których partie też mogłyby dopisywać swoich 

kandydatów, ale bez żadnych numerów i nazw partii. 

Protestuję przeciwko wypaczeniu demokracji spowodowane oddaniem tak decydującej roli 

partiom – liderom partii. W ogóle uważam, że nie powinniśmy głosować na partie. Demokracja 

nie może dłużej być partyjna. Podobnie należy zaniechać systemu Donta dającemu zwycięskiej 

partii dodatkową ilość posłów. Jeśli sejm będzie społeczny, a nie partyjny, zupełnie inaczej 

potoczą się losy narodu. Zbyt dużo zła w społeczeństwie spowodowały i nadal powodują partie i 

ich liderzy. 

Zważmy, jak to dziś wygląda: Jest Kaczyński, ma dwóch opozycjonistów – Schetynę 

i Kosiniaka-Kamysza, gdzieś w tle Czarzasty czy Kukiz i na tym koniec. Prezydent czy premier 

to już jest nieco gorszy sort. 

I taka demokracje nikogo nie dziwi? 

A Kaczyński? No, cóż – postanowił przerobić Polskę na swoją modłę. I gdyby choć efekt 

był oryginalny. Ale nie. Jak PZPR obsadzał swoimi, tak Kaczyński obsadza swoimi, którzy też 

orłami nie są]. 

 

[…] 

Henryk Domański, profesor, socjolog, Polska Akademia Nauk: – Może być kolejnym 

jakby takim elementem, może nie gwoździem do trumny Grzegorza Schetyny, ale pokazywać, 

że działania podejmowane w ramach Platformy są działaniami lekko chaotycznymi 

i nieprzemyślanymi. 

Co ciekawe, na liście jedynek znalazło się tylko jedno nazwisko związane z głównym 

koalicjantem, czyli Nowoczesnej. Mowa o Witoldzie Zębaczyńskim, który jeszcze niedawno 

pytany o ewentualną przyszłość programu rodzina 500+ odpowiadał: No, likwidujemy… 

…Koalicja Obywatelska wyraźnie skręca w lewo, próbując osłabić głównych politycznych 

konkurentów. 

Piotr Paziński 

Wybory za pasem, wygrana PiSu w kieszeni, a Grzegorz Schetyna, bez głowy, bez 

programu, bez cienia myśli, bez charyzmy i bez jakiejkolwiek wizji przyszłości, 



zajmuje się wyjmowaniem kandydatów na posłów z drugiej koalicji opozycyjnej, 

która po latach niepowodzeń ma minimalne, ale szanse na zmianę na scenie 

politycznej i właśnie dlatego Schetyna, bezbarwny macher, który w swojej karierze 

nie sformułował nawet oryginalnej myśli politycznej, musi swojej konkurencji 

podsrywać, urwać kilka głosów i zabezpieczyć się po tym, jak jesienią Kaczyński 

spuści mu łomot. 

[Schetyna już swoje osiągnął, do wyborów nie zostanie usunięty przez współtowarzyszy z 

pozycji lidera. Po wyborach temat może zaniknąć. A w Sejmie wystarczy mu być znowu partią 

opozycyjną. Nie sądzę, żeby wyborcy zachowali się radykalnie i nie głosowali na PO. Ja coraz 

bardziej upewniam się, że trzeba poprzeć lewicę, by ta weszła do Sejmu, bo to jedynie wydaje 

się mieć jeszcze jakiś sens. Już kilka razy głosowaliśmy za Platformą, nie mając innego wyjścia, 

a Schetynę to utwierdzało w przekonaniu, że jego nijaka myśl polityczna jest słuszna. Już o tym 

pisałem, ale biznes szefa partii z dotacją kilku milionów złotych od państwa, to wymarzony 

biznes uprawiany przez Schetynę]. 

„Może naprawdę musimy czekać na jakiegoś nowego Mesjasza? Który przyjdzie 

budować na zgliszczach?” 

Agnieszka Holland 

Reżyserka filmowa i teatralna 

Źródło: Facebook.com/PiotrPaziński 

Antoni Trzmiel, publicysta, redaktor naczelny dorzeczy.pl: – Grzegorz Schetyna próbuje 

zjeść przystawki takie jak lewica, takie jak Polskie Stronnictwo Ludowe. I tu toczy się walka o 

życie. Zjedzenie przystawek, to chwycenie się tych, których łatwo kupić. 

Pułkownik Mazguła [?]: – „(…) zalecam więcej pokory i odwagi w działaniu, a nie 

w knuciu i zawłaszczaniu poświęcenia innych”. 

Źródło: facebook.com/AdamMazguła 

W ten nieoficjalny sposób przyjął swoją nieobecność na listach Koalicji Obywatelskiej. 

Marcin Szypszak, Wiadomości. 

 

Tvn24bis – Fakty – Justyna Pochanke 

Kostrzyn nad Odrą. Jest kilkadziesiąt tysięcy osób, kilka tysięcy namiotów i wciąż 

dojeżdżają kolejni, dzieci na barana, scena jest gotowa, policyjny Black Hawk czuwa. Rusza 

Poland Rock Festiwal. I miło jest zacząć Fakty od przesympatycznego tłumu ludzi w każdym 

wieku… 

Dotrzeć mają aż 153 pociągi. 

 

Jeżeli Sejm nie wykonuje wyroku sądu, to w historii moment przełomowy – mówią byli 

prezesi Trybunału Konstytucyjnego. Kto jest na tajnych listach do KRS, skoro mimo wyroku 

kancelaria sejmu woli ich nie ujawniać? 

Pytani próbują zapaść się pod ziemię… Wciąż nie wiadomo, czy niewielka grupa sędziów 

rekomendowała się nawzajem, a pomogła im niewielka grupa sędziów związanych ze 

Zbigniewem Ziobro. 

Maciej Nowacki, sędzia sądu rejonowego w Olsztynie, członek nowej Krajowej Rady 

Sądownictwa: – Miałem prawo sam siebie rekomendować na liście, to jest zgodne z etyką… 

Wojciech Hermeliński, sędzia Trybunału Konstytucyjnego w stanie spoczynku: – Nie 

wiem, czy to jest zgodne z dobrymi obyczajami, takimi zasadami moralności. Przyznam się, że 

jak bym ja był w takiej sytuacji, nigdy bym czegoś takiego nie zrobił, żeby nie wiem, jak 

zależało na tym, żeby być wybranym. 

 

Hołd dla powstania. Jutro siedemdziesiąta piąta rocznica powstania… 

Została ich garstka i każdego dnia mamy im za co dziękować. 

 

Na Kolejną rocznicę wybuchu II wojny światowej przylatuje do Polski prezydent Stanów 

Zjednoczonych, Donald Trump… 

 



Panie marszałku, czy latał pan rządowym samolotem prywatnie i czy rodzina latała bez 

pana na pokładzie? – Pytają dziennikarze… Ale usta zamknięte nie załatwiają sprawy… 

♣ 

KONIEC TOMU TRZECIEGO 

 
 

 
 

 

 


